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Αθήνα, σήµερα, στις 27 Ιουλίου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
9:15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής και επί των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων:
«Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών και
άλλες διατάξεις».

Θα ξεκινήσουµε από εκεί που σταµατήσαµε εχθές µε την κ.
Αγγελική Αδαµοπούλου. Εν συνεχεία ξεκινά ο τρίτος κύκλος. Θα
µιλήσει ο κ. Λιούπης και η κ. Αυγέρη και µετά έχει ζητήσει τον
λόγο η Υπουργός για την οµιλία της. Το λέω για όσους θέλουν
να την ακούσουν. Να ξέρουν ότι µετά από είκοσι, είκοσι πέντε
λεπτά θα πάρει τον λόγο. 

Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κυρία Υπουργέ, θα είχε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον

να µας εξηγήσετε ποιο είναι το εκπαιδευτικό σύστηµα το οποίο
εφαρµόζεται στις αίθουσες συσκέψεων του Υπουργείου Παι-
δείας. Το αναφέρω αυτό διότι εκεί είναι σίγουρο ότι συγκεντρώ-
νονται διάφοροι µαθητευόµενοι µάγοι, οι οποίοι δεν θέλουν να
βελτιώσουν την εκπαίδευση, αλλά να επιβάλουν το ιδεολογικό
στίγµα της Νέας Δηµοκρατίας.

Μιλάµε σήµερα στη Βουλή στον απόηχο της ελάχιστης βάσης
εισαγωγής και των χιλιάδων λιγότερων εισακτέων. Δυστυχώς,
δεν σεβαστήκατε τίποτα. Πήρατε παιδιά, τα οποία βρίσκονταν
εδώ και δύο χρόνια υπό το βάρος του ολέθριου εγκλεισµού,
αλλά και της πίεσης του διάχυτου φόβου, και τα κάνατε πειρα-
µατόζωα, γιατί έπρεπε και εσείς, κυρία Υπουργέ, να βάλετε την
υπογραφή σας σε έναν νόµο, να µείνετε στην ιστορία µε ένα συγ-
κεκριµένο νόµο, όπως η κ. Διαµαντοπούλου και ο κ. Κοντογιαν-
νόπουλος.

Εσείς οι ίδιοι, λοιπόν, που µιλάτε διαρκώς για την κατάσταση
της πανδηµίας, για µάχη µε την πανδηµία και για κατάσταση
έκτακτης ανάγκης, είστε εκείνοι οι οποίοι σε αυτήν τη συγκυρία
προσθέσατε στις πλάτες των παιδιών πολύ µεγαλύτερη πίεση.
Δεν αντέχατε ούτε καν να περιµένετε µέχρι να σταθεροποιηθεί
η κατάσταση µε την πανδηµία και τελικά πετύχατε τον σκοπό
σας. Θα σας θυµούνται οι µαθητές για πάντα και θα το εισπρά-

ξετε ως µία ανάµνηση στο µέλλον. 
Ευτυχώς τουλάχιστον για τα παιδιά από τις λαϊκές γειτονιές,

όπως είναι, για παράδειγµα, το Περιστέρι, καλή ώρα, ο Πρωθυ-
πουργός ο κ. Μητσοτάκης βρήκε τη λύση, ότι αυτά τα παιδιά
είναι προορισµένα όχι να µπουν στο πανεπιστήµιο, αλλά να ακο-
λουθήσουν κάποια άλλη ειδικότητα, να γίνουν ψυκτικοί, υδραυ-
λικοί, συντηρητές ανελκυστήρων, καθαρίστριες, αποθηκάριοι.
Άλλωστε σ’ αυτά τα παιδιά αναφέρεται ο Πρωθυπουργός, όταν
λέει ότι δεν µπορεί και δεν πρέπει να µπουν όλοι στο πανεπιστή-
µιο.

Αλίµονο, δηλαδή, για τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας να
υπάρχουν όλο και περισσότερο µορφωµένοι άνθρωποι, πολίτες
µε προσόντα! Αλίµονο! Αυτό θα είναι µια µεγάλη καταστροφή για
τη χώρα, διότι όσο λιγότεροι αυτοί οι «ενοχλητικοί» απόφοιτοι,
οι οποίοι θα ζητούν και απολαβές ανάλογα µε τα προσόντα τους,
τόσο το καλύτερο για τους µεγαλοεργοδότες, συνδαιτυµόνες
του Μεγάρου Μαξίµου. Όσο λιγότεροι είναι οι πολίτες οι οποίοι
έχουν γνώσεις υψηλού επιπέδου, οι οποίοι ξέρουν να σκέπτονται,
να έχουν κριτική σκέψη, να αναλύουν, να συνθέτουν καλύτερα
τις εξελίξεις και να αµφισβητούν αυτά τα οποία προσπαθούν να
τους πλασάρουν αµάσητα τα καλοταϊσµένα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, τόσο καλύτερα για την Κυβέρνηση. 

Θα είχε βέβαια µεγάλο ενδιαφέρον να µας πουν οι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας που είναι γονείς, τι έχουν επιλέξει για τα
παιδιά τους, γιατί είναι πολύ εύκολο και υποκριτικό να λες ότι τα
άλλα παιδιά ας γίνουν καθαρίστριες, ας γίνουν σοβατζήδες, ενώ
τα δικά σου τα παιδιά θα πρέπει να έχουν ό,τι πτυχίο και πιστο-
ποιητικό κυκλοφορεί.

Πόσοι, λοιπόν, από εσάς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχετε στείλει τα παιδιά σας σε ένα ΙΕΚ, σε ένα επαγγελµα-
τικό λύκειο, να γίνουν, για παράδειγµα, τεχνικοί φυσικού αερίου,
σεκιουριτάδες, τεχνικοί αρτοποιίας; Αξίζει να µας καταθέσετε τα
δικά σας βιώµατα γιατί στα sites και στις εφηµερίδες βλέπουµε
να ποζάρετε δίπλα στα παιδιά σας σε τελετές αποφοίτησης, να
δηλώνετε περήφανοι που τα παιδιά σας είναι απόφοιτοι πολυτε-
λών σχολείων ή πανεπιστηµίων υψηλού κύρους του εξωτερικού
ή της Ελλάδας. Και καλά κάνετε που είστε περήφανοι για τα παι-
διά σας. Είναι πολύ θεµιτό. Όµως δεν είναι καθόλου θεµιτός ο
φαρισαϊσµός που κρύβεται πίσω από όλη αυτή τη βιτρίνα, ότι τα
δικά σας παιδιά έχουν κάθε δικαίωµα να σπουδάζουν γιατί έτσι
ξέρετε ότι θα έχουν περισσότερες ευκαιρίες, αλλά τα παιδιά των
υπολοίπων θα πρέπει να κάνουν µια ζωή τη λάντζα.

Επικαλείστε, επίσης, διαρκώς τη σύνδεση του πανεπιστηµίου
µε την αγορά. Κατ’ αρχάς το πανεπιστήµιο είναι χώρος συγκοµι-
δής, διανοµής, καλλιέργειας της κριτικής σκέψης, συγκοµιδής
της γνώσης, είναι λίκνο των ιδεών και της προόδου και µετά οτι-
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δήποτε άλλο. Οι νέοι πρέπει να σπουδάζουν πρώτα απ’ όλα για
να µάθουν να αποκωδικοποιούν την πραγµατικότητα, να την βελ-
τιώνουν, να αλλάζουν την κοινωνία προς το καλύτερο. Και το τι
είναι καλύτερο δεν θα µας το πει η αγορά, αλλά οι κοινωνικές
ανάγκες. 

Εσείς, λοιπόν, λέτε ότι θα σπουδάσουν κάτι, αλλά µετά δεν θα
βρουν δουλειά. Άραγε αναλογιστήκατε την ευθύνη που έχετε για
το γεγονός ότι οι νέοι µας δεν µπορούν να βρουν δουλειά; Έχετε
αναλογιστεί πόσο εκπληρώνετε τη συνταγµατική σας υποχρέ-
ωση να µεριµνάτε για την εργασία των πολιτών; Αυτό το οποίο
έχετε καταφέρει είναι κόλαφος. Είναι η αύξηση των ποσοστών
ανεργίας, η ελαστικοποίηση και η κινεζοποίηση των εργασιακών
όρων, το brain drain, τα µπλοκάκια. Πετύχατε να µας κάνετε
γκαρσόνια της Ευρώπης. Η αγορά, λοιπόν, που εσείς φτιάξατε
εδώ και δεκαετίες έχει αποτύχει παταγωδώς. Θέλετε να φτάσετε
στον πάτο και την εκπαίδευση. 

Και θα σας πω γιατί είστε υποκριτές. Ποια είναι η σύνδεση των
ιδιωτικών κολλεγίων µε την αγορά; Εκεί γιατί δεν υπάρχει πρό-
βληµα; Μα γιατί εκεί είναι που τα ακουµπάνε χοντρά οι γονείς
στους φίλους σας τους κολλεγιάρχες. Εκεί µιλάει η αξιοκρατία
του χρήµατος. Αν έχουν, δηλαδή, να πληρώσουν οι γονείς για τα
παιδιά γιατί το παιδί να σκοτίζεται και να πρέπει να αγχώνεται για
να περάσει στο πανεπιστήµιο; Θα πάει στο κολλέγιο και σε τρία
χρόνια θα πάρει ένα πτυχίο ισότιµο µε το τετραετές του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου. Αυτή τελικά είναι η λογική και η νοοτροπία
της αριστείας, ότι τα λεφτά ανοίγουν πόρτες.

Την ώρα όµως που εσείς επιβάλλετε τις µπαγιάτικες, θατσερι-
κές σας αντιλήψεις, παγκοσµίως αναδύεται η αλλαγή του υπο-
δείγµατος, ακόµη και από χώρες που κοινωνικά και οικονοµικά
είναι οι πιο ένθερµοι υποστηρικτές του κυνικού καπιταλισµού
όπως είναι οι ΗΠΑ. Ο κόσµος προχωρά ολοταχώς. Εσείς βάζετε
όπισθεν ολοταχώς.

Αυτό το οποίο βεβαίως, πρέπει να πω τελειώνοντας ως ένα
πρακτικό παράδειγµα της αντίληψης που έχετε για την παιδεία,
είναι το κοινωνικό έγκληµα το οποίο συντελείται στον Δήµο Αθη-
ναίων από τον δήµαρχο τον κ . Μπακογιάννη -έχει να κάνει µε την
περιφέρειά µου και γι’ αυτό το αναφέρω- ο οποίος πηγαίνει στα
µοναδικά πάρκα που υπάρχουν στις γειτονιές µε πράσινο, στους
µοναδικούς πνεύµονες, κόβει τα δέντρα µε αδιαφανείς και fast
track διαδικασίες, χωρίς καµµία δηµόσια διαβούλευση για να
βάλει µέσα τσίγκινα κοντέινερ στα οποία θα στεγάσει παιδάκια
προσχολικής αγωγής. Θα περιχαρακώσει παιδάκια µέσα σε κον-
τέινερ ελάχιστων τετραγωνικών µέτρων, γιατί µε αυτόν τον
τρόπο θέλει να υποβαθµίσει τη δηµόσια παιδεία και να οδηγήσει
και στην ιδιωτική παιδεία. Το βασικότερο, όµως, και το χειρότερο
που κάνει είναι ότι συρρικνώνει το λιγοστό πράσινο στο κέντρο
της Αθήνας. Τον καλούµε να ανακαλέσει αυτές τις αποφάσεις
του τις εγκληµατικές και να έρθει σε δηµόσιο διάλογο µε τους
πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Αθανάσιος Λιούπης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Αδαµο-

πούλου, θα ήθελα να σας πω ότι ο γιος µου τελείωσε το ΓΕΛ και
εν συνεχεία ακολούθησε το ταπεινό ΕΠΑΛ που λέτε για να ασκή-
σει ένα από αυτά τα κατώτερα επαγγέλµατα που αναφέρατε. Και
τον ενθαρρύνουµε και εγώ και η µητέρα του.

Δεν νοµίζω πως ισχύουν αυτά που είπατε για µας όλους. 
Όλοι, λοιπόν, όσοι φοιτήσαµε οι ίδιοι και τα παιδιά µας σε δη-

µόσιο σχολείο έχουµε µια ξεκάθαρα καλή άποψη για τα ελληνικά
σχολεία, για τους εκπαιδευτικούς και το επίπεδο των µαθητών.
Όµως η εκπαιδευτική διαδικασία παραµένει σε µεγάλο βαθµό αγ-
κυλωµένη στο παρελθόν, χωρίς να έχει καταφέρει να ενσωµατώ-
σει τις σύγχρονες τάσεις, µεθόδους, ανάγκες και δυνατότητες.
Δεν πρόκειται µόνο για το επίπεδο γνώσεων που µπορούµε να
προσφέρουµε στα παιδιά µας, αλλά για τη συνολική εκπαιδευ-
τική εµπειρία που θα διαµορφώσει χαρακτήρες, τους µελλοντι-
κούς πολίτες, επιστήµονες, ανθρώπους. 

Η πρώτη µεγάλη αλλαγή αφορά τις ίδιες τις δοµές της εκπαί-
δευσης. Δηµιουργούνται θέσεις στελεχών µε εκπαιδευτικό ρόλο,

όπως οι επόπτες ποιότητας της εκπαίδευσης. Δίνεται έµφαση
στον ρόλο των συµβούλων εκπαίδευσης των οποίων οι θέσεις
αυξάνονται σηµαντικά σε οκτακόσιες από πεντακόσιες σαράντα. 

Για την επιλογή των στελεχών διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο
πλέον η αξιολόγησή τους. Τα ΚΕΣΥ µετατρέπονται σε Κέντρα
Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και Υποστήριξης
και ενισχύονται επιπλέον µε οργανικές θέσεις πεντακοσίων πε-
νήντα ψυχολόγων και πεντακοσίων πενήντα κοινωνικών λειτουρ-
γών. 

Η δεύτερη αλλαγή αφορά την πολυσυζητηµένη αξιολόγηση.
Στη συντριπτική τους πλειονότητα, στο 90% περίπου, οι ευρω-
παϊκές χώρες έχουν εισάγει ένα σύστηµα αξιολόγησης για τους
εκπαιδευτικούς τους. Στην Ελλάδα για πολλά χρόνια η λέξη αξιο-
λόγηση θεωρούνταν από πολλούς σχεδόν ταµπού. Γιατί είναι
τόσο ξένη προς τη νοοτροπία µας η έννοια της αξιολόγησης; Πι-
θανόν γιατί φοβόµαστε ότι συνοδεύεται από αυθαιρεσία ή και
µεροληψία. Όµως όταν έχουµε ένα πλαίσιο που εξασφαλίζει τη
δίκαιη και αξιοκρατική αξιολόγηση των εκπαιδευτικών µήπως τε-
λικώς οι όποιες αντιδράσεις δεν είναι τίποτε άλλο παρά εµµονή
στο παρελθόν, άρνηση προόδου και βελτίωσης; Και τελικά τι µή-
νυµα περνάµε στα παιδιά µας µε το να τους δείχνουµε ότι οι ενή-
λικες δεν κρίνονται, δεν κάνουν λάθη, δεν προσπαθούν να
βελτιωθούν; 

Η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών δεν είναι µέσο εκφοβισµού
τους, δεν συνδέεται µε τιµωρητικού χαρακτήρα συνέπειες. Είναι
αποκλειστικά και µόνο ένας τρόπος κάθε εκπαιδευτικός να απο-
κτά γνώση των θετικών και αρνητικών στοιχείων του και στη συ-
νέχεια να έχει στη διάθεσή του µέσα βελτίωσης και επιµόρφω-
σης. 

Σε αυτό το πλαίσιο η αξιολόγηση όλων είναι υποχρεωτική. Οι
εκπαιδευτικοί αξιολογούνται από τον σύµβουλο εκπαίδευσης και
τον διευθυντή της σχολικής µονάδας. Αξιολογούνται µε διαβαθ-
µισµένη περιγραφή από «εξαιρετικό» έως «µη ικανοποιητικό», σε
σχέση µε το διδακτικό και παιδαγωγικό τους έργο, το παιδαγω-
γικό κλίµα, τη διαχείριση της τάξης και την υπηρεσιακή συνέπειά
τους. Εάν σε κάποιο πεδίο αξιολόγησης ο εκπαιδευτικός λάβει
τον χαρακτηρισµό «µη ικανοποιητικό» παρακολουθεί υποχρεω-
τικά επιµορφωτικό πρόγραµµα. 

Σε κάθε περίπτωση, η αξιολόγηση επηρεάζει τη διαδικασία επι-
λογής για θέσεις στελεχών της εκπαίδευσης. Τα ίδια τα στελέχη
εκπαίδευσης αξιολογούνται ανώνυµα από τους υφισταµένους
τους, ενώ σε περίπτωση που λάβουν κακή αξιολόγηση αντικαθί-
στανται. 

Η επόµενη µεγάλη αλλαγή αφορά την αυτονοµία στις σχολικές
µονάδες. Οι σχολικές µονάδες µέχρι τώρα είναι παθητικοί εφαρ-
µοστές των κατευθύνσεων του Υπουργείου Παιδείας. Σήµερα
αυτό αλλάζει. Το Υπουργείο Παιδείας κάνει µια προοδευτική αλ-
λαγή, µειώνοντας τον δικό του κεντρικό ρόλο και δίνοντας µε-
γάλο µέρος των αποφάσεων για τον σχεδιασµό στα ίδια τα σχο-
λεία. Δίνεται για πρώτη φορά ελευθερία κινήσεων στους εκπαι-
δευτικούς να επιλέγουν σχολικά βιβλία, το πολλαπλό βιβλίο. Συ-
στήνεται το Μητρώο Διδακτικών Βιβλίων και η Ψηφιακή Βιβλιο-
θήκη. Προτάσσεται η πρόσβαση των µαθητών σε ποικίλα εγχει-
ρίδια, σε µια προσπάθεια ανάπτυξης της κριτικής σκέψης και όχι
της απλής αποµνηµόνευσης.

Αλλάζει ο τρόπος αξιολόγησης των µαθητών στη διάρκεια των
τετραµήνων. Δίνονται πολλές επιλογές στους εκπαιδευτικούς,
ώστε οι τελευταίοι να κρίνουν το επίπεδο της προσπάθειας του
κάθε µαθητή χρησιµοποιώντας και άλλες µεθόδους εκτός από
το διαγώνισµα, όπως η ατοµική ή οµαδική εργασία, ακόµα και το
καινοτόµο µοντέλο της ανεστραµµένης τάξης. 

Ο διευθυντής αναλαµβάνει τις ετήσιες ενδοσχολικές επιµορ-
φώσεις, την ανάθεση διδασκαλιών και εξωδιδακτικών εργασιών,
ενώ καθίσταται αξιολογητής του εκπαιδευτικού προσωπικού. 

Οι σχολικές εγκαταστάσεις µπορούν να αξιοποιηθούν εκτός
ωραρίου για διοργάνωση µιας δραστηριότητας ή ενός σεµινα-
ρίου. Οι σχολικές µονάδες αποκτούν ιστοσελίδα και είναι και
προσβάσιµες στα άτοµα µε αναπηρία.

Σε διεθνές επίπεδο εδώ και αρκετά χρόνια έχει αναδειχθεί η
αξία της PISA, ενός µηχανισµού υπό τη σκέπη του ΟΟΣΑ, που
επιτρέπει να εξάγουµε συµπεράσµατα για το εκπαιδευτικό σύ-
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στηµα µέσω της αξιολόγησης των µαθητών. Το πολύτιµο αυτό
εργαλείο καθιερώνεται σε εθνικό επίπεδο µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο. Οι µαθητές της ΣΤ’ δηµοτικού και της Γ’ γυµνασίου συµ-
µετέχουν στις εξετάσεις ανώνυµα, ώστε να αποκτήσουµε µια
ολοκληρωµένη εικόνα για τις πιθανές αδυναµίες του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος και της σχολικής µονάδας.

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο εντάσσεται κι ο εκσυγχρονισµός της
εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, µε τη δηµιουργία τριών σχολών
µαθητείας υποψηφίων κληρικών από τις οποίες θα πρέπει οπωσ-
δήποτε να αποφοιτήσει ένας κληρικός για να µισθοδοτείται από
το δηµόσιο. 

Πολύ σηµαντική απόφαση της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου Παιδείας είναι ότι για πρώτη φορά φέτος µετά από δώδεκα
χρόνια θα διοριστούν έντεκα χιλιάδες επτακόσιοι µόνιµοι εκπαι-
δευτικοί. Οι διορισµοί αυτοί είναι επιπλέον των τεσσεράµισι χι-
λιάδων µόνιµων διορισµών στα ειδικά σχολεία, ώστε να
περιοριστεί η χρήση αναπληρωτών για την κάλυψη πάγιων αναγ-
κών και η συνολική αναβάθµιση του σχολείου να συνοδεύεται
από το αναγκαίο µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό. 

Για άλλη µια φορά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αποδεικνύεται
κατώτερη των περιστάσεων. Αρνήθηκε να προσέλθει στον διά-
λογο για τη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου. Η ψηφοθηρία προ-
πορεύεται του υπεύθυνου και σοβαρού πολιτικού λόγου. Ναι,
όλοι δικαιούµαστε να έχουµε διαφορετική πολιτική θέση και
άποψη, αλλά αυτή δεν επιτρέπεται να παίζει µε το µέλλον της νε-
ολαίας και να ανατρέπει αποφάσεις ζωής αναδροµικά.

Η Νέα Δηµοκρατία επιδεικνύοντας συνέπεια λόγων και πρά-
ξεων έχει υλοποιήσει ήδη στα δύο τελευταία χρόνια της διακυ-
βέρνησης το µεγαλύτερο µέρος των προεκλογικών δεσµεύσεών
της στον τοµέα της παιδείας, µε στόχο µια αναβαθµισµένη, σύγ-
χρονη, δωρεάν δηµόσια εκπαίδευση που βοηθάει τα παιδιά και
τους νέους µας να βιώνουν µια δηµιουργική ολιστική σχολική εµ-
πειρία, χωρίς τη στείρα µάθηση, αναπτύσσοντας κριτική σκέψη
και άποψη, ώστε να οδηγηθούν στο µέλλον που επιθυµούν και
τους αξίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσει τώρα η
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεοδώρα Αυγέρη και µετά θα
πάρει τον λόγο η κυρία Υπουργός. Έχει ζητήσει µετά τον λόγο ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σκουρλέτης. 

Κύριε Βρούτση, µήπως εσείς θέλετε να µιλήσετε µετά;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Μετά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Κυρία Αυγέρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εικάζω ότι αν ήµασταν σε κά-

ποια άλλη ευρωπαϊκή χώρα από αυτές που θεωρούµε ως υπο-
δείγµατα εξαιρετικών πολιτικών συστηµάτων και υψηλής πολιτι-
κής κουλτούρας δεν θα συζητούσαµε σήµερα αυτό εδώ το νο-
µοσχέδιο, γιατί απλά ο Πρωθυπουργός δεν θα ένιωθε βολικά στη
θέση του, για λόγους ευθιξίας τουλάχιστον, µετά από τις αποκα-
λύψεις σχετικά µε το «πόθεν έσχες» του. Δυστυχώς εδώ είναι
µέρα Τρίτη κι ο Πρωθυπουργός απλά περνά καλά. 

Και δυστυχώς ολοένα και περισσότεροι πολίτες συνειδητοποι-
ούν ότι τα έργα και οι ηµέρες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχουν
τραγικές συνέπειες για τις ζωές των ίδιων και των παιδιών τους,
ότι διαβρώνουν την κοινωνική συνοχή και την ποιότητα της δη-
µοκρατίας µας. Γι’ αυτό και αποτελεί ειρωνεία της Ιστορίας το
γεγονός ότι έρχεται αυτή η Κυβέρνηση αυτού του Πρωθυπουρ-
γού να ορίσει τα µέτρα και τα σταθµά του παραγόµενου εκπαι-
δευτικού έργου, να θέσει όρους αξιολόγησης στα σχολεία.
Όπως σε τόσες άλλες περιπτώσεις έτσι και τώρα η Κυβέρνηση
διαστρεβλώνει τις έννοιες και αντιστρέφει το νόηµα των όρων.
Το ίδιο έκανε µε τις προανακριτικές επιτροπές όπου οι ελεγχό-
µενοι έγιναν κατήγοροι. Το ίδιο έκανε µε την πανδηµία, αντικαθι-
στώντας τις κυβερνητικές ευθύνες µε τη λεγόµενη «ατοµική
ευθύνη». Το ίδιο κάνει και τώρα, αντιστρέφει την πραγµατικό-
τητα, οικειοποιείται τους όρους. Η Νέα Δηµοκρατία επιµένει να
οικειοποιείται τον όρο «αξιολόγηση» σαν να είναι ιδιοκτησία και
ιδιότητά της.

Αλήθεια, είναι ίδιον της Νέας Δηµοκρατίας η αξιολόγηση; Αξιο-
λόγησε η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση τα στελέχη χωρίς
πτυχία, που κατέλαβαν θέσεις στον κρατικό µηχανισµό, κατά πα-
ράβαση των κείµενων διατάξεων; Αξιολόγησε η Νέα Δηµοκρατία
και η Κυβέρνηση τους Υπουργούς της; Αξιολόγησε η Νέα Δηµο-
κρατία και η Κυβέρνηση την κωµόπολη των µετακλητών που
ίδρυσε στις παρυφές του Μεγάρου Μαξίµου; Αξιολόγησε η Νέα
Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση τη διαχείριση της πανδηµίας; Τι
από όλα αυτά κάνατε; Τίποτε απολύτως. 

Κι όταν το πράξετε, το πράξετε µε τον παλιό κλασικό τρόπο
της Δεξιάς. Τα καλά και συµφέροντα, συγκαλύπτοντας ευθύνες
και προπαγανδίζοντας ανύπαρκτες επιτυχίες. Κατά κανόνα λοι-
πόν η Νέα Δηµοκρατία από κάθε διαδικασία αξιολόγησης αφαι-
ρεί τη λογοδοσία και της προσθέτει τον κοινωνικό αυτοµατισµό,
επικοινωνώντας ως «αξιολόγηση» το νεοσυντηρητικό αυταρχι-
σµό και την ενός ανδρός αρχή. 

Ξέρετε, όλα αυτά µπορεί να διεγείρουν το νεοσυντηρητικό
ακροατήριό σας, αλλά να µη µας κοροϊδεύει ο Πρωθυπουργός
ότι είναι προοδευτικός άνθρωπος. Στο «πόθεν έσχες» των πολι-
τικών του αξιών η προοδευτικότητα είναι αδήλωτη και καλά κρυµ-
µένη από τον κοινωνικό έλεγχο. Ποιος λοιπόν αξιολογεί; Μπορεί
να αξιολογεί αυτός που δεν λογοδοτεί και δεν αξιολογείται; Ας
απαντήσει η κυβερνητική πλειοψηφία. 

Δεν µπορεί να µιλά περί αξιολόγησης µετά το φιάσκο της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής ο Πρωθυπουργός και η Υπουργός Παι-
δείας. Δεν µπορούν να αξιολογούν αυτοί που καταλαµβάνουν
θέσεις ευθύνης και αντί να αναγνωρίζουν τα λάθη τους, απαν-
τούν µε κυνισµό και αναισθησία στους µαθητές, τους γονείς
τους, σε ολόκληρη την κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία που προηγήθηκαν και χθες µε τις οµιλίες
τους ήδη αποδόµησαν σηµείο προς σηµείο άλλο ένα νοµοθετικό
έκτρωµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ό,τι και αν αν-
τιτάξει η κυβερνητική πλειοψηφία, η λογική των επιχειρηµάτων
της καταδεικνύει ένα πράγµα: τα περί αναβάθµισης του σχολείου
και ενδυνάµωσης των εκπαιδευτικών είναι κενά νοήµατος. 

Το µόνο νόηµα που έχει η αξιολόγηση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι να εγκαθιδρυθεί ένας σκληρά γραφειοκρατικός, πολυδαί-
δαλος και πανάκριβος µηχανισµός ελέγχου στα σχολεία, προκει-
µένου το µοντέλο της νεοφιλελεύθερης ανάπτυξης που ευαγ-
γελίζεται το κατεστηµένο να γίνει ιδεολογία του κράτους και κα-
νονικότητα στη συνείδηση των πολιτών, των µαθητών, των γο-
νιών, των εκπαιδευτικών, από την πρώτη µέρα στο σχολείο.

Δήθεν αξιολόγηση που αποσκοπεί στο να βγάλει µαθητές από
τα σχολεία και να στρέψει σε µία αγορά ζούγκλα, χαµηλής εξει-
δίκευσης και προσόντων εργατών για να τους δίνει µισό ευρώ
αύξηση την ηµέρα, όπως έκανε χθες ο κ. Μητσοτάκης. 

Δεν έχουν περάσει πολλά χρόνια από τότε που ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης είχε δηλώσει ότι η κοινωνική ισότητα
είναι ενάντια στην ανθρώπινη φύση, λες και οι κοινωνικές αδικίες
είναι φυσικό φαινόµενο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και πολίτες που µας ακούτε, την
πραγµατική αριστεία η Κυβέρνηση την πετσόκοψε, απέκλεισε
άριστους µαθητές προερχόµενους µάλιστα και από πρότυπα
σχολεία από τις σχολές προτίµησής τους. 

Η Κυβέρνηση υλοποιεί µια πολιτική που καταστρέφει το µορ-
φωτικό δυναµικό της κοινωνίας, θεωρώντας ότι η αριστεία προ-
έρχεται µόνον από τους γόνους των πλούσιων υποστηρικτών
της. Εφαρµόζει δηλαδή ένα σχέδιο εσωτερικής υποτίµησης και
στην παιδεία, υποβαθµίζοντας το εκπαιδευτικό έργο, αποστε-
ρώντας την εκπαίδευση από πόρους, µεταφέρει πόρους από το
δηµόσιο τοµέα στον ιδιωτικό, διευρύνει το µερίδιο της αγοράς
εις βάρος της δηµόσιας παιδείας. 

Το ίδιο έκανε και κάνει και µε την υγεία προς όφελος κατεστη-
µένων συµφερόντων που κάποτε λειτουργούσαν παρασκηνιακά,
αλλά σήµερα δεν κρύβουν τη χαρά τους. 

Και βγάζει από την εκπαιδευτική διαδικασία την εξάσκηση των
µαθητών στην κοινωνική δικαιοσύνη, την ισότητα και τις δηµο-
κρατικές αρχές, για να εµπεδωθούν οι ανισότητες για τις οποίες
ο Πρωθυπουργός είπε ότι είναι φυσικό φαινόµενο και έτσι να νο-
είται η αξιολόγηση, ο διαρκής έλεγχος των κάτω από τους πάνω. 
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Η Κυβέρνηση νοµοθετεί για να αποκλείει, για να κάνει διαλογή.
Αποκλείει τους εργαζόµενους από έναν αξιοπρεπή εργασιακό
βίο, τον οποίο περιορίζει µόνο σε όσους είναι προσδεδεµένοι στο
άρµα της εξουσίας της, αποκλείει τα παιδιά των λαϊκών και µε-
σαίων στρωµάτων από µια υψηλού επιπέδου εκπαίδευση την
οποία κρατά µόνο για όσους έχουν να πληρώσουν. Αποκλείει
ακόµα και τους µικροεπιχειρηµατίες από τη χρηµατοδότηση, την
οποία διοχετεύει αποκλειστικά προς τα συµφέροντα που τη στη-
ρίζουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Στην Ελλάδα που έχουν κατά νου η Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μη-

τσοτάκης δεν έχουν θέση τα παιδιά των λαϊκών και µεσαίων
στρωµάτων, δεν έχουν θέση καθηγητές που εµπνέουν και ηγούν-
ται, αλλά καθηγητές που τιµωρούν και καθοδηγούνται, δεν έχουν
θέση οι πολίτες που συνεργάζονται, αλλά πολίτες που ανταγω-
νίζονται. Τα βιβλία της ιστορίας δεν θα γράψουν ποτέ γι’ αυτήν
τη δυστοπία, γιατί δεν θα καταφέρετε να την επιβάλλετε, κυρίες
και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κοιτάτε αλλού από εκεί που δείχνει το βέλος του χρόνου,
κυρία Κεραµέως. Η κοινωνία κινείται και ήδη είστε πολύ πίσω.
Δεν τη φτάνετε ούτε στο τόσο δα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα λάβει
τώρα η Υπουργός Παιδείας κ. Κεραµέως. Αυτονόητο είναι ότι θα
έχει µια ανοχή και η κ. Κεραµέως, γιατί θα πρέπει να απαντήσει
σε όσα άκουσε από χθες µέχρι σήµερα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί θεωρώ κοινή πεποί-
θηση ότι η δυνατότητα των παιδιών µας να κάνουν πράξη τα
όνειρά τους ξεκινά από το εκπαιδευτικό σύστηµα, από το περιε-
χόµενο της γνώσης που παρέχει, τις δεξιότητες που καλλιεργεί,
από τον τρόπο λειτουργίας του. 

Ακριβώς γι’ αυτό, η αναβάθµιση του εκπαιδευτικού µας συστή-
µατος, η βελτίωση της λειτουργίας του σχολείου, η ενίσχυση του
ρόλου των εκπαιδευτικών αποτελεί για την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προτεραιότητα, αλλά και πρόκληση, στην οποία αν-
ταποκρινόµαστε συστηµατικά δύο χρόνια τώρα. 

Με νόµο που ψηφίστηκε πέρσι για την αναβάθµιση του σχο-
λείου κάναµε το πρώτο βήµα και εισαγάγαµε σηµαντικές καινο-
τοµίες: εργαστήρια δεξιοτήτων, δραστηριότητες στα Αγγλικά
στο νηπιαγωγείο, αξιολόγηση της σχολικής µονάδας και του εκ-
παιδευτικού έργου, εµπέδωση του σεβασµού στον άλλον και της
ασφάλειας στο σχολικό περιβάλλον, ενίσχυση των πρότυπων και
πειραµατικών σχολείων, µέσα επίσης από νέες θεµατικές στο
σχολείο, όπως η εκπαιδευτική ροµποτική, ο σεβασµός στον άλλο,
η οικολογική συνείδηση, ο σχολικός επαγγελµατικός προσανα-
τολισµός, όλα αυτά µέσα στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρό-
γραµµα, ενίσχυση γνωστικών αντικειµένων, όπως πληροφορική,
ξένες γλώσσες, φυσική αγωγή. 

Λάβαµε ειδικά µέτρα για την αποτελεσµατικότερη στελέχωση
των σχολικών µονάδων, ενισχύοντας τους εκπαιδευτικούς µας
που υπηρετούν σε δυσπρόσιτες περιοχές µε περισσότερα µόρια.
Διευρύναµε τις µεθόδους αποτίµησης της πορείας των µαθητών,
αλλά και εξορθολογίσαµε τη διαδικασία προαγωγής και απόλυ-
σής τους.

Με το παρόν νοµοσχέδιο που εισηγούµαστε στη Βουλή κά-
νουµε ένα νέο σηµαντικό βήµα στην κατεύθυνση της συνολικής
βελτίωσης και αναβάθµισης του δηµόσιου σχολείου. Δίνουµε µε-
γαλύτερους βαθµούς ελευθερίας και αυτονοµίας στους εκπαι-
δευτικούς µας, στα στελέχη µας, στις σχολικές µας µονάδες,
συνοδευόµενους από τους απαραίτητους βαθµούς λογοδοσίας
και διαφάνειας. Καθιερώνουµε ένα σύστηµα αξιολόγησης εκπαι-
δευτικών και στελεχών µε δικλίδες ασφαλείας. Δηµιουργούµε
ένα σύστηµα διοίκησης εκπαίδευσης αξιοκρατικό, ευέλικτο, πιο
κοντά στη φυσική µονάδα, πιο κοντά στο σχολείο. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να ευχαριστήσω πάρα πολύ την
Υφυπουργό κ. Ζέττα Μακρή, τους Γενικούς Γραµµατείς, τον κ.

Αλέξανδρο Κόψη, τον κ. Γιώργο Καλαντζή, καθώς και τους συ-
νεργάτες µας για την πολύτιµη συµβολή τους κατά τη σύνταξη
και επεξεργασία του νοµοσχεδίου. Θερµές ευχαριστίες στους
φορείς, τους εκπαιδευτικούς, τα στελέχη που συνέδραµαν µε τις
προτάσεις τους στη βελτίωση των διατάξεων. Ιδιαίτερα θα ήθελα
να ευχαριστήσω τον εισηγητή του νοµοσχεδίου της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γιώργο Κωτσό για την εξαιρετική συνεργασία και τους
συναδέλφους της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης, ιδιαι-
τέρως δε του Κινήµατος Αλλαγής, του ΜέΡΑ25 και της Ελληνικής
Λύσης που προσήλθαν σε έναν εποικοδοµητικό διάλογο προ της
κατάθεσης του νοµοσχεδίου και υπέβαλαν χρήσιµες παρατηρή-
σεις. 

Λυπάµαι πάρα πολύ που ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας επέλεξαν να µην προσέλθουν σε αυτόν τον διάλογο
προ της κατάθεσης του νοµοσχεδίου.

Θα παρουσιάσω τις αλλαγές που επιφέρει το νοµοσχέδιο,
προβαίνοντας παραλλήλως σε ορισµένες παραδοχές. Είναι τέσ-
σερις παραδοχές. Παραδοχή πρώτη: Η χώρα µας έχει το πιο
υπερσυγκεντρωτικό εκπαιδευτικό σύστηµα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση -εδώ το σχετικό γράφηµα- ενώ η αποκέντρωση συνδέεται
άµεσα µε καλύτερα µαθησιακά αποτελέσµατα. Παρακαλώ, το κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
γράφηµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η µεγάλη πλειονότητα των αποφάσεων που αφορούν στην κα-
θηµερινή λειτουργία του σχολείου λαµβάνονται σε επίπεδο Βου-
λής, Υπουργείου, Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, ενώ σε
άλλες χώρες το ποσοστό αυτό που στη χώρα µας είναι 80% -80%
των αποφάσεων λαµβάνονται σε επίπεδο κεντρικό- είναι 35%.
Αυτό αλλάζει. Αποκεντρώνουµε το σύστηµα, µεταφέρουµε αρ-
µοδιότητες στους εκπαιδευτικούς µας, στους διευθυντές µας,
στα ίδια τα σχολεία. Γιατί; Διότι τα διεθνή στοιχεία δείχνουν, ότι
όσο περισσότερο το κέντρο λήψης της απόφασης µετατοπίζεται
στο επίπεδο του σχολείου τόσο βελτιώνονται τα µαθησιακά απο-
τελέσµατα. Η ποιότητα των εκπαιδευτικών συστηµάτων είναι
άµεσα συναρτώµενη µε τον βαθµό αποκέντρωσής τους.

Θα φανεί εδώ και εν συνεχεία, θα το καταθέσω στα Πρακτικά.
Όσο αποφασίζονται κεντρικά, όσο λαµβάνονται κεντρικά οι απο-
φάσεις τόσο χειρότερα τα µαθησιακά αποτελέσµατα. Όσο οι
αποφάσεις πάνε στο σχολείο, πάνε στον διευθυντή τόσο καλύ-
τερα τα µαθησιακά αποτελέσµατα. Παρακαλώ, το καταθέτω για
τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στόχος, λοιπόν, είναι η απελευθέρωση της δηµιουργικής πρω-
τοβουλίας των εκπαιδευτικών και των στελεχών που βρίσκονται
κοντά στους µαθητές και τα σχολεία, που γνωρίζουν καλύτερα
από όλους µας τις ανάγκες του σχολείου.

Ενδεικτικές ρυθµίσεις στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της αυ-
τονοµίας σχολικών µονάδων είναι οι εξής: Ελεύθερη επιλογή βι-
βλίου, πολλαπλό βιβλίο. Τι σηµαίνει «πολλαπλό βιβλίο»; Σηµαίνει
δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι ο εκπαιδευτικός θα µπορεί να επιλέ-
γει το βιβλίο από το οποίο θα διδάσκει τα παιδιά του και δεύτερη
πτυχή, ότι όλα αυτά τα βιβλία θα είναι διαθέσιµα σε µια ψηφιακή
βιβλιοθήκη. Γιατί έχει σηµασία αυτό; Διότι πλέον θα έχουµε πε-
ρισσότερες πηγές και έτσι τα παιδιά µας θα καλούνται να συν-
δυάσουν πηγές, να φύγουµε από το ένα και µοναδικό βιβλίο, από
τη µία και µοναδική πηγή και να καλέσουµε τα παιδιά µας να συν-
δυάσουν πηγές και έτσι να καλλιεργήσουν την κριτική τους
σκέψη.

Ελευθερία ως προς τη µορφή των τετραµηνιαίων δοκιµασιών
αξιολόγησης. Εδώ, πραγµατικά, εγώ προκαλώ τους Βουλευτές
όλους να µου πουν αν θεωρούν ότι είναι πιο κατάλληλοι από τους
εκπαιδευτικούς µας, για να κρίνουν αν τα ολιγόλεπτα διαγωνί-
σµατα στο γυµνάσιο και το λύκειο πρέπει να είναι δεκαπεντάλε-
πτα.

Αυτό λέει ο νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο νόµος σή-
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µερα λέει ότι πρέπει τα διαγωνίσµατα να είναι δεκαπεντάλεπτα.
Εγώ ρωτώ τον καθένα και την καθεµία από εσάς και βάζω και τον
εαυτό µου. Εγώ προσωπικά δεν θεωρώ ότι ξέρω καλύτερα από
τον εκπαιδευτικό. Ο εκπαιδευτικός ξέρει πολύ καλύτερα από
µας.

Όταν, λοιπόν, κύριε Φίλη, λέµε ότι αποκεντρώνουµε, αφαι-
ρούµε αρµοδιότητες κεντρικά και τις µεταφέρουµε στο ίδιο το
σχολείο, σε αυτούς που ξέρουν καλύτερα από όλους τις ανάγκες
των µαθητών.

Δεν υπάρχουν, λοιπόν, µόνο τα διαγωνίσµατα. Υπάρχουν οι
ατοµικές εργασίες, οι οµαδικές εργασίες. Υπάρχει η αξιοποίηση
χαρακτηριστικών του µοντέλου της ανεστραµµένης τάξης. Όλα
αυτά στη διάθεση των εκπαιδευτικών για να κρίνουν πώς καλύ-
τερα θα αξιολογήσουν τους µαθητές τους.

Αποκεντρώνουµε τις διαδικασίες έγκρισης εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων, ερευνών πρακτικής άσκησης. Όχι, δεν θεωρούµε
φυσιολογικό να υπογράφει Γενικός Γραµµατέας για κάθε έρευ-
να, για κάθε πρακτική άσκηση που είναι να γίνει σε ένα σχολείο.
Ας δώσουµε, επιτέλους, χώρο στους εκπαιδευτικούς µας, στα
σχολεία µας. Ας τους δείξουµε την εµπιστοσύνη που τους αξί-
ζει.

Προβλέπεται η δυνατότητα συγκρότησης εκπαιδευτικών οµί-
λων. Να ένα παράδειγµα διάχυσης βέλτιστης πρακτικής από τα
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία που εφαρµόζεται σήµερα σε
όλα τα δηµόσια σχολεία της χώρας. Προβλέπουµε ενίσχυση του
ρόλου του διευθυντή και των εκπαιδευτικών σε θέσεις ευθύνης.
Θέσπιση υποστηρικτικών οργάνων στον διευθυντή και το σχο-
λείο, µε µοριοδότηση και συνεκτίµηση στον φάκελο αξιολόγη-
σης. Για παράδειγµα, ποιος διαφωνεί µε το να έχουµε µέντορες,
οι οποίοι θα βοηθούν τους νέους εκπαιδευτικούς στο να ενταχ-
θούν στην εκπαιδευτική κοινότητα; Μεγαλύτερη αυτονοµία του
σχολείου για την αξιοποίηση σχολικών εγκαταστάσεων, για εκ-
δηλώσεις, συνέδρια, προγράµµατα.

Παραδοχή δεύτερη: Κανένα σύστηµα δεν µπορεί να βελτιωθεί,
αν δεν έχουν προηγουµένως αποτυπωθεί τα αποτελέσµατά του,
η πορεία του, αν δεν έχει αξιολογηθεί.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλοι θα συµφωνή-
σουµε ότι η θέσπιση µιας διαδικασίας αξιολόγησης του έργου
των εκπαιδευτικών δεν είναι µόνο επιτακτική ανάγκη. Είναι απαί-
τηση πλέον της κοινωνίας.

Περισσότεροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τρεις στους
τέσσερις πολίτες, πάνω από το 75% επιθυµούν την αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών. Εδώ είναι τα σχετικά. Τα καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μια κοινή πρακτική που εφαρµόζεται στο 90% των ευρωπαϊ-
κών χωρών, µε εξαιρέσεις την Ελλάδα, την Τουρκία, την Ιρλαν-
δία, τη Μάλτα, την Ισλανδία. Εδώ είναι ο σχετικός χάρτης. Με
µπλε είναι οι χώρες που δεν εφαρµόζουν αξιολόγηση: Η Ελλάδα,
η Τουρκία.

Δεν είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν έτει 2021
να συζητάµε ακόµα για το αν η αξιολόγηση θα βελτιώσει ή όχι
το εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Το καταθέτω για τα Πρακτικά, πα-
ρακαλώ.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επί δεκαετίες οι απόπειρες αξιολόγησης προσέκρουαν σε ιδε-
οληψίες. Τώρα, όµως, οι συνθήκες έχουν ωριµάσει και η πολιτική
και κοινωνική βούληση είναι δεδοµένη.

Προχωράµε, λοιπόν, σύµφωνα µε τις προεκλογικές µας δε-
σµεύσεις στην αξιολόγηση εκπαιδευτικών µας. «Αξιολογούµε»
σηµαίνει καταγράφουµε, µελετάµε, επιβραβεύουµε και βελτιώ-
νουµε, εφόσον υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης.

Εισάγουµε, λοιπόν, την αξιολόγηση του έργου των εκπαιδευ-
τικών, αξιολόγηση µε καθαρά βελτιωτικό χαρακτήρα, µε έµφαση
στην επιµόρφωση, ως απαραίτητο µέτρο για τη θέσπιση ενός µη-

χανισµού ανατροφοδότησης και διασφάλισης της διαρκούς βελ-
τίωσης του εκπαιδευτικού συστήµατος, της ποιότητας της εκπαί-
δευσης. Αν το αποτέλεσµα της αξιολόγησης ένα θετικό, τότε
αποτελεί µοριοδοτούµενο κριτήριο για να γίνεις διευθυντής σχο-
λείου, διευθυντής εκπαίδευσης, για να ανέλθεις στην ιεραρχία
της εκπαίδευσης.

Εάν το αποτέλεσµα αυτής της αξιολόγησης δεν είναι θετικό,
τότε προβλέπεται επιµόρφωση επιπλέον, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, της οριζόντιας επιµόρφωσης που παρέχεται σε όλους
τους εκπαιδευτικούς µας, όπως η επιµόρφωση, για παράδειγµα,
λαµβάνει χώρα και τώρα που µιλάµε. Από τον Σεπτέµβριο εισά-
γονται τα εργαστήρια δεξιοτήτων σε όλα τα σχολεία της χώρας.
Και αυτή τη στιγµή λαµβάνει χώρα οριζόντια επιµόρφωση για
τους εκπαιδευτικούς µας.

Εισάγουµε και την αξιολόγηση στελεχών. Ο στόχος εδώ είναι
να δούµε πώς ανταποκρίνεται ένα στέλεχος στην αποστολή που
του έχει ανατεθεί, ένας διευθυντής σχολείου, ένας διευθυντής
εκπαίδευσης και αν το αποτέλεσµα είναι θετικό, τότε φυσικά και
αποτελεί µοριοδοτούµενο κριτήριο, αλλά εκεί, στο στέλεχος, αν
το αποτέλεσµα δεν είναι θετικό, είναι αρνητικό, τότε εκεί προ-
βλέπεται αντικατάσταση, γιατί έχουµε καταγράψει ότι το συγκε-
κριµένο στέλεχος δεν ανταποκρίνεται στην αποστολή που του
έχει ανατεθεί για µια συγκεκριµένη θητεία.

Βασική αρχή που διέπει το σύστηµα είναι η εξής: Όποιος αξιο-
λογεί αξιολογείται από πολλαπλούς αξιολογητές, µε δικλίδες
ασφαλείας, µε στόχο πάντοτε τη βελτίωση.

Παραδοχή τρίτη: Η εκπαίδευση λειτουργεί καλύτερα µε δοµές
υποστήριξης που είναι πιο κοντά στο σχολείο πιο κοντά στους
εκπαιδευτικούς, πιο κοντά στους µαθητές, µε ιδιαίτερη έµφαση
και στο παιδαγωγικό και στον ψυχοσυναισθηµατικό τοµέα.

Εισάγουµε, λοιπόν, αλλαγές πρώτα στις δοµές υποστήριξης
της εκπαίδευσης. Προβλέπουµε δοµές εκπαίδευσης µε αµιγώς
παιδαγωγικό χαρακτήρα, τους επόπτες ποιότητας εκπαίδευσης.
Αυξάνουµε τους συµβούλους, τους φέρνουµε πιο κοντά στη σχο-
λική µονάδα -από πεντακόσιους σαράντα, που ήταν σε επίπεδο
περιφερειακής διεύθυνσης σε οκτακόσιους- πιο κοντά στο σχο-
λείο.

Και επειδή θίξατε πολλάκις το θέµα των ΠΕΚΕΣ, τα ΠΕΚΕΣ
είναι σε επίπεδο περιφερειακής διεύθυνσης. Οι σύµβουλοι είχαν
να καλύψουν πάρα πολλά χιλιόµετρα για να µπορέσουν να είναι
δίπλα στα σχολεία.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε τους συµβούλους πιο κοντά στο σχο-
λείο, πιο κοντά στους µαθητές, πιο κοντά στο εκπαιδευτικούς.
Γι’ αυτό και τους αυξάνουµε σε αριθµό και τους φέρνουµε πιο
κοντά ακριβώς στη σχολική µονάδα.

Συστήνουµε χίλιες εκατό νέες οργανικές θέσεις, πεντακόσιες
πενήντα για ψυχολόγους, πεντακόσιες πενήντα για κοινωνικούς
λειτουργούς και προβλέπουµε πρώιµη εκπαιδευτική και υποστη-
ρικτική παρέµβαση σε µαθητές πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, δη-
λαδή, τη δυνατότητα οι γονείς να απευθύνονται πιο νωρίς στα
ΚΕΔΑΣΥ και να λαµβάνουν πιο εξατοµικευµένα µέτρα υποστήρι-
ξης.

Εξασφαλίζουµε υπευθύνους σχολικού επαγγελµατικού προ-
σανατολισµού στις διευθύνσεις εκπαίδευσης και ιδρύουµε Γρα-
φείο Συµβουλευτικής και Προσανατολισµού ανά οµάδα σχο-
λείων.

Εισάγουµε και αλλαγές στα κριτήρια και τη διαδικασία της επι-
λογής στελεχών. Αυξάνουµε την απαιτούµενη προϋπηρεσία.
Απλοποιούµε τις προϋποθέσεις συµµετοχής µε κοινή ελάχιστη
διδακτική υπηρεσία για την επιλογή σε οποιαδήποτε θέση στε-
λέχους. Καθιερώνουµε -και εδώ θα ήθελα να επιµείνω- την αξιο-
λόγηση ως κεντρικό κριτήριο. Ναι, για να επιλεγείς ως στέλεχος
εκπαίδευσης σε πολύ σηµαντικές θέσεις εκπαίδευσης, έχει πολύ
µεγάλη σηµασία το πώς έχεις αξιολογηθεί, κάτι το οποίο κατήρ-
γησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Τώρα λέει ότι είναι υπέρ της αξιολόγησης –δεν ξέρω πώς µε-
ταφράζεται αυτό- αλλά η ίδια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι
που κατήργησε το κριτήριο της αξιολόγησης για την επιλογή των
θέσεων στελεχών.

Επαναφέρουµε τη δοµηµένη συνέντευξη, τη µελέτη περίπτω-
σης. Εξορθολογίζουµε τον µηχανισµό επιλογής των στελεχών,
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τόσο ως προς τα κριτήρια όσο και ως προς τη διαδικασία, ενώ
προβλέπουµε και τη µη συµµετοχή αιρετών στα συµβούλια επι-
λογής για πρώτη φορά. Είναι ένα οριζόντιο µέτρο για όλες τις
διαδικασίες επιλογής. Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών υπηρε-
τούν µια συγκεκριµένη αποστολή στα υπηρεσιακά συµβούλια,
επί θεµάτων που αφορούν, για παράδειγµα, την υπηρεσιακή κα-
τάσταση των δασκάλων και των καθηγητών που εκπροσωπούν.
Αυτό, όµως, είναι διαφορετικό από τις επιλογές που γίνονται για
υψηλές θέσεις ευθύνης στην εκπαίδευση, όπως για διευθυντές
εκπαίδευσης και σχολικούς συµβούλους. Στα συµβούλια επιλο-
γής για τις υψηλότερες αυτές θέσεις ευθύνης συµµετέχει το
ΑΣΕΠ και τα µέλη επιλέγονται βάσει αντικειµενικών κριτηρίων.

Παραδοχή τέταρτη: Η εκκλησιαστική µας εκπαίδευση χρήζει
εκσυγχρονισµού και αναδιοργάνωσης. Ο τελευταίος νόµος για
την εκκλησιαστική εκπαίδευση ψηφίστηκε το 2006 και ως κύριο
στόχο είχε την ίδρυση των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδη-
µιών, δοµών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Η βάση εισαγωγής των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών
και η απορρόφηση των αποφοίτων τους είναι ιδιαίτερα προβλη-
µατικές. Θα σας αναφέρω ένα ενδεικτικό παράδειγµα: Από τα µη
ιερατικά τµήµατα η Εκκλησία της Ελλάδος έχει προσλάβει σε έν-
τεκα χρόνια έναν απόφοιτο. Σε έντεκα χρόνια έχει προσλάβει
έναν απόφοιτο! Αυτή είναι η κατάσταση, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, που ανεχτήκατε. Είναι ένας απόφοιτος σε έντεκα χρόνια
και διατηρούµε δοµές εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, τις οποίες
µάλιστα ο ΣΥΡΙΖΑ λέει να ενισχύσουµε.

Σήµερα κληρικοί µισθοδοτούµενοι από το δηµόσιο µπορεί να
είναι και απόφοιτοι πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, γεγονός που
έχει άµεση επίδραση στο προσωπικό της εκκλησίας και τις σχέ-
σεις της µε την κοινωνία. Με το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρούµε
να οργανώσουµε εξ ολοκλήρου και σε νέα βάση τη δευτεροβάθ-
µια, µεταδευτεροβάθµια και ανώτατη εκκλησιαστική εκπαίδευση,
αναβαθµίζοντας τον κλήρο και τις εκκλησιαστικές σπουδές.

Τι εισηγούµαστε λοιπόν; Την ίδρυση µεταδευτεροβάθµιας
δοµής εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, σχολές µαθητείας υποψή-
φιων κληρικών, µε διετές πρόγραµµα, ένα έτος θεωρητική κα-
τάρτιση και ένα έτος πρακτική άσκηση, µε αποκλειστικό στόχο
την κατάρτιση ιερέων και την αναβάθµιση του κλήρου. Οι κληρι-
κοί θα µπορούν εφεξής να µισθοδοτηθούν από το δηµόσιο µόνο
εφόσον κατέχουν πτυχίο σχολής µαθητείας υποψήφιων κληρικών
ή από ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα και όχι εάν έχουν πτυχίο
πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όπως ισχύει σή-
µερα.

Και το νοµοσχέδιο προβλέπει παράλληλα τη συνένωση των
ανώτατων εκκλησιαστικών ακαδηµιών από τέσσερις σε δύο, στο
ευρύτερο πλαίσιο εξορθολογισµού του ακαδηµαϊκού χάρτη της
χώρας, µε βάση και τη ζήτηση των υποψηφίων και τις καλύτερες
προοπτικές για τους νέους µας. Είναι αναγκαίος ο εξορθολογι-
σµός και των δοµών της τριτοβάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευ-
σης µε τη συγχώνευση σε υφιστάµενες δοµές ή τη µεταφορά
τους σε συναφή τµήµατα των ΑΕΙ µε στόχο την ποιοτική τριτο-
βάθµια εκκλησιαστική εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αναβαθ-
µίζει ακόµα περισσότερο την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
αλλά και την εκκλησιαστική εκπαίδευση της χώρας µας. Αποκεν-
τρώνουµε αρµοδιότητες από τη Βουλή, από το Υπουργείο, από
το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και τις δίνουµε εκεί που
χτυπάει η καρδιά της εκπαίδευσης, στο ίδιο το σχολείο, στη φυ-
σική µονάδα του σχολείου. 

Εµπιστευόµαστε το εκπαιδευτικό µας προσωπικό, τα στελέχη
µας, τους δίνουµε κίνητρα, αλλά και εργαλεία για βελτίωση. Ει-
σάγουµε ένα σύστηµα αξιολόγησης µε στόχο την ανατροφοδό-
τηση, την αναβάθµιση. Δίνουµε στο δηµόσιο σχολείο τη θέση
που του αξίζει. Και από ουραγοί γινόµαστε οδηγοί των εξελίξεων,
µε τα εργαστήρια δεξιοτήτων µας να διακρίνονται πανευρωπαϊκά
για την πρωτοπορία τους ως καλή εκπαιδευτική πρακτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχολείο που θα ανοίξει τον
Σεπτέµβριο δεν θα είναι το ίδιο. Θα έχει έντεκα χιλιάδες επτακό-
σιους νέους, µόνιµους εκπαιδευτικούς στη γενική εκπαίδευση.
Είναι οι πρώτοι διορισµοί που έγιναν µετά από δώδεκα ολόκληρα
χρόνια και σε συνέχεια των περυσινών τεσσάρων χιλιάδων πεν-

τακοσίων διορισµών στην Ειδική Αγωγή. Συνολικά, στα δύο
πρώτα χρόνια της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη δε-
καέξι χιλιάδες διακόσιοι µόνιµοι διορισµοί στην εκπαίδευση. 

Από τον Σεπτέµβριο θα υπάρχει θέση στα νηπιαγωγεία µας για
κάθε τετράχρονο µαθητή, δραστηριότητες στα Αγγλικά σε όλα
τα δηµόσια νηπιαγωγεία, νέες θεµατικές στο πλαίσιο των εργα-
στηρίων δεξιοτήτων σε όλα τα νηπιαγωγεία, δηµοτικά, γυµνάσια,
νηπιαγωγεία της χώρας. Ροµποτική, οδική ασφάλεια, σεξουαλική
διαπαιδαγώγηση, οικολογική συνείδηση, εθελοντισµός, σχολικός
επαγγελµατικός προσανατολισµός, όλα αυτά µέσα στο ωρολό-
γιο πρόγραµµα. Οριζόντιες επιµορφώσεις εκπαιδευτικών σε ψη-
φιακά εργαλεία, νέες δεξιότητες. Εκατόν είκοσι τρία νέα προ-
γράµµατα σπουδών στη γενική εκπαίδευση. Σχεδόν διπλάσια
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία από πέρυσι, τα πρώτα έξι πρό-
τυπα επαγγελµατικά λύκεια στην ιστορία της χώρας. Ψηφιακός
µετασχηµατισµός δεξιοτήτων, ενίσχυση εξοπλισµών, υποδοµών
και υπηρεσιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχεδίαζα να αναφερθώ µόνο
στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, µόνο στη φωτεινή ηµέρα που
ξηµερώνει για τα σχολεία µας. Ωστόσο, δεν µπορώ να αφήσω
ασχολίαστη την πρωτοφανή δήλωση του Αρχηγού της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης του κ. Τσίπρα, σχετικά µε τους υποψηφίους
των πανελλαδικών που δεν πέτυχαν την εισαγωγή τους στις σχο-
λές Αρχιτεκτονικής της πρώτης προτίµησης. 

Ας δούµε όµως τα δεδοµένα. Ο κ. Τσίπρας υποσχέθηκε ανα-
δροµική –το επαναλαµβάνω, αναδροµική!- υπεράριθµη εισαγωγή
υποψηφίων στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Μπορώ να σκε-
φτώ τόσους λόγους για τους οποίους αυτή η δήλωση είναι άκ-
ρως προβληµατική. Θα αναφέρω τέσσερις ενδεικτικούς.

Πρώτον, ακυρώνει την προσπάθεια των συνυποψηφίων αυτών
στις πανελλαδικές, που πέτυχαν υψηλότερη βαθµολογία σε
σχέση µε αυτούς που δεν εισήχθησαν στην πρώτη τους επιλογή.
Εν ολίγοις τους λέει ο ΣΥΡΙΖΑ «Δεν έχει καµµία σηµασία. Αν κά-
ποιοι γράψατε καλύτερα και περάσατε στην πρώτη σας επιλογή,
δεν έχει καµµία σηµασία αυτό, το αγνοούµε».

Δεύτερον, παρακάµπτει στην ουσία το αδιάβλητο των πανελ-
λαδικών εξετάσεων και κάθε αίσθηµα ασφάλειας δικαίου, κάθε
εµπιστοσύνη του πολίτη στον νοµοθέτη και την ισχύ των νόµων
της χώρας µας, προβλέποντας άκουσον-άκουσον αναδροµική
εφαρµογή του νέου, όποιου συστήµατος. Γιατί; Γιατί κατά την
άποψή του, κατά την άποψη του κ. Τσίπρα, τα παιδιά κόπηκαν
αδίκως. Πραγµατικά δεν µπορώ να σκεφτώ σε πόσους νόµους,
σε πόσες αρχές προσκρούει µια τέτοια εξαγγελία. Δεν µπορώ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να φανταστώ καλύτερη άσκηση
για πρωτοετείς φοιτητές Νοµικής.

Τρίτον, αγνοεί επιδεικτικά τη βάση, τον συντελεστή που τα ίδια
τα πανεπιστήµια επέλεξαν. Θεωρεί, µε άλλα λόγια, ο ΣΥΡΙΖΑ και
ο Αρχηγός του ότι γνωρίζει καλύτερα αν ένας υποψήφιος µπορεί
να ανταποκριθεί στο επίπεδο σπουδών της Αρχιτεκτονικής του
Μετσόβιου Πολυτεχνείου µε βαθµό δεκατρία ή δεκατέσσερα στο
βασικό µάθηµα του σχεδίου από τους ίδιους τους υπευθύνους
του τµήµατος που καθόρισαν τον συντελεστή της βάσης εισα-
γωγής.

Και τέταρτον, ακυρώνει την προσπάθεια των ίδιων των υποψη-
φίων που συνάντησε, οι οποίοι µπορούν να επιλέξουν αρχιτεκτο-
νικές σχολές σε άλλες πόλεις. Τους λέει δηλαδή τι; «Εφόσον δεν
περάσατε στην πρώτη σας επιλογή, δεν τα καταφέρατε, είστε
αποτυχόντες. Αλλά δεν πειράζει, αφήστε µερικά χρόνια να πε-
ράσουν, µην πάτε πουθενά και περιµένετε αν και όταν επανε-
κλεγώ να έρθω να σας βάλω στην Αθήνα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά θλιβερό να ερ-
γαλειοποιεί έτσι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση νέους ανθρώπους,
στην προσπάθειά της να καρπωθεί την όποια απογοήτευση υπο-
ψηφίων που σε µία αξιοκρατική, πλήρως αδιάβλητη διαγωνιστική
διαδικασία συγκέντρωσαν χαµηλότερη βαθµολογία σε σχέση µε
συνυποψηφίους τους.

Και ρωτώ: Τι µάθηµα δίνετε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε
αυτά τα παιδιά; Να µην δέχονται ότι κάποιος µπορεί, έστω και
για λίγο, να τους ξεπεράσει σε έναν δίκαιο αγώνα; Να µην µπο-
ρούν να διαχειριστούν µια απογοήτευση; Να απαιτούν ευκαιρίες
αποκλειστικά για αυτούς και όχι για όλους;
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και είναι ηλίου φαεινότερο
ότι ούτε εσείς δεν πιστεύετε λέξη απ’ όσα τάζετε και ότι απλώς
βγήκατε προς άγρα ψήφων, ακόµη και οι ίδιοι οι δικοί σας ψη-
φοφόροι -και θα ήθελα αυτό να το δείξω- σε ποσοστό άνω του
55% -δεν µιλάω για την κοινωνία γενικά, αλλά για τους ψηφοφό-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ, η κοινωνία γενικά είναι πολύ πιο ψηλά- επιθυ-
µούν την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αυτό γιατί; Γιατί η κοινωνία θέλει να δοθεί ένα τέλος στο
φαινόµενο εισαγωγής φοιτητών µε χαµηλές βαθµολογίες που ει-
σάγονται στα ΑΕΙ, αλλά δεν αποφοιτούν. Έχουµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εδώ το µεγαλύτερο ποσοστό φοιτητών σε
σχέση µε τον γενικό πληθυσµό στην Ευρωπαϊκή Ένωση –το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά παρακαλώ- ενώ είµαστε δυστυχώς τελευ-
ταίοι στον ρυθµό αποφοίτησης στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Καταθέτω τα σχετικά στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Διότι όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε φοιτητές
που γίνονται πτυχιούχοι, όχι αιώνιους φοιτητές που εγκλωβίζον-
ται σε έναν δρόµο χωρίς διέξοδο. Θέλουµε νέους ανθρώπους
που επιλέγουν δρόµους µε προοπτική. Διότι για πρώτη φορά τα
ίδια τα πανεπιστήµια αποκτούν λόγο στα κριτήρια εισαγωγής των
υποψηφίων, ένα πάγιο, εύλογο αίτηµα ετών. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήθελε να φαίνεται ανοιχτή η πόρτα της
εισαγωγής στα πανεπιστήµια για όλους, χωρίς προϋποθέσεις και
κριτήρια, ενώ στην πραγµατικότητα ήταν κλειστή για αρκετούς
η πόρτα της αποφοίτησης, της επαγγελµατικής αποκατάστασης,
της προοπτικής.

Στον αντίποδα, η Κυβέρνησή µας δίνει διεξόδους, αναβαθµί-
ζοντας και αναδεικνύοντας εναλλακτικές εκπαιδευτικές διαδρο-
µές, την επιλογή δηµόσιων ΙΕΚ, που παρέχουν επαγγελµατική
κατάρτιση σε περισσότερες από εκατόν είκοσι σύγχρονες ειδι-
κότητες υψηλής ζήτησης και απορροφητικότητας στην αγορά
εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εκπαιδευτικό σύστηµα απο-
τελεί τον πιο κρίσιµο οδηγό, που καθορίζει σε µεγάλο βαθµό την
πορεία κάθε γενιάς αλλά και κάθε χώρας. Ο τρόπος που λειτουρ-
γεί, το εύρος και το είδος των γνώσεων που µεταδίδει, η φιλο-
σοφία ζωής που καλλιεργεί ορίζουν το πλαίσιο των δυνατοτήτων
και των ευκαιριών για την πρόοδο και την προκοπή κάθε ανθρώ-
που, κάθε κοινωνίας, κάθε λαού. Θεωρώ ότι στόχος όλων στη
διάρκεια της συζήτησης αυτής είναι η επιθυµία να προσφέρουµε
στα παιδιά µας ένα καλύτερο σχολείο, στους εκπαιδευτικούς µας
ένα καλύτερο εκπαιδευτικό σύστηµα, στην ελληνική κοινωνία ένα
µέσο ανάπτυξης, προόδου και προκοπής. 

Την ώρα που ο ΣΥΡΙΖΑ επιλέγει το προβληµατικό χτες, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οδηγεί την παιδεία σε ένα ανα-
βαθµισµένο σήµερα και σε ένα ακόµη καλύτερο αύριο. Η ελλη-
νική εµπειρία, η διεθνής πρακτική, η εµπιστοσύνη µας στην αξία
των εκπαιδευτικών µας αλλά και η έγνοιά µας για τα παιδιά µάς
επιβάλλουν, κυρίες και κύριοι, να αφήσουµε πίσω µας ξεπερα-
σµένες πρακτικές, ιδεοληπτικές προσεγγίσεις και να προχωρή-
σουµε µπροστά, να δηµιουργήσουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο
ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που λειτουργεί ως αποτελεσµατικός
µοχλός κοινωνικής κινητικότητας για κάθε παιδί, που παρέχει
ίσες ευκαιρίες ανέλιξης στην εποχή της παγκόσµιας κοινωνίας
της γνώσης, που διαµορφώνει δηµιουργικούς, εξωστρεφείς,
ενεργούς πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως προανήγγειλα,
τον λόγο θα πάρει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης, µετά έχει ζητήσει τον λόγο
ο κ. Βρούτσης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Εάν δεν προ-

κύψουν οι οµιλίες των Αρχηγών, που σχεδόν όλοι θα µιλήσουν
σε λίγη ώρα, έχει ζητήσει τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος ο κ. Βιλιάρδος.

Έχετε τον λόγο, κύριε Σκουρλέτη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, την Πέµπτη το µεσηµέρι, αν δεν κάνω λάθος,

εδώ στη Βουλή γίνεται µια συζήτηση της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων για τα “fake news” και την παραπληροφόρηση. Προ-
τείνω να ξεκινήσουµε δείχνοντας αποσπάσµατα από τις παρεµ-
βάσεις σας από τις επιτροπές και από την προηγούµενη τοπο-
θέτησή σας. Ποτέ άλλοτε δεν υπήρχε, αντί ουσιαστικής επιχει-
ρηµατολογίας ανοιχτού διαλόγου, η υιοθέτηση µιας παραπλη-
ροφόρησης για να στηρίξετε κάτι το οποίο έχει δηµιουργήσει
ήδη εκρηκτικές καταστάσεις. Αναφέροµαι στη φετινή ελάχιστη
βάση εισαγωγής. Και παρ’ όλο που βρεθήκατε απέναντι από την
πλειοψηφία των εκπαιδευτικών φορέων, παρ’ όλο που αγνοήσατε
τις επιπτώσεις της πρωτόγνωρης πανδηµίας, οι οποίες συνεχί-
ζονται στα ίδια τα παιδιά και στις οικογένειές τους, συνεχίζετε
ακάθεκτη και καταφέρατε να έχουµε την πιο βίαιη µείωση παι-
διών που πέρασαν στα πανεπιστήµια από συστάσεως του ελλη-
νικού κράτους. Μπράβο σας. Και εις ανώτερα. Αυτό δηλαδή
πραγµατικά ήθελε µεγάλη προσπάθεια, να µην εξαγγέλλετε µεί-
ωση αυτού καθ’ αυτού του αριθµού, αλλά να κάνετε τέτοιου εί-
δους ρυθµίσεις που στην πράξη να θέσουν χιλιάδες παιδιά εκτός
πανεπιστηµίων, εκτός της προτίµησής τους και εκτός γενικά των
πανεπιστηµίων, ακυρώνοντας προσπάθειες που γίνονται κάτω
από ιδιαίτερες, φέτος, συνθήκες. 

Αναφερθήκατε στις δηµοσκοπήσεις, κυρία Υπουργέ. Ξέρετε,
δεν είναι καλό να κάνει κανείς πολιτική µε βάση µόνο τις δηµο-
σκοπήσεις, ιδιαίτερα όταν είναι στέλεχος της Κυβέρνησης,
Υπουργός, Πρωθυπουργός, γιατί δείχνει έναν απίστευτο τακτικι-
σµό. Χρειάζεται περισσότερο σχέδιο, αντίληψη, προσανατολι-
σµός και όχι µια αγοραία προσέγγιση της εκάστοτε δηµοσκο-
πικής τοποθέτησης. Δεν µπορείς να κάνεις µόνο µε την επικοι-
νωνία πολιτική. Αλλά αν θέλετε να τις διαβάζετε τις δηµοσκοπή-
σεις, να τις διαβάζετε όλες. Διότι, ιδιαίτερα για σας και για τα
πεπραγµένα σας στην εκπαίδευση, δεν επιφυλάσσουν µια καλή
εικόνα. Καταθέτω εδώ πέρα τρεις δηµοσκοπήσεις, όπου εσάς
προσωπικά σας κατατάσσουν στις τελευταίες θέσεις ανάµεσα
στις προτιµήσεις των Υπουργών, όπως τα εισπράττει ο κόσµος,
µε τα µεγαλύτερα ποσοστά αρνητικών τοποθετήσεων, και για το
έργο της Κυβέρνησης συνολικότερα στα εκπαιδευτικά ζητήµατα.
Εσείς µε τον τοµέα των εργασιακών συναγωνίζεσθε ποιο είναι το
πιο αδύναµο µέρος της εφαρµοζόµενης κυβερνητικής πολιτικής,
η αχίλλειος πτέρνα. Εδώ είµαστε βέβαια και θα τα δούµε αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σκουρλέτης, καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, αλήθεια, τι επιφυλάσσετε στα νέα παιδιά; Όχι
µόνο σε αυτούς που έδωσαν εξετάσεις, όχι µόνο σε αυτούς που
προετοιµάζονται, αλλά σε αυτούς που ήδη αγωνίζονται, που
έχουν τελειώσει κάποια σχολή και έχουν ένα χαρτί στα χέρια
τους ή δεν έχουνε και αγωνίζονται να βρουν µια δουλειά, να δουν
το µέλλον τους. Χθες δεν θα µπορούσε να σας κάνει µεγαλύτερη
προβοκάτσια ο συνάδελφός σας ο κ. Χατζηδάκης διότι ανακοί-
νωσε την αύξηση του κατώτατου µισθού. Συµβολική αύξηση, το
είπε ο Πρωθυπουργός προκλητικά. Βέβαια οι άνθρωποι δεν ερ-
γάζονται συµβολικά, αλλά εργάζονται για να ζήσουν, αυτοί και
οι οικογένειές τους, για να βιοποριστούν. Δεν είναι συµβολική
λοιπόν η αµοιβή της εργασίας και κατατάσσει την Ελλάδα, µαζί
µε την Εσθονία, σε εκείνες τις χώρες τις ευρωπαϊκές που έχει
καθηλώσει τους µισθούς και αν δεν υπήρχε ο ΣΥΡΙΖΑ να έχει
κάνει την τελευταία αύξηση του κατώτατου µισθού στα 650
ευρώ, για σκεφτείτε πόσα άλλα επιδόµατα που δόθηκαν, ακόµη
και αυτό της αναστολής εργασίας τον προηγούµενο χρόνο της
πανδηµίας, θα ήταν καθηλωµένα. 

Κι αντί λοιπόν, µε βάση τις δικές σας δηλώσεις, που µιλάτε συ-
νέχεια για αισιόδοξες προοπτικές της οικονοµίας, για ανάπτυξη,
για βελτίωση, αντί λοιπόν να δείτε πώς ο κόσµος της εργασίας
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θα µπορέσει να έχει απολαβές από αυτή την διαφαινόµενη, που
εσείς ισχυρίζεστε, ανάπτυξη που έρχεται, τι κάνετε; Πήρατε
µέτρα τα οποία διευρύνουν τις ανισότητες και µειώνουν το µερί-
διο της εργασίας στη συµµετοχή στο προϊόν της ανάπτυξης. Και
δεν το κάνετε µόνο µε τη συµβολική αύξηση του κατώτατου µι-
σθού. Το κάνετε και µε τον νόµο που πρόσφατα πέρασε πριν από
λίγες µέρες για τις απλήρωτες υπερωρίες. Το κάνετε και µέσα
από την υπονόµευση των συλλογικών συµβάσεων, που είναι το
πραγµατικό όπλο των εργαζοµένων. Αυτά, λοιπόν, υπόσχεστε
στους νέους ανθρώπους, αυτά κι όλα τα υπόλοιπα τα οποία βλέ-
πουµε ότι εµπεριέχονται στο σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά και τις
προηγούµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις που φέρατε εσείς ως
υπουργός. Και δεν φτάνουν όλα αυτά, για να µην έχουµε καµµία
αµφιβολία, τους λέτε κιόλας στους νέους ανθρώπους ότι θα τζο-
γάρουµε τις ασφαλιστικές σας εισφορές, ιδιωτικοποιώντας τις
επικουρικές συντάξεις. Αν αυτό δεν είναι µια βαθιά υπόκλιση
απέναντι στους νόµους της αγοράς, απέναντι στην άκρατη ισο-
πεδωτική υιοθέτηση του νόµου του κέρδους σε όλα τα επίπεδα
που οργανώνουν την κοινωνική και οικονοµική ζωή, τι άλλο είναι;
Αυτός φαίνεται, όµως, ότι είναι ο µπούσουλας που καθοδηγεί τη
δικιά σας πολιτική. 

Την ίδια στιγµή, η αλλεργία σας, ο ελιτισµός σας, η µερολη-
πτικότητά σας φαίνεται. αναφερθήκατε πριν από λίγο πάλι στο
παράδειγµα της Αρχιτεκτονικής. Μην το αναφέρετε αυτό το πα-
ράδειγµα της Αρχιτεκτονικής, γιατί είναι εις βάρος σας. Χθες το
βράδυ, λίγο πριν τελειώσει η συζήτηση, ο συνάδελφός µας κ.
Θραψανιώτης από το Λασίθι κατέθεσε εδώ πέρα µια διαφήµιση
ενός ιδιωτικού κολλεγίου όπου θέλει να πάρει φοιτητές για την
Αρχιτεκτονική, όπου έλεγε, συν τοις άλλοις, ότι δεν είναι απαραί-
τητο προσόν για να εγγραφείτε, παρ’ όλο που θα το λάβουµε υπ’
όψιν, το προσόν της γνώσης πάνω στο ελεύθερο σχέδιο και στο
αρχιτεκτονικό σχέδιο. Εκεί, λοιπόν, που τους έχετε εξισώσει τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα εσείς, στους αποφοίτους των ιδιωτι-
κών κολλεγίων -διότι η µοναδική κοινωνική συµµαχία που έχετε
κάνει είναι µε τους επιχειρηµατίες στην εκπαίδευση, απέναντί
σας έχετε όλους τους υπόλοιπους, αποµονωµένοι βαδίζετε- εκεί
λοιπόν, δεν υπάρχει το κριτήριο της λευκής κόλλας ούτε της ει-
δικής βάσης εισαγωγής.

Εκεί υπάρχει το δίκιο του οικονοµικά ισχυρού. Όποιος πληρώ-
νει, ανεξάρτητα πού θα τα βρει, θα µπορέσει λοιπόν να εισαχθεί
και να έχει τα ίδια επαγγελµατικά δικαιώµατα µε εκείνο το παιδί
που µπόρεσε µέσα σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες, ήταν µέ-
τριος, αριστούχος ή καλύτερος ή λιγότερο καλύτερος και εσείς
µε τον τροµαχτικό µηχανισµό που εισαγάγατε του ορθώνετε
φραγµούς. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα που έχει οδηγήσει σήµερα σε σα-
ράντα χιλιάδες υπογραφές. Ήταν την Παρασκευή εναντίον σας
στο διαδίκτυο, ένα ανεπανάληπτο νεανικό, διαδικτυακό κίνηµα.
Προσέξτε, γιατί σαν χώρος δεν τα πάτε καλά µε την εκπαίδευση.
Είναι κι αυτή µία διαχρονική αχίλλειος πτέρνα, η σχέση της πα-
ράταξής σας µε την εκπαίδευση. 

Βαράτε, λοιπόν, γροθιά στο µαχαίρι. Εδώ, λοιπόν, θα είµαστε
και θα δούµε τι πρόκειται να γίνει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια σειρά διατάξεων, οι οποίες
ενώ εµφανίζονται µε καλοπροαίρετο τρόπο να υπηρετήσουν την
υπόθεση της εκπαιδευτικής διαδικασίας, ουσιαστικά, υποτιµούν
τον αυτόνοµο µορφωτικό ρόλο του σχολείου. Δεν µπορείς να ει-
σαγάγεις συγκεντρωτικά συστήµατα διοίκησης µέσα από υπερε-
ξουσίες στους διευθυντές που είναι ένα µέρος, πια, ενός εγκά-
θετου κοµµατικού µηχανισµού εις βάρος του συλλόγου των δι-
δασκόντων σε κάθε σχολείο, εις βάρος της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας που υπάρχει σε κάθε σχολείο, όπου προφανώς στο πλαί-
σιο ενός ενιαίου προγράµµατος σπουδών πρέπει να έχει τη δυ-
νατότητα της προσαρµογής ανάλογα µε τις συνθήκες και να
αξιολογείται συλλογικά πάνω σ’ αυτή την προσπάθεια που κάνει.
Η αξιολόγηση λοιπόν δεν µπορεί να είναι τιµωρητική, όπως κατ’
επανάληψη το έχετε κάνει και στο παρελθόν, µε µια σειρά από
διατάξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µπορέσει κάποιος να
υπηρετήσει την εκπαίδευση πρέπει να πιστεύει στην αξία της
µόρφωσης, πρέπει να αντιλαµβάνεται ότι η µόρφωση έχει µια

απελευθερωτική δύναµη, γιατί γεννάει ανθρώπους µε ανοιχτούς
ορίζοντες, αυτούς οι οποίοι µπορούν να αµφισβητούν και να διεκ-
δικούν µια καλύτερη κοινωνία, αυτούς που σε µια Δηµοκρατία
µπορούν να ασκούν κριτική στους διοικούντες. Αυτή, λοιπόν, την
απελευθερωτική δύναµη της γνώσης πρέπει να τη στηρίξουµε.
Και πρέπει να την στηρίξουµε καθολικά για όλους και όλες, ανε-
ξαρτήτως κοινωνικής καταγωγής, ανεξαρτήτως κοινωνικών εισο-
δηµάτων. Δεν το κάνετε αυτό. Και βλέπουµε ότι υπάρχει και πάλι
µια χωρίς προηγούµενο κοινωνική µεροληψία. 

Έχουµε καταθέσει πέντε τροπολογίες, οι οποίες αφορούν κρί-
σιµα ζητήµατα. Και είναι µια ευκαιρία η υιοθέτησή τους να ση-
µάνει µια συνολική απαρχή µιας νέας προσέγγισης για το
σχολείο, πρώτα απ’ όλα, αυτή της κατάργησης µέσω της ανα-
στολής φέτος εφαρµογής της ελάχιστης βάσης εισαγωγής και
να συζητήσουµε όλοι µαζί. Υπάρχουν προτάσεις. Υπάρχουν µε-
λέτες. Υπάρχουν οι ευρωπαϊκές κατευθύνσεις που σας λένε ότι
το 45% είναι στόχος για τις ηλικίες τις νεότερες, έτσι ώστε να
είναι απόφοιτοι της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Το αγνοείτε αυτό
και τρέχετε τριάντα χρόνια πριν. Ξεφύγετε λίγο από το θατσερικό
παρελθόν σας. Έχουν αλλάξει τα πράγµατα. Δεν µπορείτε και
στην οικονοµία και στην εκπαίδευση και στην υγεία να κινείστε
µε βάση τις νόρµες του νεοφιλελευθερισµού εδώ και τριάντα
χρόνια, που διεύρυναν τις ανισότητες. Έχει προχωρήσει ο κό-
σµος. Μην είστε η παράταξη της οπισθοδρόµησης. Κοιτάξτε τις
σύγχρονες ανάγκες. Βγάλτε συµπεράσµατα από αυτήν την πο-
λύπλευρη κρίση που εξελίσσεται µπροστά µας, την κλιµατική,
την κρίση της αντιπροσώπευσης, την υγειονοµική κρίση. Παρ’
όλα αυτά, εσείς συνεχίζετε.

Η δεύτερη τροπολογία που έχουµε καταθέσει αφορά τα ζητή-
µατα της τράπεζας θεµάτων. Τροπολογία, επίσης, έχει κατατεθεί
για τα θέµατα της αποκατάστασης των ογδόντα οκτώ χιλιάδων
επτακοσίων σαράντα έξι αποφοίτων επαγγελµατικών σχολών µα-
θητείας όπου ουσιαστικά πρέπει να ισοτιµηθούν τα πτυχία τους
µε εκείνα των ΕΠΑΛ, τη δυνατότητα απόσπασης εκπαιδευτικών
µε ποσοστά αναπηρίας 67% και άνω και επίσης, την κατάργηση
της κατανοµής ποσοστού 20% από την επιχορήγηση του τακτι-
κού προϋπολογισµού. Δεν µπορεί κάτι το οποίο είναι συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένο να το χρησιµοποιείτε ως όπλο τιµωρίας και
να στερείτε την εκπαίδευση από αυτό το οποίο επιβάλλει το ίδιο
το Σύνταγµα να κάνει η πολιτεία, δηλαδή την ενίσχυση. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω, κυρία Υπουργέ, το εξής: Ξέ-
ρετε, καµµιά φορά κάποια παραδείγµατα στη ζωή έχουν µεγα-
λύτερη δύναµη εκπαιδευτική και διαπαιδαγώγησης, στέλνουν
ένα σήµα το οποίο σφραγίζει ολόκληρες γενιές, διδάσκουν σε
µια διαφορετική αντίληψη αλληλεγγύης και ανθρωπιάς. Και ανα-
φέροµαι στο παράδειγµα του διασώστη Ιάσωνα Αποστολόπου-
λου, ο οποίος κλήθηκε αρχικά από την Προεδρία της Δηµοκρα-
τίας, ανήµερα του εορτασµού της αποκατάστασης της Δηµοκρα-
τίας, να βραβευτεί και κύκλοι από το κόµµα σας παρενέβησαν να
το µαταιώσουν. Θα ήθελα, λοιπόν, εσείς ως Υπουργός Παιδείας,
ακριβώς γιατί κατέχετε ένα κρίσιµο χαρτοφυλάκιο που σχετίζεται
µε τη διαπαιδαγώγηση των νέων ανθρώπων να πάρετε µια θέση
πάνω σ’ αυτό. Σωστά έγινε; Αυτός ο άνθρωπος µε τις συγκινητι-
κές φωτογραφίες των µικρών µεταναστών που τα σώζει από τον
πνιγµό που τ’ αγκαλιάζει όλο στοργή δεν είναι το πιο ισχυρό µή-
νυµα διαπαιδαγώγησης αλληλεγγύης και ανθρωπιάς; Πώς λοι-
πόν, το βάζετε στην άκρη; Είναι πραγµατικά µια γκρίζα στιγµή
για την ίδια την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Είχαµε άλλες απαι-
τήσεις Και το λέµε εµείς που ξέρετε ότι ψηφίσαµε στο να εκλεγεί.
Θα ήθελα, λοιπόν, το σχόλιό σας και γύρω από αυτό το θέµα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Ιωάννης Βρούτσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω κάνοντας µία

διαπίστωση, η οποία είναι διαχρονική µέσα σε αυτή την Αίθουσα
από διαφορετικές αφετηρίες κοµµάτων, κυβερνήσεων. Κοινός
παρονοµαστής, πολλά χρόνια τώρα, είναι ότι όταν στη Βουλή συ-
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ζητάµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά την παιδεία, ουσιαστικά, ση-
µατοδοτεί µία συζήτηση για το µέλλον. Νοµίζω ότι κανείς δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει. Διότι όλα τ’ άλλα νοµοσχέδια, της
υγείας, της οικονοµίας, της εργασίας, της κοινωνικής ασφάλι-
σης, έχουν µία επί τόπου αναφορά και επίπτωση στην κοινωνία.
Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, όµως, που έχει αφετη-
ρία τη στιγµή αυτή, ακουµπάει το µέλλον, προσδιορίζει και δια-
µορφώνει το µέλλον.

Εδώ, εγείρεται ένα κυρίαρχο ερώτηµα. Το κυρίαρχο αυτό ερώ-
τηµα νοµίζω ότι συζητήθηκε στις επιτροπές και πλανιέται διαχρο-
νικά στην Αίθουσα της Βουλής: Είµαστε ευχαριστηµένοι µε την
παιδεία όπως έχει διαµορφωθεί όλα αυτά τα χρόνια; Αυτό νοµίζω
ότι είναι το µείζον ζήτηµα για να ξεκινήσει αυτή η συζήτηση,
όπως διεξάγεται σήµερα. 

Κάποιοι λένε ότι είµαστε ευχαριστηµένοι, είναι της σχολής, δη-
λαδή, ότι πρέπει ν’ αφήσουµε τα πράγµατα όπως είναι, στατικά,
εδώ, όπως έχουν διαµορφωθεί στην εκπαιδευτική κοινότητα, και
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια, και να τα αφή-
σουµε να εξελίσσονται, όπως είναι σήµερα. Αυτή τη θέση έχει ο
ΣΥΡΙΖΑ, ότι όλα είναι καλώς καµωµένα και πρέπει να µείνουν
εδώ; 

Η απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι «όχι». Η δύ-
ναµη της αδράνειας η οποία τραβάει προς τα πίσω τη χώρα µας
εδώ και δεκαετίες πρέπει να νικηθεί. Και η Νέα Δηµοκρατία, η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, η Υπουργός Νίκη Κερα-
µέως και το επιτελείο της είναι στην αντίθετη κατεύθυνση. Συγ-
κρουόµαστε, κύριε Σκουρλέτη. Βαράµε µπουνιά στο µαχαίρι,
γιατί, πάνω απ’ όλα, αυτό που έχουµε ως πυξίδα προσανατολι-
σµού στις πολιτικές µας και στη διαµόρφωση της πολιτικής µας
είναι ν’ ανοίξουµε δρόµους, να συγκρουστούµε µε παθογένειες
δεκαετιών, µε τις δυνάµεις αδράνειας και να πάµε την Ελλάδα
µπροστά. 

Και ο χώρος της παιδείας είναι κατ’ εξοχήν ο χώρος που πρέ-
πει να κάνει συγκρούσεις, οι οποίες έχουν να κάνουν µε ιδεολο-
γικές αναφορές, µε αξίες, µε προστάγµατα για το πώς βλέπεις
τα πράγµατα και πώς πρέπει να εξελιχθούν.

Στο ερώτηµα αν πρέπει να µείνουµε αδρανείς έρχεται η απάν-
τηση: Δηλαδή δεν βλέπουµε τι γίνεται παγκόσµια; Δεν βλέπουµε
ότι τα πάντα αλλάζουν µε ραγδαία ταχύτητα στον κόσµο; Δεν
βλέπουµε ότι οι ξένες γλώσσες πρέπει να είναι πλέον µέληµα της
εκπαιδευτικής κοινότητας και να εισαχθούν από το νηπιαγωγείο,
όπως κάνει τώρα το νοµοσχέδιο, διότι σ’ έναν κόσµο που αλλάζει
πρέπει οι ξένες γλώσσες να είναι κτήµα των παιδιών σ’ ένα παγ-
κόσµιο κοινό περιβάλλον, το οποίο πλέον δεν έχει σύνορα και
επικοινωνούν οι πάντες µε τις ξένες γλώσσες;

Δεύτερον, το ψηφιακό περιβάλλον, το οποίο έρχεται µε τερά-
στια ταχύτητα και αλλάζει τα πάντα παγκόσµια δεν πρέπει να ει-
σαχθεί, δεν πρέπει να ενισχυθεί; 

Μπαίνω σ’ ένα θέµα το οποίο νοµίζω ότι είναι κτήµα όλων: Η
κριτική ικανότητα. Πρέπει να µείνουµε στάσιµοι στο υπάρχον εκ-
παιδευτικό σύστηµα, το οποίο έχει ως κυρίαρχο στοιχείο την πα-
παγαλία; Δεν πρέπει να κάνουµε τη µεγάλη τοµή να αλλάξουµε
τα πράγµατα αυτά και να δώσουµε στα παιδιά τη δυνατότητα της
κριτικής ικανότητας; Και πώς θα γίνει αυτό; 

Κύριε Φίλη, µε απόλυτη εκτίµηση στο πρόσωπό σας -παιδιά,
οικογένειες έχουµε όλοι- πρέπει να αλλάξει, πρέπει αυτή η πα-
παγαλία, η οποία µέχρι τώρα ήταν το κυρίαρχο ουσιαστικό στοι-
χείο της εκπαιδευτικής µας λειτουργίας να πάει σ’ ένα άλλο
περιβάλλον. Το νοµοσχέδιο της Νίκης Κεραµέως αυτό το κάνει
πράξη. 

Πριν από δεκαετίες αυτή η συζήτηση γινόταν σ’ ένα άλλο επί-
πεδο. Θυµάστε τη συζήτηση για την αυτοδιοίκηση που δεκαετίες
τώρα µιλάµε υπέρ της αρχής της επικουρικότητας κοντά στον
πολίτη, δηλαδή πια αν θα είναι η δηµόσια αρχή, γιατί πάντα
όποιος είναι κοντά στον πολίτη έχει τα καλύτερα αποτελέσµατα
και γνωρίζει καλύτερα; 

Η αρχή της επικουρικότητας σε επίπεδο δηµόσιας διοίκησης
διαµέσου της αυτοδιοίκησης πέτυχε. Το ψηφίσαµε όλοι. Σήµερα
επιχειρείται κάτι αντίστοιχο στην παιδεία. Ποια είναι η φιλοσοφία;
Η φιλοσοφία είναι σ’ έναν από τους κυρίαρχους πυλώνες του νο-
µοσχεδίου η αρχή της επικουρικότητας στην εκπαιδευτική µε-

ταρρύθµιση, στην εκπαιδευτική λειτουργία. Δηλαδή, στόχος είναι
να δώσουµε δύναµη στους εκπαιδευτικούς, να δείξουµε εµπιστο-
σύνη στους εκπαιδευτικούς, να αποκεντρώσουµε το σύστηµα.
Χάνει αρµοδιότητες το Υπουργείο Παιδείας και πού τις δίνει;
Στους εκπαιδευτικούς. Τι δείχνει αυτό; Ότι έχει εµπιστοσύνη
στους εκπαιδευτικούς, αντίθετα µ’ αυτά που λέτε ως επιχειρη-
µατολογία. Έχει απόλυτη εµπιστοσύνη στην εκπαιδευτική κοινό-
τητα, δηλαδή στα ζωντανά κύτταρα, σ’ αυτούς που έχουν ανα-
λάβει το έργο της µεταφοράς καλλιέργειας και γνώσης στα παι-
διά µας. 

Αυτό κάνει η Νίκη Κεραµέως. Μεταφέρει αυτήν την ευθύνη και
την αρµοδιότητα στους εκπαιδευτικούς, δείχνοντας εµπιστοσύνη
να αναλάβουν εκείνοι που γνωρίζουν καλύτερα τις µαθησιακές
ιδιαιτερότητες των παιδιών, τα σχολεία, την τοπική κοινωνία, πώς
θα αναπτύξουν καλύτερα το σχολείο, ανταγωνιστικά αλλά και
συντονισµένα µε το Υπουργείο. Κάνουµε δηλαδή τα αυτονόητα. 

Εγώ προσωπικά θεωρούσα ότι στη συζήτηση η οποία διεξάγε-
ται σήµερα το κρίσιµο ερώτηµα δεν θα ήταν εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ «ναι» στις αλλαγές ή «όχι» στις αλλαγές. Εγώ πίστευα ότι
θα πούµε «ναι» στις αλλαγές. Τα ερωτήµατα και η κριτική που θα
έπρεπε να ασκεί ο ΣΥΡΙΖΑ θα έπρεπε να ήταν ποιες αλλαγές θέ-
λουµε. Θέλουµε λιγότερη ή περισσότερη αξιολόγηση; Πρέπει να
γίνει αξιολόγηση, να συµφωνήσουµε όλοι σ’ αυτό. Αν γίνει αξιο-
λόγηση, εγώ θα ήθελα εκεί ο ΣΥΡΙΖΑ να τοποθετηθεί. «Ναι» στην
αξιολόγηση, αλλά έχουµε µια άλλη οπτική. Όχι, ο ΣΥΡΙΖΑ µένει
στη λογική «καθόλου αξιολόγηση». 

Έχουµε και το άλλο ζήτηµα: Θέλουµε να µείνουµε αδρανείς,
όπως είναι το σχολείο σήµερα, πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια,
τριτοβάθµια εκπαίδευση; Εγώ πίστευα ότι θα πάµε όλοι µαζί στη
λογική ναι, να αλλάξουµε και ποιες αλλαγές θα κάνουµε σ’ ένα
αποκεντρωµένο σχολείο που θα δείξουµε εµπιστοσύνη στον εκ-
παιδευτικό, που θα καλλιεργήσουµε τη συνείδηση στον εκπαι-
δευτικό µέσα από την εµπιστοσύνη που θα του δώσουµε για να
καλλιεργήσει την κριτική σκέψη στα παιδιά. Αυτά είναι τα µεγάλα
ερωτήµατα που ανοίγονται σήµερα στη συζήτηση. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που φέρνουν η Κυβέρνηση
και το Υπουργείο Παιδείας. Εγώ, κυρία Κεραµέως, προσωπικά
ως στέλεχος και της Νέας Δηµοκρατίας, πρώην Υπουργός και
σήµερα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θέλω να σας δώσω
συγχαρητήρια. Ακούστηκε πριν η άποψη ότι δεν είστε καλή
Υπουργός. Να ξέρετε ότι σε πλευρά του κόσµου και του χώρου
και της κοινωνίας που συζητάµε είστε η πιο πετυχηµένη και η πιο
αποτελεσµατική Υπουργός, γιατί συγκρουστήκατε πραγµατικά
µε πράγµατα τα οποία ήταν αδρανή για πολλές δεκαετίες και έρ-
χεστε σήµερα να δώσετε µπουνιά στο µαχαίρι, έτσι όπως πρέπει,
για ένα µείζον ζήτηµα που αφορά το µέλλον της πατρίδας µας,
διότι το νοµοσχέδιο αυτό θα έχει επιπτώσεις µελλοντικές. Οι ζυ-
µώσεις και αυτά που θα δηµιουργήσει στην εκπαιδευτική κοινω-
νία θα έχουν αποτελέσµατα και επιπτώσεις για το µέλλον. Σε
τέτοιες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις, οι οποίες θέλουν και τον
χρόνο ωρίµανσής τους, θα δούµε τα αποτελέσµατα µελλοντικά
υπέρ της Ελλάδος και θα βελτιώνουν την εκπαιδευτική κοινό-
τητα, την αξιολόγηση των καθηγητών, τη δυνατότητα της κριτι-
κής σκέψης που θα έχουν τα παιδιά. 

Μίλησε ο κ. Σκουρλέτης για ανεργία. Κύριε Σκουρλέτη, εννο-
είται ότι η ανεργία είναι πραγµατικά ένα κοινωνικό πρόβληµα και
στην Ελλάδα το 16% δεν τιµάει κανέναν. Είναι ένα πρόβληµα,
όµως, που δεν λύνεται πατώντας το κουµπί. Το έχουµε συζητήσει
και άλλες φορές. 

Μιας που συζητάµε τώρα εδώ για την επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση, στην Ελλάδα έχουµε 16% ανεργία. Την ίδια
στιγµή –το ξέρετε, µη µου πείτε ότι δεν το ξέρετε- στην αγορά
εργασίας υπάρχει µεγάλη ζήτηση για εργαζόµενους µε δεξιότη-
τες και δεν υπάρχουν. Υπάρχει ένα χάσµα δεξιοτήτων. Πρέπει να
κλείσουµε τα µάτια σε αυτό; Πρέπει να αδιαφορήσουµε και να
πούµε ότι υπάρχει ζήτηση στην αγορά εργασίας για εξειδικευ-
µένο προσωπικό και ενώ έχουµε ανέργους, δεν βρίσκουµε προ-
σωπικό, εργαζόµενους να «κουµπώσουν» επάνω; Πρέπει να
κλείσουµε τα µάτια; Απαντάει η επαγγελµατική εκπαίδευση και
κατάρτιση σ’ αυτό. Κι εσείς τη στηρίζατε. Γιατί τώρα είστε απέ-
ναντι; 
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Το άλλο ζήτηµα το ανέφερε η Υπουργός. Είµαστε η πρώτη
χώρα σε ποσοστό φοιτητών και η τελευταία σε ποσοστό αποφοί-
των. Πρέπει να κλείσουµε τα µάτια και να αδιαφορήσουµε µπρο-
στά στο συγκεκριµένο γεγονός;

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
πίστευα και είχα την πεποίθηση ότι η πλευρά της Αντιπολίτευσης
θα ήταν στην ίδια γραµµή, αλλά µε διαφορετικές προτάσεις, δη-
λαδή «ναι» στην αξιολόγηση των καθηγητών, «ναι» στην αλλαγή
του µοντέλου της εκπαιδευτικής κοινότητας, αλλά µε διαφορε-
τική πρόταση, όχι µε την πρότασή σας που είναι υπέρµαχος της
αδράνειας και της στασιµότητας. Αυτά δεν βοηθάνε τη χώρα,
δεν βοηθάνε την πατρίδα και στο τέλος δεν βοηθάνε κι εσάς. 

Θα µου πείτε πώς το ξέρω και γιατί το λέω. Δεν χρειάζεται κα-
νείς να είναι µάντης. Πολύ απλά διαβάζω το γκάλοπ που έγινε,
το οποίο είναι συντριπτικό υπέρ της εκπαιδευτικής µεταρρύθµι-
σης. Επτά στους δέκα κρίνουν θετικά την αξιολόγηση της µεταρ-
ρύθµισης της Νίκης Κεραµέως, της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Τρεις στους τέσσερις συµφωνούν στην είσοδο µε
κάρτα στα ΑΕΙ. Σύµφωνα µε τη δηµοσκόπηση, το 75,3% συµφω-
νεί µε την καθιέρωση αξιολόγησης των εκπαιδευτικών από τρία
άτοµα, από τον διευθυντή του κάθε σχολείου και από ανεξάρτη-
τους σχολικούς συµβούλους, ενώ µόλις το 18,8% εκφράζει δια-
φωνία. Θέλετε να είστε στο 18,8%; Δικαίωµά σας. Εδώ, όµως,
σας κατατάσσει η κοινή γνώµη για τη συγκεκριµένη εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση.

Πάµε να τα δούµε πιο αναλυτικά. Καθιέρωση ελάχιστης βάσης
εισαγωγής για τα πανεπιστήµια, αυτό που ανοίγετε τώρα τη συ-
ζήτηση και έχετε σηκώσει τους αντιπολιτευτικούς τόνους. Το
70,9% συµφωνεί. Μόνο το 23,5% διαφωνεί. Όριο φοίτησης στα
πανεπιστήµια. Το 71,2% είναι υπέρ. Το 25,2% είναι απέναντι.
Έναρξη φοίτησης στο νηπιαγωγείο από την ηλικία των τεσσάρων
ετών. Το 62,3% είναι υπέρ. Ελεγχόµενη είσοδος – κάρτα στα πα-
νεπιστήµια, 75,6%. Εργαστήρια δεξιοτήτων σε δηµοτικό και γυ-
µνάσιο µε µαθήµατα για ροµποτική και οδική ασφάλεια, 92,4%. 

Όσο για την οδική ασφάλεια, κυρία Υπουργέ, πρέπει να γίνει
συνείδηση και να ξεσηκώσουµε και πάλι το θέµα της οδικής
ασφάλειας. Τα ατυχήµατα τα οποία γίνονται αυτήν τη στιγµή
στην πατρίδα µας είναι πάρα πολλά. Αφήνουν πίσω τους νεκρούς
νέα παιδιά και αφήνουν και βαριά τραυµατισµένους. Το πρό-
σφατο ατύχηµα που έγινε στην Άνδρο ήταν συγκλονιστικό, όταν
δύο αυτοκίνητα συγκρούστηκαν µετωπικά και επτά παιδιά τραυ-
µατίστηκαν βαριά. Πρέπει να καλλιεργήσουµε την οδική συνεί-
δηση στο σχολείο. Από εκεί πρέπει να ξεκινήσει. 

Αύξηση του αριθµού των προτύπων και πειραµατικών σχο-
λείων, 77,3%. Καθιέρωση της αξιολόγησης των εκπαιδευτικών,
75,3%. Εισαγωγή της Αγγλικής γλώσσας, 58,3%. 

Απ’ αυτό που 72,9% µεσοσταθµικά είναι υπέρ της εκπαιδευτι-
κής µεταρρύθµισης που εισάγει η Κυβέρνηση, το παράδοξο: To
53,4% των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ είναι υπέρ της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. Το 34,6% των ψηφοφόρων του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας είναι υπέρ της εκπαιδευτικής µεταρρύθµι-
σης. Το 76,6% των ψηφοφόρων του ΚΙΝΑΛ είναι υπέρ της εκπαι-
δευτικής µεταρρύθµισης.

Και το ερώτηµα που γεννιέται είναι: Όταν οι δικοί σας άνθρω-
ποι που έχετε αναφορά πολιτική είναι υπέρ της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, δεν σας προβληµατίζει πολιτικά να αλλάξετε
θέση και στάση απέναντι στο νοµοσχέδιο; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι η Κυβέρνηση ειδικά
στον τοµέα της παιδείας έχει κάνει όλους τους ψηφοφόρους,
αλλά και την κοινωνία να είναι συντριπτικά µαζί της και εµάς που
ανήκουµε στη Νέα Δηµοκρατία περήφανους, κυρία Κεραµέως. 

Και εσείς και η κ. Μακρή και όλοι οι Υπουργοί και οι γενικοί
γραµµατείς κάνετε καταπληκτική δουλειά, γιατί ακριβώς είναι
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ακουµπάει σε αυτό που είναι κοινός
στόχος και επιθυµία όλων, να κάνουµε µια Ελλάδα του µέλλοντος
µε τη νέα γενιά που έχουµε ευθύνη να κληρονοµήσουµε την πα-
τρίδα µας πολύ καλύτερη και αυτό µόνο µέσα από τις µεταρρυθ-
µίσεις στην εκπαίδευση µπορεί να γίνει.

Συγχαρητήρια, λοιπόν. Προχωράτε δυνατά και είµαστε µαζί
σας.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ακούστε

τώρα πώς θα προχωρήσουµε.
Θα µιλήσουν δύο συνάδελφοι, ο κ. Ιλχάν Αχµέτ, για να µην

πάµε σε Κοινοβουλευτικούς, και ο κ. Κέλλας. Μετά θα µιλήσει ο
κ. Βιλιάρδος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελλη-
νική Λύση. Και, από εκεί και πέρα, θα προχωρήσουµε ανάλογα
µε το πότε θα αρχίζουν να εµφανίζονται οι πολιτικοί Αρχηγοί. Η
πληροφορία είναι ότι σχεδόν όλοι θα µιλήσουν από κάποια ώρα
και µετά από λίγο και όσο πάει. Άρα, δεν µπορώ να σας πω για
τους υπόλοιπους συνάδελφους. Παρακαλώ όλους για την τή-
ρηση του χρόνου για να µπορέσουν να µιλήσουν όλοι οι συνά-
δελφοι.

Ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, σήµερα είχα

σκοπό να µιλήσω για το νοµοσχέδιο για την παιδεία και να ανα-
πτύξω τις θέσεις του Κινήµατος Αλλαγής και να πω πού διαφω-
νούµε και πού συµφωνούµε σε όλο αυτό το νοµοσχέδιο.

Όµως, κυρία Υπουργέ, εκπλαγήκαµε χθες το βράδυ, όταν κα-
ταθέσατε µια τροπολογία και δεν ξέρω αν πραγµατικά έχετε δια-
βάσει όλα τα άρθρα και αφορά τη µειονοτική εκπαίδευση και θα
αφιερώσω σήµερα τον λόγο µου ή την οµιλία µου σε αυτήν την
τροπολογία.

Κυρία Υπουργέ, καταθέσατε µια τροπολογία και µε αυτήν την
τροπολογία εξαιρείτε κάποιες διατάξεις του παρόντος νοµοσχε-
δίου στο Μέρος Δ’ «Μεγαλύτερη ελευθερία στην οργάνωση δι-
δασκαλίας», που οµολογώ ότι είναι ωραία άρθρα και θετικά
άρθρα. Εξαιρείτε τη µειονοτική εκπαίδευση από όλα αυτά τα
άρθρα για έναν αδικαιολόγητο και αντισυνταγµατικό τρόπο.

Για να µας καταλάβουν τώρα και οι συνάδελφοι τι λέει αυτή η
τροπολογία και τι εξαιρεί, θα πω δυο-τρία πράγµατα, κατ’ αρχήν
τι λέει η τροπολογία καταργεί και µετά να δούµε πού είναι το
πρόβληµα.

Κατ’ αρχάς, η τροπολογία κάνει διάκριση παραβιάζοντας την
ισονοµία και την ισοπολιτεία του άρθρου 2 του Ελληνικού Συν-
τάγµατος «Ισότητα ενώπιον του νόµου» και την παράγραφο 5 του
Συντάγµατος παράγραφος 2 λέγοντας –παράδειγµα- το άρθρο
87 του παρόντος νόµου: «Συνεργασίες µε τρίτους φορείς». Δη-
λαδή, δίνει το δικαίωµα στις σχολικές µονάδες –θετικό άρθρο-
να συνεργάζονται µε τρίτους φορείς για πολιτιστικά, αθλητικά,
κοινωνικά, εκπαιδευτικά ενδιαφέροντα. Ε, αυτό το άρθρο, το 87,
δεν θα εφαρµοστεί στα µειονοτικά σχολεία, το άρθρο 2 της τρο-
πολογίας.

Προχωράµε. Το άρθρο 88 λέει: «Η διεξαγωγή έρευνας και
πρακτική άσκηση στη σχολική µονάδα». Μπορούν, δηλαδή, οι δι-
ευθυντές, το προσωπικό, οι φοιτητές, οι δηµόσιοι, οι ιδιωτικοί,
τα ερευνητικά ιδρύµατα να κάνουν έρευνα και πρακτική άσκηση.
Όχι, αυτό δεν µπορεί να εφαρµοστεί –λέει- στα µειονοτικά σχο-
λεία. Γιατί συµβαίνει αυτή η διάκριση;

Άλλο άρθρο, το άρθρο 99 πάλι του νοµοσχεδίου: «Χρηµατο-
δότηση σχολικών µονάδων και διαχείριση δωρεών». Και όταν
λέµε χρηµατοδότηση δωρεών, εννοούµε από τους Έλληνες πο-
λίτες, δωρεές που γίνονται από την Ελλάδα. Δεν µιλάµε για δω-
ρεές από το εξωτερικό, αν και δεν θα υπήρχε πρόβληµα. όµως,
το συγκεκριµένα άρθρο λέει. Όχι –λέει- ούτε δωρεές µπορούν
να γίνουν σε µειονοτικά σχολεία ούτε η διαχείριση των δωρεών
µπορεί να γίνει από σχολική µονάδα των µειονοτικών σχολείων.

Στο άρθρο 98 τι λέει; Είναι πολύ θετικό άρθρο: «Αξιοποίηση
των σχολικών κτηρίων και λοιπών εγκαταστάσεων». Με λίγα
λόγια, δηλαδή, όποια σχολεία είναι κλειστά, βρίσκονται σε ανα-
στολή, έχουν κλείσει στα χωριά µπορεί το δηµοτικό συµβούλιο,
ο δήµαρχος να τα αξιοποιήσει προς κοινωνικό όφελος των δη-
µοτών. Να τα αξιοποιήσει. Είναι θετικό. Δηµόσια περιουσία είναι.
Ούτε αυτό –λέει- µπορεί να αξιοποιηθεί, να εφαρµοστεί στη µει-
ονότητα. Γιατί; Για να µην µπορεί ο κάθε δήµαρχος να κάνει ό,τι
θέλει αποκλείοντας και παραβιάζοντας έτσι κάθε έννοια δικαίου.

Και άλλους, βέβαια, περιορισµούς φέρνει ως προς την επιλογή
κάποιων βιβλίων, ενώ τα σχολικά βιβλία 84 και 85 επιλέγονται από
το ίδρυµα, από την Ελλάδα. Γιατί, δηλαδή, ο διευθυντής και ο
υποδιευθυντής να έχει το δικαίωµα να επιλέγει το βιβλίο; Το βι-
βλίο αν θα χρησιµοποιεί το βιβλίο της κ. Φραγκουδάκη ή δηµόσιο
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βιβλίο θα το αποφασίσουν οι εκπαιδευτικοί και από εγκεκριµένα
βιβλία του ελληνικού δηµοσίου. Γιατί συµβαίνει αυτή η διάκριση;

Και όλα αυτά, κυρία Υπουργέ, τελικά πού οδηγούν; Με αυτήν
την µειονοτική τροπολογία, που ζητάµε να την αποσύρετε άµεσα
σήµερα -άµεσα το άρθρο 2-, εισάγετε τη de facto διάκριση του
µειονοτικού σχολείου ως σχολείο δεύτερης ευκαιρίας. Αυτό είναι
το πρώτο.

Δεύτερον, ακρωτηριάζετε το µειονοτικό σχολείο αφήνοντάς
το αποκεντρωµένο από κάθε κοινωνική δραστηριότητα και εξω-
στρέφεια.

Τρίτον, εισάγετε δυσµενή διάκριση σε βάρος Ελλήνων πολιτών
που επιλέγουν τη µειονοτική εκπαίδευση, δείχνοντας επισήµως
πλέον µε αντισυνταγµατικό τρόπο µαθητές δύο ταχυτήτων. Γιατί
να µην εφαρµοστούν αυτές οι γενικές διατάξεις και στο µειονο-
τικό σχολείο; 

Τέταρτον, αρνείστε τα δικαιώµατα των εκπαιδευτικών του δη-
µοσίου σχολείου και για τους εκπαιδευτικούς του µειονοτικού
σχολείου. 

Πέµπτον, κατατάσσετε τη µειονοτική εκπαίδευση ως ένα απόρ-
ρητο ζήτηµα για ερευνητές, επιστήµονες, κάθε είδους ενδιαφε-
ρόµενους, αφού αρνείστε κάθε επαφή του µειονοτικού σχολείου
µε τον έξω κόσµο. Τι φοβάστε, αλήθεια;

Έκτον, κόβετε τον οµφάλιο λώρο που συνδέει τα µειονοτικά
σχολεία µε τις τοπικές κοινωνίες και την αυτοδιοίκση, ενώ όπου
υπάρχει µειονοτικό σχολείο στη Θράκη αποτελεί το σηµαντικό-
τερο σηµείο συνάντησης και κοινωνικού διαλόγου των τοπικών
κοινωνιών.

Έβδοµον, οδηγείτε τη µειονοτική εκπαίδευση σε αποµείωση,
παράλυση και πλήρη απαξίωση. Δείχνετε τον δρόµο για την ορι-
στική της εξόντωση σε βάθος χρόνου.

Κυρία Υπουργέ, έχουµε έλθει επανειληµµένως µε θετικές προ-
τάσεις εδώ πέρα, προκειµένου να σας διευκολύνουµε και µε
άλλες επίκαιρες ερωτήσεις σε άλλα θέµατα. Δυστυχώς, δεν µπο-
ρέσαµε να βρούµε καµµία ανταπόκριση. Όµως, η σηµερινή τρο-
πολογία έχει, δυστυχώς, ξεπεράσει κάθε έννοια καλής πίστης
που υπάρχει για τη µειονοτική εκπαίδευση.

Παράλληλα, θέλουµε να σας κάνουµε και τις εξής προτάσεις
σήµερα επί τη ευκαιρία αυτής της τροπολογίας για τη µειονοτική
εκπαίδευση, µήπως η Κυβέρνηση το τελευταίο διάστηµα πριν
εξαντλήσει την τετραετία µπορέσει και προσφέρει κάτι θετικό,
όπως είχαν προσφέρει οι προηγούµενες κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ, αλλά ακόµη και του ΣΥΡΙΖΑ. Διότι από εσάς -και ειλι-
κρινά λυπάµαι για αυτό- µέχρι στιγµής, δεν υπάρχει καµµία θε-
τική προσέγγιση ως προς τα µειονοτικά θέµατα της εκπαίδευ-
σης.

Πότε θα γίνει αναβάθµιση των υφιστάµενων και ανέγερση
νέων κτηριακών υποδοµών σε µειονοτικούς οικισµούς είτε είναι
µειονοτικά σχολεία είτε είναι δηµόσια σχολεία. Δεν το αποκλεί-
ουµε αυτό. Πότε θα γίνει;

Δηµιουργία νέων αποκεντρωµένων τµηµάτων πότε θα γίνουν
σε περιοχές; 

Τρίτον, τα ολοήµερα προγράµµατα για όλα τα µειονοτικά σχο-
λεία θα εφαρµοστούν; Οι επικεφαλίδες σας τα λένε. Τα ξέρετε.
Έχουµε καταθέσει επανειληµµένες φορές εισηγήσεις, ερωτή-
σεις ακόµα και από τους φορείς.

Η ζώνη εκπαιδευτικής προτεραιότητας από τις επτά έως τις
οχτώ το πρωί θα εφαρµοστεί; Δεν εφαρµόζεται.

Η πρόσληψη µουσουλµάνων νηπιαγωγών, το οποίο ήταν ένα
µέτρο θετικό από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, θα
εφαρµοστεί και πώς θα εφαρµοστεί; Θα εµπλουτιστεί; Θα γίνει
ακόµη καλύτερη; Διότι βρίσκεται εντελώς στα σκαριά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και όλα αυτά τα προβλήµατα που δηµιουργούνται, κυρία

Υπουργέ, πρέπει αυτή η Κυβέρνηση να τα επιλύσει και, δυστυ-
χώς, βλέπουµε µια πλήρη αδιαφορία και µε την παρούσα τροπο-
λογία, δυστυχώς, θα κλονιστεί η εµπιστοσύνη της µειονότητας
απόλυτα προς τους θεσµούς. Σκέφτεται αυτή η Κυβέρνηση να

σεβαστεί το δικαίωµα επιλογής του µουσουλµάνου συµπολίτη
µας να πάει να στείλει το παιδί του στο µειονοτικό σχολείο;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Μέχρι να καθαριστεί το Βήµα, άκουσα και εγώ µε πολύ ενδια-

φέρον αυτά που είπε ο κ. Ιλχάν και θέλω να πιστεύω ότι µε την
ίδια ζέση υποστηρίζει και τα δικαιώµατα που πρέπει να έχουν και
τα µειονοτικά σχολεία της Κωνσταντινούπολης, το Ζωγράφειο
και το Ζάππειο –έτσι;- τα οποία δεν έχουν.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Σαφώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Κέλλας Χρήστος,

Βουλευτής Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο και µετά ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν

σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση Μητσοτάκη συνεχίζει να υλοποιεί τις
δεσµεύσεις της, διαµορφώνοντας ένα εκπαιδευτικό σύστηµα το
οποίο εµπιστεύεται και στηρίζει τον Έλληνα εκπαιδευτικό, απε-
λευθερώνοντας τη δηµιουργικότητα των παιδιών µας και παρέ-
χοντάς τους περισσότερα εφόδια για το µέλλον.

Η αξιολόγηση των στελεχών της εκπαίδευσης και των εκπαι-
δευτικών, στην οποίαν η Αντιπολίτευση αντιτάσσεται, αποτελεί
κατ’ αρχήν αίτηµα του ιδίου του εκπαιδευτικού κόσµου. Πρόκει-
ται για διαδικασίες οι οποίες είναι ευρέως διαδεδοµένες στην
Ευρώπη και επιτρέπουν τη µεθοδική επιµόρφωση των εκπαιδευ-
τικών. Η αξιολόγηση δεν έχει τιµωρητικό χαρακτήρα, δεν απο-
λύεται κανείς, κανείς δεν χάνει τον µισθό του.

Αλήθεια, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί θεωρείτε τη διαρκή κα-
τάρτιση των εκπαιδευτικών ως κάτι αρνητικό; Διαφωνείτε µε το
ότι θα πρέπει να βελτιωνόµαστε σε διαρκή βάση, ώστε να αντα-
ποκρινόµαστε στις σύγχρονες απαιτήσεις της κοινωνίας και της
οικονοµίας;

Στο νοµοσχέδιο όχι µόνο προβλέπεται αξιολόγηση των εκπαι-
δευτικών, αλλά πρόκειται για µια επικαιροποιηµένη και ζωντανή
διαδικασία που προϋποθέτει την µεταξιολόγηση του ιδίου του
συστήµατος αξιολόγησης από την ΑΔΙΠΠΔΕ και το ΙΕΠ, ώστε και
το εκπαιδευτικό µας σύστηµα να γίνεται διαρκώς καλύτερο.

Στόχος µας είναι η εκπαίδευση να δίνει ίσες ευκαιρίες σε όλα
τα παιδιά και ιδιαίτερα σε εκείνα των εισοδηµατικά ασθενέστε-
ρων οικογενειών.

Ακούσαµε, ωστόσο, από πλευράς του εισηγητή της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης ούτε λίγο ούτε πολύ ότι δεν θέλουµε –λέει-
δήθεν τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών να περάσουν στο πανε-
πιστήµιο και να προκόψουν.

Το πιστεύετε αυτό, κύριε Φίλη;
Θεσπίσαµε τα εργαστήρια δεξιοτήτων, προκειµένου οι µαθη-

τές να αποκτούν περισσότερες γνώσεις για το µέλλον τους. Ει-
σαγάγαµε τα Αγγλικά ως γλώσσα εκµάθησης από το νηπια-
γωγείο. Δεν είναι αυτό εφόδιο; Αγγλικά και Πληροφορική δεν
είναι απαραίτητα προσόντα, γιατί αυτοί οι µαθητές θα βγουν
στην αγορά µετά το 2030; Και εµείς τους τα διασφαλίζουµε δω-
ρεάν και εντός του σχολικού περιβάλλοντος.

Εποµένως, µην λέτε υπερβολές µόνο και µόνο για αντιπολιτευ-
τικούς λόγους!

Είναι κοινός µας τόπος να υπάρξει διοικητική αποκέντρωση
των σχολικών µονάδων. Για τον σκοπό αυτό το νοµοσχέδιο ενι-
σχύει την αυτονοµία των σχολείων, στηρίζοντας ταυτόχρονα το
έργο των εκπαιδευτικών. Ορίζονται οι θεσµοί των ενδοσχολικών
συντονιστών που θα συνεπικουρούν τους διευθυντές στο έργο
τους και παιδαγωγικοί σύµβουλοι-µέντορες που θα υποστηρί-
ζουν τους νεοδιοριζόµενους εκπαιδευτικούς.

Συγχρόνως, δίνεται η δυνατότητα πραγµατοποίησης ακαδη-
µαϊκής έρευνας στις σχολικές µονάδες τόσο για το υπηρετούν
προσωπικό όσο και για τους φοιτητές του παιδαγωγικού κλάδου.

Επιπλέον, εισάγεται η καινοτοµία της επιλογής των σχολικών
εγχειριδίων, ενώ παρέχεται η δυνατότητα σύστασης εκπαιδευτι-
κών οµίλων µετά τη λήξη του ηµερησίου προγράµµατος και η
διασύνδεση της σχολικής µονάδος µε τρίτους φορείς. Πρόκειται
για συνέργειες επί τη βάσει προγραµµάτων που θα έχουν πολι-
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τιστικό, αθλητικό και κοινωνικό ενδιαφέρον για τους µαθητές.
Έτσι, ενισχύουµε το αισθητήριο του πολίτη και το αίσθηµα του
ανήκειν στην κοινότητα από τη µικρή ηλικία.

Εποµένως, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εγκαθιστούµε
ένα πιο µαζικό και συλλογικό σύστηµα διοίκησης των σχολικών
µονάδων που διασυνδέει το σχολείο και τα παιδιά πληρέστερα
µε τις τοπικές κοινωνίες και διαµορφώνει τις προϋποθέσεις για
ένα πιο ανθρώπινο και αλληλέγγυο µέλλον µεταξύ των µελών
τους.

Επειδή και εσείς θέλετε την αποκέντρωση, όπως λέτε και την
ενεργή παρουσία των σχολείων στα κοινωνικά δρώµενα, θα πρέ-
πει τις συγκεκριµένες διατάξεις να τις ψηφίσετε µε υπευθυνό-
τητα.

Οι πολίτες επιδοκιµάζουν τις µεταρρυθµίσεις της Κυβέρνησης
και δη στην παιδεία και αυτό φαίνεται και από την πρόσφατη δη-
µοσκόπηση, όπου καταδείχθηκε ότι 70% των ερωτηθέντων τάσ-
σονται υπέρ της αξιολόγησης. Αναλόγως µε αντίστοιχα υψηλά
ποσοστά οι ερωτηθέντες είναι υπέρ της ελεγχόµενης εισόδου
στα πανεπιστήµια και της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Δεν είναι
τυχαίο, άλλωστε, ότι δύο χρόνια µετά και από τις εκλογές του
2019 και µε όλα όσα συνέβησαν σε αυτή τη διετία υπάρχει µε-
γάλη απόσταση, η Κυβέρνηση χαίρει της εµπιστοσύνης του κό-
σµου και αυτό αποτυπώνεται σε όλες τις κοινωνικές σφυγµοµετ-
ρήσεις.

Όµως, το πιο εντυπωσιακό ποιο είναι; Ότι αυξάνεται η δια-
φορά από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτό, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, συµβαίνει όχι µόνο γιατί
υλοποιούµε τις προεκλογικές µας υποσχέσεις, αλλά κάνουµε και
κάτι παραπάνω. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελούν οι διο-
ρισµοί στην εκπαίδευση. Πέρυσι υλοποιήσαµε τεσσερισήµισι χι-
λιάδες διορισµούς στην Ειδική Αγωγή. Φέτος είχαµε δεσµευτεί
για πέντε χιλιάδες διακόσιους πενήντα διορισµούς στη γενική εκ-
παίδευση και προχωρούµε σε έντεκα χιλιάδες επτακόσιους διο-
ρισµούς, δηλαδή υπερδιπλάσιους από ό,τι είχαµε προγραµ-
µατίσει και µάλιστα µετά από δώδεκα ολόκληρα χρόνια. Στις 6
Ιουλίου τους εξαγγείλαµε, 23 Ιουλίου υλοποιήθηκε η σχετική
απόφαση, 26 Ιουλίου, χθες, ξεκίνησε η υποβολή των αιτήσεων.

Και στο παρόν νοµοθέτηµα προβλέπονται χίλιες εκατό θέσεις
ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών οι οποίοι θα στηρίζουν το
εκπαιδευτικό έργο, τους µαθητές και τις οικογένειές τους.

Η παιδεία, όπως και η υγεία, συνιστά πυλώνα του κοινωνικού
κράτους, τον οποίον η Κυβέρνησή µας προασπίζεται, λαµβάνον-
τας κάθε δυνατό µέτρο για την περαιτέρω ανάπτυξή του. Εµπι-
στευόµαστε στην πράξη τον Έλληνα εκπαιδευτικό και δεν
λαϊκίζουµε επιδιώκοντας συνδικαλιστικά οφέλη. Πιστεύουµε βα-
θύτατα στο µέλλον της δηµόσιας εκπαίδευσης και επιδιώκουµε
την αναβάθµισή της, εξασφαλίζοντας όχι µόνο τα απαραίτητα
θεσµικά εχέγγυα, αλλά και το έµψυχο δυναµικό που θα κατευθύ-
νει το εκπαιδευτικό έργο σύµφωνα µε τις ανάγκες της εποχής
µας και τις απαιτήσεις του αύριο.

Κατ’ επέκτασιν, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι πολίτες µπο-
ρούν να συγκρίνουν µε την αλήθεια των αριθµών. Όσα ακούστη-
καν από πλευράς σας τόσο σήµερα όσο και τις προηγούµενες
µέρες κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου δείχνουν ότι για
µια ακόµη φορά επιχειρείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις οι
οποίες, όµως, δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε µε τις
διατάξεις για την αναβάθµιση της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης.

Θα πρότεινα, όµως, εδώ, κυρία Υπουργέ, τη διατήρηση της
Ανώτατης Εκκλησιαστικής Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης καθαρά για
εθνικούς και θρησκευτικούς λόγους.

Ασφαλώς και υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και στηρίζουµε
την πολυεπίπεδη µεταρρυθµιστική προσπάθεια του Υπουργείου
Παιδείας, η οποία είναι αλληλένδετη µε την εθνική στρατηγική
της Κυβέρνησης για τη διασφάλιση της ισχυρής και βιώσιµης
ανάπτυξης της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινή-

σουµε από το ότι το βασικότερο πρόβληµα της Ελλάδας είναι η
έλλειψη παιδείας µε την ευρύτερη έννοια της λέξης, καλλιέρ-
γειας δηλαδή, ήθους, σεβασµού στον άλλον, ευγένειας, αλλη-
λεγγύης, εντιµότητας και ούτω καθεξής.

Η έλλειψη παιδείας έχει, δυστυχώς, επιδεινωθεί στην εποχή
των µνηµονίων, που φυσικά συνεχίζονται, αν και µε άλλο όνοµα.
Αποκαλούνται: «ενισχυµένη εποπτεία», ενώ αφορούν µόνο το σύ-
νηθες πειραµατόζωο, την Ελλάδα, γνωρίζοντας, πως θα διαρκέ-
σουν, έως ότου εξοφληθεί το 75% των δανείων µας από την
Ευρώπη, τουλάχιστον έως το 2060. Όταν, όµως, η Κυβέρνηση
συνεχίζει να δανείζεται και να σπαταλάει τα δανεικά, ανεξέλεγ-
κτα, σαν να µην υπάρχει αύριο, τα µνηµόνια θα συνεχιστούν, ασ-
φαλώς και µετά το 2060, οπότε, η παιδεία των Ελλήνων θα επι-
δεινωθεί ακόµη περισσότερο.

Χωρίς παιδεία, όµως, ούτε καν όσον αφορά στη συµπεριφορά
ορισµένων από εµάς εντός της Βουλής, πώς θα βελτιωθεί το εκ-
παιδευτικό µας σύστηµα; Πότε και πού στον πλανήτη βελτιώ-
θηκε, χωρίς να υπάρχουν πρότυπα για τους νέους στην κοινωνία,
στις επιχειρήσεις και στην πολιτική;

Εκτός αυτού, τι νόηµα έχει να συζητάει κανείς για το εκπαι-
δευτικό σύστηµα σε µία χώρα που έχει διώξει εξακόσιες πενήντα
χιλιάδες παιδιά της στο εξωτερικό, επειδή δεν µπορούσε να τα
ζήσει και δεν φροντίζει καν να δηµιουργήσει θέσεις εργασίας γι’
αυτούς που σπουδάζουν; 

Δεν είναι υποκριτικό, όταν το µέλλον που προδιαγράφεται για
τους νέους µας, είτε έχουν σπουδάσει είτε όχι, είναι να εργα-
στούν για 500 ευρώ σε χαµηλού επιπέδου εργασίες, ανταγωνι-
ζόµενοι τους δύστυχους, φθηνούς µετανάστες και ακόµη χειρό-
τερα, έως ότου οι περισσότερες από αυτές τις εργασίες αυτο-
µατοποιηθούν, όπως ήδη έχει αρχίσει να συµβαίνει στο εξωτε-
ρικό; 

Δεν είναι θράσος να αναφέρεται η τρόικα εσωτερικού στην
βελτίωση του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, όταν πρόκειται για
τις µοναδικές κυβερνήσεις που θα κληροδοτήσουν στα παιδιά
µας µια χώρα σε κατά πολύ χειρότερη κατάσταση από αυτήν που
κληρονοµήσαµε εµείς, µια Ελλάδα χρεοκοπηµένη, οικονοµικά
κατακτηµένη, υποθηκευµένη, σε καθεστώς λεηλασίας, εντελώς
ανοχύρωτη, εξευτελισµένη και εκτεθειµένη σε δεκάδες κινδύ-
νους;

Σε σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο να σηµειώσω ότι είναι το
έκτο κατά σειρά που καταθέτει το Υπουργείο Παιδείας, ένα κάθε
τέσσερις µήνες, δηλαδή, στα καταστροφικά δύο χρόνια που κυ-
βερνάει η Νέα Δηµοκρατία την Ελλάδα. Το γεγονός αυτό από
µόνο του δεν αποτελεί αποτυχία, πόσω µάλλον όταν µόλις ένα
χρόνο πριν είχε ψηφιστεί ένα ανάλογο νοµοσχέδιο µε τίτλο την
«Αναβάθµιση του σχολείου», ενός σχολείου, που µεταξύ άλλων,
λόγω της απίστευτης κακοδιαχείρισης της πανδηµίας δεν έµαθε
στα παιδιά µας, ούτε καν τα στοιχειώδη; 

Δεν είναι εύλογο να απορούµε γιατί δεν υιοθετείται η πρόταση
που έχουµε στο πρόγραµµά µας, µεταξύ πολλών άλλων, αφού ο
στόχος µας είναι να είµαστε εποικοδοµητικοί, η σύσταση, δη-
λαδή, µιας διακοµµατικής επιτροπής για την κατάρτιση ενός δω-
δεκαετούς προγράµµατος εκπαίδευσης, το οποίο θα εφαρµόζει
απαρέγκλιτα ο οποιοσδήποτε πολιτικός ή κοµµατικός σχηµατι-
σµός θα έχει την εξουσία; 

Δεν είναι παράλογο η κάθε κυβέρνηση και ο κάθε Υπουργός
να κατεδαφίζει όλα τα εκπαιδευτικά προγράµµατα της προηγού-
µενης, µε αποτέλεσµα, οι µαθητές και οι φοιτητές να αντιµετω-
πίζουν συνεχώς νέες άγνωστες συνθήκες;

Εµείς προτείνουµε πάντως το αυτονόητο, υπηρετώντας την
κοινή λογική που έχει αντικατασταθεί από τη λογική της κοµµα-
τοκρατίας στην Ελλάδα, δηλαδή την παραπάνω επιτροπή µε βα-
σική επιδίωξή της την υιοθέτηση ενός κορµού αλλαγών και
µεταρρυθµίσεων, που θα στοχεύουν στην ανασύσταση και στην
αναβάθµιση της εκπαίδευσης.

Φυσικά στο πρόγραµµά µας υπάρχουν δεκάδες άλλες προτά-
σεις που αφορούν στην επαγγελµατική εκπαίδευση, την απολύ-
τως απαραίτητη διασύνδεση του εκπαιδευτικού συστήµατος µε
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την αγορά εργασίας και το κυριότερο την κατάργηση της γάγ-
γραινας των φροντιστηρίων που αποµυζούν τους Έλληνες γο-
νείς, αποτελώντας στην ουσία µια έµµεση φορολόγησή τους,
που δεν υπάρχει σε άλλες χώρες και εκτός αυτού υπονοµεύουν
την εκπαίδευση στα σχολεία, αφού ένας µεγάλος αριθµός καθη-
γητών δεν κάνει σκόπιµα σωστά τη δουλειά του, για να αναγκα-
στούν οι µαθητές να πληρώσουν τα ιδιωτικά µαθήµατα που τους
παρέχουν οι γονείς τους, βέβαια. 

Γιατί, αλήθεια, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση που διαµαρτύρεται
για τη µη εισαγωγή στα πανεπιστήµια είκοσι χιλιάδων νέων µας
το φθινόπωρο δεν προτείνει ένα σύστηµα όπως το γερµανικό -
έχουν και καλά οι Γερµανοί!- που θα καταργεί τα φροντιστήρια
και τις εισαγωγικές εξετάσεις; Για να µην χάσει από ψηφοφό-
ρους όλους αυτούς που κερδίζουν εις βάρος τόσο των παιδιών
µας όσο και των γονέων τους; Δεν είναι τα πιο φτωχά εισοδηµα-
τικά στρώµατα, αυτά που επιβαρύνονται περισσότερο;

Το νοµοσχέδιο αποτελεί µία ακόµη εντολή της τρόικας, όπως
αναφέρεται στη δέκατη αξιολόγηση και στη σελίδα 59, η οποία
καθυστέρησε κάπως να ψηφιστεί αφού προβλεπόταν έως τον
Μάιο του 2021. Γιατί αλήθεια, η κυρία Υπουργός, δεν το λέει
αλλά υποκρίνεται πως πρόκειται για δική της πρωτοβουλία; Από
την δέκατη αξιολόγηση πάντως, από τη σελίδα 10, φαίνεται κα-
θαρά πως η τρόικα έχει ενοχληθεί, από το ότι δεν ψηφίστηκε από
τη Βουλή η απλούστευση της αδειοδότησης των ιδιωτικών κολ-
λεγίων, των ΙΕΚ, µε την απλή γνωστοποίησή της. Γιατί δεν ψηφί-
στηκε; Επειδή αποσύρθηκε από το Υπουργείο Ανάπτυξης που το
κατέθεσε λόγω του ότι στην διαβούλευση υπήρξαν επτακόσια
τριάντα δύο αρνητικά σχόλια. 

Σε κάθε περίπτωση, η τρόικα αναφέρει πως θα κατατεθούν
ξανά οι ρυθµίσεις για την ιδιωτική εκπαίδευση έως τον Σεπτέµ-
βρη, σηµειώνοντας την απαράδεκτη κατάθεση του σχεδίου
νόµου για το ασφαλιστικό λίγο πριν το κλείσιµο της Βουλής, προ-
φανώς, µε τον ύπουλο στόχο να ψηφιστεί αµέσως µετά το ξεκί-
νηµα της νέας περιόδου. Ντροπή! Δεν υπάρχει καµµία άλλη λέξη
που να περιγράφει αυτά που δροµολογούνται, καθώς επίσης τις
µεθοδεύσεις που ακολουθούνται.

Περαιτέρω, ειδικά όσον αφορά στο πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου απορεί κανείς σχετικά µε το εάν συντελεί στην αναβάθ-
µιση του σχολείου, πόσω µάλλον όταν τα πρώτα άρθρα του
αναλώνονται σε ορισµούς, σε αλλαγές τίτλων και σε υιοθέτηση
καινούργιων. Για παράδειγµα, το ΚΕΣΥ και πρώην ΚΕΔΔΥ µετο-
νοµάζεται σε ΚΕΔΑΣΥ, ενώ υιοθετούνται νέοι τίτλοι, όπως «περι-
φερειακός επόπτης ποιότητας εκπαίδευσης» κ.ο.κ. Πρόκειται,
πάντως, για µια σταθερή πρακτική της Κυβέρνησης που συναν-
τάται σε πολλά άλλα νοµοσχέδια, προφανώς για να θολώνει τα
νερά, όπως το συνηθίζει.

Είναι αυτονόητο πως οι αλλαγές αυτές δεν υπηρετούν κανέναν
ουσιαστικό λόγο και µάλλον, δηµιουργούν προβλήµατα και αυ-
ξάνουν τη γραφειοκρατία. Άλλωστε είναι αστείο να αναφέρεται
η Υπουργός σε ποιότητα εκπαίδευσης όταν και επί της δικής της
υπουργίας, η Ελλάδα βαδίζει από το κακό στο χειρότερο, µε
τους περισσότερους από τους µισούς διαγωνιζόµενους µαθητές
εφέτος να αποτυγχάνουν να εξασφαλίσουν τη βάση στα Μαθη-
µατικά και µε σχεδόν άλλους τόσους στην έκθεση. Δεν επρό-
κειτο, βέβαια, για «κεραυνό εν αιθρία» θυµίζοντας τις επιδόσεις
των µαθητών στον πρόσφατο διαγωνισµό PISA από τον οποίο
προέκυψε πως η Ελλάδα υστερεί των χωρών του «ΟΟΣΑ» µε
6,2% έναντι 15,7% του µέσου όρου στην κατανόηση κειµένου και
στα Μαθηµατικά, δηλαδή, στα αντικείµενα του µέλλοντος και σ’
αυτά που απέτυχαν κυρίως οι µαθητές µας εφέτος, στην κριτική
σκέψη και στις θετικές επιστήµες.

Φταίνε, όµως, αλήθεια, τα παιδιά µας για όλες αυτές τις απο-
τυχίες, όπως και οι νέοι µας για τη διασπορά της πανδηµίας κατά
την Κυβέρνηση; Ασφαλώς όχι αφού η αποτυχία οφείλεται ξεκά-
θαρα στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα έτσι όπως το έχουν καταν-
τήσει οι κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης και τα µνηµόνια στη
συνέχεια, καθώς επίσης στους εκπαιδευτικούς και στους υπόλοι-
πους συµµετέχοντες. 

Φυσικά, όµως, γιατί να ενδιαφέρεται να προάγει την κριτική
σκέψη η Κυβέρνηση, πόσω µάλλον, όταν έχει φτάσει στο σηµείο
να αφαιρεί το δικαίωµα της κρίσης ακόµη και από τους ίδιους

τους ειδικούς, όπως για παράδειγµα από τους υγειονοµικούς
υπαλλήλους, που εξωθούνται σε υποχρεωτικό εµβολιασµό µε
ένα πειραµατικό εµβόλιο, η αξιολόγηση του οποίου συνεχίζεται
και που όπως φαίνεται δεν σταµατά τη µετάδοση κάποιων µεταλ-
λάξεων; 

Ίσως δεν είναι πάντως τόσο αθώα η επιλογή της υποχρεωτι-
κότητας γενικότερα, αφού, µε τον τρόπο αυτό επιδιώκεται να µά-
θουν οι πολίτες να αποδέχονται αναντίρρητα την όποια κυβερ-
νητική γραµµή, να σκύβουν, δηλαδή, το κεφάλι, όχι µόνο όσον
αφορά τα εµβόλια, αλλά επιπλέον τα µνηµόνια, τους πλειστηρια-
σµούς των σπιτιών τους, το ξεπούληµα της δηµόσιας περιου-
σίας, την προβλεπόµενη παράδοση εθνικής κυριαρχίας στους
Τούρκους κ.ο.κ. 

Ο δεύτερος υπεύθυνος για την αποτυχία του εκπαιδευτικού
µας συστήµατος, σηµειώνοντας πως τα µνηµόνια έχουν κάψει,
ήδη, δύο γενιές Ελλήνων καταδικάζοντάς τες στην ανεργία,
καθώς επίσης συνθλίβοντας όλα τα όνειρα και τις µελλοντικές
τους προοπτικές, είναι οι χαµηλές δαπάνες. Δεν υπάρχει, όµως,
ο χρόνος για να το αναλύσουµε εδώ. 

Η τρίτη αιτία της αποτυχίας είναι οι συνεχώς επιδεινούµενες
οικονοµικές προοπτικές της χώρας µας. Αρκεί να δει κανείς πως
η Κυβέρνηση διέθεσε 41 δισεκατοµµύρια ευρώ για την οικονοµία
-µε δανεικά βέβαια-, αλλά µόνο 183 εκατοµµύρια για τον πρωτο-
γενή τοµέα, για τον οποίο ο Πρωθυπουργός δήλωσε πως απο-
τελεί δήθεν την πρώτη προτεραιότητα του, για να καταλάβει την
κριτική της σκέψη. 

Από την άλλη πλευρά εκτός του ότι αφιερώνεται ένα µεγάλο
µέρος του σχεδίου νόµου στο ποιος εποπτεύει ποιον, στον
έλεγχο δηλαδή, παρά στην εξαγγελλόµενη αυτονοµία και ελευ-
θερία, δηµιουργείται ένα δαιδαλώδες οργανόγραµµα µε επι-
πλέον προσλήψεις, κατά την προσφιλή τακτική του επιτελικού
κράτους, που γίνεται συνεχώς πιο ογκώδες και αυταρχικό, όπως
το κάθε νεοφιλελεύθερο κατασκεύασµα.

Τέλος, ένα άλλο θέµα που παρουσιάζεται ως τοµή του νοµο-
σχεδίου και που προκαλεί αντιπαράθεση, είναι το θέµα της αξιο-
λόγησης. Βέβαια, όταν διενεργούνται αξιολογήσεις, θα περίµενε
κανείς, πως ένα ποσοστό δεν θα τις ικανοποιεί. 

Πού είναι όµως οι κυρώσεις γι’ αυτού του είδους τις περιπτώ-
σεις; Πουθενά. Οπότε εύλογα υποθέτουµε πως οι αξιολογήσεις
θα χρησιµοποιηθούν απλά ως κάλυµµα για κοµµατικές διευκο-
λύνσεις. 

Εκτός αυτού, τι αξιολόγηση γίνεται στα ιδιωτικά ΙΕΚ που εξι-
σώθηκαν µε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα; Ενδιαφέρει την
Κυβέρνηση η ποιότητα στα ιδιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα ή
µήπως το ζητούµενο είναι απλά η επιχειρηµατική δραστηριότητα
που θα αυξάνει το ΑΕΠ και τα έσοδα του κράτους; 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που χρειάζεται είναι να δοθεί ένα
όραµα στους νέους, να µορφωθούν και να εργαστούν στην πα-
τρίδα τους συµβάλλοντας στην οικονοµική και στην τεχνολογική
της ανάπτυξη. Εάν όχι, να εργαστούν σε άλλους τοµείς, όπου
επίσης θα παράγουν πλούτο, αυτό που χρειάζεται η χώρα µας,
παραγωγή πλούτου, γνωρίζοντας πως οι επιδοτούµενες θέσεις
εργασίας έχουν ηµεροµηνία λήξης και δεν οδηγούν πουθενά
ούτε τους ίδιους ούτε την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σχέδιο και όραµα χρειάζεται η πατρίδα µας για να τα καταφέ-

ρει σε όλους τους τοµείς, αφού υπάρχουν λύσεις, µε τις τερά-
στιες δυνατότητες που διαθέτει. Σχέδιο και όραµα, για να
επιστρέψουν οι εξακόσιες πενήντα χιλιάδες Έλληνες που εξορί-
στηκαν από τις κυβερνήσεις των µνηµονίων, όπως έχουµε ανα-
πτύξει στο πρόγραµµά µας, παρακαλώντας όλους τους Έλλη-
νες, ιδίως τους νέους, να αφιερώσουν λίγο από τον χρόνο τους
για να το διαβάσουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλω να ζητήσω συγ-
γνώµη από τον κ. Σκανδαλίδη που είχε ζητήσει να πάρει τον λόγο
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ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και του είχα πει ναι, αλλά
είναι δύο Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων που ζήτησαν τον
λόγο και δυστυχώς πρέπει να προηγηθούν. Επειδή και οι δύο
είχαν ζητήσει την ίδια ώρα, θα πάµε µε αυτό που πάντα κάνουµε,
δηλαδή σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική δύναµη των κοµµάτων
τους. Άρα θα µιλήσει πρώτος ο κ. Κουτσούµπας και δεύτερος ο
κ. Βελόπουλος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να σας ενηµερώσουµε ότι και
τον Δεκαπενταύγουστο και την Πρωτοχρονιά και την Κυριακή του
Πάσχα να φέρνετε νοµοσχέδια στη Βουλή που χτυπάνε τη ζωή,
τη µόρφωση, το µέλλον των παιδιών του ελληνικού λαού, το ΚΚΕ
θα είναι η φωνή που θα είναι εδώ και σε θέση µάχης. Θα ενηµε-
ρώνει, θα οργανώνει, θα πρωτοστατεί στους αγώνες, για να µην
περνάνε και να µην εφαρµόζονται στη ζωή τα απαράδεκτα νοµο-
σχέδιά σας. Σιγή νεκροταφείου δεν πρόκειται να υπάρξει, όπως
δεν υπήρξε το Πάσχα του 2019 µε τον κατάπτυστο νόµο Γαβρό-
γλου για το λύκειο, που τον διατηρεί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Τι σας έπιασε εν µέσω καλοκαιριού και νέας έξαρσης της παν-
δηµίας και φέρατε αυτό το αντιδραστικό νοµοσχέδιο, θα φέρει
πραγµατικά εκπαιδευτικό µεσαίωνα; Αν φυσικά εφαρµοστεί, που
δεν θα εφαρµοστεί, γιατί ο εκπαιδευτικός κόσµος θα το αντιπα-
λέψει και εµείς δεσµευόµαστε να κάνουµε το παν γι’ αυτό. Τι καη-
µός είναι αυτός που σας έπιασε; Αντί να ασχολείστε µε το πώς
θα ανοίξουν τα σχολεία τον Σεπτέµβρη µε ασφάλεια, αντί να
φροντίζετε να καλυφθούν όλα τα κενά, αντί να ασχολείστε µε το
πώς θα καλυφθούν τα µορφωτικά κενά των παιδιών µετά από
δύο χρόνια µισόκλειστων σχολείων, εσάς σας έπιασε πρεµούρα
για το πώς θα υποβαθµίσετε και θα εµπορευµατοποιήσετε πα-
ραπέρα την παιδεία, πώς θα βάλετε νέους ταξικούς φραγµούς. 

Αλήθεια, σήµερα αυτό που λείπει από τα σχολεία είναι να ψά-
χνουν οι γονείς και οι εκπαιδευτικοί επιπλέον πόρους για να λει-
τουργήσουν, για να καλύψουν τις ανάγκες τους; Γιατί αυτό
φέρνετε. Αυτό που λείπει είναι να ενοικιάζεται το σχολείο σε κάθε
λογής άσχετους επιχειρηµατίες, αντί να στηριχτούν από το κρά-
τος, τους δήµους, να γίνουν πραγµατικές κυψέλες δηµιουργίας,
µόρφωσης, άθλησης, υγιούς κοινωνικοποίησης; 

Εσείς ανοίγετε τον δρόµο να µπαίνει εισιτήριο σε δραστηριό-
τητες στα σχολεία. Ντροπή σας! Αυτό που λείπει από τα σχολεία
είναι να µπαίνει κυριολεκτικά κάθε καρυδιάς καρύδι ώστε να
πραγµατοποιεί προγράµµατα, να διοργανώνει δραστηριότητες,
να κάνει την προπαγάνδα του στα παιδιά µε βάση τα δικά του
συµφέροντα και επιδιώξεις; Δεν φτάνει, δηλαδή, που µε το αν-
τεργατικό έκτρωµα Χατζηδάκη τούς λύσατε τα χέρια να µατώ-
νουν τους γονείς των παιδιών µε δεκάωρη, µε απλήρωτη δου-
λειά, τώρα, θέλετε να τους µοστράρετε κι ως διαµορφωτές συ-
νειδήσεων των παιδιών µέσα στην εκπαιδευτική διαδικασία; 

Νοµίζετε ότι ο ελληνικός λαός, η νεολαία θα επιτρέψουν να
κάνει την προπαγάνδα της η Αµερικανική Πρεσβεία στα σχολεία
ή να ξαναγράφεται η µατωµένη ιστορία του τόπου µας από το
γερµανικό υπουργείο εξωτερικών και την ίδια στιγµή να απορρί-
πτεται η παρουσία αντιστασιακών οργανώσεων στα σχολεία για
να συζητήσουν µε τα παιδιά; Τα «γεράκια» του ιµπεριαλισµού τα
αφήνετε στα σχολεία. Τους παππούδες και τις γιαγιάδες που θυ-
σίασαν τη ζωή τους για να ανθρωπέψει ο άνθρωπος, για να είναι
ελεύθερη η πατρίδα, ούτε να τους δείτε ζωγραφιστούς. Αυτό
είναι το περίφηµο ανοιχτό σχολείο σας! Σας µάραναν και εσάς
και τους προηγούµενους οι µαθητές που αγωνίζονται και έχουν
δίκαια αιτήµατα επειδή -λέει- κάνουν και καταλήψεις. Αλλά την
πραγµατική κατάληψη του δηµόσιου σχολείου από τον κάθε τυ-
χάρπαστο ιδιώτη, από τον κάθε επιχειρηµατία χορηγό, από τις
αµφιλεγόµενες ΜΚΟ την προωθείτε µια χαρά µε το νοµοσχέδιο
που φέρνετε. 

Αλήθεια, αυτό που λείπει από την εκπαιδευτική διαδικασία
είναι ένας εκπαιδευτικός που θα συµπληρώνει συνεχώς κουτάκια
και στεγνές φόρµες αξιολόγησης; Βέβαια, για σας είναι λογικό

να βλέπετε έτσι την εκπαίδευση, γιατί έτσι βλέπετε τα παιδιά του
ελληνικού λαού, σαν άψυχους αριθµούς στα αντιδραστικά στα-
τιστικά σας. Εδώ, θα πει κανείς, ακόµη και τα βρέφη και τα νήπια
τα βλέπετε µε όρους καπιταλιστικής παραγωγικότητας. Γι’ αυτό
δηµοσιεύσατε και ένα κείµενο διαβούλευσης για την προσχολική
αγωγή, των πιο ευαίσθητων ηλικιών, που ήρθε από την Τζαµάικα
φτιαγµένο σαράντα χρόνια πριν, -τόσο σύγχρονο, δηλαδή, είναι!-
το οποίο κλείνει σε όλες τις πτώσεις τις περίφηµες δεξιότητες
και το πόσο θα κερδίζουν οι ιδιώτες καπιταλιστές από το µέλλον
των νηπίων. 

Για να σας το ξεκαθαρίσουµε, τα παιδιά του ελληνικού λαού
δεν θα γίνουν καύσιµη ύλη για τα σχέδιά σας, για τις ορέξεις του
ΣΕΒ, του ΟΟΣΑ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο όνοµα των
οποίων πίνουν νερό όλοι οι κυβερνώντες. Γι’ αυτούς, άλλωστε,
δουλεύετε, το πολιτικό προσωπικό αυτών είστε. Ποτέ σας δεν
πρόκειται να ενδιαφερθείτε ειλικρινά για τους πολλούς. Εσάς
σας ενδιαφέρουν µόνο οι λίγοι.

Και επειδή όλοι παριστάνετε ότι κόπτεστε για το µέλλον των
µαθητών που έδωσαν πανελλαδικές εξετάσεις µε την κατάπτυ-
στη ρύθµιση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, που κόβει όντως
τα φτερά σε χιλιάδες νέα παιδιά, η µόνη λύση είναι έστω και
τώρα αυτή να αποσυρθεί. Γιατί είστε όλοι υποκριτές. Από τη µία
η κ. Κεραµέως που λέει ότι «θέλουµε αποφοίτους και όχι εισαχ-
θέντες». Ποιος φταίει, κυρία Υπουργέ, για το γεγονός ότι τόσα
παιδιά λαϊκών οικογενειών δεν ολοκληρώνουν τις σπουδές τους;
Μήπως το ότι αναγκάζονται να εργαστούν για να βοηθήσουν τις
οικογένειές τους; Μήπως το ότι δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν
στα έξοδα της φοίτησης, της στέγασης, της σίτισης, που όλα
αυτά τα χαρίζετε στους επιχειρηµατίες; Εξαιρέσεις είναι αυτά τα
παιδιά που φταίνε άλλοι παράγοντες. Κι εδώ µέσα εσείς αναδει-
κνύετε αυτές τις λίγες εξαιρέσεις µέσω των Βουλευτών σας, για
να συκοφαντήσετε χιλιάδες νέους και νέες που προσπαθούν να
σπουδάσουν µέσα σε αντίξοες συνθήκες. 

Έφτασε, µάλιστα, ο κύριος Πρωθυπουργός να πει ότι δεν µπο-
ρούν και δεν πρέπει όλοι να γίνουν επιστήµονες. Κατ’ αρχάς κα-
νένας δεν έχει ισχυριστεί ότι όλοι και όλες θα γίνουν πανεπιστή-
µονες. Μόνο που αυτό το λέτε για τα παιδιά των λαϊκών εργαζό-
µενων οικογενειών, που κάνουν ό,τι µπορούν για να σπουδάσουν
τα παιδιά τους, για να ζήσουν καλύτερα. Δεν το έχουµε ακούσει
αυτό να λέγεται στα καθωσπρέπει σαλόνια της αστικής τάξης. Η
αστική τάξη, βλέπετε, για τα παιδιά της έχει βρει λύση, είτε κά-
νουν είτε δεν κάνουν για επιστήµονες. Για να λέµε και τα πράγ-
µατα µε το όνοµά τους. 

Από την άλλη, βέβαια, για να λέµε και όλη την αλήθεια, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βρήκε στρωµένο τον δρόµο από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Και τον βρήκε στρωµένο και νοµο-
θετικά, αλλά κυρίως τον προετοίµασε ιδεολογικά. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν κάνατε το λύκειο
ακόµα πιο ψυχοφθόρο εξεταστικό κέντρο; Λέγατε, µάλιστα, ότι
έτσι τα φροντιστήρια θα ατονήσουν. Κάτι τέτοιο δεν το βλέπουµε
πάντως. Σας ενηµερώνουµε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αυτό το νόµο σας τον διατηρεί. 

Μάλιστα, ο ανεκδιήγητος κ. Γαβρόγλου σε πρόσφατο βιβλίο
του που προλογίζει ο κ. Τσίπρας, που προφανώς συµφωνεί µε
αυτά που γράφονται, υποστηρίζει ότι η τράπεζα θεµάτων που
αναγκαστήκατε να αποσύρετε κάτω από τους αγώνες των µαθη-
τών είναι παρεξηγηµένη. Έλεος! Και γιατί, αλήθεια, σκίζετε τα
ιµάτιά σας για το γεγονός ότι καθορίζουν τα πανεπιστηµιακά τµή-
µατα τις βάσεις εισαγωγής, πράγµα που φυσικά είναι απαράδε-
κτο; 

Το Υπουργείο Παιδείας επί ΣΥΡΙΖΑ δεν έλεγε ότι τα πανεπι-
στήµια πρέπει να καθορίζουν το προφίλ των εισαχθέντων; Μην
παριστάνετε, λοιπόν, και τους τόσο ευαίσθητους σήµερα, γιατί
δεν σας πιστεύει ο κόσµος. 

Όσο για τα κολλέγια, εδώ γελάνε και οι πέτρες. Σας έδωσε και
συγχαρητήρια η κ. Κεραµέως για το ότι τα αναγνωρίσατε επειδή
ήταν οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αν θέλατε λοιπόν οι αρι-
στούχοι µαθητές να εισάγονται στα τµήµατα που επιθυµούν,
δώστε τους τη δυνατότητα να κατοχυρώνουν τη βαθµολογία των
µαθηµάτων που έγραψαν καλά. Το έχει προτείνει πάρα πολλές
φορές το ΚΚΕ και το έχετε αρνηθεί, και η Νέα Δηµοκρατία και ο
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ΣΥΡΙΖΑ. Όλα τα άλλα είναι άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. 
Απευθυνόµαστε και στους δύο και σας λέµε ότι δεν πρόκειται

να περάσει η προσπάθεια που κάνετε να πείσετε ότι τα υπαρκτά
προβλήµατα της εκπαίδευσης θα λυθούν δήθεν µε τις βέλτιστες
πρακτικές του εξωτερικού και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η κ. Κεραµέως επικαλείται τον ΟΟΣΑ. Ποιον; Τον ΟΟΣΑ, που
προτείνει συγχωνεύσεις σχολείων και απολύσεις εκπαιδευτικών,
για να µας πει ότι τα σχολεία στην Ελλάδα πρέπει να απαλλαγούν
από την κρατική στήριξη. 

Ποια διεθνή πείρα επικαλείστε, κύριοι της Κυβέρνησης; Αυτή
που υπογραµµίζει τις τεράστιες µορφωτικές ανισότητες στα
κατά τα άλλα αξιολογηµένα σχολεία; Που θα ήταν µόνο για
γέλια, βέβαια, αν δεν ήταν τόσο σοβαρό, τόσο τραγικό το γεγο-
νός ότι αν ρωτήσεις τους γονείς των παιδιών µιας οικογένειας
στις χώρες πρότυπά σας τι θα σπουδάσει το παιδί του, αυτοί θα
σε κοιτάξουν απορηµένοι, λες και ήρθες από άλλον πλανήτη.

Και αλήθεια, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το παράδειγµά σας είναι η Φιν-
λανδία των δυόµισι χιλιάδων σχολείων που έκλεισαν τα τελευταία
χρόνια; Μιλάτε για υψηλά µαθησιακά αποτελέσµατα στους δια-
γωνισµούς του ΟΟΣΑ που θέλει να φέρει και η κ. Κεραµέως στην
Ελλάδα και µετράνε δεξιότητες. Τι προτείνετε ακριβώς; Να
µπουν διδακτικά αντικείµενα στο λύκειο µε ενότητες, όπως υπη-
ρεσίες καφετέριας, αντί για Γεωγραφία και Ιστορία, όπως κάνουν
στη Φινλανδία; 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν ακούτε γιατί δεν θέλετε
να ακούσετε τι λένε µαθητές, εκπαιδευτικοί, φοιτητές, γονείς.
Την Ανώτατη Συνοµοσπονδία Γονέων Μαθητών Ελλάδας την
αποκλείσαµε µάλιστα από την ακρόαση φορέων. Τόση δηµοκρα-
τικότητα! 

Άλλωστε είστε τόσο σίγουροι ότι ο κόσµος θέλει το νοµοσχέ-
διό σας, που καταντήσαµε να απειλείτε µε παρακράτηση µισθού
τους εκπαιδευτικούς. Λογικό να φοβάστε, αφού οι εκπαιδευτικοί
απέρριψαν µαζικά τα αντιπαιδαγωγικά κριτήρια της αξιολόγησης
- µαϊµού των σχολείων. Είναι αυτοί οι ίδιοι εκπαιδευτικοί που στή-
ριξαν το δηµόσιο σχολείο, όταν εσείς το ανοιγοκλείνατε και δια-
φηµίζατε µάσκες και παγουρίνο.

Και µην πανηγυρίζετε τόσο για τους διορισµούς εκπαιδευτικών
που ανακοινώσατε µετά από χρόνια κοροϊδίας, και από εσάς και
από τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αυτοί οι διορισµοί καλύπτουν µόλις το 20%
των κενών. Ο Σεπτέµβρης έρχεται και θα έρθει πάλι µε πολλά
προβλήµατα και πάρα πολλά κενά. 

Τι να πει κανείς; Εδώ δεν έχετε καταφέρει να οργανώσετε µε
κρατική ευθύνη µια επιστηµονική αποτίµηση των τεράστιων µορ-
φωτικών κενών των µαθητών, των τεράστιων ψυχοκοινωνικών συ-
νεπειών της πανδηµίας. Και αντί γι’ αυτό, το αναθέτετε σε µια
ιδιωτική εταιρεία δηµοσκοπήσεων. Έλεος! Έχετε το θράσος να
λέτε πως µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνετε πράξη τα όνειρα των µα-
θητών, αυτά που σας ζητάνε -λόγια του Πρωθυπουργού είναι
αυτά από την παρουσίαση του νοµοσχεδίου-, των µαθητών που
αν τους ακούγατε, όπως υποστηρίζετε, δεν θα φτάναµε εδώ. 

Αλήθεια, ακούγατε τους µαθητές όταν απαιτούσαν µέτρα προ-
στασίας στα σχολεία τους ή τους αποκαλούσατε «αρνητές της
µάσκας» και τους στέλνατε εισαγγελείς και Αστυνοµία, λες και
είναι εγκληµατίες; Ακόµα και τώρα στήνετε µαθητοδικεία.

Αλήθεια, ακούγατε τους µαθητές όταν έφεραν στοιχεία για χι-
λιάδες κενά εκπαιδευτικών, ακόµα και σε πανελλαδικώς εξετα-
ζόµενα µαθήµατα, ή τους αποκαλούσατε κακοµαθηµένα παιδιά; 

Ακούγαµε τους µαθητές, όταν φώναζαν πως δεν υπάρχει ισό-
τιµη πρόσβαση στην τηλεκπαίδευση, όταν έλεγαν πως δεν αντέ-
χουµε άλλο µάθηµα µπροστά σε µια οθόνη ή πανηγυρίζατε πως
η τηλεκπαίδευση προχωρά εξαιρετικά; 

Ακούγατε τους µαθητές όταν διεκδικούσαν να µην ψηφιστεί
και εφαρµοστεί η ελάχιστη βάση εισαγωγής ή λέγατε πως δεν
τους νοιάζει το επίπεδο των πανεπιστηµίων; 

Οι µαθητές διαχρονικά, όποια αστική κυβέρνηση και αν έχουν
απέναντί τους, απαιτούν ένα διαφορετικό σχολείο, φωνάζουν
πως θέλουν σχολείο δηµιουργικό, όχι κέντρο εξεταστικό. Δεν
γνωρίζετε τι βιώνει κάποιος µαθητής ή µαθήτρια που προετοιµά-
ζεται για πανελλαδικές; Τι πίεση δέχεται, τι άγχος και βάρος αι-
σθάνεται; Αν κοιµάται, αν τρώει, αν έχει διάθεση να βγει µια
βόλτα; Έχετε ρωτήσει ποτέ µια µαθήτρια γυµνασίου αν της αρέ-

σει το σχολείο ή αν το βαριέται, αν στεναχωριέται που δεν της
µένει χρόνος, αλλά και οικονοµική δυνατότητα από την οικογέ-
νειά της για εξωσχολικές, πολιτιστικές, αθλητικές δραστηριότη-
τες; Αν µε τα χρόνια παρατά τις κλίσεις, τα ενδιαφέροντά της για
να τα βγάλει πέρα µε τις πανελλαδικές; 

Ας σκεφτούµε πόσο πιο σκληρή, απαιτητική και πιεστική θα
γίνει η καθηµερινότητα των µαθητών και µε όλους αυτούς τους
νόµους που φέρνετε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ξέρουµε ότι η συγγραφή νοµοσχε-
δίων κατά παραγγελία του ΣΕΒ και των κολλεγιαρχών είναι κο-
πιαστική. Όµως κάντε και κάνα διάλειµµα για να ακούσετε τι λένε
οι ίδιοι οι φοιτητές. Ναι, όλοι αυτοί που τους πετάξατε δύο χρό-
νια τώρα εκτός πανεπιστηµίων, την ίδια ώρα που οι σχολές πα-
ρέµεναν ορθάνοικτες για τους εργολάβους και ίδρυαν spin-off,
µοσχοπουλούσαν πανάκριβα µεταπτυχιακά, ξόδευαν εκατοµµύ-
ρια για προσέλκυση αλλοδαπών φοιτητών µε διαφηµιστικές καµ-
πάνιες επιπέδου «λίγο κρασί, λίγο θάλασσα και ένα πτυχίο σε
τιµή ευκαιρίας». Αυτοί που τους δώσατε διορία εβδοµήντα δύο
ωρών να ξενοικιάσουν τα σπίτια που έµεναν για να σπουδάσουν
και τώρα τους καλείτε να παρακολουθήσουν διά ζώσης εργαστή-
ρια µέσα στο κατακαλόκαιρο.

Σας έχουν πάρει στο «ψιλό», κοροϊδεύουν την πολιτική και τα
χάλια σας, αναρωτιούνται µε ποια αριθµητική είναι ασφαλές το
άνοιγµα των γηπέδων, της κρουαζιέρας και όχι το άνοιγµα των
αιθουσών διδασκαλίας των τριάντα φοιτητών µε µάσκες και απο-
στάσεις. 

Ποια ποιότητα σπουδών προωθείτε µέσω της τηλεκπαίδευσης,
όταν ένας ηλεκτρολόγος - µηχανικός δεν έχει πιάσει πλακέτα,
ένας τοπογράφος δεν έχει κάνει µετρήσεις γεωδαισίας, ένας γε-
ωλόγος δεν έχει κάνει ασκήσεις υπαίθρου; Και έχετε το θράσος
να µιλάτε για αριστεία!

Πόσο δίκαιο είναι για έναν νέο να παρατά τις σπουδές του
επειδή δεν υπάρχει εστία και αναγκάζεται να δουλεύει δεκάωρα;
Εκατόν πενήντα δικαιούχοι εστίας στο ΕΚΠΑ περιµένουν έξι
µήνες και ακόµα να πάρουν δωµάτιο. Χιλιάδες φοιτητές δου-
λεύουν και χάνουν ολόκληρες εξεταστικές µε τον κίνδυνο να δια-
γραφούν. 

Για ποια ψηφιοποίηση µιλάει η Κυβέρνηση, όταν οι αιτήσεις
για το φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα άνοιξαν φέτος µε έναν µήνα
καθυστέρηση, οι ηλεκτρονικές διαδικασίες προβλέπονται µόνο
για την παρεµπόδιση της συλλογικής διεκδίκησης, της δηµοκρα-
τικής συµµετοχής των φοιτητών, όπως στις ηλεκτρονικές ψηφο-
φορίες για τα όργανα διοίκησης που προβλέπει άρθρο του
νοµοσχεδίου σας. 

Για ποιο µικρό brain gain κοµπάζετε, όταν οι µηνιαίες καθαρές
αποδοχές των συµβασιούχων καθηγητών στα πανεπιστήµια δεν
ξεπερνούν τα 480 ευρώ; 

Αντί για µόνιµους καθηγητές, τρέξατε να προσλάβετε τετρα-
κόσιους ειδικούς φρουρούς για την πανεπιστηµιακή αστυνοµία.
Τζάµπα κόπος, βέβαια, γιατί ο νόµος Κεραµέως - Χρυσοχοΐδη θα
µείνει έτσι και αλλιώς στα χαρτιά. Έχει καταδικαστεί ήδη στη συ-
νείδηση των φοιτητών.

Να µη σχολιάσουµε την αµίµητη ατάκα του Πρωθυπουργού
«τσίµπα την ευκαιρία και τσιµπήσου µε ένα εµβόλιο», τάζοντας
150 ευρώ σε όποιον νέο εµβολιαστεί. Τι να πρωτοσχολιάσουµε;
Τη γελοιότητα, την υποτίµηση της νοηµοσύνης της νεολαίας, την
ενίσχυση του ανορθολογισµού;

Το πιο επικίνδυνο, όµως, είναι ότι ο εµβολιασµός καθίσταται
αντικείµενο συναλλαγής, αντί να στηριχθεί ο γενικός, δωρεάν και
δηµόσιος εµβολιασµός µε σοβαρή εµβολιαστική εκστρατεία, επι-
στηµονική εξειδικευµένη ενηµέρωση, προληπτικό ιατρικό έλεγχο
και υγειονοµική επιτήρηση των εµβολιασµένων. Και επιτέλους,
αυτό το Υπουργείο που καταθέτει νοµοσχέδια µε το τσουβάλι,
γιατί δεν φέρνει µια τροπολογία για την ένταξη της ΑΣΠΑΙΤΕ
στον πανεπιστηµιακό τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης, για τη
ρύθµιση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων των
ΑΤΕΙ και των τµηµάτων που ίδρυσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Χιλιά-
δες νέοι είναι στον αέρα µε ευθύνη της Κυβέρνησής σας, όπως
και της προηγούµενης. Γι’ αυτά δεν ακούµε τίποτα.

Κυρίες και κύριοι, σας το λέµε ξεκάθαρα: Το νοµοσχέδιό σας
είναι µνηµείο σκοταδισµού. Δεν έχει καµµιά σχέση µε το σύγ-
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χρονο, το ουσιαστικά αναβαθµισµένο σχολείο. Δεν δίνει απάν-
τηση στην αγωνία του εκπαιδευτικού να κάνει καλύτερα το µά-
θηµά του. Εσείς τον µετατρέπετε σε άβουλο υπάλληλο, που θα
τρέµει µήπως πει κάτι παραπάνω ή κάτι διαφορετικό από αυτά
που επιβάλλουν τα αντιδραστικά, αντιεπιστηµονικά σας βιβλία
και προγράµµατα.

Το νοµοσχέδιο δεν δίνει απαντήσεις στο άγχος των γονιών να
δουν τα παιδιά τους να προκόβουν. Εσείς τους αποκλείετε ακόµα
περισσότερο από το να έχουν λόγο για τα ζητήµατα του σχο-
λείου στο σχολικό συµβούλιο. Όµως, από την άλλη, τους ζητάτε
να βάζουν ακόµα πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη.

Το νοµοσχέδιο δεν δίνει απάντηση στην ανάγκη των µαθητών
να δηµιουργήσουν, να εκφραστούν, να ανοίξουν τα φτερά τους.
Εσείς τους κόβετε τα φτερά και βάζετε ταµπέλες σε σχολεία, τά-
ξεις, µαθητές από την πιο τρυφερή ηλικία. Άλλωστε, αυτό θέλατε
να κάνετε και µε το κατάπτυστο άρθρο για την επιλογή µαθητών,
όπου τελικά δεχτήκατε τέτοια κατακραυγή που το πήρατε πίσω.
Εσείς φοβάστε την πρόοδο, την καινοτοµία, αλλά και την πραγ-
µατική αριστεία των πολλών. Διότι η πραγµατική αριστεία υπάρ-
χει, όταν είναι µόνο των πολλών και πραγµατικά, ξεχωριστών.

Για ποια σύγχρονη µόρφωση µιλάτε, όταν τα σχολικά βιβλία
όλων των κυβερνήσεων διδάσκουν στα παιδιά ότι υπάρχουν
πάρα πολλές αλήθειες; Και µετά σας πείραξε ο ανορθολογισµός
σε σχέση µε τα εµβόλια, που η βάση του είναι ακριβώς αυτό, η
άρνηση της αντικειµενικότητας της αλήθειας.

Εσείς οι ίδιοι είστε οι φορείς αυτών των αντιεπιστηµονικών αν-
τιλήψεων, µόνο και µόνο επειδή ο ανορθολογισµός σάς βολεύει
να χειραγωγείτε τις λαϊκές µάζες και ύστερα παριστάνετε και
τους έκπληκτους και τα ρίχνετε στους πολίτες. Όµως, τέτοιοι
είστε! Εσείς και όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις έχετε βάλει
την αντιδραστική σας σφραγίδα σε µια αντίληψη που λέει ότι δεν
χρειάζεται να πάρω γενική µόρφωση, γιατί δεν θα γίνω επιστή-
µονας ή ότι δεν µου είναι απαραίτητη η Βιολογία, η Φυσική, η Χη-
µεία, γιατί θα επιλέξω άλλη κατεύθυνση. Και µετά απορείτε που
δεν υπάρχει εµπιστοσύνη στην επιστήµη. Δικό σας δηµιούργηµα
είναι.

Για ποια ελευθερία µιλάτε υποκριτικά, όταν το σχολείο εξαρ-
τάται από παράγοντες εκτός σχολείου για να λειτουργήσει;

Κυρίες και κύριοι της σηµερινής Κυβέρνησης, αλλά και όσων
είχαν πριν κυβερνήσει αυτόν τον τόπο, αυτό που εκπροσωπείτε
εσείς είναι το παλιό. Αυτό που εκπροσωπούν οι άνθρωποι, οι
αγωνιστές που ακόµα µπορούν να σκέφτονται, να ονειρεύονται,
να παλεύουν, πατώντας στην επιστήµη και στις πρωτοπόρες κοι-
νωνικές ιδέες είναι η απάντηση στις σύγχρονες απαιτήσεις και
δυνατότητες της εποχής.

Σύγχρονο δεν είναι ένα σχολείο που διαχωρίζει τα παιδιά. Δεν
υπερασπιζόµαστε το µοναδικό σχολικό σύγγραµµα που λέει ψέ-
µατα, που διαστρεβλώνει, που δίνει συνταγές για κοκτέιλ πάρτι,
για να µάθουν δήθεν τα παιδιά τη µητρική τους γλώσσα. Εµείς
πρώτοι από όλους θέλουµε πλούτο πηγών και ηλεκτρονικών
µέσων, που όµως θα αναπτύσσουν την αγάπη στη γνώση, θα δι-
δάσκουν ότι η αλήθεια είναι αντικειµενική και ότι µπορεί να την
κατακτήσει ο άνθρωπος για να ερµηνεύσει και να αλλάξει τελικά
τον κόσµο. Το σύγχρονο δεν είναι γενικά το εναλλακτικό έτσι
όπως πλασάρεται. Το σύγχρονο είναι να γίνει πιο ουσιαστική η
σχέση εκπαιδευτικού - µαθητή και αυτή η σχέση δεν µπορεί να
αντικατασταθεί µε την εξ αποστάσεως διδασκαλία, τις δήθεν
σύγχρονες αντιπαιδαγωγικές θεωρίες σας, που θέλουν τον µα-
θητή να παλεύει µόνος του µε ένα εποπτικό υλικό στο σπίτι και
το βάρος να πέφτει στον γονιό, να γίνεται ο γονιός δάσκαλος να
τον βοηθήσει να τα βγάλει πέρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Κυρίες και κύριοι, ο δρόµος που ακολουθείτε και εσείς και οι
προηγούµενοι είναι αδιέξοδος και είναι αυτός που µας έφερε ως
εδώ. Γιατί, λοιπόν, ο λαός µας να σας εµπιστευτεί και εσάς και
τον ΣΥΡΙΖΑ; Από πού προκύπτει ότι το να συνεχίσουµε στον
δρόµο της εµπορευµατοποίησης της παιδείας θα µας λύσει τα
προβλήµατα; Εδώ και χρόνια οι γονείς παλεύουν να καλύψουν
τις ανάγκες των παιδιών, πληρώνοντας ξανά και ξανά και για όλο
και περισσότερες δραστηριότητες και η ψαλίδα δεν κλείνει. Συ-

νεχώς µεγαλώνει. Από πού προκύπτει ότι µε το να συνεχίσουµε
στον δρόµο της κατηγοριοποίησης των σχολείων και των µαθη-
τών θα ανέβει το µορφωτικό επίπεδο των παιδιών µας, των µα-
θητών; Εδώ και χρόνια, σιγά-σιγά οι κοινωνικοί φραγµοί στη µόρ-
φωση εντείνονται. Από πού προκύπτει ότι το να συνεχίσουµε
στον µονόπλευρο δρόµο του σχολείου των δεξιοτήτων θα κάνει
τους µαθητές να αποκτήσουν κριτική σκέψη; Εδώ και χρόνια τα
σχολικά βιβλία έχουν γραφτεί µε αυτόν ακριβώς τον προσανα-
τολισµό και η κατάσταση δεν είναι καθόλου καλή και αυτό το
αναγνωρίζουν όλοι.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θα σας κάνουµε
το χατίρι να υλοποιήσουµε την πρότασή σας για να γίνει η εκπαί-
δευση πεδίο συγκλίσεων. Εµείς θα περπατήσουµε µαζί µε εκείνη
τη µητέρα, που γράφει, απευθυνόµενη στον Πρωθυπουργό:
«Θέλω να σας πω, λοιπόν, τι θέλω εγώ για το σχολείο των παι-
διών µου και πιο πολύ µε στενοχωρεί ότι κάποια από αυτά που
θέλω τα βλέπω να γίνονται, αλλά όχι για όλους.

Θέλω να µπορούν να δηµιουργήσουν, να αθλούνται, αλλά πού
εργαστήρια, πού υποδοµές; Λίγο πιο έντονα να αθληθούν, πέ-
φτουν το ένα πάνω στο άλλο. Θέλω σύγχρονα βιβλία που να µα-
θαίνουν στα παιδιά ότι µπορούν να γνωρίσουν τον κόσµο.
Άλλωστε, µε αυτή την πεποίθηση δεν προχώρησε µπροστά η αν-
θρωπότητα; Θέλω βιβλία που θα ανοίγουν το µυαλό και θα αγγί-
ζουν την ψυχή των παιδιών. Δεν νοµίζω ότι µπορεί να γίνει αυτό
µε συνταγές και προσκλήσεις σε πάρτι.

Θέλω, λοιπόν, ίσως πιο πολύ και από εσάς αναβαθµισµένο δη-
µόσιο σχολείο, ίσως γιατί τα παιδιά µου πάνε σε τέτοιο. Νοµίζω
ότι ξέρετε ότι όλα τα παιδιά είναι διαφορετικά. Ο καθένας το βλέ-
πει αυτό και µέσα στο σπίτι του. Τι σηµαίνει αυτό; Μήπως ότι πρέ-
πει να τους δώσουµε πλούτο παραστάσεων, αντί να κόβουµε τα
φτερά τους; Όχι για να γίνουν ή ίδια. Ούτε γίνεται ούτε το θέ-
λουµε, αλλά να γίνει κάθε παιδί µια ξεχωριστή και όσο το δυνα-
τόν ολοκληρωµένη προσωπικότητα.

Εµένα αυτό µου φαίνεται σύγχρονο, αλλά και δίκαιο. Δεν ξέρω
τι εννοείτε εσείς µε τη λέξη «πρόοδο», αλλά εγώ πιστεύω ότι, αν
η κοινωνία προοδεύει, θα έπρεπε να είναι και λιγότερο άδικη, να
δίνει πιο πολλά σε όλους.

Λέω, λοιπόν, να πάω µε τα συµφέροντα και τις ανάγκες των
πολλών, γιατί είναι και δικές µου ανάγκες».

Με αυτά τα λόγια η Ελληνίδα µάνα τελειώνει την επιστολή της
και µε αυτά τα λόγια που συνυπογράφω, τελειώνω και εγώ την
οµιλία µου. Σας έδωσα, πιστεύω, να καταλάβετε γιατί από το ΚΚΕ
θα εισπράξετε ένα µεγάλο και ηχηρό «όχι» σήµερα και αύριο θα
σας βοηθήσουµε να το πετάξουµε όλοι µαζί στον σκουπιδοτε-
νεκέ, εκεί όπου πραγµατικά ανήκει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει τώρα ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κόµµατος «Ελλη-
νική Λύση» κ. Κυριάκος Βελόπουλος για το δικό του τέταρτο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και µεγάλη µας τιµή που
είστε εδώ. 

Θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να σας µιλήσω για την αποστολή
του σύγχρονου εκπαιδευτικού, του σύγχρονου σχολείου. Δεν
είναι να εκχερσώνει ζούγκλες, κατά την άποψή µας, αλλά να αρ-
δεύει ερήµους. Από τότε που µε ξέρω όλες οι κυβερνήσεις φέρ-
νετε νοµοσχέδια κάθε έξι µήνες για την παιδεία. Εκχερσώνετε το
προηγούµενο νοµοσχέδιο. Από το 1974 δεκάδες νοµοσχέδια για
την παιδεία. Δυστυχώς, το αποτέλεσµα; Το ένα χειρότερο από
τα άλλο, τα νοµοσχέδιά σας, το ένα χειρότερο από το άλλο, και
µιλάµε για την παιδεία, τον ακρογωνιαίο λίθο της κοινωνίας. Το
αποτέλεσµα της οικονοµικής πτώχευσης έχει να κάνει κυρίως µε
την πολιτική πτώχευση δεκαετιών. «Πτώχευσε» το πολιτικό µας
σύστηµα, «πτώχευσε» η γλώσσα, «πτώχευσε» η ηθική, η κοινω-
νία, κυρίως όµως, «πτώχευσαν» οι ηγέτες. Το «πτώχευσαν» εντός
εισαγωγικών. 

Έναν χρόνο πριν, κυρία Υπουργέ, είχατε φέρει ένα νοµοσχέδιο
µε τίτλο «αναβάθµιση σχολείου». Εγώ ρωτώ, από τότε τι άλλαξε,
κυρία Κεραµέως; Πριν έναν χρόνο. Τι άλλαξε; Τηλεκπαίδευση,
µαθήµατα εξ αποστάσεως, ανιστόρητα βιβλία. Να δώσω ένα πα-
ράδειγµα; Κείµενα µε λάθος µηνύµατα. Η Παναγία γκέισα, ο Χρι-
στός Ινδιάνος, Απάτσι, Σεγιού ή Τσεγιέν. Αντί να διορθωθούν
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αυτά, λοιπόν, µας φέρνετε ακόµη ένα νοµοσχέδιο. Σήµερα δηµι-
ουργείτε νέες θέσεις, επόπτες, συµβούλους, που αυξάνουν τη
γραφειοκρατία και δαπάνες. 

Εµείς είµαστε υπέρ της αξιολόγησης, το έχω πει δηµοσίως και
το λέω συνεχώς. Η αξιολόγηση που γίνεται και στους Βουλευτές
ανά τακτά χρονικά διαστήµατα διά των εκλογών πρέπει να γίνει
και σε όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, είτε εκπαιδευτικούς
είτε γιατρούς, σε όλους ανεξαιρέτως, όπως αξιολογείται ο ιδιω-
τικός υπάλληλος καθηµερινά από τον επιχειρηµατία, τον εργο-
δότη. Γιατί να µην υπάρχει µια σοβαρή -θα το πω ευθέως- λογική
από όλα τα κόµµατα, να δούµε τελικά τι σηµαίνει αξιολόγηση και
τι θα γίνει; Αυτό είναι λάθος. 

Θα σας πω λοιπόν γιατί κάνατε εγκλήµατα ως Νέα Δηµοκρα-
τία. Βιβλία: «Παίζω µε τον Φρίξο και µαθαίνω για το σώµα µου
και τις διαπροσωπικές σχέσεις». Τι σηµαίνει αυτό; Πείτε µας, εδώ
να µας πείτε τι σηµαίνει αυτό στα παιδάκια του δηµοτικού. Η Ιτα-
λία µας κήρυξε τον πόλεµο και εµείς κρυφτήκαµε στο υπόγειο.
Αυτό µαθαίνουν για την 28η Οκτωβρίου τα παιδιά. Το βιβλίο είναι
εδώ. «Άκη, από σήµερα θα γίνεις άντρας.», του λέει ο πατέρας
του παιδιού. «Δεν θέλω να γίνω άντρας.» Το πρώτο πράγµα που
κάνουµε για την 28η Οκτωβρίου στο βιβλίο Ιστορίας είναι να πάνε
στην τράπεζα να πάρουν τα λεφτά οι Έλληνες. Πού είναι ο αγώ-
νας εναντίον του φασισµού; Πού είναι ο αγώνας εναντίον των φα-
σιστών του Μουσολίνι; Πουθενά. Αυτό είναι δικό σας. Δικό σας,
δικό σας, δικό σας, δικό σας. Όλων σας. Αλλάξτε το. Ακούστε
τώρα. «Ο Σάκης ήταν ηλεκτρολόγος είκοσι µε είκοσι πέντε ετών,
τα είχε φτιάξει µε την Αλέκα στα δεκαπέντε µε δεκαέξι.» Βιβλίο,
να το, εδώ. Μιλάµε για παιδοφιλία, τώρα, έτσι; Δεκαπέντε χρο-
νών. Παιδιά, αυτά είναι στο σχολείο, είναι βιβλία. Εσείς, οι νεο-
δηµοκράτες, που είστε παραδοσιακή -θα το πω ευθέως- παρά-
ταξη της προστασίας των χρηστών ηθών και των εθίµων. Γιατί;
Γιατί δεν τα αλλάξατε; 

Άρθρο 6, «Πρόνοια για την καταπολέµηση κάθε µορφής απο-
κλεισµού και διακρίσεων και την προώθηση της ενταξιακής εκ-
παίδευσης». Τι εννοεί ο ποιητής εδώ; Τι εννοεί η Υπουργός; Να
µας πει.

Άρθρο 85, «Επιλογή διδακτικών βιβλίων». Δηλαδή, κάθε σχο-
λείο θα χρησιµοποιεί διαφορετικό βιβλίο; Ο ένας που θα είναι
αριστερός δάσκαλος, ξέρω εγώ, θα µαθαίνει για τον Βελουχιώτη,
ο άλλος που είναι λίγο δεξιός θα µαθαίνει για τον Ζέρβα. Σε δια-
φορετικά σχολεία, δηλαδή, τι µας λέει; Δεν καταλαβαίνω. Προ-
σπαθώ να το καταλάβω. Δεν µπορώ να το καταλάβω. Μπορεί εγώ
να µην έχω τον δείκτη νοηµοσύνης τον δικό σας και να µην αντι-
λαµβάνοµαι, να είστε ευφυέστερη εσείς από εµένα, και το εύχο-
µαι αυτό. 

Άρθρο 87, «Συνεργασία µε τρίτους φορείς». Όταν λέµε «τρί-
τους φορείς», γιατί δεν µας λέτε τι εννοείτε, κυρία Υπουργέ; Εν-
νοείτε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, για να κάνουν στα παι-
δάκια µαθήµατα για το πόσο καλή είναι η λαθροµετανάστευση,
οι µετανάστες πρόσφυγες και ότι πρέπει να µας µπολιάσουν;
Πείτε µας τι εννοείτε. 

Άρθρο 112, καταργείτε εµµέσως πλην σαφώς όλες τις εκκλη-
σιαστικές σχολές, µε το όριο των εκατόν είκοσι µαθητών σε εκ-
κλησιαστικά γυµνάσια. Ουσιαστικά τα κλείνετε.

Άρθρο 161, παύει η λειτουργία του Γενικού Εκκλησιαστικού
Λυκείου Βελλάς και της Πατριαρχικής Εκκλησιαστικής Σχολής
Κρήτης. Γιατί;

Άρθρο 173, «Εγγραφή αλλοδαπών µαθητών στις σχολικές µο-
νάδες δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης». Είναι δυνατόν να εγγρά-
φουµε στα σχολεία µαθητές που δεν µπορούν να προσκοµίσουν
επίσηµα, µεταφρασµένα έγγραφα, δικαιολογητικά για την από-
δοση του ονόµατός τους στα ελληνικά; Γίνονται αυτά τα πράγ-
µατα;

Κυρία Υπουργέ, αν δεν κάνω λάθος ο Τολστόι το είχε πει,
«Χωρίς ελληνοµάθεια δεν υπάρχει παιδεία», και δυστυχώς, το νο-
µοσχέδιό σας δεν διακρίνεται για την ελληνοµάθειά του. Και λυ-
πάµαι που το λέω, γιατί είστε από τις αξιολογότατες υπουργούς
αυτής της Κυβέρνησης, έχετε µια ευρυµάθεια, είστε διαλεκτική
και συζητάτε µε τα «αντίπαλα» κόµµατα, αλλά εδώ ελληνοµάθεια
δεν υπάρχει. Σας το λέω και θα το δείτε µπροστά σας, στη λεξι-
πενία που διακρίνει και τους πολιτικούς σήµερα. Γυρίστε σα-

ράντα χρόνια πίσω να θυµηθείτε τους πολιτικούς που ήταν εδώ
µέσα, πώς µιλούσαν τα ελληνικά, κοσµήµατα. Τώρα τους ακούτε
τους Βουλευτές εδώ και τους Υπουργούς, τα ελληνικά τους είναι
greeklish. Για να σοβαρευόµαστε.

Πάµε, τώρα, παρακάτω, γιατί πιέζει ο χρόνος και θέλει να µι-
λήσει και ο κύριος Πρωθυπουργός και για να µην σας κουράσω
κιόλας. Τι πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία σε ενάµιση χρόνο; Πετύχατε
τον διχασµό. Πετύχατε και επιλέξατε τον διχασµό των Ελλήνων.
Η Νέα Δηµοκρατία εκµεταλλεύτηκε ή επιχείρησε να εκµεταλλευ-
τεί την υπόθεση του κορωνοϊού και δεν της βγήκε. Αυτή είναι η
αλήθεια. Δεν σας βγήκε. Πάλι τώρα επιλέγετε τον διχασµό της
κοινωνίας. Αν επέλεγε η Κυβέρνηση από την αρχή τη γραµµή της
συνεννόησης, που όλα τα κόµµατα είχαµε προτείνει, συνεννόη-
σης για το πώς µπορεί, γιατί είναι πανδηµία, να συζητήσουµε σο-
βαρά τις προτάσεις του ο καθένας, µε ελευθερία του λόγου σε
γιατρούς, σε επιστήµονες και όλες τις απόψεις χωρίς ύβρεις. Και
τώρα, βγήκε ο κ. Θεµιστοκλέους και επειδή κάποιοι γιατροί δια-
φωνούν µε τα µέτρα της Κυβερνήσεως τους χαρακτήρισε τσαρ-
λατάνους. Δεν ξέρω αν ξέρει ο κ. Θεµιστοκλέους τι σηµαίνει
«τσαρλατάνος». «Τσαρλατάνος» είναι αυτός που δεν έχει επιστη-
µονικό βάρος και κύρος, κι έχει άποψη. Δεν µπορεί οι γιατροί που
έχουν διαφορετική άποψη µε την Κυβέρνηση να λέγονται τσαρ-
λατάνοι, δεν γίνεται. Κι όταν ήδη απέτυχε η Κυβέρνηση στη δια-
χείριση της πανδηµίας, ας δούµε ποιος είναι ο τσαρλατάνος και
ποιος δεν είναι. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, επιλέγει τη σύγκρουση,
τον διχασµό και όχι τη συνεργασία, τις προτάσεις και τα επιχει-
ρήµατα. 

Ο Πρωθυπουργός ο ίδιος ενοχοποιεί τους πολίτες για την απο-
τυχία του. Στην αρχή τους νέους που διασκέδαζαν, την εστίαση,
τις εκκλησίες, τις καµπάνες, τις λειτουργίες, τα µοναστήρια,
τώρα ξανά τους νέους στα νησιά. Ο κ. Χαρδαλιάς αλλά και οι
υπόλοιποι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας στοχοποιούν τους
νέους. Γιατί; Και τους µη εµβολιασµένους. Για όλα φταίµε όλοι
οι Έλληνες, αλλά δεν φταίει σε τίποτα η Κυβέρνηση. 

Έχουµε µια άλλη άποψη για την Κυβέρνηση και τη διακυβέρ-
νηση του τόπου. Την ευθύνη, ακέραια, γιατί έτσι ξεκίνησε η Νέα
Δηµοκρατία, τη φέρει η Κυβέρνηση για την αποτυχία των µέτρων
της πανδηµίας και την εξάπλωση του κορωνοϊού. Τελεία και
παύλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το χειρότερο δε διχαστικό µήνυµα είναι ότι βάζουν στα social

media, δυστυχώς, νεοδηµοκράτες ψηφοφόρους τους να λένε το
εξής, ότι αν κάνουν το εµβόλιο όλοι οι Έλληνες θα πάρουν πίσω
τη ζωή τους, ξεχνώντας ότι τη ζωή µας εδώ και δεκαπέντε χρόνια
µας την έχουν πάρει οι δανειστές µε το υπέρογκο χρέος της
χώρας, µας έχουν πάρει τη ζωή µας, έχουν πάρει το βιoς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μην κοροϊδεύουµε τον κόσµο, πτωχευµένη χώρα, υποθηκευ-

µένη περιουσία, τεράστιο χρέος ιδιωτικό και δηµόσιο, εθνικά θέ-
µατα χάος, αυτά πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς. Βάζετε
τους εµβολιασµένους κατά των ανεµβολίαστων. Οι ίδιοι οι εµβο-
λιασµένοι λένε το εξής απίστευτο, απάνθρωπο, παράλογο, ότι
αυτός που δεν θέλει να εµβολιαστεί να µην πάει στο νοσοκοµείο,
ακούστε τι λένε. Δηλαδή, πόσο ικανοποιούνται οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας να ακούν ψηφοφόρο της Νέας Δηµοκρατίας
αλλά και Βουλευτές και δηµοσιογράφους να λένε ότι δεν δι-
καιούται νοσηλείας ένας Έλληνας που δεν θέλει να κάνει το εµ-
βόλιο γιατί έχει επιφυλάξεις, δεν δικαιούται να πάει στο νοσο-
κοµείο, την ώρα που δίνουµε δισεκατοµµύρια για τους λαθροµε-
τανάστες για να πηγαίνουν δωρεάν στα νοσοκοµεία. Εδώ είναι
το µεγάλο πρόβληµα του διχασµού και το λέω ευθέως. 

Σε µια κίνηση, λοιπόν, συστράτευσης κοµµατικής και η Εκκλη-
σία, διχάστηκε και αυτή. Ο Αρχιεπίσκοπος µε ψεύτικα στοιχεία,
δυστυχώς, το λέω αυτό, σε ένα φυλλάδιο που βρίθει ψεµάτων,
χρησιµοποιείται από την Κυβέρνηση για να διχάσει το ποίµνιο.
Φτάσαµε και στο σηµείο, λοιπόν, να διχάσουµε την ίδια την
Eκκλησία. Γιατί η Eκκλησία, λοιπόν, δεν σέβεται το ανθρώπινο
αυτεξούσιο; Από πότε η επιστήµη έγινε κρατικό µονοπώλιο και
δεν το καταλαβαίνω εγώ; Κρατικό, κυβερνητικό µονοπώλιο η επι-
στήµη! Είναι λάθος.

Να σας πω και κάτι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που περι-
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µένετε τον Πρωθυπουργό για να τον χειροκροτήσετε και καλά
κάνετε: Δεν υπάρχει αντιεµβολιαστικό κίνηµα στην Ελλάδα. Αυτοί
οι άνθρωποι, πλην κάποιων ακροδεξιών, φασιστών, ναζιστών που
υπάρχουν εκεί µέσα, πενήντα, εκατό νοµαταίοι, είναι όλοι εµβο-
λιασµένοι. Έχουν εµβολιαστεί ο άνθρωποι. Από µικρά παιδιά ή
στον Στρατό εµβολιάστηκαν. Δεν είναι κίνηµα αντιεµβολιαστικό.
Είναι κίνηµα ελεύθερης επιλογής και µη επιβολής του εµβολίου.
Καταλάβετέ το. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στις συγκεντρώσεις υπάρχουν πολλοί εµβολιασµένοι, γιατί

βλέπουν ποιος είναι ο στόχος της Κυβέρνησης. Ο στόχος είναι
να φιµωθεί κάθε άλλη άποψη. Και αυτό µε ενοχλεί στα πλαίσια
της δηµοκρατίας. Στις συγκεντρώσεις είναι όλα τα κόµµατα και
-πιστέψτε- ψηφοφόροι όλων των κοµµάτων, όχι για να καπελώ-
σουν τις συγκεντρώσεις. Υπάρχουν και συριζαίοι -φαντάζοµαι-
και κοµµουνιστές και κεντρώοι και δεξιοί. Υπάρχουν πολλοί. Είναι
εκεί γιατί απογοητεύτηκαν από την Κυβέρνηση. Γιατί για την Κυ-
βέρνηση υπάρχει συνέχεια στο κράτος, για τις Πρέσπες, που
είδαν µισθούς και συντάξεις να µειώνονται, τα σπίτια τους τα
παίρνουν οι τράπεζες, τα παιδιά τους να έχουν φύγει. Εξακόσιες
χιλιάδες Ελληνόπουλα έφυγαν στο εξωτερικό. Είναι άνθρωποι
που λένε «όχι» στον αυταρχισµό. Είναι άνθρωποι που λένε «ναι»
στη δηµοκρατία, «ναι» στην επιλογή, «ναι» στο αυτεξούσιο, «ναι»
σε όλα αυτά για τα οποία έγιναν αγώνες για να είµαστε σήµερα
ελεύθεροι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνω µία έκκληση στους ανώτατους αξιωµατικούς της Αστυ-

νοµίας µας, τους οποίους σέβοµαι και υπολήπτοµαι. Δώστε εν-
τολή στους αστυνοµικούς των ΜΑΤ να µην ρίχνουν δακρυγόνα.
Στην Ιταλία χτες έβλεπα βίντεο αστυνοµικοί να παρελαύνουν στις
πορείες των ανθρώπων που διαφωνούν µε την επιβολή του υπο-
χρεωτικού εµβολιασµού να είναι µαζί µε αυτούς τους ανθρώπους
και να κάνουν ήσυχη πορεία. Η Αστυνοµία πρέπει να είναι δίπλα
στον πολίτη. Ο αστυνοµικός των 800 ευρώ δεν θέλει να σηκώσει
χέρι σε Έλληνα. Χρησιµοποιεί η Νέα Δηµοκρατία, όπως και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στις Πρέσπες, κατασταλτικά, αντιδηµοκρατικά δυνάµεις
των ΜΑΤ µε εντολή των ανωτάτων αξιωµατικών της Αστυνοµίας.
Και λυπάµαι που το λέω αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και όλα αυτά µε ληγµένα καπνογόνα. Διότι είστε οι ίδιοι µε τον

ΣΥΡΙΖΑ. Εκµαυλίζει η εξουσία. Διασπείρει -θα έλεγα- µία αλαζο-
νεία µεταξύ Υπουργών και Πρωθυπουργών που νοµίζουν ότι το
κράτος είναι αυτοί. Το κράτος είναι ο Έλληνας ο πολίτης, ο ελ-
ληνικός λαός και όχι οι Πρωθυπουργοί ή Υπουργοί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας πω το πιο οξύµωρο απ’ όλα. Ληγµένα χηµικά έριξε η

Νέα Δηµοκρατία -βασικά, η Αστυνοµία, η ανώτατη ηγεσία- γιατί
-ακούστε τώρα- νοιάζονται για την υγεία των Ελλήνων. Νοιάζεστε
για την υγεία των Ελλήνων, για να µην γίνονται συγκεντρώσεις
και ρίχνετε ληγµένα χηµικά. Γιατί;

Θα σας το πω πολύ απλά: χθες, βρισκόµουν κάπου στην Μα-
γνησία και µου έλεγε ένας κύριος εβδοµήντα χρόνων, ο οποίος
έχει κάνει και τα δύο εµβόλια: «Εγώ όταν παίρνω αυτοκίνητο ή
µια ηλεκτρική συσκευή ζητάω και παίρνω την εγγύηση. Πάµε και
κάνουµε το εµβόλιο και ο ένας δεν φταίει, η Κυβέρνηση δεν
φταίει, οι γιατροί δεν φταίνε, οι εταιρείες δεν φταίνε. Εγγύηση
αυτό το ρηµάδι δεν έχει;». Μου το είπε τόσο απλά και λαϊκά. Δεν
υπάρχει εγγύηση. Καµµία εγγύηση δεν υπάρχει. Γι’ αυτό και το
ακαταδίωκτο.

Ο Πρωθυπουργός έκανε το εξής λάθος: Επικαλέστηκε άρθρο
του Συντάγµατος, το άρθρο 25 παράγραφος 1, ισχυριζόµενος
ότι του δίνει το δικαίωµα να καταστρατηγήσει ατοµικές ελευθε-
ρίες των πολιτών µέσω της επιβολής του υποχρεωτικού εµβολια-
σµού. Παρέβλεψε, όµως, το άρθρο 2 παράγραφος 1 που καθο-
ρίζει τις αρχές της ανθρώπινης αξίας, που νοηµατοδοτεί το κρά-
τος δικαίου. Αντιπαρήλθε το άρθρο 4 παράγραφος 1 που εγγυά-
ται ισότητα και ισονοµία. Αγνόησε επιδεικτικά την παράγραφο 1
του άρθρου 25 που ο ίδιος επικαλέστηκε και θέτει το απαράβατο
όριο της αρχής της αναλογικότητας, σύµφωνα µε την οποία κα-
θίσταται αντισυνταγµατική η απόλυση εργαζοµένου λόγω της
άρνησής του να εµβολιαστεί. Η επιλεκτική ερµηνεία του Συντάγ-

µατος οδηγεί σε απολυταρχικά, αυταρχικά καθεστώτα. Με αµφι-
σηµίες δεν λειτουργεί η δηµοκρατία µας. Σας τα λέω γιατί κάνατε
εγκληµατικά λάθη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας λέγαµε από τον Μάρτιο πέρσι να µην κλείνετε την αγορά,

µην κάνετε lockdown. Είναι λάθος το lockdown. Πέρσι ήµασταν
χωρίς εµβόλια. Οι Σουηδοί ήταν δολοφόνοι. Έβγαιναν οι Υπουρ-
γοί σας και έλεγαν ότι οι Σουηδοί πεθαίνουν σαν τα κουνούπια,
τις µύγες, τα ποντίκια. Η Σουηδία δεν είχε ποτέ lockdown, όπως
και η Ελβετία. Φέτος -επαναλαµβάνω- αφού σκοτώθηκε η οικο-
νοµία, προσπαθούν µε κάθε τρόπο να συγκρίνουµε τα µεγέθη.
Δεν θέλω να µπω στο µακάβριο, να συγκρίνω µεγέθη και νεκρούς
µεταξύ Σουηδίας και Ελλάδος. Δυστυχώς, η Κυβέρνηση απέτυχε
και σ’ αυτό. Σκότωσε την οικονοµία που σηµαίνει σκότωσε την
Ελλάδα και τους Έλληνες. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσο για τα χρήµατα που δίνονται, θα πω κάτι στον Πρωθυ-

πουργό: Πρέπει να γνωρίζει και ο ίδιος ότι µε δανεικά δεν µπο-
ρείς να παράγεις πλούτο. Τα δανεικά είναι επιστρεφόµενα χρή-
µατα. Δανείζεστε και δίνετε. Πείτε στον ελληνικό λαό, όµως, ότι
αυτός και τα παιδιά του θα πληρώσουν τα δανεικά αύριο, µεθαύ-
ριο, σε πέντε χρόνια, δέκα χρόνια. Και το λέω αυτό, γιατί θα χει-
ροκροτήσω τη Νέα Δηµοκρατία και εγώ και οποιονδήποτε στην
Κυβέρνηση όταν αρχίζει και µου παράγει πλούτο από ελληνικά
χέρια για ελληνικές τσέπες, όχι να δανείζεται και να δίνει από
εδώ και από εκεί και να σκορπάει τα λεφτά. Αυτό είναι που µε
ενοχλεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω µία απορία και την απευθύνω στους καλούς φίλους της

Νέας Δηµοκρατίας Βουλευτές: Αυτό ο κορωνοϊός είναι πολύ
ύπουλος. Όποτε έχει γιορτές εθνικές ή έρχεται κοντά η Εκκλησία
να γιορτάσει Πάσχα ή Χριστούγεννα, τώρα τον Δεκαπενταύγου-
στο, έχουµε έξαρση. Από χθες ακούω ότι στις 12, στις 13, στις
14, στις 15 ότι θα έχουµε έξαρση. Υπάρχει κάτι ύπουλο που έχει
στόχο -επαναλαµβάνω- µόνο την Ορθοδοξία και τα χρηστά ήθη
και έθιµα. 

Δεν ήθελα να αναφερθώ στην Προεδρία της Δηµοκρατίας. Θα
πω, όµως, το εξής: Μόνο ένα πράγµα µε θλίβει και το λέω ευ-
θέως. Εγώ δεν πήγα, γιατί η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας ασέ-
βησα απέναντι στον Πρόεδρο ενός κόµµατος. Της ζητήσαµε να
µας πει ποιους θα καλέσει. Μου έλεγαν κάποιον Αποστολόπουλο,
κάτι περίεργους καταδικασµένους. Δεν µας είπε. Δεν πήγαµε. Δι-
καίωµά µας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είστε εδώ. Θα ήθελα του χρόνου, κύριε
Πρωθυπουργέ, να πείσετε, να πιέσετε την Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας να υπάρχει σηµαία εκεί που µαζεύονται στον χώρο όλοι
οι Πρόεδροι των κοµµάτων, για έναν και µόνο λόγο: Τα διεθνή
πρακτορεία αυτήν την εικόνα δείχνουν. Ας δείξουµε λοιπόν ότι ο
χώρος αυτός είναι των ελληνικών πολιτικών κοµµάτων. Πείστε
τη, λοιπόν, την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνω, εδώ, λέγοντας το εξής: Σαράντα επτά χρόνια µετά την

επταετία, τη χούντα φτιάξατε ένα σαθρό κράτος το Κίνηµα Αλ-
λαγής, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία. Τους πετάξαµε µια ντου-
ζίνα καπνογόνα στις Πρέσπες. Τους πετάξαµε µια ντουζίνα
καπνογόνα προχθές. Τους κόψαµε το δώρο. Τους κόψατε τον
µισθό. Τους βάλατε σε µνηµόνια. Κλείσατε τις τράπεζες οι προ-
ηγούµενοι. Διώξατε τα παιδιά του Έλληνα στο εσωτερικό. Που-
λήθηκε η Μακεδονία έναντι πινακίου φακής. Γεµίζουµε την
Ελλάδα µε λαθροµετανάστες. Τους παίρνουµε τα σπίτια µε κα-
τασχέσεις. Τους κλείσατε τα µαγαζιά. Τους πήρατε την αξιοπρέ-
πεια. Ακόµη πιστεύετε ότι θέλει ο Έλληνας να τον προστατεύ-
σετε από τη γρίπη και τον κορωνοϊό; Κάνετε λάθος. Έχετε λάθος
στόχευση. 

Εµείς πιστεύουµε ότι ο Έλληνας, πέρα από την ελευθερία,
κύριε Πρωθυπουργέ, ζητάει οικονοµική, εθνική αξιοπρέπεια. Ζη-
τάει να πάρει πίσω τη ζωή του στα χέρια του και την αξιοπρέπεια
του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Πρωθυπουργέ, σας κάνω µία έκκληση, γιατί γνωριζόµα-

στε χρόνια. Πείτε στους Υπουργούς σας να µην πηγαίνουν από
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τις 8.00’ µέχρι τις 00.00’ στα κανάλια, σας παρακαλώ πάρα πολύ.
Είναι εικόνα άσχηµη αυτή, γιατί γνωρίζω ότι εσείς δουλεύετε του-
λάχιστον. Ας µην πηγαίνουν στα κανάλια οληµερίς και ολονυχτίς.
Έχουν υπουργικά καθήκοντα οι περισσότεροι από αυτούς και
βρίσκονται στα πάνελ πρωί, µεσηµέρι, βράδυ. Τι Υπουργοί είναι;
Είναι Υπουργοί των καναλιών, τηλεπερσόνες; Δεν γίνεται να πε-
ριµένεις σοβαρό υπουργικό έργο από Υπουργούς οι οποίοι τρέ-
χουν όλη µέρα στα κανάλια. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, για εµάς η ιστορία της πανδηµίας ήταν
µια πολύ σηµαντική ευκαιρία για τη χώρα, για να µπορέσει ν’ ανα-
νήψει. Για την Ελληνική Λύση ήταν ίσως η κορυφαία στιγµή να
πάρουµε την ευκαιρία στα χέρια µας, επειδή υπήρχε παγκόσµια
κρίση, για να µπορέσει η χώρα να αναπτερώσει το ηθικό της και
ο Έλληνας να ζήσει καλύτερα. 

Δεν ξέρω αν η Ελλάδα, κύριε Πρωθυπουργέ, χρειάζεται τείχος
ανοσίας. Σίγουρα δεν χρειάζεται τείχος ανοησίας. Και όλα αυτά
που γίνονται, δυστυχώς, είναι ανόητα και οι επιλογές είναι λάθος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όταν, κύριε Πρωθυπουργέ -και κλείνω- ο λαός τροµοκρατεί-

ται, ποδηγετείται, φοβάται από µία κυβέρνηση, τότε δεν έχουµε
δηµοκρατία, έχουµε, δυστυχώς, τυραννία. Όταν οι κυβερνώντες
φοβούνται τον λαό τότε έχουµε δηµοκρατία. Αυτή είναι η άποψη
της Ελληνικής Λύσης. 

Και θέλω εδώ, σε λίγο που θα µιλήσει ο κ. Τσίπρας, να µου κά-
νετε µια χάρη όλοι. Μην αρχίσετε τις προσωπικές αιχµές. Όχι
προσωπικά χτυπήµατα εκατέρωθεν, µεταξύ των Αρχηγών κοµ-
µάτων. Το θεωρώ αδιανόητο. Δύο χρόνια είµαι µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα και πότε δεν επιτέθηκα σε προσωπικό επίπεδο, είτε
οικογενειακό. Δεν έκανα το παραµικρό για να εκθέσω τον αντί-
παλό µου. Ο αντίπαλος πρέπει να ηττείται από τα πεπραγµένα
του, από αυτά που κάνει, από αυτά που λέει, από αυτά που υλο-
ποιεί και όχι από αυτά που νοµίζουν κάποιοι ότι µπορούν να τρώ-
σουν την ηθική του υπόσταση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
H ιστορία, κύριοι συνάδελφοι, κάνει κύκλους. Πάντοτε στην

ελληνική ιστορία µετά τους νάνους και µετά την καταστροφή γεν-
νιόνταν οι επαναστάσεις, ειρηνικές ή και οι άλλες -αναφέροµαι
στο ’21, για να µην παρεξηγηθούν κάποιοι- που οδηγούσαν σε
εθνική αφύπνιση και ανάταση. Ήλθε η ώρα να επικρατήσουν επι-
τέλους στη χώρα οι γίγαντες και όχι οι νάνοι. Ήλθε η ώρα στις
επόµενες εκλογές που θα είναι σύντοµα, απ’ ό,τι φαίνεται, ο ελ-
ληνικός λαός να δώσει µια τετραετία στην Ελληνική Λύση, τη µο-
ναδική λύση, τη λύση που θα φέρει τα πάνω κάτω και το σάπιο
θα το εξαγνίσει.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον

λόγο για µια ολιγόλεπτη παρέµβαση η Υπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως.

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και συγγνώµη για την πα-
ρέµβαση. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βελόπουλε, λέτε τι άλλαξε από πέρσι
σε σχέση µε το περσινό νοµοσχέδιο. Η εκπαιδευτική µεταρρύθ-
µιση, κύριε Πρόεδρε, γίνεται σε κύµατα και πράγµατι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει ήδη ψηφίσει νοµοθετήµατα για
το δηµόσιο σχολείο, το ιδιωτικό σχολείο, την επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση, δύο νοµοθετήµατα για την ανώτατη εκ-
παίδευση και ναι, µε περηφάνια µπορούµε να πούµε ότι έχουµε
ήδη υλοποιήσει το µεγαλύτερο µέρος των προεκλογικών µας δε-
σµεύσεων.

Αναφερθήκατε στους συµβούλους που θεσπίζουµε και λέτε
ότι αυξάνουν τη γραφειοκρατία. Μα, κύριε Πρόεδρε, οι σύµβου-
λοι είναι εκεί για να στηρίξουν το εκπαιδευτικό έργο, να στηρί-
ξουν τους µαθητές, τους εκπαιδευτικούς και γι’ αυτό και επι-
µένουµε να είναι περισσότεροι και πιο κοντά στη σχολική µο-
νάδα.

Αναφερθήκατε σ’ ένα συγκεκριµένο βιβλίο. Όπως σας έχουµε
απαντήσει µέσω του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, έχει πράγµατι

διαπιστωθεί µια αστοχία -από παλιά προφανώς- και έχει ήδη δρο-
µολογηθεί η διόρθωση του συγκεκριµένου βιβλίου.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε το εξής: Τα πράγµατα είναι πολύ
απλά. Το νοµοσχέδιο έχει τρεις βασικούς πυλώνες. Πρώτον, απο-
κέντρωση του συστήµατος, µεγαλύτερη ελευθερία και αυτονοµία
στο σχολείο και τους εκπαιδευτικούς. Δεύτερον, αξιολόγηση εκ-
παιδευτικών και στελεχών. Τρίτον, δοµές υποστήριξης πιο κοντά
στο σχολείο. Τα πράγµατα είναι απλά. Συµφωνείτε µ’ αυτά τα
τρία; Διότι αυτή είναι η συζήτηση επί της αρχής. Όλοι εδώ κρι-
νόµαστε για τις θέσεις µας επί αυτών των τριών βασικών πυλώ-
νων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, όχι.

Ουσιαστικά σας είπε …
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Έθεσε ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ουσιαστικά σας είπε

ότι σε κάποια παρατήρησή σας έχει δροµολογηθεί η υλοποίησή
της.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα είχα τελειώσει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κυρία Υπουργέ, σας επαναλαµβάνω για ακόµη µια φορά:
Το βιβλίο δεν διορθώθηκε. Θα διορθωθεί. «Θα». Άρα, δεν διορ-
θώθηκε.

Μιλήσατε για κύµατα. Δυστυχώς, κυρία Υπουργέ, ως Κυβέρ-
νηση τα λάθη σας είναι ωκεανός και θάλασσα και δεν µαζεύονται
εύκολα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης για τη δική του
οµιλία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να

αποδώσω τον λυρισµό στον πολιτικό σας λόγο, κύριε Βελόπουλε,
µάλλον στην καλοκαιρινή ζέστη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από περίπου εικοσιπέντε
µήνες η Κυβέρνηση κατέθετε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα µόλις το
δεύτερο νοµοσχέδιό της, τις πρώτες σηµαντικές ρυθµίσεις για
το ζήτηµα της δηµόσιας παιδείας. Έκτοτε, όπως είπε και η
Υπουργός, µεσολάβησαν δεκάδες παρεµβάσεις σε όλη την εκ-
παιδευτική κλίµακα τέτοιας έκτασης που πράγµατι µπορούµε να
πούµε ότι ένα µεγάλο κοµµάτι του προεκλογικού µας προγράµ-
µατος σε σχέση µε την παιδεία έχει ήδη ολοκληρωθεί σε επίπεδο
νοµοθετικού έργου. Προφανώς, αποµένει και η εφαρµογή όσων
έχουµε ψηφίσει για να αλλάξει ουσιαστικά όψη η δηµόσια εκπαί-
δευση. 

Βέβαια, µέσα στην πανδηµία η χώρα έκανε µε επιτυχία το µε-
γάλο ψηφιακό άλµα, το αναγκαστικό ψηφιακό άλµα της διδασκα-
λίας από απόσταση. Θέλω µε την ευκαιρία αυτή να ευχαριστήσω
και πάλι όλους τους εκπαιδευτικούς µας, οι οποίοι υποστήριξαν
αυτήν την πρωτόγνωρη διαδικασία, κράτησαν ζωντανή την εκ-
παίδευση στις δύσκολες εβδοµάδες της πανδηµίας, έτσι ώστε
τα παιδιά όλων των ηλικιών να µην αποξενωθούν από το σχολείο,
στον βαθµό φυσικά που αυτό ήταν εφικτό, χρησιµοποιώντας την
τεχνολογία.

Πριν εισέλθω στον πυρήνα του νοµοσχεδίου, φαντάζοµαι ότι
θέλουµε να συµφωνήσουµε όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι καθώς
πλησιάζει πια ο Σεπτέµβριος το πρώτο µας µέληµα θα είναι να
επιστρέψουν όλα τα παιδιά στο σχολείο, στη διά ζώσης εκπαί-
δευση µε τη µεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια. Έχουµε λειτουργή-
σει για δύο χρονιές µε τους περιορισµούς της πανδηµίας και όλοι
γνωρίζουµε ότι παρά τις φιλότιµες προσπάθειες Υπουργείου, εκ-
παιδευτικών και µαθητών, η τηλεκπαίδευση δεν µπορεί ποτέ να
υποκαταστήσει τη φυσική παρουσία των µαθητών στην τάξη και
τον πυρήνα της ίδιας της εκπαιδευτικής διαδικασίας, η οποία έχει
τόσο έντονα προσωπικά χαρακτηριστικά.
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Κατά συνέπεια, θέλουµε να επιστρέψουν τα παιδιά στο σχο-
λείο και να το κάνουν µε τη µεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια. Για
να γίνει αυτό θα πρέπει όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα να συµφωνή-
σουµε ότι πρέπει πρώτα και πάνω απ’ όλα να πείσουµε τους
ανεµβολίαστους εκπαιδευτικούς µας να σπεύσουν να κάνουν το
βήµα και να πάνε να εµβολιαστούν. 

Δεν σας κρύβω ότι µας απασχόλησε το ενδεχόµενο του υπο-
χρεωτικού εµβολιασµού των εκπαιδευτικών, γιατί το συζητήσαµε
για τον απλούστατο λόγο ότι η εκπαιδευτική διαδικασία έχει τέ-
τοια χαρακτηριστικά που σηµαίνει ότι αν ένας εκπαιδευτικός αρ-
ρωστήσει, ειδικά στο νηπιαγωγείο, η αναπλήρωσή του είναι
εξαιρετικά δύσκολη διαδικασία. Αποφάσισα, όµως, ότι αυτή δεν
θα ήταν στην παρούσα συγκυρία η ενδεδειγµένη λύση. 

Άνω του 70% των εκπαιδευτικών έχουν ήδη εµβολιαστεί, όµως
υπάρχει ένας σηµαντικός αριθµός ο οποίος δεν έχει ακόµα κάνει
αυτήν την κίνηση. Πιστεύω ότι θα πρέπει να στείλουµε όλα τα
κόµµατα ένα σαφέστατο µήνυµα για τους κινδύνους που αυτό
εγκυµονεί κατ’ αρχάς για την ίδια την υγεία των εκπαιδευτικών.
Βρίσκονται σ’ έναν χώρο όπως το σχολείο, όπου είµαστε περίπου
βέβαιοι ότι ο ιός θα κυκλοφορεί ανάµεσα σε παιδιά µικρότερης
ηλικίας, άρα θα είναι από τη φύση της δουλειάς τους πολύ πιο
εκτεθειµένοι στην πιθανότητα να αρρωστήσουν και γνωρίζουµε,
βέβαια πια, ότι η πανδηµία, το τέταρτο κύµα, είναι ουσιαστικά
ένα τέταρτο κύµα που αφορά πρώτα και πάνω απ’ όλα τους
ανεµβολίαστους συµπολίτες µας. Έχουν, λοιπόν, µια ευθύνη
απέναντι στον εαυτό τους και απέναντι στην οικογένειά τους να
εµβολιαστούν. Έχουν, όµως, και µια ευθύνη απέναντι στα παιδιά
διότι, όπως είπα πριν, η αναπλήρωση ενός εκπαιδευτικού ο
οποίος αρρωσταίνει δεν είναι µια απλή υπόθεση και παρά τις
πρόνοιες που το Υπουργείο θα λάβει, θα καταστεί δύσκολο να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε αναπληρώσεις εκπαιδευτικών
εάν αρρωστήσει µαζικά ένας µεγάλος αριθµός τους. 

Κατά συνέπεια, θέλω και απ’ αυτό το Βήµα να επαναλάβω το
µήνυµά µου, την έκκλησή µου προς όλους τους εκπαιδευτικούς
που δεν έχουν ακόµα εµβολιαστεί να σπεύσουν να το κάνουν και
να ζητήσω από τους εκπαιδευτικούς που έχουν κάνει το βήµα να
πείσουν τους συναδέλφους τους ότι αυτή είναι η σωστή επιλογή,
χρησιµοποιώντας επιχειρήµατα λογικής. Εξάλλου τα παιδιά θα
πρέπει πάνω απ’ όλα να µαθαίνουν στο σχολείο τον ορθό λόγο,
τον οποίον οι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι είναι ταγµένοι να τον διδά-
σκουν, πρέπει πρώτα και πάνω απ’ όλα να τον υιοθετούν οι ίδιοι
στη δική τους προσωπική διαδροµή. 

Να πω βέβαια και κάτι ακόµα, ότι δηλαδή οι εκπαιδευτικοί εκεί-
νοι οι οποίοι θα επιλέξουν τελικά να µην εµβολιαστούν είναι βέ-
βαιο ότι θα υποστούν µια πρόσθετη σηµαντική ταλαιπωρία, διότι
θα ζητήσουµε και θα περιµένουµε από τη αρµόδια επιτροπή να
κάνει πιο συγκεκριµένη την πρότασή της, προφανώς συχνά ερ-
γαστηριακά τεστ -το τονίζω, όχι self tests- προκειµένου οι εκπαι-
δευτικοί να µπορούν να προσέλθουν στην τάξη. 

Και κάτι τελευταίο: Όπως γνωρίζετε, έχει ήδη ανοίξει η πλατ-
φόρµα εµβολιασµού για τους έφηβούς µας από 15 έως 17 ετών
και από Παρασκευή θα ανοίξει η πλατφόρµα εµβολιασµού και
για τα παιδιά από 12 έως 15 ετών. Γνωρίζω πολύ καλά ότι η από-
φαση να εµβολιάσει κάποιος το παιδί του, ειδικά αν µιλάµε για
µικρότερα παιδιά, είναι µια προσωπική απόφαση, η οποία πρέπει
να συζητηθεί µε τους γιατρούς και η κάθε οικογένεια θα κάνει
αυτό το οποίο πιστεύει τελικά ότι θα είναι σωστό για την ίδια και
για το παιδί.

Αυτό το οποίο εγώ µπορώ να σας πω είναι ότι αν εγώ είχα παιδί
σε αυτήν την ηλικία, δεν θα είχα κανέναν απολύτως δισταγµό να
το εµβολιάσω. Και το παιδί θα προστατευθεί, αλλά µε αυτόν τον
τρόπο θα βοηθήσουµε να χτιστεί συνολικά το τείχος ανοσίας στο
οποίο πρέπει να φτάσουµε, προκειµένου ο εφιάλτης της πανδη-
µίας να αποτελεί οριστικά παρελθόν για τη χώρα µας. 

Έχουµε, ήδη, ενθαρρυντικές ενδείξεις από τους εµβολια-
σµούς στους εφήβους. Πιστεύω ότι µπορούµε να πάµε ακόµα
πολύ καλύτερα. Καταλαβαίνω ότι και λόγω της καλοκαιρινής ρα-
στώνης µπορεί αυτές οι αποφάσεις να έχουν χρονικά µετατεθεί.
Πιστεύω, όµως, ακράδαντα, όπως µας υποδεικνύουν οι ειδικοί,
ότι αυτή είναι η σωστή λύση και τα παιδιά από δώδεκα και πάνω
πρέπει να εµβολιαστούν και παροτρύνω τους γονείς σε συνεν-

νόηση µε τους οικογενειακούς γιατρούς, τους παιδιάτρους να
πάρουν αυτήν την απόφαση και να κάνουν αυτό το βήµα. 

Επιστρέφω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο το
οποίο συζητούµε σήµερα. Οι ρυθµίσεις για το νέο σχολείο έρ-
χονται να συµπληρώσουν σηµαντικές µεταρρυθµίσεις στην πρω-
τοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Αυτή η διαδροµή των συντονισµένων πρωτοβουλιών µας, οι
οποίες έχουν ξεδιπλωθεί εδώ και δύο χρόνια από την ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας, δεν σηµατοδοτεί απλά τα πολλά συσσω-
ρευµένα προβλήµατα στην παιδεία τα οποία ζητούν λύση ούτε
µόνο, όπως είπα, τη συνέπεια της Κυβέρνησής µας απέναντι σε
προεκλογικές δεσµεύσεις. Δηλώνουν, κυρίως, την πολιτική µας
επιλογή, η οποία είναι και προσωπική µου επιλογή η δηµόσια εκ-
παίδευση να καταστεί και πάλι εθνική προτεραιότητα, να γίνει µο-
χλός κοινωνικής κινητικότητας, να γίνει ευκαιρία ατοµικής
προκοπής για όλα ανεξαιρέτως τα ελληνόπουλα, αλλά και κατα-
λύτης για τη συλλογική πρόοδο και ανάπτυξη της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η σηµασία του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα είναι ξε-

χωριστή, διότι θα έλεγα ότι θεµελιώνει ξανά τις βάσεις της παι-
δείας µας. Ξεκινά από τη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση στο
νηπιαγωγείο, που για πρώτη φορά θα εφαρµοστεί σε ολόκληρη
την επικράτεια από αυτόν τον Σεπτέµβριο, διατρέχει το δηµοτικό
και το γυµνάσιο και ολοκληρώνει τον κύκλο της στο λύκειο. 

Με άλλα λόγια, οργανώνει σε σύγχρονα πρότυπα τη ραχοκο-
καλιά της εκπαίδευσης, προετοιµάζοντας µορφωµένους πολίτες,
έτοιµους να ακολουθήσουν είτε ακαδηµαϊκή είτε επαγγελµατική
πορεία, όλες τους και όλους τους, όµως, εξοπλισµένους πρώτα
και πάνω από όλα µε τις δεξιότητες που απαιτεί η εποχή και το
περιβάλλον τους. 

Και σε αυτήν την επιχείρηση αναβάθµισης του δηµόσιου σχο-
λείου αξιοποιούνται ήδη από τον Σεπτέµβριο όλες οι δυνάµεις.
Περισσότεροι εκπαιδευτικοί, αφού για πρώτη φορά µετά από δώ-
δεκα χρόνια έγιναν έντεκα χιλιάδες επτακόσιοι µόνιµοι διορισµοί
σε συνέχεια των τεσσάρων χιλιάδων πεντακοσίων προσλήψεων
που έγιναν στην ειδική αγωγή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ταυτόχρονα, τα σχολεία θα ανοίξουν ενσωµατώνοντας δεκά-

δες καινοτοµίες, όπως καθιέρωση ξένης γλώσσας από το νηπια-
γωγείο, εκατόν είκοσι τρία νέα προγράµµατα σπουδών σε όλες
τις βαθµίδες, εργαστήρια, νέος ψηφιακός εξοπλισµός και µαθή-
µατα δεξιοτήτων παντού, επιµόρφωση των διδασκόντων και δι-
πλάσια πρότυπα σχολεία και επαγγελµατικά λύκεια. 

Επιτρέψτε µου µια στάση, εδώ, για να επικαλεστώ τους αριθ-
µούς, που και σε αυτήν την περίπτωση, λένε την αλήθεια. Μόνο
φέτος για τέσσερις χιλιάδες τριάντα εννιά θέσεις στα πρότυπα
και πειραµατικά σχολεία κατατέθηκαν παραπάνω από δεκατρείς
χιλιάδες µοναδικές αιτήσεις, ενώ στα έξι πρότυπα επαγγελµατικά
λύκεια που δηµιουργήσαµε από την πρώτη φάση, ήδη, έχει συµ-
πληρωθεί ο αριθµός των ενδιαφεροµένων που είχε σηµειωθεί
ολόκληρη τη χρονιά πέρυσι και αποµένουν ακόµα δύο φάσεις,
δύο κύκλοι εκδήλωσης ενδιαφέροντος τον Σεπτέµβριο, κάτι που
σηµαίνει ότι η κοινωνία δεν είναι απλά πιο ώριµη από ποτέ για
αυτές τις αλλαγές, τις επιζητά, τις επιζητά µε ένταση. 

Όλα αυτά, όµως, δεν αποτελούν µόνο µεµονωµένα µέτρα, τα
οποία απλά βελτιώνουν την υφιστάµενη κατάσταση. Αντίθετα,
αποτελούν πυλώνες, πλευρές ενός συνολικού σχεδίου µε τρεις
στοχεύσεις. Και θα ήθελα πραγµατικά, όπως είπε και η κυρία
Υπουργός, να δούµε αν µπορούµε σε αυτήν την Αίθουσα τουλά-
χιστον να συµφωνήσουµε επί της αρχής στους βασικούς πυλώ-
νες που δροµολογεί αυτό το νοµοσχέδιο: 

Πρώτον, στην καλύτερη µόρφωση των µαθητών µέσω της απε-
λευθέρωσης των εκπαιδευτικών και της αυτονοµίας των σχολι-
κών µονάδων από τον έλεγχο του Υπουργείου. Περισσότερη
ελευθερία στα σχολεία, στους δασκάλους και τους καθηγητές
µας. 

Δεύτερον, την ανάγκη για διαρκή επιµόρφωση των διδασκόν-
των, το έργο των οποίων, όµως, θα πρέπει να αξιολογείται, ώστε
να µπορεί να ενδυναµώνεται.

Και, τρίτον, την ενίσχυση των εκπαιδευτικών δοµών στον τοµέα
της σύγχρονης παιδαγωγικής. 
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Αυτά επιχειρεί να κάνει το νοµοσχέδιο, το οποίο θα γίνει νόµος
του κράτους αύριο. Και να το πω διαφορετικά: Πρόκειται για µια
µεταρρύθµιση, η οποία προσφέρει ανοιχτή γνώση στα παιδιά.
Ταυτόχρονα, όµως, επιδεικνύει µεγάλη εµπιστοσύνη στους δα-
σκάλους και τους καθηγητές µας. Είναι µια µεταρρύθµιση η
οποία προσφέρει ανεξαρτησία στη δράση κάθε σχολείου, αλλά
και βοήθεια µε λογοδοσία σε όλους τους συντελεστές του. 

Και ενώ τα µαθήµατα του νέου σχολείου πρέπει να έρχονται
από το µέλλον, η σχέση µεταξύ διδασκόντων και διδασκοµένων
καλείται να αναβιώσει µια πολύτιµη εµπειρία που πιστεύω ότι
όλοι µας κρατάµε από το παρελθόν, τη θετική επιρροή που
άσκησε σε όλους µας κάποια στιγµή µια αλησµόνητη δασκάλα ή
ένας οραµατικός καθηγητής. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι υπάρχει καµµία αµφιβο-
λία ότι η ποιότητα της εκπαίδευσης συνδέεται απόλυτα µε την
αυτονοµία των σχολικών µονάδων. 

Και, δυστυχώς, όπως παρουσίασε αναλυτικά και η Υπουργός,
αλλά και ο εισηγητής µας, εδώ η σύγκριση µε τα διεθνή δεδο-
µένα είναι, δυστυχώς, απογοητευτική. Η Ελλάδα είναι στον τοµέα
αυτό, δυστυχώς, σήµερα ουραγός στις χώρες του ΟΟΣΑ, καθώς
άνω του 80% των αποφάσεων που έχουν να κάνουν µε τη λει-
τουργία του σχολείου λαµβάνονται τελικά από το Υπουργείο Παι-
δείας και όχι από τους διδάσκοντες ή τον διευθυντή τους. Με
άλλα λόγια, για όσα συµβαίνουν τελικά στις τάξεις δεν έχουν
λόγο όσοι µοχθούν σε αυτές, αλλά κάποιοι που κάθονται σε κά-
ποια γραφεία πολύ µακριά από αυτές. Και το αποτέλεσµα στην
εκπαιδευτική διαδικασία είναι, δυστυχώς, ορατό.

Για παράδειγµα, µέχρι σήµερα µόνο εµείς και η Κύπρος σε όλη
την Ευρώπη διατηρούµε το µοναδικό σχολικό εγχειρίδιο. Αυτό,
όµως, τώρα αλλάζει. Και στο εξής στη θέση του αποκλειστικού
βιβλίου θα υπάρχουν περισσότερες πηγές που το σχολείο θα επι-
λέγει από ένα νέο µητρώο διδακτικών βιβλίων και από την ψη-
φιακή βιβλιοθήκη του. 

Σκοπός µας είναι η αποστήθιση σταδιακά να αντικαθίσταται
από την κριτική και τη δηµιουργική σκέψη, όπως και οι επιδόσεις
των παιδιών να µπορούν να κρίνονται µε πολύ µεγαλύτερη ευε-
λιξία. Ποτέ δεν κατάλαβα γιατί θα πρέπει το Υπουργείο να καθο-
ρίζει σε εξονυχιστική λεπτοµέρεια τον τρόπο µε τον οποίο
εξετάζονται οι µαθητές στην τάξη. Τώρα δίνουµε παραπάνω ευε-
λιξία, τα παραδοσιακά διαγωνίσµατα, τα οποία θα εξακολουθούν
προφανώς να παίζουν τον ρόλο τους, να µπορούν να µετατρέ-
πονται σε ατοµικές ή σε οµαδικές εργασίες των µαθητών, να δώ-
σουµε στον δάσκαλο, στον καθηγητή τη δυνατότητα να κάνει
αυτές τις παρεµβάσεις. Αυτός ή αυτοί ξέρουν τελικά καλύτερα
τι συµβαίνει µέσα στην τάξη και ποιος είναι ο σωστός τρόπος
µέσα σε ένα ευρύ πλαίσιο να µπορούν να αξιολογούν την πρόοδο
των µαθητών τους.

Την ίδια ώρα η διδακτέα ύλη εκσυγχρονίζεται. Όµως, πλαισιώ-
νεται και από µαθήµατα δεξιοτήτων ή µορφών κοινωνικοποίησης,
ανάλογα µε την κάθε φάση της εκπαίδευσης. Η τεχνολογία πια
πρέπει και θα διατρέχει οριζόντια όλες τις τάξεις, αλλά διαφο-
ρετικές ηλικίες θα εξοικειώνονται και µε διαφορετικά αντικείµενα,
όπως τη σεξουαλική αγωγή, τα ατοµικά δικαιώµατα, την οδική
ασφάλεια, την επιχειρηµατικότητα, την προστασία του περιβάλ-
λοντος, για να αναφέρω ενδεικτικά µόνο κάποια, γιατί όπως είπα,
η σχολική διαδροµή πρέπει να γίνει και στην Ελλάδα η γόνιµη
διαδροµή του παιδιού και του εφήβου προς τον σταθµό του ώρι-
µου και ολοκληρωµένου πολίτη.

Σε έναν κόσµο ο οποίος διαρκώς αλλάζει µε ιλιγγιώδη ταχύ-
τητα η γνώση του σήµερα δεν ξέρουµε αν θα ανταποκρίνεται στα
επαγγέλµατα του αύριο. Δεν αρκεί σήµερα, την εποχή του δια-
δικτύου, όπου µε µία απλή αναζήτηση µπορούµε να έχουµε πρό-
σβαση σε οποιαδήποτε πληροφορία, ο µαθητής απλά να γνω-
ρίζει πληροφορίες. Είναι και αυτό ένα χρήσιµο και απαραίτητο
κοµµάτι της εκπαιδευτικής διαδικασίας, όµως, δεν αρκεί. Ο µα-
θητής πρέπει πάνω από όλα να µάθει πώς να µαθαίνει διαρκώς,
πώς να συνεργάζεται, πώς να προσαρµόζεται σε µία οµάδα µε
διαφορετικές αφετηρίες, αλλά µε τον ίδιο στόχο. Και εκεί ακρι-
βώς έγκειται η δύναµη των λεγόµενων «ήπιων» δεξιοτήτων -soft
skills στα αγγλικά- που θα µπορούν να προσφέρουν στα παιδιά
µας ακριβώς αυτά τα ζητούµενα, τα παιδιά µας δηλαδή να µπο-

ρούν να διδάσκονται ροµποτική, αλλά να µην αντιδρούν σαν ροµ-
πότ.

Τα σχολεία θα έχουν επίσης την ελευθερία να συγκροτούν τα
δικά τους ακαδηµαϊκά και εκπαιδευτικά προγράµµατα, να δηµι-
ουργούν µε την πρωτοβουλία των διδασκόντων οµίλους, να συ-
νεργάζονται µε άλλους φορείς σε κοινές δράσεις, ενώ o διευ-
θυντής αναλαµβάνει επιτέλους τον ρόλο που δηλώνει ο τίτλος
του, διευθύνει, δηλαδή, συνεργάζεται και αξιολογεί τους υφιστα-
µένους του, οργανώνει την ενδοσχολική επιµόρφωση. Και επικε-
φαλής ενός επιτελείου µεριµνά και για την πολιτιστική ζωή στο
σχολείο, αλλά -γιατί όχι;- και για την πρόσθετη οικονοµική του
ευρωστία, διεκδικώντας και χορηγίες και δωρεές από την τοπική
κοινότητα.

Το κέντρο βάρους, λοιπόν, της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε-
ταφέρεται µε τόλµη και µε εµπιστοσύνη από το Υπουργείο στο
αυτόνοµο σχολείο και αυτό συνιστά τη µεγάλη τοµή αυτού του
νοµοσχεδίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα µε ενδιέφερε πολύ να ακούσω τις απόψεις των πολιτι-

κών Αρχηγών επί όλων αυτών των συγκεκριµένων προτάσεων
που σύντοµα θα γίνουν πολιτικές του κράτους. Προσωπικά όλες
µου φαίνονται αυτονόητες. Θα ήταν ευχής έργο να µπορούσαµε
σε κάποιες από αυτές τουλάχιστον να συµφωνήσουµε, ώστε να
δώσουµε και ένα στίγµα ότι σε κάποιες αυτονόητες αλλαγές που
αφορούν την ίδια τη λειτουργία του σχολείου η εκπαιδευτική δια-
δικασία µπορεί να εξασφαλίσει διακοµµατική συναίνεση που να
κάνει όλους να αισθάνονται ότι αυτές οι µεταρρυθµίσεις µπο-
ρούν να έχουν πραγµατικό βάθος και να ριζώσουν στην ελληνική
κοινωνία.

Ο προϊστάµενος κάθε µονάδας πια, επειδή αναβαθµίζεται,
αποκτά και καινούργιους συνεργάτες. Θα συνδράµουν, λοιπόν,
τον διευθυντή οι υποδιευθυντές, τους οποίους θα µπορεί να ει-
σηγείται ο ίδιος, αλλά και άλλοι υποστηρικτικοί θεσµοί, όπως οι
ενδοσχολικοί συντονιστές και οι υπεύθυνοι διασύνδεσης στα
επαγγελµατικά λύκεια.

Ταυτόχρονα, η θητεία του διευθυντή αυξάνεται από τα τρία
χρόνια στα τέσσερα, ώστε να µπορεί να έχει έναν πιο διευρυµένο
χρονικό ορίζοντα να υλοποιήσει τις δράσεις του.

Η άλλη όψη, ωστόσο, της αυτονοµίας είναι η αξιολόγηση, ένα
απαραίτητο αντίβαρο το οποίο πρέπει να υπάρχει, καθώς κάθε
φορά που ένας οργανισµός απελευθερώνεται από τον ασφυκτικό
κεντρικό έλεγχο, πρέπει να υπάρχει και ένα πλαίσιο ελέγχου,
ώστε να αποφεύγονται πιθανές εκτροπές.

Είναι, επίσης, η αξιολόγηση µια απαραίτητη δικλείδα ασφα-
λείας για την αποφυγή προνοµιακών σχέσεων µεταξύ συναδέλ-
φων αλλά και κατάχρησης µιας ηγετικής θέσης.

Είναι, όµως, ταυτόχρονα και η αξιολόγηση ένα εργαλείο διαρ-
κούς βελτίωσης του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου. Εφαρ-
µόζεται παντού -παντού!- στον ανεπτυγµένο κόσµο και η χρησι-
µότητά της πρέπει επιτέλους κάποια στιγµή να αναγνωριστεί κα-
θολικά και στη χώρα µας.

Η αξιολόγηση την οποία εισηγείται το Υπουργείο αφορά δύο
επίπεδα, τη σχολική µονάδα, αλλά και τους λειτουργούς της, δα-
σκάλους, καθηγητές. Κάθε σχολείο θα έχει τη δική του ιστοσε-
λίδα µε τις δράσεις του, ανοικτές σε οποιονδήποτε και βέβαια, η
πρόοδος των προγραµµάτων θα αποτυπώνεται σε ανώνυµα τεστ
αξιολόγησης των γνώσεων των µαθητών στο τελευταίο έτος του
δηµοτικού και του γυµνασίου, µία πολύ σηµαντική πληροφορία
την οποία πρέπει να διαθέτει το Υπουργείο, έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε να κάνουµε εκείνες τις παρεµβάσεις για να βελτιώσουµε
και τα αποτελέσµατα της χώρας στους διεθνείς δείκτες αξιολό-
γησης εκπαιδευτικών δυνατοτήτων, όπως η PISA, όπου, δυστυ-
χώς, δεν διακρινόµαστε όλα τα τελευταία χρόνια, ενώ πια ανά
τετραετία ή ανά διετία οι εκπαιδευτικοί θα αξιολογούνται για το
έργο τους, αλλά και για την υπηρεσιακή τους συνέπεια από τον
διευθυντή, από τον συµβούλιο επιστηµονικής ειδικότητας και τον
σύµβουλο παιδαγωγικής ευθύνης.

Τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης θα οδηγούν είτε µε µεγα-
λύτερη ευκολία στην ανάθεση θέσεων ευθύνης είτε -σε περί-
πτωση που κριθεί ότι ο αξιολογούµενος έχει περιθώρια βελτίω-
σης- σε επιµόρφωση.
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Όµως και οι αξιολογητές θα αξιολογούνται. Ο διευθυντής του
σχολείου, για παράδειγµα, θα υπόκειται στην κρίση του διευ-
θυντή εκπαίδευσης και του συµβούλου εκπαίδευσης παιδαγωγι-
κής ευθύνης µε βάση την αποδοτικότητα που θα έχει και η
σχολική µονάδα, όπως τις απόψεις τους για αυτόν θα µπορούν
να καταθέτουν και ανώνυµα κάθε χρόνο και οι ίδιοι οι υφιστάµε-
νοί του. Η ανατροφοδότηση, λοιπόν και η αυτοβελτίωση γίνεται
κανόνας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ύστερα από µία τόσο µεγάλη συ-
ζήτηση εντός και εκτός Βουλής είναι -νοµίζω- περιττό να απαν-
τήσω στην κριτική που ασκείται από µερικούς στην αξιολόγηση,
όχι µόνο γιατί εδράζεται σε µύθους τους οποίους απορρίπτουν
πλέον πρώτα από όλα οι ίδιοι οι γονείς και οι µαθητές, αλλά γιατί
επίσης η αξιολόγηση αποτελεί πια ώριµο αίτηµα της κοινωνίας.

Θυµίζω ότι σε µια πρόσφατη έρευνα επτά στους δέκα πολίτες
κρίνουν απαραίτητη την αξιολόγηση στα σχολεία και εννιά στους
δέκα πολίτες συµφωνούν µε τις νέες θεµατικές ενότητες που ει-
σηγείται το Υπουργείο. Προφανώς, ανάµεσά τους είναι και πολ-
λοί ψηφοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ.

Εξάλλου, όπως είπα, το ζήτηµα αυτό έχει λυθεί από καιρό. Στο
εξωτερικό, παντού στην Ευρώπη η αξιολόγηση είναι κανόνας,
δεν αµφισβητείται η ανάγκη της. Μπορεί να υπάρχει µία γόνιµη
συζήτηση για τον τρόπο µε τον οποίο θα διεξάγεται, όµως απο-
τελεί απαραίτητο συστατικό της εκπαιδευτικής διαδικασίας.

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να σας διαβάσω ένα µικρό
κείµενο, το οποίο έχει ηλικία περίπου δέκα ετών και είναι µία µαρ-
τυρία που περιγράφει την υπάρχουσα κατάσταση που ίσχυε τότε
-σε µεγάλο βαθµό εξακολουθεί να ισχύει και σήµερα- και θέτει
δύο ερωτήµατα, δίνοντας ταυτόχρονα και τις απαντήσεις του. Το
λέω διότι είναι πάρα πολύ εύκολο -άκουγα µονίµως αυτήν την
κριτική και όταν ήµουν Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης-
να λέµε «ναι, επί της αρχής θέλουµε την αξιολόγηση», αλλά κάθε
φορά που µπαίνουµε στη λεπτοµέρεια του πώς θα την κάνουµε
να εγείρουµε προσκόµµατα, ερωτήµατα, έτσι ώστε τελικά η αξιο-
λόγηση να καθίσταται ανέφικτη. Αν συµφωνούµε ότι η αξιολό-
γηση είναι απαραίτητη, ας βρούµε έναν κοινό τόπο για το ποιο
είναι το καλύτερο πλαίσιο για να µπορούµε να τη διεξάγουµε.

Διαβάζω, λοιπόν, µία ψύχραιµη κατάθεση, η οποία έγινε σε ου-
δέτερο χρόνο από µία γραφίδα που δύσκολα θα έλεγε κανείς ότι
υπηρετεί κοµµατικές σκοπιµότητες. Τη µεταφέρω: «Η αξιολό-
γηση ενός εκπαιδευτικού συνίσταται στην εκτίµηση της επιστη-
µονικής και διδακτικής του επάρκειας, της παιδαγωγικής ικανό-
τητας και της υπηρεσιακής του συνέπειας. Ποιος µπορεί να τα
αξιολογεί αυτά; Δύο άνθρωποι σε συνεργασία: ο διευθυντής του
σχολείου και ο σχολικός σύµβουλος. Ποιος άλλος γνωρίζει κα-
λύτερα από τον διευθυντή την καθηµερινή υπευθυνότητα του δα-
σκάλου; Για την επιστηµονική του επάρκεια τον πρώτο λόγο έχει
ο σύµβουλος. Εννοείται πως κάθε εκπαιδευτικός λαµβάνει γνώση
της αξιολογικής έκθεσης, µε δικαίωµα ένστασης».

Ακριβώς σε αυτήν την κατεύθυνση που χάραζε ήδη από το
2012 ο διανοητής και πολύπειρος εκπαιδευτικός Σταύρος Ζουµ-
πουλάκης κινείται το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, ενι-
σχύοντας, µάλιστα, τις υφιστάµενες παιδαγωγικές δοµές, αλλά
ιδρύοντας και νέες. Έτσι, οι σύµβουλοι εκπαίδευσης αυξάνονται
σε οκτακόσιους και προσλαµβάνονται ακόµα χίλιοι εκατό ψυχο-
λόγοι και κοινωνικοί λειτουργοί για τη συνολική υποστήριξη των
παιδιών και την αντιµετώπιση εξαιρετικά ανησυχητικών φαινοµέ-
νων, όπως αυτό του bullying, ενώ ανά οµάδα σχολείων θα λει-
τουργούν και γραφεία συµβουλευτικής, αλλά και γραφεία επαγ-
γελµατικού προσανατολισµού.

Στόχος µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, δεν είναι
να παρουσιάσω αναλυτικά όλα τα επιµέρους µέτρα που περιλαµ-
βάνει η µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης. Ο σκοπός µου είναι πρώτα και πάνω από όλα να
αναδείξω το κοινωνικό περιεχόµενο αυτής της µεταρρύθµισης
και ακόµα τον εκσυγχρονιστικό της χαρακτήρα, αλλά και το ανα-
πτυξιακό της πρόσηµο γιατί θα το ξαναπώ: Αν υπάρχει ένας δρό-
µος για την προσωπική ανέλιξη κάθε παιδιού στην Ελλάδα, ο
δυναµικός βατήρας του για να τρέξει σε αυτόν πρέπει να είναι η
δηµόσια παιδεία. Και αν υπάρχει µία δύναµη που τελικά κινεί την
εθνική οικονοµία, είναι πάλι η δηµόσια παιδεία. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω µια παρένθεση. Ένας από τους λόγους
που τόσες µεγάλες ξένες επιχειρήσεις τεχνολογίας ενδιαφέρον-
ται να επενδύσουν στην πατρίδα µας δεν είναι µόνο το ωραίο µας
κλίµα ή τα όποια φορολογικά κίνητρα µπορεί να έχουµε θεσπίσει
για την προσέλκυση ξένων επενδύσεων. Είναι πρώτα και πάνω
από όλα το µορφωτικό επίπεδο, οι γνώσεις, αλλά και η εργατι-
κότητα των νέων πτυχιούχων των πανεπιστηµίων και των πολυ-
τεχνείων µας. Για το ανθρώπινο δυναµικό πέρα και πάνω από όλα
έρχονται οι ξένες επιχειρήσεις στην Ελλάδα.

Αυτό το ανθρώπινο δυναµικό είναι εκείνο το οποίο θα πρέπει,
σε συνεννόηση και σε διάλογο µε την αγορά εργασίας, να οδη-
γήσει στις απαραίτητες προσαρµογές στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, έτσι ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες µιας αγοράς εργα-
σίας σε µια οικονοµία που αναπτύσσεται από καταρτισµένους
αποφοίτους, αλλά και από κατόχους τεχνικής εκπαίδευσης, που
τόσο πολύ τους χρειάζεται η χώρα µας.

Μιλάµε, λοιπόν, σήµερα εδώ για το δηµόσιο σχολείο της επό-
µενης δεκαετίας, που θα διακινεί ανοιχτή γνώση σε χαρούµενους
µαθητές, µε απελευθερωµένους και δηµιουργικούς τους δασκά-
λους και τους καθηγητές µας, µε τάξεις για όλες τις τάξεις όπου
θα προσφέρονται όχι µόνο ίσες ευκαιρίες, αλλά και ίσα δικαιώ-
µατα στην ευκαιρία σε κάθε παιδί. Γι’ αυτό και το σχολείο οφείλει
να είναι απαιτητικό, τόσο προς τους λειτουργούς του, όσο και
προς τους µαθητές του, διότι ένα σχολείο πολύ εύκολο δεν υπη-
ρετεί τελικά την άµβλυνση των ανισοτήτων, αλλά δίνει απλά πρό-
σθετο πλεονέκτηµα σε αυτούς που µπορεί να είναι ήδη ισχυροί
ή τυχεροί στην αφετηρία της διαδροµής της ζωής τους.

Η απελευθέρωση, λοιπόν, του δηµόσιου σχολείου αποβαίνει
τελικά σε όφελος των πιο αδύναµων και η αποσάθρωση του δη-
µόσιου σχολείου αποβαίνει τελικά σε βάρος των πιο αδύναµων,
γιατί, ξέρετε, αυτή η ισοπέδωση προς τα κάτω, που σας αρέσει
να αποκαλείτε «εκδηµοκρατισµό» δεν κάνει τίποτα άλλο από το
να στερεί από τα παιδιά το βασικό όπλο για την πρόοδό τους, τα
εθίζει τελικά στην ήσσονα προσπάθεια, αποτρέποντας τα από το
ατοµικό στοίχηµα, αλλά και από την οµαδική δράση που οδηγούν
είτε σε επιστηµονική είτε σε ακαδηµαϊκή  επαγγελµατική σταδιο-
δροµία. 

Οικοδοµείτε, έτσι, µέσα από αυτές τις πολιτικές παθητικούς
πολίτες που τελικά αναζητούν κάποιον «πατερούλη» να τους
προστατεύσει, δηλαδή χειραγωγηµένους πολίτες. Ακριβώς γι’
αυτό ζητώ και σε αυτήν την Αίθουσα να πάψουν να ακούγονται
εύηχα ψέµατα που κολακεύουν τα αυτιά, αλλά καίνε τα µυαλά.
Πού ακούστηκε ότι δεν χρειάζεται, τάχα, να ενισχυθεί η κατάρ-
τιση σε µια χώρα η οποία ενώ παράγει σωρηδόν άνεργους πτυ-
χιούχους έχει σήµερα που µιλάµε, µε ανεργία 15%,  έλλειψη από
εξειδικευµένους και καλοπληρωµένους επαγγελµατίες; Σας ζητώ
να αναλογιστείτε ποιος είναι άραγε ο ελιτιστής, αυτός που θεω-
ρεί εξίσου υπερήφανο και αξιοπρεπή τον φοιτητή και τον σπου-
δαστή, τον επιστήµονα και τον καταρτισµένο τεχνίτη ή µήπως
εκείνος που ψαρεύει στα θολά νερά ενός πανεπιστηµίου δήθεν
για όλους, αλλά τελικά µε µέλλον για κανέναν;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σύµφωνα µε την EUROSTAT από τους εκατό νέους που εισά-

γονται στα πανεπιστήµιά µας ούτε καν εξήντα, για την ακρίβεια
το 59%, αποφοιτά. Είναι η χειρότερη επίδοση στην Ευρώπη. Και
αντί να δούµε τι φταίει, κάποιοι συνεχίζουν να µοιράζουν ψεύτι-
κες υποσχέσεις. 

Οι νέοι µας, όµως, σήµερα δεν ζητούν ελπίδες που σύντοµα
σβήνουν, αλλά οι προοπτικές που ανάβουν το µέλλον τους, δη-
λαδή, από καλές σπουδές που θα βγάζουν επιστήµονες που θα
προωθούν την ανάπτυξη, αλλά και από άρτια τεχνική εκπαί-
δευση, που θα βγάζει καλούς επαγγελµατίες που θα την οικοδο-
µούν καθηµερινά µαζί µε τη δική τους προσωπική επιτυχία.

Είναι καιρός, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, να σοβαρευτείτε και να
σταµατήσετε να δηλητηριάζετε όσους ακόµα αντέχουν να σας
ακούν. Δεν γίνεται να µην υπάρχει µία στοιχειώδης βάση εισα-
γωγής για τα πανεπιστήµια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως επίσης δεν γίνεται να µην έχουν λόγο τα ιδρύµατα για

τον αριθµό των φοιτητών που θα υποδέχονται. Γιατί όσοι εισά-
γονται χωρίς να αξίζουν τελικά αυτήν την εισαγωγή τους το ξέ-
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ρουµε πολύ καλά ότι στη συντριπτική τους πλειοψηφία δεν απο-
φοιτούν. 

Και τέλος, ξανασκεφτείτε αυτήν την τόσο άτοπη υπόσχεση
που εύκολα εκτοξεύσατε, ότι δήθεν θα κρατούν οι υποψήφιοι
τους βαθµούς τους, στην αρχή είπατε «για πάντα», τώρα είπατε
«για έναν χρόνο, µέχρι να εισαχθούν». Δεν είναι µόνο κάτι που
αντίκειται στην ύλη, στις συνθήκες, στην ίδια την ακεραιότητα
των πανελλαδικών εξετάσεων -όλα αυτά αλλάζουν κάθε χρόνο-,
είναι µια κατάφωρη αδικία για την επόµενη γενιά των µαθητών
του επόµενου χρόνου, που θα θέλει να διεκδικήσει την είσοδό
της στην ανώτατη εκπαίδευση.

Και να εξηγούµαστε: αν θέλετε πραγµατικά να είστε συνεπείς
µε ό,τι εννοείτε τότε τολµήστε το. Προτείνετε όχι την κατάργηση
αλλά τη διατήρηση της ελάχιστης βάσης, αλλά να µπαίνουν µόνο
όσοι δεν την πιάνουν. Διότι αυτό ακριβώς έρχεστε και λέτε σή-
µερα στα νέα παιδιά υποσχόµενοι τι; Ότι θα έρθετε αναδροµικά
να τους βάλετε στο πανεπιστήµιο από την «πίσω πόρτα», σε ένα
πανεπιστήµιο από το οποίο έχουν µεγάλες πιθανότητες να µην
αποφοιτήσουν, να τους κλείσετε το µάτι, δηλαδή, σε µία δια-
δροµή όταν γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τα πραγµατικά στοιχεία
σήµερα από τα ποσοστά αποφοίτησης ειδικά από µια σειρά από
τµήµατα τα οποία έχουν εξαιρετικά χαµηλή βάση εισαγωγής, στα
οποία καταλήγουν φοιτητές οι οποίοι δεν έχουν κανένα ενδιαφέ-
ρον να σπουδάσουν αυτό το αντικείµενο. Και προσποιούµαστε,
όλοι προσποιούµαστε «το παιδί µπήκε στο πανεπιστήµιο» και
φοιτά σε ένα τµήµα µε βάση εισαγωγής «4», από το οποίο κατά
πάσα πιθανότητα δεν θα αποφοιτήσει, για να φτάσει 25 χρονών
να λέµε «µπράβο» στο παιδί που µπήκε στο δηµόσιο πανεπιστή-
µιο. Και πιστεύετε ότι αυτό είναι για το καλό του παιδιού. Αν το
πιστεύετε πραγµατικά να έρθετε να µας εξηγήσετε γιατί. Την ίδια
στιγµή που η χώρα έχει τεράστιες ανάγκες στην τεχνική εκπαί-
δευση και για πρώτη φορά µέσα από το µηχανογραφικό δίνεται
η δυνατότητα στα παιδιά να κατευθυνθούν προς τα δηµόσια ΙΕΚ,
στα οποία θυµίζω ότι επιλέγουν να φοιτήσουν ουκ ολίγοι από-
φοιτοι πανεπιστηµίου. Έχουµε, δηλαδή, το φαινόµενο να πηγαί-
νει κάποιος στο πανεπιστήµιο, να παίρνει πτυχίο και να καταλήγει
να επιστρέφει στο δηµόσιο ΙΕΚ διότι πολύ απλά αντιλαµβάνεται
ότι εκεί θα έχει µεγαλύτερες πιθανότητες να αποκατασταθεί
επαγγελµατικά.

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, επιτέλους σε αυτά τα νέα παιδιά µε τη
γλώσσα της αλήθειας, αντί να τους κλείνετε για ακόµα µία φορά
µε απύθµενο λαϊκισµό το µάτι, µε µία ψηφοθηρική λογική η οποία
δεν ανήκει απλά σε άλλες δεκαετίες αλλά σε άλλον αιώνα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την εξής παρατήρηση. Πρόκειται
αναµφίβολα για µια τολµηρή µεταρρύθµιση, αυτή που εισηγείται
σήµερα το Υπουργείο, η οποία έρχεται να αναβαθµίσει το περιε-
χόµενο της γνώσης από το νηπιαγωγείο µέχρι το λύκειο. Σκοπός
µας είναι να καλλιεργήσουµε την κριτική σκέψη των µαθητών, να
ενσωµατώσουµε στο σχολείο νέες µεθόδους διδασκαλίας και κυ-
ρίως να εξοικειώσουµε τους µαθητές µας µε τις νέες εκείνες δε-
ξιότητες που απαιτούν οι καιροί µας. Κυρίως, όµως, ερχόµαστε
να εµπιστευθούµε και πάλι την εκπαίδευση των παιδιών µας
στους δασκάλους και στους καθηγητές τους. 

Η πολιτεία κάνει σήµερα ένα καθοριστικό, αποφασιστικό βήµα,
αναθέτοντας τις πρωτοβουλίες της µάθησης στους αληθινούς
πρωταγωνιστές της, στο κάθε σχολείο, στην κάθε τάξη, σε κάθε
γωνιά της Ελλάδος. Εξοπλίζει τη δηµόσια παιδεία µε διαδικασίες,
µε µέσα και φυσικά µε έµψυχο υλικό και την πλαισιώνει µε πίστη
στις µεγάλες δυνατότητες των λειτουργών της. 

Έχουµε κάθε λόγο να είµαστε αισιόδοξοι για το νέο σχολείο
του εικοστού πρώτου αιώνα που ξεκινάει την πορεία του από τον
Σεπτέµβριο που µας έρχεται. Και για να γίνει πραγµατικότητα
ζητώ την υποστήριξη όλων. Το λέµε, αλλά ας δούµε αν µπορούµε
πραγµατικά να το κάνουµε πράξη. Η δηµόσια παιδεία είναι υπό-
θεση εθνική και γι’ αυτό, παρά τις αντιπαραθέσεις που προηγή-
θηκαν, θα ζητήσω να χαµηλώσουµε τους τόνους, να ξαναδια-
βάσετε µε νηφαλιότητα το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνουµε σή-
µερα προς ψήφιση και κάθε ψύχραιµος παρατηρητής νοµίζω ότι
θα µπορεί να διακρίνει εκεί το πραγµατικά προοδευτικό πνεύµα
που το διαπνέει. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πριν αποφασίσετε τι θα

ψηφίσετε ίσως θα πρέπει να ακούσετε µία συµβουλή που διατυ-
πώθηκε πριν από πολλά χρόνια, αλλά πιστεύω ότι ισχύει απόλυτα
στη συγκυρία και στην περίπτωσή σας. Ο εµβληµατικός ηγέτης
της ιταλικής Αριστεράς, ο Ενρίκο Μπερλινγκουέρ, έλεγε -ακού-
στε το- το εξής: «Σύντροφοι, είναι ώρα να αναπτύξουµε µία ιδιό-
τητα που µας λείπει, να ψάχνουµε την αλήθεια που κρύβεται στα
λόγια του αντιπάλου µας». Σήµερα, λοιπόν, εγώ σας ζητώ κάτι
ανάλογο αλλά πολύ πιο εύκολο, να ξεφύγετε από την απόλυτη
άρνηση χωρίς να βλέπετε πρώτα τι είναι αυτό το οποίο αρνείστε,
να πάψετε δηλαδή ενστικτωδώς να λέτε καληνύχτα όταν όλοι οι
άλλοι σας λένε καληµέρα. Γιατί στο µεταξύ στον αληθινό κόσµο
µπορεί πράγµατι να έχει ξηµερώσει µια νέα φωτεινή ηµέρα!

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας

χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την οµιλία του

κυρίου Πρωθυπουργού σειρά έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας, ο οποίος έχει τον λόγο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σαράντα πέντε λεπτά ο κ. Μητσοτάκης διάβαζε πολύ ωραία

τσιτάτα και αποφθέγµατα, µεταξύ άλλων, που του έχουν γράψει
οι λογογράφοι του, δεν µπόρεσε όµως να µιλήσει για την ουσία.
Και η ουσία σήµερα είναι ότι χιλιάδες νέα παιδιά και οι οικογέ-
νειές τους βρίσκονται απέναντι σε µια δραµατική προοπτική, σε
ένα πολύ σκληρό δίληµµα. Ενώ θα µπορούσαν να έχουν προ-
οπτική ένταξης στο δηµόσιο πανεπιστήµιο για να σπουδάσουν,
βρίσκονται σε ένα πολύ δραµατικό δίληµµα για το αν θα πρέπει
να βρουν την οικονοµική δυνατότητα από το υστέρηµα των οικο-
γενειών τους να βγουν στο εξωτερικό ή να πάνε σε κάποιο κολ-
λέγιο αµφιβόλου αξίας εκπαιδευτικών δυνατοτήτων. Αυτό είναι
το βασικό θέµα.

Κι ο κ. Μητσοτάκης σήµερα για άλλη µια φορά ήρθε εδώ δια-
βάζοντας αποφθέγµατα των λογογράφων του για ηγέτες της
Αριστεράς, ενώ ο ίδιος στην πραγµατικότητα υλοποιεί µια πολι-
τική που βρίσκεται στον απόλυτο αντίποδα. Ο άνθρωπος ο
οποίος υλοποιεί µια στρατηγική ρητορικής Μπογδάνου ήρθε εδώ
να µας µιλήσει για Μπερλινγκουέρ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά δεν είναι όλα επικοινωνία, κύριε Μητσοτάκη. Σήµερα,

εδώ, θα δώσετε απαντήσεις. Σας εγκαλώ εδώ και τρεις µήνες για
το ζήτηµα της εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, γιατί το
θεωρώ µείζον ζήτηµα. Είναι το µέλλον της ελληνικής κοινωνίας,
το µέλλον των παιδιών µας. 

Και σας εγκαλώ µε ερωτήσεις την Ώρα του Πρωθυπουργού
τις οποίες αρνηθήκατε να απαντήσετε, τρεις φορές, αν δεν κάνω
λάθος, στο τέλος µας είπατε για να µην χαλάσετε δήθεν, τάχα,
την ηρεµία των υποψηφίων και έρχεστε, σήµερα εδώ εκ των
υστέρων και µας κουνάτε το δάχτυλο. 

Και σας λέω πραγµατικά, ακριβώς, επειδή το θεωρώ ως το µεί-
ζον ζήτηµα για το µέλλον της ελληνικής κοινωνίας, το µέλλον των
παιδιών µας, θα ασχοληθώ αποκλειστικά µε αυτό σήµερα. Θα
βρούµε χρόνο άλλες φορές να µιλήσουµε και για τα καµώµατά
σας στην πανδηµία, τα κατορθώµατά σας, που βρισκόµαστε από
φιάσκο σε φιάσκο και από αδιέξοδο σε αδιέξοδο και που όταν
ανεβαίνουν τα κρούσµατα, δίνετε την ευθύνη στους πολίτες και
όταν έχουµε ύφεση στα κρούσµατα, πανηγυρίζετε ότι νικήσατε. 

Θα βρούµε τον χρόνο να τα πούµε αυτά και για τα ζητήµατα
που αφορούν την ισονοµία και τους νόµους που δεν τηρείτε
εσείς σε ό,τι αφορά τη διαφάνεια στον δηµόσιο βίο. Θα βρούµε
τον χρόνο και θα απολογηθείτε για όλα αυτά, αλλά τώρα θα µι-
λήσουµε αποκλειστικά για την παιδεία και αποκλειστικά για το
µείζον θέµα που απασχολεί χιλιάδες ελληνικές οικογένειες, ούτε
µία ούτε δύο ούτε τρεις, χιλιάδες. 

Είστε η µοναδική Κυβέρνηση από τη Μεταπολίτευση και µετά
που θελήσατε να αλλάξετε το σύστηµα εισαγωγής στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση και να εφαρµόσετε αυτή την αλλαγή την ίδια
χρονιά. Ποτέ άλλοτε δεν έγινε αυτό. Πολλές κυβερνήσεις έχουν
περάσει µε τις δικές τους απόψεις, τις δικές τους λογικές, προ-
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ώθησαν µεταρρυθµίσεις, µεταξύ των οποίων άλλαξαν και το
πλαίσιο εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. όλες, όµως,
επιχείρησαν την αλλαγή να την εφαρµόσουν δίνοντας ένα τράτο
προσαρµογής. Και εσείς το κάνετε αυτό τη χρονιά που ήταν η
πιο δύσκολη χρονιά στην ιστορία των πανελλαδικών εξετάσεων,
διότι ήταν η πιο δύσκολη χρονιά για όλη την Ελλάδα, για όλους
τους Έλληνες, για κάθε ελληνική οικογένεια.

Και για τα παιδιά αυτά, σήµερα, βάζετε κόφτες και κρυφούς
κόφτες και τους στερείτε τη δυνατότητα της προοπτικής να
σπουδάσουν σε δηµόσιο πανεπιστήµιο, που, επαναλαµβάνω,
είναι άνω των είκοσι χιλιάδων. Είναι η µεγαλύτερη µείωση εισα-
κτέων αυτή που έχουµε σήµερα από την ίδρυση του ελληνικού
πανεπιστηµίου. Δεν υπήρξε µεγαλύτερη από το 1837. 

Τα παιδιά, λοιπόν, αυτά που στερούνται αυτής της προοπτι-
κής, όλη την περσινή χρονιά και την προπέρσινη, τις δύο δύσκο-
λες χρονιές της Β’ και της Γ’ λυκείου δεν είχαν τη δυνατότητα να
συναντήσουν τους συµµαθητές τους, να κάνουν διά ζώσης µά-
θηµα µε τους καθηγητές τους, βρισκόντουσαν αποµονωµένοι σε
καραντίνα, σε ψυχολογική πίεση. Κι εσείς αυτή τη δύσκολη χρο-
νιά επιλέξατε να φέρετε αυτή τη φοβερή µεταρρύθµιση. Το ερώ-
τηµα είναι γιατί. 

Και ήρθαµε εγκαίρως στο ελληνικό Κοινοβούλιο να σας πούµε
ότι διαφωνούµε κάθετα µε αυτό που κάνετε, αλλά εν τοιαύτη πε-
ριπτώσει τουλάχιστον µην το εφαρµόσετε φέτος. Επιµένατε.
Αλλά είχατε φροντίσει πιο πριν πάλι σε συνθήκες καραντίνας για
την ίδια τη Βουλή, να έρθει εδώ η Υπουργός σας και να φέρει
τροπολογίες που εξισώνουν στην πράξη τα πτυχία των κολλεγίων
µε τα πτυχία των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, υποχρε-
ώνοντας τα επιµελητήρια, τους επαγγελµατικούς συλλόγους, να
εγγράψουν στα µητρώα τους τους αποφοίτους των κολλεγίων. 

Κι έτσι ανακαλύπτουµε όλοι µαζί έκθαµβοι ποια είναι η σκοπι-
µότητά σας. Η σκοπιµότητά σας δεν είναι η µεταρρύθµιση, δεν
είναι ο πόνος σας µην τυχόν και έχουµε πτυχιούχους που δεν
έχουν τη δυνατότητα να γράψουν σε πανελλαδικές εξετάσεις
καλό βαθµό. Διότι αν ήταν αυτό, θα ορίζατε βάση εισαγωγής ή
κριτήρια για την εισαγωγή και στα ιδιωτικά κολλέγια. Δεν βάλατε
όµως εκεί βάση εισαγωγής. Εκεί η µοναδική βάση για την εισα-
γωγή ήταν η οικονοµική δυνατότητα των γονιών των υποψήφιων
φοιτητών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κι έρχοµαι, εδώ, και συµπεραίνω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ότι πέραν της ιδεολογικής εµµονής, και εσείς προσωπικά,
κύριε Μητσοτάκη, αλλά και η κ. Κεραµέως, έχετε άγνοια για το
τι σηµαίνει δηµόσιο ελληνικό πανεπιστήµιο, διότι ουδέποτε φοι-
τήσατε αµφότεροι σε αυτό, αλλά έχετε και άγνοια για το τι ση-
µαίνει πανελλαδικές εξετάσεις, διότι δεν περάσατε ποτέ αυτήν
τη βάσανο. Παιδιά του κολλεγίου ήσασταν που είχαν την οικονο-
µική δυνατότητα οι γονείς τους -και καλώς την είχαν- να πάτε κα-
τευθείαν στο εξωτερικό και να σπουδάσετε σε καλά πανεπιστή-
µια του εξωτερικού, αλλά είναι εξίσου καλά και τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια. 

Δεν έχετε, λοιπόν, τη γνώση αυτής της διαδικασίας, δεν γνω-
ρίζετε καν τι σηµαίνει να δίνεις µέσα σε δύο χρόνια, γιατί δύο
χρόνια είναι ουσιαστικά η προσαρµογή και η όλη προσπάθεια,
από την ικµάδα των δυνάµεών σου, έφηβος γαρ, έφηβοι, παιδιά
τα οποία εκείνη την εποχή έχουν ανησυχίες, θέλουν να βρεθούν
µε τους φίλους τους, να ερωτευτούν, αλλά είναι µέσα στο σπίτι
και διαβάζουν και πρέπει να κριθούν µέσα σε τρεις ώρες. Και
µέσα σε αυτές τις τρεις ώρες µπορεί και άριστα παιδιά να γρά-
ψουν σε ένα µάθηµα χειρότερο βαθµό. 

Τι κάνετε εσείς γι’ αυτά τα παιδιά σήµερα; Έρχεστε πάλι εδώ
και κουνάτε το δάχτυλο σε µένα, λέτε ότι είναι λαϊκισµός. Τι είναι
λαϊκισµός; Είναι λαϊκισµός να υπερασπιζόµαστε το δίκιο; Είναι
λαϊκισµός να θέλουµε σε αυτόν τον τόπο να έχουν δυνατότητα
πρόσβασης στη γνώση όλοι ανεξαρτήτως της οικονοµικής δυνα-
τότητάς τους; Αυτά τα ορίζει το Σύνταγµα. Συνταγµατικές αρχές
είναι, δεν είναι λαϊκισµός. 

Κι έρχεστε, λοιπόν, σήµερα, όταν έχει αποκαλυφθεί και ο δό-
λος που αφορά τις κρυφές συναλλαγές, συνδιαλλαγές, προφα-
νώς µε ιδιωτικά συµφέροντα -διότι δεν εξηγείται αλλιώς αυτό
που κάνετε-, αλλά έχει αποκαλυφθεί και ο πυρήνας της δολοπλο-

κίας σας. Και θα γίνω πολύ πιο συγκεκριµένος.
Μιλήσατε λοιπόν για τους µαθητές του «2» και του «3» που δεν

πρέπει να περνάνε στα δηµόσια πανεπιστήµια. Εσείς εδώ όµως
κόβετε άριστους µαθητές, στερείτε τη δυνατότητα σε άριστους
να έχουν πρόσβαση στις σχολές της αρεσκείας τους. Τι έχετε να
πείτε γι’ αυτό; Θα το διορθώσετε αυτό; Σας απασχολεί αυτό; 

Την προηγούµενη βδοµάδα στη Βουλή, κύριε Πρωθυπουργέ,
διάβασα στην Υπουργό -κάποιοι και δικαίως τη χαρακτήρισαν ως
τη χειρότερη Υπουργό από τη Μεταπολίτευση και µετά- µια επι-
στολή ενός µαθητή από το 1ο πρότυπο λύκειο Αθηνών της Πλά-
κας. Η επιστολή αυτή έθετε ακριβώς επί τον τύπον των ήλων το
ζήτηµα αυτό. Άριστος µαθητής, έγραψε εξαιρετικούς βαθµούς
σε όλα τα µαθήµατα, στο ειδικό µάθηµα, επειδή υπήρξε µία ει-
δική βάση πολύ πιο πάνω από «10», δεν κατάφερε να το πιάσει,
δεν θα περάσει στη σχολή επιλογής του.

Σήµερα, θα ήθελα µε προσοχή να ακούσετε µια άλλη επι-
στολή. Είναι επιστολή προφανώς προς την Υπουργό Παιδείας,
αλλά νοµίζω ότι εσείς έχετε την ευθύνη και πρέπει να την ακού-
σετε µε προσοχή. Είναι µιας µαθήτριας, της Ελένης, προερχό-
µενης από ένα γενικό λύκειο του Αγρινίου.

«Φέτος πέρασα και εγώ την επώδυνη διαδικασία των πανελλα-
δικών εξετάσεων σε µια οµολογουµένως δύσκολη χρονιά. Συγ-
κέντρωσα την πολύ υψηλή βαθµολογία των δεκαεννέα χιλιάδων
εννιακοσίων ογδόντα επτά µορίων, αλλά δεν µου δίνεται το δι-
καίωµα να υποβάλω αίτηση για τη Σχολή Μεταφραστικού του Ιο-
νίου Πανεπιστηµίου στην Κέρκυρα, που αποτελεί την πρώτη
σχολή προτίµησής µου. Κι αυτό γιατί, ενώ έγραψα αγγλικά
«17,8», στα γαλλικά δεν κατάφερα για λίγα µόρια να πιάσω την
ειδική βάση εισαγωγής. Πίστευα ότι η µεταρρύθµισή σας σκοπό
είχε να αποκλείσει από τα πανεπιστήµια µαθητές µε βαθµολογίες
«2» και «3», όπως λέγατε. Συγχαρητήρια, λοιπόν, τα καταφέρατε.
Με αποκλείσατε µε γενική βαθµολογία πάνω από δεκαεπτά. Πέ-
τυχε η µεταρρύθµιση, λοιπόν. Μπορείτε να είστε περήφανοι.
Θέλω να επισηµάνω ότι γαλλικά δεν διδάχθηκα ποτέ στο σχολείο
µου, αλλά ο πατέρας µου, ένας φτωχός άνθρωπος, πληρώνει
εδώ και δύο χρόνια φροντιστήριο, προκειµένου να µε βοηθήσει
να πετύχω το όνειρό µου. Τα δύο τελευταία χρόνια λόγω πανδη-
µίας τα µαθήµατα και των γαλλικών γίνονταν διαδικτυακά, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τη σωστή εκµάθησή τους. Πολλές φορές
έχω σκεφτεί αν είναι συνταγµατικό ή αν συµβαίνει σε κάποια
άλλη χώρα να ζητούνται για εισαγωγή σε πανεπιστήµια µαθή-
µατα που δεν έχουν διδαχθεί ποτέ στα σχολεία. Ξέρω τι θα µου
απαντήσετε, ότι µπορώ να υποβάλω αίτηση για κάποια άλλη
σχολή, όµως έχετε ακούσει ποτέ τη λέξη «όνειρο»; Ήταν το
όνειρό µου λοιπόν και µου το στερείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µου το στερείτε µε έναν εντελώς παράλογο τρόπο, αφού

µε κρίνετε ικανή να εισαχθώ στη Γαλλική Φιλολογία Αθηνών µε
την ίδια βαθµολογία στα γαλλικά, αλλά όχι στο Μεταφραστικό
Κέρκυρας. Δηλαδή, µε το σκεπτικό σας µπορώ να διδάξω γαλ-
λικά, αλλά δεν µπορώ να µεταφράσω. Έχει κάποια λογική αυτό;

Για µένα πάντως όχι», λέει η µαθήτρια. «Θα εισαχθώ σίγουρα
σε µια άλλη σχολή. ‘‘Μικρό το κακό’’, θα πείτε. Διαφωνώ», λέει.
«Το κακό είναι µεγάλο. Γι’ αυτό και η κοινωνία είναι αυτή που
είναι σήµερα, µε ανθρώπους που κάνουν τη δουλειά τους απλά
για βιοπορισµό, χωρίς να την αγαπούν πραγµατικά, χωρίς να νιώ-
θουν δηµιουργικοί, χωρίς µεράκι. Αυτή ακριβώς είναι η λέξη.

Θα εισαχθώ, λοιπόν, σε κάποια άλλη σχολή. Όµως, πάντα θα
είστε στη συνείδησή µου εκείνοι που µου στερήσατε το µεράκι».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τι έχετε να απαντήσετε, κύριε Μητσοτάκη; Τι έχετε να απαν-

τήσετε; Μην απαντάτε σε µένα. Απαντήστε στη µαθήτρια. Τι θα
απαντήσετε στην Ελένη; Αφήστε την Αντιπολίτευση. Αφήστε την
Αντιπολίτευση, που δεν ξέρει πού βρίσκεται!

Εσείς έχετε πάρει τέτοια φόρα, έχετε τέτοια αλαζονεία που
δεν ακούτε καν όχι εµάς, αλλά δεν ακούτε τον κόσµο, δεν ακούτε
τους πολίτες. Ζείτε µέσα σε µια γυάλα την οποία έχουν δηµιουρ-
γήσει µέσα ενηµέρωσης που από το πρωί ως το βράδυ βρίσκον-
ται εκεί για να σας αποθεώνουν και νοµίζετε ότι µπορεί να κάνετε
τα πάντα. Δεν µπορείτε να κάνετε τα πάντα, γιατί υπάρχουν και
άνθρωποι. Υπάρχουν και άνθρωποι που έχουν ανάγκες, που
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έχουν όνειρα, που έχουν δικαιώµατα και οι οποίοι βρίσκονται
απέναντί σας τώρα.

Δώστε µια απάντηση, λοιπόν: Γιατί επιµένετε σε αυτό το
έκτρωµα; Γιατί δεν έρχεστε σήµερα εδώ που σας ζητάµε, έστω
την ύστατη στιγµή, να πείτε «κάναµε λάθος, θα τα ξαναδούµε
όλα αυτά»; Δεν απαντάτε σε µένα. Απαντήστε σε αυτά τα παιδιά.

Όµως, πέραν της ιδεοληψίας και πέραν των συµφερόντων που
θέλετε να εξυπηρετήσετε -κακά τα ψέµατα- εγώ το είπα και θα
το πω για άλλη µια φορά καθαρά: Είστε κυνικοί. Μέσα στην παν-
δηµία όλη σας η έγνοια είναι να εξυπηρετήσετε ιδιωτικά συµφέ-
ροντα, αδιαφορώντας για το δηµόσιο συµφέρον. Φέρατε νέο
Πτωχευτικό, για να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα των τραπε-
ζών, αδιαφορώντας αν χάσουν τα σπίτια τους, τις περιουσίες
τους, αν πτωχεύσουν έµποροι, νοικοκυριά, φυσικά πρόσωπα για
πρώτη φορά. Φέρατε το εργασιακό νοµοσχέδιο προκειµένου να
υλοποιήσετε τον σχεδιασµό και να εξυπηρετήσετε τα συµφέ-
ροντα του ΣΕΒ και των µεγαλοεργοδοτών. Καταργήσατε το
οκτάωρο, φέρατε απλήρωτες υπερωρίες. Δηµιουργείτε ένα
κλίµα ασυδοσίας στην αγορά εργασίας σε µια στιγµή όπου όλοι
ψάχνουµε να φυλαχτούµε από όλα όσα συµβαίνουν γύρω µας
και εσείς φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο. Αδιαφορείτε για το δη-
µόσιο συµφέρον προς όφελος των µεγαλοεργοδοτών.

Φέρατε και µια αύξηση 50 λεπτά τη µέρα. Θα τη φέρετε από
το 2022, ενώ έχετε δυόµισι χρόνια κρατήσει τον µισθό καθηλω-
µένο. Σε µια εποχή που η ακρίβεια γιγαντώνεται, εσείς φέρνετε
µια αύξηση που είναι ένα κουλούρι την ηµέρα για τον εργαζό-
µενο -αυτό είναι- και πάλι για να εξυπηρετήσετε συµφέροντα.

Φέρατε το ασφαλιστικό προχθές στη Βουλή, το οποίο δηµι-
ουργεί µια τεράστια τρύπα στα δηµόσια οικονοµικά και σας επι-
σηµαίνει ακόµα και η Επιτροπή Προϋπολογισµού της Βουλής ότι
θα δηµιουργηθεί ζήτηµα σε σχέση µε το δηµόσιο χρέος τα επό-
µενα χρόνια. Άρα, φέρνετε κάτι πολύ ριψοκίνδυνο χωρίς να
υπάρχει ανάγκη µεταρρύθµισης στο ασφαλιστικό σύστηµα -είναι
βιώσιµο το ασφαλιστικό µας σύστηµα- µε µοναδικό στόχο να εξυ-
πηρετήσετε τι; Κάποια ιδιωτικά συµφέροντα που θέλουν να τζο-
γάρουν τα χρήµατα των εργαζοµένων και των ασφαλισµένων.

Τώρα βλέπουµε αυτό που κάνετε στην παιδεία. Γιατί το κάνετε
αυτό; Σας είπα και άλλη φορά σε άλλη συζήτηση εδώ, στη Βουλή
και δεν απαντήσατε, ότι έχετε και µια απολύτως ταξική προσή-
λωση.

Δεν θα αναφερθώ σε όσα είπατε και προεκλογικά και είχαν
γίνει σλόγκαν και viral για τον ψυκτικό από το Περιστέρι. Θα ανα-
φερθώ, όµως, στο γεγονός ότι η δική µας Κυβέρνηση είχε φρον-
τίσει να δώσει µια ειδική ποσόστωση 1% στα παιδιά των νυχτε-
ρινών λυκείων. Δηλαδή, το 1% των εισακτέων αφορούσε απο-
κλειστικά παιδιά των νυκτερινών λυκείων. Διαγωνίζονταν ουσια-
στικά µεταξύ τους για να περάσουν. Γύρω στα εξακόσια παιδιά
ήταν αυτά, αν δεν κάνω λάθος.

Εσείς ήρθατε να εφαρµόσετε την ελάχιστη βάση εισαγωγής,
µε αποτέλεσµα να µη µπορεί προφανώς να περάσει κανένας ή
ελάχιστοι.

Τα παιδιά αυτά, κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι γόνοι ευκατάστα-
των οικογενειών. Ίσως είναι σε έναν άλλον κόσµο από αυτόν που
εσείς έχετε συνηθίσει να ζείτε. Όµως, αυτά τα παιδιά πηγαίνουν
εκεί και δουλεύουν το πρωί και πηγαίνουν το βράδυ για να σπου-
δάσουν και να έχουν τη δυνατότητα, παρ’ ότι δουλεύουν, να
έχουν µια καλύτερη προοπτική στη ζωή τους και τους την κόβετε
και αυτή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτοί είστε και µας λέτε, σήµερα, για την τεχνική εκπαίδευση,

για τις δεξιότητες.
Η άλλη φοβερή καινοτοµία: Προτείνετε ένα δεύτερο µηχανο-

γραφικό για εισαγωγή στα ΙΕΚ. Μα, τι λέτε; Αφού για να εγγρα-
φεί κάποιος στα ΙΕΚ, χρειάζεται µόνο το απολυτήριο. Θέλετε να
καλλιεργήσετε, µάλιστα, την εντύπωση ότι τα ΙΕΚ είναι µέρος της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Κύριε Μητσοτάκη, το συµπέρασµα που βγάζω εγώ, το συµπέ-
ρασµα που βγάζουµε εµείς, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, αλλά
νοµίζω σιγά-σιγά και η πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας, είναι
ότι, πέρα του γεγονότος ότι κάνετε, ας το πω λαϊκά, deals µε
συµφέροντα, εξυπηρετείτε συµφέροντα, αδιαφορώντας για το

δηµόσιο συµφέρον, έχετε και µια ιδιαίτερη εχθρότητα απέναντι
στους νέους, απέναντι στη νεότητα. Κόφτης στα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα, προσλαµβάνετε αστυνόµους στα πανεπιστή-
µια αντί να προσλάβετε καθηγητές, που έχουν ανάγκη. Διότι, αν
θέλουµε να µιλήσουµε τούτη την ώρα για τη σύγκλιση µε τα ευ-
ρωπαϊκά πανεπιστήµια, πρέπει να µιλήσουµε για την αναλογία
καθηγητών και φοιτητών στα ελληνικά και στα ευρωπαϊκά πανε-
πιστήµια.

Προσλήψεις εκπαιδευτικών, λοιπόν, πρέπει να γίνουν και όχι
αστυνοµικών στα δηµόσια πανεπιστήµια.

Αναφέρατε πιο πριν ψευδή στοιχεία για άλλη µια φορά, ότι η
συντριπτική πλειοψηφία όσων µπαίνουν δεν βγαίνουν. Πού τα εί-
δατε αυτά; Απόλυτα συγκρίσιµα είναι τα στατιστικά στοιχεία των
ελληνικών πανεπιστηµίων µε τα ευρωπαϊκά, στο 75%. Το 75%
όσων µπαίνουν στα ελληνικά πανεπιστήµια πλέον αποφοιτούν.
Όµως, έχετε αυτή την εχθρότητα απέναντι στη νεότητα: Κόφτης
στα ΑΕΙ, αστυνόµοι αντί για καθηγητές, στιγµατισµός των νέων
για την πανδηµία, «αυτοί φταίνε για όλα», ξύλο στις πλατείες, κο-
ροϊδία µε το χαρτζιλίκι των 150 ευρώ για να πάνε να εµβολια-
στούν, αύξηση - κουλούρι 50 λεπτά την ηµέρα που αφορά και
τους νέους ανθρώπους -ιδίως ο κατώτατος µισθός- και φυσικά,
αν έχεις γνωριµίες και «κονέ», ρουσφέτια και ένα κράτος το
οποίο επιτελικό µεν, αλλά διπλάσιο σε θέσεις µε «γαλάζια» παιδιά
και golden boys στις ΔΕΚΟ. Αυτή είναι η λογική σας.

Όµως, οι νέοι άνθρωποι επαναλαµβάνω ότι αποτελούν το µέλ-
λον, την προοπτική αυτού του τόπου.

Γι’ αυτό σας ζητώ για άλλη µια φορά, κύριε Μητσοτάκη, το
εξής: Ελάτε έστω και στο και πέντε και συναινέστε σε κάτι το
οποίο δεν θα σας κάνει κακό, καλό θα σας κάνει. Θα µου πείτε:
Γιατί σας το ζητώ εγώ; Θεωρώ ότι σε αυτό το κρίσιµο ζήτηµα που
αφορά το µέλλον των νέων παιδιών δεν έχει τόσο µεγάλη σηµα-
σία η δική µας αντιπαράθεση.

Καλό θα κάνει, λοιπόν, στην ελληνική κοινωνία. Πάρτε πίσω
σήµερα, δεχθείτε τη δική µας τροπολογία. Δεν θέλετε τη δική
µας τροπολογία; Καταθέστε µια δική σας. Πάρτε πίσω, έστω για
φέτος -και να ανοίξει διάλογος τι θα γίνει του χρόνου- την ελάχι-
στη βάση εισαγωγής, αυτή που στερεί τα όνειρα, το µεράκι για
χιλιάδες νέα παιδιά σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λέτε ότι δεν σας ενδιαφέρει, δεν θα το κάνετε, ζείτε σε έναν

άλλο κόσµο. Θεωρείτε ότι η κριτική που σας κάνουµε είναι πα-
ρωχηµένη. Έχετε τυφλωθεί από την αλαζονεία της εξουσίας και
των αυλοκολάκων της εξουσίας, που σας λένε ότι καλπάζετε, πη-
γαίνετε θαυµάσια, θα κερδίσετε όλες τις εκλογικές αναµετρήσεις
που έχετε µπροστά σας, είστε ο µεγαλύτερος, ο µέγιστος των
µεγίστων. Μάλιστα.

Μπορείτε να έχετε οποιαδήποτε αυταπάτη θέλετε. Εµείς,
όµως, συνοµιλούµε µε την κοινωνία και καταλαβαίνουµε ότι η ελ-
ληνική κοινωνία βράζει και έχουµε ευθύνη απέναντι στην ελλη-
νική κοινωνία. Έχουµε ευθύνη όχι να χαϊδέψουµε αυτιά -δύσκολα
θα είναι τα πράγµατα- αλλά τουλάχιστον να κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε για να αποκαταστήσουµε το αίσθηµα της αδικίας, να ξα-
ναφέρουµε σε αυτόν τον τόπο τη δικαιοσύνη και κυρίως, να κά-
νουµε ό,τι µπορούµε για να δηµιουργήσουµε ρεαλιστικές προσ-
δοκίες και ελπίδες.

Όπως, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη -επειδή µε ρωτήσατε και µου
κάνατε κριτική γιατί δίνετε ελπίδα σε αυτά τα παιδιά- όπως λοι-
πόν κάναµε -και το κάναµε πράξη- µε αυτούς που εσείς απολύ-
σατε το 2014 και τους επαναπροσλάβαµε όταν γίναµε Κυβέρ-
νηση, έτσι λοιπόν λέµε σήµερα ότι η αποκατάσταση µιας αδικίας
δεν είναι λαϊκισµός, αλλά είναι βασική αρχή ενός κράτους δι-
καίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και λέµε λοιπόν σήµερα -σας το λέω και κλείνω µε αυτό, γιατί

πραγµατικά έγνοια µου σήµερα είναι να συζητήσουµε αυτό το
κρίσιµο θέµα- κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι η εκτίµησή µου είναι πως η χρονιά που έρχεται θα είναι µια
χρονιά µε ραγδαίες και έντονες εξελίξεις, θα είναι πολύ φορτω-
µένος ο πολιτικός χρόνος, θα είναι ραγδαίες και έντονες οι πολι-
τικές εξελίξεις. Είµαι, λοιπόν, υποχρεωµένος ως Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να σταθώ απέναντι στον ελληνικό
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λαό και να µιλήσω µε ευθύτητα, µε ειλικρίνεια και µε αίσθηση της
ευθύνης. Μια προοδευτική κυβέρνηση µπορεί να ξαναβάλει τον
τόπο σε τροχιά δικαιοσύνης και έχει χρέος να αποκαταστήσει τις
µεγάλες αδικίες. Γι’ αυτό και δεσµεύτηκα και δεσµεύοµαι ξανά,
λέγοντας ότι µε το που θα βρεθεί ο ΣΥΡΙΖΑ στη διακυβέρνηση
της χώρας, εάν σε έναν χρόνο από σήµερα συµβεί αυτό, προφα-
νώς και δεν µπορεί κανείς να κουβαλάει για πάρα πολλά χρόνια,
αλλά εάν µέσα στον επόµενο χρόνο έχουµε τις πολιτικές εκείνες
εξελίξεις που οδηγήσουν στην πολιτική αλλαγή, πράγµα το οποίο
ποθούµε και για το οποίο θα αγωνιστούµε εµείς, και µέσα και έξω
από τη Βουλή, τότε δεσµευόµαστε, πρώτον ότι θα καταργή-
σουµε αυτή την αθλιότητα που εσείς φέρατε, την ελάχιστη βάση
εισαγωγής, και θα επιχειρήσουµε να θεραπεύσουµε τις φετινές
αδικίες, προχωρώντας στην εξής ρύθµιση. Θα ανοίξουµε παράλ-
ληλο µηχανογραφικό, ειδικά για τους υποψηφίους που δεν έχουν
εισαχθεί στο πανεπιστήµιο το 2021 λόγω της ελάχιστης βάσεις
εισαγωγής. Δεν θα πάρουν τη θέση κανενός άλλου να ξέρετε,
γιατί θα µείνουν χιλιάδες κενές θέσεις σε σχολές, οι οποίες
έχουν άξιους καθηγητές, αξίες υποδοµές και προοπτική, οι ο-
ποίες θα κινδυνέψουν να κλείσουν την επόµενη χρονιά, ιδίως στα
περιφερειακά πανεπιστήµια. Τα τµήµατα που πλέον θα είναι προ-
σβάσιµα µέσω του ειδικού µηχανογραφικού σε αυτούς τους υπο-
ψηφίους είναι όσα δεν τους ήταν προσβάσιµα λόγω της ειδικής
βάσης του 2021. Τα µόρια µε τα οποία θα διεκδικήσουν πρό-
σβαση σε αυτά τα τµήµατα είναι τα µόρια που συνέλεξαν το
2021. Θα σεβαστούµε τον αριθµό των συνολικών θέσεων που
διέθεσε η Κυβέρνησή σας για το 2021, δηλαδή, τις εβδοµήντα
επτά χιλιάδες τετρακόσιες δεκαπέντε θέσεις, όµως δεν θα αφή-
σουµε ούτε µία θέση κενή. Ούτε ένας φοιτητής που µπορεί να
σπουδάσει σε ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν θα µείνει
εκτός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και δεν θα κρυφτούµε πίσω από δήθεν αποφάσεις ιδρυµάτων

για να κόψουµε νέες και νέους και αντί για εβδοµήντα επτά χι-
λιάδες πεντακόσιες θέσεις, να δώσουµε, όπως κάνετε σήµερα
εσείς, πενήντα ή εξήντα χιλιάδες.

Άρα, λοιπόν, τον Ιούλιο του 2022 η δέσµευσή µας είναι, εφό-
σον είµαστε στη διακυβέρνηση του τόπου, να ανοίξει ένα παράλ-
ληλο ειδικό µηχανογραφικό αποκλειστικά για υποψηφίους του
2021 οι οποίοι στο µηχανογραφικό που άνοιξε το Ιούλιο του 2021
δεν είχαν πρόσβαση στα τµήµατα λόγω της ελάχιστης βάσης.
Ταυτόχρονα, για τους υποψηφίους που εισήχθησαν, αλλά έπε-
σαν θύµατα των στρεβλώσεων της ειδικής βάσης και των συντε-
λεστών βαρύτητας θα δώσουµε τη δυνατότητα µεταγραφής σε
οµοειδές τµήµα, εφόσον τα συνολικά µόρια εισαγωγής του υπο-
ψηφίου είναι περισσότερα από αυτά του τελευταίου εισακτέου
στο τµήµα που θέλει να µεταγραφεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι µια πράξη αποκατά-
στασης δικαιοσύνης και επαναλαµβάνω πως ό,τι είναι δίκαιο πρέ-
πει να γίνεται πράξη. Δεν είναι υπόσχεση του αέρα. Και βεβαίως
αυτή η θέση και στάση και η δέσµευση δεν µπορεί παρά να συ-
νοδεύεται µε τη δέσµευση που έχουµε και τον σχεδιασµό, τώρα
που είµαστε εκτός µνηµονιακής επιτήρησης, να δώσουµε βάρος
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και στη δευτεροβάθµια, διπλασιά-
ζοντας τη χρηµατοδότηση των ελληνικών πανεπιστηµίων, διπλα-
σιάζοντας τον αριθµό των καθηγητών του πανεπιστηµίου σε
βάθος τετραετίας. Είναι προτάσεις κοστολογηµένες, που έχουν
στόχο, επαναλαµβάνω, την ενίσχυση των πανεπιστηµίων µας. 

Θέλω, κλείνοντας, να απευθυνθώ στους νέους και τις νέες που
σήµερα αισθάνονται αποτυχηµένοι, ενώ τα πήγαν εξαιρετικά
καλά στις πανελλαδικές εξετάσεις, και σε χιλιάδες άλλους που
δεν τα πήγαν τόσο καλά, αλλά θα µπορούσαν να είχαν εισαχθεί,
και σήµερα εξαιτίας της στάσης της Κυβέρνησης βρίσκονται
εκτός. Θέλω να τους πω ότι δεν αποτύχατε. Μην το θεωρείτε σαν
µια προσωπική ήττα. Είσαστε θύµατα, δυστυχώς, ενός εκδικητι-
κού συστήµατος, που δεν έχει βασιστεί σε καµµία ακαδηµαϊκή
µελέτη, παρά µονάχα σε πολιτικές σκοπιµότητες. Είσαστε θύ-
µατα µιας φανατισµένης, εµµονικής Κυβέρνησης, που νοµίζει ότι
διαλύοντας τη δηµόσια παιδεία θα εκδικηθεί τους πολιτικούς της
αντιπάλους. Στην πραγµατικότητα σκάβει τον λάκκο της ελληνι-
κής κοινωνίας. 

Δεν θα το αφήσουµε αυτό να συµβεί. Θα είµαστε δίπλα σας,
αλλά κοιτάξτε µπροστά. Το µέλλον σας ανήκει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Για να κάνουµε µια

παρέκβαση, πριν δώσω τον λόγο στην κ. Γεννηµατά, διακρίνω
στους συναδέλφους κάτω τον κ. Κώστα Μπάρκα, ο οποίος εκ µέ-
ρους της Βουλής οφείλω να πω ότι έτρεξε πρόσφατα στο Zagori
Mountain Running. Έτρεξε τον ηµιµαραθώνιο βουνού, είκοσι ένα
χιλιόµετρα, εκπροσώπησε το σύνολο της Βουλής και πήγε καλά.
Υπάρχουν και αυτά τα πράγµατα. Είναι ένας δηµοφιλής και διε-
θνής αγώνας στο Ζαγόρι, που έχει διεθνή προσέλευση.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Λοιπόν, τον λόγο έχει τώρα η κ. Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής, για το
δικό της δεκαπεντάλεπτο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλα-
γής): Κύριε Πρόεδρε, ευτυχώς που κάνατε αυτή την παρέµβαση
και αλλάξατε λίγο το κλίµα της συζήτησης, γιατί εδώ και µία ώρα
παρακολουθούµε τα αποτελέσµατα αυτού του ψευτοδικοµµατι-
σµού και στο θέµα της εκπαίδευσης, µια συζήτηση που δεν οδη-
γεί πουθενά, που δεν λύνει προβλήµατα, που δεν µπαίνει στην
ουσία των θεµάτων. Ακούσαµε από τη µία πλευρά τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας να περιγράφει όλα όσα δεν κάνει αυτό το νο-
µοσχέδιο και από την άλλη µεριά τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, µε έναν άκρατο λαϊκισµό, ενώ ευθύνονται για
την ισοπέδωση της εκπαίδευσης, ακόµα και την ισοπέδωση ζη-
τηµάτων της ξένης γλώσσας, να εκµεταλλεύεται ακόµα και τα
όνειρα των νέων ανθρώπων. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να σκύψουµε µε σοβαρότητα, µε σύνεση,
µε συνεννόηση όλες οι πολιτικές δυνάµεις στα θέµατα της εκ-
παίδευσης, για να δούµε τα προβλήµατα και να δώσουµε επιτέ-
λους λύσεις που δεν δίνονται µέσα από αυτό το σχέδιο νόµου
της Κυβέρνησης. Και φυσικά δεν µπορούµε να συζητάµε εδώ, σ’
αυτήν την Αίθουσα, σαν να µην συµβαίνει τίποτα άλλο σε αυτήν
τη χώρα. Διότι τα προβλήµατα είναι πολλά. 

Ξεκινώ από το µεγάλο πρόβληµα της πανδηµίας, γιατί το τέ-
ταρτο κύµα είναι εδώ. Είµαστε ξανά αντιµέτωποι µε µια απειλή
υγειονοµική, κοινωνική και οικονοµική. Παρά τις εκκλήσεις και
τις προειδοποιήσεις του Κινήµατος Αλλαγής να µην επαναληφθεί
η περσινή χαλάρωση, να υπάρξει επιτέλους ένα σχέδιο και να
εφαρµοστεί αποτελεσµατικά και να επιταχυνθούν οι εµβολιασµοί,
δυστυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αγνόησε τις
προτάσεις µας, καλλιέργησε για άλλη µια φορά τον εφησυχασµό
και επαναλαµβάνει ακριβώς τα ίδια λάθη. Λανθασµένοι χειρισµοί,
που κόστισαν και στην εµπιστοσύνη των πολιτών. Επικρατεί ένα
αλαλούµ. Τη µια µέρα ο ένας υπουργός απειλεί και ανακοινώνει
µέτρα και την εποµένη συνάδελφοί του τον ακυρώνουν στεγνά.
Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και στελέχη της Κυβέρνησης επιλέ-
γουν έναν απόλυτα διχαστικό λόγο, χωρίζοντας αυτήν τη στιγµή
την κοινωνία σε αντιεµβολιαστές και µη, ενώ θα έπρεπε να φρον-
τίσουν να απαντήσουν στον προβληµατισµό και στα ερωτηµατικά
όσων προβληµατίζονται για το εµβόλιο, κάτι που θα έπρεπε να
έχουν κάνει εδώ και πάρα πολλούς µήνες. Ασχολήθηκαν µε την
επικοινωνία µόνο του ζητήµατος και τον έλεγχο µέσα από αυτήν
των µέσων ενηµέρωσης. 

Μπορεί να σκέφτεστε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι σας βολεύει
αυτή η πόλωση, αυτός ο νέος διχασµός, γιατί κρύβονται όλα τ’
άλλα προβλήµατα και αναγκάζετε την ελληνική κοινωνία να µπει
σε δύο στρατόπεδα και να επιλέξει στρατόπεδο. Σας λέω όµως
ότι αυτός ο νέος διχασµός είναι εξαιρετικά επικίνδυνος και για
τη δηµόσια υγεία και για την κοινωνική συνοχή και τελικά για την
ίδια την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Το δικό µας µήνυµα είναι ξεκάθαρο. Ενηµερωνόµαστε. Ακούµε

τη φωνή της λογικής και της επιστήµης. Λέµε «ναι» στον εµβο-
λιασµό και «όχι» στον διχασµό. Νοιαζόµαστε. Γι’ αυτό εµβολια-
ζόµαστε. Έχουµε ξεκινήσει στο Κίνηµα Αλλαγής τη δική µας
καµπάνια. Κάνουµε ό,τι περνάει από το δικό µας χέρι.  Την κύρια
όµως ευθύνη την έχετε εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ. Επιτέλους,
αναλάβετε τις ευθύνες που σας αναλογούν!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη σκιά της πανδηµίας, η Νέα
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Δηµοκρατία φτιάχνει µια Ελλάδα για λίγους. Το κοµµατικό κρά-
τος επανιδρύθηκε κόντρα σε κάθε έννοια αξιοκρατίας και απο-
τελεσµατικότητας. Αντί διαφάνειας έχουµε fast track φωτογρα-
φικές διατάξεις για µια κοµµατική και επιχειρηµατική ελίτ. Αντί
για πολυφωνία έχουµε την επιχείρηση χειραγώγησης της ενηµέ-
ρωσης. Αντί µεταρρυθµίσεων έχουµε απορρύθµιση κατακτήσεων
και καταπάτηση δικαιωµάτων. Αντί ασφάλειας για τον πολίτη
έχουµε βαριά εγκληµατικότητα. Και βεβαίως, αντί για εθνική συ-
νεννόηση και νέα εθνική στρατηγική έχουµε µία εξωτερική πολι-
τική που χαρακτηρίζεται αµυντική και παθητική. 

Με την ευκαιρία, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω:
Όταν γυρίσατε από το τελευταίο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο δηλώ-
σατε απόλυτα ικανοποιηµένος από τον τρόπο µε τον οποίο οι Ευ-
ρωπαίοι χειρίστηκαν τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την
Τουρκία και τις προκλήσεις της. Σήµερα, µετά από την προσπά-
θεια της Τουρκίας να προχωρήσει σε τετελεσµένα στην Κύπρο,
εξακολουθείτε να δηλώνετε ικανοποιηµένος από τους χειρι-
σµούς και τους δικούς σας αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µέχρι σήµερα απέναντι στα θέµατα αυτά; Θα ήθελα µια απάν-
τηση, γιατί φαντάζοµαι ότι θα δευτερολογήσετε.

Το υπό συζήτηση, λοιπόν, νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα δείγµα
στον ευαίσθητο τοµέα της παιδείας για τις συντηρητικές πολιτι-
κές της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, συντηρητικές πο-
λιτικές που επεκτείνονται σε όλο το φάσµα της πολιτικής ζωής.
Θα έλεγα ότι τα στελέχη αυτής της Κυβέρνησης, ακόµα και οι
Βουλευτές της, συναγωνίζονται στο ποιος θα επιδείξει ότι είναι
ο πιο δεξιός, ο πιο συντηρητικός.

Όλα για τους λίγους και τους ισχυρούς, που θα πάρουν και τη
µερίδα του λέοντος από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης.
Αυτό πια είναι απολύτως ξεκάθαρο και νοµίζω ότι κανένας σε
αυτόν τον τόπο δεν έχει την παραµικρή αµφιβολία. Η στρόφιγγα
των χρηµατοδοτήσεων αλλά και των επενδύσεων για τους µικρο-
µεσαίους έχει κλείσει από την πλευρά σας και τους έχετε αφήσει
µόνους τους να αντιµετωπίζουν τη δίνη των προβληµάτων από
τις επιπτώσεις της πανδηµίας. 

Η ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας έχει πάει στις κα-
λένδες, κύριε Πρωθυπουργέ. Η αναγνώριση της προσφοράς των
ανθρώπων του, των υγειονοµικών, παρέµεινε στο χειροκρότηµα
από τα µπαλκόνια πριν κάνα χρόνο. Και απ’ ό,τι φαίνεται, έρχεται
η ώρα που θα κλείσουν δηµόσιες µονάδες προς όφελος των µε-
γάλων ιδιωτικών συµφερόντων στον χώρο της υγείας. 

Να πάµε στους εργαζόµενους; Οι εργαζόµενοι πρέπει να τα
βγάλουν πέρα µε τη συµβολική αύξηση των 13 ευρώ που ανα-
κοινώσατε. Και έχουν να τα βγάλουν πέρα µε την καθόλου συµ-
βολική αύξηση όλων των τιµών. Έχουµε τεράστια ακρίβεια αυτή
τη στιγµή, που επιδεινώνεται κάθε µέρα που περνάει, και δεν
έχετε κάνει τίποτα για να το αντιµετωπίσετε. Και, βεβαίως, είναι
χωρίς δικαιώµατα και µε υπονοµευµένες τις συµβάσεις µετά από
τον νέο εργασιακό νόµο.

Την ίδια στιγµή εδώ στη Βουλή φέρατε προς συζήτηση ένα νο-
µοσχέδιο που θα µειώσει δραµατικά τις επικουρικές συντάξεις
και οι µόνοι ωφεληµένοι θα είναι οι εταιρείες διαχείρισης κεφα-
λαίων και, τελικά, οι ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες. Εγκατα-
λείπετε συνειδητά τον πολίτη. Μετατρέπετε σε κανόνα το «ό-
ποιος επιβιώσει από µόνος του». Αντιµετωπίζετε κάθε συλλογική
έκφραση ως εχθρό σε όλα τα επίπεδα. Αυταρχισµός, κοµµατι-
σµός και αδιαφάνεια κυριαρχούν. Και, βέβαια, οι κοινωνικές ανι-
σότητες διευρύνονται κάθε µέρα.

Η ίδια ακριβώς αντίληψη κυριαρχεί και στην παιδεία, σε ό,τι
έχετε φέρει µέχρι σήµερα. Σε νοµοσχέδια, σε υπουργικές απο-
φάσεις, ένα είναι το µοτίβο: επιβολή, έλεγχος, συµµόρφωση. 

Η ψηφιακή επανάσταση απαιτεί αλλαγές και µεταρρυθµίσεις.
Είναι ξεκάθαρο. Αν ρωτήσει κάποιος αν σήµερα χρειάζεται µια
βαθιά µεταρρύθµιση στην εκπαίδευση, η απάντηση είναι «ναι»,
για να µπορέσουν να δοθούν πραγµατικά ίσες ευκαιρίες στους
νέους, και αυτούς που είναι «πάνω και αυτούς που είναι κάτω
από το ποτάµι». Αλλαγές όµως που θα έπρεπε να αποτελούν τη
συνέχεια και την προσαρµογή στις νέες συνθήκες της ελληνικής
κοινωνίας, των σηµαντικότατων µεταρρυθµίσεων και τοµών και
αλλαγών που έγιναν τα προηγούµενα χρόνια από τις κυβερνή-
σεις του ΠΑΣΟΚ και αντέχουν µέχρι και σήµερα και στον τοµέα

της παιδείας.
Εσείς όµως τι κάνετε; Πάτε µε όπισθεν ολοταχώς. Κυριαρχούν

αντιλήψεις παλιές, ξεπερασµένες, βαθιά αυταρχικές, ταυτό-
χρονα µε την ανικανότητα και την αναποτελεσµατικότητα, όπως
φάνηκε µέσα στην πανδηµία. Τι να πρωτοθυµηθούµε; Να θυµη-
θούµε ότι δεν πάρθηκε κανένα ουσιαστικό µέτρο για να παρα-
µείνουν τα σχολεία ανοιχτά; Το µόνο που κάνατε ήταν να
ανακοινώνετε πότε θα κλείνουν και πότε θα ανοίγουν. Δεν στη-
ρίξατε ούτε την εξ αποστάσεως εκπαίδευση ως οφείλατε. Αφή-
σατε µόνους τους εκπαιδευτικούς να τα βγάλουν πέρα. Το
αποτέλεσµα είναι ότι σήµερα υπάρχουν σοβαρά µαθησιακά κενά
στους µαθητές µας.

Να θυµηθούµε τη διατήρηση των απαράδεκτων νόµων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τα στελέχη της εκπαίδευσης, που η µόνη αλλαγή είναι
ότι αντικαταστάθηκαν τα «ροζ» στελέχη από τα «γαλάζια», χωρίς
κανένα απολύτως κριτήριο; Να θυµηθούµε την εξίσωση των δι-
πλωµάτων των κολλεγίων µε αυτά από τα πανεπιστήµια και τα
πολυτεχνεία και, βεβαίως, την υποβάθµιση της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης; Βεβαίως, κύριε Πρωθυπουργέ, υπάρχει τεράστιο
έλλειµµα σήµερα στο παραγωγικό, µάλιστα, µοντέλο που εµείς
επιδιώκουµε από εξειδικευµένους ανθρώπους στην παραγωγή,
όµως, δεν κάνετε τίποτα απολύτως γι’ αυτό. Αντίθετα, υποβαθ-
µίζετε κι άλλο την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Να θυµηθούµε την αυταρχική και αντιδηµοκρατική αντιµετώ-
πιση των εκπαιδευτικών; Για πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση
έχουµε υπηρεσιακά συµβούλια χωρίς τη συµµετοχή αιρετών εκ-
προσώπων των εκπαιδευτικών. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει ποτέ µετά
τη δικτατορία.

Να θυµηθούµε τον νόµο που ισοπέδωσε τα δικαιώµατα των
ιδιωτικών εκπαιδευτικών, την επαναφορά πολιτικών ξεπερασµέ-
νων, την αναγραφή ξανά της διαγωγής στα απολυτήρια; Σε ποια
εποχή βρισκόµαστε; Στον Μεσαίωνα βρισκόµαστε;

Να θυµηθούµε τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν από τις
πρόχειρες κυβερνητικές επιλογές -µεγάλη συζήτηση έχει γίνει
σήµερα γι’ αυτό- για την εισαγωγή στα ΑΕΙ; Μα κανένας µας απο-
λύτως δεν θέλει να εισάγονται στα πανεπιστήµια µαθητές µε «4»
και «5» . Δεν µπορείτε, όµως, να αποκλείετε αριστούχους από τις
σχολές της επιλογής τους. Είναι απίστευτη η προχειρότητά σας
και πρέπει να λύσετε άµεσα το πρόβληµα που έχετε δηµιουργή-
σει.

Από την άλλη µεριά, λαµβάνετε µέτρα απολύτως διοικητικά
µέσα στην πανδηµία, ενώ σας έλεγαν όλοι να µην το κάνετε µέσα
στην πανδηµία. Έρχεστε και βάζετε έναν κόφτη µε µια διοικητική
µατιά και δεν κάνετε απολύτως τίποτα για να ανέβει το επίπεδο
της εκπαίδευσης και να σταµατήσουν να γράφουν αυτούς τους
βαθµούς οι µαθητές µας. Δεν σας προβληµατίζει αυτό; Τι κάνετε
για να σταµατήσει αυτό; Διότι και την επόµενη χρονιά θα γρά-
ψουν «4» και «5». Θα έχουµε άλλες µερικές χιλιάδες έξω από οτι-
δήποτε, στο περιθώριο, χωρίς προοπτική, χωρίς άλλες εκπαιδευ-
τικές διαδικασίες και διαδροµές; 

Επιµένετε, λοιπόν, σε αποσπασµατικές παρεµβάσεις, σ’ ένα
ξεπερασµένο πια από τις εξελίξεις σύστηµα, που κρίνει τον µα-
θητή µόνο σε µια στιγµή, στιγµιαία. Αυτή είναι µια τεράστια αδι-
κία, που έχει ξεπεραστεί σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη. Όλη η
υπόλοιπη Ευρώπη επιλέγει το εθνικό απολυτήριο. Αυτή είναι και
η δική µας πρόταση, η βασική µας πρόταση. Αυτή είναι η βασική
µεταρρύθµιση που χρειάζεται αυτή τη στιγµή η εκπαίδευση µαζί
µε την αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών
στο σχολείο.

Οδηγείτε, λοιπόν, αυτή την ώρα δεκάδες χιλιάδες νέους να γί-
νουν αναγκαστικοί πελάτες των ιδιωτικών κολλεγίων, γιατί δεν
έχετε φροντίσει την ίδια στιγµή να αναπτύξετε ένα σύγχρονο και
αποτελεσµατικό σύστηµα επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Παίρ-
νετε αποφάσεις και τους οδηγείτε στο πουθενά, ενώ έπρεπε να
δώσετε µεγάλο βάρος στην επαγγελµατική εκπαίδευση. Αντί η
συζήτησή µας να είναι πώς θα λύσουµε την ουσία του προβλή-
µατος και πώς θα δώσουµε διέξοδο και ευκαιρίες σ’ όλα αυτά τα
παιδιά, πώς θα δώσουµε τις ειδικότητες που χρειάζεται το νέο
παραγωγικό µοντέλο της χώρας, στήνετε έναν καυγά και µια «κο-
κοροµαχία» και εκµεταλλεύεστε τα όνειρα των νέων παιδιών.
Φτάνει, λοιπόν, ως εδώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Χρειάζεται ουσιαστική συζήτηση σε άλλον τόνο, στην καρδιά

των προβληµάτων, όχι πάλι επικοινωνία και άκρατος λαϊκισµός
και από τις δυο πλευρές. Είναι προφανές ότι αυτή σας η πολιτική
δεν χτίζει την απαραίτητη συναίνεση και συνεννόηση για να πάµε
µπροστά στα ζητήµατα αυτά. Είναι ολοφάνερο ότι πολώνετε την
κατάσταση και σ’ αυτόν τον τοµέα µε επιλογή σας. Έτσι έχουµε
σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αποτελεί άλλη µια χαµένη ευκαιρία
για την παιδεία.

Τι κάνετε µ’ αυτό το νοµοσχέδιο στ’ αλήθεια, πέρα απ’ ό,τι µας
είπατε; Διαµορφώνετε ένα ασφυκτικό και αυταρχικό πλαίσιο δι-
οίκησης της εκπαίδευσης. Πολλαπλασιάζετε τα στελέχη της εκ-
παίδευσης, αλλά τα επιλέγετε µε απόλυτα κοµµατικό έλεγχο. Τι
να το κάνω, λοιπόν, που έρχεστε και λέτε ότι αυξάνονται οι σύµ-
βουλοι, όταν τους βάζετε αυτόν τον ασφυκτικό κοµµατικό έλεγ-
χο; Πού είναι η αξιοκρατία, η αντικειµενικότητα, η σχέση εµπι-
στοσύνης; Περνάτε από τον συγκεντρωτισµό, που έχετε ήδη,
στον υπερσυγκεντρωτισµό. 

Αναιρεί το σχέδιο νόµου τη συλλογική λειτουργία του σχο-
λείου. Αίρεται ο συλλογικός ρόλος του συλλόγου διδασκόντων,
που ήταν βασικό στοιχείο της δηµοκρατικής µεταρρύθµισης του
ΠΑΣΟΚ, του ν.1566/85, εµβληµατικού νόµου. Εσείς επαναφέρετε
στην ουσία το µοντέλο του σχολείου των δεκαετιών του 1920.
Εκεί πίσω µάς πηγαίνετε. Ο εκπαιδευτικός αντιµετωπίζεται από
εσάς ως ένας απλός εφαρµοστής διοικητικών εντολών. Αλήθεια,
αυτό θα κάνει; Αυτό το πολύ πυκνό και αυστηρό σύστηµα ελέγ-
χου τελικά µειώνει τη δηµιουργικότητα του εκπαιδευτικού, του
φυλακίζει την πρωτοβουλία, ενώ θα έπρεπε να την ενθαρρύνετε.
Στην ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση θα έπρεπε να δουλέψουµε. 

Βέβαια, µε την προτεινόµενη διαµόρφωση των σχολικών συµ-
βουλίων το σχολείο δεν θα έχει καν την ευθύνη της λειτουργίας
του και των αποφάσεών του. Ο παιδαγωγικός λόγος υποτάσσε-
ται στις επιλογές µιας αυταρχικής διοίκησης. Αυτό κάνετε, κύριε
Πρωθυπουργέ. Η απουσία εκπροσώπων των εκπαιδευτικών από
τα συµβούλια ανατρέπει κάθε στοιχείο αντικειµενικότητας, αξιο-
κρατίας και τελικά διαφάνειας. 

Συµπέρασµα; Αντί για καινοτοµία και µεταρρύθµιση, έχουµε
µια αντιµεταρρύθµιση, που δηµιουργεί έναν κοµµατικό στρατό.
Ενισχύετε τη γραφειοκρατία και τον συγκεντρωτισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι τυχαίο που και το νο-
µοσχέδιο αυτό δεν αποτελεί προϊόν ουσιαστικής διαβούλευσης
ούτε µε τα πολιτικά κόµµατα ούτε µε τους εκπαιδευτικούς και τις
οργανώσεις τους ούτε µε την ελληνική κοινωνία. Είναι πολύ χα-
ρακτηριστικό ότι µετά τη λήξη της δηµόσιας διαβούλευσης προ-
στέθηκαν τριάντα άρθρα. Ποια διαβούλευση, λοιπόν, ποια
συζήτηση, ποια συνεννόηση; 

Βέβαια, από την άλλη µεριά θέλω να επαναλάβω ότι δεν µας
εκπλήσσει καθόλου η εµµονή του Υπουργείου Παιδείας στη δια-
τήρηση των καταστροφικών επιλογών της διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. «Γαλάζιος» ΣΥΡΙΖΑ και ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή το δίδυµο
Μητσοτάκη - Τσίπρα, έχει πια δοκιµαστεί στην πράξη. Βολεύον-
ται και οι δύο σε µια κοινωνία χαµηλών προσδοκιών, εντάσεων
και διχασµού, αλλά έτσι δεν πάµε µπροστά.

Διατηρείτε, κύριε Πρωθυπουργέ, το «κουτσουρεµένο» σχολείο
ως τη µία και τέταρτο που υποβάθµισε τη δηµόσια εκπαίδευση
και κατάργησε χιλιάδες θέσεις δασκάλων και εκπαιδευτικών ει-
δικοτήτων. Δεν επαναφέρετε τη λειτουργία του ολοήµερου σχο-
λείου, δηµοτικού και νηπιαγωγείου, και βέβαια δεν περιγράφετε
κανένα σύστηµα επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών, ούτε επανα-
φέρονται θεσµοί όπως τα περιφερειακά επιµορφωτικά κέντρα. 

Μας είπατε ότι θα υπάρχει διαρκής επιµόρφωση των εκπαι-
δευτικών ως συνέχεια της αξιολόγησης. Πώς, µε ποιες δοµές;
Δεν υπάρχουν. Έχουν καταργηθεί κι εσείς δεν τις επανασυστή-
νετε. Η επιµόρφωση που λέτε θα µείνει στα χαρτιά, είναι στα
λόγια. Είναι άλλη µια συζήτηση για την επικοινωνία. Ουσία δεν
υπάρχει, τουλάχιστον αυτή τη στιγµή που µιλάµε.

Στο νοµοσχέδιο, λοιπόν, εµείς ψηφίζουµε «όχι» επί της αρχής,
γιατί εκφράζουµε µια εντελώς διαφορετική αντίληψη για την ποι-
ότητα και τον προσανατολισµό της εκπαίδευσης στη σύγχρονη
εποχή. 

Γνωρίζουµε ότι το Υπουργείο Παιδείας επιχειρεί για καθαρά

επικοινωνιακούς λόγους να αποπροσανατολίσει τη συζήτηση
από την ουσία του νοµοσχεδίου µε διάφορες διατάξεις. Παρα-
δείγµατος χάριν, επαναφέρει δικές µας διατάξεις -όπως τον
θεσµό του µέντορα για τους νεοδιόριστους- είτε διατάξεις που
προωθούν µια περιγραφική διαδικασία αξιολόγησης των εκπαι-
δευτικών. Εµείς αυτά τα άρθρα θα τα υπερψηφίσουµε, παρά τον
ελλιπή και αποσπασµατικό τους χαρακτήρα, γιατί όταν λέµε ότι
είµαστε υπέρ της αξιολόγησης, εµείς το εννοούµε και το κά-
νουµε καθαρά. 

Όµως, οφείλουµε να τονίσουµε ότι για εµάς αξιολόγηση, πέρα
από την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, σηµαίνει αξιολόγηση
προγραµµάτων, δοµών, στελεχών, σηµαίνει καλλιέργεια και δια-
µόρφωση κουλτούρας αξιολόγησης µε στόχο τη βελτίωση της
λειτουργίας του σχολείου και σηµαίνει βεβαίως και εφαρµογή
ενός συστήµατος εσωτερικής αξιολόγησης για την ενίσχυση της
παρεχόµενης παιδείας. Εµείς µε λίγα λόγια θεωρούµε την αξιο-
λόγηση ως ένα µέσο για να πετυχαίνουµε σοβαρούς, σηµαντι-
κούς και υψηλούς εκπαιδευτικούς στόχους κάθε φορά και να
πηγαίνουµε ακόµα καλύτερα, ακόµα πιο ψηλά υπέρ των µαθητών
µας, που το έχουν τεράστια ανάγκη αυτή τη στιγµή και όλα τα
αποτελέσµατα των διαγωνισµών δείχνουν ότι πρέπει να παρέµ-
βουµε άµεσα.

Η αξιολόγηση για εµάς δεν είναι τιµωρητική, δεν είναι µέσο
ελέγχου, δεν είναι µέσο συµµόρφωσης και βεβαίως πρέπει να
συνοδεύεται από ουσιαστική, πραγµατική επιµόρφωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άµεση ευθύνη της σηµερινής Κυ-

βέρνησης είναι η προετοιµασία της νέας σχολικής χρονιάς, ώστε
να προστατευθεί η υγεία των µαθητών και των εκπαιδευτικών,
αλλά ταυτόχρονα να καλυφθούν και τα µαθησιακά κενά.

Ερωτώ, λοιπόν: Πώς θα ανοίξουν τα σχολεία; Ποια είναι η προ-
ετοιµασία για το φθινόπωρο µε αυτούς τους δύο στόχους, την
υγειονοµική ασφάλεια και την κάλυψη των µαθησιακών κενών; 

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Θα πρέπει να ολοκληρωθεί κατά
προτεραιότητα ο εµβολιασµός των εκπαιδευτικών, αλλά επιτέ-
λους να περιληφθούν και όλοι οι εργαζόµενοι στην εκπαίδευση.
Δεν µπορεί οι καθαρίστριες των σχολείων να µην είναι σε προτε-
ραιότητα να εµβολιαστούν µαζί µε τους εκπαιδευτικούς. Βεβαίως
ο ΕΟΔΥ, όπως φωνάζουµε εδώ και τόσους µήνες, θα πρέπει να
κάνει δειγµατοληπτικούς ελέγχους στα σχολεία µε δική του ευ-
θύνη. Δεν µπορούµε να στηριζόµαστε µόνο στο self-test και στην
ατοµική ευθύνη του κάθε µαθητή και της οικογένειάς του.

Η ύλη είναι ένα τεράστιο θέµα για την επόµενη χρονιά. Εµείς
θεωρούµε ότι πρέπει να αναδιαταχθεί, µε την ευθύνη του Ινστι-
τούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, και να προβλεφθεί πρόγραµµα
ενισχυτικής διδασκαλίας, έτσι ώστε αυτά τα µαθησιακά κενά που
δηµιουργήθηκαν να µη γίνουν µαθησιακό έλλειµµα για µια ολό-
κληρη γενιά. 

Αυτό σηµαίνει ότι πέρα από την κάλυψη των κενών για τα
οποία έχετε προβλέψει και έχετε προχωρήσει σε προσλήψεις,
πρέπει να δείτε ειδικές προσλήψεις, για να µπορέσουν να γίνουν
µαθήµατα ενισχυτικής διδασκαλίας και να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα που δηµιουργήθηκε τις προηγούµενες δύο χρονιές, ώστε
να µην προστεθεί και τρίτη. 

Και, βεβαίως, από τώρα να σχεδιάσετε και να βρείτε αίθουσες,
όπου αυτό είναι εφικτό, για να αποφευχθεί ο συνωστισµός στις
τάξεις, γιατί όλα δείχνουν ότι το πρόβληµα θα είναι µεγάλο και
τον Σεπτέµβριο. 

Εµείς, λοιπόν, νοιαζόµαστε για όλους τους µαθητές, και για
τους άριστους και για τα πίσω θρανία, γιατί µια κοινωνία πάει
µπροστά, όταν όλοι οι πολίτες της έχουν πρόσβαση στη µάθηση,
στη γνώση, στην εκπαίδευση, στην καινοτοµία. Δεν µπορεί να
προχωρήσει µια κοινωνία µπροστά µονάχα µε το 1/3 των πολιτών
της. 

Αυτή είναι η τεράστια διαφορά µας από όλες τις πολιτικές που
εφαρµόζετε στον τοµέα της παιδείας, κύριε Πρωθυπουργέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Εµείς, λοιπόν, από τη µεριά µας επιδιώκουµε τη συνεννόηση.

Για αυτό και για εµάς το πρώτο θέµα είναι η επανασύσταση του
Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας, γιατί εκεί θα κριθούν και θα συγ-
κριθούν οι απόψεις όλων των πολιτικών δυνάµεων. 
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Στο Κίνηµα Αλλαγής πιστεύουµε ότι η παιδεία είναι εθνική υπό-
θεση. Αυτό πάντα πίστευε και το ΠΑΣΟΚ και προχώρησε στις µε-
γάλες αλλαγές και τοµές, που προήλθαν από εξαντλητικό διά-
λογο µε τους ενδιαφερόµενους. Για αυτό είναι µεταρρυθµίσεις
δηµοκρατικές, προοδευτικές, που άντεξαν στο πέρασµα του
χρόνου, εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις και στον τοµέα της παι-
δείας. 

Και έχουµε ολοκληρωµένες προτάσεις και για το ψηφιακό δη-
µόσιο σχολείο και για το εθνικό απολυτήριο, που είναι ο δρόµος
ο δικός µας για την εισαγωγή στα ΑΕΙ, και για την απελευθέρωση
και αναβάθµιση των δηµόσιων πανεπιστηµίων, αλλά και για την
αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, τελικά για την
αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας, µε στόχο, πριν από όλα, την
προσφορά ίσων ευκαιριών σε όλους τους νέους, την ανάπτυξη
οικολογικής συνείδησης στους µαθητές, την καλλιέργεια ενός
συστήµατος ανθρωπιστικών αξιών µέσα από το σχολείο για έναν
πολίτη µε δηµοκρατικές αρχές, που θα συµµετέχει στον δηµόσιο
βίο, που θα έχει εφόδια, δεξιότητες για να στηριχθεί η πράσινη
ανάπτυξη, που είναι το δικό µας µοντέλο παραγωγής, µε γνώσεις
και µε καινοτοµία για µια ανοιχτή κοινωνία. 

Είναι πολύ µεγάλο στοίχηµα η παιδεία. Χρειάζεται όραµα.
Χρειάζεται έµπνευση. Είναι πολύ µεγάλη υπόθεση για να την α-
φήσουµε στα χέρια της συντηρητικής παράταξης. Για αυτό διεκ-
δικούµε πρωταγωνιστικό ρόλο στο Κίνηµα Αλλαγής, για να κά-
νουµε πράξη τη νέα αλλαγή και στην παιδεία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει τώρα ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας, για να δευτερολογήσει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κατ’ αρχάς, χαίροµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που η συ-
ζήτηση ουσιαστικά περιορίστηκε στα ζητήµατα της παιδείας.

Πράγµατι, κύριε Τσίπρα, µην ανησυχείτε. Θα έχουµε καιρό να
συζητήσουµε και τα υπόλοιπα θέµατα, τα οποία έχουν να κάνουν
µε τον ευρύτερο δηµόσιο διάλογο και την ποιότητα του δηµόσιου
λόγου. Θα τα κουβεντιάσουµε αυτά σε άλλη ευκαιρία.

Επιτρέψτε µου µόνο µια εισαγωγική τοποθέτηση-απάντηση σε
όσα είπε η κ. Γεννηµατά για τα ζητήµατα της πανδηµίας. 

Κυρία Γεννηµατά, όταν αγωνιζόµαστε να πείσουµε συµπολίτες
µας ότι πρέπει να εµβολιαστούν, δεν διχάζουµε τους πολίτες.
Χρησιµοποιούµε τον ορθό λόγο και την επιστηµονική γνώση για
να επιχειρηµατολογήσουµε στέρεα, γιατί ο εµβολιασµός είναι η
µόνη απάντηση για να µπορέσουµε να τελειώνουµε µε τον
εφιάλτη της πανδηµίας. 

Είναι διχαστική πολιτική αυτή; Εξηγήστε µου πώς ακριβώς αν-
τιλαµβάνεστε τον διχασµό σε µια Κυβέρνηση, η οποία δεν κάνει
τίποτα παραπάνω και τίποτα λιγότερο από αυτό το οποίο προ-
σπαθούν να κάνουν όλες οι κυβερνήσεις του κόσµου. Διότι η επι-
φυλακτικότητα µε τους εµβολιασµούς, όπως γνωρίζετε καλά, δεν
είναι ελληνικό φαινόµενο, είναι παγκόσµιο φαινόµενο. Έχουµε
συµπολίτες µας οι οποίοι ιδεολογικά µπορεί να κατατάσσονται
στην κατηγορία των επί της αρχής αρνητών. Είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο να τους πείσουµε να κάνουν το βήµα και να εµβολιαστούν.
Έχουµε και πολλούς άλλους συµπολίτες µας, όµως, οι οποίοι
µπορεί ακόµα για λόγους, οι οποίοι σε έναν βαθµό είναι κατα-
νοητοί, να διστάζουν, να φοβούνται, να θεωρούν ότι ενδεχοµέ-
νως το πρόβληµα θα λυθεί πριν αναγκαστούν και αυτοί να πά-
ρουν µια απόφαση που προφανώς για τον εαυτό τους τη θεω-
ρούν δύσκολη. 

Κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια, λοιπόν, χρησιµοποιώντας
όλα τα µέσα τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας, να πείσουµε τους
πολίτες, έχοντας όλα τα δεδοµένα στη διάθεσή µας, µε σηµαν-
τικότερο επιχείρηµα το γεγονός ότι σήµερα το τέταρτο κύµα
είναι ένα τέταρτο κύµα το οποίο αφορά σχεδόν αποκλειστικά -
όχι µόνο, σχεδόν αποκλειστικά- τους ανεµβολίαστους. Και τι πιο
ισχυρό επιχείρηµα από το να δούµε τα δεδοµένα των νοσηλειών,
των εντατικών και των θανάτων τους τελευταίους µήνες; 

Για αυτό και κάνω ακόµα και σήµερα πάλι από το Βήµα της
Βουλής έκκληση στους συµπολίτες µας οι οποίοι ακόµα δεν
έχουν πάρει την απόφαση να σπεύσουν και να εµβολιαστούν, για

να προστατεύσουν πέρα και πάνω από όλα τους εαυτούς τους.
Η µετάλλαξη «Δέλτα» είναι εξαιρετικά µεταδοτική. Η πιθανότητα
να κολλήσει κάποιος κορωνοϊό και να ταλαιπωρηθεί σηµαντικά
και ενδεχοµένως να κινδυνεύσει η ζωή του, αν είναι ανεµβολία-
στος, είναι πολλαπλάσια από το να συµβεί αυτό σε κάποιον συµ-
πολίτη µας ο οποίος είναι εµβολιασµένος. 

Άρα η επιχειρηµατολογία υπέρ του κοινού καλού, υπέρ της
κοινωνικής ευθύνης, η επίκληση των σχετικών άρθρων του Συν-
τάγµατος δεν συνιστά σε καµµία περίπτωση διχαστική πολιτική
και θα ήταν καλό πράγµατι εάν στον τοµέα αυτό είχαµε τελείως
ξεκάθαρες θέσεις από όλα τα κόµµατα, αντί κάποιοι να προσπα-
θούν να τσαλαβουτούν στα θολά νερά της σύγχυσης, κλείνοντας
το µάτι και σε αυτούς οι οποίοι, ενδεχοµένως, ακόµα σήµερα να
προβληµατίζονται και να µην έχουν πάρει την οριστική απόφαση.

Λυπάµαι, κύριε Τσίπρα, γιατί κάνατε πίσω στο ζήτηµα του υπο-
χρεωτικού εµβολιασµού για τους υγειονοµικούς και για τους ερ-
γαζόµενους στις µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων. Είχα αντιληφ-
θεί από την αρχική σας τοποθέτηση ότι θα στηρίζατε αυτή την
πρωτοβουλία, όπως έκανε καθαρά και χωρίς αστερίσκους το Κί-
νηµα Αλλαγής.

Όµως, το να µπορέσετε να εισαγάγετε στον δηµόσιο διάλογο
αυτή την έννοια της υποχρεωτικής προαιρετικότητας πραγµα-
τικά καινοτοµήσατε, αλλά ξέρετε, όταν πατάτε σε δύο βάρκες,
καταλήγετε να µην αρέσετε. Όταν θέλετε να αρέσετε σε όλους,
η πιθανότητα είναι να µην αρέσετε τελικά σε κανέναν και φοβά-
µαι ότι στο συγκεκριµένο θέµα δεν φερθήκατε µε την υπευθυνό-
τητα που σας αναλογεί. 

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που αφορούν την ηµερήσια διά-
ταξη και τα ζητήµατα της παιδείας. 

Κατ’ αρχάς, να σας ενηµερώσω απλά, κύριε Τσίπρα, γιατί ίσως
δεν το γνωρίζετε, ότι έδωσα πανελλήνιες εξετάσεις, διότι όταν
εγώ τελείωνα το σχολείο οι πανελλήνιες εξετάσεις ήταν απαραί-
τητες, προκειµένου να προσµετρηθεί ο βαθµός τους στον βαθµό
του απολυτηρίου. Κατά συνέπεια µπορεί να µην είχα ενδιαφέρον
να φοιτήσω σε ελληνικό πανεπιστήµιο, είχα, όµως, ενδιαφέρον
να πάω καλά, διότι δεν ήθελα σε καµµία περίπτωση να αποφοι-
τήσω µε έναν βαθµό χαµηλότερο σε σχέση µε τις επιδόσεις µου
µέχρι τότε στο σχολείο. 

Νοµίζω ότι όλοι όσοι ζούµε την ελληνική πραγµατικότητα,
ασχέτως το πού επιλέγουµε να σπουδάζουν τα παιδιά µας,
έχουµε µια πάρα πολύ καλή αίσθηση της τεράστιας προσπά-
θειας, κόπου, άγχους, αγωνίας που το σύστηµα των πανελλαδι-
κών εξετάσεων συνεπάγεται για τα παιδιά και τις οικογένειές
τους, ένα σύστηµα το οποίο µπορεί να έχει κάποιες αδυναµίες
που χρήζουν βελτίωσης, παραµένει όµως ένα σύστηµα βαθιά αν-
τικειµενικό και από µόνο του βαθιά αξιοκρατικό, διότι σίγουρα
επιβραβεύει αυτούς οι οποίοι έχουν δουλέψει περισσότερο. Σε
µια διαγωνιστική διαδικασία πάντα µπορεί να συµβεί ένα ατύχηµα
και το να µην περάσεις σε ένα πανεπιστήµιο δεν πρέπει σε καµ-
µία περίπτωση να λογίζεται ως αποτυχία ζωής. Όµως, εξακο-
λουθώ να πιστεύω ότι τα πλεονεκτήµατα αυτού του συστήµατος
σε σχέση µε άλλα συστήµατα εισαγωγής είναι περισσότερα από
τα µειονεκτήµατα και σίγουρα δίνουν τη δυνατότητα σε παιδιά
χαµηλότερων εισοδηµατικών τάξεων να διαγωνιστούν επί ίσοις
όροις και να διεκδικήσουν θέση στο δηµόσιο πανεπιστήµιο µέσα
από µια αντικειµενική, αξιοκρατική διαδικασία. 

Αρκεί να ρίχνει κανείς µια µατιά -το κάνω πάντα γιατί έχει πολύ
ενδιαφέρον -στο προφίλ και στο κοινωνικό προφίλ των επιτυχόν-
των, των αριστούχων αυτών οι οποίοι συγκέντρωσαν τα περισ-
σότερα µόρια και µπήκαν σε σχολές της επιλογής τους, για να
διαπιστώσει και την ευρεία κοινωνική διαστρωµάτωση και τη γε-
ωγραφική διαστρωµάτωση. Αυτό σηµαίνει ότι η είσοδος στο δη-
µόσιο πανεπιστήµιο δεν είναι ταυτισµένη µε συγκεκριµένα
οικονοµικά χαρακτηριστικά. Και αυτό σηµαίνει πράγµατι ότι το
σύστηµα των πανελλαδικών εξετάσεων λειτουργεί ως ένας κοι-
νωνικός ιµάντας ο οποίος προωθεί την κοινωνική κινητικότητα.

Από εκεί και πέρα, η συζήτηση για την ελάχιστη βάση εισαγω-
γής είναι καλό που γίνεται σήµερα. Είναι καλό που γίνεται, κατ’
αρχάς γιατί µας δίνεται µία ευκαιρία να µιλήσουµε πιο ανοιχτά
για το πώς αντιλαµβανόµαστε συνολικά τη δηµόσια εκπαίδευση
µετά το λύκειο, αλλά και για να γκρεµίσουµε ενδεχοµένως ορι-
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σµένους µύθους, ορισµένα στερεότυπα τα οποία καλλιεργήθη-
καν στην ελληνική κοινωνία εδώ και δεκαετίες και δεν θεωρώ τε-
λικά ότι µας βοήθησαν συνολικά να προοδεύσουµε ως χώρα.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να σας πω ότι η απόφασή µας να επιβά-
λουµε την ελάχιστη βάση εισαγωγής δεν είναι µία δηµοφιλής
απόφαση. Δεν είναι µία δηµοφιλής απόφαση, είναι µία δύσκολη
απόφαση. Είναι µία απόφαση η οποία έχει -και το αναγνωρί-
ζουµε- πολιτικό κόστος. Είναι µία δυσάρεστη απόφαση, είναι µία
απόφαση η οποία ταράζει τα νερά της εκπαίδευσης, διότι πράγ-
µατι έχει ως αποτέλεσµα να µειωθεί ο αριθµός των παιδιών που
µπαίνουν σε πανεπιστηµιακές σχολές. Όµως, είναι µία απόφαση
η οποία -κατά την άποψή µας- είναι επιβεβληµένη, όχι µόνο διότι
αποτέλεσε µέρος του προεκλογικού µας προγράµµατος.

Να θυµίσω ότι όλα όσα κάνουµε στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
κυρία Γεννηµατά, κύριε Τσίπρα, αποτέλεσαν µέρος του προεκλο-
γικού µας προγράµµατος. Κάναµε πολλαπλές ηµερίδες για την
παιδεία, µίλησα πολλές φορές και για το ζήτηµα της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής και για τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβανό-
µαστε το δηµόσιο σχολείο και την ανάγκη να δώσουµε παρα-
πάνω ελευθερία στους εκπαιδευτικούς, να διευρύνουµε το
γνωστικό αντικείµενο των σχολείων, να εισάγουµε την έννοια της
αξιολόγησης. Τίποτα από όλα αυτά δεν πρέπει να σας είναι ξένο.

Η Νέα Δηµοκρατία είναι απολύτως συνεπής µε αυτά τα οποία
δεσµεύτηκε να κάνει και είχαµε δεσµευθεί να επιβάλουµε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής και το πράξαµε µε έναν τρόπο πολύ
πιο σωστό από αυτόν που είχε χρησιµοποιηθεί στο παρελθόν,
όταν είχε µπει µία ελάχιστη βάση του «10» και δίνοντας στα ίδια
τα πανεπιστήµια, στο πλαίσιο του αυτοδιοίκητου, τη δυνατότητα
να καθορίσουν τα ίδια, µέσα σε ένα εύρος, το ύψος της βάσης
εισαγωγής, κρίνοντας τα ίδια ποια είναι τα γνωστικά αντικείµενα
τα οποία θα ήθελαν µε κάποιον τρόπο να επιβραβεύσουν.

Είπατε, κύριε Τσίπρα, ότι είµαστε περίπου στον µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς τους αποφοίτους των πανεπιστη-
µίων και ως προς τους φοιτητές. Είναι λάθος.

Λοιπόν, αυτά είναι τα ποσοστά αποφοίτων επί των φοιτητών
στην Ευρώπη το 2018 µε βάση τα στοιχεία της EUROSTAT. Εί-
µαστε τελευταίοι -τελευταίοι!-, λοιπόν, τελευταίοι και είµαστε επί-
σης πρώτοι µετά την Τουρκία -είµαστε πρώτοι µετά την Τουρκία!-
στον αριθµό των φοιτητών. Έχουµε δηλαδή, σε σχέση µε την
υπόλοιπη Ευρώπη, πολύ περισσότερους φοιτητές στα πανεπι-
στήµια, εκ των οποίων πολύ λιγότεροι αποφοιτούν.

Και το ερώτηµα το οποίο πρέπει να απαντήσουµε είναι αν αυτό
είναι καλό για την κοινωνία και αν είναι καλό τελικά για τους φοι-
τητές, πόσο χρήσιµο τελικά είναι να µπαίνει κάποιος µαθητής σε
µια σχολή που δεν αποτελεί σχολή της προτίµησής του µε έναν
πολύ χαµηλό βαθµό, µόνο και µόνο για να ισχυρίζεται ότι σπου-
δάζει, ενδεχοµένως για να ικανοποιήσει κάποια κοινωνικά και οι-
κογενειακά στερεότυπα ότι «το παιδί» -εντός εισαγωγικών- «πήγε
στο πανεπιστήµιο» και να οδηγούµε αυτά τα παιδιά συνειδητά µε
διακοµµατική συµφωνία, µόνο και µόνο για να λέµε ότι πέρασαν
στο πανεπιστήµιο, σε σχολές για το γνωστικό αντικείµενο των
οποίων ούτε τελικά ενδιαφέρονται -θα έρθω µετά στην ειδική πε-
ρίπτωση στην οποία αναφερθήκατε- και έχουν πολύ µικρές πιθα-
νότητες να αποφοιτήσουν.

Ταυτόχρονα, κοιτάξτε σήµερα την αγορά εργασίας! Σήµερα
κοιτάξτε την αγορά εργασίας! Τι διαπιστώνουµε µε ανεργία 15%;
Θα το ξαναπώ: Μια τεράστια δυσαρµονία µεταξύ της προσφο-
ράς, δηλαδή των αποφοίτων των ελληνικών πανεπιστηµίων και
όσων διεκδικούν θέση στην αγορά εργασίας και της ζήτησης, τι
ζητά σήµερα η αγορά εργασίας. Αυτά δεν είναι εναρµονισµένα.
Άλλα πράγµατα σπουδάζουν τα παιδιά µας, άλλα πτυχία παίρ-
νουν και άλλες δεξιότητες και γνώσεις ζητά η αγορά εργασίας.

Έχουµε, λοιπόν, δύο επιλογές, ή να κλείσουµε τα µάτια µας
τελείως από την πραγµατικότητα, να συνεχίσουµε µε την ίδια λο-
γική να έχουµε έναν πολύ υψηλό αριθµό εισακτέων στα πανεπι-
στήµιά µας, να παραµελούµε πλήρως την τεχνική εκπαίδευση και
να ισχυριζόµαστε και να προσποιούµαστε ότι όλα είναι καλά.

Όχι, εγώ δεν έχω ήσυχη τη συνείδησή µου, κύριε Τσίπρα, µε
αυτή την πολιτική. Δεν έχω ήσυχη τη συνείδησή µου µε αυτή την
προοπτική, να καθοδηγώ παιδιά προς τµήµατα τα οποία δεν τα
ενδιαφέρουν, από τα οποία µάλλον δεν θα αποφοιτήσουν, για να

φτάσουν είκοσι τεσσάρων, είκοσι πέντε ετών και να έχουν κάνει
τι τελικά στη ζωή τους;

Δείτε λίγο τι γίνεται στη Γερµανία. Η Γερµανία έχει πολύ µι-
κρότερο αριθµό φοιτητών στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα,
στα πανεπιστήµιά της. Έχει εξαιρετικά πανεπιστήµια, έχει πολύ
µικρότερο αριθµό φοιτητών. Ταυτόχρονα, έχει ένα εξαιρετικό σύ-
στηµα τεχνικής εκπαίδευσης, εξαιρετικό σύστηµα τεχνικής εκ-
παίδευσης, µε πολλές µαθητείες, σε συνεργασία µε τον ιδιωτικό
τοµέα, και έχει καταφέρει και έχει λύσει τον γόρδιο δεσµό της
απασχόλησης µέσα από αυτό τον διπλό δρόµο. Αυτό προσπα-
θούµε να κάνουµε στην Ελλάδα, δεν θα γίνει από τη µια στιγµή
στην άλλη.

Και όταν έρχεστε και λέτε και εσείς και η κ. Γεννηµατά ότι εί-
µαστε χορηγοί, ότι ο σκοπός µας είναι να στηρίξουµε τα κολλέ-
για, µα, γίνεστε τελικά εσείς αυτό το οποίο λέτε, ο καλύτερος
χορηγός των κολλεγίων, διότι ξεχνάτε ότι υπάρχουν τα δηµόσια
ΙΕΚ, τα οποία σήµερα αποτελούν τον έναν -µπορεί να βελτιωθεί,
βεβαίως και πρέπει να βελτιωθεί- µηχανισµό µεταλυκειακής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης που έχουµε στη χώρα µας. Γιατί λέτε,
λοιπόν, στα παιδιά σήµερα ότι πρέπει να πάνε σε ιδιωτικό κολλέ-
γιο και δεν τους λέτε να πάνε σε ένα δηµόσιο ΙΕΚ; Και άµα δείτε
τα στοιχεία των αποφοίτων των δηµοσίων ΙΕΚ, βρίσκουν πιο εύ-
κολα δουλειά από τις µισές σχολές των πανεπιστηµίων. Μπορεί
να µην έχει το κύρος το δηµόσιο ΙΕΚ που έχει το πανεπιστήµιο.

Ας κάνουµε, λοιπόν, µία µεγάλη προσπάθεια όλοι µαζί -και νο-
µίζω ότι σε αυτό βοηθάει συνολικά και η πανδηµία- να ξαναχτί-
σουµε την αξιοπρέπεια της δουλειάς, ασχέτως των τυπικών
προδιαγραφών που τη συνοδεύουν.

Έχετε επιλέξει πολλές φορές να ειρωνευτείτε το σχόλιο το
οποίο έκανα προεκλογικά. Διαστρεβλώσατε τελείως το νόηµα
της τοποθέτησής µου. Εξίσου αξιοπρεπής είναι οποιαδήποτε
δουλειά σήµερα στη χώρα µας, ασχέτως εάν αυτός που την κάνει
έχει διδακτορικό ή αν δεν έχει κανένα πτυχίο.

Η αξιοπρέπεια, λοιπόν, της δουλειάς που συνδέεται µε την τε-
χνική εκπαίδευση πρέπει να καθιερωθεί στη χώρα µας όχι απλά
ως αποδεκτή, αλλά ως επιθυµητή και εδώ ανταγωνιζόµαστε στε-
ρεότυπα τα οποία έρχονται από δεκαετίες πίσω. Δεν βοηθάµε,
όµως, να τα σπάσουµε αυτά τα στερεότυπα µε το να υποσχόµα-
στε σήµερα µε µεγάλη άνεση ότι θα ανοίξουµε νέο µηχανογρα-
φικό και όποιος δεν µπήκε στο πανεπιστήµιο θα µπει του χρόνου,
ανεφάρµοστες τελείως πολιτικές, που απλά κλείνουν το µάτι σε
κάποια παιδιά τα οποία µπορεί να απογοητεύτηκαν γιατί δεν πέ-
ρασαν σε ένα πανεπιστήµιο.

Αυτή, λοιπόν, είναι η πραγµατικότητα. Εµείς έχουµε µία απάν-
τηση. Εσείς πώς απαντάτε, λοιπόν; Σε αυτά τα στατιστικά εσείς,
µε αυτό το οποίο λέτε, πώς απαντάτε; Πώς απαντάτε; Μεγαλύ-
τερο αριθµό φοιτητών, χαµηλότερο αριθµό αποφοίτων, µεγαλύ-
τερη ανεργία, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πρέπει, λοιπόν, να
δώσετε µία απάντηση. Εµείς δίνουµε αυτή την απάντηση. Δύ-
σκολη απάντηση, το επαναλαµβάνω, θα έχουµε πολιτικό κόστος
από αυτή την επιλογή. Δεν έχω καµµία αµφιβολία, γιατί, όταν κα-
λείσαι να έρθεις να αλλάξεις στερεότυπα, θα πρέπει να συγκρου-
στείς ενδεχοµένως µε καταστάσεις. Το αναλαµβάνω µε θάρρος,
γιατί ξέρω ότι κάνουµε το σωστό για την επόµενη γενιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και για πείτε µου, κύριε Τσίπρα, εσείς, που αναφέρεστε µε

τόσο απαξιωτικό τρόπο στα κολλέγια -εν πάση περιπτώσει, τα
κολλέγια είναι ένας µηχανισµός, είπατε να µη βάλουµε βάση στα
κολλέγια, µα, τα κολλέγια δεν είναι αναγνωρισµένα πανεπιστήµια
βάσει του Συντάγµατος για να τους βάλουµε βάση-, εσείς, που
µιλάτε τόσο απαξιωτικά για τα κολλέγια, για ρωτήστε τον κ. Φίλη,
ο οποίος είναι δίπλα σας, γιατί όταν κάνατε προσκλήσεις εκπαι-
δευτικών, κύριε Φίλη, και έχω εδώ πέρα µε τη δικιά σας φαρδιά
πλατιά υπογραφή, δεχόσασταν και αποφοίτους κολλεγίων; Ε;
Γιατί;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Απάντησα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γιατί, αν είναι τόσο άσχηµα τα κολλέγια;
Σταµατήστε, λοιπόν, αυτή την υποκρισία!
Τα καταθέτω στα Πρακτικά να τα δει και ο Αρχηγός σας, διότι
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µάλλον δεν τον είχατε ενηµερώσει επαρκώς για όλα αυτά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και πείτε µου αν ήταν, κύριε Τσίπρα, καλή η πολιτική. Ερχόσα-
σταν µε βουλευτικές τροπολογίες της τελευταίας στιγµής και συ-
στήνατε τµήµατα σε όποιον Βουλευτή ήθελε να κάνει το χατίρι
στην τοπική του κοινωνία και έρχεστε να µας πείτε ότι αυτή είναι
η σωστή πολιτική;

Ε, κύριε Φίλη; Εσείς; Εσείς, ένας άνθρωπος που έχετε άλλες
απόψεις, συµφωνείτε µε αυτή την πολιτική; Έρχεται µία βουλευ-
τική τροπολογία -και δεν ήρθε µία, ήρθαν καµµιά τριανταριά, αν
θυµάµαι καλά-, είναι όλα τα τµήµατα αυτή τη στιγµή των οποίων
η λειτουργία έχει ανασταλεί και αυτό έχει πολιτικό κόστος για
την Κυβέρνηση, αλλά είναι το σωστό, έχει ανασταλεί η λειτουρ-
γία τους. Συµφωνείτε, κύριε Φίλη, µε αυτή;

Κύριε Τσίπρα, τι λέτε τώρα, εκ των υστέρων, που τα βλέπετε
τα πράγµατα από µία απόσταση, που έχετε φύγει; Το να έρχονται
βουλευτικές τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, να συστήνουν
τµήµατα χωρίς καµµία απολύτως µελέτη, µόνο και µόνο για να
κλείσω το µάτι σε µια τοπική κοινωνία, σε έναν τοπικό Βουλευτή,
µπας και ανοίξει καµιά καφετέρια παραπάνω για να καλύψουµε
τις ανάγκες των παιδιών, αυτή είναι η ανάπτυξη την οποία ορα-
µατίζεστε, µε έµφαση στη γνώση, την καινοτοµία και την εξω-
στρέφεια; Τέτοια πολιτική θέλουµε; Τέτοια πανεπιστήµια θέλου-
µε;

Έρχοµαι τώρα στην πραγµατικά ενδιαφέρουσα και τολµώ να
πω και συγκινητική επιστολή της µαθήτριας, την οποία διαβά-
σατε. Δεν θυµάµαι το µικρό της της όνοµα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ελένη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Της Ελένης, η οποία ήθελε να µπει στο Μεταφραστικό Τµήµα,
στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο. Είχαµε πράγµατι λίγες τέτοιες περιπτώ-
σεις παιδιών, είχαµε αντίστοιχα ζητήµατα και στην Αρχιτεκτονική,
που παιδιά έγραψαν καλά, αλλά δεν έπιασαν την ελάχιστη βάση
εισαγωγής στο ειδικό µάθηµα το οποίο είχε θέσει το πανεπιστή-
µιο ως µάθηµα προτεραιότητας. Υπήρχαν πράγµατι περιπτώσεις
-ξέρω και εγώ τέτοιες περιπτώσεις- παιδιών, που στο σχέδιο, για
παράδειγµα, δεν έπιασαν το «14», έγραψαν λίγο κάτω από το
«14».

Κατ’ αρχάς να πω το εξής, διότι και άλλη µία τέτοια περίπτωση
πήρε αρκετή δηµοσιότητα: Και τα παιδιά αυτά θα εισαχθούν σε
αρχιτεκτονικές σχολές, απλώς όχι στη σχολή της πρώτης προ-
τεραιότητάς τους, επειδή το ίδιο το πανεπιστήµιο επέλεξε, γιατί
θεωρεί το σχέδιο ιδιαίτερα σηµαντικό µάθηµα για να σπουδάσει
κάποιος αρχιτέκτονας, να βάλει τη βάση του «14». Κάποιοι έγρα-
ψαν καλύτερα από τα παιδιά αυτά, για να µπορέσουν να µπουν
σε αυτές τις σχολές, όπως και εσείς όταν µπήκατε στο Μετσόβιο
Πολυτεχνείο ως πολιτικός µηχανικός, κάποιοι δεν µπήκαν, γιατί
προφανώς έγραψαν χειρότερα από εσάς. Αυτή είναι η λογική
των εξετάσεων. Είναι ένα ανταγωνιστικό σύστηµα, επιβραβεύον-
ται αυτοί που γράφουν καλύτερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι κανόνες είναι γνωστοί εκ των προτέρων και αν υπάρχουν

κάποιες τόσο ειδικές περιπτώσεις -που είναι πολύ λίγες- κάποιας
στρέβλωσης, την οποία δεν µπορούσαµε να είχαµε προβλέψει,
εδώ πέρα είµαστε να δούµε εάν αυτές στο µέλλον µπορούν να
διορθωθούν. Δεν ακυρώνουν όµως τη συνολική πολιτική µας για
την ελάχιστη βάση εισαγωγής. 

Και εγώ σας ρωτώ ευθέως και θα ήθελα να απαντήσετε, διότι
αναφερθήκατε σε ορισµένα πολύ ειδικά παραδείγµατα, αλλά δεν
πρέπει σε καµµία περίπτωση το ειδικό να επισκιάσει το γενικό:
Σήµερα συµφωνείτε, ναι ή όχι, κάποιος ο οποίος γράφει κάτω α-
πό «5» να µπαίνει στο δηµόσιο πανεπιστήµιο; Θα ήθελα ένα «ναι»
ή ένα «όχι» γι’ αυτές τις περιπτώσεις. Αναφερθήκατε στις ειδικές
περιπτώσεις.

Και να σας πω και κάτι άλλο. Όταν γράφεις «3», αυτό στο µυα-
λό µου συνιστά µια περιφρόνηση της όλης διαδικασίας, διότι έρ-
χεσαι και λες ουσιαστικά «δεν µε νοιάζει τι θα γράψω, διότι γνω-

ρίζω πολύ καλά ότι υπάρχουν τµήµατα τα οποία δεν έχουν κα-
νένα ενδιαφέρον, άρα θα µπω µε οποιονδήποτε βαθµό». Αυτό
συνέβαινε. Θα µπεις µε οποιονδήποτε βαθµό. Ναι. Ποιο είναι,
όµως, το αποτέλεσµα αυτής της διαδικασίας; Και στο κάτω-κάτω
της γραφής δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η δηµόσια εκπαίδευση
χρηµατοδοτείται από το υστέρηµα του Έλληνα φορολογούµε-
νου και όπως ο φοιτητής έχει δικαιώµατα, έτσι πρέπει να έχει και
κάποιες υποχρεώσεις. Δεν υπάρχουν στη ζωή δωρεάν πράγµατα
τα οποία δεν συνεπάγονται από πλευράς του αποδοχέα µιας δη-
µόσιας υπηρεσίας κάποια ελάχιστη υποχρέωση.

Θα ήθελα, λοιπόν, όταν δευτερολογήσετε, να µιλήσετε και να
πείτε ξεκάθαρα, κύριε Φίλη, κύριε Τσίπρα, εάν συµφωνείτε µε τις
πάρα πολλές περιπτώσεις -γιατί εκεί αναφερόµαστε, αυτή είναι
η πλειοψηφία των φοιτητών οι οποίοι έµειναν έξω από τα πανε-
πιστήµια- φοιτητών οι οποίοι έγραψαν «3», «4» και «5» και επί του
προηγούµενου καθεστώτος έµπαιναν στα δηµόσια πανεπιστήµια. 

Η δική µας άποψη είναι ξεκάθαρη. Πέραν του γεγονότος ότι
καθοδηγούµε τα παιδιά, όπως είπα, σε τµήµατα τα οποία ούτε
τα ενδιαφέρουν ούτε είναι αυτά από τα οποία θα αποφοιτήσουν,
για µένα ειδικά οι πολύ χαµηλοί βαθµοί συνιστούν και µια περι-
φρόνηση της ίδιας της διαγωνιστικής διαδικασίας. Τολµώ να πω
ότι είναι µια έλλειψη σεβασµού στην προσπάθεια όλων των υπο-
λοίπων. Και ναι, η ίδια η έννοια της εξέτασης συνεπάγεται και την
ιεράρχηση των βαθµών. Ξεκινάµε από τον πρώτο και καταλή-
γουµε στη βάση, στον τελευταίο ο οποίος µπαίνει, στο όριο. Έτσι
λειτουργούν τα ανταγωνιστικά εξεταστικά συστήµατα. 

Και επειδή ζούµε σε έναν σκληρό κόσµο, πολύ ανταγωνιστικό
-όχι µόνο στην Ελλάδα, παντού-, µε το να κλείνουµε γενικά το
µάτι στα παιδιά, σε λογικές ήσσονος προσπάθειας δεν νοµίζω
ότι τους κάνουµε καλό, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν αναγνω-
ρίζουµε την ιδιαιτερότητα των νέων και την ανάγκη να µπορούν
να ζουν µια πλήρη και γεµάτη ζωή µακριά από τα θρανία τους,
µε όλη την κοινωνική ζωή στην οποία πάντα η νεολαία έχει
έφεση. 

Από εκεί και πέρα όσον αφορά και όλη αυτή την προσπάθεια
την οποία κάνετε συνειδητά για να πείτε πόσο µακριά είµαστε
εµείς από τους νέους και πόσο εσείς ταυτίζεστε µε τη νεολαία,
επαναλαµβάνω ότι προτιµώ να είµαι χρήσιµος και να κάνω πα-
ρεµβάσεις των οποίων τα αποτελέσµατα δεν θα δούµε τώρα, θα
τα δούµε σε βάθος χρόνου -µπορεί να µην προφτάσει καν αυτή
η Κυβέρνηση να δει τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής-, αλλά
αυτό είναι το σωστό και το επιβεβληµένο. 

Σε αυτή την πολιτική εµείς θα εξακολουθούµε να επιµένουµε
συστηµατικά. Συνεπείς µε το προεκλογικό µας πρόγραµµα, υλο-
ποιούµε µια τολµηρή πολιτική για την εκπαίδευση του 21ου αιώνα.

Και, τέλος, δεν µπορώ να µη σχολιάσω το εξής γεγονός, κύριε
Τσίπρα: Η κ. Γεννηµατά αναφέρθηκε τουλάχιστον σε πτυχές του
νοµοσχεδίου. Κατάλαβα ότι ενοχλήθηκε ιδιαίτερα από κάποιες
αλλαγές που κάναµε, µειώνοντας την εκπροσώπηση των παρα-
δοσιακών συνδικαλιστών στα όργανα της διοίκησης, αλλά δεν
µου κάνει εντύπωση ότι αυτή η κριτική έρχεται από τον δικό σας
πολιτικό χώρο. Εξάλλου ο δικός σας χώρος έχει κάνει καριέρα
στηρίζοντας συνδικαλιστές, όχι πάντα µε το καλύτερο αποτέλε-
σµα για τη δηµόσια διοίκηση συνολικά. Εσείς, όµως, κύριε Τσί-
πρα, ούτε µία λέξη δεν είπατε για το νοµοσχέδιο. Ούτε µία λέξη. 

Τελειώνω, λοιπόν, θέτοντάς σας κάποια πολύ απλά ερωτή-
µατα: Συµφωνείτε ή όχι µε την έννοια της αξιολόγησης; Ναι ή
όχι, παρακαλώ, και µετά να πάµε στη συνέχεια να δούµε πώς θα
κάνουµε την αξιολόγηση. Συµφωνείτε ή όχι µε τη διεύρυνση του
γνωστικού αντικειµένου των σχολείων πέρα και πάνω από τον
σκληρό περιορισµό του ωρολογίου προγράµµατος; Και, τέλος,
συµφωνείτε, ναι ή όχι, µε το να δίνουµε περισσότερη αυτονοµία
στα σχολεία, περισσότερη ελευθερία στους καθηγητές; Συµφω-
νείτε, ναι ή όχι, µε την κατάργηση του µοναδικού συγγράµµατος;
Είναι πολύ απλά όλα αυτά. Μπορείτε να πείτε ένα «ναι» ή ένα
«όχι» και µετά να επιχειρηµατολογήσετε προφανώς. 

Όταν έρχεστε, όµως, να µιλήσετε στη Βουλή για ένα νοµοσχέ-
διο, θα µιλάτε γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Τσίπρα. Έχουµε την
ευκαιρία να κάνουµε άλλες συζητήσεις. Θα αναµένω µε πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον τις απαντήσεις που θα δώσετε στα ερωτήµατα
που σας έθεσα. 
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(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα
για τη δική του δευτερολογία ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ελπίζω να µη µακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εγώ το ελπίζω.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Νοµίζω ότι είναι ηλίου φαεινότερον ότι εδώ
υπάρχουν δύο κάθετα διαφορετικές αντιλήψεις για την εκπαιδευ-
τική διαδικασία. 

Θα ήθελα, πριν δώσω κάποιες απαντήσεις στον κ. Μητσοτάκη,
τουλάχιστον να αποκαταστήσουµε πάνω σε τι διαφωνούµε και
ποια είναι τα στοιχεία τα οποία παραθέτουµε στον δηµόσιο διά-
λογο. Ο κ. Μητσοτάκης επανέλαβε κάποια επιχειρήµατα τα οποία
έχει καταθέσει στον δηµόσιο διάλογο και η Υπουργός Παιδείας
κ. Κεραµέως, τα οποία επιχειρήµατα δεν ευσταθούν σε ό,τι
αφορά τα στοιχεία. Έφερε για άλλη µια φορά έναν πίνακα ο
οποίος δείχνει ότι η χώρα µας είναι µε το µικρότερο ποσοστό
αποφοίτων σε σχέση µε τους εισακτέους σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όµως αυτά τα στοιχεία αφορούν όλους τους φοιτητές
που έχουν εγγραφεί σε δηµόσια ανώτατα και τεχνολογικά εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα στη χώρα από το 1980 και µετά. 

Αντιθέτως, κύριε Μητσοτάκη, εγώ θα σας καταθέσω σήµερα
κάποια πιο πρόσφατα στοιχεία, τα οποία θαρρώ πως δεν θα είναι
εύκολο να τα αµφισβητήσετε, διότι έχουν τη σφραγίδα της Τρά-
πεζας της Ελλάδος και του κ. Στουρνάρα, τον οποίο φαντάζοµαι
ότι εκτιµάτε, διότι ανανεώσατε και τη θητεία του. 

Η Τράπεζα της Ελλάδος, λοιπόν, µε έκθεσή της αποτυπώνει
έρευνα που έγινε το 2019 -και θα την καταθέσω στα Πρακτικά-
όσον αφορά το ποσοστό όσων δεν ολοκληρώνουν τις σπουδές
τους στη χώρα και µάλιστα δίνει και ένα διάγραµµα, λέγοντας
ότι είναι ενθαρρυντικό στοιχείο η πάρα πολύ σηµαντική µείωση
αυτού του ποσοστού των νέων ηλικίας δεκαοκτώ έως είκοσι τεσ-
σάρων ετών που δεν ολοκληρώνουν τις σπουδές τους. Έχει
πέσει από 14,2% το 2009 σε µόλις 4,7% το 2018, όταν στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση των είκοσι οκτώ αυτό είναι στο 10,6% -αυτά είναι
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος- για νέους, επαναλαµβάνω,
δεκαοκτώ έως είκοσι τεσσάρων ετών.

Εσείς, λοιπόν, έρχεστε εδώ µε τη λαθροχειρία κάποιων ανθρώ-
πων που από το ’80 και µετά -σήµερα µπορεί να είναι σαράντα,
πενήντα, εξήντα χρόνων- για διάφορους λόγους, είτε δυσκολιών
στη ζωή τους είτε επιλογών στη ζωή τους, άφησαν το πανεπιστή-
µιο. Έρχεστε και τους αθροίζετε, για να βγάλετε ένα επιχείρηµα
βγαλµένο από την κοιλιά σας, όταν -επαναλαµβάνω και ελπίζω
να µην αµφισβητήσετε τα στοιχεία που σας παραθέτω, είναι επί-
σηµα στοιχεία, στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος- τα στοιχεία
λένε ότι είµαστε την τελευταία διετία, ευτυχώς, καλύτερα από
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις ηλικίες που µας εν-
διαφέρουν, δεκαοκτώ έως είκοσι τεσσάρων ετών. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Όπως επίσης θα ήθελα να καταθέσω στον δηµόσιο διάλογο,
στη συζήτηση που κάνουµε, και ποια είναι και η κατεύθυνση που
δίνεται σήµερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί είπατε πως εσείς
πιστεύετε πως ένας νέος άνθρωπος δεν έχει κανένα νόηµα να
µπαίνει σε µια σχολή αν δεν έχει γράψει καλά. Αµφισβητήθηκε
το επιχείρηµά σας ότι δεν τελειώνει το πανεπιστήµιο, ότι δεν
παίρνει το πτυχίο, αλλά ισχυριστήκατε ότι είναι δώρον άδωρον
να πάρει ένα πτυχίο το οποίο ενδεχοµένως δεν θα είναι της ίδιας
αξίας στην αγορά εργασίας µε ένα πτυχίο µιας σχολής προβε-
βληµένης, ενδεχοµένως και πιο ουσιαστικής εκπαιδευτικής δια-
δικασίας, στις µεγάλες σχολές της χώρας µας, στο Εθνικό
Μετσόβιο Πολυτεχνείο, το Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο, το Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήµιο. Δεν είναι έτσι.

Εν πάση περιπτώσει, σας καταθέτω εδώ το εξής, πάλι να συγ-
κρίνουµε ποσοστά, τουλάχιστον να ξέρουµε σε τι διαφωνούµε.
Στην ηλικία είκοσι πέντε ως τριάντα τεσσάρων ετών το 43,7% του
πληθυσµού αυτού στη χώρα µας είναι απόφοιτοι πανεπιστηµίου
έναντι του 40,1% του µέσου όρου στην Ευρώπη. Στην Ελλάδα
είναι 43,7%, στην Ευρώπη είναι 40,1%, µέσος όρος. Είναι τόσο
µεγάλη η διαφορά; Και εν τοιαύτη περιπτώσει, εγώ δεν θεωρώ
πρόβληµα, µειονέκτηµα. Θεωρώ πλεονέκτηµα ότι η χώρα µας
έχει νέους ή εν πάση περιπτώσει στην κρίσιµη ηλικία των είκοσι
πέντε ως τριάντα τεσσάρων ετών, νέους ανθρώπους που έχουν
κατάρτιση, γνώσεις, σπουδές, πανεπιστηµιακούς τίτλους. 

Το ανθρώπινο κεφάλαιο της χώρας µας είναι ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα. Οι νέοι που έχουν γνώσεις είναι ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα και πρέπει να το αξιοποιήσουµε αυτό το πλεονέ-
κτηµα. Το πρόβληµα είναι ότι φεύγουν κατά χιλιάδες στο εξωτε-
ρικό, µε την οικονοµική κρίση, µε τις µνηµονιακές πολιτικές που
επιβλήθηκαν τα τελευταία χρόνια. Αυτό είναι το πρόβληµα, ότι
στελεχώνουν την παραγωγική µηχανή, την παραγωγική δοµή
άλλων κρατών και όχι τη δική µας, ενώ τους έχουµε εκπαιδεύσει
στα δικά µας δηµόσια πανεπιστήµια. 

Δεν είναι το πρόβληµα ότι τους εκπαιδεύουµε όµως, δεν είναι
το πρόβληµα ότι αποκτούν γνώσεις, δεν είναι πρόβληµα η ιδιαι-
τερότητα της ελληνικής οικογένειας, κάθε ελληνικής οικογένειας
που έχει ως αυταξία τη γνώση και θέλει τα παιδιά της να σπου-
δάσουν. Ναι, γνωρίζω ότι δεν είναι το ίδιο που συνέβαινε τη δε-
καετία του ’70 και του ’60 ή και του ’80 ακόµα, που υπήρχε αυτή
η κοινωνική κινητικότητα και πράγµατι ήξερε κανείς, κάθε ελλη-
νική οικογένεια, ότι, αν το παιδί σπουδάσει γιατρός, δικηγόρος
ή µηχανικός, αυτοµάτως θα υπάρξει µία αναδιανοµή, θα έλεγε
κανείς, µια κινητικότητα, δηλαδή θα αλλάξει κοινωνική διαστρω-
µάτωση το παιδί και η οικογένεια. Κι έτσι έγινε. Έτσι έγινε και τη
δεκαετία του ’60 και του ’70.

Οι γονείς των περισσοτέρων από εµάς ήταν παιδιά αγροτών,
κτηνοτρόφων και σπουδάσανε. Ή και πολλοί από όσους είναι σ’
αυτή εδώ την Αίθουσα, που ήταν παιδιά αγροτών, κτηνοτρόφων,
εν πάση περιπτώσει, εργατών, σπουδάσανε µε την αξία τους, αλ-
λάξανε κοινωνικό περιβάλλον. Η κοινωνική κινητικότητα, την
οποία είπατε. 

Όµως σήµερα πράγµατι έχουν αλλάξει οι εποχές. Δεν είµαστε
σ’ αυτή την εποχή, διότι σήµερα δεν σου διασφαλίζει ένα διαφο-
ρετικό εισόδηµα και επίπεδο ζωής το να βγάλεις µια πανεπιστη-
µιακή σχολή. Σου διασφαλίζει όµως ένα πολύ σηµαντικό εφόδιο
και αξία σε κάθε εποχή για κάθε νέο άνθρωπο, που είναι η γνώση.

Εµείς πιστεύουµε στην αυταξία της γνώσης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Εµείς παλεύουµε, λοιπόν -κι εκεί είναι η διαφορά µας-, όχι να
κόβονται παιδιά από πανεπιστηµιακές σχολές, να µπαίνουν τα
παιδιά, αλλά να παρέχονται ουσιαστικές σπουδές σε αυτά τα παι-
διά και στο τελευταίο εκπαιδευτικό ίδρυµα, στην τελευταία πα-
νεπιστηµιακή σχολή, να είναι ουσιαστικές οι σπουδές για αυτά
τα παιδιά. Γι’ αυτό και λέµε να προσλάβουµε καθηγητές. Αν
βρείτε -δεν τα έχω πρόχειρα, αλλά έχει σηµασία να κάνουµε αυτή
τη συζήτηση µε ειλικρίνεια- τη σύγκριση -σας το είπα και πριν-
της αναλογίας που αφορά τους καθηγητές ανά φοιτητές στα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια µε αυτή που είναι στα ευρωπαϊκά πανεπι-
στήµια, εκεί θα δείτε πού βρίσκεται το µεγάλο «handicap», όχι
στον αριθµό των φοιτητών. 

Και εδώ σας παραθέτω και το τι πρότεινε η Κοµισιόν. Πρότεινε
ως το 2030 αυτό το ποσοστό του πληθυσµού είκοσι πέντε ως
τριάντα τεσσάρων ετών µε πανεπιστηµιακά πτυχία να ανέβει σε
τουλάχιστον στο 50%. Είναι 43,7% στην Ελλάδα, 40% µέσος
όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Κοµισιόν προτείνει να ανέβει
στο 50%. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο αποφάσισε σε πρώτη φάση
το ποσοστό αυτό να ανέβει στο 45%. Γιατί; Κι εσείς µας λέτε εδώ
τα αντίθετα. 

Ναι, βεβαίως και τα ΙΕΚ, βεβαίως και η τεχνολογική κατάρτιση.
Καµµία αντίρρηση. Εµείς είµαστε αυτοί οι οποίοι, άλλωστε,
έχουµε δώσει τη δυνατότητα µε το απολυτήριο να µπορούν τα
παιδιά να παίρνουν υψηλού επιπέδου κατάρτιση από δηµόσια
ΙΕΚ, αλλά όταν η Ευρωπαϊκή Ένωση κινείται στην αντίθετη κα-
τεύθυνση και εσείς σε µια ελιτίστικη αντίληψη, κάπου υπάρχει
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θέµα εδώ. Να το ψάξετε. Είναι ιδεοληπτική εµµονή, είναι η έγνοια
σας -επαναλαµβάνω- όχι για τα δηµόσια αλλά για τα ιδιωτικά ΙΕΚ,
που δεν είµαστε εµείς χορηγοί, εσείς είστε χορηγοί; 

Η Ευρώπη θέλει ολοένα και περισσότερους πολίτες µε πανε-
πιστηµιακά εφόδια, επειδή θέλει µια ανάπτυξη υψηλού τεχνολο-
γικού επιπέδου που να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης αλλά και της κλιµατικής αλ-
λαγής. Αυτά προτείνει η Ευρώπη και θέτει ως στόχους. Και εσείς
εδώ έρχεστε, µε µια επιχειρηµατολογία παρωχηµένη, µε επιχει-
ρήµατα τα οποία δεν στέκουν, δεν έχουν βάση, να κάνετε τα
ακριβώς αντίθετα.

Και εν τοιαύτη περιπτώσει, κύριε Μητσοτάκη, η Νέα Δηµοκρα-
τία είχε αυτή την άποψη και παλαιότερα. Επί κυρίας Γιαννάκου,
αν δεν κάνω λάθος, Υπουργού, νοµοθέτησε τη βάση του «10».
Κοιτάξτε διαφορά. Εσείς εδώ νοµοθετήσατε ένα πλέγµα διατά-
ξεων που βάζει κρυφούς «κόφτες» και έχουµε πολλές τέτοιες πε-
ριπτώσεις σαν της Ελένης, που σας διάβασα σήµερα και δεν
δώσατε απάντηση, σαν του Διονύση, που διάβασα την προηγού-
µενη εβδοµάδα και δεν πήρα απάντηση, παρά µονάχα το ψέµα
και τον υποβιβασµό, τον σνοµπισµό της «άριστης» Υπουργού ότι
«δεν είσαι ικανός να περάσεις και πέρυσι θα κοβόσουν». Δεν είναι
αληθές, και το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. 

Ούτε βεβαίως είναι αληθές ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός ο οποίος
διαφωνεί γιατί λαϊκίζει. Η βάση του «10» εφαρµόστηκε. Και εφαρ-
µόστηκε, επαναλαµβάνω, χωρίς τις κρύφιες διατάξεις, που δεν
έκοβε τότε τόσους πολλούς όσους κόβει σήµερα και που δηµι-
ουργεί αυτή την απαράδεκτη κατάσταση του να κόβονται ακόµη
και άριστοι µαθητές από τη σχολή επιλογής τους.

Όταν ήρθε, λοιπόν η κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου
τότε, η αγαπητή σας και αγαπητή σε όλους µας -αλλά εσείς τη
συµπαθείτε περισσότερο µάλλον απ’ ό,τι εµείς, διότι συµφωνείτε
και ιδεολογικά µαζί της, εµείς έχουµε διαφωνήσει ανοιχτά- κ. Δια-
µαντοπούλου ως Υπουργός Παιδείας κατήργησε τη βάση του
«10».

Ξέρετε τι δήλωσε στο Υπουργικό Συµβούλιο στις 13 Απριλίου
του 2010; Εσείς την προτείνατε για να αναλάβει µια πολύ σηµαν-
τική θέση στον ΟΟΣΑ και λέτε ότι συµφωνείτε µαζί της. Ξέρετε
τι έλεγε; Τέσσερα χρόνια µετά την εφαρµογή της βάσης του
«10», δεν υπάρχει καµµία ένδειξη µελέτης που να αποδεικνύει
ότι η βάση του «10» πέτυχε στο ελάχιστο την άνοδο της ποιότη-
τας των σπουδών στο λύκειο ή στα τριτοβάθµια ιδρύµατα. Η κ.
Διαµαντοπούλου.

Άρα δεν είµαστε εµείς εδώ ιδεοληπτικοί. Εσείς είστε απόλυτα
ιδεοληπτικός και εµµονικός. Εσείς είστε µια µειοψηφία της µει-
οψηφίας που επιµένετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λέτε ότι εµείς εδώ λαϊκίζουµε. Εµείς έχουµε ευθύνη να θέ-

σουµε τα προβλήµατα και να διεκδικήσουµε να αποκατασταθεί
η αδικία. Σας λέµε «κάντε το εσείς». Δεν το κάνετε εσείς; Έχουµε
ευθύνη απέναντι στους πολίτες να πούµε ότι σε ό,τι µας αφορά
θα την αποκαταστήσουµε αυτή την αδικία. Δεν είναι λαϊκισµός.
Μάλλον δεν θα έχετε και πολύ µεγάλη εικόνα για το τι συνέβαινε
παλαιότερα. 

Όταν εγώ έδωσα πανελλαδικές εξετάσεις, µπορούσες να κρα-
τήσεις τη βαθµολογία από ένα ως τέσσερα µαθήµατα για την
επόµενη χρονιά. Κάτι παρόµοιο προτείνουµε, βεβαίως καθ’ υπέρ-
βαση του αριθµού των εισακτέων της επόµενης χρονιάς, να
εφαρµοστεί για να αποκατασταθεί αυτή η αδικία, εφόσον βε-
βαίως έχουµε εµείς την ευθύνη. Αυτό υποσχόµαστε, αυτό δε-
σµευόµαστε. Σας λέµε «κάντε το εσείς».

Κι ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Μητσοτάκη. Οι ρυθµίσεις που
εισάγει σήµερα η Κυβέρνηση -γιατί είπατε ότι δεν µίλησα για το
νοµοσχέδιο, αλλά νοµίζω ότι ήταν πολύ σηµαντικότερα τα ζητή-
µατα που θίξαµε και αντιπαρατεθήκαµε γι’ αυτά και έπρεπε να
τεθούν κατά προτεραιότητα- είναι όσα ακριβώς ζητούσε από την
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ η τρόικα από το 2015 ως το 2018 που
βγήκαµε από τα µνηµόνια. Ακριβώς αυτά. 

Κατηγορήσατε τώρα και τον κ. Φίλη ότι δήθεν είναι αυτός ο
οποίος έχει υπόγειες διασυνδέσεις µε τους κολλεγιάρχες. Σοβα-
ρευτείτε. Καταθέστε εδώ επιχειρήµατα που να στέκουν. Η τρόικα
επέβαλε τότε -ναι, πράγµατι- να εφαρµοστεί η δέσµευση Αρβα-

νιτόπουλου και µόλις η τρόικα έφυγε από τη χώρα, γιατί κάποιοι
κατάφεραν να βγάλουν τη χώρα από τα µνηµόνια, αυτό το συγ-
κεκριµένο άρθρο αποκαταστάθηκε από τη δική µας κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά εσείς, παρ’ ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια, φέρνετε όλες

τις µνηµονιακές επιλογές, διότι είστε σε ταυτόσηµη ιδεολογική
και πολιτική στάση µε αυτούς που µας επέβαλαν, µε πολλά από
αυτά που µας επέβαλαν, όχι µε όλα, αλλά σε ό,τι αφορά την εκ-
παίδευση, είναι ακριβώς τα ίδια. Τι λέγανε; Ατοµική αξιολόγηση
εκπαιδευτικών, αυξηµένες εξουσίες του διευθυντή, αυτονοµία
του σχολείου. Τι κάναµε εµείς; 

Εµείς καταφέραµε µετά από µια δύσκολη διαπραγµατευτική
διαδικασία και στρατηγική -δεν ήταν εύκολο- να καταθέσουµε και
εν πολλοίς να επιβάλουµε τη δική µας ατζέντα, όχι µόνο για διο-
ρισµούς, που σήµερα εσείς θέλετε να πάρετε τη δόξα, αλλά εν
πάση περιπτώσει γνωρίζει ο κόσµος, ο ελληνικός λαός ποιοι κα-
τάφεραν και το ένα προς ένα, που, αν δεν υπήρχε τώρα και ήταν
ένα προς πέντε, δεν θα µπορούσατε να µιλάτε καθόλου για διο-
ρισµούς, αλλά και ποιοι εξήγγειλαν και ολοκληρώνονται τώρα
διορισµοί και της ειδικής αγωγής και αυτοί που είπατε σήµερα. 

Εµείς λοιπόν όχι µόνο για διορισµούς, αλλά και για τη µη εφαρ-
µογή της τιµωρητικής ατοµικής αξιολόγησης. Θέλαµε και θέ-
λουµε την αξιολόγηση ως έννοια, µέσα όµως από την ενίσχυση
της συλλογικότητας, την καθιέρωση της δίχρονης προσχολικής
εκπαίδευσης, την οποία η Νέα Δηµοκρατία είχε καταψηφίσει, και
πολλών άλλων ρυθµίσεων.

Και βεβαίως, ένα άλλο θέµα που έπρεπε να επιλυθεί στο πλαί-
σιο διαπραγµατεύσεων µε την τρόικα ήταν αυτό το αγκάθι της
ατοµικής αξιολόγησης. Ξέρετε ότι υπάρχει πολύ αρνητικό κλίµα
και στους εκπαιδευτικούς για το ζήτηµα αυτό. Υπάρχει όµως και
µια µεγάλη προσπάθεια που κάνετε διαρκώς να λέτε ότι η Αρι-
στερά είναι αντίθετη µε την έννοια της αξιολόγησης. Δεν ισχύει
αυτό. 

Εµείς ως κυβέρνηση προχωρήσαµε σε συγκεκριµένες ρυθµί-
σεις, σε µια προσπάθεια να αρχίσει να δηµιουργείται µια κουλ-
τούρα αποτίµησης του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου στο
σχολείο, όχι µε όρους επίδειξης, καθώς η αξιολόγηση δεν είναι
όπως τα καλλιστεία, αλλά µε όρους ανάδειξης της δυναµικής των
συλλογικοτήτων, των συλλόγων διδασκόντων, σε συνεργασία µε
τις εκπαιδευτικές δοµές υποστήριξης του εκπαιδευτικού έργου,
όχι την τιµωρητική ατοµική αξιολόγηση, αλλά µια συλλογική
κουλτούρα αποτίµησης.

Έρχεστε εσείς σήµερα κι όλα αυτά τα καταργείτε. Έρχεστε
και καταργείτε τα περιφερειακά κέντρα εκπαιδευτικού σχεδια-
σµού. Γιατί το κάνετε αυτό; Και εν τοιαύτη περιπτώσει, αν είστε
υπέρ της αξιολόγησης, γιατί δεν αξιολογείτε πρώτα τι έκαναν
αυτά τα κέντρα, τι έργο παράξανε, τι έχουν κάνει όλο αυτό το
διάστηµα. Αλλά διότι ο στόχος σας δεν είναι η αναβάθµιση της
παρεχόµενης εκπαιδευτικής διαδικασίας, αλλά η ατοµική και τι-
µωρητική αξιολόγηση. Γιατί το ζήτηµα δεν είναι µόνο το αν θα
αξιολογηθεί κάποιος, αλλά και πώς και ποιος θα τον αξιολογεί. 

Με όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να επανα-
λάβω τη ριζική διαφωνία που έχουµε µε τη λογική σας για τα εκ-
παιδευτικά πράγµατα. Είναι πράγµατι δύο διαφορετικοί κόσµοι
και το καταλαβαίνει ο καθένας αυτό. Θεωρώ όµως ότι σήµερα
έγινε αντιληπτό ότι ο ένας κόσµος είναι ο προοδευτικός δηµο-
κρατικός κόσµος, που θέλει συλλογικές διαδικασίες, θέλει να
προκόψει το κάθε παιδί που έχει τη δυνατότητα ανεξάρτητα από
την οικονοµική του δύναµη, τη δύναµη των γονιών του, και θέλει
ουσιαστικά να επενδύσουµε στην εκπαίδευση στο σχολείο και το
πανεπιστήµιο. Η άλλη πλευρά -ναι, θα το πω- έχει µια ελιτίστικη
αντίληψη. 

Είναι ελιτισµός να πιστεύεις ότι στην εποχή της τέταρτης βιο-
µηχανικής επανάστασης πρέπει να κόψεις τη δυνατότητα παι-
διών να σπουδάσουν, γιατί µε αυτόν τον τρόπο θα δηµιουργήσεις
δήθεν καλύτερη ποιότητα παρεχόµενων σπουδών. 

Καλύτερη ποιότητα παρεχόµενων σπουδών και γνώσης θα δη-
µιουργήσουµε µε ένα σχέδιο ποιοτικής αναβάθµισης και των
σχολείων και των πανεπιστηµίων, µε αύξηση του προϋπολογι-
σµού για την παιδεία, αύξηση των κονδυλίων για το σχολείο και
για το πανεπιστήµιο, προσλήψεις σε καθηγητές και πανεπιστη-
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µιακούς. 
Έτσι θα φτιάξουµε το πανεπιστήµιο και το σχολείο το δηµο-

κρατικό και το προοδευτικό για την επόµενη µέρα του τόπου, όχι
µε αποκλεισµούς, όχι µε κόφτες, όχι µε µια ελιτίστικη αντίληψη,
που µας γυρνάει πολλά χρόνια πίσω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η Πρόεδρος του Κι-

νήµατος Αλλαγής, η κ. Φώφη Γεννηµατά, θα µιλήσει από τη θέση
της για τη δική της δευτερολογία αµέσως τώρα.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αργήσατε πάρα πολύ στο θέµα των εµ-
βολιασµών. Σας λέγαµε από την αρχή ότι το σύστηµα ήταν καλά
οργανωµένο για όσους ήθελαν να εµβολιαστούν. Εσείς παρου-
σιάζατε στοιχεία που οδήγησαν και την ελληνική κοινωνία σε
έναν εφησυχασµό.

Ξέρετε, είναι πάρα πολλοί εκείνοι που λέγανε: «Αφού πηγαίνει
καλά ο εµβολιασµός, γιατί να εµβολιαστώ κι εγώ; Θα πετύχουµε
τελικά την ανοσία και άρα ας περιµένω λίγο να δω πώς θα πάνε
τα πράγµατα και θα δούµε αργότερα.». 

Το λέγαµε πάρα πολλούς µήνες ότι έπρεπε να νοιαστείτε, ότι
έπρεπε να δώσετε βάρος στην ενηµέρωση, ότι έπρεπε να έχετε
κινητά συνεργεία για να φτάσετε σε αποµακρυσµένες περιοχές,
σε κατάκοιτους, σε ανθρώπους υπερήλικες, που δεν µπορούσαν
να φτάσουν στα εµβολιαστικά κέντρα. Τα αγνοήσετε όλα αυτά.
Όταν ο κόµπος έφτασε στο χτένι, τι κάνατε; 

Βάζετε τα στελέχη σας και τσουβαλιάζουν -ακόµα κι εσείς ο
ίδιος- τους αρνητές του εµβολίου, τους όποιους συνωµοσιολό-
γους υπάρχουν στην Ελλάδα µε αυτούς που πραγµατικά είναι
προβληµατισµένοι και αναζητούν συγκεκριµένες απαντήσεις και
σοβαρή ενηµέρωση. 

Αντί, λοιπόν, να σκύψετε σε αυτή τη δεύτερη κατηγορία και να
κάνετε focus και ειδική καµπάνια ενηµέρωσης για όλους αυτούς,
εσείς επιλέγετε να χωρίσετε την ελληνική κοινωνία στα δύο. Και
βγαίνουν στελέχη σας, τη µία βγαίνει ο ένας Υπουργός -δεν θέλω
να πω ονόµατα- και απειλεί και την άλλη µέρα βγαίνει άλλος
Υπουργός και καταγγέλλει αυτόν που απειλεί και λέει άλλα.
Έχουν ακουστεί τα µύρια όσα.

Είπα και στην πρωτολογία µου ότι επικρατεί ένα πραγµατικό
αλαλούµ. Σταµατήστε, λοιπόν, να χωρίζετε τους Έλληνες και
ασχοληθείτε µε µια σοβαρή καµπάνια ενηµέρωσης για τους
πραγµατικά προβληµατισµένους, γι’ αυτούς που αναζητούν
απαντήσεις. Διότι έχουµε µεγάλα ποσοστά ανεµβολίαστων σε
ηλικίες επικίνδυνες.

Και τώρα µην κοιτάτε που είναι καλοκαίρι και οι νέοι άνθρωποι
είναι µακριά από τις οικογένειές τους και έχει περιοριστεί το φαι-
νόµενο πιο πολύ στους νέους. Σκεφτείτε τι θα συµβεί όταν έρ-
θουν σε επαφή.

Πρέπει, λοιπόν, έστω και τώρα, να τρέξετε να προλάβετε, µε
ένα οργανωµένο σχέδιο, µε κινητές µονάδες, αλλά και ουσια-
στική, στοχευµένη ενηµέρωση.

Δεν µου απαντήσατε σε κανένα θέµα κριτικής που σας έκανα
στο νοµοσχέδιο. Δεν µου απαντήσατε ούτε για το πώς θα ανοί-
ξουν τα σχολεία το φθινόπωρο και θέλω να σας επιστήσω την
προσοχή, διότι η χώρα µας δεν συµµετείχε σε έρευνα του ΟΟΣΑ,
προφανώς γιατί δεν έχουµε στοιχεία και δεδοµένα για το τι συ-
νέβη όλο αυτό το διάστηµα της πανδηµίας στα σχολεία.

Θα σας πω συγκεκριµένα παραδείγµατα, εάν θέλετε, µε σχο-
λεία σε ορεινές περιοχές, που τα κλείσατε, γιατί κλείσατε ορι-
ζόντια τα σχολεία σε όλη τη χώρα, ενώ δεν είχαν πρόσβαση στο
διαδίκτυο και, ταυτόχρονα, είχαν αίθουσες και µπορούσε να γίνει
το µάθηµα χωρίς συνωστισµό στις τάξεις. Δεν υπήρχε σχέδιο,
δεν υπήρχε προσπάθεια να κρατηθούν τα σχολεία ανοιχτά. Δεν
έχουµε στοιχεία για το τι συνέβη.

Εµείς κάνουµε τη δική µας έρευνα και τον Σεπτέµβριο θα πα-
ρουσιάσουµε και τα στοιχεία για το τι ακριβώς συνέβη.

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Μας κατηγορή-
σετε µε τρόπο που θα έλεγα ότι δεν χρειάζεται καν απάντηση για
δήθεν υπεράσπιση συντεχνιών.

Ακούστε, κύριε Πρωθυπουργέ, στη χώρα αυτή οι µεγάλες µε-
ταρρυθµίσεις στον τοµέα της εκπαίδευσης έγιναν από το ΠΑΣΟΚ

και τη δεκαετία του 1980 και τη δεκαετία του 1990 και το 2010,
µέσα στην κρίση, µε έναν νόµο που καταφέραµε να αποσπάσει
την πολυπόθητη συνεννόηση και συναίνεση και να ψηφιστεί από
πολύ µεγάλη κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Ήταν ένας νόµος που
στη συνέχεια εσείς οι ίδιοι αρχίσατε να ξηλώνετε.

Εποµένως νοµίζω ότι δεν χωράνε σε µας τέτοιου είδους κριτι-
κές. Πέφτουν στο κενό και δείχνουν -αν θέλετε- και µια προσω-
πική εµπάθεια και κοµµατική εµπάθεια στο ΠΑΣΟΚ, που επιτέ-
λους πια, ψυχραιµία! Έλεος! Δεν φταίει για τα πάντα το ΠΑΣΟΚ!
Και νοµίζω ότι τώρα που κυβερνήσατε όλοι, µπορεί η ελληνική
κοινωνία να κρίνει, να συγκρίνει και να βγάλει τα συµπεράσµατά
της για τις µεγάλες τοµές και µεταρρυθµίσεις που έχουµε κάνει
σε αυτόν τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Αντίθετα, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να σας πω ότι θα σας

ακολουθεί για πάντα το στίγµα της αντιδηµοκρατικής σας επιλο-
γής να µην έχετε αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτικών στα
υπηρεσιακά συµβούλια. Αυτό ακριβώς δείχνει τη δική σας επιθυ-
µία και προσπάθεια να κοµµατικοποιήσετε την εκπαίδευση, να
ελέγξετε τα πάντα και, τελικά, ο στόχος σας και µέσα από αυτό
το σχέδιο νόµου είναι ο έλεγχος, ο αυταρχισµός και η συµµόρ-
φωση και όχι να γυρίσουµε σελίδα και να ανοίξουµε ορίζοντες
για τη νέα γενιά της πατρίδας µας.

Εγώ θα ήθελα πραγµατικά να µου απαντήσετε: Πόσες θέσεις
µπορούν να δώσουν τα δηµόσια ΙΕΚ; Πόσοι από τις τριάντα χι-
λιάδες που κόβονται από την ανώτατη εκπαίδευση µπορούν να
φοιτήσουν στα δηµόσια ΙΕΚ; Μακάρι να ήταν σε καλύτερη κατά-
σταση και µακάρι να µπορούσαν να απορροφήσουν πολύ περισ-
σότερους ή τους περισσότερους από όλους αυτούς!

Στην πραγµατικότητα, όµως, αυτό που κάνετε είναι ότι δεί-
χνετε σε τριάντα χιλιάδες νέα παιδιά και τις οικογένειές τους τον
δρόµο προς τα ιδιωτικά κολλέγια.

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι για µένα προσωπικά στην πο-
λιτική ό,τι έχει κοινωνικό όφελος δεν έχει τελικά πολιτικό κόστος.
Ποιο είναι, όµως, το κοινωνικό όφελος, όταν επιλέγετε µέσα στην
πανδηµία να κάνετε πρόχειρες και αποσπασµατικές ρυθµίσεις
και όχι σοβαρές, τεκµηριωµένες, ολοκληρωµένες µεταρρυθµί-
σεις µετά από εξαντλητικό διάλογο µε όλους τους ενδιαφερόµε-
νους και τα κόµµατα, για να ανοίξετε έναν νέο δρόµο στην
εκπαίδευση; Ποια είναι, τελικά, τα οφέλη για την ελληνική κοινω-
νία από αυτή την αποσπασµατική ρύθµιση;

Έχετε δηµιουργήσει αδικίες και έχετε υποχρέωση να τις λύ-
σετε άµεσα, τώρα, κύριε Πρωθυπουργέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κλείσαµε µε τις οµι-

λίες των πολιτικών Αρχηγών σήµερα.
Σειρά έχει η κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ευχαρί-

στηση και η περηφάνια που επιδεικνύετε οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας για τον αποκλεισµό χιλιάδων µαθητών από την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση αποκαλύπτει µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο
την πεµπτουσία της ιδεολογίας, της αντίληψης και της πίστης
σας στις κοινωνικές ανισότητες, τις οποίες αυτή η Κυβέρνηση δι-
ευρύνει νοµοσχέδιο µε νοµοσχέδιο, πιστή στη ρήση του Πρωθυ-
πουργού για τη φυσιολογική κατάσταση της κοινωνικής ανισό-
τητας, µιας κατάστασης που νοµίζετε πως δίνει το δικαίωµα σε
εσάς που θεωρείτε πως είστε ανώτεροι και στον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό ακόµη και να µη δίνει εξηγήσεις για το «πόθεν έσχες»
του. Και έτσι, τη µια παρουσιάζει ιδιωτικό συµφωνητικό µεταβί-
βασης της εταιρείας το 2016 και την άλλη αποδεικνύεται ότι το
2017 τη δήλωνε κανονικά στη Γαλλία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έρχεστε εδώ για να πείτε ότι θέλετε για τον ελληνικό λαό την
κοινωνική ανέλιξη. Με ποιον τρόπο την καταφέρνετε αυτή; Με το
πτωχευτικό νοµοσχέδιο, που παίρνετε την περιουσία των λαϊκών
στρωµάτων που βρέθηκαν σε δεινή οικονοµική κρίση, µε το νο-
µοσχέδιο για τα εργασιακά, όπου καταργείται το οκτάωρο, ή
µήπως θεωρείτε ότι η κοινωνική ανέλιξη θα έρθει µε το µισό
ευρώ τη µέρα αύξηση που δίνετε στον κατώτατο µισθό; Θα έρθει
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η κοινωνική ανέλιξη που λέτε ότι επιθυµείτε µε την ειδική βάση
εισαγωγής, που αφήνει εκτός από τα πανεπιστήµια χιλιάδες
νέους ή µε την «ειδική τσέπη» όσων µπορούν να πληρώνουν τα
κολλέγια;

Εάν πραγµατικά πιστεύετε ότι η πολιτική σας οδηγεί σε κοινω-
νική ανέλιξη, βρίσκεστε σε σύγχυση. Κοινωνική κινητικότητα είναι
η διαδικασία µε την οποία ένα άτοµο µπορεί να µετακινηθεί από
ένα επίπεδο της κοινωνικής διαστρωµάτωσης σε ένα άλλο, αρκεί
βέβαια το σύστηµα της εκάστοτε κοινωνίας και η πολιτική που
εφαρµόζεται από την εκάστοτε εξουσία να το επιτρέπει και αυτό,
σε µεγάλο βαθµό, γίνεται µέσω της παιδείας.

Προφανώς, όµως, είναι κάτι που δεν σας απασχόλησε. Και δεν
σας απασχόλησε, γιατί δεν γνωρίζετε την προσπάθεια και την
αγωνία των νέων παιδιών και των οικογενειών τους. Και δεν γνω-
ρίζετε, γιατί δεν έχετε βιωµατική εµπειρία.

Εσείς δεν είχατε πρόβληµα να δώσετε πανελλαδικές εξετά-
σεις, κυρία Υπουργέ, για να περάσετε στη Νοµική. Δεν ξέρω αν
απαξιώσατε το ελληνικό πανεπιστήµιο ή αν πραγµατικά θέλατε
να πάτε κατευθείαν στο εξωτερικό ή αν περάσατε, αλλά είναι σί-
γουρο ότι δεν έχετε ζήσει αντίστοιχο άγχος για το µέλλον σας,
γιατί αυτό ήταν προδιαγεγραµµένο και δεν υπήρχε λόγος, λόγω
της οικονοµικής και κοινωνικής σας κατάστασης, να βρεθείτε σε
αντίστοιχη αγωνία µε χιλιάδες νέες και νέους των λαϊκών στρω-
µάτων.

Αυτό δεν είναι µια προσωπική επίθεση. Δεν το θίγω απλώς για
να πω κάτι για την Υπουργό. Το κάνω για να προβληµατίσω.

Είστε Υπουργός Παιδείας και αποτελείτε πρότυπο για τους
νέους µας. Τι µάθηµα δίνετε σε αυτά τα παιδιά µε αυτή την πο-
λιτική, την πολιτική που τους αδικεί, που τους στερεί από το
όνειρο; Κυνικά, αυταρχικά και κακιασµένα τούς λέτε «να µην ονει-
ρεύεστε».

Είναι σαν να αντιπαθείτε, σαν να µισείτε τους µη προνοµιού-
χους νέους, αυτούς που δεν είναι από υψηλά κοινωνικά και οικο-
νοµικά στρώµατα. Σήµερα δεν εφαρµόζετε πολιτική για την
παιδεία. Εφαρµόζετε µια ελιτίστικη πολιτική για το κοινωνικό στά-
τους και µάλιστα εν µέσω πανδηµίας, σε µια δύσκολη εκπαιδευ-
τική χρονιά, που αρχικά υποβαθµίσατε τα περιφερειακά πανεπι-
στήµια. 

Στην Καστοριά, για παράδειγµα, κλείσατε το Τµήµα Αρωγής -
Φροντίδας Προσχολικής Ηλικίας. Αφού στην αρχή προσποιού-
σασταν ότι πρόκειται για αναστολή, µέχρι κι ο Πρωθυπουργός,
πριν από λίγο, από αυτό το Βήµα, απαξίωσε αυτό το τµήµα. Το
υποτίµησε, όπως και τα υπόλοιπα τριάντα έξι, και είπε: «Τι θέ-
λατε; Τα φτιάχνατε µε τροπολογίες για να γίνει σε κάθε χωριό
σουβλατζίδικο.». Κι αυτό το λέτε εσείς, που υποτίθεται ότι ενδια-
φέρεστε για την αναβάθµιση και την ανάπτυξη αυτού του τόπου
µέσα από την εκπαίδευση. Ειλικρινά, ώρες-ώρες ο τρόπος µε τον
οποίο µιλάτε µας ξεπερνά. 

Στη συνέχεια, επιφυλάξατε για τα παιδιά της πανδηµίας την
κοινωνική ανισότητα, ενάντια σε κάθε διάσταση κοινωνικής κινη-
τικότητας. Με την ελάχιστη βάση εισαγωγής, µε την ελάχιστη
βάση ξεχωριστά για κάθε ειδικό µάθηµα, που µάλιστα δεν διδά-
χτηκε στα σχολεία, µε τους συντελεστές βαρύτητας, µε την πρό-
βλεψη για την επόµενη χρονιά σε διπλό µηχανογραφικό βάζετε
φραγµούς στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και οι φραγµοί αυτοί
δεν αφήνουν εκτός µόνο «κακούς», κατ’ εσάς, µαθητές, αλλά και
πολλούς αριστούχους. 

Διότι εσάς δεν σας νοιάζει η αριστεία. Για σας υπάρχει η αρι-
στεία της τσέπης, γιατί έτσι κι αλλιώς τα παιδιά όσων έχουν την
οικονοµική δυνατότητα θα σπουδάσουν στα ιδιωτικά κολλέγια
χωρίς εξετάσεις, χωρίς κριτήρια, µε πιο λίγα µαθήµατα, µε λιγό-
τερες διδακτικές ώρες, αλλά µε ισότιµο πτυχίο. 

Η πολιτική σας πλέον δεν µπορεί ούτε να κρυφτεί ούτε να πα-
ραπλανήσει. Το σηµερινό νοµοσχέδιο ούτε την εκπαίδευση ανα-
βαθµίζει ούτε τους εκπαιδευτικούς µας δυναµώνει. Καθιερώνετε
αυστηρές ιεραρχικές διοικητικές δοµές, επιλέγετε καθαρά δια-
χωριστικές πολιτικές για παραµεληµένα και κοινωνικά υποβαθ-
µισµένα σχολεία, στα οποία θα υπάρχουν ανεπαρκείς ευκαιρίες
και δυνατότητες. 

Υπάρχουν πολλά ζητήµατα. Μόνο για µισό λεπτό θα πω ότι
υπάρχει ένα θέµα και ασάφεια σε σχέση µε τη διδακτική εµπειρία

για όσους υπηρετούν στα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης,
όπου είναι η µοναδική περίπτωση στον νόµο όπου λογίζεται η δι-
δακτική υπηρεσία, αλλά δεν µοριοδοτείται.

Μια κουβέντα µόνο και για τις προσλήψεις, που επαίρεστε. Τις
κάνετε δύο χρόνια µετά. Δεν υπάρχει, όµως, ένας συνεκτικός
σχεδιασµός, µε χαρακτηριστικό παράδειγµα την αντίδραση των
καθηγητών γερµανικής γλώσσας, όπου κατανεµήθηκαν µόνο πε-
νήντα τρεις θέσεις, ενώ πέρσι στην πρωτοβάθµια και τη δευτε-
ροβάθµια εργάζονταν εξακόσια είκοσι έξι άτοµα. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι η παιδεία πράγµατι αποτελεί
έναν από τους βασικούς τοµείς που αφορά την εξέλιξη των νέων
ανθρώπων. Έτσι, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
ένα νοµοσχέδιο που αντίκειται στη µόρφωση των λαϊκών στρω-
µάτων, γιατί βλέπει την παιδεία σαν προνόµιο και όχι σαν δι-
καίωµα. Κι αυτό γιατί οι εµπνευστές του νοµοσχεδίου δεν θέλουν
τη µορφωτική ανέλιξη, γιατί τότε θα αποδειχθεί η φθήνια, θα
αποδειχθεί η φθήνια του πλούτου, της δόξας και των αξιωµάτων
αυτών που το εµπνεύστηκαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και
σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Τέλος, θέλω να πω ότι σύντοµα η νεολαία θα σας δώσει την
απάντηση, γιατί στην κοινωνική κινητικότητα εκτός από την
άνοδο υπάρχει και η κάθοδος, που σύντοµα θα βιώσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια

η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Θα ακολουθήσει µετά η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα, ο κ. Βαρδάκης, η
κ. Γκαρά και η κ. Κεφάλα.

Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Με τον ήλιο τα βγάζω, µε τον ήλιο τα µπάζω. Τι έχουν τα έρµα

και ψοφούν;». Αυτή την παροιµία θυµίζει η επιχειρηµατολογία
που αναπαράγει η Κυβέρνηση διά στόµατος της κυρίας Υπουρ-
γού για να δικαιολογήσει τον αποκλεισµό χιλιάδων µαθητών από
την πρόσβαση στο πανεπιστήµιο, που µε την ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής τούς έκλεισε κατάµουτρα την πόρτα, στερώντας τους
ακόµα και την ελπίδα συµπλήρωσης του µηχανογραφικού, µε
τόσο µάλιστα κυνισµό, ώστε να ξεκινήσει από τη βασανισµένη
φουρνιά της πανδηµίας, του µαρτυρίου της τηλεκπαίδευσης, του
άνοιξε-κλείσε των σχολείων. 

Επαναλαµβάνετε, δήθεν αθώα: «Είναι δυνατόν να µπαίνουν
στο πανεπιστήµιο µε βαθµολογίες “2” και “3”;». Δεν απαντάτε
όµως ποιανού έργο είναι αυτές οι επιδόσεις των µαθητών, ποι-
ανού έργο είναι ένα σχολείο όπου συνεχώς αποψιλώνουν την
ολοκληρωµένη γνώση, αντικαθιστώντας τη µε αποσπασµατικές
πληροφορίες και δεξιότητες, ένα σχολείο µονόπλευρα προσα-
νατολισµένο στην αρένα των πανελλαδικών εξετάσεων. Τέτοιο
σχολείο διαµορφώνουν µέτρα όπως αυτό της τράπεζας θεµά-
των, που επαναφέρατε µε τον προηγούµενο νόµο από την Α’ λυ-
κείου, ένα σχολείο-φροντιστήριο, που τρέχει ασθµαίνοντας να
καλύψει την ύλη, αφήνοντας πίσω παιδιά που αδυνατούν να ακο-
λουθήσουν αυτούς τους ρυθµούς, παιδιά που είτε αποθαρρύ-
νονται στο να συνεχίσουν τη µορφωτική διαδικασία, όσο πυκνώ-
νουν τα κενά που συγκεντρώνουν, ή,, ακόµα κι αν καταφέρουν
να παρακολουθήσουν τους ρυθµούς, αναγκάζονται ακόµα πιο
έντονα να παπαγαλίζουν και να µην αφοµοιώνουν ουσιαστικά τη
γνώση. 

Γι’ αυτό και αποτελεί ένα κατεξοχήν αντιπαιδαγωγικό µέτρο.
Και προφανώς κι αυτό έχει και κοινωνικό πρόσηµο. Διότι τα
πρώτα παιδιά που αφήνει πίσω είναι όσα δεν έχουν τη δυνατό-
τητα φροντιστηρίων ή το σχολείο τους αντιµετώπισε πρόβληµα
ελλείψεων σε εκπαιδευτικούς. Σε κάθε περίπτωση, είναι παιδιά
που ξεκινούν από άλλη αφετηρία την εκπαίδευση. 

Βέβαια, αυτό το αντιπαιδαγωγικό πείραµα δεν το ανακάλυψε
πρώτη η Νέα Δηµοκρατία. Διότι µπορεί ως κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ
να αναγκάστηκε να το αποσύρει, υπό την πίεση των κινητοποι-
ήσεων, όµως δεν παύει να το υπερασπίζεται, όπως µε τον πλέον
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επίσηµο τρόπο παραδέχεται στο πρόσφατο βιβλίο του ο πρώην
Υπουργός κ. Γαβρόγλου. 

Εκεί µάλιστα µπορεί να βρει κανείς και µια άλλη ενδιαφέρουσα
παραδοχή, αυτή που συνοψίζει στην αυτοκριτική του διαπίστωση
ο πρώην Υπουργός, ότι αν κάτι δεν κάναµε καλά είναι που δεν
εµπλέξαµε τα πανεπιστήµια στον καθορισµό του προφίλ του φοι-
τητή. Τι άλλο, αλήθεια, θα µπορούσε να καθορίσει το προφίλ του
φοιτητή, αν όχι ανάλογης έµπνευσης µέτρα µε την ελάχιστη
βάση εισαγωγής, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Για την οποία τώρα ετοιµά-
ζει αντάρτικο ο ΣΥΡΙΖΑ, διευρύνοντας τη λίστα µε τους προς κα-
τάργηση νόµους για την επόµενή του έφοδο στον κυβερνητικό
ουρανό. 

Σ’ αυτό το στρωµένο έδαφος πατάει σήµερα η Νέα Δηµοκρα-
τία, για να προχωρήσει ακόµα πιο απροκάλυπτα την κατηγοριο-
ποίηση των σχολείων, να διαµορφώσει ένα σχολείο ολοένα και
πιο ταξικό. Κι αν υπό το βάρος της κατακραυγής απέσυρε τη διά-
ταξη για τον διαχωρισµό των τµηµάτων ανάλογα µε το επίπεδο
των µαθητών, φέρνει από άλλον δρόµο τον διαχωρισµό τους σε
διαφορετικές ταχύτητες και κατηγορίες. Με την εισαγωγή του
πολλαπλού βιβλίου αναθέτετε ουσιαστικά στον καθηγητή την ευ-
θύνη να προχωρήσει στην κατηγοριοποίηση των σχολείων και
των τµηµάτων. Εκεί θα οδηγηθεί εκ των πραγµάτων η επιλογή
του βιβλίου, ώστε να µπορεί να ανταποκρίνεται στο συγκεκρι-
µένο επίπεδο των µαθητών, το οποίο το θεωρείτε και παγιωµένο,
διαρρηγνύοντας και τα ελάχιστα ενιαία µορφωτικά στοιχεία, που
τουλάχιστον παρέχει το σχολικό βιβλίο. 

Αλήθεια, τα σχολεία των λαϊκών συνοικιών, τα νυχτερινά σχο-
λεία, στα οποία οι µαθητές δουλεύουν όλη µέρα, σε ποιο επίπεδο
δυσκολίας θα καταταχθούν; Μάλλον όχι σε αυτό της υψηλότε-
ρης δυσκολίας, στο οποίο θα στηρίζονται τα θέµατα των πανελ-
ληνίων. Είναι ή δεν είναι ένα ακόµα βήµα ταξικού διαχωρισµού
της δηµόσιας εκπαίδευσης, όταν από τη µια θα σπρώχνονται τα
παιδιά στα πρωτοκλασάτα φροντιστήρια, που θα επεξεργάζονται
και θα καλύπτουν την ύλη των πιο απαιτητικών βιβλίων, και οι
υπόλοιποι θα πέφτουν στην αρένα των πανελλαδικών, ξεκινών-
τας εξαρχής µε λειψά εφόδια;

Μάλιστα, µετά από την επιτυχηµένη συνταγή να µετατρέψει τα
σπίτια των µαθητών σε σχολικές αίθουσες µε την τηλεκπαίδευση,
τώρα τους αναθέτετε να διδάσκονται και µόνοι τους το µάθηµα
στο σπίτι, µετατρέποντας τελικά και µε πιο επίσηµο τρόπο τον
γονιό σε δάσκαλο, όσοι βέβαια από αυτούς έχουν αυτή τη δυνα-
τότητα.

Να γιατί δεν είναι άσχετη µε την τσέπη και την κοινωνική θέση
των γονιών τους και η ποιότητα των µαθητών. Ή µήπως αυτό δεν
θα γίνει εντονότερο µε την περιβόητη αυτονοµία των σχολείων,
στο όνοµα της οποίας όλοι πίνετε νερό. Όταν η χρηµατοδότηση,
άρα και η λειτουργία, των σχολείων θα επαφίεται στην ικανότητα
της κάθε σχολικής µονάδας να προσεγγίζει χορηγούς -που κατ’
αυτόν τον τρόπο βέβαια θα αποκτούν και αποφασιστικό ρόλο στο
περιεχόµενο της εκπαίδευσης, δίνοντας παράλληλα και ένα χρή-
σιµο άλλοθι στις κυβερνήσεις για τις συνεχείς περικοπές της
χρηµατοδότησης από τον κρατικό προϋπολογισµό-, αυτή πλέον
θα εξαρτάται από τη δεινότητά τους να εµπορεύονται κτήρια και
σχολικές υποδοµές, αυτές που λείπουν κατά τα άλλα από πολλά
σχολεία, λες και είναι πολυκαταστήµατα για κάθε λογής επιχει-
ρηµατική ή άλλη δραστηριότητα. 

Αναρωτιόµαστε: Άραγε αναµένεται να καλύψουν λειτουργικά
τους έξοδα από αυτή την αξιοποίηση των υποδοµών τους και
σχολεία, όπως, για παράδειγµα, τις σεισµόπληκτες Βρύσες της
Λέσβου, που παραµένει στα κοντέινερ πέντε χρόνια µετά τον κα-
ταστροφικό σεισµό;

Αντί, λοιπόν, να επαναλαµβάνετε ευθαρσώς ότι ζητούµενο
είναι οι απόφοιτοι κι όχι οι εισαχθέντες στο πανεπιστήµιο, ανα-
λογιστείτε πρώτα πώς προετοιµάζει, τι µορφωτικά εφόδια δίνει
στα παιδιά το σχολείο που διαµορφώνεται µε αυτές σας τις επι-
λογές, αν είναι ίδια και επαρκή για όλους, ανεξάρτητα από την
ταξική τους καταγωγή. 

Μήπως, αλήθεια, µπορείτε να µας πείτε πώς βοηθάτε τους
φοιτητές να ολοκληρώσουν αναπόσπαστα τις σπουδές τους; Και
δεν µιλάµε για τα δύο χρόνια της πανδηµίας, που τα πανεπιστή-
µια παρέµειναν ο πιο ασφαλής χώρος στην τήρηση των µέτρων

κοινωνικής αποστασιοποίησης: µηδέν φοιτητές µέσα στις σχο-
λές, πολλά χιλιόµετρα µακριά από αυτές, αλλά και από τα πανε-
πιστηµιακά συγγράµµατα. 

Πώς βοηθάτε ένα παιδί από λαϊκή οικογένεια να παραµείνει και
να ολοκληρώσει τις σπουδές του, µε την κυριολεκτικά ανύπαρ-
κτη φοιτητική µέριµνα, όταν ένας στους δέκα φοιτητές βρίσκει
κρεβάτι σε εστία, όπου αυτές υπάρχουν, την ώρα που τα νοίκια
έχουν πάρει φωτιά και όταν από τα στοιχεία του Υπουργείου
προκύπτει ότι από τις δέκα χιλιάδες επτακόσιες και πλέον αιτή-
σεις µετεγγραφών που υποβλήθηκαν µε µοριοδοτούµενους κοι-
νωνικά λόγους, κάτω από πεντέµισι χιλιάδες τελικά κατάφεραν
να την πάρουν, αντιµετωπίζοντας και χίλια δυο άλλα εµπόδια στη
συνέχεια, όταν και αυτά τα παιδιά είναι µονόδροµος να δου-
λεύουν πολλές φορές εξαντλητικά, παράλληλα µε τις σπουδές
τους και η µόνη σας έγνοια είναι πώς γρηγορότερα θα τους δεί-
ξετε την πόρτα της εξόδου;

Κι αν τελικά ενδιαφέρεστε για τους αποφοίτους, αν θέλετε να
µπαίνουν πράγµατι στις σχολές της επιλογής τους και όσοι δεν
έχουν την εναλλακτική των σπουδών στο εξωτερικό ή να χρυσο-
πληρώνουν ιδιωτικά κολλέγια και ΙΕΚ -για τα οποία δεν σας ενο-
χλεί βέβαια το ύψος της βαθµολογίας και οι λευκές κόλλες των
µαθητών, αφού φροντίσατε πρώτα να έχουν ισότιµο πτυχίο µε
αυτό των ΑΕΙ-, δώστε τους το δικαίωµα να κατοχυρώνουν βαθ-
µολογία µαθηµάτων και για τις επόµενες χρονιές, χωρίς να ξεκι-
νούν από την αρχή τον κοστοβόρο µαραθώνιο των φροντιστη-
ρίων για όλα τα µαθήµατα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
…την πρόταση, δηλαδή, του ΚΚΕ, που απέρριψε µετ’ επαίνων

και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή θα είναι µια ελάχιστη συµ-
βολή για να µην εγκλωβίζονται οι φοιτητές σε αδιέξοδες διαδρο-
µές, κυρία Υπουργέ. 

Αναβάθµιση, λοιπόν, της εκπαίδευσης δεν είναι το ξεσκαρτά-
ρισµα των µαθητών. Σύγχρονο δεν είναι ένα σχολείο που διαχω-
ρίζει τα παιδιά όταν υπάρχουν επιστηµονικά πορίσµατα, τεχνο-
λογική ανάπτυξη τέτοια, που πρέπει και µπορεί να γίνει προσιτή
σε όλους. Σύγχρονο είναι το σχολείο που επιτρέπει να έρθουν
όλα τα παιδιά σε επαφή µε τον πλούτο του ανθρώπινου πολιτι-
σµού και στη βάση αυτή να ξεδιπλώνουν τα ταλέντα τους, που
τα δίνει όλα σε όλους και όχι λίγα σε κάποιους. Αυτό το σχολείο
απαντάει στα όνειρα των παιδιών αλλά και στις ανάγκες τους. Γι’
αυτό το σχολείο θα συνεχίσει να αγωνίζεται το ΚΚΕ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-

θώντας οι συµπολίτες µας τον δηµόσιο διάλογο, όπως αυτός
αναπτύχθηκε αυτές τις µέρες, κυρίως στις συνεδριάσεις της Επι-
τροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, είναι βέβαιο ότι αισθάνθηκαν
απογοήτευση και αγανάκτηση. Ό,τι αφορά την παιδεία εξ ορι-
σµού είναι σοβαρό, ουσιαστικό και µε εθνικό πρόσηµο, διότι ανα-
φέρεται στο µέλλον των νέων, κατά συνέπεια στο µέλλον της
πατρίδας µας. Θα περίµεναν, λοιπόν,, µια συζήτηση ανάλογη σε
σοβαρότητα, σε κύρος και επίπεδο. 

Αντί να εστιάσουν, όµως, οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης στο
πνεύµα και τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, που στόχο έχει να δη-
µιουργήσει ένα καλύτερο και σύγχρονο σχολείο για τα παιδιά και
για τους εκπαιδευτικούς, ανταποκρινόµενο στις ανάγκες του µέλ-
λοντος και του κόσµου που αλλάζει µε γρήγορους ρυθµούς, αντί
να επικροτήσουν την αποκέντρωση και τις ενισχυµένες αρµοδιό-
τητες στους εκπαιδευτικούς, αντί να υπάρξει µια γόνιµη ανταλ-
λαγή απόψεων, η κουβέντα παρεκτράπηκε, µε αποκλειστική
ευθύνη του εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του κ. Φί-
λη. Επιδόθηκε σε προσωπικές επιθέσεις, ύβρεις και, κουνώντας
επιδεικτικά το δάχτυλο προς την Υπουργό, µίλησε για λαϊκή οργή
και για σφαγή των υποψηφίων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Μας είπε ότι µοναδικοί υποστηρικτές του νοµοσχεδίου είναι οι
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σχολάρχες των ιδιωτικών σχολείων µας, διότι η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη έχει στοχοποιήσει τη δηµόσια εκπαίδευση και νοµοθετεί
ενάντιά της.

Μας είπε ότι δεν λαµβάνουµε υπ’ όψιν τα δικαιώµατα των πολ-
λών, αλλά υποστηρίζουµε τα δικαιώµατα των λίγων και προνοµι-
ούχων. Ως γυναίκα Βουλευτής και ως µητέρα θα πω και εγώ
ανεπίτρεπτη και ντροπιαστική η φρασεολογία, το ύφος και ο
τόνος απέναντι στην Υπουργό. Χρησιµοποίησε εκφράσεις που
δεν ταιριάζουν στον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία. Τα
λόγια και ο τρόπος χαρακτηρίζουν αυτόν που τα λέει, όµως, και
όχι αυτόν στον οποίον απευθύνονται. 

Επίσης, είναι απαράδεκτη η στάση των Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που δεν βρίσκουν το σθένος να καταδικάσουν επιθέσεις
που δεν απευθύνονται στον θεσµικό ρόλο της Υπουργού, αλλά
στον ιερό ρόλο της µητέρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφήνω τις φραστικές χυδαιότη-
τες και τη λαϊκίστικη ρητορεία που ακούστηκαν στην επιτροπή
µας, αλλά και εδώ, και εστιάζω στα βασικά σηµεία κριτικής των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. 

Όσον αφορά την ελάχιστη βάση εισαγωγής στα πανεπιστήµια,
εµείς είµαστε ταυτιζόµενοι µε την πλειοψηφία των Ελληνίδων και
των Ελλήνων, των γονέων και των παιδιών -και αυτό το επαλη-
θεύουν οι αριθµοί-, πιστεύουµε ότι για να εισαχθεί κάποιος στο
πανεπιστήµιο πρέπει να καλύπτει βασικές γνωστικές προϋποθέ-
σεις, που να δηµιουργούν και το υπόβαθρο αποφοίτησης και εν
κατακλείδι, πέραν της ακαδηµαϊκής µόρφωσης, να του ανοίγει
δρόµους στη ζωή αλλά και στην επαγγελµατική αποκατάσταση. 

Όσο για το τετριµµένο και ψεύτικο ρεφρέν ότι η Νέα Δηµο-
κρατία αδιαφορεί για τα λαϊκά στρώµατα και εδώ διαψεύδεστε
πανηγυρικά. Διότι οι λαϊκές οικογένειες και οι οικονοµικά ασθε-
νέστεροι είναι αυτοί που υποφέρουν περισσότερο όταν χρειαστεί
να υπερβούν τις δυνατότητές τους για να σπουδάσουν τα παιδιά
τους και πολλές φορές οι θυσίες τους να αποβαίνουν µάταιες,
µε τους ίδιους εγκλωβισµένους και τα παιδιά τους αιώνιους φοι-
τητές. Άλλωστε, µε νέες διατάξεις εµπλουτίσαµε τα πεδία γνώ-
σεων από το δηµοτικό και έτσι από το δηµοτικό ακόµη αυξάνο-
νται τα εφόδια των παιδιών. 

Εσείς πάλι, µε στόχο να γίνετε πρόσκαιρα αρεστοί, χαµηλώ-
νετε τον πήχη τόσο, ώστε να εισέλθουν άπαντες σε πανεπιστη-
µιακές σχολές και δεν σας ενδιαφέρει καθόλου το πόσα χρόνια
θα φοιτούν, αν τελικά θα αποφοιτήσουν ή τι θα κάνουν µετά που
θα αποφοιτήσουν. Δηλητηριάζετε τη συζήτηση λαϊκίζοντας και
εργαλειοποιώντας τα παιδιά, τα σχέδιά τους και τα όνειρα των
γονιών τους. Προπαγανδίζετε µε την απογοήτευση του µαθητή
που δεν περνάει στο Μετσόβιο ή στη Θεσσαλονίκη, αλλά περνάει
στην Αρχιτεκτονική Πατρών, Ιωαννίνων ή Χανίων. Κάποιοι συνυ-
ποψήφιοί του τα πήγαν καλύτερα. Αυτός είναι ο κανόνας της ευ-
γενούς άµιλλας. Το ταλέντο σας, όµως, στη διαστρέβλωση,
αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι πραγµατικά αξιοζήλευτο. 

Μεγάλο µέρος της συζήτησης εξαντλήθηκε στην αναγκαιό-
τητα αξιολόγησης της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα αφορά στην αναβάθµιση της εκπαίδευσης
και την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών. 

Βασικό σηµείο αποτελεί το εργαλείο της αξιολόγησης, που
κατά κοινή οµολογία είναι σηµείο-κλειδί για να εξασφαλιστεί η
παροχή ποιοτικής εκπαίδευσης στους µαθητές.

Είναι πάγια και καταγεγραµµένη θέση της Νέας Δηµοκρατίας
ότι η αξιολόγηση του ανθρώπινου δυναµικού σε όλες τις εκπαι-
δευτικές δοµές είναι απαραίτητη για βελτίωση, εξέλιξη και ανα-
βάθµιση της εκπαίδευσης. Είναι, όµως, και πάγιο αίτηµα των
γονέων και σύσσωµης της ελληνικής κοινωνίας. 

Η λέξη και µόνο «αξιολόγηση» µέχρι σήµερα ήταν αιτία πολέ-
µου. Μετά από σαράντα χρόνια συζήτησης, διαφωνιών και αντι-
παράθεσης νοµίζω ότι έχει εµπεδωθεί από όλους ότι είναι ανα-
γκαία και επιβεβληµένη και µόνο θετικά µπορεί να προσφέρει αφ’
ενός στους µαθητές και αφ’ ετέρου στους ίδιους τους εκπαιδευ-
τικούς, διότι η αξιολόγηση θα οδηγήσει στην επιµόρφωση, στην
προσαρµογή στα νέα δεδοµένα και οι µέτριοι θα γίνουν καλοί και
οι καλοί καλύτεροι.

Όσοι ακόµη αντιδρούν δεν ενδιαφέρονται για την ποιότητα
του εκπαιδευτικού έργου. Βλέπουν την αξιολόγηση ως διαδικα-

σία ελέγχου και τιµωρίας και όχι ως εργαλείο βελτίωσης και εξέ-
λιξης του επαγγελµατικού κύρους των εκπαιδευτικών για την
αναβάθµιση της εκπαιδευτικής τους ικανότητας. Με την άρνησή
τους στερούν τη δυνατότητα της πολιτείας να διαπιστώσει τον
βαθµό αποτελεσµατικότητας και ποιότητας του εκπαιδευτικού
συστήµατος. Στερούν από τους γονείς τη βεβαιότητα ότι παρέ-
χεται στα παιδιά τους η άρτια και βέλτιστη εκπαίδευση. Αυτό αλ-
λάζει πλέον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη στελέχωσε τη δηµόσια παιδεία µε έντεκα χιλιάδες επτα-
κόσιους νέους µόνιµους εκπαιδευτικούς, που σε δύο µήνες από
σήµερα αναλαµβάνουν καθήκοντα. Επαναλαµβάνω: Τα δηµόσια
σχολεία που πάνε τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών, όχι τα σχο-
λαρχεία. Πρόκειται για τους πρώτους µόνιµους διορισµούς που
γίνονται στη γενική εκπαίδευση µετά από δώδεκα χρόνια και µά-
λιστα σε εποχή δύσκολη και οικονοµικά πιεσµένη λόγω της παν-
δηµίας. 

Ακολούθησαν τον διορισµό τεσσερισήµισι χιλιάδων µόνιµων
εκπαιδευτικών στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση που έγιναν
πέρσι, τους πρώτους στην ειδική αγωγή στην ιστορία της χώρας
πάλι στα δηµόσια σχολεία. Δεσµευθήκαµε απέναντι στους πολί-
τες να χτίσουµε ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστηµα, αποτελε-
σµατικό και ποιοτικό και εµείς τις δεσµεύσεις µας τις τιµάµε και
τις τηρούµε. Εκεί έγκειται η ουσία αλλά και η µεγάλη διαφορά
µας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Την Υπουργό κ. Κεραµέως θα ήθελα να τη συγχαρώ για το
θάρρος, την πυγµή, την αποφασιστικότητα, την ψυχραιµία και το
πλούσιο µεταρρυθµιστικό της έργο, που θα ωφελήσει και θα
ανοίξει ορίζοντες για ένα καλύτερο µέλλον στη νέα γενιά και θα
κάνει τα δικά της παιδιά περήφανα για τη µητέρα τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σωκράτης Βαρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, αυτά να µην τα λέτε σε εµάς. Ρίξτε µια

µατιά στα διπλανά σας έδρανα και θα καταλάβετε πολλά. Θα κα-
ταλάβετε πόσο µόνοι έχετε µείνει στηρίζοντας, όπως λέγατε
αυτές τις µέρες, ένα εµβληµατικό νοµοσχέδιο.

Κυρία Υπουργέ, µιλήσατε πολλές φορές για αίσθηµα δικαίου.
Νοµίζω ότι δεν δικαιούστε να µιλάτε για αίσθηµα δικαίου. Απο-
τυχόντες δεν είναι οι µαθητές. Αποτυχόντες είστε εσείς, ανάλγη-
τοι είστε εσείς, ανίκανοι είστε εσείς. Θα µου πείτε, τώρα θα
ιδρώσει το αυτί σας; Χθες µάς είπατε ότι πανηγυρίζατε γιατί δώ-
σατε αύξηση 2% στον κατώτατο µισθό και το θεωρείτε επί-
τευγµα, όταν εσείς το 2019, όταν η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αύξησε
τον κατώτατο µισθό κατά 11%, λέγατε για ψίχουλα και δεν ντρέ-
πεστε τώρα.

Έκανε λάθος ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ προηγουµένως, που
είπε για ολόκληρο κουλούρι που προκύπτει από την αύξηση. Αν
το κουλούρι έχει σουσάµι, δεν φτάνει η αύξηση που δώσατε. 

Θέλω να θέσω ένα ερώτηµα: Αφού τα νοµοσχέδιά σας είναι
εµβληµατικά, όπως λέτε, αξιολόγηση θεσµών δεν υπάρχει -προ-
νόησε ο προηγούµενος Πρωθυπουργός, βγάζοντας τη χώρα από
τα µνηµόνια-, τι ζόρι έχετε να φέρετε τέτοια νοµοσχέδια, που,
όπως λέτε, είναι εµβληµατικά εν µέσω πανδηµίας, αλλά κυρίως
µε κλειστά σχολειά και πανεπιστήµια; Μάλλον φοβάστε τους πολ-
λούς επαίνους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά αναρωτιέµαι αν έχει
υπάρξει στο παρελθόν Υπουργός Παιδείας µε τόση εµπάθεια και
µίσος απέναντι στην εκπαιδευτική και µαθητική κοινότητα, απέ-
ναντι στο δηµόσιο σχολείο που µε κυνικότητα και πλήρη απάθεια
στήνετε στο απόσπασµα. Θα ήταν για γέλια, αν δεν ήταν για κλά-
µατα, ο ευφάνταστος τίτλος που δώσατε στο νοµοσχέδιο που
φέρατε για να ολοκληρώσετε την ισοπέδωση της δηµόσιας παι-
δείας. 

Βαφτίζετε αναβάθµιση του σχολείου διατάξεις που µυρίζουν
ναφθαλίνη. Καταργείτε κάθε έννοια συλλογικής έκφρασης στην
εκπαίδευση, επαναφέροντας ένα συγκεντρωτικό, προσωποκεν-
τρικό σύστηµα, δοµηµένο από έναν αδιανόητο αριθµό στελεχών,
υποστελεχών και παραστελεχών, µε µοναδικό αντικείµενο τον

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17399



έλεγχο επί των διαδικασιών της αξιολόγησης. Μετατρέπετε τα
περιφερειακά κέντρα εκπαιδευτικού σχεδιασµού σε εξωτερικούς
αξιολογητές, εκφυλίζοντας πλήρως τον συνεργατικό και διεπι-
στηµονικό τους χαρακτήρα. Ευνουχίζετε τον σύλλογο διδασκόν-
των, παραχωρώντας πλήθος αρµοδιοτήτων στον διευθυντή του
σχολείου, µετατρέποντάς τον θέλει-δεν θέλει σε αξιολογητή, δι-
καστή, τιµωρό και απόλυτο εξουσιαστή της σχολικής µονάδας.
Πόση ακόµα διχόνοια θα σπείρετε στην εκπαιδευτική κοινότητα;

Ξεθάψατε µέχρι και τους παλιούς επιθεωρητές του ’70. Τους
βαφτίσατε σχολικούς συµβούλους και τους πλαισιώσατε µε τους
επόπτες ποιότητας, όχι για να συµβουλεύουν αναφορικά µε το
παιδαγωγικό και το εκπαιδευτικό έργο των σχολείων, αλλά για
να αξιολογούν και για να αναφέρουν.

Όσο για την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών που διατυµπανί-
ζετε, θα είχε πολύ ενδιαφέρον αν ακούγαµε τι έχουν να µας πουν
οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί, τους οποίους αγνοείτε, οι εκπαιδευτικοί
τους οποίους δένετε πισθάγκωνα, απειλώντας τους µε πειθαρ-
χικά και στερήσεις µισθού, τη στιγµή που τους αφαιρείτε και το
παραµικρό ίχνος αυτενέργειας.

Δεν µπορώ να µη σταθώ στη διάταξη που αναφέρει ότι, σε πε-
ρίπτωση που το έργο του εκπαιδευτικού κριθεί ως µη ικανοποι-
ητικό, εκείνος θα παρακολουθεί υποχρεωτικό επιµορφωτικό πρό-
γραµµα, µε τις επιµορφώσεις που κατέστη ανίκανο να υλοποι-
ήσει το Υπουργείο σας την εποχή της µεγάλης ανάγκης της τη-
λεκπαίδευσης. Είναι πραγµατικά απίστευτα αυτά που ζούµε!

Ακούσαµε για αυτονοµία των σχολικών µονάδων, ακούσαµε
για αποκέντρωση και για ελευθερία, που συµβάλλουν στην ποι-
ότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Δεν ακούσαµε αυτά που
ευκόλως εννοούνται, ότι δηλαδή τα σχολεία θα κατηγοριοποι-
ούνται ανάλογα µε την απόδοσή τους, ότι η πρόσβαση στους πό-
ρους θα είναι ανάλογη των επιδόσεών τους, ότι θα διαµορφω-
θούν σχολεία δύο και τριών ταχυτήτων, αυτά που θα παίρνουν
όλες τις επιχορηγήσεις και θα απευθύνονται στην ελίτ και τα
άλλα που θα συνεχίσουν να υποχρηµατοδοτούνται και να υπο-
βαθµίζονται µέχρι το οριστικό κλείσιµό τους. 

Πραγµατικά το θράσος σας δεν έχει όρια. Γιατί θέλει θράσος,
κυρία Κεραµέως, να τα λέτε αυτά εσείς, που, όταν άρχισε η παν-
δηµία, ξεκινήσατε την τηλεκπαίδευση χωρίς καµµία προετοιµα-
σία και αφήσατε µαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς χωρίς την
παραµικρή βοήθεια, εσείς, που παρακάµψατε τις δηµοκρατικές
διαδικασίες στις εκλογές των αιρετών εκπαιδευτικών και διορί-
σατε για πρώτη φορά µη εκλεγµένους αντιπροσώπους στα πε-
ριφερειακά συµβούλια. 

Το µόνο που πετυχαίνετε, κυρία Υπουργέ, µε αυτό το νοµο-
σχέδιο, τώρα που οι εκπαιδευτικοί, οι γονείς και οι µαθητές χρει-
άζονται τη µεγαλύτερη δυνατή στήριξη, είναι να αποδεικνύετε
περίτρανα τα µίλια που σας χωρίζουν από την καθηµερινή πραγ-
µατικότητα της µέσης οικογένειας. Μοιάζετε να νοµοθετείτε σαν
να βρίσκεστε σε άλλον πλανήτη, σε µια άλλη παράλληλη πραγ-
µατικότητα, µακριά από τις υπαρκτές ανάγκες της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Σας άκουσα στις επιτροπές να λέτε ότι αφουγκράζεστε την
κοινωνία. Ποια ακριβώς κοινωνία αφουγκράζεστε; Αυτή που για
εσάς είναι αόρατη;

Κυρία Υπουργέ, δυστυχώς επτωχεύσατε σε όραµα, ιδέες,
κουλτούρα. Επτωχεύσατε σε σχέδιο, πρόγραµµα και σκέψη.

Δεν θα σας επιτρέψουµε, όµως, να απαξιώσετε το δηµόσιο
σχολείο. Δεν θα σας επιτρέψει η νέα γενιά να καταργήσετε κάθε
έννοια δικαίου. 

Κυρία Υπουργέ, είστε ένα µέλος της πιο ανάλγητης, ανίκανης,
αλλά, πάνω από όλα, επικίνδυνης Κυβέρνησης των τελευταίων
σαράντα χρόνων, µε ένα εργασιακό νοµοσχέδιο-έκτρωµα που
µας γυρίζει εκατό χρόνια πίσω, ένα ασφαλιστικό που κατακρε-
ουργεί εργαζόµενους, ανέργους, συνταξιούχους, δύο δικά σας
νοµοσχέδια, κυρία Κεραµέως, που προσβάλλουν την ίδια τη δη-
µοκρατία. 

Άραγε, έχετε το σθένος να κοιτάξετε στα µάτια τους χιλιάδες
µαθητές που τους στερήσατε το όνειρο; Τι θα πείτε, άραγε,
στους αγωνιστές της ζωής και της µάθησης; Και εννοώ, βέβαια,
τους αποφοίτους των εσπερινών λυκείων, που τους κόψατε τα
φτερά, τους στερήσατε την ευκαιρία για µια καλύτερη ζωή, τους

στείλατε αδιάβαστους εν µέσω πανδηµίας και, το χειρότερο, εν
µέσω σχολικής χρονιάς. 

Κυρία Υπουργέ, κάνατε άδικο κόπο. Όχι µόνο δεν θα εφαρµο-
στούν τα νοµοσχέδιά σας, αλλά θα είναι τα πρώτα νοµοσχέδια -
πακέτο µε τα νοµοσχέδια του κ. Χατζηδάκη- που θα καταργήσει
η επόµενη κυβέρνηση που θα είναι η κυβέρνηση του Αλέξη Τσί-
πρα. Να είστε σίγουροι ότι το ξύπνηµά σας έρχεται σύντοµα και
η πτώση σας θα είναι ηχηρή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας νωρίτερα
την κυρία Υπουργό, την κ. Κεραµέως, προς στιγµήν νόµιζα ότι
συνάντησα την πόρτα του σχολικού και εκπαιδευτικού παραδεί-
σου. Τόσο ιδανικά παρουσίασε τις επιπτώσεις που θα έχει το νο-
µοσχέδιο και όλα τα προηγούµενα νοµοθετήµατα τα οποία έχει
φέρει στη Βουλή.

Ωστόσο, γνωρίζουµε όλοι ότι η πραγµατικότητα είναι εκ δια-
µέτρου αντίθετη. Στην κοινωνία συµβαίνουν εντελώς διαφορε-
τικά πράγµατα και οι επιπτώσεις από τα νοµοθετήµατα που
φέρνετε είναι έως αρνητικές, για να µην πω κάτι χειρότερο.

Δυστυχώς, το τελευταίο διάστηµα έχει αποκαλυφθεί µε τον
χειρότερο τρόπο όχι µόνο ο κυνισµός µε τον οποίο αυτή η Κυ-
βέρνηση αντιµετωπίζει τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας, προ-
σβάλλοντας την προσπάθεια και την αγωνία ακόµη και νέων
παιδιών, αλλά έχει αποκαλυφθεί και η εγκληµατική πολιτική που
ασκεί σε όλα τα επίπεδα, µια πολιτική που οδηγεί στη φτωχοποί-
ηση την πλειονότητα του λαού µας, µια πολιτική αντικοινωνική
και εχθρική στην πράξη των πολιτών, στη στήριξη των πολιτών,
µια πολιτική εχθρική στην ανάπτυξη και την ευηµερία, µια πολι-
τική αθηνοκεντρική και συγκεντρωτική, µε απανωτά πλήγµατα,
καθηµερινά πλήγµατα, στην περιφέρεια, µια πολιτική εκδικητική,
εκδικητική προς τους πολίτες και κυρίως τους εργαζόµενους, µια
στάση ελιτίστικη, ίσως και κοµπλεξική θα µπορούσαµε να πούµε,
µια πολιτική εγκληµατική απέναντι στα νέα παιδιά, που τους κό-
βετε τα φτερά, τους κόβετε τα όνειρα, καταστρέφετε το παρόν
και το µέλλον µιας ολόκληρης γενιάς, µια εγκληµατική πολιτική,
που έχει διαλύσει την επαγγελµατική εκπαίδευση, άσχετα αν
λέτε ότι υποστηρίζετε τις δεξιότητες, µια πολιτική µε την οποία
αποκλείετε ακόµη και άριστους µαθητές από τη δηµόσια ανώ-
τατη εκπαίδευση, που µε ειρωνεία και κυνισµό σε ένα παιδί που
συγκέντρωσε είκοσι µία χιλιάδες µόρια, µε ό,τι στερήσεις, θυσίες
και αγωνίες φέρει αυτή η επιτυχία και αυτή η προσπάθεια, του
προτείνατε να πάει σε ένα ΙΕΚ.

Στα ΙΕΚ γιατί, άραγε, βάζετε µηχανογραφικό; Τα ΙΕΚ απαιτούν
απολυτήριο λυκείου. Ισχύει από τη δεκαετία του 1990. Χρέος µας
είναι να στηρίξουµε και τα δηµόσια ΙΕΚ. Ωστόσο, δεν αποτελούν
µέρος της ανώτατης εκπαίδευσης, της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. 

Ουσιαστικά τι λέτε σε αυτά τα παιδιά; Ουσιαστικά δείχνετε την
πόρτα της εξόδου από τη χώρα, προκειµένου να σπουδάσουν σε
ένα πανεπιστήµιο του εξωτερικού, αν έχουν την οικονοµική δυ-
νατότητα. Δηµιουργείτε ένα νέο κύµα brain drain που έχει την
υπογραφή Κεραµέως - Μητσοτάκη.

Και αναρωτιέµαι: Ποια αριστεία, άραγε, ευαγγελίζεστε; Ποια
αριστεία υποστηρίζετε; Την αριστεία του πορτοφολιού και µόνο,
τελικά. 

Κυρία Κεραµέως, καταργήστε άµεσα την ελάχιστη βάση εισα-
γωγής και ασκήστε µια πολιτική κοινωνικής πρόνοιας, µια πολι-
τική ενίσχυσης και στήριξης για τους φοιτητές, για τους σπου-
δαστές, για τις φοιτήτριες, προκειµένου να µπορούν µε ευκολία,
µε στήριξη να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους, αν πραγµατικά
ενδιαφέρεστε για τη µείωση του αριθµού των αποφοίτων. 

Όµως, είναι τόσο στρεβλή, τόσο φοβική η άποψή σας για την
παιδεία, που καταλήγετε σε πραγµατικά εγκληµατικές επιλογές.
Τολµήσατε να πείτε ότι τα παιδιά όταν µπαίνουν σε µια σχολή,
σε ένα τµήµα δηµόσιου πανεπιστηµίου, εγκλωβίζονται. Τα παιδιά
εγκλωβίζονται στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Αυτό ισχυρίζεστε. 

Από πότε η γνώση, κυρία Υπουργέ, η παιδεία, η εκπαίδευση
εγκλωβίζει τους ανθρώπους; Νοµίζω ότι δεν έχετε καµµία ιδέα
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τι συµβαίνει στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Δεν έχετε καµµία ιδέα
και καµµία γνώση τι συµβαίνει στο δηµόσιο σχολείο. 

Αντί να συζητάµε σήµερα πώς µπορούµε να βελτιώσουµε το
σχολείο µας και το πανεπιστήµιό µας και να στηρίξουµε τα νέα
παιδιά, εσείς θεωρείτε την εισαγωγή στο πανεπιστήµιο εγκλωβι-
σµό. Αντί να στηρίξουµε και να ενισχύσουµε την πρόσβαση στη
µάθηση και τη γνώση, να στηρίξουµε την αυταξία της γνώσης,
µια γνώση η οποία απελευθερώνει, απελευθερώνει το πνεύµα,
απελευθερώνει τους ανθρώπους, απελευθερώνει τις κοινωνίες,
εσείς µιλάτε για εγκλωβισµό. 

Και, όµως, αυτό τι δείχνει; Δείχνει ότι φοβάστε. Φοβάστε τη
γνώση. Φοβάστε την αυτοπεποίθηση, τη δύναµη, την κοινωνική
δύναµη που δίνει η γνώση στους πολίτες. Αυτό φοβάστε. Για
αυτό θεωρείτε ότι εγκλωβίζονται τα νέα παιδιά στο πανεπιστήµιο. 

Εκτός, βέβαια, αν θεωρείτε πως ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο,
ανοικτό στην κοινωνία, που δίνει πρόσβαση, ευκαιρίες, αναβάθ-
µιση επιπέδου και µάθησης, «εγκλωβίζει» και στερεί πιθανούς πε-
λάτες από τα ιδιωτικά κολλέγια, τα οποία τόσο έχετε στηρίξει και
υπηρετείτε. Διότι ο µόνος λόγος για να κόψετε την πρόσβαση σε
πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες παιδιά και να αποδυναµώσετε
δεκάδες περιφερειακά αξιολογότατα τµήµατα -µε αρνητικές επι-
πτώσεις και για τις τοπικές κοινωνίες- είναι να εξασφαλίσετε πε-
λατεία για τα ιδιωτικά κολλέγια, για τα οποία έχετε φροντίσει να
εξοµοιώσετε σε προηγούµενα νοµοθετήµατα τα πτυχία. Και εκεί,
όπως ξέρετε, δεν έχει βάση εισαγωγής, δεν έχει αξιολόγηση, δεν
έχει ελάχιστη βάση εισαγωγής, δεν έχει εισαγωγικές εξετάσεις.
Δεν µας πειράζει αν τα παιδιά γράφουν «1» ή δίνουν λευκή κόλλα.
Είναι άλλο σύστηµα. 

Σας ενδιαφέρει, άραγε, η γνώση και η εξειδίκευση; Σας ενδια-
φέρει να δηµιουργήσετε ευκαιρίες για όλα τα παιδιά ή µήπως
έχετε εγκλωβιστεί η ίδια και το σύνολο της Κυβέρνησης στο τα-
ξικό σας µίσος; Διότι κυνικά µάς λέτε ότι όποιος έχει γεµάτο πορ-
τοφόλι θα µπορεί να έχει και πτυχίο. Διαφορετικά θα είναι
αποκλεισµένος ή εγκλωβισµένος, γιατί θα πρέπει να εργαστεί
παράλληλα µε τις σπουδές του και να παρατείνει τον χρόνο των
σπουδών, γιατί την εποχή που κυβερνούν οι άριστοι της Νέας
Δηµοκρατίας αν δεν έχεις λεφτά, δεν έχεις και δικαίωµα στη
γνώση. 

Αυτό καταφέρνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί, όπως είπε και
ο κ. Μητσοτάκης σε συνέντευξή του, δεν µπορούν και δεν πρέπει
να πάνε όλοι στο πανεπιστήµιο. Δεν µπορεί και δεν πρέπει να
σπουδάσουν τα παιδιά του ψυκτικού από το Περιστέρι, του αγρό-
τη από την Ορεστιάδα, του τεχνίτη από το Σουφλί, του κτηνοτρό-
φου από τη Σαµοθράκη, διότι η αριστεία για τη Νέα Δηµοκρατία,
η παιδεία, η υγεία θεωρούνται εµπόρευµα ακριβό και όχι δίκαιο. 

Δυστυχώς για εσάς, όλα έχουν µια τιµή. Δεν υπάρχουν δικαιώ-
µατα, αξίες, όνειρα. Τα πάντα τιµολογούνται και, µάλιστα, τιµο-
λογούνται ακριβά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, µε
τον ευφάνταστο τίτλο για την αναβάθµιση του σχολείου, ουσια-
στικά υποβαθµίζετε τη λειτουργία του σχολείου, καταργείτε τον
επιτυχηµένο θεσµό των περιφερειακών κέντρων εκπαιδευτικού
σχεδιασµού µε τον συνεργατικό και διεπιστηµονικό χαρακτήρα
τους που είχε θεσπίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και ήταν οµολογουµένως πετυ-
χηµένος θεσµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ. 
Εισάγετε την τιµωρητική αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και,

µάλιστα, σε διάταξη που δεν υπήρχε στη διαβούλευση. Η αξιο-
λόγηση των εκπαιδευτικών θεσµοθετείται µε διαδικασίες που σε
καµµία περίπτωση δεν διασφαλίζουν την αντικειµενικότητα και
την αµεροληψία, γιατί εσείς στην πραγµατικότητα δεν ενδιαφέ-
ρεστε για καµµία αξιολόγηση, βελτίωση, µετεκπαίδευση των εκ-
παιδευτικών, κανέναν εκσυγχρονισµό. Όµως, σκοπός είναι η
τιµωρία, η στοχοποίηση και εν τέλει η απόλυση των δηµοσίων
λειτουργών. 

Δεν θα προχωρήσω, διότι έχει περάσει και ο χρόνος, κύριε
Πρόεδρε, και ευχαριστώ. Δεν θα προχωρήσω αναλυτικά στο να
σχολιάσω τις διατάξεις που φέρνετε. 

Θα κλείσω, όµως, και θα µου το επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε,

µεταφέροντας την άποψη των εκπαιδευτικών από την Α’ ΕΛΜΕΔ,
οι οποίοι λένε πως «το νέο νοµοσχέδιο χτυπά τη συλλογικότητα,
τη δηµοκρατία, τη συνεργατικότητα και ένα σχολείο ανοιχτό µε
προοπτική και όραµα. Είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι», λένε,
«αντιδρούµε και διαφωνούµε µε το σχολείο που θα δηµιουργή-
σει, ένα σχολείο αποστεωµένο, φτωχό, µε µαθητές, εκπαιδευτι-
κούς και γονείς αποδυναµωµένους. Με το νοµοσχέδιο αυτό»,
συνεχίζουν, «δεν µιλάµε για αξιολόγηση, αλλά για ασφυκτικό
έλεγχο και η κάλυψη των στοιχειωδών αναγκών των σχολείων,
των µαθητών, των εκπαιδευτικών θα γίνεται βάζοντας οι γονείς
πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη και κυρίως από τους χορηγούς, εάν
αυτοί θα βρίσκονται. Για εµάς», υποστηρίζουν οι εκπαιδευτικοί
του Έβρου, «σχολείο σηµαίνει δηµοκρατία, σηµαίνει αξίες και
αυτά δουλεύονται µέσα από τη συλλογικότητα και µέσα από τη
συνεργασία.».

Αναρωτιέµαι τι σηµαίνει δηµόσιο σχολείο, τι σηµαίνει γνώση
για εσάς, κυρία Υπουργέ, και για το σύνολο της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για δεκαετίες

ο χώρος της παιδείας υπήρξε πεδίο οξείας αντιπαράθεσης,
δίχως νικητές, δίχως θριαµβευτές. Και αυτό γιατί το αντικείµενο
αυτό καθ’ εαυτό της διαµάχης, αντί να προστατεύεται ως κόρη
οφθαλµού, ποδοπατήθηκε στον βωµό της πολιτικής επικράτησης
και της δήθεν επαναστατικής διάθεσης.

Αν όλοι κοιτάξουµε µέσα µας, δεν θα δυσκολευτούµε να δώ-
σουµε τις απαντήσεις στις βασικές επιδιώξεις µας. Μαθητές, γο-
νείς, εκπαιδευτικοί, πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, κοινωνία επιδιώ-
κουµε όλοι το ίδιο αποτέλεσµα. Παλεύουµε για ένα σχολείο σύγ-
χρονο, φιλικό, ανταγωνιστικό, αυτόνοµο, ελκυστικό για κάθε µα-
θητή, ένα σχολείο-προθάλαµο της κοινωνίας, µε αρχές και
επίπεδο παρεχόµενων γνώσεων αντάξιο των ανεπτυγµένων κρα-
τών, µε ρόλο στη διαπαιδαγώγηση των νέων µας. Με λίγα λόγια,
θέλουµε ένα ποιοτικό σχολείο, προσαρµοσµένο στις ανάγκες του
εικοστού πρώτου αιώνα.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτυπώνονται µε
σαφήνεια στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων για την αναβάθµιση του σχολείου και την ενδυνά-
µωση των εκπαιδευτικών που συζητάµε σήµερα. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που αποδίδει στον όρο «µεταρρύθµιση» την πραγ-
µατική του έννοια. Αλλάζει µε τόσο παρεµβατικό και ουσιώδη
τρόπο τη συνολική λογική λειτουργίας και τον γενικό προσανα-
τολισµό του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, που αποτελεί µια
µεγάλη τοµή σε όσα γνωρίζαµε µέχρι σήµερα.

Παρεµβάσεις χωρίς ιδεολογικές, µικροκοµµατικές και καιρο-
σκοπικές παρωπίδες, αλλά µε λογική, µε µελέτη των σύγχρονων
τάσεων και των βέλτιστων ευρωπαϊκών πρακτικών έρχονται να
αναµορφώσουν το ελληνικό σχολείο.

Με πλήρη επίγνωση της υπάρχουσας κατάστασης, του επιδιω-
κόµενου αποτελέσµατος και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα αποτελέ-
σµατα ερευνών και παραδείγµατα άλλων αναπτυγµένων ευρω-
παϊκών χωρών, το Υπουργείο φέρνει µια σειρά διατάξεων, ένα
πλέγµα αλλαγών και τοµών µέσα από τέσσερις διαφορετικούς
πυλώνες.

Πυλώνας πρώτος: Ενίσχυση της αυτονοµίας των σχολείων. Τη
θέλουµε; Ναι. Γιατί; Διότι έχει αποδειχθεί στην πράξη πως όσο
πιο αυτόνοµο είναι ένα σχολείο, όσο πιο αποκεντρωµένο είναι
ένα εκπαιδευτικό σύστηµα, τόσο καλύτερα και πιο αποδοτικά λει-
τουργεί συγκρινόµενο µε ένα κεντρικά κατευθυνόµενο. Πώς θα
το πετύχουµε; Εφαρµόζοντας το αυτονόητο, δηλαδή δείχνοντας
εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς µας και στις σχολικές δοµές,
µεταφέροντας σε αυτούς που γνωρίζουν καλύτερα από τον κα-
θέναν τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν τη δυνατότητα να λει-
τουργήσουν όπως οι ίδιοι κρίνουν προς όφελος των ίδιων των
µαθητών.

Το ζητούµενο αυτής της αυτονοµίας είναι η προσαρµογή της
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εκπαίδευσης στις ιδιαιτερότητες και τα χαρακτηριστικά µιας
τάξης, έτσι ώστε ο ίδιος ο δάσκαλος να µεταδώσει όσα περισ-
σότερα γίνεται στην οµάδα.

Δίνουµε στους δασκάλους τη δυνατότητα να λάβουν αποφά-
σεις για το καλύτερο της τάξης. Πώς θα επιτευχθεί αυτό; Με το
δικαίωµα της ελεύθερης επιλογής βιβλίου από µια σειρά εγκε-
κριµένων συγγραµµάτων, ώστε να αποφασίζουν οι ίδιοι ποιο είναι
αυτό που ταιριάζει στους ίδιους και στους µαθητές τους, µε την
αυτονοµία ως προς τη µορφή των τετραµηνιαίων δοκιµασιών
αξιολόγησης και την αποκέντρωση της διαδικασίας έγκρισης εκ-
παιδευτικών προγραµµάτων, ερευνών και πρακτικής άσκησης,
ενισχύοντας παράλληλα τον ρόλο του διευθυντή και των εκπαι-
δευτικών σε θέσεις ευθύνης και εισάγοντας µια καινοτόµα δια-
δικασία για τα ελληνικά δεδοµένα, αυτή των διαγνωστικών τεστ
αποτελεσµατικότητας του εκπαιδευτικού συστήµατος σε Γλώσ-
σα και Μαθηµατικά, ανώνυµα για µαθητές ΣΤ’ δηµοτικού και Γ’
γυµνασίου. Μέσω αυτών θα εκτιµάται το γνωστικό επίπεδο των
µαθητών και ουσιαστικά η αποτελεσµατικότητα του εκπαιδευτι-
κού µας συστήµατος συνολικά και όχι προσωπικά.

Αναµφισβήτητα, όλη αυτή η διαδικασία είναι δυναµική και έγ-
κειται στους ίδιους τους εκπαιδευτικούς να αξιολογούνται και να
επιµορφώνονται συνεχώς.

Αξιολόγηση εκπαιδευτικών και στελεχών: Ο δεύτερος πυλώ-
νας του νοµοσχεδίου. Για τη διασφάλιση της ποιότητας του εκ-
παιδευτικού µας συστήµατος χρειαζόµαστε ένα σύνολο
διαδικασιών που θα µας επιτρέψουν να την πετύχουµε.

Διαδικασίες αξιολόγησης, αποτίµησης της αποτελεσµατικότη-
τας του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, επανασχεδιασµού -
όπου και αν χρειάζεται- και παρεµβάσεις βελτιωτικού χαρακτήρα,
για να έχουµε σαφή εικόνα σχετικά µε το τι και πώς προσφέρει
ένα σύστηµα, αλλά και ποιοι το πραγµατώνουν µόνο θετικά µπο-
ρούν να συµβάλουν.

Η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών είναι αναγκαία και ουσια-
στική ως µέρος της συνολικής προσπάθειας αναβάθµισης του
σχολείου, παράλληλα µε τη συνεχή βελτίωση του εκπαιδευτικού
συστήµατος την οποία καλούνται να πραγµατώσουν οι εκπαιδευ-
τικοί µας, τονίζοντας µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο και δια-
λύοντας µια παρωχηµένη αντίληψη που τεχνηέντως συντηρείται
από µια µειοψηφία ότι αξιολόγηση σηµαίνει να κρίνουµε τους εκ-
παιδευτικούς για το αν κάνουν καλά τη δουλειά τους και να λά-
βουµε αυστηρά τιµωρητικά µέτρα σε όσους υστερούν.

Πυλώνας τρίτος: Δοµές υποστήριξης της εκπαίδευσης. Κάθε
µεγάλη µεταρρύθµιση, όπως αυτή, πλαισιώνεται από µια σειρά
υποστηρικτικών κινήσεων που θα της δώσουν όλα τα θεσµικά
εφόδια επιτυχίας.

Η ίδρυση δοµών εκπαίδευσης µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρα-
κτήρα, µε τη θέσπιση εποπτών ποιότητας εκπαίδευσης σε επί-
πεδο περιφερειακής διεύθυνσης και διεύθυνσης εκπαίδευσης, η
αύξηση συµβούλων από πεντακόσιους σαράντα σε οκτακόσιους
και η σύσταση χιλίων εκατό νέων οργανικών θέσεων για ψυχο-
λόγους και κοινωνικούς λειτουργούς, οι οποίοι θα καλύπτουν τις
ανάγκες των σχολικών µονάδων γενικής και επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, πρόκειται να αποτελέσουν πολύ σηµαντικά εργαλεία.

Τέλος, έχουµε τον τέταρτο πυλώνα που αφορά την εκκλησια-
στική εκπαίδευση. Στοχεύοντας στην ποιοτική αναβάθµιση του
Κλήρου, εκσυγχρονίζουµε τη δευτεροβάθµια και ανώτατη εκκλη-
σιαστική εκπαίδευση. Δηµιουργούµε µια νέα ειδική µεταδευτε-
ροβάθµια δοµή εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, τις σχολές µαθη-
τείας υποψηφίων κληρικών, µία από τις οποίες θα γίνει στα Ιωάν-
νινα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέλλον δεν περιµένει και
οφείλουµε να δώσουµε στη νέα γενιά χωρίς αποκλεισµούς και
περιορισµούς το καλύτερο επίπεδο γνώσεων που µπορούµε. Δια-
θέτουµε τη γνώση, τη θέληση, τη βούληση, τις υποδοµές και
πάνω από όλα, το κατάλληλο εκπαιδευτικό προσωπικό µε άξιους
εκπαιδευτικούς σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης, έτσι ώστε να
τα καταφέρουµε και θα τα καταφέρουµε.

Το ελληνικό σχολείο του µέλλοντος θα είναι ένα σχολείο ανοι-
χτό, ένα σχολείο σύγχρονο, ισάξιο των ευρωπαϊκών, µε µπρο-
στάρηδες τους εκπαιδευτικούς και τους νέους µας.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφάλα.
Ακολουθεί ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο που συζητούµε φέρει τον τίτλο «Αναβάθµιση του σχο-
λείου και ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών». Πίσω από τον ατυχή
αυτόν τίτλο κρύβεται η επίµονη προσπάθεια της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου Παιδείας να περάσει µία σειρά νέων κοινωνικών
διακρίσεων στη λογική της ποιότητας για λίγους.

Από την αρχή της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας εί-
χαµε εκφράσει τις επιφυλάξεις µας για την ασκούµενη πολιτική
του Υπουργείου Παιδείας. Πλέον έχει γίνει αντιληπτό σε ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία ότι αυτή η πολιτική είναι καταστρο-
φική για τη µεγάλη πλειονότητα του µαθητικού πληθυσµού, ιδίως
µετά τα αποτελέσµατα των πανελλήνιων εξετάσεων και την
εφαρµογή της ελάχιστης βάσης εισαγωγής.

Πριν περάσω στο κύριο θέµα του νοµοσχεδίου, αξίζει -νοµίζω-
να κάνω µία σύντοµη ανασκόπηση της εκπαιδευτικής πολιτικής
που ακολούθησε η Κυβέρνηση µέχρι σήµερα µε µία µικρή ανα-
φορά στις πρωτοβουλίες που επηρέασαν την εκπαίδευση στον
νοµό µου, την Ξάνθη.

Μετά την ψήφιση του ν.4692/2020 η Κυβέρνηση ξεκίνησε έναν
αγώνα δρόµου σύστασης πειραµατικών σχολείων σε όλη τη
χώρα, άκριτα και χωρίς καµµία διαβούλευση µε τις τοπικές κοι-
νωνίες.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτέλεσε η µετατροπή του 17ου

Δηµοτικού Σχολείου Ξάνθης σε πειραµατικό µετά από πρόταση
της Διευθύντριας Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ξάνθης. Οι γονείς
και τοπικοί φορείς αντέδρασαν έντονα. Ωστόσο, δεν δόθηκε καµ-
µία δυνατότητα µετατροπής της απόφασης, παρ’ ότι τέθηκαν
εναλλακτικές προτάσεις. Μάλιστα, η σχολική µονάδα δεν πλη-
ρούσε καν τα κριτήρια που θέτει ο νόµος για τη µετατροπή της
σε πειραµατικό σχολείο. Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο φάνηκε
αµετακίνητο, χωρίς διάθεση συναίνεσης µε τους γονείς. Αυτό
είχε ως αποτέλεσµα, πέρα από την απώλεια του σχολείου της
γειτονιάς των µαθητών, την αλλοίωση του ίδιου του χαρακτήρα
και του στόχου των πειραµατικών σχολείων.

Άλλο ακόµα πιο τρανταχτό παράδειγµα αποτελεί το χτύπηµα
της Κυβέρνησης στην επαγγελµατική εκπαίδευση. Πολλές φορές
θίξαµε κοινωνιολογικά το ζήτηµα των φοιτούντων στις επαγγελ-
µατικές σχολές ΕΠΑΣ.

Με τον ν.4763/2020 η Κυβέρνηση προχώρησε στην υποβάθ-
µιση των πτυχίων των σπουδαστών των ΕΠΑΣ χωρίς να προβλέ-
ψει καµµία µεταβατική ρύθµιση για όσους εισήχθησαν µε το
παλαιότερο καθεστώς. Το λάθος αυτό διορθώθηκε εν µέρει µε
τη µεταβατική διάταξη, ώστε να µην υποχρεώνονται τουλάχιστον
να δίνουν εξετάσεις πιστοποίησης στον ΕΟΠΠΕΠ τα επόµενα
δύο έτη χωρίς όµως να προβλεφθεί αλλαγή για το επίπεδο της
πιστοποίησης. Όπως καταλαβαίνετε, αυτή η επιλογή, πέρα από
άδικη, ήταν και πλήρως αιφνιδιαστική για τους σπουδαστές οι
οποίοι είχαν µπει στις σχολές µε άλλα δεδοµένα.

Η τροπολογία που καταθέσαµε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στο
παρόν νοµοσχέδιο έχει ως στόχο να αποκαταστήσει αυτή την τε-
ράστια αδικία που αφορά πάνω από ογδόντα οκτώ χιλιάδες σπου-
δαστές επαγγελµατικών σχολών ανά την Ελλάδα και µέσα σε
αυτούς είναι και ο νοµός µου, ο Νοµός Ξάνθης. Προτείνουµε την
άρση της αναδροµικής νοµοθέτησης που οδηγούσε σε παροχή
πτυχίων επιπέδου 3, και να δίνονται πτυχία επιπέδου 4, σύµφωνα
δηλαδή µε το καθεστώς εισαγωγής των σπουδαστών. Ελπίζω να
την κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία, κυρία Υπουργέ.

Και φτάνουµε στο καλοκαίρι του 2021, οπότε η Υπουργός
εξήγγειλε τους έντεκα χιλιάδες επτακόσιους διορισµούς εκπαι-
δευτικών, οι οποίοι βεβαίως πραγµατοποιήθηκαν µε χρήµατα,
αλλά και τη διαδικασία που είχε ορίσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Πράγµατι, οι µόνιµοι διορισµοί είναι αναγκαίοι για τη στελέχωση
και την ανανέωση της εκπαίδευσης. Αν και καθυστερήσατε αρ-
κετά, πριν λίγες µέρες ανακοινώσατε και την κατανοµή ανά
κλάδο.
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Με έκπληξη, όµως, παρατηρήσαµε ότι απουσιάζουν οι προσ-
λήψεις στη µειονοτική εκπαίδευση. Εντελώς αναιτιολόγητα δεν
προβλέφθηκαν προσλήψεις για τον κλάδο ΠΕ 73. Θεωρείτε ότι
η µειονοτική εκπαίδευση είναι τόσο καλά και επαρκώς στελεχω-
µένη και δεν υπάρχει καµµία έλλειψη ώστε να µην προβλέψετε
ούτε µία πρόσληψη εκπαιδευτικού ΠΕ 73; Όποιος γνωρίζει πώς
λειτουργεί η µειονοτική εκπαίδευση, ξέρει πολύ καλά τις τερά-
στιες ανάγκες που έχει και ιδίως την ανάγκη ποιοτικής αναβάθ-
µισής της. Η έλλειψη διορισµών µόνιµων εκπαιδευτικών µειονοτι-
κής εκπαίδευσης, πέρα από την παντελή αδιαφορία σας, φανε-
ρώνει ότι είναι στρατηγική επιλογή σας η υποβάθµιση της µει-
ονοτικής εκπαίδευσης. Οι µηδενικές προσλήψεις είναι προφανώς
ένα ακόµα δείγµα διάκρισης. 

Και φτάνουµε στη σηµερινή συζήτηση. Το σηµερινό νοµοσχέ-
διο αποτελεί µια ακόµα περίπτωση κατάρριψης κάθε θετικής
πρωτοβουλίας της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Παράλληλα, µε τις τροπολογίες που κατα-
θέσατε αποδεικνύετε τη διάθεσή σας να δηµιουργήσετε σχολεία
δύο ταχυτήτων όπως θα εξηγήσω παρακάτω.

Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4547/2018 είχε θεσµοθετήσει τα περιφερει-
ακά κέντρα εκπαιδευτικού σχεδιασµού, τα ΠΕΚΕΣ, παράλληλα
µε την αυτοαξιολόγηση των σχολείων, ώστε η ευθύνη της υπο-
στήριξης της σχολικής µονάδας να µεταβιβάζεται σε µία διεπι-
στηµονική οµάδα. Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα τα καταργεί.
Επαναφέρει την ατοµική παιδαγωγική καθοδήγηση του σχο-
λείου, µετονοµάζοντας τους σχολικούς συµβούλους σε συµβού-
λους εκπαίδευσης, µε ουσιαστικό τον ρόλο του αξιολογητή,
χωρίς να γνωρίζει τη ζωντανή καθηµερινότητα της σχολικής µο-
νάδας.

Στόχος σας δεν είναι η παιδαγωγική υποστήριξη των σχολείων,
αλλά η εφαρµογή της αξιολόγησης µε διαδικασίες που δεν εξα-
σφαλίζουν την αντικειµενικότητα και την αµεροληψία. Η συµµε-
τοχή σε αυτή γίνεται αναγκαστική µε ρητή πρόβλεψη και η
παράλειψη συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα. Ακόµα και η επιµόρ-
φωση των εκπαιδευτικών, ενώ είναι προϋπόθεση για την αποτε-
λεσµατική άσκηση του διδακτικού έργου, ουσιαστικά µετατρέ-
πεται σε ένα είδος ποινής µετά από τυχόν αρνητική αξιολόγηση. 

Σε όλα αυτά έρχεται να προστεθεί η τροπολογία 1005/70, που
στο άρθρο 2 προβλέπει µια σειρά αντίθετων διατάξεων ειδικά για
τα µειονοτικά σχολεία. Εξ ου και αναφέρθηκα στην πρόθεση της
Κυβέρνησης να δηµιουργήσει σχολεία δύο ταχυτήτων. Χαρακτη-
ριστικό είναι το γεγονός ότι ενώ προβλέπεται στο νοµοσχέδιο για
όλα τα σχολεία η συνεργασία µε τα πανεπιστήµια µε σκοπό τη
διεξαγωγή έρευνας ή η συγκρότηση εκπαιδευτικών οµίλων ή η
χρηµατοδότηση από δωρεές και κληρονοµιές, τα µειονοτικά σχο-
λεία εξαιρούνται της ρύθµισης. Ανεξάρτητα από την πολιτική δια-
φωνία που µπορεί να έχουµε µε αυτές τις ρυθµίσεις, αυτός ο
διαχωρισµός δεν δικαιολογείται. Επίσης, ελπίζουµε η ελεύθερη
επιλογή των διδακτικών βιβλίων από τους εκπαιδευτικούς του ελ-
ληνόγλωσσου προγράµµατος να ισχύσει ανεµπόδιστα και στα
µειονοτικά σχολεία, όπως άλλωστε ίσχυσε από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ µε µεγάλη επιτυχία και οι εκπαιδευτικοί µπορούσαν να
αξιοποιήσουν τα σχολικά εγχειρίδια των δηµόσιων σχολείων.

Τέλος, ακόµα και οι υπερεξουσίες που αποκτά ο διευθυντής
της σχολικής µονάδας βλέπουµε ότι στην περίπτωση της µειονο-
τικής εκπαίδευσης κατανέµονται µεταξύ διευθυντή και υποδιευ-
θυντή. Αυτό ως έναν βαθµό δικαιολογείται από τη λειτουργία των
σχολείων αυτών µε δύο προγράµµατα, αλλά έχουµε αµφιβολίες
για το αν θα µπορέσουν να λειτουργήσουν οµαλά τα µειονοτικά
σχολεία υπό αυτές τις συνθήκες. 

Θέλω να τονίσω ότι τα µειονοτικά σχολεία κατά πλειοψηφία
είναι περιουσία της βακούφικης περιουσίας και όποιο σχολείο
κλείνει αυτοµάτως η χρήση του κτηρίου περνά στο βακούφι στο
οποίο ανήκει το σχολικό κτήριο. Άρα γιατί να µη γίνονται εκδη-
λώσεις στα κτήρια αυτά; Πρέπει να αποσύρετε αυτή την τροπο-
λογία που θα δηµιουργήσει µόνο προβλήµατα στη µειονοτική
εκπαίδευση, που ήδη έχει πάρα πολλά προβλήµατα.

Κλείνοντας, να πω ότι είναι σίγουρο ότι το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο δεν αναβαθµίζει αλλά υποβαθµίζει και διαχωρίζει την
εκπαίδευση. Όλο αυτό το κλίµα δεν µπορεί να αναστραφεί παρά
µόνο µε την αλλαγή της διακυβέρνησης του τόπου από µια προ-

οδευτική ριζοσπαστική κυβέρνηση που θα κλείσει όλες οι πληγές
που άνοιξε η Νέα Δηµοκρατία και θα προσφέρει ενότητα, όραµα
και προοπτική στη χώρα και στη νέα γενιά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο
τρίτος κύκλος οµιλητών. Εισερχόµαστε στον τέταρτο κύκλο οµι-
λητών µε πρώτο οµιλητή τον κ. Χατζηβασιλείου Αναστάσιο από
τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Καλαµατιανός, ο κ.
Μουλκιώτης, ο κ. Σπανάκης, ο κ. Μάρκου και ο κ. Γκιόκας. Είναι
οι µισοί από τους οµιλητές του τέταρτου κύκλου. 

Κύριε Χατζηβασιλείου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε ένα νοµο-

σχέδιο - τοµή που αναβαθµίζει την εκπαίδευση και βρίσκεται
στην καρδιά των κυβερνητικών εξαγγελιών. 

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι η εκπαίδευση αποτελεί υψηλή
προτεραιότητα. Άλλωστε όλοι γνωρίζουµε ότι το σχολείο παίζει
σηµαντικό ρόλο στη διαµόρφωση του χαρακτήρα των παιδιών,
των νέων ανθρώπων. Στόχος σήµερα είναι η δηµιουργία ενός
ανοιχτού και ελεύθερου σχολείου που αναπτύσσει την κριτική
ικανότητα και τις δεξιότητες, παρέχοντας διαρκή υποστήριξη σε
µαθητές και εκπαιδευτικούς, ένα σχολείο που θα δίνει δυνατό-
τητες σε όλους και θα εξασφαλίζει τα εφόδια για τους πολίτες
του αύριο, απαντώντας στις ιδιαίτερες ανάγκες κάθε παιδιού ξε-
χωριστά, ένα σχολείο που απελευθερώνει το δυναµικό των εκ-
παιδευτικών και φυσικά τους στηρίζει καθηµερινά µε κάθε τρόπο.

Αξίζουν συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση για τη θέσπιση χιλίων
εκατό θέσεων ψυχολόγων και λειτουργών στα σχολεία. Σε συν-
δυασµό µε τις περυσινές δύο χιλιάδες οκτακόσιες προσλήψεις
οδηγούµαστε σε ένα σχολείο ανεκτικότητας, υποστήριξης και
κατανόησης των αναγκών των µαθητών µας. 

Φτιάχνουµε ένα δίχτυ ασφαλείας για τα µικρά παιδιά, γιατί
πράγµατι το σχολείο οφείλει να είναι ένας χώρος ασφαλείας για
όλους. Κάθε µαθητής, κάθε µαθήτρια θα πρέπει να νιώθει άνετα,
χωρίς παρενόχληση, χωρίς µπούλινγκ, χωρίς απειλές, χωρίς βία
και όταν ένα παιδί βιώνει µια δύσκολη κατάσταση, είτε στο σπίτι
είτε στο σχολείο, θα πρέπει να µπορεί να µιλήσει άνετα και µε
ασφάλεια σε κάποιον. Αυτό το πλαίσιο λειτουργίας διαµορφώνει
µία καλύτερη κοινωνία σταδιακά. 

Πρέπει, λοιπόν, σήµερα να συµφωνήσουµε ότι τίποτα δεν µπο-
ρεί να λειτουργήσει αν πρώτα δεν υπάρξει καλύτερη οργάνωση
στο ίδιο ακριβώς το σχολείο, αν δεν δώσουµε στους δασκάλους
το πλαίσιο για να εξελιχθούν και να αναλάβουν πρωτοβουλίες.
Και θα το πω ξεκάθαρα: το κράτος εµπιστεύεται τους εκπαιδευ-
τικούς του. Γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς δεν φοβόµαστε να δώ-
σουµε µεγαλύτερη αυτονοµία στη σχολική µονάδα. Και εδώ
θέλουµε τη στήριξή σας. 

Δεν καταλαβαίνω γιατί ορισµένοι συνάδελφοι διαφωνούν µε
την αυτονοµία στα σχολεία. Δεν γίνεται σήµερα το 80% των απο-
φάσεων που αφορούν την καθηµερινή ζωή στα σχολεία να λαµ-
βάνεται από το Υπουργείο στην Αθήνα και όχι από τις µονάδες
τις ίδιες. Θέλουµε το σχολείο να ακούει τις ανάγκες της µαθητι-
κής κοινότητας και να ανταποκρίνεται στις συνθήκες της κάθε
περιοχής. Αυτή η αυτονοµία περιλαµβάνει και οικονοµικά ζητή-
µατα, καθώς θα επιτρέπεται να αξιοποιηθούν οι εγκαταστάσεις
των σχολείων -µετά το ωράριο βέβαια- για εκδηλώσεις, δραστη-
ριότητες και οτιδήποτε άλλο. Με τέτοιες παρεµβάσεις χτίζουµε
το «ανοιχτό» σχολείο, το σχολείο που θα είναι ανοιχτό προς τους
µαθητές και τους εκπαιδευτικούς του. 

Ο προσανατολισµός µας είναι σαφής: Ελευθερία, αυτονοµία
και πρόοδος. Αµφιβάλλει κανείς ότι οι εκπαιδευτικοί είναι εκείνοι
οι οποίοι γνωρίζουν καλύτερα από τον καθένα τις ανάγκες των
µαθητών; Έτσι, λοιπόν, στην κατεύθυνση αυτή τοµή συνιστά και
η ελεύθερη επιλογή βιβλίου. Ο εκπαιδευτικός θα µπορεί να επι-
λέγει από διαφορετικά εγκεκριµένα εγχειρίδια και να προτείνει
εκείνο που θεωρεί καταλληλότερο κατά περίπτωση και τα βιβλία
βέβαια αυτά θα είναι διαθέσιµα και σε ψηφιακή µορφή. Έτσι καλ-
λιεργούµε την κριτική σκέψη και αφήνουµε πίσω µας την άχρη-
στη παπαγαλία. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 17403



Αυτές οι πρωτοβουλίες δίνουν νέα πνοή στο σχολείο και
απορώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί διαφωνείτε. Δεν θεωρείτε τους
εκπαιδευτικούς µας άξιους και ικανούς να κρίνουν, να επιλέξουν,
να καθοδηγήσουν και να κατευθύνουν τα παιδιά;

Η µεγαλύτερη ελευθερία στη σχολική µονάδα είναι βέβαιο ότι
απαιτεί ταυτόχρονα και ένα σύστηµα ελέγχου και ισορροπιών,
έναν µηχανισµό λογοδοσίας. Έτσι, λοιπόν, η αξιολόγηση των εκ-
παιδευτικών δεν είναι απλώς χρήσιµη, είναι επιβεβληµένη. Προ-
έρχοµαι µάλιστα από οικογένεια εκπαιδευτικών και το λέω µετά
λόγου γνώσεως. Ποτέ οι καθηγητές και οι δάσκαλοι δεν φοβή-
θηκαν την αξιολόγηση. Άλλωστε αξιολογούνται καθηµερινά από
τον πιο δύσκολο κριτή: τον µαθητή τους. Η αξιολόγηση, λοιπόν,
δεν είναι µπαµπούλας, δεν είναι τιµωρητική, είναι ένας τρόπος
για να γίνουµε όλοι σταδιακά καλύτεροι. 

Θέλουµε τον εκπαιδευτικό να µη νιώθει ότι απειλείται µε τέλµα.
Έχουµε, λοιπόν, µια αξιολόγηση µπροστά µας η οποία φέρνει κί-
νητρα βελτίωσης, δεν φέρνει τιµωρία, όπως ακούγεται από ορι-
σµένους συναδέλφους. Ο στόχος µας είναι ένας: βελτίωση της
παρεχόµενης εκπαίδευσης. Πώς αλλιώς θα µπορούσαµε να
δούµε τι δουλειά γίνεται στα σχολεία; Να τελειώνουµε, λοιπόν,
µε το φόβητρο µιας µειοψηφίας που αναµασά θεωρίες του πα-
ρελθόντος και µιλάει για διάφορα, µέχρι και για δήθεν απολύ-
σεις. Οι εκπαιδευτικοί µας είναι δηµόσιοι λειτουργοί για τους
οποίους είµαστε υπερήφανοι και δεν έχουν βέβαια να φοβηθούν
τίποτα και κανέναν απολύτως. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το σχολείο έκανε ένα µε-
γάλο άλµα στη νέα εποχή όταν απάντησε µε επιτυχία στις επεί-
γουσες ανάγκες που έθεσε η πανδηµία µε την αναγκαία τηλεκ-
παίδευση. Η εκπαιδευτική κοινότητα, οι γονείς, αλλά και το
Υπουρ- γείο Παιδείας έκαναν δυνατό εκείνο που µέχρι πριν από
λίγο καιρό πολλοί θεωρούσαν αδύνατο. Και αυτό αποδεικνύει ότι
µπορούµε να καταφέρουµε τα πάντα µε προσπάθεια, µε οργά-
νωση και µε επιµονή. Εµπιστευόµαστε τον Έλληνα εκπαιδευτικό,
του δίνουµε τα εργαλεία, τα εφόδια και την αυτονοµία για την οι-
κοδόµηση ενός σχολείου που θα απαντά επιτέλους στις προκλή-
σεις του µέλλοντος. Απορρίπτουµε τον περίσσιο λαϊκισµό και το
εµπόριο ελπίδας στα νέα παιδιά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµα φορά φέρνετε
προς συζήτηση και ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα νο-
µοσχέδιο που στοχεύει στην υποβάθµιση του δηµόσιου σχο-
λείου, του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Για µια ακόµα φορά βάζετε
ακριβώς τον αντίθετο τίτλο από το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου
σας. Μιλάτε για δήθεν αναβάθµιση του σχολείου και δήθεν εν-
δυνάµωση των εκπαιδευτικών. Είναι όµως έτσι; Αυτή είναι η στό-
χευσή σας; Προφανώς όχι. Δυστυχώς στοχεύετε στο ακριβώς
αντίθετο.

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε συνέχεια προηγούµενων νο-
µοθετηµάτων σας για την εκπαίδευση που προωθούν τις κοινω-
νικές διακρίσεις, το τεράστιο έλλειµµα κοινωνικής δικαιοσύνης
και τη διεύρυνση των κοινωνικών και περιφερειακών ανισοτήτων.
Ουσιαστικά περιορίζει την επαρκή εκπαιδευτική διαδικασία για
παιδιά που βρίσκονται σε υποβαθµισµένα περιβάλλοντα µε ελά-
χιστο ανθρώπινο δυναµικό και λίγα οικονοµικά µέσα. 

Βάζετε ανάχωµα στην ποιοτική και γόνιµη αλληλεπίδραση µε-
ταξύ δασκάλων και µαθητών. Δεν µένετε όµως µόνο εδώ. Προ-
κειµένου να ελέγξετε την εκπαιδευτική διαδικασία προχωράτε
στην ενίσχυση της στελεχικής ιεραρχίας. Αποδυναµώνετε τη
συλλογική έκφραση και την εκπροσώπηση στους εκπαιδευτικούς
θεσµούς. Καθιερώνετε και στην εκπαίδευση µια αυστηρή δοµή
διοίκησης και ένα τιµωρητικό σύστηµα αξιολόγησης για το εκ-
παιδευτικό προσωπικό. 

Συνεχίζετε, λοιπόν, να νοµοθετείτε µε γνώµονα τις ιδεοληψίες
σας και όχι τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας και της εκ-
παιδευτικής κοινότητας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η µε-
γάλη µείωση εισακτέων στα πανεπιστήµια της χώρας, στα δηµό-

σια πανεπιστήµια. Μέσα στην υγειονοµική και οικονοµική κρίση
δεν διστάσατε να προχωρήσετε στη θεσµοθέτηση και εφαρµογή
της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Δεν διστάσατε να στερήσετε
το όνειρο και το µεράκι χιλιάδων µαθητών που ήθελαν να εισέλ-
θουν σε σχολές στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Υποστηρίζετε ότι θέλετε να µην µπαίνουν στα δηµόσια πανε-
πιστήµια µόνο οι µαθητές που πιάνουν βαθµούς «2» και «3». Δεν
θέλετε να µπαίνουν αυτοί οι µαθητές. Αυτό όµως είναι υποκρι-
τικό. Την ίδια στιγµή στα ιδιωτικά κολλέγια µπαίνει όποιος θέλει
όπου θέλει ή, µάλλον, για να είµαι δίκαιος, µπαίνει όποιος έχει
να πληρώσει. Ταυτόχρονα σπεύσατε να εξισώσετε τα πτυχία των
ιδιωτικών κολλεγίων µε τα δηµόσια πανεπιστήµια, για να παίρ-
νουν και τις δουλειές οι απόφοιτοι των κολλεγίων. Δύο µέτρα και
δύο σταθµά λοιπόν! Αυτή είναι προφανώς η αριστεία που ευαγ-
γελίζεστε, µια αριστεία που αφορά τους λίγους, τους εκλεκτούς,
τους ισχυρούς, που θα αναπαράγονται µέσω της εκπαιδευτικής
διαδικασίας. Για εσάς «άριστοι» είναι αυτοί που έχουν να πληρώ-
σουν. Όσο για τη µεγάλη πλειοψηφία της κοινωνίας, όλοι αυτοί
που δεν µπορούν να πληρώσουν θα µατώνουν, κυριολεκτικά, οι
ίδιοι και οι οικογένειές τους, θα αγωνίζονται σκληρά για να µπουν
στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και θα υπάρχουν πάρα πολλοί απο-
κλεισµοί στην πορεία αυτή.

Λέτε ψέµατα όταν λέτε ότι αποκλείονται όσοι γράφουν «2» και
«3» στις πανελλήνιες. Έχουµε πάρα πολλές καταγγελίες, εκατον-
τάδες χιλιάδες παιδιά που παρ’ ότι έγραψαν «15», «16», «17»,
ακόµα και αριστούχοι, έµειναν εκτός πανεπιστηµιακών τµηµάτων.
Αυτό που πραγµατικά επιδιώκετε είναι να µετατρέψετε την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση σε προϊόν πολυτελείας για τους λίγους και
εκλεκτούς. Έχεις να πληρώσεις; Θα σπουδάσεις. Δεν έχεις; Τότε
θα δεις τις ελπίδες σου να µειώνονται και σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις να εξανεµίζονται. 

Γι’ αυτό είναι απαραίτητη µια νέα προοδευτική κυβέρνηση που
θα διορθώσει αυτές τις στρεβλώσεις. Εµείς καταθέσαµε έξι τρο-
πολογίες, γιατί δεν ασκούµε στείρα αντιπολίτευση, αλλά κάνουµε
και συγκεκριµένες προτάσεις. Βλέπετε η δική µας οπτική και θε-
ώρηση των πραγµάτων για τη βελτίωση της εκπαίδευσης δεν εµ-
περιέχει τη µείωση των εισακτέων και το κλείσιµο δηµόσιων
πανεπιστηµίων. Η δική µας οπτική ενσωµατώνει τη βούληση για
ποιοτική και ουσιαστική ενίσχυση των δηµόσιων σχολείων και πα-
νεπιστηµίων µε επιστηµονικό προσωπικό και υλικοτεχνικές υπο-
δοµές, που προσβλέπει σε περισσότερους µαθητές και φοιτητές
υψηλού επιπέδου. 

Βέβαια στην Ηλεία νιώσαµε µε πολύ σκληρό τρόπο την κατα-
στροφική πολιτική σας. Πριν την εφαρµογή της ελάχιστης βάσης
εισαγωγής σπεύσατε να ανακοινώσετε την έξοδο των τµηµάτων
που λειτουργούν στην Ηλεία από το µηχανογραφικό, σπεύσατε
να εφαρµόσετε µια βίαιη, άδικη και δίχως αντικειµενικά κριτήρια
εξαφάνιση των πανεπιστηµιακών τµηµάτων της Ηλείας. Η εξα-
φάνισή τους αυτή από τον ακαδηµαϊκό χάρτη έδειξε το τι θα ακο-
λουθήσει. Περιφρονήσατε ουσιαστικά έναν ολόκληρο νοµό µε
ξεχωριστή και ιδιαίτερη πολιτιστική κληρονοµιά, µε τεράστιες πα-
ραγωγικές δυνατότητες. Πήρατε συνοπτικές αποφάσεις πέραν
κάθε λογικής. Και µη µου πείτε ότι στέκεται στη λογική η εξαφά-
νιση τµηµάτων από τον τόπο που γέννησε τους Ολυµπιακούς
Αγώνες ή από έναν από τους µεγαλύτερους αρδευόµενους κάµ-
πους της χώρας µας. Οι πολίτες της Ηλείας, όµως, τα γνωρίζουν
όλα αυτά και δεν θα σας τα συγχωρήσουν. 

Κλείνοντας, επισηµαίνω ότι αυτό που χρειάζεται η δηµόσια
παιδεία είναι χρηµατοδότηση, είναι δοµές, είναι ενίσχυση του
προσωπικού. Χρειάζεται εκσυγχρονισµός. Χρειάζεται στήριξη
στους µαθητές και κυρίως στους µαθητές που έχουν µειωµένες
µαθησιακές δυνατότητες και µειωµένες οικονοµικές δυνατότη-
τες. Χρειάζεται τοπική στήριξη σε αγροτικές και αποµακρυσµέ-
νες περιοχές. Χρειάζονται δράσεις που θα µειώνουν και θα
περιορίζουν τις περιφερειακές ανισότητες. Χρειάζονται πραγµα-
τικές ίσες ευκαιρίες και όχι φαινοµενικές. 

Εσείς, δυστυχώς, βαδίζετε στο αντίθετο µονοπάτι. Μιλάτε για
εκσυγχρονισµό και για ανάπτυξη του ελεύθερου πνεύµατος και
βάζετε την αστυνοµία στα πανεπιστήµια. 

Μας λέτε για δήθεν παιδεία για όλους και βάζετε την ελάχιστη
βάση εισαγωγής που αποκλείει είκοσι χιλιάδες και πλέον παιδιά
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από τα δηµόσια πανεπιστήµια. 
Αλήθεια, πιστεύετε ότι µε τα πρότυπα σχολεία παρέχετε ίσες

ευκαιρίες σε όλους τους µαθητές; Αλήθεια, πιστεύετε ότι δεν
αναπαράγουν και δεν διευρύνουν ανισότητες; Αυτά τα σχολεία
πού θα ιδρυθούν, σε αγροτικές περιοχές, σε περιφερειακά σχο-
λεία; Προφανώς όχι. Θα ιδρυθούν σε αστικές περιοχές µε καλά
κτήρια, µε ωραίες αίθουσες και επιλεγµένο προσωπικό. 

Αυτό, λοιπόν, που φαίνεται δεν είναι µεταρρύθµιση, δεν δια-
σφαλίζει την ισότητα και την παροχή ίσων ευκαιριών στη µεγάλη
πλειοψηφία των πολιτών. Αντίθετα, είναι µια αντιµεταρρύθµιση
που διευρύνει τις ανισότητες. 

Ξέρετε, η παράταξή σας έχει κάνει και στο παρελθόν µεγάλες
προσπάθειες για να περάσει αυτές τις αναχρονιστικές, αντιδρα-
στικές και οπισθοδροµική απόψεις. Οι προοδευτικοί πολίτες απά-
ντησαν µε ηχηρό τρόπο και κατέρρευσαν αυτές οι προσπάθειες. 

Τώρα ήρθε η ώρα ξανά οι πολίτες, οι γονείς, οι εκπαιδευτικοί,
οι µαθητές, η νεολαία µας να απαντήσει µε ηχηρό τρόπο στη νέα
προσπάθειά σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει το

τώρα ο κ. Μουλκιώτης Γεώργιος από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα οι περισσότεροι εµπλε-

κόµενοι στην εκπαιδευτική διαδικασία και ευρύτερα στη σχολική
κοινότητα αισθάνονται µετέωροι και παραζαλισµένοι από αυτά
τα οποία γίνονται, από τα τεκταινόµενα, προσπαθώντας σε κάθε
περίπτωση να κατανοήσουν και να προσαρµοστούν στις εξελί-
ξεις. Και γιατί συµβαίνει αυτό;

Κυρίως διότι σχεδόν όλοι οι Υπουργοί Παιδείας, συµπεριλαµ-
βανοµένης και της κ. Κεραµέως, επεδίωξαν και επιδιώκουν να γί-
νουν µεταρρυθµιστές, εξαγγέλλουν διάλογο που τις περισσότε-
ρες φορές είναι προσχηµατικός ή ανεβάζουν νοµοσχέδια προς
διαβούλευση, έτσι, για να τηρούνται τα προβλεπόµενα και τα
προσχήµατα, αφού καµµία ουσιαστική πρόταση αλλαγής και βελ-
τίωσης δεν γίνεται δεκτή. 

Και, βεβαίως, µε το παρόν νοµοσχέδιο είµαστε στο ίδιο έργο
θεατές, καθόσον πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα που δεν είναι
προϊόν θεσµικού διαλόγου µε τις πολιτικές δυνάµεις, µε τα επι-
στηµονικά σωµατεία και τους εκπροσώπους των εκπαιδευτικών,
ώστε να διαµορφωθεί ένα κλίµα συναίνεσης, αλλά και µια µακρο-
χρόνια συµφωνία στην άσκηση της εκπαιδευτικής πολιτικής. 

Μάλιστα δύο χρόνια έχουν περάσει από τότε που η Νέα Δη-
µοκρατία ανέλαβε την εξουσία και ακόµα δεν έχει επανασυστα-
θεί στο Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας το οποίο είχε καταργηθεί από
την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Αλλάζουν και ξαναλλάζουν δεκάδες Υπουργοί και Υφυπουρ-
γοί, νόµοι, διατάγµατα, στελέχη, προγράµµατα, βιβλία και λοιπά.
Όµως τα κύρια προβλήµατα και το σχολείο παραµένουν τα ίδια
και επαναφέρουν στο προσκήνιο χρονίζουσες στρεβλώσεις του
εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Αυτά τα προβλήµατα είναι κυ-
ρίως διαρθρωτικά και πάνω απ’ όλα ποιοτικά. Γι’ αυτό και η αντι-
µετώπισή τους απαιτεί τίποτε άλλο εκτός από σχεδιασµό που
όµως θα κατευθύνεται από τη βάση της εκπαιδευτικής πυραµί-
δας προς την κορυφή, µε ενιαία µεθοδολογία και στόχευση. 

Όµως κυρίως χρειάζεται εκπαιδευτική πολιτική συνέχεια που
απαιτεί οπωσδήποτε διάλογο και εθνική συναίνεση, όπως ισχύει
σε άλλες πολιτισµένες χώρες, όπου οι εκπαιδευτικές αλλαγές
κυοφορούνται χρόνια, δοκιµάζονται πιλοτικά και αγκαλιάζονται
στη συνέχεια από τους πολίτες. 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε σήµερα ότι το σχολείο του 21ου αιώνα
καλείται να διαδραµατίσει το πιο σύνθετο και τον πιο απαιτητικό
από ποτέ ρόλο και, βεβαίως, ότι η ευελιξία, αλλά και η προσαρ-
µογή του στις νέες πραγµατικές συνθήκες και απαιτήσεις είναι
θέµα ατοµικής προόδου και εθνικής επιβίωσης. Και γι’ αυτό χρει-
άζονται επανεξέταση όλες, µα όλες οι αγκυλώσεις του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος. 

Δυστυχώς η Κυβέρνηση και µε αυτό το νοµοθέτηµα το µόνο
που κάνει είναι να επαναφέρει κάποιες θετικές διατάξεις που θε-
σµοθετήθηκαν στο παρελθόν -και θα αναφερθώ στον ν.3848/
2010- και δεν ολοκληρώθηκαν ή τα κριτήρια επιλογής στελεχών,
αλλά εξ αντιθέτου επισηµαίνουµε επτά κύρια σηµεία τα οποία

αποδεικνύουν τι κάνει η Κυβέρνηση. 
Πρώτον, υποτάσσει την παιδαγωγική λειτουργία και εποπτεία

στη διοίκηση, παύοντας το ζήτηµα της αντικειµενικότητας ξεκά-
θαρα. Δεύτερον, η αξιολόγηση ποδηγετείτε από τη διοίκηση. Τρί-
τον, δεν περιγράφει το καθηκοντολόγιο στο σύνολο των στελε-
χών της εκπαίδευσης. Τέταρτον, δεν επαναφέρει άµεσα την τρά-
πεζα θεµάτων και το εθνικό απολυτήριο στο λύκειο στις µεταβα-
τικές διατάξεις. Πέµπτον, δεν επαναφέρει το ολοήµερο πρό-
γραµµα ενιαίου αναµορφωµένου εκπαιδευτικού προγράµµατος,
πρωινό ωράριο µε τις 14.00’, τις πέντε επιπλέον ώρες διδασκα-
λίας την εβδοµάδα, τον υπεύθυνο του ολοήµερου και βαφτίζει
βέβαια -γιατί κάτι πρέπει να πει- την ευέλικτη ζώνη σε εργαστήριο
δεξιοτήτων. Έκτον, δίνει υπερεξουσίες του διευθυντή της σχο-
λικής µονάδας, υποβαθµίζοντας τη συλλογικότητα και τον σύλ-
λογο διδασκόντων. Αρµοδιότητες του συλλόγου διδασκόντων
µεταφέρονται στον µονοπρόσωπο διευθυντή. Και, έβδοµον, υπο-
βαθµίζει την παιδαγωγική διάσταση της διαδικασίας µάθησης και
ενισχύει τον ανταγωνισµό µε διαγωνίσµατα αποτύπωσης της επί-
δοσης των µαθητών, χωρίς όµως ποιοτικές αλλαγές στη λειτουρ-
γία του σχολείου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σύγχρονες κοινωνικές, οικο-
νοµικές, πολιτισµικές και τεχνολογικές αλλαγές απαιτούν συστη-
µατικό σχεδιασµό της εκπαιδευτικής πολιτικής της χώρας, ώστε
το ελληνικό σχολείο να ανταποκριθεί άµεσα και µε επιτυχία στις
ανάγκες της σύγχρονης εποχής. 

Οφείλουµε να αντιληφθούµε ότι το ράβε-ξήλωνε στην εκπαί-
δευση οδηγεί σε περαιτέρω στρέβλωση, οδηγώντας τις µέλλου-
σες γενιές σε αδιέξοδα µέσα σε ένα διεθνές ανταγωνιστικό
περιβάλλον. Μόνο µε πλατιά µόρφωση, βασικές ικανότητες στην
επιστήµη και την τεχνολογία, ψηφιακή ικανότητα, απόκτηση α-
ξιών και αρχών που αναπτύσσουν την ιδιότητα του ενεργού αλλά
και του υπεύθυνου πολίτη η παιδεία µπορεί να σταθεί στο µέλ-
λον. 

Όλα, όµως, τα παραπάνω απαιτούν την αξιοπιστία της πολι-
τείας, απαιτούν τη συναίνεση όλων για µια εκπαιδευτική πολιτική
µε βασικές αρχές παιδείας, αλλά και το ενδιαφέρον της κοινω-
νίας. 

Η Κυβέρνηση όµως και µε αυτό το νοµοθέτηµα δυστυχώς το
µόνο που καταφέρνει είναι να προσθέτει άλλη µία χαµένη ευκαι-
ρία για την παιδεία αλλά και το εκπαιδευτικό σύστηµα. Και το χει-
ρότερο όµως είναι, κυρία Υπουργέ, ότι η κοινωνία µας δεν
αντέχει άλλες χαµένες ευκαιρίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μουλκιώτη και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον κ. Σπανάκη από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για το σχο-
λείο, την εκπαίδευση, τους εκπαιδευτικούς και τα στελέχη της
εκπαίδευσης. Εδώ και πολλές δεκαετίες συζητάµε διαρκώς για
το σχολείο, για την παιδεία, για το πανεπιστήµιο, για τους εκπαι-
δευτικούς. 

Τι κάνουµε, όµως, στην πράξη όλα αυτά τα χρόνια, όχι µόνο
για να βελτιώσουµε και να αναβαθµίσουµε την παρεχόµενη εκ-
παίδευση σε όλες τις βαθµίδες, αλλά έστω τουλάχιστον να εκ-
συγχρονίσουµε σύµφωνα µε τα νέα δεδοµένα και τις εποχές που
αλλάζουν; 

Πόσες πραγµατικές µεταρρυθµίσεις ξηλώθηκαν ή δεν έγιναν
ποτέ εξαιτίας ιδεοληψιών ή εµµονών ή για να µην αλλάξει τίποτα
ή να µην ξεβολευτεί κανείς, αλλά και ως κοινωνία δεν έχουµε την
τάση να αντιδρούµε σε καθετί καινούργιο που επιχειρείται; 

Ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην πρώτη συ-
νεδρίαση της επιτροπής το πρώτο που ανέφερε -προσέξτε- ήταν
η «σφαγή των εισακτέων στα πανεπιστήµια». Έχουµε, δηλαδή,
από τη µία πλευρά την αγωνία και τον κόπο των χιλιάδων υπο-
ψηφίων και των οικογενειών τους και από την άλλη πλευρά έ-
χουµε τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µιλάνε για
σφαγές. Και πού ακριβώς υπήρξε η σφαγή. Μιλάµε για πάνω από
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εβδοµήντα επτά χιλιάδες εισακτέους. Αν µη τι άλλο, ας είµαστε
φειδωλοί στις εκφράσεις µας!

Το σηµερινό σχέδιο νόµου, σε συνέχεια των προηγούµενων
νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για µια συ-
νολική µεταρρύθµιση στον χώρο της παιδείας, επιχειρεί να ανα-
βαθµίσει την ποιότητα της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης µέσα από τις νέες δοµές, την ενίσχυση της αυτο-
νοµίας του σχολείου, την επιλογή κατάλληλων στελεχών, την ενί-
σχυση της ανεξαρτησίας και του ρόλου του προσωπικού, την
αξιολόγηση, τη συστηµατική και διαρκή αξιολόγηση.

Εδώ είναι µάλλον και το κοµβικό σηµείο, καθώς είναι πολλοί
αυτοί που αντιδρούν στο άκουσµα και µόνο της λέξης «αξιολό-
γηση». Για ποιους λόγους; Ποιοι φοβούνται την αξιολόγηση;
Ποιος εργαζόµενος, ποιος επαγγελµατίας, ποιος λειτουργός κυ-
ρίως εξαιρείται από την αξιολόγηση; Οι άριστοι, πάντως, οι ικανοί
στον ρόλο τους, οι αξιόλογοι επαγγελµατίες σε όλους τους κλά-
δους ζητούν την αξιολόγηση. Δεν τη φοβούνται, δεν την αρνούν-
ται, γιατί µέσω της αξιολόγησης αναγνωρίζεται το έργο τους,
επιβραβεύονται, εξελίσσονται, προχωρούν µπροστά.

Με το παρόν σχέδιο νόµου εκσυγχρονίζεται το θεσµικό πλαί-
σιο για τις δοµές και τα στελέχη της πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, µε κύριο στόχο την ουσιαστική συµβολή
τους στην εκπαιδευτική διαδικασία. Θεσπίζονται νέες δοµές και
νέες θέσεις στελεχών µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρακτήρα, τόσο
σε επίπεδο διεύθυνσης όσο και σε επίπεδο περιφερειακής διεύ-
θυνσης.

Η χώρα µας έχει ένα από τα πιο συγκεντρωτικά εκπαιδευτικά
συστήµατα στην Ευρώπη, αλλά και εκτός Ευρώπης. Αυτός ο συγ-
κεντρωτισµός είναι πια παρωχηµένος και βασικός σκοπός τού
παρόντος νοµοσχεδίου είναι αυτή η αποκέντρωση, η αυτονοµία,
η ανεξαρτησία του σχολείου.

Έχουµε, λοιπόν, προς τον σκοπό αυτόν τους επόπτες ποιότη-
τας της εκπαίδευσης και τους περιφερειακούς επόπτες ποιότη-
τας της εκπαίδευσης. Έχουµε, επίσης, το περιφερειακό συµβού-
λιο εποπτών. Από πεντακόσιους σαράντα συντονιστές εκπαιδευ-
τικού έργου στην περιφέρεια θεσπίζονται οκτακόσιες θέσεις
συµβούλων εκπαίδευσης στις διευθύνσεις εκπαίδευσης, οι
οποίες πληρούνται από εκπαιδευτικούς και µέλη του ειδικού εκ-
παιδευτικού προσωπικού και οι οποίοι θα βρίσκονται κοντά στους
εκπαιδευτικούς και θα υποστηρίζουν το έργο τους καθηµερινά.

Τα Κέντρα Εκπαιδευτικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης,
που είχαν ιδρυθεί το 2018, µετονοµάζονται σε Κέντρα Διεπιστη-
µονικής Αξιολόγησης Συµβουλευτικής και Υποστήριξης, αναβαθ-
µίζονται και ενισχύονται. Για τη στελέχωσή τους θεσπίζονται
χίλιες εκατό νέες οργανικές θέσεις, πεντακόσιες πενήντα ψυχο-
λόγων και πεντακόσιες πενήντα κοινωνιολόγων, οι οποίοι θα κα-
λύπτουν τις ανάγκες των σχολικών µονάδων γενικής και επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, αλλά κυρίως θα βοηθούν τους γονείς που
θα µπορούν να απευθυνθούν σε αυτούς.

Βλέπουµε, λοιπόν, πως δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στο ψυχοσυ-
ναισθηµατικό κοµµάτι, κάτι που στη χώρα µας ήταν -και κακώς-
σε πολύ δεύτερη µοίρα.

Έχουµε τα Σχολικά Δίκτυα Υποστήριξης και τις Επιτροπές Διε-
πιστηµονικής Υποστήριξης, που έχουν στόχο την ενδυνάµωση
και την προώθηση της συνεργασίας. Δίνουµε έµφαση στον σχο-
λικό επαγγελµατικό προσανατολισµό, µε την τοποθέτηση υπεύ-
θυνου σχολικού επαγγελµατικού προσανατολισµού σε κάθε
διεύθυνση δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και την ίδρυση Γρα-
φείου Συµβουλευτικής και Προσανατολισµού ανά οµάδων σχο-
λείων.

Η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, αλλά και ολόκληρου του
προσωπικού εκπαίδευσης είναι απαραίτητο µέτρο για ένα
ισχυρό, αποτελεσµατικό, ποιοτικό εκπαιδευτικό σύστηµα. Ταυ-
τόχρονα, αποτελεί και µέσο διαρκούς βελτίωσης, δίνει κίνητρα
και ευκαιρίες για ανέλιξη. Σκοπός της αξιολόγησης δεν είναι η
τιµωρία φυσικά. Είναι η επιβράβευση, καθώς και η βοήθεια και η
ευκαιρία για βελτίωση όπου χρειάζεται και για όποιον το επιθυ-
µεί.

Για την αυτονοµία της σχολικής µονάδας θα αναφερθώ σε µε-
ρικές µόνο ενδεικτικές ρυθµίσεις, όπως η ελεύθερη επιλογή βι-
βλίου, το πολλαπλό βιβλίο, που δίνει τη δυνατότητα στους εκπαι-

δευτικούς να επιλέξουν το βιβλίο από το οποίο θα διδάσκουν.
Όλο το υλικό αυτό θα είναι διαθέσιµο και σε ψηφιακή βιβλιοθήκη.

Συγκρότηση εκπαιδευτικών οµίλων: Είναι κάτι που στο δηµό-
σιο σχολείο σήµερα γίνεται µόνο στα πρότυπα και πειραµατικά.
Μηνιαίες παιδαγωγικές συναντήσεις, ενίσχυση και υποστήριξη
του ρόλου του διευθυντή.

Επιτρέψτε µου εδώ να ανοίξω µια µικρή παρένθεση και να σας
πω ότι προέρχοµαι από γονείς εκπαιδευτικούς. Η µητέρα µου
ήταν σε δηµόσιο σχολείο. Με τη βαρύτητα που δίνει το νοµοσχέ-
διο αυτό, µε τις πρωτοβουλίες που δίνει το νοµοσχέδιο αυτό
στον διευθυντή δίνει επιτέλους το κύρος που χρειάζεται ένας εκ-
παιδευτικός.

Απορώ πώς έρχεστε στο Κοινοβούλιο και δεν ψηφίζετε τέτοιου
είδους διατάξεις, όταν µε αυτό το νοµοσχέδιο στην ουσία θεσµο-
θετούµε την εκπαιδευτική αποκέντρωση που έχει ανάγκη το εκ-
παιδευτικό µας σύστηµα. Απλές κουβέντες: Δίνουµε επιλογές,
σεβόµαστε τα θεσµοθετηµένα όργανα µέσα σε µια σχολική κοι-
νότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διότι, αγαπητέ εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν
έχετε τελειώσει µόνο εσείς σε δηµόσιο σχολείο. Δεν έχετε υπη-
ρετήσει εσείς µόνο στα πενταµελή και στα δεκαπενταµελή συµ-
βούλια ή στα φοιτητικά έδρανα ή στα έδρανα µέσω φοιτητικών
παρατάξεων. Έχουµε δώσει και εµείς αγώνες. Έχουµε αγωνιστεί
και εµείς για καλύτερο εκπαιδευτικό σύστηµα και είµαστε εδώ,
από το Βήµα αυτό της Βουλής και λέµε ότι, ναι, είναι µια σοβαρή
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που φέρνει την εκπαιδευτική απο-
κέντρωση και πρέπει να το πιστέψουµε όλοι και πρέπει να τη στη-
ρίξουµε όλοι.

Ακούσατε πολύ καλά το κάλεσµα που έκανε πριν από λίγες
ώρες από το Βήµα αυτό ο Πρωθυπουργός της χώρας, λέγοντας
ότι η δηµόσια παιδεία είναι υπόθεση εθνική και δεν είναι υπόθεση
κοµµατική.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή
σας- µε το σηµερινό νοµοσχέδιο οργανώνεται εκ νέου και εκσυγ-
χρονίζεται και η εκκλησιαστική εκπαίδευση. Η δευτεροβάθµια εκ-
κλησιαστική εκπαίδευση εντάσσεται στη γενική δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, υπό την εποπτεία όµως του κράτους. Εκπαιδευτικοί
και µαθητές θα επιλέγονται µε κριτήρια. Δηµιουργείται ειδική µε-
ταδευτεροβάθµια δοµή εκκλησιαστικής εκπαίδευσης.

Στο πλαίσιο αυτό, δηµιουργούνται τρεις σχολές µαθητείας
υποψηφίων κληρικών, µε διετές πρόγραµµα σπουδών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Σπανάκη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω.
Δηµιουργείται Σχολή Μαθητείας Υποψηφίων Κληρικών και στη

Ριζάρειο Εκκλησιαστική Σχολή.
Κλείνοντας, θέλω να πω ότι περνάµε επιτέλους σε ένα δηµι-

ουργικό σχολείο. Αφήνουµε πίσω τη στείρα αποστήθιση και υπο-
στηρίζουµε την κριτική σκέψη. Δείχνουµε εµπιστοσύνη στους
εκπαιδευτικούς και τους δίνουµε µεγαλύτερη ελευθερία, αλλά
ταυτόχρονα και αυξηµένη λογοδοσία. Ενισχύουµε την αυτονο-
µία, την αξιοκρατία και επιβραβεύουµε τους ικανούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Σπα-
νάκη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Δίνουµε στα παιδιά µας
ένα νέο σχολείο. Δίνουµε στα παιδιά µας ένα νέο ευρωπαϊκό σχο-
λείο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάρκου Κωνσταντίνος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκι-

νήσω, σηµειώνοντας το γεγονός της µέγιστης προσβολής που
έχετε σε όλη αυτή τη συζήτηση επιφέρει απέναντι σε µια µεγάλη
µερίδα, ένα µεγάλο ποσοστό της νεολαίας µας αυτές τις µέρες.
Αυτή η προσβολή που έχετε επιφέρει είναι, θεωρώντας ότι, είτε
αυτοί που µε βάση τα κριτήρια σας δεν καταφέρνουν να µπουν
είτε πολύ περισσότερο αυτοί που µε βάση τα ψευδή στοιχεία που
παρουσίασε ο Πρωθυπουργός ή έχετε και εσείς δεν ολοκληρώ-
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νουν τις σπουδές τους, πρόκειται για είτε ανόητους είτε βλάκες
είτε τεµπέληδες και ότι εσείς οικοδοµείτε µια διαδικασία που
αυτό το κοινό δεν θέλει.

Είναι µια µεγάλη προσβολή την οποία κάποια στιγµή ελπίζω να
αναστοχαστείτε.

Με την ολοκλήρωση ανακοίνωσης των στατιστικών των επιδό-
σεων των υποψηφίων και των ελάχιστων βάσεων εισαγωγής σε
όλα τα τµήµατα ολοκληρώνεται η εικόνα καταστροφής, όπως
είχε πει και ο κ. Φίλης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Τα νούµερα είναι αδήριτα. Πέρσι, οι υποψήφιοι που διαγωνί-
στηκαν ήταν ενενήντα χιλιάδες εξακόσιοι και µαζί µε αυτούς που
διεκδίκησαν το 2020 µία θέση στα ΑΕΙ µε το µέτρο του 10% ανέρ-
χονταν στους εκατόν πέντε χιλιάδες. Οι θέσεις που διατέθηκαν
ήταν εβδοµήντα επτά χιλιάδες εννιακόσιες εβδοµήντα. Φέτος,
στα ΑΕΙ διατίθενται εβδοµήντα επτά χιλιάδες τετρακόσιες δεκα-
πέντε θέσεις -ίδιες περίπου- και οι υποψήφιοι που διαγωνίστηκαν
ήταν ενενήντα δύο χιλιάδες, οι ίδιοι περίπου. Αν ίσχυε το ίδιο σύ-
στηµα µε πέρσι, δηλαδή χωρίς την ελάχιστη βάση εισαγωγής, θα
αποκλείονταν λόγω έλλειψης θέσεων περί τους δεκατέσσερις χι-
λιάδες υποψηφίους. Όµως, φέτος, αποκλείονται πάρα πολλοί.
Ακόµη ο ακριβής αριθµός δεν έχει φανεί. Μέτριοι υπολογισµοί
τούς υπολογίζουν στους είκοσι χιλιάδες, χωρίς να λαµβάνονται
υπ’ όψιν οι στρεβλώσεις των ειδικών µαθηµάτων, οι αυξηµένες
ελάχιστες βάσεις εισαγωγής που έθεσαν πολλά από τα τµήµατα
και ο παράδοξος τραγικός συνδυασµός ελάχιστης βάσης εισα-
γωγής γενικώς και σε ειδικά µαθήµατα, τελειώνοντας µε την κα-
ρατόµηση βεβαίως των εσπερινών λυκείων και των µαθητών των
ΕΠΑΛ. 

Φέτος, θα καλυφθούν το πολύ, µε βάση τη νοµοθέτησή σας,
πενήντα πέντε χιλιάδες θέσεις. Οι υπόλοιπες θα µείνουν κενές.
Όπως ανέφερε και ο Πρόεδρος Τσίπρας, πραγµατικά τέτοια πο-
σοστιαία µείωση έχει να γίνει από την έναρξη της λειτουργίας
του ελληνικού πανεπιστηµίου. 

Είναι εµφανές ότι η συνειδητή επιλογή είναι να διοχετευθούν
κατά προτεραιότητα στα κολλέγια. Πλέον το έχετε κάνει, κατά
τη γνώµη µου, αποδεκτό. Η κοινή γνώµη το έχει αντιληφθεί. Τα
κολλέγια αυτά αποκτούν νέα πελατεία µε τα συνδυασµένα χτυ-
πήµατα που επιφέρετε στη δηµόσια εκπαίδευση. Πέρα από τη
µείωση των φοιτητών, ταυτόχρονα, αναβαθµίζετε επαγγελµατικά
τα πτυχία των κολλεγίων µε αυτά των δηµόσιων πανεπιστηµίων,
συρρικνώνετε τα πανεπιστήµια, δεν δίνετε νέες θέσεις µελών
ΔΕΠ, όπως οφείλετε µε την ισχύουσα νοµοθεσία του ένα προς
ένα, που εµείς το κατακτήσαµε, αλλά και µε τη µειωµένη χρηµα-
τοδότηση. Είναι πολλαπλά τα χτυπήµατα. Και µε το επιχείρηµα
του τύπου να µην µπαίνουν µε λευκή κόλλα καταρρέουν από
τους ίδιους τους αριθµούς, αφού θα κοπούν υποψήφιοι µε υψη-
λές βαθµολογίες, όπως έχετε ακούσει και θ’ ακούσετε κι άλλες
περιπτώσεις πάρα πολύ ενδεικτικές. 

Σε επίπεδο τµηµάτων αναµένονται απώλειες εισακτέων σε
πάνω από διακόσια είκοσι τµήµατα, δηλαδή στο 50% των τµηµά-
των, µε κάποια να οδηγούνται σε µηδενικό ή σε πολύ µικρό
αριθµό εισακτέων, ενώ το ακαδηµαϊκό τους έργο είναι πραγµα-
τικά αναντικατάστατο. Θα το δούµε σε λεπτοµέρειες όταν καθί-
σει η µπίλια και εκεί θα αξιολογηθούν και θα δείτε για ποια τµή-
µατα πρόκειται. 

Κάνετε όµως και µια άλλη άθλια πολιτική πανουργία. Χιλιάδες
παιδιά βλέπουν µηχανογραφικά κλειστά ή µε ελάχιστες επιλογές.
Βασικός στόχους σας στο βάθος του δρόµου είναι κάποια στιγµή
προοπτικά -ήδη οι κολλεγιάρχες το θέτουν το αίτηµα- να χρηµα-
τοδοτήσετε και τα κολλέγια από δηµόσιο χρήµα. Ευτυχώς δεν
θα προλάβετε. Δείχνετε, κυρία Υπουργέ, παρ’ όλες τις εκατον-
τάδες επιστολές διαµαρτυρίας και παραινέσεις φορέων, να είστε
αµετανόητη και πραγµατικά υπέρµαχος του τερατουργήµατος
που δηµιουργήσατε. 

Καταθέτω ένα έγγραφο, για να πλουτίσετε τη συλλογή σας
από επιστολές. Είναι συγκεκριµένος ο αποστολέας. Λέγεται Δή-
µος Κιφοκέρης, ο οποίος επώνυµα καταθέτει την άποψή του.
Είναι επίκουρος καθηγητής στο αντικείµενο της κατασκευαστι-
κής παραγωγής και διαχείρισης έργων στο Τµήµα Αρχιτεκτονι-

κής και Πολιτικών Μηχανικών στο Γκέτεµποργκ. Παραθέτει το
βιογραφικό του, το οποίο είναι διαθέσιµο σε κάθε έναν που το
θέλει και λέει ο άνθρωπος: «Για να µπω το πανεπιστήµιο πέρασα
την κόλαση των πανελληνίων στη Γ’ λυκείου αλλά και στη Β’ λυ-
κείου…». Είναι από αυτούς που έδωσαν πανελλήνιες και στις δύο
τάξεις. «Για να τα καταφέρω, η οικογένειά µου άφησε µια περι-
ουσία σε φροντιστήρια, η οποία µας έλειψε πάρα πολύ, διότι εί-
µαστε εργατική τάξη. Μπήκαν στους πολιτικούς µηχανικούς του
Αριστοτελείου µε δεκαοκτώ χιλιάδες πεντακόσια µόρια». Είχε
υψηλή βαθµολογία. «Τελείωσα τη σχολή µου στα επτά χρόνια…
» ήδη αρχίζει να παίρνει τη ρετσινιά κατά εσάς του αιώνιου φοι-
τητή «…βεβαίως, γιατί δούλευα». Μάλιστα, λέει ο άνθρωπος ότι
δούλευε στο γήπεδο του ΠΑΟΚ. «Έφυγα το 2018 για τη Σουηδία
όπου ζω και εργάζοµαι. Αν, λοιπόν, έδινα αυτές τις εξετάσεις
φέτος, δεν θα είχε συµβεί τίποτα, αν είχα δώσει πανελλήνιες. Δεν
θα περνούσα πουθενά. Ούτε επίκουρος θα ήµουν, ούτε δηµοσι-
εύσεις, ούτε Σουηδία, ούτε τίποτα».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μάρκου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα έρχεστε να «δώσετε» και τους συνεργούς σας, κάποιους
από τους πρυτάνεις και λέτε: «Αυτοί, παιδιά, το πρότειναν». Κρύ-
βετε ότι τους είχατε δεσµεύσει κιόλας, ότι αν δεν δώσουν την
ελάχιστη βάση, τότε θα το κάνετε εσείς. Η Σύνοδός τους λέει ότι
εκφράζει την ανησυχία της για τις επιπτώσεις της εφαρµογής
της ελάχιστης βάσης, ειδικά σε τµήµατα περιφερειακών πανεπι-
στηµίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Το είπα και στην επιτροπή. Κάποια στιγµή, κάποιοι από αυτούς
τους κυρίους συναδέλφους πρυτάνεις θα τεθούν ενώπιος ενω-
πίω µε την ακαδηµαϊκή τους κοινότητα και θα δώσουν εξηγήσεις,
γιατί είστε συνυπεύθυνοι και συνεργοί. Απλώς, όπως γίνεται σε
κάποιες διαδικασίες -µην πω βαριές κουβέντες- κάποια στιγµή ο
συνεργός δίνει τον άλλον. 

Τώρα, µε το νοµοσχέδιό σας παραπλανάτε, διότι ούτε αναβαθ-
µίζετε ούτε ενδυναµώνετε τίποτα. Η ακολουθούµενη εκπαιδευ-
τική πολιτική κινείται στη λογική της ποιότητας για λίγους. Αυτή
η πολιτική είναι καταστροφική για την εκπαίδευση και για τη µε-
γάλη πλειονότητα του µαθητικού δυναµικού. Συνεπάγεται στα-
σιµότητα και υποβάθµιση.

Σταχυολογώ. Καταργείτε τα Περιφερειακά Κέντρα Εκπαιδευ-
τικού Σχεδιασµού χωρίς καµµία αξιολόγηση. Καταργείτε τα Κέν-
τρα Εκπαίδευσης για την Αειφορία. Προσθέτετε το περιβάλλον
και την αειφορία µε την οποία έρχεται η αποσπασµατική υποστή-
ριξη στο σχολείο, στην υλοποίηση των σχολικών δραστηριοτή-
των. Επίσης, δεν απαντήσατε καθόλου σε αυτό. Η εν λόγω ρύθ-
µιση προβλέπει το οξύµωρο, ότι την αύξηση των διδακτικών κα-
θηκόντων να µην την αναγνωρίζετε σαν διδακτική προϋπηρεσία.
Τελευταία στιγµή διορθώστε το αυτό. 

Αναφορικά µε τα κριτήρια για την επιλογή στελεχών, πρόκειται
για δική µας ρύθµιση. Είχε ανατροφοδότηση των στελεχών στην
εκπαιδευτική πράξη. Εσάς έχει αναπαραγωγή των ίδιων. 

Στα συµβούλια επιλογής διορίζετε την πλειοψηφία. Διώχνετε
τους αιρετούς και εκδιώκετε τους συνδικαλιστές που τόσο περι-
φρονητικά µίλησε γι’ αυτούς ο κύριος Πρωθυπουργός πριν από
λίγη ώρα. 

Ξέρετε, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει πολλούς συνδικαλιστές σε αυτούς
τους χώρους. Οι περισσότεροι είναι συνδικαλιστές της Νέας Δη-
µοκρατίας και της ΔΑΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας δίνω τον λόγο µου. 

Βεβαίως, τις υπερεξουσίες του διευθυντή που είναι για αθέµι-
τες συναλλαγές και πελατειακές σχέσεις. 

Κυρία Υπουργέ, οµολογώ ότι στο παρελθόν µερικές φορές
που σας κατηγόρησα ότι λέτε ανακρίβειες έως και ψέµατα σας
αδίκησα, γιατί πραγµατικά έχετε µικρότερη ευθύνη, όταν έχουµε
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τον ίδιο τον Πρωθυπουργό να λέει ψέµατα. Τι να περιµένουµε
από εσάς; 

Τι είπε ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του πριν από λίγο; Είπε
ότι οι επενδυτές προτιµούν την Ελλάδα γιατί οι Έλληνες είναι
µορφωµένοι. Και τώρα έρχεστε µε ένα νοµοσχέδιο να µειώσετε
τους µορφωµένους Έλληνες. Δεύτερον, πόσοι αποφοιτούν; Το
απέδειξε ο Πρόεδρος Τσίπρας. Εγώ θα σας καταθέσω και µια
άλλη στατιστική, η οποία είναι της EUROSTAT και του Υπουρ-
γείου Παιδείας, που δείχνει ότι ο ρυθµός αποφοίτησης όταν
ελέγχεται σε σχέση µε τον αριθµό εισακτέων είναι 77% έως 62%
και δεν είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Μάρκου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε πει τρεις φο-

ρές ότι τελειώνετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κλείνω µε ένα ερώτηµα προς

εσάς: Μέχρι τώρα, µέσα σε τέσσερις µέρες έχουν κατατεθεί
εξήντα δύο χιλιάδες υπογραφές που ζητούν να παραιτηθείτε.
Πόσες υπογραφές θα καταφέρουν να αγγίξουν τον ουδό της
ευαισθησίας σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μάρκου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τώρα τον

λόγο, για λόγους που εξηγήθηκαν στο Προεδρείο, στον κ. Ρου-
σόπουλο και µετά θα µιλήσει ο κ. Ιωάννης Γκιόκας. 

Κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιλέξω να ασχοληθώ µόνο

µε το θέµα της αξιολόγησης, δίνοντας ορισµένα παραδείγµατα
για το τι συµβαίνει σε άλλες χώρες οι οποίες είναι στον ΟΟΣΑ. 

Στη Γαλλία οι καθηγητές της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
αξιολογούνται κάθε έξι µε επτά χρόνια από ειδικούς επιστήµονες
του Υπουργείου Παιδείας. Στη Γερµανία υπάρχει αξιολόγηση στα
κατά τόπους Υπουργεία Παιδείας των κρατιδίων, τα οποία και κα-
θορίζουν τις διαδικασίες. Στην Ολλανδία η αξιολόγηση όχι µόνο
υπάρχει οριζόντια, αλλά το 38% των σχολείων πρωτοβάθµιας εκ-
παίδευσης και το 62% δευτεροβάθµιας επιλέγουν να αξιολογούν
τους εκπαιδευτικούς σε ετήσια βάση. Άλλες ευρωπαϊκές χώρες
όπως Ιρλανδία, Ισπανία, Δανία ακολουθούν το γαλλικό µοντέλο,
στο οποίο η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού βασίζεται κυρίως
στην παρακολούθηση των µαθηµάτων εντός της τάξης. Ο ίδιος
βασικός πυλώνας υπάρχει και σε άλλες χώρες του ΟΟΣΑ, Αµε-
ρική, Χιλή, Καναδά, Αυστραλία, Ιαπωνία, Νότιος Κορέα.

Δεν θα σας κουράσω άλλο µε παραδείγµατα. Επιλέγω να µι-
λήσω για το ζήτηµα της αξιολόγησης µόνο, ευελπιστώντας ότι
µια διαφορετική οπτική, που θα ήθελα να προσφέρω στον προ-
βληµατισµό µας, ενδεχοµένως φανεί χρήσιµη. 

Στη σύγχρονη εκπαιδευτική διαδικασία υπάρχουν δύο τρόποι
αξιολόγησης, οι οποίοι αν και έχουν πολλά κοινά σηµεία, εν τού-
τοις παρουσιάζουν και κάποιες διαφορές. Στην αγγλική µάλιστα
βιβλιογραφία εκφράζονται µε δύο διαφορετικές λέξεις, assess-
ment και evaluation. Δεν χρησιµοποιώ συχνά ξένες λέξεις απ’
αυτό το Βήµα, αλλά επειδή η Αγγλία πρωτοπορεί στα θέµατα εκ-
παίδευσης, νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να αναφερθούµε σε αυτές
τις δύο µεθόδους. 

Η µία µέθοδος αναφέρεται κυρίως στην ποιότητα της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας µε σκοπό να βρεθούν τρόποι βελτίωσης
της ποιότητας αυτής. Όπως και η µάθηση, έχει τον χαρακτήρα
της διαδικασίας. Τι εννοώ µε αυτό; Εξατοµικεύεται, επαναλαµ-
βάνεται και γι’ αυτό διορθώνεται και προοδεύει µέσω της ανα-
τροφοδότησης. 

Η άλλη µέθοδος στρέφεται προς το παραγόµενο αποτέλεσµα
της µάθησης. Αποτελείται από αξιολογικά κριτήρια βάσει των
οποίων κρίνεται ο αξιολογούµενος ή η τάξη στην οποία διδάσκει.
Εντοπίζει ελλείψεις στις οποίες παρεµβαίνει, ενώ εφαρµόζει βαθ-

µολογία για εκτίµηση και σύγκριση. 
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε ορθώς προτείνει ανάλογα µε

τους επιδιωκόµενους σκοπούς και τα δύο αυτά είδη που προανέ-
φερα και γι’ αυτό µιλάει για διαµορφωτική και συνολική αξιολό-
γηση. 

Το πρόβληµα µε τους αρνητές της αξιολόγησης δεν βρίσκεται
στην κατεύθυνση και στις τεχνικές λεπτοµέρειες του νοµοσχε-
δίου αυτού. Το πρόβληµα βρίσκεται στην έλλειψη εµπιστοσύνης
µεγάλου µέρους της ελληνικής κοινωνίας στους θεσµούς της και
την ηγεσία της. Η δυσπιστία είναι από τα χαρακτηριστικά γνωρί-
σµατα λαών των οποίων ο πολιτικός βίος συγκροτήθηκε, όπως
και ο δικός µας δυστυχώς, κυρίως µέσα από πελατειακές σχέ-
σεις. Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι πώς θα πιστέψουν οι εκπαιδευτικοί
και οι εκπαιδευόµενοι στο αµερόληπτο της διαδικασίας. Αυτό
µόνο η εµπειρία θα το υλοποιήσει. 

Δεν θέλω να σχολιάσω εκτεταµένα, αλλά ακούστηκε νωρίτερα
από Αρχηγό κόµµατος της Ήσσονος Αντιπολίτευσης ότι θα πρέ-
πει να µετέχουν στα συµβούλια αξιολόγησης και αιρετοί συνδι-
καλιστές. Είναι δύο τελείως διαφορετικά πράγµατα. Είναι άλλος
ο λόγος για τον οποίον κάποιος είναι συνδικαλιστής και άλλος ο
λόγος για τον οποίον αξιολογείται η εκπαιδευτική διαδικασία, ο
εκπαιδευτικός, η δεινότητά του, η ποιότητα της παραγόµενης εκ-
παίδευσης µέσα από τα πρόσωπα, γιατί η εκπαίδευση γίνεται
από εγχειρίδια και κυρίως από πρόσωπα. Γι’ αυτό, άλλωστε,
όπως αναφέρθηκε από τον Πρωθυπουργό νωρίτερα, πολλοί εξ
ηµών θυµόµαστε από το σχολείο καθηγητές οι οποίοι αποτέλε-
σαν πραγµατικές εξαιρέσεις, φάρους για να µας εµπνεύσουν να
κάνουµε πράγµατα στη ζωή µας.

Πώς, λοιπόν, θα πιστέψουν στο αµερόληπτο της διαδικασίας
εκπαιδευτικοί και εκπαιδευόµενοι; Αυτό βεβαίως µόνο η εµπειρία
µπορεί να το υλοποιήσει. Δυστυχώς υπάρχει ένα ποσοστό Ελλή-
νων που ό,τι και να γίνει θα προστρέχουν στην προσφιλή τους
συνωµοσιολογία, όπως άλλωστε έδειξε και πρόσφατα το αντιεµ-
βολιαστικό κίνηµα. Πέραν αυτού του µικρού ποσοστού, όµως, ας
προσέξουµε, διότι η αµφισβήτηση της αξιολόγησης δεν θα µει-
ώσει την κυβερνητική αξιοπιστία, όπως ίσως ευελπιστεί η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Οι αντιπαραθέσεις τέτοιου είδους θα
συντείνουν στη διαιώνιση στην ελληνική κοινωνία της δυσπιστίας
προς τους θεσµούς και στη διαιώνιση του ανορθολογισµού, της
ανορθολογικής προσέγγισης για την ερµηνεία των πραγµάτων,
η οποία βεβαίως µε τη σειρά της ζωγραφίζει έναν «ωραίο» φαύλο
κύκλο συνωµοσιολογίας.

Είναι καιρός, λοιπόν, η κοινωνία µας να αυξήσει το κοινωνικό
της κεφάλαιο, αυτό που διεθνώς µετράται µε την εµπιστοσύνη.
Δεν θα το επιτύχουµε µέσα σε µια τετραετία, είναι βέβαιο. Είναι
µια µάχη διαρκής, αρκεί να υπάρχουν αποφασισµένοι να τη δώ-
σουν. Οι περισσότεροι -θέλω να πιστεύω- σε αυτή την Αίθουσα
είµαστε αποφασισµένοι, ακόµα και αν διαφωνούµε σε βασικά
στοιχεία του νοµοσχεδίου.

Το νοµοσχέδιο για την αξιολόγηση ειδικά στην εκπαίδευση
είναι ακριβώς ένα από τα ζητήµατα που ανέφερα προηγουµένως,
ένας κρίσιµος κρίκος αυτής της πολιτικής και αυτής της νοοτρο-
πίας την οποία πολεµάµε και είναι ένας ακόµη λόγος για τον
οποίον και θα το ψηφίσουµε σήµερα και θα το εφαρµόσουµε
αύριο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς τον κ. Ρουσόπουλο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ποιο είναι το βασικό επιχείρηµα της Κυ-
βέρνησης και Βουλευτών της Κυβέρνησης -και ο κ. Ρουσόπουλος
πάνω-κάτω αυτό είπε- για να στηρίξουν αυτό το αντιδραστικό,
αντιπαιδαγωγικό και σκοταδιστικό νοµοσχέδιο που έχει σαν κεν-
τρικό στόχο την κατηγοριοποίηση σχολείων και µαθητών; Το βα-
σικό επιχείρηµα που ακούσαµε και πριν λίγο εδώ είναι ότι αυτό
το νοµοσχέδιο υλοποιεί τα διεθνή πρότυπα στον χώρο της παι-
δείας, τις καλές εκπαιδευτικές πρακτικές, όπως είπε η κυρία Υ-
πουργός, τις βέλτιστες πρακτικές, όπως ακούγαµε και για το νο-
µοσχέδιο για τα εργασιακά, ότι αυτές είναι οι κατευθύνσεις της
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Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ για την παιδεία. 
Εµείς το αναγνωρίζουµε αυτό. Όντως έτσι είναι. Αυτές είναι οι

κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ, αυτών
των διεθνών αντιλαϊκών οργανισµών σε σχέση µε την παιδεία και
ούτε πρόκειται εµείς να κάνουµε την κριτική που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ
που ενώ έχει υλοποιήσει αυτές τις πρακτικές όταν ήταν κυβέρ-
νηση, τώρα παριστάνει ότι δεν γνωρίζει τίποτα για τον φόνο. 

Αυτό που κρύβετε, όµως, αυτό που δεν λέτε είναι άλλο. Τελικά
ποιες ήταν οι συνέπειες από την υλοποίηση αυτών των πρακτι-
κών και αυτών των κατευθύνσεων στις χώρες που εφαρµόστη-
καν; Αυτό είναι το κεντρικό ερώτηµα που δεν απαντάτε ούτε το
Υπουργείο ούτε Βουλευτές της Κυβέρνησης. Εκεί, δηλαδή, που
εφαρµόστηκε η κατηγοριοποίηση σχολείων, ο διαχωρισµός µα-
θητών, η διάσπαση του ενιαίου χαρακτήρα της εκπαιδευτικής
διαδικασίας στο όνοµα της αυτονοµίας και µε όχηµα µια ψευδε-
πίγραφη αξιολόγηση, τελικά τι έγινε; Ανέβηκε το µορφωτικό επί-
πεδο, έτσι ώστε να αναπτύσσονται ολοκληρωµένες προσωπικό-
τητες που να µπορούν να αντιληφθούν τη φυσική και κοινωνική
πραγµατικότητα, να παρακολουθούν ολοκληρωµένα και κριτικά
τις επιστηµονικές και τεχνολογικές εξελίξεις; Αµβλύνθηκαν οι ανι-
σότητες και οι ταξικοί φραγµοί που υπάρχουν σε µια εκµεταλ-
λευτική κοινωνία; Αντιµετωπίστηκαν τα προβλήµατα όχι γενικά
της παιδείας, αλλά τα προβλήµατα της παιδείας από τη σκοπιά
των λαϊκών αναγκών, γιατί και το κεφάλαιο µπορεί να εντοπίζει
προβλήµατα στην παιδεία όταν θέλει να την κάνει ακόµα περισ-
σότερο υποχείριό του; Αντιµετωπίστηκαν τα προβλήµατα, όπως
για παράδειγµα το κόστος που καλούνται να πληρώσουν οι οι-
κογένειες για τη µόρφωση των παιδιών τους και αν έχουν αυτή
τη δυνατότητα; 

Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Δεν έγινε τίποτα µα τίποτα απ’
όλα αυτά. Ίσα-ίσα η κατάσταση έγινε ακόµα χειρότερη και θα
γίνει ακόµα χειρότερη εδώ, στη χώρα µας, αν ο λαός, η νεολαία,
οι εκπαιδευτικοί δεν αντισταθούν σε αυτή την πολιτική.

Για να µη µιλάµε και αφηρηµένα, για να γίνουµε συγκεκριµένοι,
ας πάρουµε το παράδειγµα τριών ευρωπαϊκών χωρών. Γερµανία:
Ενιαίο χαρακτήρα έχει µόνο το τετραετές δηµοτικό σχολείο
Grundschule. Αµέσως µετά οι µαθητές καταµερίζονται σε τρεις
τύπους σχολείων διαφορετικών επιπέδων, δυνατοτήτων και προ-
οπτικών και από την ηλικία ακόµα των έντεκα ετών, δηλαδή της
δικής µας πέµπτης δηµοτικού, ο µαθητής οδηγείται σε διαφορο-
ποιηµένα προγράµµατα, ακόµη και σε χρόνια φοίτησης. 

Αυτό, δηλαδή, κυρία Υπουργέ, που πήγατε να κάνετε µε τον
διαχωρισµό των µαθητών και που το πήρατε πίσω άρον-άρον, και
που έδειξε, όµως, τις προθέσεις σας ήταν ο προάγγελος για µια
τέτοια de facto κατηγοριοποίηση από την πιο τρυφερή ηλικία. 

Από αυτούς τους τρεις τύπους σχολείων του γερµανικού συ-
στήµατος ουσιαστικά µόνο από το ένα, το Gymnasium, και, µά-
λιστα, ένας µικρός αριθµός µαθητών θα φτάσει τελικά στο
πανεπιστήµιο. Και τελικά το ποιος θα σπουδάσει δεν είναι θέµα
ατοµικής επιλογής, αλλά έχει σαφή ταξική αναφορά, αφού η µε-
γάλη πλειοψηφία των µαθητών µε βάση και τα στατιστικά στοι-
χεία ακολουθεί την εκπαιδευτική διαδροµή ίδια µε αυτή των
γονιών τους. Με λίγα λόγια, τα ανώτερα µορφωτικά και κατά τεκ-
µήριο ανώτερα κοινωνικά στρώµατα αναπαράγουν τον εαυτό
τους µέσω των εκπαιδευτικών δοµών. 

Πάµε παρακάτω στην Αγγλία, που είναι η ναυαρχίδα της κα-
τηγοριοποίησης όπου το αναλυτικό πρόγραµµα, τα σχολικά εγ-
χειρίδια, τα εποπτικά µέσα, τα µαθήµατα επιλογής καθορίζονται
από σχολείο σε σχολείο µε βάση την περιοχή του κάθε σχολείου,
δηλαδή µε βάση την ταξική προέλευση των µαθητών: Φτωχές
γειτονιές, λιγότερο φτωχές, πλούσιες και πάει λέγοντας. 

Το Υπουργείο Παιδείας αποφασίζει ένα αναλυτικό πρόγραµµα
και µε βάση αυτό εκδοτικοί οίκοι εκδίδουν εγχειρίδια, φύλλα ερ-
γασίας, διαγωνίσµατα διαφορετικού επιπέδου ανάλογα µε την
κατηγορία του σχολείου που απευθύνονται. 

Για παράδειγµα, το µάθηµα των φυσικών επιστηµών στα κα-
τώτερα σχολεία της Αγγλίας προσφέρεται ενοποιηµένο. Αντί-
θετα, στα καλά σχολεία προσφέρονται διακριτά τα µαθήµατα
των φυσικών επιστηµών, όπως χηµεία, βιολογία, φυσική και πάει
λέγοντας. Ακόµη και οι διδακτικές µέθοδοι διαφέρουν από σχο-
λείο σε σχολείο. Το αποτέλεσµα αποτυπώθηκε σε έκθεση µιας

καθηγήτριας κοινωνιολογίας στο LSE -δεν είναι Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, σας διαβεβαιώ- και καθηγήτριας εκπαίδευσης
στο Κέιµπριτζ. Τι λέει; «Ακόµη µεγαλύτερη ανησυχία προκαλεί η
ταξική και φυλετική πόλωση σε όλους τους τοµείς και τα επίπεδα
της βρετανικής εκπαίδευσης». Να τα αποτελέσµατα.

Στη Γαλλία τα ίδια ακριβώς συµβαίνουν. Παρά το γεγονός ότι
η Γαλλία λόγω και των ιστορικών συνθηκών και του Διαφωτισµού
ξεκινούσε από καλύτερη αφετηρία, τα αποτελέσµατα της PISA
είναι αποκαλυπτικά. Η Γαλλία είναι η χώρα όπου η κοινωνικοοι-
κονοµική προέλευση των µαθητών ασκεί τη µεγαλύτερη επί-
δραση στις σχολικές επιδόσεις. 

Αυτά είναι, λοιπόν, τα διεθνή και ευρωπαϊκά σας πρότυπα, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί και εσείς δεν
πάτε πίσω στον εξωραϊσµό των ευρωενωσιακών πολιτικών. Ήρθε
σήµερα εδώ ο κ. Τσίπρας και είπε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και η
Κοµισιόν κινούνται -λέει- σε αντίθετη κατεύθυνση από αυτά που
κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Φτάσατε στο σηµείο
να επικαλείστε το φινλανδικό µοντέλο, που το συζητάµε από τις
αρχές του 2000 από εποχής Διαµαντοπούλου, το οποίο οδήγησε
τα τελευταία χρόνια στο κλείσιµο δυόµισι χιλιάδων σχολείων. Βε-
βαίως, το φινλανδικό µοντέλο βαθµολογείται µε πάρα πολύ κα-
λούς βαθµούς. Πού, όµως; Στους διαγωνισµούς του ΟΟΣΑ που
δεν µετρά τη συνολική µορφωτική συγκρότηση των µαθητών,
αλλά τις επιδόσεις των δεξιοτήτων. Έτσι είναι. Ο ΟΟΣΑ, όπως
δίνει οδηγίες για το πώς θα γίνουν πιο φθηνοί και ευέλικτοι οι ερ-
γαζόµενοι, έτσι δίνει και οδηγίες για το πώς θα προετοιµαστούν
µέσα στο σχολείο αυτοί οι εργαζόµενοι µαθησιακά, εργασιακά
και πάνω από όλα ιδεολογικά. 

Πάντως, για τον ΣΥΡΙΖΑ κυρίως, αν θέλει να εφαρµόσει το φιν-
λανδικό µοντέλο, έχει πλέον και τα κατάλληλα πρόσωπα να το
κάνει. Έχει και την τεχνογνωσία, όπως, για παράδειγµα, τον
πρώην Υπουργό Παιδείας της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας - ΠΑΣΟΚ, τον κ. Κεδίκογλου, αυτόν που απέλυσε εκατοντά-
δες εκπαιδευτικούς µέσα σε µια νύχτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε µε το εξής: Το κατ’ όνοµα σύγχρονο
ευρωπαϊκό σχολείο που οραµατίζεται το Υπουργείο Παιδείας και
προσπαθούν εδώ και τριάντα χρόνια όλες οι κυβερνήσεις να
εφαρµόσουν στη χώρα µας -και ήταν πολύ σηµαντικοί οι αγώνες
που έγιναν τα προηγούµενα χρόνια γιατί καθυστέρησαν έστω τέ-
τοιες επιλογές- είναι το σχολείο της υποβάθµισης του µορφωτι-
κού επιπέδου, των ταξικών φραγµών για την πρόσβαση στην
ανώτατη εκπαίδευση. Δεν αντανακλώνται απλώς οι ταξικές ανι-
σότητες, που ούτως η άλλως υπάρχουν στην κοινωνία, αλλά
µέσα από την εκπαιδευτική διαδικασία αυτές οι ανισότητες οξύ-
νονται ακόµη περισσότερο. 

Και όσο για τα µορφωτικά αποτελέσµατα αυτών των µοντέλων
ας µην πάµε µακριά. Ας πάρουµε µόνο τον ανορθολογισµό, τον
σκοταδισµό, τον αρνητισµό της επιστήµης που εκδηλώθηκε εν
µέσω πανδηµίας σε πάρα πολλές χώρες. Όλα αυτά τα φαινόµενα
είναι δικά σας ιδεολογικά και πνευµατικά τέκνα, γιατί σε ένα σχο-
λείο υποβαθµίζονται µαθήµατα, όπως είναι η βιολογία, όπως είναι
η φυσική, όπως είναι η χηµεία, για να µπουν οι δεξιότητες που
έχει ανάγκη το κεφάλαιο.

Η οµιλία σήµερα της κ. Κεραµέως ήταν µια ωδή, ένας ύµνος
στις δεξιότητες και, µάλιστα, συνυπολογίζει στις δεξιότητες δι-
δακτικούς τοµείς, όπως είναι η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, που
κανονικά θα έπρεπε να είναι κοµµάτι της µορφωτικής διαδικα-
σίας. Τι είναι αυτό; Δεξιότητα είναι; 

Όταν, λοιπόν, έχεις ένα τέτοιο σχολείο, όταν σε ένα σχολείο
διδάσκεται ότι δεν υπάρχει αντικειµενική αλήθεια και πραγµατι-
κότητα που µπορεί ο άνθρωπος να τη γνωρίσει και να την αλλάξει
-και κυρίως να την αλλάξει, αυτό σας ενοχλεί-, αλλά υπάρχει πλή-
θος από αλήθειες, από ατοµικές εµπειρίες και τα λοιπά, που είναι
η αποθέωση του υποκειµενισµού και του ατοµισµού, τότε γεννι-
ούνται οι Φρανκενστάιν. Αυτούς τους δηµιουργεί η πολιτική σας,
η ιδεολογία σας, το σύστηµά σας και το σχολείο που φτιάχνετε.
Και δεν είναι τυχαίο, γιατί κάνετε και τα τσουβαλιάσµατά σας,
τους αξιοποιείτε και ως βολικό αντίπαλο. Δεν είναι τυχαίο και
αυτό που ανέφερε πριν ο κ. Ρουσσόπουλος για τους αρνητές της
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αξιολόγησης. Γίνονται και οι συνειρµοί: αρνητές αξιολόγησης,
αρνητές µάσκας, αρνητές εµβολιασµού και τα λοιπά. Να πώς τα
αξιοποιείτε για να δικαιολογήσετε την πολιτική σας. 

Εµείς, λοιπόν, παλεύουµε για ένα σχολείο και µια κοινωνία σε
ριζικά διαφορετική κατεύθυνση. Είναι το σχολείο των λαϊκών
αναγκών, το πραγµατικά προοδευτικό, σύγχρονο σχολείο του
21ου αιώνα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Γκιόκα.
Σειρά τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πανα-

γιώτα Δούνια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, πιστό στις προεκλογικές δε-
σµεύσεις της Κυβέρνησης, συνεχίζει την αναβάθµιση της παι-
δείας στη χώρα. Αυτό το κάνει φέρνοντας σηµαντικές αλλαγές
στο ελληνικό σχολείο, αλλαγές που θα έπρεπε να είχαν γίνει από
χρόνια, απελευθερώνοντας τη δηµιουργικότητα των εκπαιδευτι-
κών, δίνοντας σε εκείνους τα ηνία για τις σηµαντικές αποφάσεις
που το αφορούν και αξιολογώντας όλη τη διαδικασία της εκπαί-
δευσης από την αρχή και µέχρι το τέλος. Απώτερος στόχος όλων
αυτών, όπως πιστεύω, και όλων εµάς είναι η πρόοδος και ειδικά
το καλύτερο δυνατό για τα παιδιά µας. 

Το νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση του σχολείου, για την εν-
δυνάµωση των εκπαιδευτικών έρχεται σε συνέχεια άλλων νοµο-
θετηµάτων του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για τη
βελτίωση του σχολείου, τον µετασχηµατισµό της επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιµένει στη δηµιουργία
ενός καλύτερου δηµόσιου σχολείου, που θα εξασφαλίζει περισ-
σότερα εφόδια για τους µαθητές, ενώ επενδύει στην πρωτοβου-
λία των εκπαιδευτικών σε ένα πλαίσιο µεγαλύτερης ελευθερίας,
υποστήριξης, αλλά και αυξηµένης λογοδοσίας. 

Ειδικότερα, το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε αποτελείται από
τρεις πυλώνες: Ο πρώτος πυλώνας είναι η ενίσχυση της αυτονο-
µίας της σχολικής µονάδας, ο δεύτερος πυλώνας αφορά τη θε-
σµοθέτηση µηχανισµού αξιολόγησης, ενώ ο τρίτος δεν είναι
άλλος από την ενίσχυση των δοµών υποστήριξης του εκπαιδευ-
τικού έργου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά την αναγκαιότητα
της ενίσχυσης της αυτονοµίας των σχολικών µονάδων, νοµίζω
ότι τα στοιχεία µιλάνε από µόνα τους. Πάνω από το 80% των απο-
φάσεων που αφορούν στην καθηµερινή λειτουργία του σχολείου
λαµβάνεται εδώ και δεκαετίες σε κεντρικό επίπεδο από το Υ-
πουργείο Παιδείας. Το ανάλογο ποσοστό σε άλλες χώρες δεν
ξεπερνά το 35%. Απεµπολούµε, λοιπόν, επιτέλους εξουσίες από
την κεντρική διοίκηση, αφαιρούµε αρµοδιότητες του Υπουργείου
προς όφελος των σχολείων, αρµοδιότητες που είχαν ο Γενικός
Γραµµατέας, ο Υπουργός και Υφυπουργός µεταφέρονται στο
σχολείο και αυτό το κάνουµε επειδή πιστεύουµε σε ένα σχολείο
πιο ελεύθερο και περισσότερο αυτόνοµο. 

Η αποκέντρωση των αποφάσεων είναι απαραίτητη, καθώς
σύµφωνα µε τη διεθνή εµπειρία όσο περισσότερο το κέντρο
λήψης της απόφασης είναι το σχολείο το ίδιο τόσο βελτιώνονται
τα µαθησιακά αποτελέσµατα και αυτό είναι απολύτως λογικό,
αφού οι εκπαιδευτικοί και τα στελέχη του σχολείου βρίσκονται
κοντά στους µαθητές και γνωρίζουν καλύτερα από όλους τις
ανάγκες του σχολείου, αλλά και των παιδιών. 

Έτσι εφεξής θα υπάρχουν: Ελεύθερη επιλογή βιβλίων από
τους εκπαιδευτικούς και διάθεση σε ψηφιακή µορφή όλου του
εκπαιδευτικού υλικού, προκειµένου να µπορούν οι εκπαιδευτικοί
να κατευθύνουν τους µαθητές σε περισσότερες πηγές, παροχή
ελευθερίας επιλογής στους δασκάλους και τους καθηγητές ως
προς τον τρόπο που θα αξιολογούν τους µαθητές τους, αποκέν-
τρωση της διαδικασίας έγκρισης εκπαιδευτικών προγραµµάτων,
όπως και ενίσχυση του ρόλου του διευθυντή και των εκπαιδευτι-
κών σε θέσεις ευθύνης 

Θα ήθελα εδώ να αναφέρω ότι ο διευθυντής του ελληνικού

σχολείου έχει τις λιγότερες αρµοδιότητες από ό,τι οι διευθυντές
σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Παράλληλα, θεσπίζονται υποστηρικτικά όργανα στο σχολείο.
Μεταξύ αυτών περιλαµβάνονται οι µέντορες εκπαιδευτικοί, οι
οποίοι θα έχουν ως αποστολή να βοηθούν τους νέους εκπαιδευ-
τικούς στην ενσωµάτωσή τους στην εκπαιδευτική κοινότητα, οι
υπεύθυνοι διασύνδεσης µε τη µαθητεία, αλλά και οι ενδοσχολικοί
συντονιστές που θα έχουν έναν εποπτικό ρόλο σχετικά µε το πώς
προχωράει η ύλη σε κάθε τάξη.

Ας περάσουµε, όµως, στον δεύτερο πυλώνα του νοµοσχεδίου,
τη θέσπιση δηλαδή ενός µηχανισµού αξιολόγησης του έργου
των εκπαιδευτικών και των στελεχών της εκπαίδευσης ως µηχα-
νισµού βελτίωσης και ενδυνάµωσής τους. Πρέπει όλοι µας να κα-
ταλάβουµε πως η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και του έργου
τους δεν είναι επ’ ουδενί τιµωρία. Αντιθέτως, είναι µια καλή ευ-
καιρία για αναγνώριση, αλλά και για βελτίωση του έργου τους.
Παράλληλα, είναι σίγουρο πως µέσω αυτής η εκπαιδευτική λει-
τουργία και η ποιότητα των παρεχόµενων µαθηµάτων θα βελτιω-
θούν σηµαντικά.

Κανένα εκπαιδευτικό σύστηµα, όπως και κανένα σύστηµα εν
γένει, δεν µπορεί να βελτιωθεί, αν πρώτα δεν αξιολογηθεί, αν δεν
καταγραφούν τα θετικά του σηµεία και τα σηµεία για τα οποία
υπάρχει περιθώριο βελτίωσης.

Μάλιστα, για πρώτη φορά προτείνεται στο εν λόγω νοµοσχέ-
διο και η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού µας συστήµατος µε τη
θέσπιση ενός διαγνωστικού µηχανισµού, της λεγόµενης «ελλη-
νικής PISA», στο τέλος του δηµοτικού αλλά και του γυµνασίου.

Θα ήθελα να σηµειώσω εδώ ότι η αξιολόγηση µόνο στη χώρα
µας προκαλεί τόσες συζητήσεις, στο 90% των εκπαιδευτικών συ-
στηµάτων των υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών αποτελεί κοινή
πρακτική εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Τέλος, µε τον τρίτο πυλώνα του εν λόγω νοµοθετήµατος επι-
χειρείται η ενίσχυση των δοµών εκπαίδευσης για να υποστηριχ-
θεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο το αυτόνοµο σχολείο.

Ανάµεσα σε άλλα, τίθενται συγκεκριµένες αρµοδιότητες στους
επόπτες ποιότητας της εκπαίδευσης για την παρακολούθηση του
παιδαγωγικού έργου και των νέων προγραµµάτων που εντάσσον-
ται στα σχολεία και δίνεται έµφαση στην ψυχοσυναισθηµατική
ανάπτυξη των µαθητών µε τη θέσπιση χιλίων εκατό οργανικών
θέσεων για ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς στα σχο-
λεία µας.

Θα ήθελα να σας θυµίσω εδώ ότι πέρυσι θεσµοθετήθηκαν οι
σύµβουλοι σχολικής ζωής. Επίσης, θα σας θυµίσω ότι πέρυσι
προσελήφθησαν οι περισσότεροι ψυχολόγοι, κοινωνικοί λειτουρ-
γοί όλων των τελευταίων χρόνων, καθώς άνοιξαν δύο χιλιάδες
οκτακόσιες θέσεις εργασίας.

Ακόµη, ξεκίνησαν τα εργαστήρια δεξιοτήτων τα οποία από Σε-
πτέµβριο θα είναι σε κάθε σχολείο της χώρας. Στο πλαίσιο των
εργαστηρίων προβλέπονται θεµατικές, όπως ο σεβασµός στον
άλλον και ο σεβασµός στη διαφορετικότητα.

Ολοκληρώνοντας να πω ότι το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει ένα
οργανωµένο σύστηµα εκκλησιαστικής εκπαίδευσης µε στόχο την
αναβάθµιση του εκπαιδευτικού επιπέδου του Kλήρου και τη συ-
νέχιση του εξορθολογισµού του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας.
Το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων επιχειρεί να εκσυγ-
χρονίσει και να οργανώσει εξ ολοκλήρου και σε νέα βάση τη δευ-
τεροβάθµια, µεταδευτεροβάθµια και ανώτατη εκκλησιαστική
εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας έχει ανάγκη µία
σύγχρονη, αξιόλογη και δηµιουργική δευτεροβάθµια εκπαίδευση
που δεν θα έχει να ζηλέψει τίποτα από το διεθνές περιβάλλον,
µία εκπαίδευση που θα ενισχυθεί από νέο, µόνιµο ανθρώπινο δυ-
ναµικό. Ήδη, όπως γνωρίζετε, προχωρήσαµε πέρυσι στους πρώ-
τους στην ιστορία της χώρας τεσσερισήµισι χιλιάδες µόνιµους
διορισµούς µέσω ΑΣΕΠ στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση.

Όσον αφορά τη φετινή χρονιά, είχαµε δεσµευτεί για πέντε χι-
λιάδες διακόσιους πενήντα µόνιµους διορισµούς στη γενική εκ-
παίδευση. Αντί για αυτούς που είχαµε αναγγείλει, προβαίνουµε
τις επόµενες εβδοµάδες σε έντεκα χιλιάδες επτακόσιους µόνι-
µους διορισµούς στη γενική εκπαίδευση. Πρόκειται για τους
πρώτους µόνιµους διορισµούς που θα γίνουν µετά από δώδεκα
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ολόκληρα χρόνια.
Και πάνω από όλα, χρειαζόµαστε µία εκπαίδευση που θα επι-

τρέπει την υγιή ανάπτυξη της προσωπικότητας, των δεξιοτήτων
και της κριτικής σκέψης των παιδιών µας, εξασφαλίζοντάς τους
µε αυτό τον τρόπο ένα καλύτερο µέλλον.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Δούνια.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Βασίλειος Κόκκαλης.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν η Κυβέρνηση αποδυθεί σε

έναν αγώνα να πείσει την ελληνική κοινωνία για τη δήθεν εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση, νοµίζω ότι πρωτεύει να παρουσιάσει το
σχέδιο που έχει για το ασφαλές άνοιγµα των σχολείων τον Σε-
πτέµβρη, να παρουσιάσει στην ελληνική κοινωνία το σχέδιο για
τα µαζικά τεστ στα σχολεία, να παρουσιάσει το σχέδιο για την
αποκατάσταση των σχολικών αιθουσών, να παρουσιάσει το σχέ-
διο για την αύξηση των δροµολογίων στα σχολικά λεωφορεία,
διότι διαφορετικά, εάν δεν τα κάνει αυτά, εάν εγκαίρως δεν λάβει
µέτρα, δυστυχώς θα µιλάµε πάλι για υποχρεωτικούς εµβολια-
σµούς, γεγονός το οποίο ξόρκισε σήµερα ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι το νοµοσχέδιο
βρίθει καλών, εύηχων λέξεων, όπως «αυτονοµία», «ενίσχυση της
αυτονοµίας», όπως είναι και η λέξη «αξιολόγηση», πλην, όµως,
πίσω από τη λέξη «αυτονοµία» και «ενίσχυση της αυτονοµίας»
κρύβεται η πρόθεση της Κυβέρνησης να βγάλει από το κάδρο
την υποχρέωση του κράτους για τη χρηµατοδότηση της δηµό-
σιας εκπαίδευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να αναζητούµε νέους δρό-
µους γνώσης για όλο και περισσότερους νέους µας, εµείς, δυ-
στυχώς, χτίζουµε φυλάκια για να εγκατασταθούν τα νέα αστυνο-
µικά τµήµατα στα πανεπιστήµια, αντί να ενισχύσουµε πραγµατικά
την τεχνική, τεχνολογική εκπαίδευση και να µη φαντάζει η τεχνική
και επαγγελµατική εκπαίδευση µετά τη φάση της αποτυχίας ως
ο φτωχός συγγενής όπου αναγκαστικά πιθανόν να οδηγηθούν οι
αποτυχόντες µαθητές.

Θα αναφερθώ σε δύο σηµεία, πρώτον, στην ίδια αυτή την τε-
χνική, επαγγελµατική εκπαίδευση και σε µια κατάφωρη αδικία η
οποία έλαβε χώρα µε νόµο της παρούσας Κυβέρνησης.

Κυρία Υπουργέ, οφείλετε να κάνετε αποδεκτή την τροπολογία
που καταθέσαµε και αφορά τους ογδόντα έξι χιλιάδες αποφοί-
τους των Σχολών Μαθητείας του ΟΑΕΔ και τους οκτώ χιλιάδες
που φοιτούν ήδη αυτό τον χρόνο. Υποβαθµίστηκαν τα πτυχία
τους από το επίπεδο «4» στο επίπεδο «3» και οι συγκεκριµένοι
οκτώ χιλιάδες περίπου που φοιτούσαν από τον Σεπτέµβριο έως
και πριν λίγο καιρό, ενώ ξεκίνησαν µε ένα διαφορετικό νοµοθε-
τικό καθεστώς, ενώ ξεκίνησαν για τη δευτεροβάθµια, για την
ανώτερη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, ξαφνικά είδαν να µετατάσ-
σονται στο επίπεδο «3» στη µεταγυµνασιακή κατάρτιση όλως αδι-
καιολόγητα, παράνοµα και καταχρηστικά.

Οφείλετε, εάν σέβεστε και εάν τιµάτε αυτό που λέγεται «κρά-
τος δικαίου», να αποκαταστήσετε άµεσα αυτή την αδικία που
αφορά -επαναλαµβάνω- χιλιάδες νέους µας, νέες που έχουν προ-
τιµήσει, που έχουν επιλέξει την τεχνική εκπαίδευση.

Ελάχιστη βάση εισαγωγής: Γίνεται µεγάλη κουβέντα και για
τις δηµοσκοπήσεις.

Τα βασικά επιχειρήµατα µε τα οποία καθιερώθηκε η ελάχιστη
βάση εισαγωγής: Η προηγούµενη κυβέρνηση επέτρεψε να εισά-
γονται στα ΑΕΙ παιδιά µε «0,6», ανακριβές. Οι εισαγόµενοι µε
βαθµό χαµηλότερο του «4» ήταν ελάχιστοι, κάτω από 0,3% και
συνήθως από ειδικές κατηγορίες υποψηφίων.

Δεύτερο επιχείρηµα: Κάθε χρόνο αποφοιτά µόνο το 9% των
φοιτητών. Συγγνώµη, όποιος το ακούσει αυτό θα πει µόνο το 9%;
Κάντε τα όσο γίνεται πιο δύσκολα! Ανακριβές. Από στοιχεία του
ΟΟΣΑ το 2018 στην Ελλάδα αναµένεται να πάρει πτυχίο στην ηλι-
κία των τριάντα ετών το 38% του φοιτητικού πληθυσµού. Μέσος
όρος των είκοσι εννιά χωρών του ΟΟΣΑ: 30,5%.

Επιχείρηµα τρίτο: Μεγάλο πλήθος αιώνιων φοιτητών. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT που ανακοινώθηκαν για το
2020, το ποσοστό των φοιτητών ηλικίας δεκαοκτώ έως είκοσι
τεσσάρων που έχουν εγκαταλείψει το πανεπιστήµιο ήταν κάτω
από 4%, το δεύτερο χαµηλότερο ανάµεσα σε τριάντα µία ευρω-
παϊκές χώρες.

Με τέτοιου είδους επιχειρήµατα θεσπίσατε την ενιαία βάση ει-
σαγωγής.

Θα µου επιτρέψετε δύο παραδείγµατα µόνο και τα συµπερά-
σµατα είναι στην ελληνική κοινωνία και στον ελληνικό λαό, αλλά
και στους χιλιάδες µαθητές που έχουν αποκλειστεί. Φυσικό Αθή-
νας: Ένας υποψήφιος έγραψε «10» Μαθηµατικά, «8» Φυσική,
«20» Χηµεία, «20» Γλώσσα. Μέσος όρος «14,5». Ο συγκεκριµένος
υποψήφιος πέτυχε.

Άλλος υποψήφιος: στα Μαθηµατικά «15», στη Φυσική «20», στη
Χηµεία «11», στη Γλώσσα «11». Κόβεται. Ήταν άδικο και το κά-
νετε πράξη.

Υπερασπιζόµαστε τον µαθητή ο οποίος για να γράψει «20» και
για να θέλει να περάσει στο Φυσικό Αθήνας σηµαίνει ότι ήταν η
πρώτη του, η βασική επιλογή, ότι το θέλει, ότι είναι το µεράκι
του. Κι όµως αυτός κόβεται. Και µας κατηγορείτε για λαϊκισµό.

Παράδειγµα δεύτερο: Μαθηµατικό Αθήνας. Πρώτος υποψή-
φιος: στα Μαθηµατικά «5», στη Φυσική «15», στη Χηµεία «20»,
στη Γλώσσα «18». Πέτυχε. 

Δεύτερος υποψήφιος: στα Μαθηµατικά «20», στη Φυσική «15»,
στη Χηµεία «11», στη Γλώσσα «11». Κόβεται. Ήταν άδικο και το
κάνετε πράξη. 

Δυστυχώς γίνεται πολύς λόγος κακώς και εσφαλµένα για την
αριστεία. Το καλύτερο πρέπει να έχουν τη δυνατότητα να το διεκ-
δικούν όλοι ανεξαιρέτως. Όχι όµως και να υποβιβάζεται, ώστε
να ωφελούνται περισσότεροι. Επαναλαµβάνω: Το καλύτερο πρέ-
πει να έχουν τη δυνατότητα να το διεκδικήσουν όλοι ανεξαιρέ-
τως. Όχι όµως και να υποβιβάζεται ώστε να έχουν τη δυνατότητα
περισσότεροι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Καλλιόπη Βέττα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δύο χρόνια υπάρχει

ένας άτυπος διαγωνισµός ανάµεσα στους Υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας για το ποιος θα καταθέσει τα πιο σκληρά νεοφιλε-
λεύθερα και συντηρητικά µέτρα, µε ξεκάθαρο ταξικό πρόσηµο,
που θα πλήττουν τον πυρήνα του κοινωνικού κράτους και των
ατοµικών και εργασιακών δικαιωµάτων. Ο ανταγωνισµός είναι
σκληρός. Από την κατάργηση του οκτάωρου, την πληρωµή µε
ρεπό και τη µείωση της αποζηµίωσης των υπερωριών, τον περιο-
ρισµό των διαδηλώσεων και την αστυνοµοκρατία, την κατάργηση
της απλής αναλογικής και των δηµοκρατικών κεκτηµένων έως
ακόµη και την επίθεση στους καλλιτέχνες και τον πολιτισµό
υπάρχει ένα ευρύ φάσµα διεκδικητών του τροπαίου για τον πιο
αντιλαϊκό εκφραστή της Κυβέρνησης. 

Ωστόσο στον τοµέα της παιδείας έχουµε µια ισχυρή υποψη-
φιότητα για τον επίζηλο αυτόν τίτλο η οποία σήµερα βάζει ένα
ακόµα λιθαράκι στην προσπάθειά της. Να γίνω πιο συγκεκριµένη.
Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε εισάγεται στην εκπαίδευση µια
κάθετη ιεραρχική δοµή µε πλήρη συµµόρφωση στις επιταγές του
ανωτέρου, γεγονός που καταστρατηγεί τον δηµοκρατικό χαρα-
κτήρα του σχολείου. Ο σύλλογος διδασκόντων χάνει τις βασικές
του αρµοδιότητες, οι οποίες µεταφέρονται στον διευθυντή, τον
σχολικό σύµβουλο και τον περιφερειακό διευθυντή δηµιουργών-
τας έτσι ένα αυστηρό και γραφειοκρατικό µοντέλο, υπερσυγκέν-
τρωση εξουσιών σε βάρος του πλουραλισµού και της δηµοκρα-
τίας. 

Οι εκπαιδευτικοί οφείλουν να τηρούν σιγή ιχθύος στο σχολείο,
ώστε να µη διακινδυνεύουν µια δυσµενή κρίση που θα ναρκοθε-
τήσει πιθανή ανέλιξη εντός της σχολικής µονάδας, ενώ ταυτό-
χρονα θα πρέπει να επιδοθούν σε έναν τιτάνιο αγώνα άγρας
µορίων και διοικητικής διεκπεραίωσης που αναπόφευκτα θα τους
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αποσπούν από τις παιδαγωγικές τους υποχρεώσεις.
Παράλληλα, υπεισέρχεται από το παράθυρο η τιµωρητική

αξιολόγηση. Με ποιον τρόπο; Είναι σαφές ότι όποιος διατυπώσει
εναντίωση µε τον τρόπο που υλοποιείται το µέτρο της αξιολόγη-
σης κινδυνεύει να µείνει στάσιµος µισθολογικά αλλά και εκπαι-
δευτικά. Όπως έχουµε τονίσει ξανά, η αξιολόγηση είναι µία
αναγκαία διαδικασία, που προϋποθέτει όµως την παροχή των κα-
τάλληλων µέσων όπως και την αποσαφήνιση ενός διάφανου οδι-
κού χάρτη που θα περιλαµβάνει αποκλειστικά την επιµόρφωση
και τη στήριξη των εκπαιδευτικών και όχι τον φόβο, την εκδίκηση
και την τιµωρία. Μόνο έτσι µπορεί να είναι αποτελεσµατική και
δίκαιη η αξιολόγηση.

Σε αυτό το σηµείο, αλλάζοντας εστίαση, οφείλω να κάνω µια
κριτική αποτίµηση του µέτρου της ελάχιστης βάσης εισαγωγής
ίσως του πιο νεοφιλελεύθερου και ταξικού µέτρου που έχει δει
η ελληνική εκπαίδευση, ενός µέτρου που εφαρµόστηκε µε τα
σχολεία κλειστά σε µια περίοδο πανδηµίας και ατελούς τηλεκ-
παίδευσης µαθηµάτων που εξετάστηκαν, αλλά δεν είχαν διδαχ-
θεί και µεγάλου αριθµού κενών θέσεων εκπαιδευτικών. Το απο-
τέλεσµα είναι σαφές. Περίπου τριάντα πέντε χιλιάδες εξεταζό-
µενοι θα µείνουν εκτός πανεπιστηµίων, είκοσι χιλιάδες θέσεις θα
µείνουν κενές, ενώ ακόµα και µαθητές που έγραψαν πολύ καλά,
λόγω των φετινών ιδιαιτεροτήτων δεν θα εισαχθούν στις σχολές
προτίµησής τους. Πεδίον δόξης λαµπρό, λοιπόν, για τα ιδιωτικά
κολλέγια τα οποία προικίσατε µε επαγγελµατικά δικαιώµατα
µέσα σε µια νύχτα τον Δεκέµβριο του 2020. Φαντάζοµαι ότι οι
ιδιοκτήτες τους θα ανταποδώσουν τη βοήθεια που τους δώσατε.

Παρ’ ότι έχουν καταγραφεί πολλά παραδείγµατα για την αδικία
της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, για τα ποσοστά κεντρικών και
περιφερειακών σχολών, για τις επιδόσεις στα ειδικά µαθήµατα
κ.λπ., θέλω να προσθέσω ένα το οποίο δεν ακούστηκε πολύ,
αλλά είναι ενδεικτικό της προχειρότητας και της αδιαφορίας µε
την οποία νοµοθετείτε για το µέλλον των παιδιών.

Κυρία Υπουργέ, ακούστε, ένας υποψήφιος για τις ανώτατες
σχολές της επιστήµης της Φυσικής Αγωγής, που είναι πρωτα-
θλητής, για παράδειγµα, της πάλης ή της τοξοβολίας όφειλε
µέχρι πέρυσι, εκτός από τις ακαδηµαϊκές του επιδόσεις, να υπερ-
βαίνει τα όρια των αγωνιστικών δοκιµασιών τα οποία ίσχυαν για
χρόνια. Με το σηµερινό σύστηµα εισαγωγής εξαρτάται από τον
µέσο όρο των επιδόσεων, ο οποίος όµως πλέον καθορίζεται από
τις υψηλές επιδόσεις των αθλητών στίβου και κολύµβησης -είναι
τα εξεταζόµενα αθλήµατα- µε αποτέλεσµα αθλητές, ακόµα και
πρωταθλητές άλλων αγωνισµάτων, να υστερούν και να µένουν
εκτός της τελικής λίστας, παρ’ ότι µπορεί να έχουν γράψει πολύ
καλά και προφανώς να έχουν και πολύ καλή φυσική κατάσταση. 

Παράλληλα, στον ίδιο τοµέα οφείλω να επισηµάνω ότι δεν εν-
σωµατώνονται οι µοριοδοτήσεις των διακεκριµένων αθλητριών
και αθλητών που έχουν πετύχει σηµαντικές διεθνείς διακρίσεις,
γεγονός που τους αποκλείει από τη διεκδίκηση σχολών µε υψη-
λότερα µόρια, παρ’ ότι το δικαιούνται. Και εδώ αδικία, αδιαφορία,
προχειρότητα και  λάθος µηνύµατα. Αυτή είναι εν ολίγοις η επι-
τυχία της ελάχιστης βάσης εισαγωγής για την οποία εύλογα η
ελληνική κοινωνία σάς αποδοκιµάζει σε συντριπτικό βαθµό. 

Εµείς από τον ΣΥΡΙΖΑ έχουµε δεσµευτεί ότι θα καταργήσουµε
άµεσα αυτό το αντιδηµοκρατικό και ταξικό µέτρο, ενώ παράλ-
ληλα, για να ενηµερώσω αυτούς που µας ακούν, µε τροπολογίες
που έχουµε καταθέσει ζητούµε την άµεση αναστολή της εφαρ-
µογής της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, την κατάργηση της τρά-
πεζας θεµάτων, την εισαγωγή µαθητριών και µαθητών που
έχασαν γονέα τους από COVID, την κατάργηση της πιθανής µεί-
ωσης της χρηµατοδότησης κατά 20% στα ΑΕΙ, το δικαίωµα από-
σπασης σε όλους τους εκπαιδευτικούς που έχουν ποσοστό
αναπηρίας 67% και άνω, όπως και την αναβάθµιση των πτυχίων
των σχολών µαθητείας των ΕΠΑΣ.

Κλείνοντας, µιας και σε µερικές εβδοµάδες ανοίγουν τα σχο-
λεία, να σηµειώσω ότι πρέπει να µας παρουσιάσετε επιτέλους τα
µέτρα που θα πάρετε για την αποτροπή της εξάπλωσης της παν-
δηµίας από το φθινόπωρο. Πέρυσι πάλι τον Ιούλιο είχατε ως
πρώτη προτεραιότητα να εξυπηρετήσετε τους χορηγούς σας, τα
µεγάλα ιδιωτικά σχολεία, ενώ εµείς και η επιστηµονική κοινότητα
σας επισηµάναµε τους κινδύνους ενός δεύτερου κύµατος. Τα

αποτελέσµατα είναι γνωστά: κλειστά σχολεία για µήνες, αδυνα-
µία πρόσβασης σε τηλεκπαίδευση, µάσκες-αερόστατα και τόσα
άλλα που προκάλεσαν τη θυµηδία των Ελλήνων πολιτών. Περι-
µένουµε, λοιπόν, να δούµε αν τουλάχιστον φέτος πήρατε το µά-
θηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον αγώνα για τον καλύτερο
εκφραστή των νεοφιλελεύθερων πολιτικών, την ίδια ώρα που
αυτές αποδοκιµάζονται διεθνώς, το Υπουργείο Παιδείας βρίσκε-
ται στις πρώτες θέσεις. Ωστόσο στην κοινωνία οι απόψεις αυτές
έχουν ήδη απορριφθεί, καθώς η οργή έχει µετατραπεί σε απο-
στροφή. Τα αποθέµατα υποµονής έχουν τελειώσει, όπως δεί-
χνουν όλες οι ποιοτικές µετρήσεις της κοινής γνώµης, και πιστεύ-
ω ότι η κλεψύδρα πλέον αδειάζει.

Καλούµε, λοιπόν, κάθε µαθητή, κάθε γονιό και δάσκαλο, κάθε
πολίτη να εντείνει αυτή την αποδοκιµασία, να µετατρέψει την
οργή σε αγώνα, ώστε σύντοµα αυτές οι αναχρονιστικές µεθο-
δεύσεις να γίνουν παρελθόν, για ένα σχολείο πραγµατικά αυτό-
νοµο, ανεξάρτητο και δηµοκρατικό, για ένα σχολείο ίσων ευκαι-
ριών, που θα βοηθά εξίσου τον µαθητή και τη µαθήτρια που πα-
ρουσιάζει γνωστικές ελλείψεις, όπως και τον συµµαθητή ή τη
συµµαθήτριά του που θα έχει ιδιαίτερες ικανότητες και επιδό-
σεις, για ένα σχολείο δικαιοσύνης, αλληλεγγύης και πλουραλι-
σµού, για το σχολείο που αξίζει στα παιδιά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κινητικότητα αξιοζήλευτη υπάρ-

χει, ειδικά αν αναλογιστεί κανείς ότι πρόκειται για την Υπουργό
ενός χώρου ο οποίος πάσχει από ένα διαρκές «δήθεν» πολιτικό
ενδιαφέρον, όπου όµως τα πάντα λιµνάζουν σε µια νεκροφάνεια
απόλυτης πνευµατικής και ιδεολογικής εµµηνόπαυσης. 

Τον Ιούλιο του 2019 η Νέα Δηµοκρατία έγινε κυβέρνηση µε βα-
σική υπόσχεση την καθολική κινητικότητα περί την παιδεία.

Ας έρθουµε, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο των αλλαγών και των
δικών σας κριτικών και αφόρητα βαρετών επαναλήψεων. Και αρ-
χίζετε τα µονότονα αριστερά σας επιχειρήµατα: «Είναι το πρό-
βληµα κοινωνικό, οικονοµικό και του συστήµατος του καπιτα-
λιστικού και ο φορέας η νεοφιλελεύθερη αυτή Δεξιά» και προ-
σπαθείτε να οδηγήσετε τους ελάχιστους αφελείς σε περιττές πα-
ρανοήσεις. 

Κορφολογάω τους τσιτάτους χαρακτηρισµούς επισκοπικά:
«Νεοφιλελεύθερος κορσές το νοµοσχέδιο», «τιµωρητική η αξιο-
λόγηση», «προβάδισµα των κολλεγίων και των ιδιωτών επιχειρη-
µατιών», «χρεοκοπηµένες παιδαγωγικές αντιλήψεις ενός νεοφι-
λελεύθερου αγοραίου σχολείου», «σφαγιασµός νηπίων και παι-
διών», «επιθεωρητισµός, που κάνει παντοδύναµο τον διευθυντή
του σχολείου, δικτατορίσκο», «ο σύλλογος διδασκόντων γίνεται
υποκατάστατο εµπορικής αλυσίδας», «εκπαιδευτικός ελιτισµός»,
«ψευδώνυµη αριστεία» και όλα αυτά. 

Και όλοι αυτοί οι χαρακτηρισµοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σκοντάφτουν απαρχής στη µαστοδοντική συµπερασµατική µο-
νοµέρεια των αναλύσεων της αριστερής απροσδιοριστίας. Μα-
στοδοντική, επειδή µέσα στην τριγυρινή µας πολυπλοκότητα η
αναγωγή αυτή στη µονάδα είναι µάλλον εξωφρενική. 

Να καταλάβουµε κάτι, αγαπητοί συνάδελφοι, µπας και συνεν-
νοηθούµε. Δεν µπορείς, για κανέναν λόγο και µε κανέναν τρόπο,
να προσανατολίζεις εσύ την πραγµατικότητα. Παρά την κοπιώδη
προσπάθεια των αριστερών για τόσες δεκαετίες, εκείνη πάντα
πρέπει να προσανατολίζει εσένα, εξ ου και η γονιµότητα της προ-
σπάθειας της Κυβέρνησης, γιατί αυτή η πραγµατικότητα µας
προσανατολίζει. 

Όλα αυτά τα οποία ξαναλέτε για πολλοστή φορά σε νοµοσχέ-
διο της παιδείας της Κυβερνήσεώς µας απειλούν τα σχολεία ισό-
τητας και ελευθερίας δηλαδή που χτίσατε εσείς; Εδώ κρύβεται
η διαστροφή του εκπαιδευτικού µηδενισµού σας, γιατί αν δεν
δούµε τις µακροχρόνιες παθογένειες και τις βλάβες που επιφέ-
ρατε, θα ζωντανέψουν οι χειρότεροι εφιάλτες. 

Κυρίες και κύριοι, προαπαιτούµενο της ισότητας και της δη-
µοκρατίας είναι µια κουλτούρα κοινής λογικής. Το µόνο όπλο που
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έχει ανάγκη η δηµοκρατία µας, στο επίπεδο της εκπαίδευσης,
είναι να αξιολογεί και να κρίνει. Αντιθέτως, µια παραληρηµατική
δηµοκρατία, στην οποία εσείς οµνύετε, µάλλον είναι ολέθρια. Και
όχι, δεν ήταν πάντα έτσι η Αριστερά στην Ελλάδα! Δυστυχώς
όµως κάποιοι πολιτικοί της ταγοί, µην παρακολουθώντας την εξέ-
λιξη του κόσµου που αλλάζει, έµειναν κλεισµένοι στην κοµµατική
και ιδεολογική τους θερµοκοιτίδα, ανίκανοι να µεγαλώσουν και
να προσφέρουν αυτά που όφειλαν στους εαυτούς τους. Αυτά
που είδαµε ήταν το αποτέλεσµα της αδυναµίας του απογαλακτι-
σµού τους. Δεν ήταν αντίθεση στο νοµοσχέδιο της Κεραµέως,
αλλά βαθύτατη απελπισία και ανασφάλεια!

Οι χαρακτήρες που φανερώνεται από αυτό το θέατρο πολιτι-
κού παραλόγου είναι για προβληµατισµό, όχι για λεκτική αντεκ-
δίκηση και επειδή εκλεκτός συνάδελφος υπαινίχθη ότι µε αυτά
και µε αυτά φαίνεται ψυχοσυναισθηµατικά τι είδους άνθρωποι
απαρτίζουν την Κυβέρνηση, χωρίς βέβαια να δώσει σαφή προ-
σανατολισµό, αναρωτιέµαι µε τους ίδιους όρους: ποιο φάσµα
ψυχοσυναισθηµατικών ορισµών καλύπτει αυτούς, εσάς δηλαδή,
που παγιδεύτηκαν σε οράµατα σκοτεινόµυαλα και άπιαστους
ίσκιους αριστερών συµβόλων; 

Και απορώ: Δεν µπορείτε να αναγνωρίσετε την έλλειψη ανα-
τροφοδότησης στην παιδεία, τη στασιµότητα και την καθήλωσή
της; Όχι γονιµότητα αντιπροτάσεων αλλά στείρα επίκριση και
άκοπο και τυφλό επαναστατισµό και χαϊδολόγηµα και παιδοκο-
λακεία.

Λέτε, λέτε, κακοµελετάτε, προφητεύετε καινά δαιµόνια, ασ-
τρονοµίζεστε και δεν αναρωτηθήκατε µπας και στην «άπειρη
σοφία» σας, αυτοπαγιδευτήκατε στην παρελθοντική αριστερή
αχρονία σας. 

Και ως πότε θα συνεχίζεται αυτή η απάτη των κοινωνικών και
οικονοµικών προσδιοριστών της παιδείας και της άδικης κοινω-
νίας του νεοφιλελευθερισµού και αυτή η απάτη της πάλης και
του ψευτοεπαναστατισµού; Και την πραγµατική δική σας παιδεία
που όλοι την περιµένουµε και όλο κινά για νά ’ρθει και όλο συν-
τρίµµια χάνεται στο γύρισµα των κύκλων!

Ο άνθρωπος προχωρά και κρίνεται από την πρακτική, όχι από
την θεωρία. Από τα µέσα, όχι από τους σκοπούς. Πολιτεύεται µε
την «ποικίλη δράση των στοχαστικών προσαρµογών» του Κα-
βάφη και όχι µε σπασµούς επαναστατικούς ή ιστορικές φιλοσο-
φίες ή σκηνωµένα συνθήµατα.

«Μήπως δεν αρέσουµε, Αλέξη;», που λέει και ένα στέλεχός
σας, αντικρίζοντας µια δηµοσκόπηση, όπου οι ψηφοφόροι σας
είναι πιο µπροστά από εσάς, αποδεχόµενοι ασµένως όσα επαγ-
γέλλεται η Υπουργός στο νοµοσχέδιό της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τούτο το νοµοσχέδιο φιλοδοξεί
να κάνει το σχολείο αποτελεσµατικότερο. Αποτελεσµατικό δηµό-
σιο δωρεάν σχολείο, σηµαίνει δηµοκρατία και κοινωνική κινητι-
κότητα. Θα το αναφέρω µε µια σχετική προσωπική αναφορά.
Χρωστώ στον δάσκαλό µου, τον κ. Θεόκλητο και τους καθηγητές
µου -δεν θα αναφέρω τόσα πολλά ονόµατα- ό,τι έγινα, όσα έκαµα
και όσα κατάφερα και στην ιατρική και στον δηµόσιο βίο. 

Ας καταλάβουµε κάτι για τη βασική αναγκαιότητα της παι-
δείας. Στο ταξίδι της εκπαίδευσης αρκεί να σου µάθουν κολύµπι
και να έχεις σαν φάρο τους προορισµούς. Εγώ δεν µπορώ να το
παραστήσω καλύτερα.

Ο µοναδικός θεσµός της ελληνικής πολιτείας που δύναται να
καταφέρει τέτοια κοινωνικά άλµατα πολιτών είναι η παιδεία, ικα-
νοποιώντας όνειρα που προϋποθέτουν συνεχή παιδευτική τριβή
και αξιολόγηση. Που προϋποθέτουν την αρχή ότι τίποτε δεν χα-
ρίζεται µεν, αλλά τα πάντα είναι θέµα διάθεσης κατάκτησης.

Το παρόν επιδιώκει να κάνει ξανά το σχολείο αποδοτικό, σύγ-
χρονο, δηµοκρατικό, αποτελεσµατικό. Και για να γίνει αυτό χρει-
άζεται ανάλογη στελέχωση, επιµόρφωση στελεχών και διαρκή
ενθάρρυνση προς αυτή την κατεύθυνση. Η παιδεία είναι µαζί µε
την υγεία τα µεγαλύτερα δώρα της ζωής. Δηµόσια αγαθά και
ευεργετήµατα. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, από τα χρό-
νια του αναστοχασµού της πορείας και των ιδεών της, ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, έβαλε σαν σκοπό να ελευθερώσει απλό-
χερα αυτόν τον άνεµο ελπίδας. Και ήλθε η ώρα να υλοποιήσουµε
όσα οραµατιστήκαµε. Καλώ όλους να ψηφίσουν µαζί µας το

παρόν νοµοσχέδιο. Και για όσους ειρωνεύονται και βιαίως φω-
νασκούν και ακολουθώντας το παράδειγµα του εκλεκτού φίλου
Κλέωνα που παρέθεσε στην οµιλία του το αριστούργηµα του
Κώστα Βίρβου που συνέθεσε ο Γιάννης Μαρκόπουλος, αρκεί νο-
µίζω η κατάληξη του Γιώργου Σεφέρη στο «Θερινό Ηλιοστάσι»
του, να δίνει δύναµη στην ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και
σε όσους πιστεύουν σε αυτές τις αλλαγές: «Μιλούσες για πράγ-
µατα που δεν τά ’βλεπαν και αυτοί γελούσαν. Όµως, να λάµνεις
στο σκοτεινό ποταµό πάνω νερά, να πηγαίνεις στον αγνοηµένο
δρόµο στα τυφλά, πεισµατάρης και να γυρεύεις λόγια ριζωµένα
σαν το πολύροζο λιόδενδρο. Άφησε κι ας γελούν. Και να ποθείς
να κατοικήσει κι ο άλλος κόσµος στη σηµερινή πνιγερή µοναξιά
στ’ αφανισµένο τούτο παρόν. Άφησέ τους. Ο θαλασσινός άνεµος
κι η δροσιά της αυγής υπάρχουν για όλους, χωρίς να το ζητήσει
κανένας».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Θεανώ Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχει ξαναζήσει η χώρα τέτοια

στρέβλωση και κακοποίηση του θεσµού των πανελληνίων εξετά-
σεων, τέτοια κακοποίηση των υποψηφίων και των γονιών τους
τόσα χρόνια σε καιρούς κανονικότητας. Εφαρµόσαµε µέσα στην
πανδηµία ένα πρωτοφανές σύστηµα. Ο πυρήνας της σύλληψής
του είναι η µείωση των εισακτέων και τα καταφέρατε. Το 1/3 των
παιδιών που έδωσαν εξετάσεις δεν θα µπουν στα ιδρύµατα.
Εφαρµόσατε ένα σύστηµα µοναδικό σε όλη την Ευρώπη και την
Αµερική, το οποίο κατάφερε το ακατόρθωτο. Να αφήσει κενές
θέσεις στα δηµόσια πανεπιστήµια. Αφήσατε χιλιάδες θέσεις
κενές.

Πείτε µας, κυρία Υπουργέ, που είστε εδώ και έχετε πάει σε
αυτά τα πανεπιστήµια, είδατε ένα ευρωπαϊκό πανεπιστήµιο ή
αµερικάνικο που να αφήνει κενές θέσεις; Ένα! Να µου το πείτε.

Μας είπατε ότι ο ελληνικός λαός δεν θέλει να µπαίνουν τα παι-
διά του µε «2» και «3». Πόσοι πήραν «2» και «3»; Πείτε το στον ελ-
ληνικό λαό. Πόσοι πήραν πάνω από «10» και δεν µπήκαν; Πείτε
το στον ελληνικό λαό. Πόσοι πήραν κοντά στο «10» και δεν µπή-
καν; Πείτε το στον ελληνικό λαό. Ξέρετε πολύ καλά ότι το ίδιο
παιδί µε τα ίδια θέµατα, στο ίδιο µάθηµα, ανάλογα µε την ευκολία
και τη δυσκολία των µαθηµάτων, µπορεί τη µία φορά να παίρνει
πάνω από τη βάση και την άλλη από κάτω. Δεν µπορεί να µην το
ξέρετε αυτό. Δεν έχει ξαναζήσει η χώρα τέτοια στρέβλωση και
κακοποίηση του θεσµού των πανελληνίων, να αποκλείονται οι
άριστοι από την πρώτη και δεύτερη επιλογή τους. 

Να σας πω, λοιπόν, εγώ τι λέει η αριστούχος υποψήφια από
την Πάτρα. Νόµιζα ότι θα αρκούσε να γράψω στα βασικά µαθή-
µατα «άριστα» και να περάσω τη βάση του «10», που πέρυσι δεν
υπήρχε καν στα ειδικά µαθήµατα. Γιατί έµεινα, όµως, για 0,62 µο-
νάδες αποκλεισµένη από όλες τις σχολές Αρχιτεκτονικής πλην
των Ιωαννίνων. Για τσεκάρετέ το αυτό. Δεν έχει ζήσει, όµως, η
χώρα τέτοια παραπληροφόρηση και ψέµατα και από εσάς, κυρία
Υπουργέ. Το χαµηλό επίπεδο εισακτέων είναι υπόλογο για το χα-
µηλό ποσοστό αποφοίτησης. Στην πραγµατικότητα αποφοιτά το
43,7%. 

Ψέµα δεύτερο. Τα ιδρύµατα έβαλαν κόφτη των ειδικών µαθη-
µάτων. Σήµερα αυτό δεν το τόλµησε ο Πρωθυπουργός. Γιατί τα
λέτε όλες αυτές τις ηµέρες; Τον κόφτη δεν τον έβαλαν τα ιδρύ-
µατα, τον βάλατε εσείς, κυρία Κεραµέως, όταν τους είπατε ότι
στα ειδικά µαθήµατα θα έχουν µέσο όρο τον βαθµό των διαγω-
νισθέντων και από εκεί και ύστερα εκείνα θα µπορούν να κρατούν
αυτόν τον µέσο όρο. Αυτή ήταν η επιλογή τους, 20% παραπάνω
ή 20% λιγότερο.

Ψέµα τρίτο. Εγκαταλείπουν τις σπουδές τους οι πιο αδύναµοι
εισακτέοι. Δεν εγκαταλείπουν τις σπουδές τους, γιατί υπεραξιώ-
νουν το πτυχίο. Γιατί ξέρουν ότι το πτυχίο είναι το διαβατήριό
τους για να µην µπουν στη φτώχεια και στην ανεργία, όπως θα
σας πω. Μπορώ, όµως, να σας διαβεβαιώσω ότι οι βαθµοί εισα-
γωγής στα δύο σχέδια δεν καθορίζουν και δεν προοιωνίζουν τις
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επιδόσεις των φοιτητών µέσα στη σχολή, ούτε πόσο καλοί αρχι-
τέκτονες θα γίνουν. Ξέρετε τι καθορίζει τις επιδόσεις τους; Η
αναλογία διδάσκοντος-διδασκοµένου. Όσο πιο µικρή είναι η ανα-
λογία, τόσο περισσότεροι και καλύτεροι είναι οι πτυχιούχοι.
Εσείς τι κάνετε; Ακόµη και το ειδικό διδακτικό προσωπικό ΕΔΙΠ,
που βελτίωνε αυτή την αναλογία, δηλαδή, ανθρώπους µε διδα-
κτορικά, τους εξαιρείτε πλέον από τη διδασκαλία. Θέλετε να
τους βάλετε να κάνουν τους διοικητικούς. Είναι ασύλληπτα αυτά.
Διορίζετε αστυνοµικούς αντί για διδάσκοντες στα πανεπιστήµια,
αυξάνετε στα παιδιά στις τάξεις του σχολείου, για να πετύχετε -
λέει- καλύτερη εκπαίδευση στο ελεύθερο σχολείο που απελευ-
θερώθηκε. Ποιο; Αυτό που µεγαλώσατε τις τάξεις των παιδιών,
αντί να τις µικρύνετε;

Η µοναδική στρέβλωση του θεσµού των πανελληνίων εξετά-
σεων έχει και λόγο και αιτία. Οι εισακτέοι θα µειωθούν για να
βρουν πελάτες στα κολλέγια. Εκεί δεν χρειάζονται ούτε ειδικές
ούτε γενικές βάσεις, µόνο να πληρώνεις. Θα µειωθούν οι από-
φοιτοι, διότι αυτοί κοστίζουν ακριβότερα στην αγορά εργασίας
και ο κ. Πισσαρίδης επιθυµεί φθηνή συνεργασία. 

Είναι συντριπτικά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Ο κίνδυνος φτώ-
χειας για τους απόφοιτους ιδιωτικής εκπαίδευσης είναι 20%, δη-
λαδή ένας στους πέντε, ενώ της τριτοβάθµιας είναι 7,3%, δηλαδή
ένας στους δεκαπέντε. Σας λέει κάτι αυτό; Η ελληνική οικογένεια
σωστά επενδύει στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και στη γνώση των
παιδιών της. Απατάστε αν νοµίζετε ότι θα σας επιβραβεύσει γιατί
αφήσατε τριάντα χιλιάδες εκτός.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δίδασκα σαράντα χρόνια στη
Σχολή Αρχιτεκτόνων του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου και
σε πολύ σηµαντικές σχολές του εξωτερικού. Με αυτή τη γνώση
και εµπειρία µπορώ να σας διαβεβαιώσω, πρώτον, ότι πουθενά
δεν εφαρµόζεται αυτό το σύστηµα διεστραµµένης λογικής που
εφαρµόσατε εσείς φέτος, µετά από ενάµιση χρόνο πανδηµίας. 

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω, δεύτερον, ότι σε καµµία από τις
αρχιτεκτονικές σχολές στην Ελλάδα ποτέ δεν µπήκαν παιδιά µε
γενική βαθµολογία κάτω από τη βάση. Ποτέ! 

Τρίτον, µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι η διάρκεια των σπου-
δών τού κάθε φοιτητή δεν εξαρτάται από τους υψηλούς και χα-
µηλούς βαθµούς του κατά τις εισαγωγικές. Εξαρτάται, πρώτον,
από το αν έχει ανάγκη να δουλέψει για να ζήσει. Δεύτερον, εξαρ-
τάται από το αν επιθυµεί να επιτύχει υψηλές αποδόσεις ως εφαλ-
τήριο µελλοντικών µεταπτυχιακών τίτλων. Τρίτον, εξαρτάται από
το πόσο βαθιά επιθυµεί να κατακτήσει τη γνώση µε αποτέλεσµα
οι καλύτεροι φοιτητές στη Σχολή Αρχιτεκτόνων του ΕΜΠ να τε-
λειώνουν σε µεγαλύτερο χρόνο τις σπουδές τους. Το ξέρετε
αυτό; Το ακούσατε ποτέ ότι οι άριστοι των αρίστων κάνουν πε-
ρισσότερα χρόνια για να τελειώσουν; 

Τέταρτον, µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι οι φοιτητές µας
είναι περιζήτητοι στα σηµαντικότερα πανεπιστήµια της Ευρώπης
και της Αµερικής. Μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι το πόσο καλός
σπουδαστής ή επιστήµων θα γίνει κάποιος δεν εξαρτάται από τις
επιδόσεις του στις πανελλήνιες. Οι πανελλήνιες, όµως, µπορώ
να σας διαβεβαιώσω ότι µπορούν να γίνουν ο εφιάλτης της ζωής
τους, ο εφιάλτης της απόρριψης, να ξυπνάνε το βράδυ µε αυτό
το όνειρο, µε αυτόν τον εφιάλτη. 

Αυτό το καταφέρετε, κυρία Κεραµέως, για το ένα τρίτο των
υποψηφίων. Αυτή τη χρονιά, το 2021 θα το θυµόµαστε όλοι. Τα
παραµύθια της ευηµερίας, της προόδου, της αξιοκρατίας τελεί-
ωσαν. Είστε η επιτοµή στην παιδεία της Δεξιάς του ’50, συντη-
ρητισµός και αυταρχισµός σε συνδυασµό µε έναν φιλελευθερι-
σµό, µνηµονιακές επιταγές και συµφέροντα, ιδεοληψίες και συµ-
φέροντα που φέρνει ό,τι πιο παρωχηµένο και αντιδηµοκρατικό
στην παιδεία που γνώρισε ο τόπος.

Εµείς δεσµευόµαστε, το είπε και ο Πρόεδρός µας Αλέξης Τσί-
πρας, να ακυρώσουµε τις επιπτώσεις των πράξεών σας µόλις ο
λαός µάς καλέσει να κυβερνήσουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινή Μπα-
καδήµα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η
πρώτη φορά και πολύ φοβάµαι πως δεν είναι ούτε και η τελευ-
ταία που βρισκόµαστε να συζητήσουµε ένα ακόµη νοµοσχέδιο
που εισηγείται η Υπουργός Παιδείας, το οποίο αντί να ενισχύει
την παιδεία και την εκπαίδευση στη χώρα µας, φροντίζει να την
αποδοµήσει ακόµη περισσότερο. Εξάλλου από την αρχή διακυ-
βέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία -ή για να είµαι πιο
σαφής από την «Μητσοτάκης Α.Ε.»- είχαµε µία σειρά νοµοθετη-
µάτων µε µοναδικό στόχο την πλήρη αναµόρφωση του εκπαιδευ-
τικού πλαισίου προς το χειρότερο, όµως. Δεν έχουµε δει ούτε
ένα βήµα βελτίωσης. 

Είδαµε τη σταδιακή αυταρχικοποίηση και την πλήρη εµπορευ-
µατοποίηση έµµεση ή άµεση. Ξεκινήσαµε βλέποντας την κατάρ-
γηση του πανεπιστηµιακού ασύλου, την ίδρυση της πανεπιστη-
µιακής αστυνοµίας, την υποβάθµιση της δηµόσιας επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης που, ουσιαστικά, ωθεί τη νεολαία µας στην αγ-
καλιά των ιδιωτικών ΙΕΚ. Ακολούθησε η ελάχιστη βάση εισαγω-
γής µε τα ίδια ακριβώς αποτελέσµατα, για να φτάσουµε σήµερα
στο νοµοσχέδιο που συζητάµε από χθες και έχει, πραγµατικά,
ως βασικό του στόχο και απώτερος σκοπό την απαξίωση του δη-
µόσιου σχολείου. 

Όµως ας είµαστε ειλικρινείς, δεν είναι κάτι προσωπικό, δεν
είναι προσωπική ούτε µοµφή ούτε στοχεύει µόνο στην Υπουργό,
στην κ. Κεραµέως. Αυτό που κάνει η Υπουργός είναι να εφαρµό-
ζει µε περισσό ζήλο και όπως φαίνεται και µε υποδειγµατικό
τρόπο την πολιτική που οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
επιχειρούν να επιβάλλουν τα τελευταία σαράντα και περισσότερα
χρόνια. Είναι µια πολιτική εξόχως τοξική αλλά και ταξική, που έχει
ως πρωταρχικό µέληµα να αποκλείσει από τη δηµόσια εκπαί-
δευση τα παιδιά των φτωχών και µεσαίων νοικοκυριών, ιδιαίτερα
από την τριτοβάθµια εκπαίδευση και να µετατρέψει τη συνολική
εκπαιδευτική διαδικασία σε µία ιδιότυπη αγορά όπου οι σχολάρ-
χες που είναι και φίλοι της Κυβέρνησης, της κυβερνώσας παρά-
ταξης, θα έχουν τη δυνατότητα να χρησιµοποιήσουν το ευνοϊκό
πεδίο που δηµιουργείται για να αυξήσουν τα κέρδη τους, κινού-
µενοι σε ένα καθόλα προνοµιακό γι’ αυτούς πεδίο πλουτισµού.

Η τοξική αντίληψη που έχει η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
διεφάνη µε τον πλέον γλαφυρό τρόπο στο παλιό άρθρο 85 του
υπό συζήτηση νοµοθετήµατος, ένα άρθρο που απεσύρθη µεν,
αλλά παρ’ όλα αυτά η βούληση να θεσµοθετηθεί αυτό που προ-
έβλεπε δεν αλλάζει. Καθώς επίσης είµαι σίγουρη πως αργότερα
θα το επαναφέρετε είτε ως άρθρο άλλου νοµοσχεδίου είτε µε τη
µορφή τροπολογίας, όπως εξάλλου η Κυβέρνηση της «Μητσο-
τάκης Α.Ε.» µας έχει όλους συνηθίσει τα δύο αυτά χρόνια. 

Τι προέβλεπε, όµως, το επίµαχο άρθρο; Τον διαχωρισµό των
σχολικών τµηµάτων ανάλογα µε την επίδοση των µαθητών και
όχι αλφαβητικά, όπως συµβαίνει όλα αυτά τα χρόνια. Ένας δια-
χωρισµός που αν συνεχιζόταν και ολοκληρωνόταν θα οδηγούσε
στη δηµιουργία ενός σχολείου πολλαπλών ταχυτήτων. 

Έτσι κι αλλιώς µέριµνα του νοµοσχεδίου σας είναι η δηµιουρ-
γία ενός σχολείου πολλών ταχυτήτων, ο διαχωρισµός που προ-
σπαθήσατε να επιβάλετε ήταν ένας ακόµη µοχλός πίεσης προς
αυτή την κατεύθυνση.

Η τόσο εξόφθαλµα αντιπαιδαγωγική διάταξη που ήρθε σε
πλήρη αντιδιαστολή µε κάθε έννοια συµπερίληψης, µε κάθε έν-
νοια ισότητας, µε κάθε έννοια σκέψης και φροντίδας για τον µα-
θητή και µάλιστα εντός ενός νοµοσχεδίου που θέλετε να
προβάλλετε ότι έρχεται να αναβαθµίσει το σχολείο µε µια ανα-
βάθµιση που εσείς βλέπατε ως εισαγόµενη µέσω του διαχωρι-
σµού των µαθητών σε τµήµατα µε γενικά ή ειδικά κριτήρια ευνο-
ώντας αποκλειστικά τους άριστους, σε πλήρη αντίθεση µε κάθε
κατευθυντήρια περί ολιστικής προσέγγισης της εκπαίδευσης, σε
πλήρη αντιδιαστολή µε κάθε έννοια ισότητας. 

Μολονότι, όπως είπα, το άρθρο αυτό αφαιρέθηκε, η πρόθεσή
σας δεν µπορεί να παραβλεφθεί. Είναι εκεί, είναι υπαρκτή και η
ίδια η αφαίρεσή της αποτελεί κυβερνητικό άλλοθι για την παντε-
λώς αυταρχική νοµοθέτηση που αγνοεί επιδεικτικά όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς και όλες τις προτάσεις που αυτοί κατα-
θέτουν. 
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Η αντίληψη που έχει η Νέα Δηµοκρατία για την εκπαίδευση και
την παιδεία εν γένει αποκαλύπτεται σηµείο-σηµείο, άρθρο-
άρθρο, περίοδο-περίοδο του νοµοσχεδίου ακόµη και σε εκείνα
που θα µπορούσαν δυνητικά να θεωρηθούν µια καλή ιδέα. Ένα
τέτοιο παράδειγµα είναι η πρόβλεψη για το πολλαπλό βιβλίο, για
την πρακτική λειτουργία του οποίου και για τους κινδύνους που
είχε η εφαρµογή του εγκυµονεί έχει ξεκινήσει µια µεγάλη συζή-
τηση. 

Σε µία ήδη ταξικά διορθωµένη εκπαίδευση που είναι γεµάτη
ανισότητες, µε τη στείρα αποστήθιση της ύλης να είναι στο επί-
κεντρο της εκπαιδευτικής διαδικασίας και µε τα χτυπήµατα που
έχει καταφέρει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε σηµαν-
τικά κοµµάτια του προγράµµατος σπουδών, κυρίως σε θεωρη-
τικά και κοινωνιολογικά µαθήµατα, ακόµα και µια καλή ιδέα είναι
δύσκολο να ανθίσει, ειδικά όταν πρόκειται να την εφαρµόσει η
Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Τόσο το πολλαπλό βιβλίο όσο και η ψηφιακή βιβλιοθήκη διδα-
κτικών βιβλίων συντηρούν και εντείνουν τις ανισότητες στην εκ-
παίδευση, καθώς υπάρχει ανισότητα στην πρόσβαση στα ψηφια-
κά µέσα που απαιτούνται για την εφαρµογή και τη χρήση της ψη-
φιακής βιβλιοθήκης.

Μία ανισότητα που ενυπάρχει όχι µόνο µεταξύ σχολικών οµά-
δων µιας περιοχής ή της πρωτεύουσας και της περιφέρειας αλλά
ακόµη και µεταξύ των ίδιων των µαθητών µιας τάξης. Γίναµε µάρ-
τυρες αυτής της πικρής αλήθειας όλοι µας στην περίοδο της
πανδηµίας, όταν ακούγαµε, όταν γινόµασταν δέκτες παραπόνων
και καταγγελιών για παιδιά που δεν είχαν τη δυνατότητα να πα-
ρακολουθήσουν την τηλεκπαίδευση. Πώς, λοιπόν, παιδιά που
µέχρι πρότινος αναγκάζονταν να πάνε σε ταβέρνες, σε καφενεία,
σε χώρους που θα µπορούσαν να χρησιµοποιήσουν, ακόµη και
σε γειτονικά σπίτια για να µπορέσουν να έχουν πρόσβαση στην
τηλεκπαίδευση, πώς τώρα θα µπορέσουν να χρησιµοποιήσουν
την ψηφιακή βιβλιοθήκη και τις πρόνοιες του νοµοσχεδίου σας;

Είναι ξεκάθαρο -και κλείνω µε αυτό- πως δεν σας ενδιαφέρουν
οι µαθητές. Μοναδικός σας στόχος είναι να εγκαταστήσετε έναν
ακόµη ταξικό διαχωρισµό στην εκπαίδευση. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, αντιλη-
φθείτε επιτέλους κάτι που αρνείστε να κάνετε. Αρνείστε να δείτε
δυο χρόνια τώρα, στρουθοκαµηλίζοντας. Με κάθε χτύπηµά σας
στην παιδεία, στην εργασία, στην υγεία δεν εκσυγχρονίζεται τη
χώρα µας δεν βάζετε τις βάσεις για µια καλύτερη Ελλάδα του
21ου αιώνα. Αντιθέτως αποµακρύνεστε από την κοινωνία, στρέ-
φετε ολόκληρο τον ελληνικό λαό εναντίον σας. Οι πολίτες είναι
σίγουρο ότι θα αντιδράσουν ακόµη και όταν νοµοθετείτε εν µέσω
θέρους και εν µέσω πανδηµίας. Και αυτό δεν είναι η πρώτη φορά
που το κάνετε. Κυρία Υπουργέ, το κάνατε και πέρυσι. Θα βρείτε
τους Έλληνες ενωµένους απέναντί σας. Αυτοί θα καταργήσουν
τα νοµοθετήµατα σας και τότε θα καταλάβετε πόσο έχετε απο-
µακρυνθεί από την κοινωνία και πόσες υπογραφές έχετε βάλει
στο διαζύγιο σας από τη δηµοκρατία και από τους πολίτες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτη-
µατολογίου, νέες ψηφιακές υπηρεσίες και ενίσχυση της ψηφια-
κής διακυβέρνησης». 

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

και το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων για µία µόνο φορά
νοµοθετούν µελετηµένα, τολµηρά για να θεραπεύσουν προβλή-
µατα και παθογένειες δεκαετιών. Και εσείς για µία ακόµα φορά
βρίσκεστε απέναντι χωρίς προτάσεις παρά µόνο µε κραυγές και
τσιτάτα για ισοπέδωση της παιδείας, για κοµµατικό κράτος στην
εκπαίδευση, για στοχοποίηση εκπαιδευτικών και για ντιλάρισµα.
Έχετε το θράσος να µας σηκώνετε το δάχτυλο εσείς την ίδια
στιγµή που ο Αρχηγός σας επιχειρεί το πιο απαράδεκτο ντιλάρι-
σµα µε τους νέους. Ξεδιάντροπα και χωρίς κανέναν ενδοιασµό

πατάει πάνω στην αγωνία, τους προβληµατισµούς των νέων παι-
διών και τους τάζει το ανήκουστο: ότι αν έρθετε στην κυβέρνηση
θα εισάγετε τους πάντες στα πανεπιστήµια. Με ποια διαδικασία,
µε ποια κριτήρια; Ποιος από όλους; Όλους; Πότε θα γίνετε ξανά
κυβέρνηση; Μήπως τότε να βάλετε και τα παιδιά αυτών των παι-
διών στα πανεπιστήµια; Γιατί βλέπω να αργείτε να ξανακυβερνή-
σετε. Ντροπή, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Ντροπή! 

Είναι βέβαια χαρακτηριστικό όλο αυτό της νοοτροπίας που
σας διακατέχει και του χάσµατος που µας χωρίζει. Της νοοτρο-
πίας σας, δηλαδή, για εξίσωση προς τα κάτω. Του µίσους για την
αριστεία και της αγάπης σας για την ελάχιστη προσπάθεια. Το
ζητούµενο, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι να µπεις στο
πανεπιστήµιο είναι να βγεις. Δεν έχει νόηµα η εισαγωγή αν δεν
έχεις τα εφόδια για να περατώσεις τις σπουδές. Γιατί να εγκλω-
βιστείς για χρόνια σε µια διαδικασία που δεν θα σου προσφέρει
τα απαιτούµενα για την πρόοδο της ζωής σου; Δεν υπάρχουν
άλλες επιτυχηµένες και προσοδοφόρες σταδιοδροµίες ζωής να
ακολουθήσεις; Θα ήταν για εµάς εύκολο στην Αχαΐα να λέµε «γε-
µίστε τα πανεπιστήµια, κυρία Υπουργέ, και τις σχολές µε χιλιάδες
φοιτητές, ας έρθουν να βγάζουν τα λεφτά τους και βλέπουµε
µετά». Προτιµούµε όµως να είµαστε ωφέλιµοι παρά αρεστοί. Δί-
νουµε πολλαπλές διεξόδους ώστε κάθε νέος να µπορέσει να βρει
τον δικό του δρόµο να αναπτύξει τις δεξιότητές του, να πραγµα-
τοποιήσει τις φιλοδοξίες του και να γίνει χρήσιµος στη χώρα και
στο κοινωνικό σύνολο. Εσείς προφανώς προτιµάτε να κρατάτε
τους νέους µας στα πανεπιστήµια σπαταλώντας τον χρόνο, το
χρήµα και τα όνειρά τους. 

Κυρίες και κύριοι, αν έπρεπε να περιγράψω το νοµοσχέδιο µε
δύο λέξεις αυτές θα ήταν αυτονοµία και αξιολόγηση. Οι δύο
αυτοί πόλοι είναι αλληλένδετοι και εξασφαλίζουν πως οι εκπαι-
δευτικοί µας θα µπορούν να αναπτύσσουν τη δηµιουργικότητα
και την πρωτοβουλία τους και παράλληλα θα αξιολογούνται γι’
αυτό και θα επιµορφώνονται. Προωθούµε µια νέα φιλοσοφία
αποκεντρωµένη και ελεύθερη, που αφαιρεί αρµοδιότητες από το
Υπουργείο και τις δίνει στα σχολεία και στους εκπαιδευτικούς οι
οποίοι γνωρίζουν καλά και τη δουλειά τους αλλά και τα παιδιά
µας. Είναι δυνατόν εµείς οι αιρετοί, οι Βουλευτές, οι Υπουργοί
να γνωρίζουµε καλύτερα από αυτούς πώς πρέπει να γίνεται η εκ-
παίδευση, η εξέταση και η αξιολόγηση των µαθητών; Σίγουρα
όχι. Όσο πιο κοντά στον µαθητή λαµβάνονται οι αποφάσεις τόσο
καλύτερα θα είναι τα αποτελέσµατα. Δίνουµε τη δύναµη στους
εκπαιδευτικούς µας, σε αυτούς που πραγµατικά ξέρουν τους µα-
θητές από πρώτο χέρι και γνωρίζουν τις ανάγκες, τα θέλω και τις
ικανότητές τους. Τους εµπιστευόµαστε καθηµερινά µε τα παιδιά
µας. Τους εµπιστευόµαστε να τα εκπαιδεύσουν. Την αυτονοµία
και την εµπιστοσύνη αυτή τη συνοδεύουµε µε αυξηµένη λογοδο-
σία και µε αξιολόγηση σε κάθε στάδιο, κάθε βαθµίδα και κάθε
θέση. Και έρχεστε πάλι, συνάδελφοι, να σηκώσετε το τσεκούρι
του πολέµου και να βάλετε τις αγαπηµένες σας κόκκινες γραµ-
µές την ίδια στιγµή που δεν θέτουν κόκκινες γραµµές ούτε οι
ίδιοι οι εκπαιδευτικοί.

Πού δεν υπάρχει αξιολόγηση; Ο ιδιωτικός υπάλληλος αξιολο-
γείται συνεχώς από τον εργοδότη του. Ο επιχειρηµατίας από
τους πελάτες του. Οι καταστηµατάρχες από τους καταναλωτές
τους. Εµείς εδώ οι Βουλευτές αξιολογούµαστε κάθε µέρα από
τους συµπολίτες µας. Και ως µηχανικός σας διαβεβαιώνω πως
κρίνοµαι για κάθε µου µελέτη, κάθε σχεδίαση, κάθε κατασκευή.
Εν τέλει, ο καθένας µας αξιολογεί και ο ίδιος τον εαυτό του για
να δει τα λάθη του να τα διορθώσει. Πώς αλλιώς θα γίνουµε κα-
λύτεροι; Έτσι εδώ εισάγουµε µια αξιολόγηση θετική µε χαρα-
κτήρα ενισχυτικό όχι τιµωρητικό. Μια αξιολόγηση που οδηγεί
στην επιµόρφωση, στη διόρθωση, δηλαδή, των όποιων αδύνατων
σηµείων που θα οδηγήσουν τελικά τον εκπαιδευτικό σε µια πολύ
καλύτερη επόµενη αξιολόγηση. Σας προσκαλούµε να αφήσετε
τις ξεπερασµένες αντιδραστικές σας προδιαθέσεις και να προ-
χωρήσουµε µαζί προς το µέλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µικρή µου κόρη, τεσσάρων
χρόνων, θα βρίσκεται τον Σεπτέµβριο σε ένα σύγχρονο αναβαθ-
µισµένο νηπιαγωγείο µε δραστηριότητες στα αγγλικά µε εργα-
στήρια δεξιοτήτων, µε πολλά και ενδιαφέροντα ερεθίσµατα για
το ανοιχτό της µυαλουδάκι. Θα συνεχίσει στο δηµοτικό και στο
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γυµνάσιο να ακονίζει την κριτική της σκέψη µε νέα προγράµµατα
σπουδών, µε πολλά συγγράµµατα, µε νέες τεχνολογίες και υπο-
δοµές, µε δασκάλους και καθηγητές µε ενισχυµένο ρόλο και σύγ-
χρονη κατάρτιση που θα την καθοδηγούν καθηµερινά για να
γίνεται καλύτερη µε πολλούς δρόµους εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης ώστε να ακολουθήσει στη ζωή της αυτό που, πραγµατικά,
θα την κάνει ευτυχισµένη. Αυτό είναι το σχολείο που οραµατιζό-
µαστε που σχεδιάζουµε που δηµιουργούµε για όλα τα παιδάκια
της Ελλάδας. Προχωρούµε στην προσπάθεια αυτή µαζί µε τη µε-
γάλη πλειοψηφία των Ελλήνων. Η κοινωνία είναι µε µας σε αυτές
τις µεταρρυθµίσεις. Το αποδεικνύουν τα χίλια τριακόσια σχόλια
στη διαβούλευση και η εποικοδοµητική συνεισφορά φορέων ορι-
σµένων κοµµάτων που αναφέρθηκαν. Το κάνει, βέβαια, απολύ-
τως ξεκάθαρο και η πρόσφατη έρευνα που καταδεικνύει τη
µεγάλη κοινωνική σύγκλιση ακόµα και ανάµεσα στους ψηφοφό-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ.

Είτε θέλετε να το καταλάβετε είτε όχι σας γυρνούν την πλάτη
ακόµα και οι ψηφοφόροι σας. Είναι µοναχικός ο δρόµος που
έχετε διαλέξει. Ολόκληρη η Ελλάδα είναι έτοιµη για γενναίες ου-
σιαστικές αλλαγές και η Κυβέρνηση αυτή είναι έτοιµη να τις υλο-
ποιήσει. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής, κ.

Μιχάλης Κατρίνης. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αύξησε τον κατώ-

τατο µισθό κατά 2% την ίδια στιγµή που παρατηρείται αύξηση
12% στις τιµές βασικών αγαθών και 25% στα καύσιµα. Πρόκειται
για αυξήσεις που µειώνουν την αγοραστική δύναµη του εργαζό-
µενου καταναλωτή, σε µια χώρα που η αγοραστική δύναµη του
κατώτατου µισθού είναι η πέµπτη χαµηλότερη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ο κατώτατος µισθός θα έπρεπε να αποτελεί προϊόν δια-
βούλευσης των κοινωνικών εταίρων µέσα από την Εθνική Γενική
Συλλογική Σύµβαση Εργασίας.

Βέβαια, πώς να περιµένουµε θεσµικό διάλογο για τον κατώ-
τατο µισθό όταν δεν έχει γίνει θεσµικός διάλογος ούτε στο νο-
µοσχέδιο που συζητούµε, διάλογος µε όλους τους συντελεστές
εκπαίδευσης, µε ευρύτερες συναινέσεις και όχι προφανώς µε
άγονες συγκρούσεις. Η ως τώρα συζήτηση απέδειξε ότι η Κυ-
βέρνηση δεν συνειδητοποίησε την αναγκαιότητα της πολιτικής
συναίνεσης σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα που σχετίζεται µε το
µέλλον των παιδιών µας, αφού µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να
µετατρέψει αυτή την ουσιαστική -τουλάχιστον όπως θα έπρεπε
να είναι- συζήτηση σε πεδίο αντιπαράθεσης µόνο για εντυπωσια-
σµό και µόνο για να αποκοµίσουν µικροπολιτικά οφέλη.

Θα έπρεπε, λοιπόν, να µιλούµε για πολιτικές που βασίζονται
σε επιστηµονικά δεδοµένα, πολιτικές που αξιολογούνται διαρ-
κώς, πολιτικές που έχουν µακρόπνοο σχεδιασµό και όχι για πρω-
τοβουλίες που λαµβάνουν τον χαρακτήρα προσωπικού στοιχή-
µατος της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας
ή ενός κόµµατος που βρίσκεται στην κυβέρνηση.

Δυστυχώς, για τη σηµερινή συζήτηση, αλλά ακόµη δυστυχέ-
στερα για το παιδαγωγικό σύστηµα της χώρας, κανένα από τα
στοιχεία αυτά δεν χαρακτηρίζουν το παρόν νοµοσχέδιο.

Και ποια είναι τα χαρακτηριστικά αυτού του νοµοσχεδίου πολύ
συνοπτικά; 

Πρώτον, ακολουθείται η ίδια µε την προηγούµενη κυβέρνηση
συγκεντρωτική αναξιοκρατική λογική που δρα παρεµβατικά και
ελεγκτικά στην άσκηση εκπαιδευτικής πολιτικής στοχεύοντας
στον ασφυκτικό έλεγχο των στελεχών της εκπαίδευσης και της
διοίκησης της εκπαίδευσης, αφού η µεταρρύθµιση της κυρίας
Υπουργού δεν δίνει στην πράξη ουσιαστικές αρµοδιότητες στις
περιφερειακές διευθύνσεις και στις διευθύνσεις εκπαίδευσης,
δεν προωθεί τα ευέλικτα και αρθρωτά προγράµµατα σπουδών,
δεν ενθαρρύνει πρωτοβουλίες που θα συνδέσουν δηµιουργικά
τις σχολικές µονάδες µε τις τοπικές κοινωνίες, δεν περιέχει
καλές πρακτικές που εφαρµόζονται ήδη εδώ και αρκετά χρόνια
σε άλλες χώρες, όπως ευελιξία ωρολογίων προγραµµάτων, αλ-

λαγή διδακτικής µεθοδολογίας, ενίσχυση ψηφιακού σχολείου,
δεν υπάρχει πραγµατική αποκέντρωση αρµοδιοτήτων ή µεταβί-
βαση από το Υπουργείο προς τη διοίκηση της εκπαίδευσης. Του-
ναντίον, ισχυροποιούνται υπέρµετρα πρόσωπα, όπως ο διευθυ-
ντής εκπαίδευσης και ο διευθυντής της σχολικής µονάδας, µε τη
σχολική λειτουργία να υποβαθµίζεται στον βωµό της διοικητικής
εφαρµογής των µέτρων.

Δεύτερο στοιχείο είναι, ότι επανέρχεται το ζήτηµα της αξιολό-
γησης στην εκπαίδευση, ζήτηµα για το οποίο φαντάζοµαι ότι κα-
νείς σ’ αυτή την Αίθουσα δεν µπορεί να διαφωνήσει αφού ο ση-
µαντικότερος παράγοντας στη λειτουργία του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος παραµένει ο ίδιος ο εκπαιδευτικός. Γι’ αυτό και θα πρέ-
πει να αξιολογείται χωρίς εξαιρέσεις, κανένας δεν µπορεί να
θεωρεί ότι πρέπει να εξαιρεθεί από αυτή τη διαδικασία, ως απα-
ραίτητη προϋπόθεση για αξιολόγηση και βελτίωση συνολικά του
συστήµατος εκπαίδευσης. Μιλούµε για αξιολόγηση που να συν-
δέεται µε την αποτίµηση του συνολικού έργου της σχολικής µο-
νάδας η οποία θα στοχεύει στο πώς ο εκπαιδευτικός βελτιώνει
τη µάθηση των µαθητών του, πώς συµβάλλει στη βελτίωση του
εκπαιδευτικού έργου της σχολικής µονάδας όπου εργάζεται και
τελικά πώς αναπτύσσεται ο ίδιος επαγγελµατικά.

Και εδώ έρχεται το τρίτο σηµαντικό σηµείο του νοµοσχεδίου:
Η πλήρης απουσία ενός συνεκτικού πλαισίου επιµόρφωσης των
συντελεστών της εκπαίδευσης. Και δεν µιλάµε για αποσπασµα-
τικές πρωτοβουλίες εκπαιδευτικών, όπως η συµµετοχή σε επι-
µορφωτικά προγράµµατα που διοργανώνονται από τα πανε-
πιστήµια µέσα από τα κέντρα διά βίου µάθησης. Είναι πραγµα-
τικά απορίας άξιο το πώς το Υπουργείο όλα τα προηγούµενα
χρόνια δεν έχει διασυνδεθεί ώστε να µπορέσει να έχει ένα συλ-
λογικό και συνεκτικό επιµορφωτικό πλαίσιο και αφήνεται αυτό
πλέον στη διάθεση και στη θέληση του κάθε εκπαιδευτικού. Χρει-
άζεται ένα κεντρικά διαρθρωµένο επιµορφωτικό σύστηµα µε
δοµές και υποδοµές, κάτι που δεν διαθέτει το Ινστιτούτου Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής, µε πλαίσιο λειτουργίας και συγκεκριµένη
σαφή στοχοθεσία η οποία να υποστηρίζει την εισαγωγή εκπαι-
δευτικών καινοτοµιών, αλλά και της επαγγελµατικής ανάπτυξης
εκπαιδευτικών. Χωρίς αυτό το πλαίσιο, οποιαδήποτε αξιολόγηση
θα µείνει κενό γράµµα, ενώ η διοικητική και η εκπαιδευτική λει-
τουργία θα υπολείπεται.

Βεβαίως, θα πρέπει να αναφέρουµε και θετικά σηµεία του νο-
µοσχεδίου όπως είναι η επαναφορά του µέντορα και της τράπε-
ζας θεµάτων, το πολλαπλό βιβλίο, η βελτίωση του πλαισίου της
εκπαίδευσης. Βεβαίως, θετικό σηµείο είναι και η ενίσχυση και η
οργάνωση της ειδικής αγωγής και της διδακτικής υποστήριξης
µε τη θέσπιση των κέντρων διεπιστηµονικής αξιολόγησης, συµ-
βουλευτικής και υποστήριξης. 

Αλήθεια, όµως, κυρία Υπουργέ, το είχαµε συζητήσει ένα χρόνο
πριν, λέτε στο άρθρο 11 για σύνταξη της αξιολογικής έκθεσης
για τους µαθητές σε δηµόσια και ιδιωτική εκπαίδευση. Έχετε δια-
σφαλίσει ως πολιτική ηγεσία ότι ένα παιδί µε αναπτυξιακή διατα-
ραχή ή που βρίσκεται στο φάσµα του αυτισµού, µπορεί να
παρακολουθήσει το πρόγραµµα ενός ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου
έχοντας παράλληλη στήριξη ή υποστηρικτική διδασκαλία µε
βάση τις ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες;

Και δεν µιλώ για τη διάσταση ότι το Υπουργείο δεν παρέχει την
παράλληλη στήριξη στο παιδί αυτό που θέλει να φοιτήσει σε ένα
ιδιωτικό σχολείο, αλλά για τη στρατηγική των ιδιωτικών εκπαι-
δευτηρίων που αποκλείουν αυτά τα παιδιά και τη δυνατότητα πα-
ράλληλης στήριξης για ακατανόητους εκπαιδευτικά λόγους που
µας γυρίζουν πολλά χρόνια πίσω.

Και επειδή σας το είχα θίξει έναν χρόνο πριν ακριβώς, το επα-
ναφέρω και σήµερα. Οφείλετε να παρέµβετε ως πολιτική ηγεσία
και να υποχρεώσετε τα ιδιωτικά σχολεία να εφαρµόζουν τους ίδι-
ους κανόνες πρόσβασης στην εκπαίδευση για τα παιδιά τα οποία
έχουν µαθησιακές δυσκολίες, όπως συµβαίνει και µε το δηµόσιο
σχολείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο µεταρρυθµιστικός οίστρος
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας εξαντλείται, δυ-
στυχώς, σε επικοινωνιακή στρατηγική και συνθήµατα εγκαταλεί-
ποντας στην ουσία. Το είδαµε στο θέµα του πανεπιστηµιακού
ασύλου που κατέληξε ένα χρόνο µετά στη σύσταση της πανεπι-
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στηµιακής αστυνοµίας και το βλέπουµε µε την ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής που οδηγεί χιλιάδες µαθητές εκτός πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης θέτοντας εν αµφιβόλω και τη λειτουργία πολλών
τµηµάτων ειδικά στα περιφερειακά πανεπιστήµια.

Εµείς στον Νοµό Ηλείας ζήσαµε αυτή τη «µεταρρύθµιση» από
πρώτο χέρι. Ενώ είχατε υποσχεθεί µεταρρυθµίσεις και αξιολό-
γηση τµηµάτων σε όλη τη χώρα µε γνώµονα εξορθολογισµό και
ακαδηµαϊκά κριτήρια, τελικά αυτή η αξιολόγηση ουδέποτε έγινε.
Τι έγινε; Ένα µόνο τµήµα. Το Πανεπιστήµιο Πατρών πρότεινε κα-
τάργηση δύο τµηµάτων στον Νοµό Ηλείας, µετά το ίδιο πανεπι-
στήµιο εισηγείται εισαγωγή φοιτητών για τη φετινή χρονιά και
την ηµέρα ανακοίνωσης του µηχανογραφικού δελτίου αποφασί-
ζει το ίδιο πανεπιστήµιο διά περιφοράς την κατάργηση των τµη-
µάτων που εισηγήθηκε να έχουν φέτος εισακτέους.

Βεβαίως, επειδή είπατε ότι σέβεστε τις εισηγήσεις των πανε-
πιστηµιακών τµηµάτων, έχω µπροστά µου το σχέδιο προεδρικού
διατάγµατος που έχετε στείλει στο Πανεπιστήµιο Πατρών. Στο
άρθρο 6, ενώ η σύγκλητος πήρε απόφαση αρχικά για τη µετακί-
νηση του Τµήµατος Ιστορίας-Αρχαιολογίας από το Αγρίνιο στην
Πάτρα και το Τµήµα Φυσικοθεραπείας από το Αίγιο στην Πάτρα,
λέτε ότι αυτές οι αλλαγές είναι δυνατόν να υλοποιηθούν µε
υπουργική απόφαση. Άρα, το µεταθέτετε κι αυτό στο µέλλον και
σε δική σας απόφαση. Αυτός είναι ο σεβασµός της αυτονοµίας
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων.

Την ίδια στιγµή -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, θα ανα-
φερθώ µόνο στο Τµήµα Μουσικολογίας το οποίο συγκέντρωσε
τη µήνη στελεχών του Υπουργείου και κύκλων της δηµόσιας συ-
ζήτησης- καταργείτε ένα τµήµα το οποίο φέτος θα είχε εκατόν
πενήντα εισακτέους. Και ενώ το χειµερινό εξάµηνο δεν βρέθηκαν
διδάσκοντες, ώστε να στοιχειοθετηθεί η ανάγκη κατάργησής
τους, στο εαρινό εξάµηνο ως διά µαγείας και βρέθηκαν διδά-
σκοντες και πιστώσεις για το νέο ακαδηµαϊκό έτος έχουν βρεθεί
και αναζητείται λύση διοικητικής υποστήριξης του τµήµατος, κα-
τόπιν εορτής.

Θα πρέπει όµως να βρείτε τη µεταβατική λειτουργία του τµή-
µατος µέχρι το 2024 και όχι το 2022, όπως προβλέπει το σχέδιο
του προεδρικού διατάγµατος το οποίο έχει και θέµα συνταγµα-
τικότητας, αν όχι να επανεξετάσετε την απόφαση. 

Μπορεί το νοµοσχέδιο να φαίνεται ότι εµφανίζει αποδοχή στην
κοινή γνώµη, µέσα από την επικοινωνιακή υπεροπλία που διαθέ-
τει αυτή η Κυβέρνηση, φοβάµαι όµως ότι δεν θα µπορέσει να
ανατρέψει την υπάρχουσα κατάσταση γιατί είναι διαχειριστικού
επιπέδου, χωρίς ουσιαστική µεταρρυθµιστική στρατηγική και
χωρίς στόχευση, αφού η Κυβέρνηση αρκείται στη µετριότητα του
αποτελέσµατος που επιτυγχάνει, δεν φαίνεται να επιθυµεί να
κάνει ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις για την ενδυνάµωση της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας και δεν φαίνεται να θέλει να ενισχύσει
την εκπαιδευτική και ερευνητική επάρκεια στη χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δη-

µήτριος Βαρτζόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τέως Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το νοµοσχέδιο αυτό είναι πραγµατικά ένα καινοτόµο νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο που πατώντας στην εµπειρία του παρελθόντος,
στη σοφία του παρόντος δηµιουργεί από τώρα τις καλύτερες
προϋποθέσεις για ακόµη πιο ρηξικέλευθες καινοτοµίες στο άµε-
σο µέλλον. 

Δύο είναι οι δρόµοι προόδου που ανοίγει. Ο ένας είναι η αξιο-
λόγηση και σε ατοµικό και σε συλλογικό επίπεδο και ο άλλος
είναι η εξατοµικευµένη, η αυτόνοµη προσέγγιση της εκπαιδευτι-
κής µονάδας. 

Όσον αφορά τώρα την αξιολόγηση τα κριτήρια είναι πραγµα-
τικώς λεπτοµερή και ορθώς περιγεγραµµένα, άρα αξιόπιστα. Δεν
παύουν όµως να είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο αυ-
στηρώς ποιοτικά. Νοµίζω ότι ήρθε η ώρα να προχωρήσουµε και
να προσπαθήσουµε να δώσουµε και µια ποσοτική διάσταση σε
αυτά τα κριτήρια αξιολόγησης. 

Δεν είναι µόνο το ζήτηµα της διαβαθµολογικής αξιοπιστίας,

είναι και το γεγονός ότι µια ποσοτική αξιολόγηση, εκτός του ότι
είναι ακριβοδίκαιη για τους υφιστάµενους, δίνει και τη δυνατό-
τητα αυστηροτάτου αυτοελέγχου της διοίκησης σε όλα της τα
επίπεδα, από το στοιχειωδέστερο µέχρι και αυτό του Υπουργού,
µέχρι και του συνόλου του Υπουργικού Συµβουλίου. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµα-
τικά τα περίφηµα KPIs, δηλαδή δείκτες, βασικούς δείκτες από-
δοσης οι οποίοι θα συνδέονται µε ποσοτικούς στόχους, οι οποίοι
θα προκύπτουν από τις κυβερνητικές στοχοθεσίες και φυσικά
από τις τρέχουσες ανάγκες και τα µειονεκτήµατα του συστήµα-
τός µας. 

Τέτοιοι στόχοι θα µπορούσαν να είναι οι εξής. Πρώτον, η µεί-
ωση του σοβαρότερου µειονεκτήµατος του ελληνικού εκπαιδευ-
τικού συστήµατος –το είπε και ο Πρωθυπουργός- δηλαδή οι
κακές επιδόσεις των µαθητών. Είδαµε στην τελευταία εκτίµηση
του Διεθνούς Προγράµµατος Εκτίµησης Μαθητών, του PISA δη-
λαδή, το 2018, ότι το ποσοστό των Ελλήνων µαθητών µε επιδό-
σεις που τους κατατάσσουν στα δύο ανώτατα επίπεδα γραµµατι-
σµού 5 και 6, σε ένα από τα τρία γνωστικά αντικείµενα, δηλαδή
µαθηµατικά, φυσικές επιστήµες, κατανόηση κειµένου, δεξιότητες
του πολίτη του κόσµου, είναι µόνον 6,2% έναντι 15,7% του µέσου
όρου του ΟΟΣΑ. 

Επιπροσθέτως, το ποσοστό των Ελλήνων µαθητών µε επιδό-
σεις που τους κατατάσσουν στα δύο χαµηλότερα επίπεδα γραµ-
µατισµού, το 1α και το 1β σε όλα τα γνωστικά αντικείµενα, είναι
δυστυχώς 19,9% έναντι µόνο 13,4% του ΟΟΣΑ. Αντιλαµβάνεστε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι διαφορές αυτές είναι βα-
ρέως σηµαντικές και βαρέως δραµατικές, το ίδιο είναι και οι ανι-
σότητες. 

Προσέξτε! Στην Ελλάδα το 8% των µαθητών που προέρχονται
από –για να το πούµε κοµψά- ευνοϊκά κοινωνικοοικονοµικά περι-
βάλλοντα επιτυγχάνουν την ανώτατη διάκριση στην κατανόηση
κειµένου έναντι µόνο 1% αυτών που προέρχονται από µη ευ-
νοϊκά. Τα αντίστοιχα ποσοστά στον ΟΟΣΑ είναι 17% και 3%. Ιδού,
λοιπόν, συγκεκριµένοι ποσοτικοί στόχοι για να µειωθούν οι ανι-
σότητες και να αυξηθούν οι αποδόσεις των µαθητών. 

Ο δεύτερος τρόπος θα µπορούσε να έχει σχέση µε ένα από
τα βασικά δοµικά προβλήµατα του εκπαιδευτικού µας συστήµα-
τος, τον µικρό βαθµό επιλογής της τεχνικής εκπαίδευσης, κάτι
το οποίο φυσικά έχει σχέση και µε όλη την προετοιµασία του µα-
θητή στη βασική εκπαίδευση, την εκτίµησή του και την υποστή-
ριξή του. Τούτο θα µπορούσε να γίνει φυσικά και ενδεχοµένως
µέσα από τα εργαστήρια δεξιοτήτων. 

Είπε ορθότατα η Υπουργός ότι η Ελλάς παγκοσµίως είναι η
πρώτη χώρα µε το µεγαλύτερο ποσοστό πληθυσµού που φοιτά
σε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Ξέρουµε όλοι ότι ένα από
τα µεγαλύτερα εµπόδια αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας, είναι η αδυναµία εύρεσης εξειδικευµένου τεχνικού προ-
σωπικού. Ιδού, λοιπόν, ακόµη ένας ποσοτικός στόχος, να αυξή-
σουµε το σηµερινό 28% αυτών που επιλέγουν τεχνική εκπαίδευ-
ση προς τον ευρωπαϊκό όρο του 48%. Και ιδού ένας KPI, ο βαθ-
µός και η ταχύτητα αυτής της αλλαγής και αυτής της επιδίωξης. 

Επιτρέψτε µου τώρα, κυρίες και κύριοι, µόνο να θίξω ένα ζή-
τηµα το οποίο το θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό. Η εξατοµικευµένη
προσέγγιση της εκπαιδευτικής µονάδας και η δυνατότητα που
της δίνεται να εκπονήσει τα δικά της εκπαιδευτικά προγράµµατα,
ανάλογα µε τις ιδιαίτερές της συνθήκες, σε συνδυασµό µε το
άρθρο 89 που προβλέπει τη δηµιουργία και λειτουργία εκπαιδευ-
τικών οµίλων, δίνουν µια µοναδική ευκαιρία να αντιµετωπίσει κα-
νείς το πρόβληµα αυτό του εκπαιδευτικού µας συστήµατος -το
οποίο το καθιστά µοναδικό, αν όχι στον κόσµο, σίγουρα στην Ευ-
ρώπη- την παραπαιδεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα φρον-
τιστήρια δηλαδή. 

Πόσοι άραγε από τους ελληνόπαιδες, µετά τη βασική εκπαί-
δευση, δεν αφιερώνουν το σύνολο του ελευθέρου χρόνου τους
παρακολουθώντας φροντιστήρια, είτε ιδιαίτερα είτε οργανω-
µένα; Τι κάνουν τις αντίστοιχες ώρες οι συνοµήλικοί τους στην
Ευρώπη; Ποιες είναι οι ψυχολογικές µακροπρόθεσµες επιπτώ-
σεις όλης αυτής της διαδικασίας, της µονοµερούς διαµόρφωσης
της εφηβείας στη µετέπειτα ζωή; Πόσο τοις εκατό του διαθέσι-
µου οικογενειακού εισοδήµατος αναλίσκεται σε αυτή τη διαδικα-
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σία; Ποια είναι η επίπτωση στην περίφηµη PPP, την ισοδύναµη
αγοραστική ισχύ του ελληνικού νοικοκυριού σε σχέση µε το µέσο
ευρωπαϊκό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι ήρθε η ώρα το πο-
λιτικό µας σύστηµα, µε τη µεγαλύτερη δυνατή ελπίζω συναίνεση,
να αντιµετωπίσει και να βρει λύσεις ένταξης της φροντιστηρια-
κής δραστηριότητας στην ολοήµερη σχολική λειτουργία. Θα
µπορούσαµε να το κάνουµε µε πεπατηµένους τρόπους, προσ-
λαµβάνοντας περισσότερους αναπληρωτές. Νοµίζω όµως ότι
αξίζουµε γενναιοτέρων λύσεων. 

Θα µπορούσαµε, παραδείγµατος χάριν, να προχωρήσουµε σε
συµβάσεις παροχής έργου µε φυσικά και νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου και το κόστος να επιµερίζεται και να επωµίζεται ο
σύλλογος γονέων, όπου φυσικά θα λαµβάνεται απόλυτη κρατική
µέριµνα για τους αδυνατούντες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό ανοίγει
δρόµους. Ας τους βαδίσουµε µε γενναιότητα. Ας µην αφήσουµε
την επίλυση των µεγάλων προβληµάτων της παιδείας µας σή-
µερα στις γενιές του αύριο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βαρτζόπουλο και για τη συνέπεια στο χρόνο.

Πριν καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, κ. Τζάκρη, να σας ενηµερώσω ότι απόψε θα ολο-
κληρώσουµε και τον όγδοο κύκλο και συγκεκριµένα θα φτάσου-
µε µέχρι τη συνάδελφο κ. Κωνσταντίνα Αδάµου. Θα µείνει για
αύριο ο ένατος κύκλος µε φυσική παρουσία και ο επόµενος µε
webex. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι ώρα θα τελειώσουµε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η ώρα δεν µπορεί να

υπολογιστεί, κύριοι συνάδελφοι. Τι να πω; Να πω εννιά, δέκα, έν-
τεκα; Μπορείτε να κάνετε τον υπολογισµό µόνοι σας, για να µην
το πω εγώ επίσηµα και πέσω έξω. Ο χρόνος είναι επτά λεπτά,
που δεν τηρείται και εποµένως δεν µπορώ να πω την ώρα. Ενη-
µερώνω ότι θα φτάσουµε µέχρι και την κ. Κωνσταντίνα Αδάµου,
ολοκληρώνοντας τον όγδοο κύκλο. Και αύριο η έναρξη της συ-
νεδρίασης είναι στις 10 το πρωί.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το νο-
µοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, µε το οποίο υποτίθεται ότι η
κ. Κεραµέως αναβαθµίζει το δηµόσιο σχολείο, λείπει µια βασική
παράµετρος και αυτή δεν είναι άλλη από την επαναφορά της
σχολικής ποδιάς και µάλιστα σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευ-
σης από το νηπιαγωγείο µέχρι το πανεπιστήµιο. 

Είναι τόσο προοδευτικό και εκσυγχρονιστικό το νοµοσχέδιο
αυτό που πραγµατικά απορώ και η ίδια πως διέφυγε από την
Υπουργό αυτή η µεγάλη τοµή. Δεν ανησυχώ όµως, καθώς πι-
στεύω ότι λίγο παρακάτω, ενδεχοµένως µε µία νέα τροπολογία,
η Κυβέρνηση των αρίστων θα φέρει την πολύ σηµαντική αυτή µε-
ταρρυθµιστική τοµή. 

Κατά τα λοιπά, το νοµοσχέδιο αυτό έχει όλες τις πολιτικές επι-
λογές οι οποίες µας γυρίζουν πίσω τουλάχιστον έναν αιώνα. Το
ιδανικό σχολείο για την κ. Κεραµέως είναι το σχολείο του σχο-
λάρχη µε τη βίτσα, που καταργεί κάθε έννοια παιδαγωγικής µε-
θόδου. 

Τι εννοώ µε αυτό; Ότι η επαναφορά της διαγωγής, ο διοικητι-
σµός αντί της παιδαγωγικής, όπου ο σχολάρχης- διευθυντής θα
κάνει ό,τι θέλει µε τον φίλο του επιθεωρητή, που υποκαθιστά
κάθε έννοια σοβαρής αξιολόγησης, µαζί µε την κατάργηση της
Κοινωνιολογίας και την υποβάθµιση των κοινωνικών σπουδών
στο σύνολό τους, δείχνουν το πιο αυταρχικό και σκοταδιστικό
πρόσωπο της εκπαιδευτικής πολιτικής που ακολουθεί αυτή η Κυ-
βέρνηση. Η σκόπευσή της δε να πλήξει το δηµόσιο πανεπιστήµιο
συναντιέται µε την καθαρή πρωτοβουλία της να αποµειώσει την
επιστηµονική του αξία. 

Η ελάχιστη βάση εισαγωγής, όπως αποδείχτηκε στην πραγµα-
τικότητα µε την εφαρµογή του κανόνος Κεραµέως, δεν απέ-
κλεισε από το πανεπιστήµιο τον µαθητή της λευκής κόλλας,
όπως επαναλαµβάνει διαρκώς ψευδόµενη η Υπουργός, αλλά τον

αριστούχο.
Οι αριστούχοι που αποκλείστηκαν φέτος κατ’ εφαρµογή της

ελάχιστης βάσης Κεραµέως αποτελούν ακραία παραδείγµατα
άδικης και εξοντωτικής εκπαιδευτικής πολιτικής, µε στοιχεία
πρωτοφανούς σκληρότητας, ανορθολογισµού και αντιπαιδαγω-
γικών αποτελεσµάτων. 

Δεν υπάρχει προηγούµενο στην παγκόσµια ιστορία της εκπαί-
δευσης όπου ο αρµόδιος πολιτικός προϊστάµενος αυτής να επι-
τίθεται µε τέτοια σφοδρότητα εναντίον ταυτόχρονα της µαθητι-
κής κοινότητας, των φοιτητών, των πανεπιστηµιακών δασκάλων,
αλλά και των στοιχειωδέστερων παιδαγωγικών και εκπαιδευτικών
κεκτηµένων που αποτελούν βασική έκφραση του σύγχρονου κοι-
νωνικού κράτους. 

Αυτοί που αποκλείονται εν τέλει µε την ελάχιστη βάση Κερα-
µέως είναι πολλοί αριστούχοι, ακόµα και κάποιοι που έγραψαν
περισσότερα από είκοσι χιλιάδες µόρια, οι οποίοι απευθύνθηκαν
βέβαια στην αρµόδια Υπουργό δηµόσια και επανειληµµένα, κα-
λώντας την να λειτουργήσει µε την κοινή λογική για να µην τους
αποκλείσει εν τέλει από τα πανεπιστήµια και στους οποίους η κ.
Κεραµέως απάντησε µε σκληρότητα, καθυβρίζοντάς τους και λέ-
γοντάς τους ότι ούτε και πέρυσι θα περνούσαν στο πανεπιστή-
µιο, παίζοντας δηλαδή ουσιαστικά µε τις αντοχές της εκπαιδευ-
τικής κοινότητας σαν να είναι φυσικός εχθρός της.

Αντί να κάνει το προφανές και να καταργήσει την ελάχιστη
βάση Κεραµέως η οποία στο σύνολό της -την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας- αφήνει εκτός πανεπιστηµίου είκοσι πέντε χι-
λιάδες περίπου µαθητές, µεταξύ των οποίων και οι αριστούχοι
όπως προανέφερα, και επιχαίρει ότι όλοι αυτοί δε θα γίνουν ποτέ
ακαδηµαϊκοί πολίτες αλλά θα διοχετευτούν σε ιδιωτικά κέντρα
κατάρτισης και αµφίβολης ποιότητας κολλέγια µε το πρόσχηµα
της ακαταλληλότητάς τους να εισαχθούν στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζω ότι µε αυτά που λέω η
κυρία Υπουργός φαίνεται να κολακεύεται, διότι ο σκοπός επε-
τεύχθη. Είκοσι πέντε χιλιάδες µαθητές εκτός τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης σηµαίνει ότι θα πρέπει να πληρώνουν τα πανάκριβα
δίδακτρα για δύο και τρία και τέσσερα χρόνια στα franchising
κολλέγια αντί της δωρεάν, ποιοτικής, ανώτερης δηµόσιας τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης που είχαν µέχρι σήµερα. 

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο ξεχαρβαλώνεται συστηµατικά και µε-
θοδικά µε την νεοφιλελεύθερη Υπουργό, µε καταργήσεις τµηµά-
των, ραγδαία υποβάθµιση των κατευθύνσεων των κοινωνικών
επιστηµών και µέτρα εισπρακτικά σε βάρος των πανεπιστηµια-
κών δασκάλων από τους οποίους ζητάει µέσα στο κατακαλό-
καιρο και µετά από τρία lockdown, χαράτσια εικοσαετίας οδηγώ-
ντας τους στην έξοδο από τα πανεπιστήµια. Και δεν αναφέροµαι
στους µεγαλοδικηγόρους και τους µεγαλογιατρούς. Από αυτούς
καλά κάνει και τα παίρνει. Αναφέροµαι σε συνταξιούχους καθη-
γητές των ΤΕΙ από τους οποίους ζητάτε αναδροµικά είκοσι ετών
µε τον Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων µέσα στο κατακα-
λόκαιρο όπως είπα ήδη και µετά το τρίτο lockdown. Κι αναρω-
τιέµαι αν ξέρετε πού µπορεί να τα βρει αυτός ο καθηγητής και
αν ξέρετε αν παίρνει σύνταξη έστω και 800 ευρώ.

Όλο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ούτε τυχαίο
ούτε συµπτωµατικό. Είναι εφαρµογή µιας συγκεκριµένης κεντρι-
κής πολιτικής επιλογής της Κυβέρνησης, που απαξιώνει το δη-
µόσιο ποιοτικό πανεπιστήµιο και το αντικαθιστά µε την επιφα-
νειακή, πρόχειρη κατάρτιση από επιχειρήσεις εκπαίδευσης των
οποίων τα πτυχία έχει φροντίσει η κυρία Υπουργός πλασµατικά
να τα εξοµοιώσει µε τα πτυχία των πανεπιστηµίων, χωρίς προ-
ηγουµένως να έχει εξασφαλίσει τις προϋποθέσεις της ποιοτικής
λειτουργίας τους. Δεν υπάρχουν πιστοποιηµένοι καθηγητές, δεν
υπάρχουν εγκεκριµένα προγράµµατα σπουδών, δεν υπάρχει η
στοιχειώδης ουσιαστική διοικητική εποπτεία στη λειτουργία τους
και δεν υπάρχει τέλος ούτε καν πιστοποίηση των ακαδηµαϊκών
επιδόσεων του διδακτικού προσωπικού και των σπουδαστών που
φοιτούν σε αυτά. 

Διερωτάται κανείς µήπως αρµόζει εδώ η ψυχολογική ερµηνεία
αυτής της ακαδηµαϊκής επίθεσης στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.
Αλήθεια ποια προσωπικά βιώµατα µπορούν να γεννούν αυτήν την
πρωτοφανή εχθρότητα εναντίον ενός επιτυχηµένου δηµόσιου θε-
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σµού; Ποιες προσωπικές διαψεύσεις, αποτυχίες αδυναµία εισα-
γωγής µε το σύστηµα των πανελλαδικών µία ή δύο φορές.
Μήπως αυτό µπορεί να εξηγήσει ψυχολογικά την παράλογη επι-
µονή στην εφαρµογή µιας καταφανώς καταστροφικής πολιτικής; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστή-
µιο έχει αποδείξει µε τον πιο εντυπωσιακό τρόπο στα πιο δύ-
σκολα χρόνια και στις πιο σηµαντικές σχολές, ιατρικές, νοµικές,
πολυτεχνεία, ότι το εκπαιδευτικό έργο είναι υψηλότατου επιπέ-
δου και απονεµόµενα πτυχία υψηλότατου κύρους στη διεθνή
αγορά. 

Γνωρίζετε, κυρία Κεραµέως, πόσες χιλιάδες γιατροί αγκαλιά-
στηκαν από το γερµανικό σύστηµα υγείας και πόσες χιλιάδες µε-
ταπτυχιακοί φοιτητές του ελληνικού δηµόσιου πανεπιστηµίου και
του πολυτεχνείου κατέχουν διακεκριµένες θέσεις διδακτικού
προσωπικού στα πανεπιστήµια όλου του κόσµου; Αντί, λοιπόν,
να είναι προτεραιότητά σας η επανάκτηση µε το brain gain της
αφρόκρεµας των επιστηµόνων που εσείς, το κόµµα σας, η Νέα
Δηµοκρατία έδιωξε µέσα στην κρίση, καταστρέφετε την ακαδη-
µαϊκή µήτρα που γέννησε τους λαµπρούς αυτούς επιστήµονες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τον συνδυασµό βίτσα-πειθάρ-
χηση-διοικητισµός στο σχολείο η Υπουργός Παιδείας καταργεί
όλα τα σπουδαία παιδαγωγικά κεκτηµένα από τον Γεώργιο Πα-
πανδρέου και τον Παπανούτσο µέχρι σήµερα. Είναι προφανές
ότι η κ. Κεραµέως καταργεί την παιδαγωγική ως µέθοδο οργά-
νωσης και λειτουργίας του σχολείου και την αντικαθιστά µε τα
πιο ξεπερασµένα και αναχρονιστικά µέτρα πειθαρχικής, καταναγ-
κασµού και καταστολής που αναιρούν την ίδια την έννοια του
σχολείου και της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Η παιδαγωγική δια-
δικασία είναι µια διαδικασία συντεταγµένης παραγωγής και µε-
τάδοσης γνώσης σε περιβάλλον θαλπωρής, µετριοπάθειας και
ανοιχτού διαλόγου. Δεν είναι σχέση εξουσίας, αυταρχισµού και
καταστολής όπως τη φαντάζεται η κυρία Υπουργός. Είναι χώρος
παραγωγής ονείρων για τους νέους ανθρώπους και όχι χώρος
καταδυνάστευσης και καταπίεσης τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Είναι παράδοξη η δηµόσια εικόνα της Υπουργού στις πρωτο-
βουλίες αυτές η οποία από την πρώτη µέρα δίνει έµφαση στην
πιο αυταρχική µορφή της εκπαιδευτικής διαδικασίας, στην άγονη
αυστηροποίηση, στην καταστολή µε τη βίτσα και την επαναφορά
των πιο ξεπερασµένων και αποτυχηµένων µεθόδων σχολικής επι-
θεώρησης. 

Γιατί η µεταρρύθµιση Κεραµέως δεν βασίστηκε στην ευρηµα-
τικότητα της Υπουργού ούτε κατ’ ελάχιστον. Είναι καθαρή οπι-
σθοδρόµηση και άτεγκτη αναβίωση όλων των µεθόδων διδασκα-
λίας που εφαρµόστηκαν πριν από την επιστήµη της παιδαγωγι-
κής. Με το νοµοσχέδιό σας, κυρία Κεραµέως, γυρίζετε τη δηµό-
σια εκπαίδευση έναν αιώνα πίσω. Και ξέρετε το ζητούµενο πάντα
στη δηµόσια εκπαίδευση είναι ο καλός σχεδιασµός και η συνέ-
χειά. Εσείς διαρρηγνύετε αυτόν τον σηµαντικό κανόνα και την
εµπιστοσύνη που αυτός δηµιουργεί στη δηµόσια εκπαίδευση και
η ίδια ως πολιτική προσωπικότητα δεν έχετε ούτε το υπόβαθρο
ούτε τη δυνατότητα, αλλά το κυριότερο ούτε καν την καλή διά-
θεση να παρουσιάσετε µια καλή πρόταση για τη δηµόσια εκπαί-
δευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ο κανόνας είναι όλες οι κυβερνήσεις στη
θέση του Υπουργού Παιδείας να τοποθετούν ανθρώπους που
έχουν γνώση για το δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης και που
έχουν θητεύσει επί µακρόν σε θέσεις ευθύνης. Ο κ. Μητσοτάκης,
προφανώς λόγω των εσωκοµµατικών του προβληµάτων και βέ-
βαια γιατί και ο ίδιος είναι ένας άνθρωπος που απαξιώνει στο σύ-
νολο τις δηµόσιες δοµές, παρ’ ότι σιτίζεται τόσο ο ίδιος όσο και
η οικογένειά του από τις δηµόσιες δοµές και θεσµούς, τοποθέ-
τησε στο χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου Παιδείας, όπως και σε
πολλά άλλα βέβαια Υπουργεία, έναν ψευδοάριστο καθ’ εικόνα
και οµοίωση του, εσάς δηλαδή, κυρία Κεραµέως. 

Δυστυχώς, οι γενιές που θα βρεθούν και βρίσκονται ήδη µπρο-
στά στο δικό σας σύστηµα εκπαίδευσης θα υποφέρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία

Τζάκρη. Έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ωστόσο, θέλω να γνωρίζετε ότι αυτό θα

αλλάξει σύντοµα και θα ξαναγίνετε αυτό που ήσασταν πάντα,
ένας άνθρωπος που προσπαθεί να δικαιολογήσει τα αδικαιολό-
γητα από τη θέση της Αντιπολίτευσης.

Ψηφίστε, λοιπόν, κάτι που θα αλλάξει ευθύς αµέσως. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Βερναρδάκης Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ. 
Θα ξεκινήσω από το τελευταίο οχυρό επιχειρήµατος που έχει

η Συµπολίτευση απέναντι στο τερατούργηµα αυτό, την υποστή-
ριξη της κοινής γνώµης όπως αποτυπώνεται σε διάφορες έρευ-
νες ή δηµοσκοπήσεις. Και λέω το τελευταίο, διότι τα άλλα έχουν
σε πολύ µεγάλο βαθµό καταρριφθεί.

Όπως έχει σκωπτικά υπογραµµίσει ο Πιερ Μπουρντιέ, το παλιό
ρητό «ο Θεός είναι µαζί µας» έχει αντικατασταθεί από το «η κοινή
γνώµη είναι µαζί µας». Και ο ίδιος ο Μπουρντιέ, πατέρας της σύγ-
χρονης κοινωνιολογίας, µας έχει µάθει ότι όλες αυτές οι έρευνες
έχουν τρία αξιώµατα πάνω στα οποία θεµελιώνονται: Πρώτον,
όλοι έχουν γνώµη για ένα ειδικό θέµα, δεύτερον έχουν την ίδια
άνεση για την εξωτερικεύσουν και όλες οι γνώµες είναι ισοδύνα-
µες. 

Κατά τον Μπουρντιέ και τα τρία αξιώµατα µαζί δεν ισχύουν,
δεν υφίστανται. Και µάλιστα για ένα θέµα τόσο ειδικό, όπως είναι
παραδείγµατος χάριν ένα επιστηµονικό ζήτηµα που αφορά τα
εκπαιδευτικά θέµατα, δεν έχουν την ίδια αυτοπεποίθηση και την
ανάγκη να την εκφράσουν προς τα έξω και βεβαίως δεν είναι
όλες οι γνώµες ισοδύναµες. Παραδείγµατος χάριν, υπάρχουν
έρευνες για τις επιστήµες και τις ανακαλύψεις τους και η πλει-
οψηφία της κοινής γνώµης θεωρεί ότι η γη είναι ακίνητη. Αλίµονο
αν αυτή η γνώµη υπερίσχυε της πραγµατικότητας. Υπάρχει µια
έρευνα τα τελευταία χρόνια για την ελληνική ποίηση και τους ποι-
ητές όπου ο Γιώργος Σεφέρης αναφέρεται ως λαϊκός τραγουδι-
στής. 

Γι’ αυτό –δεν είναι εδώ ο εισηγητής ο οποίος µας το είπε και
στην πρώτη και στη δεύτερη και στην τέταρτη επιτροπή το είπε
και στην εδώ οµιλία του και ο Πρωθυπουργός το είπε ακόµα σή-
µερα- την επόµενη φορά που θα επικαλεστούµε τέτοιου τύπου
έρευνες, να διαβάσουµε το άρθρο του Μπουρντιέ «η κοινή γνώµη
δεν υπάρχει», που παρεµπιπτόντως θα µας βοήθαγε πάρα πολύ
και θα µας έκανε καλύτερους όλους και ως πολιτικούς και ως
επιστήµονες αν η Κυβέρνηση δεν είχε σπεύσει να καταργήσει
την κοινωνιολογία από τα σχολεία.

Ελάχιστη βάση εισαγωγής. Παιδιά µε µέσο όρο 17 δεν θα
έχουν το δικαίωµα να δηλώσουν τµήµατα γιατί δεν έγραψαν καλά
στο ειδικό µάθηµα, το οποίο δεν διδάχτηκαν στο δηµόσιο σχο-
λείο. Μαθητές µε βαθµό 15 και 16 και άνω στα µαθηµατικά δεν
θα µπορούν να δηλώσουν τα µαθηµατικά τµήµατα γιατί δεν πή-
ραν καλό βαθµό στη χηµεία, δηλαδή έχουν χαµηλό βαθµό µοριο-
δότησης στο επιστηµονικό πεδίο. Μαθητές του 18 δεν µπορούν
να µπουν στα ΤΕΦΑΑ γιατί η ελάχιστη βάση εισαγωγής στα ειδικά
µαθήµατα δηλαδή, µήκος, σφαίρα, 100 µέτρα  και ελεύθερο κο-
λύµπι δεν τους το επιτρέπει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Κάνετε πως δεν ακούτε, βάζοντας το κεφάλι στο χώµα σαν τη
στρουθοκάµηλο. Δεν εφαρµόσατε µόνο την ελάχιστη βάση εισα-
γωγής, φτιάξατε τέσσερις επάλληλους κόφτες για τα πανεπιστή-
µια, την ελάχιστη βάση εισαγωγής, την ελάχιστη βάση εισαγωγής
ανά ειδικό µάθηµα, τους συντελεστές µοριοδότησης ανά επιστη-
µονικό πεδίο και τον κλειστό αριθµό εισακτέων ανά πανεπιστη-
µιακό τµήµα. Όσοι το έφτιαξαν ή συνέλαβαν αυτό το σχέδιο
ήξεραν πολύ καλά τι έκαναν. Θέτουν βιαίως εκτός πανεπιστηµίων
ένα µεγάλο µέρος εκ των αποφοίτων της Γ’ λυκείου. Κατευθύ-
νουν βιαίως τη µεγάλη πλειοψηφία των αποφοίτων είτε προς την
επαγγελµατική εκπαίδευση της χαµηλής ειδίκευσης και του χα-
µηλού µισθού είτε προς τα ιδιωτικά κολλέγια. 

Για να συνεννοηθούµε σε κάτι τουλάχιστον, αν µπορούµε. Αν
δεχτούµε ότι οι απόφοιτοι είναι περίπου εκατόν δέκα χιλιάδες,
οι θέσεις στα πανεπιστήµια που έχουµε προς κάλυψη φέτος είναι
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εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες και οι εισακτέοι θα είναι περίπου πε-
νήντα οκτώ χιλιάδες. Είναι προφανές ότι όχι µόνο δεν ισχύει αυτό
το φοβερό σλόγκαν που ακούγεται και ξανακούγεται εδώ ότι όλοι
µπαίνουν στα πανεπιστήµια -που βεβαίως είναι στον αντίποδα
κάθε πολιτικής επένδυσης σε υψηλή τεχνολογία, σε τεχνητή νοη-
µοσύνη στην τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση υποτίθεται κατά
τα αλλά πολιτικές κεντρικές για την Κυβέρνηση -που άλλα λόγια
να αγαπιόµαστε- αλλά έχουµε ένα ποσοστό απόρριψης που πι-
θανόν να πλησιάζει το 50%. Και προσέξτε, δεν λαµβάνουµε υπ’
όψιν τη διαρροή από την Γ’ γυµνασίου προς το λύκειο. Παρ’ όλα
αυτά ιδεολογήµατα, εδώ πετάγονται και αναφέρονται µε τη
µορφή των πιο αφόρητων κλισέ. 

Επίσης ψέµατα ή µισές αλήθειες. Ένα από τα επιχειρήµατα τα
φοβερά τα οποία ακούγονται είναι ότι δεν φταίει το Υπουργείο
Παιδείας για την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Τα πανεπιστήµια την
αποφάσισαν και το κάθε τµήµα ξεχωριστά. Μισή αλήθεια! Κάτω
από ποιες συνθήκες αποφάσισαν τα πανεπιστήµια; Κάτω από την
εκ του νόµου υποχρέωση και µε την απειλή να παραπεµφθούν οι
πανεπιστηµιακοί για παράβαση καθήκοντος εάν δεν την εφαρ-
µόσουν, να ορίσουν συντελεστές µαθηµάτων µέσα στο εύρος
0.8 έως 1.2, το οποίο είχε ήδη αποφασίσει στο Υπουργείο και βε-
βαίως έχοντας πάντα στο πίσω µέρος του µυαλού µας την ενδε-
χόµενη περικοπή της πενιχρής χρηµατοδότησης που ισχύει ήδη
για τα πανεπιστήµια.

Αξιολόγηση και αυτονοµία. Το σύστηµα που εισάγεται δεν έχει
καµµία σχέση µε την αναγκαία αξιολόγηση, αποτίµηση του πα-
ραγόµενου εκπαιδευτικού έργου, δηλαδή την αποτίµηση της
αξίας και της υπεραξίας του παραγόµενου εκπαιδευτικού έργου.
Είναι µια διαδικασία πειθάρχησης που γυρίζει την εκπαίδευση
πίσω στα χρόνια των αλήστου µνήµης επιθεωρητών. Είναι η αξιο-
λόγηση του επιθεωρητισµού. Για αυτή την αξιολόγηση δεν ανη-
συχούµε, δεν πρόκειται να εφαρµοστεί. Γιατί δεν είναι συµµετο-
χική, δεν είναι δηµοκρατική, δεν θεµελιώνεται στη βάση κοινών
στόχων στη σχολική µονάδα, δεν ενσωµατώνει τη διαδικασία κρί-
σης των από κάτω προς τους από πάνω, δεν έχει κοινωνικό ορί-
ζοντα, δεν είναι παράγων βελτίωσης του κοινωνικού εκπαιδευ-
τικού έργου. Είναι παράγοντας µηχανισµού, παραγκωνισµού των
µη αρεστών εκπαιδευτικών. Και έχει την απόλυτη αποδοκιµασία
της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Για την ιστορία και µόνο είναι η µορφή και η δοµή της αξιολό-
γησης που απαιτούσε η τρόικα λυσσαλέα στις διαπραγµατεύσεις
µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Ειδικότερα όλο το κοµµάτι των διευ-
θυντών και των υπερεξουσιών τους στο σηµερινό νοµοσχέδιο
είναι βγαλµένο 100% από το manual του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου και των ηµερών εκείνων. Προφανώς γιατί δεν νοµοθε-
τείται εκ παρθενογενέσεως. 

Ανησυχούµε όµως για την περίφηµη αυτονοµία των σχολείων,
όχι γιατί θα έχουν τη δυνατότητα να λαµβάνουν αποφάσεις σε
καθηµερινά ζητήµατα. Σας είπα ότι αν θέλατε κάτι τέτοιο θα κά-
νατε µια υπουργική απόφαση, θα δίνατε εξουσιοδοτικές στις πε-
ριφερειακές διευθύνσεις, θα αλλάζετε έστω τον οργανισµό του
Υπουργείου. Αυτά είναι ο φερετζές της πραγµατικής στρατηγι-
κής στόχευσης που είναι ο κατακερµατισµός της εθνικής εκπαι-
δευτικής πολιτικής σε σχολεία πολλών ταχυτήτων. Και όταν
µάλιστα υπεισέρχεται ο παράγων διαχείρισης δωρεάς σε µία
συνθήκη όπου ο διευθυντής έχει αναχθεί σε απόλυτο αφεντικό
του κάθε σχολείου, πολύ φοβόµαστε -είµαστε σίγουροι δηλαδή-
ότι µια ένδοξη περίοδος διαφθοράς και συναλλαγής ανοίγεται
για τη χώρα και για κάποιους επιτήδειους, προφανώς µε θύµατα
την παιδεία, τα παιδιά, τη µόρφωση το ιδανικό της ισότητας της
ευκαιρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι το έκτο εκπαιδευτικό νοµοσχέδιο που φέρνει η παρούσα

Κυβέρνηση. Ένας Αρµαγεδδώνας αποδιάρθρωσης της εκπαί-
δευσης, των δικαιωµάτων των παιδιών των λαϊκών κυρίως τάξεων
και των δικαιωµάτων των εκπαιδευτικών, που έχει περάσει αυτά
τα χρόνια. Προφανώς, βέβαια, έρχεται η ώρα του λογαριασµού.
Τώρα συνειδητοποιείται από την κοινωνία ότι καµµία αναβάθµιση
της εκπαίδευσης δεν υπάρχει. Αντίθετα η χώρα πηγαίνει όλο και

πιο πίσω και θα χρειαστεί πολύ αγώνα για να ξεπεράσει αυτές
τις καταλυτικές ταξικές αναδιαρθρώσεις.

Ο Σεπτέµβριος για σας θα είναι πολύ δύσκολος γιατί αρχίζει
και παίρνει σάρκα και οστά ένα µεγάλο πανεκπαιδευτικό µέτωπο
βάσης που θα αµυνθεί των κοινωνικών κεκτηµένων της µεταπο-
λιτευτικής δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδος και µετά να ετοιµάζεται η κ. Άννα Ευθυµίου. 
Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, συζήτηση εξε-

λίσσεται –θα έλεγα- θλιβερή. Και λυπάµαι πάρα πολύ. Κάποιος
πολύ σοφότερος εµού –κάπου το διάβασα- έχει πει ότι στο σχο-
λείο όπου υπάρχουν καθρέφτες οφείλει να τους αντικαθιστά µε
παράθυρα. Παρακολουθώ τη συζήτηση, ακόµα και αν δεν είµαι
µέσα στην Αίθουσα, και έχω κουραστεί να σας βλέπω να αγγίζε-
στε σε έναν καθρέπτη εσείς και όλοι όσοι από κάτω σας χειρο-
κροτούν. Και κοιτάζετε το πρόσωπό σας και είστε πάρα πολύ
ευτυχισµένοι, είσαστε πάρα πολύ ικανοποιηµένοι. Τι καινοτοµίες
φέρνετε, τι καινούργια σχολεία φέρνετε! Φέρνετε µία εκπαιδευ-
τική επανάσταση που δεν έχει ξαναζήσει ο τόπος. 

Πολύ φοβάµαι ότι ο καθρέπτης σας είναι παραµορφωτικός
όπως ακριβώς στα παραµύθια. Και κάθεστε µπροστά και ρωτάτε
εάν είσαστε η πιο ωραία απ’ όλους που πέρασαν ποτέ µπροστά
από αυτόν τον εκπαιδευτικό καθρέπτη. Και τα παιδιά δεν µπο-
ρούν να ζήσουν µε καθρέφτες. Καθρέφτες που αναπαράγουν το
ίδιο το σύστηµα, τις ίδιες του αξίες και καταλήγουν µε παιδιά,
πολλά παιδιά, πάρα πολλά παιδιά που δεν έχουν τις δυνατότητες
να ανοίξουν τα φτερά τους εκτός της αίθουσας του σχολείου
γιατί είναι φυλακισµένα µέσα στο σχολείο και στα πρότυπα που
παράγετε. Και αυτά τα παιδιά δεν µπορούν να πάνε εκεί που πή-
γατε εσείς ή που πηγαίνουν κάποιοι άλλοι.

Δεν είµαι απ’ αυτούς που θα σας κατηγορήσει σε προσωπικό
επίπεδο. Με ενοχλεί απλώς η αίσθηση ότι έρχεστε να κάνετε µια
επανάσταση η οποία στην πραγµατικότητα υλοποιεί από την
αρχή µέχρι το τέλος το ρητό «ο χρόνος είναι χρήµα». Ρουφάτε
τον χρόνο των παιδιών σε αυτό το εκπαιδευτικό σύστηµα που
φέρνετε έτσι όπως το φέρνετε, σε αυτό το σχολείο που φτιά-
χνετε έτσι όπως το φτιάχνετε και δίνετε το χρήµα που µεταφρά-
ζεται σε αυτόν τον χρόνο τον κλεµµένο από τη ζωή των παιδιών.
Άρα, το έγκληµα πλησιάζει να είναι ιδιαζόντως ειδεχθές. Ξέρετε,
όταν µπλέκουν παιδιά στη µέση, το έγκληµα βαραίνει από µόνο
του στη συνείδηση των ανθρώπων που το ακούνε.

Και αυτό θέλω να ακούσει ο κόσµος και να καταλάβει. Και το
πάτε στις τσέπες αυτών που ετοιµάζονται να έχουν έτοιµο έναν
στρατό φτηνό, έναν στρατό εκπαιδευµένο σε επίπεδο µιας χρή-
σης, µε δεξιότητες µιας χρήσης σε µια εποχή που ακόµα και στα
βιογραφικά οι µεγάλες εταιρείες σήµερα, δηλαδή αυτοί που είναι
κυρίαρχοι στην αγορά, σου λένε µη βάζεις δεξιότητες άσχετες
µε το αντικείµενο για το οποίο σε έχω προσλάβει! Γιατί αχρη-
στεύονται µέχρι και τα µεταπτυχιακά, αχρηστεύονται µέχρι και
δεξιότητες. Γιατί; Γιατί η αγορά επιζητεί την κατάλληλη στιγµή
αυτούς που είναι υπάκουοι, ήσυχοι και να εκτελούν µια δουλειά
χωρίς καµµία έµπνευση, καµµία γνώση, φτάνει να µη µιλάνε και
διατεθειµένοι πολλές φορές να επενδύσουν. 

Δεν µου λέτε, φτιάχνετε ένα σχολείο όπου ο δάσκαλος δεν
έχει νόηµα να κοιτάει τα µάτια των παιδιών. Άµα µπείτε µέσα σε
ένα σχολείο και ρωτήσετε τους δασκάλους, αυτός είναι ο εφιάλ-
της τους και ταυτόχρονα η έµπνευση τους, να έχουν απέναντί
τους είκοσι πέντε ζευγάρια µάτια παιδιών γεµάτα δίψα και γε-
µάτα απαίτηση. Όχι θα πρέπει να κοιτάνε το λογαριασµό, για να
απαντήσουν στο διευθυντή, ο οποίος είναι, θα σας έλεγα, ο υπε-
ρεπιστάτης µιας φυτείας ανθρώπινων µυαλών τα οποία είναι εκ
των προτέρων υποθηκευµένα. Μια φυτεία φτιάχνετε, µια φυτεία,
όπου θα βγαίνουν τα παιδιά µε βάση τα προϊόντα που έχετε απο-
φασίσει εσείς να καλλιεργείτε.

Τι θα τα κάνει το παιδί τα Αγγλικά; Εκτός αν έχουµε ξεχάσει
τα Ελληνικά µας, το «παις», «παιδί», «παιχνίδι», «παιδεία» και «εκ-
παίδευση». Τι θα τα κάνει τα Αγγλικά στο νηπιαγωγείο το παιδί,
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όταν το µάθηµα είναι στο κοντέινερ και στο ανήλιαγο υπόγειο;
Θα τα αγαπήσει ή θα τα µισήσει; Ή θα µάθει να απελπίζεται στα
Αγγλικά; Και σε τι θα τον βοηθήσει στη ζωή του να µάθει να απελ-
πίζεται στα Αγγλικά, να θυµώνει στα Αγγλικά και να κουβεντιάζει
στα Αγγλικά τον πόνο του και το βάσανο του, που του λείπει χρό-
νος για παιχνίδι; Ποιο λουλούδι ανθίζει στη σκιά, στο κοντέινερ
µε τις κλιµατικές αλλαγές, που µπορεί να κάνουν τα σπίτια κανο-
νικά κόλαση;

Δεν µου λέτε, µιλάτε για αξιολόγηση. Μα τώρα σοβαρολο-
γείτε; Αξιολόγηση κάτω από αυτές τις συνθήκες; Για τους καθη-
γητές θα την κάνετε µόνο για τους νεοδιόριστους. Τους άλλους
θα τους αφήσετε πιο πίσω, για να τα έχετε καλά µαζί τους, για
να µην αντιδράσουν, για να µην υπάρξουν εντάσεις. Νοµίζετε.
Γιατί εντάσεις θα υπάρξουν και γιατί δεν είναι όλοι αποφασισµέ-
νοι να κοιτάνε τη µούρη στον καθρέπτη και όλοι θέλουν να ανοί-
ξουν ένα παράθυρο να πάρουν αέρα και να ανοίξει το µυαλό
τους να πάρει αέρα. 

Δεν µου λέτε, θέλετε να κάνετε αξιολόγηση των καθηγητών
και µιλάτε για αυτόνοµα σχολεία που θα έχουν τη δυνατότητα να
διαλέγουν βιβλία. Αντιστρατεύεστε τη βασική ιδέα που σας έχει
καταθέσει άπειρες φορές το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Και δεν χρει-
άζεται να είσαι κοµµουνιστής για να καταλάβεις την αξία του.
Ένα σχολείο ενιαίο δεν σηµαίνει ένα βιβλίο. Ένα σχολείο ενιαίο
δωδεκάχρονο σηµαίνει ότι έχει σκοπό την παιδεία αυτή που απο-
µένει, όταν όλα έχουν ξεχαστεί. Η παιδεία µένει, όταν όλα έχουν
ξεχαστεί. Το σχολείο µένει, όταν το παιδί µαθαίνει να σκέφτεται
να σκέφτεται, όχι τι να σκέφτεται. Πώς να σκέφτεται µαθαίνει,
όχι τι. Η γλώσσα µάς τα λέει όλα και είναι σε θέση να το κάνει
αυτό. Είναι άλλο πράγµα να τους ανοίξετε ορίζοντες και εφόδια. 

Δεν µου λέτε, οι αθλητές, όταν ξεκινάνε, ξεκινάνε από µία
γραµµή; Και αν κάποιος ακούσει ή αντιδράσει νωρίτερα στο
µπαµ του αφέτη, ακυρώνεται. Και εσείς έρχεστε και µας λέτε ότι
κάτω από αυτές τις συνθήκες, σε ένα σχολείο πλούσιο ή σε ένα
σχολείο φτωχό –που το ένα θα είναι πλούσιο, γιατί θα έχει χορη-
γούς γονείς ενδεχοµένως, το άλλο θα είναι φτωχό, σαν τις πλού-
σιες µητροπόλεις και τις φτωχές µητροπόλεις, ανάλογα µε το
πόσοι πάνε και πόσα καντήλια έχουν- θα ξεκινήσουν από την ίδια
αφετηρία;  Και δεν θα επιβραβευθεί το παιδί µετά την αξιολό-
γηση ως προϊόν ενός σχολείου, το οποίο βγαίνει από διευθυντή
ο οποίος είναι CEO στο σχολείο και οργανώνει το σχολείο σαν
να είναι µια µικρή επιχείρηση, ψάχνοντας κεφάλαια, βρίσκοντας
κεφάλαια, πολλαπλασιάζοντας τις πηγές, κλείνοντας ενδεχοµέ-
νως και συµφωνίες µε εµπνευστές συγγραφείς των βιβλίων; 

Τι κάνετε; Αφαιρείτε κόστος από το κράτος και το µεταφέρετε
πού, στις τσέπες ποιων; Σε αυτών που έχουν. Αυτοί που δεν
έχουν τι θα κάνουν; Θα πουλήσουν το χωράφι, θα πουλήσουν το
σπίτι. Μα το έκαναν και χθες. Πού είναι η καινοτοµία; Γιατί τα παι-
διά δεν ξεκινάνε από ένα ενιαίο σχολείο; 

Λέτε αυτό το «µαζί»: Και θα πάµε µαζί και οι πλούσιοι και οι
φτωχοί και οι νεοδηµοκράτες και οι κοµµουνιστές. Θα πάµε όλοι
µαζί, για να αντιµετωπίσουµε την κρίση στη χώρα από την παν-
δηµία µέχρι τα µνηµόνια και οποιαδήποτε άλλη κρίση. Μα, είσα-
στε στα συγκαλά σας; Τα λέτε αυτά τα πράγµατα εδώ µέσα, έτσι,
ανερυθριάστως; Πώς πάει µαζί; Πώς µπορεί το παιδί το οποίο θα
έχει διδαχθεί στο ένα σχολείο, που θα είναι το ένα βιβλίο, που
θα είναι ανεβασµένο, γιατί θα έχει φτιαχτεί και η τάξη η κατάλ-
ληλη µε την αξιολόγηση, να πάει µαζί και να συνεννοηθεί µε το
άλλο παιδί που θα είναι στο σχολείο το υποβαθµισµένο και θα
τον ρωτάει «πού φτάσατε στη Φυσική;» και θα απαντάει «ποια
Φυσική και πού έφτασα;». Θα έρχεται το παιδί από τη µία άκρη
της Ελλάδας και δεν θα έχει τίποτα να το συνδέει στα δώδεκα,
στα δεκατρία, στα δεκατέσσερα, στα πέντε, στα οκτώ, στα δε-
καοκτώ; Τίποτα δεν θα συνδέει τα παιδιά. Αυτό κάνετε. Το κατα-
κερµατίζετε έτσι, ώστε και σε επίπεδο γνώσεων το κάθε παιδί να
έχει την ταυτότητα του ικανού ή του µη ικανού προς απορρό-
φηση από την αγορά εργασίας. 

Αυτό δεν είναι ταξικό σχολείο. Αυτό είναι επιβεβληµένα ταξικό
σχολείο σε τέτοιο βαθµό που φτιάχνει και καλλιεργεί το χειρό-
τερο απ’ όλα: την ψευδαίσθηση της ελευθερίας. Δίνετε την ψευ-
δαίσθηση στα παιδιά ότι µπορούν να επιλέγουν. Τι θα επιλέξουν
τα παιδιά; Τι θα επιλέξουν οι καθηγητές; 

Φαίνεται δε από την πρόθεσή σας να κάνετε σεµινάρια στους
αδύναµους. Οι καλοί δε χρειάζονται σεµινάρια, σε µια εποχή που
περνάει µια εβδοµάδα και είσαι πίσω! Εδώ µέσα είµαστε πίσω.
Κάναµε εµείς εδώ µέσα ενάµιση χρόνο να µάθουµε να ψηφίζουµε
ηλεκτρονικά. Και εσείς φέρνετε ροµποτική! Και χρειάστηκαν ει-
δικά µαθήµατα στους Βουλευτές ανά πεντάδες, για να µάθουν
να ψηφίζουν και να χρησιµοποιούν την καινούργια τεχνολογία.
Θα φέρετε ροµποτική και αφαιρείτε τα αθλητικά, αφαιρείτε καλ-
λιτεχνικά µαθήµατα, αφαιρείτε Κοινωνιολογία, αφαιρείτε οτιδή-
ποτε βγάζει το παιδί µπροστά από τον καθρέφτη, ώστε να λέει:
«Ναι, yes master! Είµαι έτοιµος να µε πάρεις στη δούλεψή σου.
Ναι, σε ευγνωµονώ που µε πήρες στη δούλεψή σου».

Αυτό το σχολείο φτιάχνετε και το φτιάχνετε υποτάσσοντάς το
σε αυτή τη διαδικασία παραγωγής φυτείας ανθρώπινων µυαλών
που θα σκέφτονται ακριβώς αυτό που θέλετε, την ώρα που το
θέλετε και σε χαµηλή τιµή. Υπάρχουν πολλά παιδιά και πολλοί
δάσκαλοι που ξέρουν πώς να αφήσουν τα παιδιά να σκέφτονται
και πώς να µάθουν να διατηρούν τη σκέψη τους ακόµα και στα
κελιά. Και τότε στα κελιά οι καθρέφτες δεν έχουν καµµία σχέση,
γιατί ο ουρανός δεν αντανακλάται, τον αντιλαµβάνεσαι µόνο αν
ανοίξεις παράθυρο ή αν σπάσεις τα κάγκελα. Και υπάρχει πολύς
κόσµος εδώ στην Ελλάδα που τα κάγκελα που πάτε να του βά-
λετε, θα τα σπάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η κ. Άννα Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό έχει τρεις

στόχους: 
Πρώτος στόχος, η απελευθέρωση της δηµιουργικής πρωτο-

βουλίας των εκπαιδευτικών και των στελεχών της εκπαίδευσης.
Πώς επιτυγχάνεται ο στόχος αυτός; Με την ενίσχυση της αυτο-
νοµίας των σχολικών µονάδων. Η διεθνής εµπειρία έχει καταδεί-
ξει ότι όσο περισσότερο το κέντρο λήψης της απόφασης είναι
το σχολείο το ίδιο, τόσο βελτιώνονται τα µαθησιακά αποτελέ-
σµατα. Αυτό που πολύ ορθά πράττει το Υπουργείο και η Υπουρ-
γός επιβεβαιώνεται και από την έρευνα της «διαΝΕΟσις», η οποία
ανάγει ως σηµαντικό πρόβληµα στο εκπαιδευτικό σύστηµα την
έλλειψη αυτονοµίας των σχολείων από την κεντρική κυβέρνηση. 

Την καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερος στόχος, είναι να γίνει καλύτερο το εκπαιδευτικό
έργο µε την επαγγελµατική ανάπτυξη και την ανέλιξη των εκπαι-
δευτικών. Πώς επιτυγχάνεται αυτός; Με τη θέσπιση µηχανισµού
αξιολόγησης του έργου των εκπαιδευτικών ως µηχανισµού βελ-
τίωσης και ενδυνάµωσης των εκπαιδευτικών. Κανένα σύστηµα
δεν µπορεί να βελτιωθεί, αν δεν αξιολογηθεί πρώτα. 

Τρίτος στόχος, η ενίσχυση των δοµών εκπαίδευσης. Πώς επι-
τυγχάνεται αυτός; Πρώτα από όλα, µε την ενίσχυση του παιδα-
γωγικού έργου. Από το Σεπτέµβριο θα υπάρχει δίχρονο νηπια-
γωγείο σε όλη τη χώρα. Αντιστοίχως, από τον Σεπτέµβριο θα
υπάρχει εφαρµογή δραστηριοτήτων στην Αγγλική γλώσσα στο
νηπιαγωγείο. Δίνεται ιδιαίτερη έµφαση σε ένα πολύ σηµαντικό
κοµµάτι, το ψυχοσυναισθηµατικό. Θεσπίζονται χίλιες εκατό ορ-
γανικές θέσεις σε ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς στα
σχολεία µας. Θα υπάρχουν εργαστήρια δεξιοτήτων, ψηφιακός
µετασχηµατισµός προς όφελος των εκπαιδευτικών και των µα-
θητών. 

Επίσης, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο επιχειρεί να εκσυγχρο-
νίσει και να οργανώσει σε νέα βάση τη δευτεροβάθµια, µεταδευ-
τεροβάθµια και ανώτατη εκκλησιαστική εκπαίδευση. Βέβαια,
θεωρώ ότι θα ήταν γόνιµο να εξεταστούν ακόµα και τώρα τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα των πτυχιούχων ΔΕΚ των ανώτατων
εκκλησιαστικών ακαδηµιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως προέκυψε από τη συζή-
τηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και το υπερθεµά-
τισε και η Υπουργός, η κοινωνία επιτάσσει ότι η παιδεία πλέον
πρέπει να γίνει ένα σηµείο σύγκλισης µεταξύ των πολιτικών κοµ-
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µάτων.
Διότι η µεγαλύτερη επένδυση τόσο για τη χώρα µας αλλά και

για κάθε ελληνική οικογένεια είναι το ανθρώπινο δυναµικό, τα
παιδιά και οι νέες και οι νέοι,που ξεχωρίζουν για το υψηλό µορ-
φωτικό επίπεδο, για τις µαθησιακές τους ικανότητες, για την ιδι-
αίτερη ευφυΐα τους. 

Το λέω αυτό και από τη βιωµατική µου εµπειρία ως φοιτήτρια
Νοµικής στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο µε έντονη δραστηριό-
τητα στη φοιτητική νεολαία της παράταξής µου. Γνωρίζω καλά,
λοιπόν, την ορµή των ονείρων των νέων αυτών ανθρώπων που
προσπαθούν να τα κάνουν πραγµατικότητα στη χώρα µας. Αλλά
και ως µεταπτυχιακή φοιτήτρια στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
γνωρίζω καλά γιατί την έχω ζήσει και εγώ την αγωνία για επαγ-
γελµατική αποκατάσταση, αλλά και την καθηµερινή βιοπάλη για
να πετύχουν και να ικανοποιήσουν την εύλογη φιλοδοξία τους
για επαγγελµατική ανέλιξη και καταξίωση, αλλά και την αγωνία
των νέων ανθρώπων να κάνουν οικογένεια στη χώρα µας. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να τονίσω ότι όταν οι Βουλευτές έχουν
είτε προσωπική βιωµατική εµπειρία είτε επαγγελµατική εµπειρία
για το αντικείµενο που κάθε φορά νοµοθετεί η Βουλή, πιστεύω
πως είναι επ’ ωφελεία τόσο της παράταξής τους όσο και της κοι-
νωνίας να την καταθέτουν γιατί αυτό εντάσσεται στον κοινοβου-
λευτικό τους ρόλο. Έτσι για το παρόν νοµοσχέδιο τοποθετούµαι
και µε την ιδιότητά µου ως διατελέσασα Πρόεδρος της οργάνω-
σης Νέοι Ευρωπαίοι Οργανωµένοι-Ικανοί, αλλά και ως διατελέ-
σασα εντεταλµένη σύµβουλος νεολαίας στον Δήµο Θεσσαλο-
νίκης. 

Στο πλαίσιο αυτό εκτιµώ ότι θέτοντας τις βάσεις για ένα απο-
τελεσµατικό εκπαιδευτικό σύστηµα, για ένα ανοικτό και αυτό-
νοµο σχολείο θέτουµε τις βάσεις και για το µέλλον των παιδιών
και των νέων να προοδεύουν στη χώρα µας και να προάγουν τη
χώρα µας. Γι’ αυτό πρέπει οι νέοι άνθρωποι να µείνουν εδώ και
πρέπει να κερδίσουµε και το στοίχηµα του brain gain. Τα παρα-
πάνω προβάλλουν ως εθνικός στόχος για τον οποίο θα ήταν χρή-
σιµο να υπάρχει ευρύτερη πολιτική δράση και ευρύτερη πολιτική
συναίνεση. Το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» και η αξιοποίηση των πόρων
είναι ένα χρήσιµο εργαλείο. Πόροι οι οποίοι µεταξύ άλλων θα κα-
τευθυνθούν στην καινοτοµία και την έρευνα αλλά και στο πολύ
φιλόδοξο πρότζεκτ του ψηφιακού µετασχηµατισµού της εκπαί-
δευσης. 

Παράλληλα έχω τη βαθιά πεποίθηση ότι το σχολείο κι η εκπαί-
δευση οφείλουν να έχουν ένα κοινωνικό πρόσηµο αλλά και έναν
κοινωνικό στόχο. Το κοινωνικό πρόσηµο αφορά τη µείωση των
κοινωνικών ανισοτήτων διότι οι άριστοι θα είναι πάντα άριστοι
υπό οποιεσδήποτε συνθήκες. Το ζήτηµα όµως είναι να δίνουµε
ίσες ευκαιρίες σε όλα τα παιδιά να γίνουν άριστοι, δηλαδή να πά-
ρουν τις καλύτερες σπουδές µε τους καλύτερους όρους και να
τους δώσουµε τις ίδιες δυνατότητες επαγγελµατικής αποκατά-
στασης. Και πιστεύω ότι από το πρόγραµµα «Ελλάδα 2.0» θα
ήταν επωφελές να εξαντληθούν όλα τα περιθώρια για τη µείωση
των ανισοτήτων στην εκπαίδευση. 

Ο κοινωνικός στόχος του εκπαιδευτικού συστήµατος επικεν-
τρώνεται στο εξής: Το ζητούµενο από ένα εκπαιδευτικό σύστηµα
δεν είναι µόνο να κατατείνει στη δηµιουργία επιστηµόνων ή επαγ-
γελµατιών αλλά να παρέχει και παιδεία. Δηλαδή το ζητούµενο
δεν είναι πόσους επιστήµονες και επαγγελµατίες θα βγάλουµε,
αλλά και τι ανθρώπους θα χτίσουµε, τι προσωπικότητες χρήσιµες
για την κοινωνία θα δοµήσουµε. Συνολικά το πολιτικό σύστηµα
οφείλει να εγκύψει στο θέµα αυτό που είναι µείζονος κοινωνικής
σηµασίας. 

Κλείνοντας, και στο πλαίσιο αυτής της τοποθέτησής µου, θα
ήθελα να τονίσω ότι το κοινωνικό πρόβληµα του µπούλινγκ, αλλά
και των έµφυλων διακρίσεων και της βίας µπορούν να καταπο-
λεµηθούν σε µεγάλο βαθµό µέσα από τη σωστή διαπαιδαγώγηση
και την παιδεία για τη διάπλαση σωστών χαρακτήρων µε σωστά
πρότυπα Το Υπουργείο Παιδείας, έχει προβεί σε µια σειρά κινή-
σεων και δράσεων σε σχέση µε τέτοια φαινόµενα. Όµως ο δρό-
µος είναι µακρύς και δύσκολος για να ξεριζωθούν βαθιά ριζω-
µένα ταµπού που εκτείνονται µέχρι και τις δολοφονίες γυναικών
και αποδίδονται και µε τον όρο ως γυναικοκτονίες που σόκαραν
την ελληνική κοινωνία το τελευταίο διάστηµα. 

Ήδη το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ανακοίνωσε χθες τη θέσπιση
αυστηρότερων ποινών σε συγκεκριµένα εγκλήµατα ιδιαίτερης
ποινικής απαξίας. Για τον λόγο αυτόν µέσα από το Βήµα της Βου-
λής καταθέτω την πρότασή µου, ώστε όλες οι γυναίκες του Κοι-
νοβουλίου να συνεργαστούµε και να αναλάβουµε κοινή δράση
για την αντιµετώπιση του προβλήµατος αυτού. Να δώσουµε ένα
ηχηρό µήνυµα ότι δεν πρέπει να αναθρέφουµε τα παιδιά µε τέ-
τοια στρεβλά και παραβατικά πρότυπα αλλά µε σεβασµό στην
ανθρώπινη αξιοπρέπεια, τη διαφορετικότητα και τους πιο αδύ-
ναµους. 

Με τις σκέψεις αυτές υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως
µετά τον λόγο έχει ο κ. Τσακαλώτος.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, µε δεδοµένα τα

ανησυχητικά στοιχεία για την εξέλιξη της πανδηµίας στη χώρα,
στοιχεία που περιγελούν εκκωφαντικά τις δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού για ένα φυσιολογικό καλοκαίρι, για ποσοστά εµβολια-
σµών κ.λπ., θα περίµενε κανείς επιτέλους η Κυβέρνηση να πάρει
µέτρα υγειονοµικής θωράκισης έστω και τώρα µετά από δύο
χρόνια πρώτα-πρώτα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που αφηµένο
αβοήθητο έχει µετατραπεί σε σύστηµα αντιµετώπισης µόνο του
COVID µε τους υπόλοιπους ασθενείς να ωθούνται στον ιδιωτικό
τοµέα, για όσους έχουν φυσικά την οικονοµική δυνατότητα. 

Και σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση θα έπρεπε να συζητάµε
άλλα πράγµατα. Θα έπρεπε να συζητάµε το πώς θα ανοίξουν τα
σχολεία. Θα έπρεπε να συζητάµε για λιγότερους µαθητές ανά
τάξη, για νοσηλευτές, για µόνιµο προσωπικό καθαριότητας στις
σχολικές µονάδες. Θα έπρεπε να συζητάµε για πρωτόκολλα κα-
θαριότητας στις σχολικές µονάδες, για πρωτόκολλα υγείας, για
ενίσχυση των µαθητών και των εκπαιδευτικών µε υπολογιστές
και συνδέσεις διαδικτύου για την περίπτωση νέας τηλεκπαίδευ-
σης, που το χειµώνα, αν θυµάστε καλά, τα παιδιά πήγαιναν στα
καφενεία για να πιάσουν wi fi. Κενά από τα δύο χρόνια που τα
παιδιά πήγαιναν σχολείο για την επίδραση στον ψυχισµό τους
από όσα βίωσαν όλο αυτό το διάστηµα. 

Θα έπρεπε να συζητάµε για τους απόφοιτους λυκείου, που µε
τη βάση-κόφτη τους κατευθύνετε στα ιδιωτικά κολλέγια εκεί
όπου οι, κατά την κ. Κεραµέως και τον κύριο Πρωθυπουργό, απο-
τυχηµένοι των πανελληνίων µετατρέπονται ως εκ θαύµατος σε
άριστους και αποφοιτούν έχοντας πληρώσει ακριβά. Παρά τις
έντονες διαµαρτυρίες παιδιών και γονέων η Υπουργός δεν κάνει
πίσω. Είναι βλέπετε πολλά τα λεφτά. 

Αντί για όλα αυτά, λοιπόν, τι συζητάµε; Τέλος του Ιουλίου τι
συζητάµε; Συζητάµε τον νέο τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση
επιτίθεται στο σχολείο, προκειµένου να το ελέγξει κοµµατικά,
προκειµένου να το ελέγξει ιδεολογικά. Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο
όπου η ευνοιοκρατία είναι το σύνθηµα, η εξάλειψη κάθε συλλο-
γικής διαδικασίας είναι το παρασύνθηµα. Και, βέβαια, το παιδα-
γωγικό κλίµα και οι ανάγκες των µαθητών είναι για ακόµα µια
φορά οι µεγάλοι χαµένοι. 

Λέτε ότι εισάγετε την αυτονοµία στην εκπαίδευση. Ψεύδεστε,
διότι δεν είναι δυνατόν να υπάρξει αυτονοµία της σχολικής µο-
νάδας χωρίς τη δηµοκρατική λειτουργία της και αυτή τη δηµο-
κρατική λειτουργία την τινάζετε στον αέρα, αφαιρώντας τις
αρµοδιότητες από τον σύλλογο διδασκόντων, παραχωρώντας
τες στον διευθυντή ή υπερδιευθυντή, ο οποίος θα έχει προηγου-
µένως επιβληθεί και επιλεγεί µε διαβλητό τρόπο από ένα συµ-
βούλιο συγκροτηµένο αυθαίρετα από την κυρία Υπουργό, χωρίς
τη συµµετοχή αιρετών εκπροσώπων των εκπαιδευτικών για
πρώτη φορά µετά από εκατό χρόνια, αιρετοί που κατήγγειλαν τα
φαινόµενα διαπλοκής στα οποία τόσο διακριθήκατε και στο πα-
ρελθόν. 

Έναν διευθυντή επιλεγµένο από µία διαδικασία που, πρέπει να
σηµειωθεί, από τα εκατό µόρια τα σαράντα πέντε, αξιολόγηση
και συνέντευξη, είναι καθαρά υποκειµενικά. Έναν διευθυντή που
του αποδίδετε ευθύνες παιδαγωγικής καθοδήγησης της σχολι-
κής µονάδας, αλλά η προϋπηρεσία του εντός της τάξης βαθµο-
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λογείται µόνο µε έξι µόρια σε σύνολο εκατό. Απόδειξη προφανής
ότι άλλα θα είναι τα προσόντα αυτού του ανθρώπου που καλείται
να έχει και όχι βέβαια η παιδαγωγική του εµπειρία.

Έναν διευθυντή αξιολογητή, ένα στέλεχος διοίκησης µε υπε-
ραρµοδιότητες. Μας είπε και ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μη-
τσοτάκης, ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι -εν πολλοίς- ζήτηµα
αλλαγής µοντέλου, αλλαγής τρόπου της δηµόσιας διοίκησης.
Μα δεν µπορείτε να λογίζετε τη διοίκηση των σχολείων, όπως τη
διοίκηση σε κάποιον ιδιωτικό ή σε κάποιον έστω δηµόσιο οργα-
νισµό. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δηµόσιο σχολείο δεν
είναι εταιρεία µε στρατηγικό στόχο το κέρδος. Το σχολείο δεν
ανήκει σε µετόχους για να το διοικεί ο ένας άνθρωπος που θα
επιλέγουν οι µέτοχοι. Εσείς θέλετε αυτόν τον έναν άνθρωπο,
ώστε αυτός ο ένας άνθρωπος να µπορεί να παίξει έναν συγκε-
κριµένο ρόλο. Ποιος θα είναι αυτός ο ρόλος; Ο ιµάντας µεταφο-
ράς των υπουργικών εντολών. Και αυτό εσείς το ονοµάζεται
αυτονοµία. Και παρακάτω. Ονοµάζεται αυτονοµία το να αναζητά
η σχολική µονάδα τρόπους χρηµατοδότησης, άρθρο 98 και 99,
ενώ µέχρι τώρα ήταν υποχρέωση του κράτους η χρηµατοδότηση
της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Λέτε πως δεν παύετε να χρηµατοδοτείτε σχολεία. Ποιο είναι
το πραγµατικό σχέδιο σας; Κάθε χρόνο όλο και µικρότερη χρη-
µατοδότηση, προκειµένου να αναγκαστούν να αναζητήσουν πε-
λάτες για τη χρήση των αιθουσών, ή να αναγκάσετε τους γονείς
να βάλουν το χέρι στην τσέπη ή τέλος να αναζητούν δωρεές.
Υπερβάλλουµε; Ήδη, αυτή τη στιγµή που µιλάµε εκτελείτε το ίδιο
νοµοσχέδιο στα πανεπιστήµια, κλείνοντας εντελώς τη στρόφιγγα
της χρηµατοδότησης -συνεχώς µάλλον, για να µην πω εντελώς-
εξαναγκάζοντας τα πανεπιστήµια να στραφούν στην περίφηµη
αγορά, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στα λειτουργικά
τους έξοδα και στις ερευνητικές τους ανάγκες, µόνο που τέτοιες
εξαρτήσεις, ξέρετε, έχουν βαθιές µορφωτικές συνέπειες. 

Να δώσω ένα παράδειγµα: Όταν ο δωρητής στο σχολείο θα
είναι µία εταιρεία αναψυκτικών, θα µπορείς άραγε να µιλήσεις
στην τάξη για το πόσο κακό κάνουν τα αναψυκτικά στην υγεία;
Όταν ο δωρητής στο σχολείο θα είναι µια γειτονική βιοµηχανία,
θα µπορείς να µιλήσεις στο πρόγραµµα για την περιβαλλοντική
ρύπανση; Ψεύδεστε, λοιπόν, όταν µιλάτε για αυτονοµία, ψεύδε-
στε όταν λέτε ότι θα εξακολουθήσετε να χρηµατοδοτείτε τις
ανάγκες των σχολείων, ψεύδεστε φυσικά και όταν δηλώνετε ότι
η αξιολόγηση δεν θα είναι τιµωρητική.

Στο άρθρο 58, προβλέπεται στέρηση µισθού ενός µήνα στους
εκπαιδευτικούς, καθώς και η βαθµολογική και µισθολογική τους
καθήλωση. Ψεύδεστε και για την επιµόρφωση αλλοιώνοντας την
έννοια της. Αντί για καθολική επιµόρφωση των εκπαιδευτικών -
πάγιο αίτηµα- εσείς προχωράτε στην επιµόρφωση όσων έχετε
προηγουµένως στοχοποιήσει ως ανεπαρκείς. 

Το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, πράγµατι, έχει ανάγκες. Πράγ-
µατι έχει αδυναµίες, όµως οι ανάγκες του αυτές θα αντιµετωπι-
στούν µε λιγότερους µαθητές στις αίθουσες, µε αλλαγές στα
αναλυτικά προγράµµατα και στα βιβλία, µε την οµαδοσυνεργα-
τική βιωµατική δουλειά στην τάξη και όχι µε τον µαθητή-συλλέ-
κτη πληροφορίας µπροστά σε µια οθόνη, µε το σχολείο µορφω-
τικό κύτταρο της γειτονιάς αντί για το σχολείο εξεταστικό κέν-
τρο, ώστε όλο και λιγότεροι να µπορούν να σπουδάσουν. Θα αν-
τιµετωπιστούν µε µέτρα ενίσχυσης του παιδαγωγικού κλίµατος
και του κλίµατος συνεργασίας. Με θεσµούς διεπιστηµονικής
υποστήριξης του εκπαιδευτικού έργου, όπως τα ΠΕΚΕΣ που θε-
σµοθετήσαµε ως ΣΥΡΙΖΑ, µε τη σύµφωνη γνώµη της ΟΛΜΕ και
τα οποία τα καταργήσατε χωρίς καµµία εξήγηση.

Η εκπαιδευτική πραγµατικότητα θα χειροτερέψει µε τις νέες
σχέσεις ιεραρχίας και εξουσίας.

(Στο σηµείο αυτό χτυπά του κουδούνι λήξεως οµιλίας της κυ-
ρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα δηµιουργηθεί συγκρουσιακό κλίµα στα σχολεία. Οι ηµέτε-

ροι σε θέσεις ευθύνης, µε κύριο προσόν φυσικά το γαλάζιο πι-
στοποιητικό, αντί να λύσουν θα χειροτερέψουν την κατάσταση

στην εκπαίδευση και αυτό θα σας το εξηγήσει η εκπαιδευτική
κοινότητα, οι γονείς και οι µαθητές και οι φοιτητές από τον Σε-
πτέµβρη αλλά και την ώρα της κάλπης

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κυρία Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, αν άκουσα καλά, τη συνάδελφο κ. Χρηστίδου,
είπε «είναι πολλά τα λεφτά». Ποια λεφτά, κ. Χρηστίδου; Ποια
λεφτά;

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Των διεθνών συµφερόντων.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Γιατί εδώ πέρα, ξέρετε, είστε στο ναό της δηµοκρατίας. Αν, λοι-
πόν, έχετε στοιχεία, καταθέστε τα. Διαφορετικά, εάν είναι τέτοια
η ένδεια των επιχειρηµάτων σας –και είναι θλιβερό πραγµατικά-
καταφεύγετε, δυστυχώς, στην προσφιλή σας τακτική, τη λάσπη.
Ποια λεφτά, λοιπόν, κυρία Χρηστίδου; Ποια λεφτά; Για τα κολλέ-
για; Για τις δεκάδες αποφάσεις; Κοιτάξτε λίγο γύρω σας, γιατί ο
κύριος Πρωθυπουργός σήµερα ανέφερε µόνο δύο αποφάσεις.
Ξέρετε πόσες υπάρχουν; 

Το δικό σας κόµµα είναι αυτό, το οποίο –και σωστά, το ξανα-
λέω- έδωσε τη δυνατότητα στους αποφοίτους των κολλεγίων να
µπουν στο δηµόσιο σύστηµα. Το δικό σας κόµµα είναι αυτό! Θα
το πούµε, θα το ξαναπούµε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: … κύριε Πρόεδρε! 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν αρέσει στον κ. Φίλη. Βγάζει και ανακοινώσεις. Θα σας φέ-
ρουµε εδώ το πάκο µε τις αποφάσεις σας.

Όταν, όµως, κυρία Χρηστίδου, εκτοξεύετε κάτι, να έχετε στοι-
χεία. Διότι αυτά που λέτε είναι µηνύσιµα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον
λόγο, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καταλαβαίνω τι
θέλετε να πείτε, κύριε Σκουρλέτη, θα σας δώσω τον λόγο. Επειδή
έκανε αναφορά στο κόµµα θέλετε να πείτε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε και εγώ θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα µιλήσει ο Κοι-

νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι ότι µάλλον έχετε χάσει την

ψυχραιµία σας, επειδή όπως διαβάζω στα sites, οι υπογραφές
που ανέφερα πριν των νέων ανθρώπων –το πρωί ανέφερα ένα
νούµερο σαράντα χιλιάδων νέων που ζητούν την παραίτησή σας-
ήδη έχουν ξεπεράσει τις εξήντα δύο χιλιάδες. Αυτός, όµως, δεν
είναι λόγος να κάνετε άσφαιρες αντεπιθέσεις και να αναφέρεσθε
για πολλοστή φορά τώρα στα ίδια ψεύδη τα οποία έχουν απαν-
τηθεί. Διότι είναι απολύτως ψευδές ότι υπήρξε απόφαση από τον
κ. Φίλη, η οποία αναγνώριζε επαγγελµατικά δικαιώµατα στα ιδιω-
τικά κολλέγια, όταν γνωρίζετε ότι αυτό έγινε από την κυβέρνηση
Σαµαρά επί υπουργίας του κ. Αρβανιτόπολου. Εµείς µπορέσαµε
και το περιορίσαµε αυτό µόνο στους αναπληρωτές, µε τη δέ-
σµευση ότι θα το καταργήσουµε όταν βγούµε από τα µνηµόνια
και το καταργήσαµε. Άλλωστε, γιατί το επαναφέρετε; Αν ίσχυε
αυτό το οποίο λέτε ότι υπήρξε κατά τη διάρκεια της υπουργίας
Φίλη, γιατί το επαναφέρετε;

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, τη συζήτηση µε τέτοιου είδους
fake, µιας και σας αρέσουν τέτοιου είδους επιχειρήµατα, να στα-
θούµε στο ύψος της σοβαρότητας των ζητηµάτων και επιτέλους
πέστε µας ποια είναι τα νούµερα των αποτελεσµάτων; Πόσοι
έµειναν απέξω φέτος µε βάση την ειδική βάση εισαγωγής; Δεν
το έχουµε ακούσει. Το µόνο που ακούµε είναι τα ίδια ψεύδη τα
οποία επαναλαµβάνονται και επαναλαµβάνονται παρ’ όλο που
διαψεύδονται. Ευτελίζετε τη συζήτηση. Δεν σας ταιριάζει, νο-
µίζω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Χρηστίδου,
απήντησε σε αυτό που είπατε για τα λεφτά. Δεν ενέχει καµµιά
απαξίωση στο πρόσωπό σας αυτό. Απήντησε και ο κ. Σκουρλέτης
τώρα, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα αρχίσει διάλο-
γος τώρα, κυρία Υπουργέ;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Όχι, κύριε Πρόεδρε, µια διευκρίνιση σε κάτι που είπε ο κ. Σκουρ-
λέτης θέλω να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για να κάνετε µια διευκρίνιση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σε κάτι έχει δίκιο ο κ. Σκουρλέτης. Είναι ψευδές ότι είναι µόνο ο
κ. Φίλης. Αυτά, κύριε Σκουρλέτη, είναι ενδεικτικές αποφάσεις όχι
µόνο του κ. Φίλη, όχι µόνο του κ. Γαβρόγλου, όλων των Υπουρ-
γών σας. Πολλών Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ. Είπατε ότι είναι µόνο
για τους αναπληρωτές. Μόνο για τους αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικούς, κύριε Σκουρλέτη; Για ξαναδείτε λίγο τις αποφάσεις του
ΣΥΡΙΖΑ. Σωρεία αποφάσεων! Αλλά τί κάνατε, κύριε Σκουρλέτη;
Και αυτό είναι το θλιβερό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αφού ισχύει, γιατί το
φέρνετε ξανά, λοιπόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
ακούστε την, απλή απάντηση σας δίνει.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεν είχατε καν το θάρρος της γνώµης σας. Δεν το είχατε καν!
Κάνατε αυτό που κάνατε και σας ξαναλέω το κάνατε σωστά.
Ήταν ενωσιακή υποχρέωση. Αλλά πότε το καταργήσατε; Δύο
µήνες πριν τις εκλογές. Ή µάλλον ενάµιση µήνα, αν θυµάµαι κα-
λά, τέλος Μαΐου, αν θυµάµαι καλά.

Κάνατε, λοιπόν, όλα αυτά εδώ, όλοι οι Υπουργοί σας αναγνώ-
ριζαν τους αποφοίτους και ήλθατε ένα µήνα πριν τις εκλογές, για
να πείτε τάχα µου «εµείς εναντίον…»

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, δεν

µπορεί να γίνεται συνέχεια αυτό. Το θέµα προέκυψε από µία έκ-
φραση της κ. Χρηστίδου ότι τα λεφτά είναι πολλά. Άφηνε υπο-
νοούµενα. Η έκφραση όπως ειπώθηκε ήταν κατά κάποιο τρόπο
πολυσήµαντη, έδωσε απάντηση η Υπουργός και ο κ. Σκουρλέτης
διευκρινίσεις. Αν χρειαστεί αργότερα, θα σας δώσω τον λόγο.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τον λόγο για
ένα λεπτό, είναι επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι προσω-
πικό. Δείτε τον Κανονισµό, σας παρακαλώ, κ. Χρηστίδου. Δεν
είναι προσωπικό αυτό που είπε.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Φυσικά και είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

δεν υπάρχει προσωπικό.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Πώς δεν υπάρχει προσωπικό, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Διαβάστε τον Κα-

νονισµό, δεν υπάρχει προσωπικό εδώ.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Φυσικά και υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ούτε και αλλοί-

ωση του περιεχοµένου του νοήµατος που είπατε, ούτε είναι
µοµφή.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Φυσικά και είναι αλλοίωση από τη στιγµή
που λέει ότι το πολιτικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,
δεν είναι προσωπικό.

Ο κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα αρχίσω µε µια ιστορία που την έχω ξαναπεί

στη Βουλή, αλλά νοµίζω ότι ταιριάζει πάρα πολύ µε αυτά που συ-
ζητάµε.

Σε µια από τις τελευταίες σταυροφορίες ο Υβ λε Μπρετόν περ-
πατούσε προς την Ιερουσαλήµ και βρήκε µπροστά του µια γυ-
ναίκα που στο δεξί χέρι κρατούσε µια δάδα φωτιά και στο αρι-
στερό έναν κουβά νερό. Όταν τη ρώτησε ο Υβ λε Μπρετόν: «Τι
κάνεις;» απάντησε: «Με τον κουβά θέλω να σβήσω όλες τις φω-
τιές της κόλασης και µε τη δάδα θέλω να κάψω τον παράδεισο,
γιατί δεν θέλω κανέναν να αγαπάει το Θεό, είτε γιατί φοβάται την
κόλαση είτε γιατί θέλει να πάει στον παράδεισο». Αυτό σηµαίνει
για µας αυταξία. 

Μπορείτε να το καταλάβετε, κυρία Κεραµέως, ότι εµείς δεν θέ-
λουµε κανέναν να είναι στο σχολείο ή στο πανεπιστήµιο, είτε
γιατί φοβάται ότι θα µείνει έξω και θα έχει άθλια θέση εργασίας,
επισφάλεια, χωρίς σύνταξη είτε γιατί θέλει να γίνει golden boy.
Εµείς θέλουµε το σχολείο και το πανεπιστήµιο να έχουν µια αυ-
ταξία. Γι’ αυτό επιµένουµε ότι είναι ένα δηµοκρατικό συλλογικό
εγχείρηµα. Γι’ αυτό στην προηγούµενη οµιλία µου, όταν πάλι κα-
ταθέσατε νοµοσχέδιο, µίλησα για τα παιδιά που ωριµάζουν σε
διαφορετικές ηλικίες και δεν δικαιούστε να τα ξεχωρίσετε. Γι’
αυτό είπα ότι δεν χρειαζόµαστε σχολεία που βγάζουν τους κα-
λύτερους, αλλά όλοι φοιτητές και όλοι µαθητές πρέπει να είναι
µαζί. Αυτές είναι οι δικές µας αξίες, το δικό µας πιστεύω. 

Στη δική σας εκδοχή για τον καπιταλισµό που υποστηρίζετε,
υπάρχει κάποια περιοχή της κοινωνικής και πολιτικής ζωής που
είναι προστατευµένη από τις αρχές της αγοράς ή του µάνα-
τζµεντ, στις επιχειρήσεις; Υπάρχει κάποια περιοχή που έχει
άλλες αξίες; Υπάρχει αυτό στη σύλληψη σας; Έχετε καταλάβει
ότι ακόµα και ο καπιταλισµός είναι παρασιτικός σε αξίες που δη-
µιουργούνται σε άλλες κοινωνικές δοµές, που έχουν άλλες
αρχές και άλλες αξίες; Έχετε καταλάβει ότι το πανεπιστήµιο θρέ-
φει την αγορά όχι κατευθείαν, αλλά γιατί κάνει έρευνα που δεν
έχει καµµία σχέση µε τα κοµπιούτερ, αλλά τελικά βρίσκεται ότι
µπορεί να βοηθήσει τα κοµπιούτερ; Έχετε καταλάβει ότι το κοι-
νωνικό κεφάλαιο σε όλες τις χώρες που προωθεί την εµπιστο-
σύνη και τη συνεργασία, που ο καπιταλισµός ο δικός σας το
χρειάζεται, έχει αδρανοποιηθεί µε τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές
ακριβώς γιατί δεν έχετε αυτή την αίσθηση να προστατεύσετε τον
κοινωνικό ιστό από τις αγοραίες αξίες ή τις αξίες του µάνατζµεντ; 

Όταν σας ρώτησα εγώ για το αν υποστηρίζετε τον ευρωπαϊκό
στόχο να αυξηθούν οι φοιτητές, τα παιδιά που πηγαίνουν στο πα-
νεπιστήµιο, µου απαντήσατε ότι η Ευρώπη θέλει περισσότερη
κατάρτιση όχι περισσότερες πανεπιστηµιακές θέσεις. Έτσι µου
απαντήσατε και αυτό ήταν διπλό λάθος, γιατί σήµερα σας απάν-
τησε ο κ. Τσίπρας ποιος είναι ο στόχος της Κοµισιόν. Είναι το
50% των παιδιών κι εµείς είµαστε στο 43%. Αλλά λέτε εσείς ότι
εµείς δεν είµαστε µε την πανεπιστηµιακή µόρφωση και είµαστε
µε την κατάρτιση, όταν η πρώτη σας πράξη ήταν να αναιρέσετε
το σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για τα διετή προγράµµατα
από τα ΕΠΑΛ για να µπορούν να πηγαίνουν σε βιοµηχανίες πα-
ραγωγής γάλακτος ή επίπλων. Ήταν το πρώτο πράγµα που δεί-
ξατε το ταξικό µίσος και µου απάντησε ότι εγώ είµαι από την
Αγγλία και πρέπει να ξέρω. 

Δεν µου λέτε, κυρία Κεραµέως, επειδή ξέρετε στην Αγγλία και
µε ρωτήσατε, µένουν άδειες θέσεις στο πανεπιστήµιο στην Αγ-
γλία; Το ξέρετε το εκπαιδευτικό σύστηµα της Αγγλίας; Μένουν
άδειες θέσεις όπως θα µείνουν είκοσι χιλιάδες θέσεις εδώ; Ξέ-
ρετε τι κάνουν στην Αγγλία κάνουν και δεύτερο και τρίτο και τέ-
ταρτο γύρο. Λέγεται clearing το σύστηµα αν θέλετε να το βρείτε
στο Google. Οπότε και ο Διονύσης και η Ελένη θα έπαιρναν άλλη
πρόταση αν είχαν άδειες θέσεις. Αλλά εσείς δεν το κάνετε αυτό.
Δεν υπάρχει δεύτερος και τρίτος γύρος για να διορθωθούν τα
λάθη. Απλώς θα µείνουν άδειες θέσεις στα πανεπιστήµια. 

Άρα µη µε ρωτάτε για το αγγλικό σύστηµα παιδείας αν δεν το
έχετε µελετήσει και δεν ξέρετε την απάντηση. Στο βρετανικό σύ-
στηµα δεν µένουν άδειες θέσεις γιατί δεν θέλουν να συρρικνώ-
σουν τις θέσεις στα πανεπιστήµια. 

Και δεν είναι µόνο ποσοτικό το θέµα είναι και ποιοτικό. Λέτε
για την αυτονοµία, την αποκέντρωση και την απογραφειοκρατι-
κοποίηση. Αλήθεια, εµείς συµφωνούµε για λιγότερη γραφειοκρα-
τία και για την αποκέντρωση, αλλά όχι την αυτονοµία µε τον
τρόπο που λέτε που ο διευθυντής µπορεί να κάνει ό,τι θέλει, ότι
ο διευθυντής στον Χολαργό και στην Κηφισιά θα µπορεί να βρει
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χρήµατα, ενώ στα Σεπόλια δεν θα µπορέσει να βρει. Δεν το πι-
στεύουµε αυτό. 

Είπε ο κ. Μητσοτάκης στη δική του οµιλία ότι εµείς κάνουµε
αυτό που κάνουν αλλού και µας είπε ότι µας ενδιαφέρει η κοινω-
νική κινητικότητα. Αλήθεια, αυτό το σύστηµα των διευθυντών -
που είναι βασικά στην Αµερική, δεν είναι ευρωπαϊκό σύστηµα
τόσο πολύ- έχει φέρει την κοινωνική κινητικότητα στην Αµερική;
Αυτό πιστεύετε; Αυτές τις µελέτες έχετε διαβάσει; Ξέρετε τι έχει
γίνει τα τελευταία τριάντα χρόνια στην κοινωνική κινητικότητα
στην Αµερική; Είναι πολύ πιο δύσκολο τα φτωχά παιδιά να ανέ-
βουν την κοινωνική σκάλα από πριν τριάντα χρόνια που υπήρχαν
άνθρωποι µε τις δικές σας ιδέες και προτάσεις. 

Μας λέει ο κ. Μητσοτάκης: «Ελάτε, ψηφίστε την αξιολόγηση.
Πείτε µας ναι ή όχι, αν είσαστε υπέρ ή κατά και µετά το συζη-
τάµε». Αν το κάνετε; Δεν το κάνετε αυτό. Φέρνετε µια συγκε-
κριµέ-νη πρόταση για την ατοµική αξιολόγηση, µε τιµωρία την
επιµόρφωση για όσους δεν περνάνε. Πρέπει να σας πω, κυρία
Κεραµέως, ότι αυτό µε ξεπερνάει. Με ξεπερνάει ότι η άποψή σας
για την επιµόρφωση είναι ότι είναι τιµωρία γι’ αυτούς που δεν
πάνε καλά στην αξιολόγηση. 

Αυτό λέει το νοµοσχέδιο, αλλά πού είναι η συζήτηση που λέει
ο κ. Μητσοτάκης; Μήπως συζητήσατε µε επιστηµονικούς φορείς
και έχουµε τα αποτελέσµατα αυτών των ερευνών; Μήπως συζη-
τήσατε µε την πανεπιστηµιακή και την εκπαιδευτική κοινότητα;
Μόνοι σας τα κάνατε όλα αυτά, χωρίς συζήτηση, χωρίς διαβού-
λευση, όπως κάνατε και µε το Ταµείο Ανάκαµψης, όπως κάνατε
και µε την τοπική αυτοδιοίκηση και το περιβάλλον. Θεωρείτε ότι
τα ξέρετε όλα, ότι κάνουµε ό,τι κάνουν κάποιοι άλλοι και ότι εµείς
πρέπει να το δεχτούµε χωρίς καµµία συζήτηση. 

Τέλος, δεν µπορεί να συνεχίζετε να απαξιώνετε το ελληνικό
πανεπιστήµιο όπως έκανε κ. Μητσοτάκης σήµερα. Πραγµατικά
δεν έχετε ακούσει για τις συγχωνεύσεις του Πανεπιστηµίου Θεσ-
σαλίας ή στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής και πόσο καλά τµή-
µατα έγιναν και πόσο έχουν αναβαθµιστεί και συνεχίζετε να τα
απαξιώνετε µε αστειάκια ότι έγινε µια τροπολογία της τελευταίας
στιγµής;

Εµείς –και µε αυτό τελειώνω πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε-
επειδή πιστεύουµε στο πανεπιστήµιο και στο σχολείο ως δηµο-
κρατικό, κοινωνικό, συλλογικό εγχείρηµα δεν θέλουµε ανταγω-
νισµούς που χωρίζει. Θέλουµε να κάνουµε καλά σχολεία και καλά
πανεπιστήµια παντού. Αυτό είναι το εγχείρηµα. Το εγχείρηµα το
δικό σας είναι συρρίκνωση του πανεπιστηµίου, διαχωρισµός στα
σχολεία για να υπάρχουν οι ελίτ που θα πηγαίνουν σε κάποια πα-
νεπιστήµια και θα υπάρχουν οι φτωχοί που θα πηγαίνουν ή στην
κατάρτιση ή στα κολλέγια και βέβαια θα υπάρχει ένα κοµµάτι των
ελίτ που θα πληρώνει στα ξένα πανεπιστήµια. 

Νοµίζω ότι είναι καιρός να έρθει µια άλλη κυβέρνηση που έχει
άλλες αξίες άλλα προτάγµατα και θα δουλέψει για όλα τα σχο-
λεία και για όλα τα πανεπιστήµια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χειµάρας Θεµιστοκλής από τη Νέα Δηµο-

κρατία και αµέσως µετά ο κ. Μιχαηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Χειµάρα, έχετε επτά λεπτά.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα δύο χρόνια

διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας η παιδεία αποτελεί κορυ-
φαία προτεραιότητα. Για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό
της έχουµε θεσµοθετήσει σειρά νόµων που αφορούν στη βελ-
τίωση του σχολείου και της ποιότητας των εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων, στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του σχολείου και
στην εισαγωγή σύγχρονων θεµατικών όπως στη ροµποτική, στην
αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης κατάρτισης και
διά βίου µάθησης, ώστε να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες απαι-
τήσεις της αγοράς εργασίας, στην αναβάθµιση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης µε όρους εξωστρέφειας και αυτονοµίας. 

Πάνω σε αυτό το συνεκτικά δοµηµένο σχέδιο αναδιοργάνωσης
της εκπαίδευσης εδράζεται και το παρόν νοµοσχέδιο. Καίρια ζη-
τήµατα τα οποία διαχρονικά αποτελούσαν πεδίο συγκρούσεων

και αντιπαραθέσεων αντιµετωπίζονται. Πρώτον, ποιος αξιολογεί,
τι αξιολογεί και αν θα αξιολογήσει αντικειµενικά. Επί της αρχής,
λοιπόν, η αξιολόγηση δεν είναι εχθρός της εκπαίδευσης. Δεν
είναι κάποιο ύπουλο εργαλείο απόλυσης των εκπαιδευτικών.
Ακριβώς το αντίθετο. Είναι το µέσο µε το οποίο είναι δυνατή η
διαρκής η αποτελεσµατική βελτίωση της εκπαιδευτικής κοινότη-
τας. Μέσω της αξιολόγησης µπορούν να εντοπιστούν οι ελλεί-
ψεις, οι αδυναµίες, οι δυσλειτουργίες. Και, βεβαίως, ο εντοπι-
σµός ενισχύει την αποτελεσµατική αντιµετώπισή τους. 

Δεύτερον, τα κριτήρια επιλογής των στελεχών εκπαίδευσης.
Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Θέλει δουλειά και θέλει δουλειά
από όλους µας για να επανέλθει η αξιοπιστία στα στελέχη εκπαί-
δευσης. Θέλει πολλή δουλειά από όλους µας για να σταµατή-
σουµε στην πράξη τις κοµµατικές παρεµβάσεις στον τρόπο
επιλογής τους. Θέλει πολλή δουλειά για να ανακτήσουν οι ίδιοι
οι εκπαιδευτικοί την εµπιστοσύνη και τον σεβασµό στους προ-
ϊσταµένους τους, να αποκατασταθεί η αξιοκρατία στην ιεραρχία.
Αυτό επιχειρούµε µε την αύξηση της απαιτούµενης προϋπηρε-
σίας, την απλοποίηση των προϋποθέσεων συµµετοχής, τα συµ-
βούλια χωρίς τη συµµετοχή αιρετών, τη δυνατότητα ενστάσεων
και την επαναφορά της ηµιδοµηµένης συνέντευξης.

Τρίτον, η αυτονοµία και η λογοδοσία της σχολικής µονάδας
είναι ένα θέµα που τόσα χρόνια παραµένει µόνο στη σφαίρα της
συζήτησης. Εισάγεται η αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων. Απε-
λευθερώνεται η δηµιουργική πρωτοβουλία του εκπαιδευτικού.
Ενισχύεται ο ρόλος του διευθυντή. Παρέχεται ευελιξία στη δια-
µόρφωση της σχολικής καθηµερινότητας. Δίνεται ελευθερία
στους εκπαιδευτικούς για τις µεθόδους αξιολόγησης και πολλά
πολλά ακόµη. Με λίγα λόγια αποδίδουµε το σχολείο σε εκείνους
που το γνωρίζουν καλύτερα, που γνωρίζουν καλύτερα τι, πραγ-
µατικά, χρειάζεται ο µαθητής και η σχολική µονάδα: στους εκ-
παιδευτικούς. Πάντα όµως µε όρους αξιολόγησης και ουσια-
στικής εποπτείας και όχι υπό το φόβο της τιµωρίας. 

Τέταρτον, η ελεύθερη επιλογή βιβλίου και εν γένει τα αναλυ-
τικά προγράµµατα. Απελευθερώνεται η επιλογή βιβλίου, το εκ-
παιδευτικό υλικό γίνεται διαθέσιµο και ψηφιακά. Ενισχύουµε έτσι
την επιστηµονική υπόσταση των εκπαιδευτικών µας. Σε συνδυα-
σµό µε το αναβαθµισµένο σχολείο που τίθεται σε λειτουργία τον
προσεχή Σεπτέµβρη η εκπαίδευση στρέφεται επιτέλους στην
καλλιέργεια της κριτικής σκέψης. Αφήνει πίσω τη στείρα αποστή-
θιση. Φέτος για πρώτη φορά οργανώνουµε σύστηµα εκκλησια-
στικής εκπαίδευσης προκειµένου να αναβαθµιστεί το εκπαιδευ-
τικό υπόβαθρο των κληρικών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα νοµοσχέδια του 1913 ένας
ριζοσπαστικός τότε εκπαιδευτικός επικρίνει τον ψευδοκλασικι-
σµό, την έλλειψη πρακτικού προσανατολισµού του σχολείου το
οποίο όπως αναφέρει παράγει πτυχιούχους που «ή συνωθούνται
περί των δηµόσιων ταµείων ή ρίπτονται εις στην κοινωνίαν πνευ-
µατικοί προλετάριοι, επιστήµονες άνεργοι». Υποστηρίζει ότι είναι
ανάγκη να οργανωθεί η καλούµενη πραγµατική εκπαίδευση «ήτις
θα προπαρασκευάζει συστηµατικότερον διά της καλλιέργειας
των γενικών δεξιοτήτων και της παροχής κατάλληλων γνώσεων
για τα επαγγελµατικά σχολεία και διά τα τεχνικά επαγγέλµατα». 

Νοµίζω πως, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αναγνωρίσατε
σε ποιον αποδίδονται αυτές οι εκφράσεις. Είναι ο Δηµήτρης Γλη-
νός. Αναρωτιέται κανείς αν πραγµατικά έχετε µελετήσει το έργο
του Γληνού ή τον επικαλείστε µόνο λόγω ιδεολογικής συγγέ-
νειας. Ο Γληνός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκατόν ένα χρό-
νια πριν, είχε εντοπίσει τις αδυναµίες του συστήµατος και έδωσε
αγώνα ενάντια στον συντηρητισµό της εποχής. Και προβληµατί-
ζοµαι σήµερα µε όλες τις οµιλίες, πώς είναι δυνατόν στη θέση
των συντηρητικών εκείνης της εποχής να βρίσκεστε σήµερα
εσείς; Δώσατε µάχες χαρακωµάτων στη ψήφιση του νοµοσχε-
δίου για την επαγγελµατική εκπαίδευση. Δίνετε τώρα µάχη κατά
του εκσυγχρονισµού και της αυτονοµίας του σχολείου κατά της
ελεύθερης επιλογής του βιβλίου. Δώσατε µάχη κατά των πρότυ-
πων και πειραµατικών σχολείων. Καταργήσατε την αξιολόγηση
και τώρα µάχεστε να µη νοµοθετηθεί όταν την ίδια στιγµή η µε-
γάλη πλειοψηφία της κοινωνίας επιβάλλει δραστικές αλλαγές. 

Δεν αντιλαµβάνεστε ότι η κρίση δεν είναι µόνο οικονοµική αλλά
πρωτίστως κοινωνική. Η αλλαγή στην κοινωνία θα επέλθει από
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την εκπαίδευση, από τα νέα παιδιά. Δεν είναι εποχές για να λαϊ-
κίζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, παίζοντας παιχνίδια
στις πλάτες παιδιών και γονέων µε τις εισαγωγικές εξετάσεις στα
πανεπιστήµια, αδιαφορώντας επί της ουσίας για την επαγγελµα-
τική τους αποκατάσταση. Λαϊκίζατε και ως κυβέρνηση όταν µε
έντονα γράµµατα σηµειώνατε «Καµµία αξιολόγηση εκπαιδευτι-
κών. Πρώτα ο εκπαιδευτικός» µόνο και µόνο για να υφαρπάξετε
την ψήφο τους. Θα µπορούσα να συνεχίσω ώρα όµως νοµίζω ότι
δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία γιατί ο ελληνικός λαός βλέπει, ακούει
και κρίνει. 

Θέλω να συγχαρώ την Υπουργό µας, τη Νίκη Κεραµέως, και
τους συνεργάτες της για το έργο τους, για τον αγώνα που δίνουν
ενάντια στο συντηρητισµό, στη συντήρηση, η οποία έχει αυτή τη
φορά διαφορετικό ιδεολογικό πρόσηµο. Μέσα από πρακτικές δυ-
σκολίες, υγειονοµικούς κινδύνους, οικονοµικές και κοινωνικές
προκλήσεις προχωρήσαµε σε τολµηρές και πρωτοποριακές αλ-
λαγές πιστοί στο προεκλογικό µας πρόγραµµα, στις δεσµεύσεις
µας. Με αλλαγές που πραγµατοποιούνται από κάτω προς τα
πάνω ανταποκρινόµαστε στις σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας
και διορθώνουµε σφάλµατα και παθογένειες. Χτίζουµε εκείνο το
σχολείο το οποίο θα είναι απόλυτα εναρµονισµένο µε τις σηµε-
ρινές συνθήκες. Το σχολείο που θα είναι έτοιµο να αντιµετωπίσει
τις προκλήσεις που θα φέρει το αύριο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης έχει τον λόγο. Κι αµέσως µετά ο κ.

Περικλής Μαντάς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µπορούσε κανείς να ασκήσει κριτική και να σχολιάσει

πολλά από τα άρθρα του ούτως ή αλλιώς τεράστιου σε έκταση
σχεδίου νόµου που συζητάµε αυτές τις µέρες. Θα το κάνω στη
συνέχεια για ορισµένες διατάξεις του. Παρ’ όλα αυτά το µείζον
εν προκειµένω νοµίζω πως αφορά το ευρύτερο κοινωνικό και πο-
λιτικό πλαίσιο µέσα στο οποίο εντάσσεται το νοµοσχέδιο αλλά
και τον κεντρικό ιδεολογικό και αξιακό χαρακτήρα του. Ως προς
το γενικότερο πλαίσιο και τη συγκυρία το νοµοσχέδιο έρχεται εν
µέσω της πρωτοφανούς µείωσης του αριθµού εισακτέων στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Είναι µία εξέλιξη ηθεληµένη και προ-
διαγεγραµµένη από την ίδια την Κυβέρνηση βάσει και της νοµο-
θέτησης της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Είναι εξέλιξη η οποία
θα είναι κατά τη γνώµη µας επιζήµια για τις νέες και τους νέους
που επιθυµούν να σπουδάσουν αλλά και η οποία θα πλήξει τα
ίδια τα πανεπιστήµια, ιδιαίτερα κάποια περιφερειακά. Όπως φο-
βάµαι, αυτό θα συµβεί και για το πολύπαθο Πανεπιστήµιο Αι-
γαίου, επιτρέψτε µου την αναφορά.

Ως προς τον αξιακό πυρήνα και τις κεντρικές στοχεύσεις που
διατρέχουν στο σύνολο το νοµοσχέδιο είναι σαφές πως υπηρε-
τούν µε συνέπεια τη συντηρητική και νεοφιλελεύθερη ατζέντα
της Υπουργού και της Κυβέρνησης στο πεδίο της εκπαίδευσης.
Το νοµοσχέδιο βρίθει προβλέψεων που ρητά ή εµµέσως χαρα-
κτηρίζονται από πολλαπλασιασµό και διάχυση των ιεραρχικών
σχέσεων, ενίσχυση των εξουσιών των µονοπροσώπων οργάνων,
όξυνση των διαφοροποιήσεων και ανταγωνισµών µεταξύ των εκ-
παιδευτικών αλλά και των σχολείων, εξατοµίκευση της ευθύνης
και άλλα. Οι αρχές της συλλογικότητας, της συνέργειας, η µέρι-
µνα για τη µείωση των εκπαιδευτικών ανισοτήτων αλλά και της
επίδρασης των οικονοµικών και περιφερειακών ανισοτήτων στο
πεδίο της εκπαίδευσης, η ανάληψη της ευθύνης από την πλευρά
της Κυβέρνησης παροχής ισότιµης εκπαίδευσης σε όλους,
αρχές που εµείς αλλά και η πλειοψηφία της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας ενστερνιζόµαστε, απουσιάζουν εκκωφαντικά. 

Θα επιχειρήσω µερικά σχόλια στις επιµέρους διατάξεις: Το κε-
φάλαιο Α’ του δεύτερου µέρους του νοµοσχεδίου περιγράφει
την εισαγωγή µιας νέας πολύπλοκης δοµής, καταργώντας εντε-
λώς πρώιµα, πριν καν αποτιµηθούν πραγµατικά, τα ΠΕΚΕΣ που
εµείς ως κυβέρνηση είχαµε ιδρύσει. Στη θέση, λοιπόν, των Διε-
πιστηµονικών Περιφερειακών Κέντρων Εκπαιδευτικού Σχεδια-
σµού δηµιουργούνται οι νέες θέσεις των εποπτών ποιότητας
εκπαίδευσης και µια σειρά από απορρέοντα όργανα τα οποία

αναλαµβάνουν και την επίβλεψη των οκτακοσίων ανά τη χώρα
συµβούλων εκπαίδευσης, όπως µετονοµάζονται οι σχολικοί σύµ-
βουλοι. Οι αρµοδιότητες που δίνονται στους τελευταίους παρα-
πέµπουν στη λειτουργία των αλήστου µνήµης επιθεωρητών. Και
σε κάθε περίπτωση, το νέο πλαίσιο µετατοπίζει την εστίαση από
την παιδαγωγική στήριξη των εκπαιδευτικών στη µέτρηση και
αξιολόγηση της αποτελεσµατικότητάς τους.

Επιπροσθέτως, το µοντέλο αξιολόγησης που επιλέγεται είναι
ιεραρχικό αποκλειστικά από πάνω προς τα κάτω. Κατ’ αυτόν τον
τρόπο, οι εκπαιδευτικοί όχι µόνο θα υπόκεινται σε αυτήν καθαυ-
τήν τη σχεδόν εξοντωτική, επιτρέψτε µου να πω, αξιολόγηση που
σχεδιάζετε, αλλά θα είναι και στην κυριολεξία οι τελευταίοι τρο-
χοί της αµάξης, καθώς, όντες στη βάση της πυραµίδας, θα φορ-
τώνονται µε επιπλέον ελεγκτικές απαιτήσεις οι οποίες θα µετα-
κυλίονται από πάνω. Εάν λάβει δε υπ’ όψιν κανείς τις πρόσθετες
εξουσίες που δίνονται στους διευθυντές σχολείων και την κατάρ-
γηση του αµφίδροµου χαρακτήρα της αξιολόγησης, καθίστανται
σαφείς όχι µόνο οι διαφορές από το δικό µας συνεργατικό, µη
τιµωρητικό µοντέλο αξιολόγησης, αλλά και η αποδυνάµωση της
θέσης των εκπαιδευτικών που επιχειρεί αυτό το νοµοσχέδιο.

Αναφορικά µε τα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης και
Αειφορίας θα ήθελα να σταθώ όχι µόνο στην επαναφορά µιας
στενής και επιφανειακής αντιµετώπισης των περιβαλλοντικών θε-
µάτων που προωθείτε, αλλά στο γεγονός ότι η υπηρεσία εκπαι-
δευτικών σε αυτά για πρώτη φορά δεν λογίζεται ως διδακτική.
Αυτό δεν έχει µόνο υπηρεσιακές, αλλά και ευρύτερες επιπτώσεις
για τη στελέχωση και τη λειτουργία των κέντρων που έχει πυρο-
δοτήσει σχετικές αντιδράσεις εκπαιδευτικών ανά τη χώρα, όπως
αυτών που υπηρετούν για παράδειγµα στο Κέντρο Περιβαλλον-
τικής Εκπαίδευσης στην Οµηρούπολη στη Χίο, ένα εξαιρετικό και
πραγµατικά πρότυπο κέντρο.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην εκκλησιαστική εκ-
παίδευση. Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να τονίσω την αντίθεσή µας
στην ίδρυση των ΣΜΥΚ, δηλαδή των Σχολών Μαθητείας Υποψη-
φίων Κληρικών, καθώς θεωρούµε ότι τέτοιου τύπου δοµές δεν
εξασφαλίζουν το επίπεδο εκπαίδευσης που πρέπει να διαθέτουν
οι ιερείς της χώρας. Θεωρούµε ότι αυτός ο στόχος υπηρετείται
από την ένταξη των ανωτάτων εκκλησιαστικών ακαδηµιών στις
πανεπιστηµιακές θεολογικές σχολές. 

Τούτων λεχθέντων, θεωρώ πως το κλείσιµο δύο εκ των τεσσά-
ρων εκκλησιαστικών ακαδηµιών γίνεται απότοµα και βίαια. Απαι-
τείται προφανώς περισσότερος διάλογος και διάθεση αξιοποίη-
σης των θετικών στοιχείων που έχουν οι εκκλησιαστικές ακαδη-
µίες αναµφισβήτητα.

Πρόκειται, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για ένα νοµοσχέδιο που υπηρετεί πιστά µια σκληρή
νεοφιλελεύθερη πολιτική. Γι’ αυτό και, βεβαίως, δεν µπορεί να
γίνει αποδεκτό από εµάς σ’ αυτή την Αίθουσα και είµαι βέβαιος
ότι δεν θα γίνει αποδεκτό και στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Περικλής Μαντάς από τη Νέα Δηµο-
κρατία και µετά ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο µε δύο κεντρικούς άξονες, µε δύο βασι-
κούς στόχους: Την αναβάθµιση του σχολείου αλλά και την ενδυ-
νάµωση των εκπαιδευτικών.

Ας αναλογιστούµε όµως για µια στιγµή ποια είναι η βασική φι-
λοσοφία του νοµοσχεδίου και ποιες είναι οι αρχές του, τι προσ-
δοκούµε από την εφαρµογή του και ποιες ιδέες υπηρετούνται
µέσα από την ψήφισή του. Ελευθερία και αυτονοµία, αξιολόγηση
και βελτίωση. Αυτές είναι οι αρχές και οι αντιλήψεις που επιδιώ-
κουµε να εισάγουµε στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα. Και φυ-
σικά δυσκολεύοµαι να δεχθώ ότι υπάρχουν Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου, που είναι αντίθετοι, που επιλέγουν να
σταθούν απέναντι από τη βελτίωση, από την εξέλιξη και την αξιο-
κρατία, επιλέγοντας συνειδητά το τέλµα και την αναξιοκρατία.

Περισσότερη ελευθερία, λοιπόν, µέσα από περισσότερες επι-
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λογές βιβλίων, περισσότερες επιλογές συγγραµµάτων, µέσα από
τη δυνατότητα στους εκπαιδευτικούς να γίνουν καλύτεροι παι-
δαγωγοί, διαλέγοντας, επιλέγοντας και προσαρµόζοντας την ύλη
στους µαθητές που έχουν απέναντί τους. Αντί για τον µονόδροµο
του ενός µόνο συγγράµµατος, έχουµε επιλογές, µπορούµε να
συγκρίνουµε, έχουµε ποικιλία. Φροντίζουµε το υλικό να είναι δια-
θέσιµο σε ψηφιακή µορφή, µαζί µε επιπλέον, υποστηρικτικό πε-
ριεχόµενο, επίσης διαθέσιµο σε όλους, µε τη βοήθεια της
τεχνολογίας, έτσι ώστε δάσκαλοι και µαθητές να έχουν διευρυ-
µένη πρόσβαση και ένα πολύπλευρο και διαδραστικό, εκπαιδευ-
τικό και µαθησιακό πλαίσιο. Ο στόχος είναι προφανής: Να
έχουµε περιορισµό της αποστήθισης, να έχουµε αποτελεσµατι-
κότερη εκπαίδευση, να έχουµε επιλογές, ώστε να εντοπίσουµε
το καλύτερο, το αποτελεσµατικότερο και το πιο αποδοτικό και
να το προσαρµόσουµε στο πλαίσιο κάθε τάξης, κάθε σχολείου
σε κάθε πόλη.

Φέρνουµε επίσης περισσότερη αυτονοµία µέσα από την ενδυ-
νάµωση της σχολικής µονάδας, µέσα από την εµπιστοσύνη προς
τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι πλέον βλέπουν τον ρόλο τους να
αναβαθµίζεται σηµαντικά, γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αυτονοµία σηµαίνει: Σε εµπιστεύοµαι να οργανώσεις καλύτερα
το µάθηµά σου, σε εµπιστεύοµαι να επιλέξεις ελεύθερα τα βιβλία
που θέλεις, σε εµπιστεύοµαι να καθορίσεις εσύ τα τεστ και τις
δοκιµασίες, σε εµπιστεύοµαι να οργανώσεις οµίλους, να ορίσεις
οµάδες και εργασίες, σε εµπιστεύοµαι να βάλεις διαγώνισµα, αν
αυτό εξυπηρετεί τον σκοπό, γιατί τελικά η αξία βρίσκεται στην
κατάκτηση της γνώσης και των δεξιοτήτων, στην αποτελεσµατι-
κότητα της µόρφωσης και όχι στη στείρα αποστήθιση, ούτε φυ-
σικά στη µονοκόµµατη εφαρµογή ενός δύσκαµπτου και αυστη-
ρού, κεντρικά καθορισµένου περιοριστικού µοντέλου.

Μιλάµε ακόµα για ενίσχυση του ρόλου του διευθυντή αλλά και
για ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών, που πλέον αποκτούν χώρο
και θέσεις ευθύνης, γιατί πλέον θα έχουµε υποδιευθυντές, ενδο-
σχολικούς συντονιστές, θα έχουµε µέντορες για τα παιδιά µας.
Και όλοι αυτοί, µε νέες αρµοδιότητες και αξιοποίηση των ικανο-
τήτων τους γίνονται υπεύθυνοι για διοργάνωση παιδαγωγικών
συναντήσεων, εργάζονται για την καλύτερη αξιοποίηση των σχο-
λικών εγκαταστάσεων, διοργανώνουν εκδηλώσεις οι οποίες µε
τη σειρά τους φέρνουν στο σχολείο νέους πόρους και ανοίγουν
δρόµους στις σχολικές και εκπαιδευτικές κοινότητες.

Γιατί µε µια φράση το σχολείο και µόνο αυτό πρέπει να βρί-
σκεται στο επίκεντρο κάθε δράσης, κάθε ενέργειας και κάθε
πρωτοβουλίας. Εκεί άλλωστε πραγµατοποιείται µεταφορά της
γνώσης και όχι στα συµβούλια των επιτροπών ή στα γραφεία των
Υπουργών. 

Και όταν έρχεται η σχολική µονάδα στο επίκεντρο οφείλουµε
να έχουµε νέες δικλίδες ασφαλείας για τη λειτουργία της, ώστε
να διασφαλιστεί ότι θα γίνει ακόµη καλύτερη, χωρίς όµως να
τραυµατιστεί ο σχολικός και παιδαγωγικός της χαρακτήρας.
Αυτό ακριβώς κάνει η αξιολόγηση που εισάγεται, γιατί απαντά
στις αδυναµίες, στα λάθη και τις αστοχίες, όχι όµως µε σκοπό
την τιµωρία αλλά µε σκοπό τη διαρκή βελτίωση µέσα από την
επιµόρφωση και την αποκατάσταση των αδυναµιών. Γι’ αυτό άλ-
λωστε και η αξιολόγηση είναι περιγραφική, ενώ καλύπτει τόσο
τις διδακτικές επιδόσεις όσο και το παιδαγωγικό κλίµα αλλά και
την επαγγελµατική συνέπεια του αξιολογούµενου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω το εξής.
Είναι καιρός πια το ελληνικό σχολείο να γυρίσει σελίδα, να απο-
δεσµευθεί από το στενό περιοριστικό ρόλο που του επιφυλάσσει
ο κεντρικός σχεδιασµός και να αυτονοµηθεί, να βελτιωθεί, να
αναβαθµιστεί µε τρόπους που το ίδιο γνωρίζει και υιοθετεί καλύ-
τερα και πάντα τηρώντας τους κανόνες, µε εποπτεία, µε λογο-
δοσία, µε διαφάνεια και µε αξιοκρατία. 

Αυτό είναι το χρέος µας απέναντι στις επόµενες γενιές. Αυτό
είναι το χρέος µας απέναντι στα παιδιά µας και οφείλουµε όλοι
να σταθούµε αντάξιοι αυτής της εµπιστοσύνης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και αµέσως

µετά σειρά έχει ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. Αν δεν
είναι εδώ, θα πάµε στον επόµενο.

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσο-

τάκη και ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, δηλαδή µε
δυο λόγια business as usual. Δεν έχει φέρει ούτε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Παιδείας, δεν έχει έρθει ούτε µια τροπολογία
από το ίδιο Υπουργείο τα τελευταία δύο χρόνια, το οποίο να µην
προωθεί -είτε εξόφθαλµα και προκλητικά άλλες φορές είτε εντέ-
χνως και συγκεκαλυµµένα- ιδιωτικά επιχειρηµατικά συµφέροντα,
στη βάση των πελατειακών σχέσεων που έχει δηµιουργήσει όλα
αυτά τα χρόνια. 

Και για µια ακόµη φορά ξεπερνάτε το χειρότερο εαυτό σας
λειτουργώντας µε όρους οικονοµίας της αγοράς και µάλιστα στη
χείριστη έκφανσή της επί του τόσο ευαίσθητου χώρου της παι-
δείας. Εν µέσω πανδηµίας και µε τα σχολεία κλειστά επιλέγετε
προκλητικά και υποκριτικά, όπως χαρακτηρίζετε στον τίτλο του
νοµοσχεδίου, να αναβαθµίσετε το σχολείο και να ενδυναµώσετε
τους εκπαιδευτικούς. 

Και πώς το πράττετε; Υπονοµεύοντας την έννοια και το αξιακό
υπόβαθρο της δηµόσιας εκπαίδευσης, η οποία αποτελεί τον εγ-
γυητή της κοινωνικής κοινωνικότητας, µε όρους δικαιοσύνης, ει-
σάγοντας από την πίσω πόρτα τα ιδιωτικά συµφέροντα και τους
χορηγούς στον ιερό χώρο του σχολείου, προσπαθώντας να
απαλλαγείτε από τα περιττά κατ’ εσάς βάρη της χρηµατοδότη-
σης του συστήµατος της δηµόσιας παιδείας, δηµιουργώντας ένα
σχολείο δύο ταχυτήτων, στο οποίο οι πιο αδύναµοι µαθητές θα
έχουν έναν µοναδικό προορισµό, τον Καιάδα, αν δεν έχει η οικο-
γένειά τους την οικονοµική δυνατότητα να σπουδάσουν σε κά-
ποιο ιδιωτικό κολλέγιο. 

Δεν είναι άλλωστε τυχαίο το γεγονός ότι οι άνθρωποι της εκ-
παίδευσης έχουν ταχθεί εναντίον και αυτού του νοµοσχεδίου
σας, κυρία Υπουργέ. Ο Πρόεδρος της Διδασκαλικής Οµοσπον-
δίας κατήγγειλε την απουσία θεσµικού διαλόγου και τον τρόπο
λήψεως αποφάσεων από την ηγεσία του Υπουργείου, δίχως την
παραµικρή συνεννόηση µε τους ανθρώπους οι οποίοι γνωρίζουν
όσο κανείς άλλος τις πραγµατικές ανάγκες και τα προβλήµατα
του δηµόσιου σχολείου. 

Όπως χαρακτηριστικά ανέφερε, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο
µε το οποίο πολύ απλά εξοβελίζονται η δηµοκρατία και η αξιο-
κρατία, η συλλογικότητα, η συµµετοχή και η συνεργασία και το
οποίο έχει στόχο ένα σχολείο στο οποίο κυριαρχούν η γραφει-
οκρατία και ο συγκεντρωτισµός, µε έναν διευθυντή ο οποίος θα
εκτελεί καθήκοντα διευθύνοντος συµβούλου σε µεγάλο επιχει-
ρηµατικό όµιλο και διδάσκοντες οι οποίοι θα συνιστούν απλούς
αχθοφόρους της εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Η εν λόγω πρόβλεψη µάλιστα, της ενίσχυσης των αρµοδιοτή-
των του διευθυντή στις περιπτώσεις των ιδιωτικών σχολείων θα
υποβοηθήσει την εργοδοτική ασυδοσία, καθώς πλέον θα νοµι-
µοποιείται ο άκρατος παρεµβατισµός στο εκπαιδευτικό έργο,
αλλά και στην επιστηµονική ταυτότητα του εκπαιδευτικού. 

Ο εκπρόσωπος της Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λει-
τουργών Ελλάδος επέστησε την προσοχή, καθώς µε το νοµοσχέ-
διο αναστηλώνεται το κοµµατικό κράτος και επιβάλλονται όροι
αγοράς και διογκώνονται οι ανισότητες στην παιδεία, µε το
στόχο της Κυβέρνησης να είναι ξεκάθαρα η ενίσχυση των επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων. 

Ποιος, άραγε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερασπίστηκε
µε θέρµη το νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως; Ω, του θαύµατος, ήταν
ο νοµικός σύµβουλος του Συνδέσµου Ιδιωτικών Σχολείων, ο
οποίος µάλιστα, απένειµε και τα συγχαρητήρια στην Υπουργό.
Τέτοια απροκάλυπτη συµπόρευση επιχειρηµατικών συµφερόν-
των µε Υπουργό και µάλιστα Υπουργό Παιδείας οµολογώ ότι δύ-
σκολα µπορεί να συναντήσει κανείς.

Αυτή η νοµοθετική σας πρωτοβουλία έρχεται δε, ως συνέχεια
της εφαρµογής της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, η οποία άφησε
εκτός σχολών της προτίµησής τους µαθητές που είχαν συγκεν-
τρώσει ακόµη και περισσότερα από 20.000 µόρια. Είναι οι «άρι-
στοι άχρηστοι», όπως αυτά τα παιδιά αυτοαποκαλούνται τον
τελευταίο τον τελευταίο καιρό σε επιστολές που βλέπουν το φως
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της δηµοσιότητας και ενώ νωρίτερα, το Δεκέµβριο του 2020, είχε
προηγηθεί η εξοµοίωση των τίτλων των κολλεγίων µε πτυχία πα-
νεπιστηµιακών σχολών. 

Προφανώς και υπήρχε σχέδιο, όχι όµως µε γνώµονα την ανα-
βάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης, αλλά τη µετατροπή της σε
µία ελεύθερη στρεβλή αγορά, λειτουργούσα µε όρους επιχειρη-
µατικότητας και κέρδους. Πώς αλλιώς να ερµηνεύσει κανείς το
γεγονός ότι πλέον, κάποιος ο οποίος συγκεντρώνει δεκαεννέα
χιλιάδες µόρια δεν µπορεί να σπουδάσει, να γίνει αρχιτέκτονας,
να σπουδάσει σε µια αρχιτεκτονική σχολή, αλλά κάποιος που έχει
γράψει τρεις χιλιάδες µόρια µπορεί να πάει σε ένα ιδιωτικό κο-
λέγιο και να γίνει κάλλιστα αρχιτέκτονας, µετά τις δικές σας νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες; Τι είδους πρωτοφανής αριστεία είναι
αυτή;

Έχουν ειπωθεί πολλά άλλα παραδείγµατα, όπως κάποιος µε
δεκαεννέα χιλιάδες πεντακόσια µόρια να µην µπορεί να εισαχθεί
στη σχολή και κάποιος µε λιγότερα, µε δεκαοκτώ χιλιάδες να ει-
σάγεται στην ίδια σχολή. Τι αριστεία είναι αυτή; 

Επειδή η Υπουργός στις δηµόσιες τοποθετήσεις της συχνά
επικαλείται στοιχεία δεδοµένα και σήµερα κατέθεσε και στοιχεία
άλλων χωρών, θα ήθελα να µας ενηµερώσει, αν µπορεί, αν υπάρ-
χει άλλη κυβέρνηση, όχι στην Ευρώπη, αλλά σε ολόκληρο τον
κόσµο, η οποία να νοµοθέτησε την αύξηση του αριθµού των µα-
θητών ανά αίθουσα, εν µέσω της φονικής πανδηµίας, µε τους ει-
δικούς επιστήµονες να εκπέµπουν σήµα κινδύνου για τη µετα-
δοτικότητα της ασθένειας στα σχολεία. Να µας ενηµερώσει, αν
υπάρχει άλλη ξεδιάντροπη κυβέρνηση σε όλες τις ηπείρους, η
οποία προχώρησε σ’ αυτό το µέτρο κατά τη διάρκεια της πανδη-
µίας. 

Έρχεστε συνεπώς σήµερα και βάζετε το κερασάκι στην
τούρτα. Αφού διώξατε όσους µαθητές µπορούσατε από το δη-
µόσιο σχολείο, µε κατεύθυνση το ιδιωτικό, πλέον εξωθείτε και τις
ίδιες τις δηµόσιες δοµές να λειτουργούν µε ιδιωτικά κριτήρια. Ει-
λικρινά, αναρωτιέται κανείς, µε ποια δηµοκρατική λογική µπορεί
µια σχολική µονάδα να λειτουργεί αυτόνοµα και να συνδέει την
ύπαρξή της µε την εξεύρεση πόρων; Πώς είναι δυνατόν ένα σχο-
λείο να κρίνεται ότι δεν επιτελεί το έργο του επειδή δεν αποφέρει
κέρδη; 

Κυρία Υπουργέ, το δηµόσιο σχολείο είναι αυτό από το οποίο
αποφοίτησε η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων επιστηµό-
νων, οι οποίοι διαπρέπουν αυτήν τη στιγµή, τόσο στη χώρα µας
όσο και στο εξωτερικό. Είναι αυτό που, παρά τα επιµέρους προ-
βλήµατα, έχει επιτρέψει σε όλα ανεξαιρέτως τα παιδιά να απο-
λαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα στη µάθηση και στην κοινωνική
ανέλιξη βάσει των δυνατοτήτων του. Είναι το δηµόσιο σχολείο,
το οποίο έχει αποτελέσει διαχρονικά κυψέλη δηµοκρατίας και
ισότητας όλων των νέων, χωρίς περιορισµούς και χωρίς εξαιρέ-
σεις. 

Αυτό το σχολείο στοχοποιείτε, όπως στοχοποιήσατε το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα και λοιδορήσατε χυδαία τα ελληνικά
πανεπιστήµια, όπως στοχοποιήσατε τους νέους κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας και κερδίσατε σήµερα επάξια τον τίτλο που σας
έχουν απονείµει τα παιδιά ως η «δολοφόνος των ονείρων τους». 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπιστώνει κανείς µε θλίψη ότι

ο διάλογος για την αναβάθµιση του σχολείου δεν είναι ισορρο-
πηµένος σε αυτήν τη συζήτηση, γιατί η µόνη πρόταση που ακού-
στηκε αυτές τις µέρες στη Βουλή έρχεται από την Κυβέρνηση
και από τη Νέα Δηµοκρατία. Καµµία άλλη πρόταση δεν κατατέ-
θηκε για καµµία επιµέρους διάταξη του παρόντος νοµοσχεδίου.
Είναι ενδεικτικό πως ούτε µία από τις επτά τροπολογίες που κα-
τέθεσε o ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει σχέση µε το κύριο αντικείµενο του νο-
µοσχεδίου. 

Είναι επίσης εντυπωσιακό το γεγονός ότι αν και στα λόγια όλα
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εµφανίζονται να υποστηρίζουν

την αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου, κανένα τους δεν µπό-
ρεσε να καταθέσει τα δύο τελευταία χρόνια στη Βουλή το δικό
τους σχέδιο. Το µόνο που ακούσαµε µέχρι τώρα ήταν οι αναφο-
ρές γενικόλογες, επικρίσεις για άσχετα θέµατα από αυτά που
ρυθµίζει το Υπουργείο Παιδείας, ακόµα και προσωπικές επιθέ-
σεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ µάλιστα, έφτασε στο σηµείο να επιτεθεί προσω-
πικά στην αρµόδια Υπουργό, την κ. Κεραµέως, κατηγορώντας
την ότι κατέσφαξε χιλιάδες µαθητές η ίδια, βάζοντας το µαχαίρι
στο λαιµό αθώων παιδιών. 

Δεν ξέρω τελικά τι είναι χειρότερο, η γραφικότητα ενός Βου-
λευτή που προσπαθεί να αντιπολιτευθεί οτιδήποτε ή όταν ένας
πολιτικός πιάνει στο στόµα του τα παιδιά, για να χτυπήσει τον
αντίπαλό του. 

Υπάρχει, βέβαια, και µια τρίτη κατηγορία που ξαναθυµηθήκαµε
µετά από αρκετό καιρό, αυτή του τυχοδιώκτη λαϊκιστή, που αν-
τιµετωπίζει τους πολίτες σαν ιθαγενείς. Ακούσαµε συγκεκριµένα
τον πρώην Πρωθυπουργό να υπόσχεται ότι αν ξαναγίνει Πρωθυ-
πουργός του χρόνου, δηλαδή το 2022, τότε τη µεθεπόµενη χρο-
νιά, δηλαδή το 2023, θα φροντίσει να µπουν ως υπεράριθµοι στα
πανεπιστήµια όσοι δεν µπήκαν φέτος. Κάτι τέτοιο, όµως, συνιστά
-για να χρησιµοποιήσω και λόγια δικά του- «παιδαριώδη ελαφρό-
τητα που δεν έχει προηγούµενο». Σίγουρα, δεν έχει ούτε ακροα-
τήριο, γιατί αφενός κανένας µαθητής δεν πιστεύει ότι θα τον
περάσει ο ΣΥΡΙΖΑ και αφετέρου, επειδή κανένας ψηφοφόρος
δεν πιστεύει ότι ο κ. Τσίπρας του χρόνου τέτοιον καιρό θα είναι
Πρωθυπουργός. 

Κύριε Πρόεδρε, η κοινωνία ζητά πραγµατικές αλλαγές και όχι
άλλα ψέµατα. Επιζητά, όπως έδειξε και πρόσφατη δηµοσκόπηση,
την αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου, µε όρους αξιολόγησης,
αυτονοµίας και αριστείας. Όσο κι αν δεν αρέσουν στην Αντιπο-
λίτευση αυτές οι λέξεις, είναι ακριβώς ό,τι ζητούν οι πολίτες.
Σύµφωνα µάλιστα, µε την ίδια τη δηµοσκόπηση, επτά στους δέκα
κρίνουν θετικά την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών µονάδων και
περισσότεροι από τρεις στους τέσσερις θέλουν την αύξηση του
αριθµού των προτύπων και πειραµατικών σχολείων. Εξάλλου, η
µαζική συµµετοχή στις πρόσφατες εισαγωγικές εξετάσεις για τα
πρότυπα σχολεία έδειξε το πολύ µεγάλο ενδιαφέρον παιδιών και
γονιών για έναν θεσµό, που τόσο πολεµήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια ευκαιρία να διαπιστώσει ξανά
ο ελληνικός λαός ποιος είναι υπέρ της συντήρησης και ποια πο-
λιτική δύναµη δουλεύει για την πρόοδο. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα η θέσπιση µηχανισµού αξιολόγησης του εκπαιδευτικού
έργου. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µας είπε καν αν θέλει την αξιολόγηση. Δεν
µπορεί να συµβαδίσει µε τις πρακτικές των προοδευµένων
χωρών. Σε ολόκληρο τον κόσµο χρησιµοποιούν την αξιολόγηση
ως µηχανισµό ανατροφοδότησης της δηµόσιας εκπαίδευσης και
βελτίωσης της, όπου φυσικά κρίνεται αναγκαίο. 

Αντίθετα, όµως, από τον ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία, όπως άλ-
λωστε είχε δεσµευθεί και προεκλογικά, προτάσσει την αξιολό-
γηση παντού, όχι βέβαια, για να τιµωρήσει εκπαιδευτικούς ή
σχολεία, αλλά για να τα βελτιώσει, καλυτερεύοντας έτσι το αγα-
θό της εκπαίδευσης της οποίας η ποιότητα δεν πρέπει σε καµµία
περίπτωση να εξαρτάται από την οικονοµική άνεση του γονιού. 

Ο µόνος δρόµος για την ισότιµη πρόσβαση όλων στην ποιοτική
εκπαίδευση περνάει µέσα από την αναβάθµιση του δηµόσιου
σχολείου. Ως γονιός που τον Σεπτέµβριο θα έχω και τα τρία παι-
διά µου στο δηµόσιο σχολείο, θα ήθελα να δω την ελληνική PISA
να εφαρµόζεται άµεσα, όπως προβλέπει το άρθρο 104, µε µε-
τρήσεις αποτελεσµατικότητας του εκπαιδευτικού συστήµατος
για όλους τους µαθητές στο τέλος του δηµοτικού και του γυµνα-
σίου, δηλαδή ανωνυµοποιµένες µετρήσεις στο επίπεδο κάθε
σχολικής µονάδας της χώρας µας, έτσι ώστε κι εµείς οι γονείς
να γνωρίζουµε συγκριτικά ποια είναι η θέση των αντίστοιχων δη-
µοτικών και γυµνασίων, στα οποία στέλνουµε τα παιδιά µας. Γι’
αυτά τα σχολεία, φυσικά, πληρώνουµε φόρους, κάτι που επίσης
είναι αδιάφορο σε κάποια κόµµατα. 

Ένα άλλο στοιχείο του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση της αυ-
τονοµίας των σχολείων. Η Αντιπολίτευση, όπως είδαµε και µε τα
πρωτότυπα, θέλει την απόλυτη οµοιοµορφία και αυτή επιτυγχά-
νεται µόνο µε ασφυκτικό κεντρικό έλεγχο όλων των σχολικών µο-
νάδων. Κι εδώ η κ. Κεραµέως δέχεται πάλι τη µήνη του ΣΥΡΙΖΑ,
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γιατί κάνει πράγµατα που όχι µόνο είναι δηµοκρατικά, αλλά υπα-
γορεύονται και από την κοινή λογική. Αποκεντρώνει τη λήψη εκ-
παιδευτικών, οικονοµικών και διοικητικών αποφάσεων. Αλλάζει
το σχολείο µε την απελευθέρωση της δηµιουργικής πρωτοβου-
λίας των εκπαιδευτικών και των στελεχών του, που βρίσκονται
κοντά στους µαθητές, εκείνων δηλαδή που γνωρίζουν από πρώτο
χέρι τις ανάγκες τους. 

Χαρακτηριστική εφαρµογή της αρχής της αυτονοµίας είναι το
άρθρο 98 που επιτρέπει την αξιοποίηση σχολικών κτιρίων και εγ-
καταστάσεων µε απλή απόφαση του οικείου σχολικού συµβου-
λίου. Είναι µια πρακτική λύση, για την οποία χαίροµαι ιδιαίτερα
που υιοθετείται, καθώς την είχα θέσει και πρόσφατα στην κ. Κε-
ραµέως µε κοινοβουλευτική αναφορά µου σχετικά µε την αξιο-
ποίηση των σχολικών γυµναστηρίων από αθλητικούς συλλόγους.
Είναι σηµαντικό ότι τυχόν έσοδα από τέτοιες δραστηριότητες θα
αποδίδονται στις ίδιες τις σχολικές µονάδες, αποτελώντας γι’
αυτές έναν επιπλέον πόρο. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω δυο λόγια για την υπουργική τρο-
πολογία, σχετικά µε την επέκταση του οικονοµικού κινήτρου για
την ειδικότητα της αναισθησιολογίας και στους γιατρούς των πα-
νεπιστηµιακών κλινικών και νοσοκοµείων. Πρόκειται για ορθό-
τατη τροποποίηση της διάταξης, την οποία ψηφίσαµε πρόσφατα
για τους αναισθησιολόγους του ΕΣΥ. Ως γιατρός, θεωρώ πως
πρόκειται για ένα σηµαντικό οικονοµικό κίνητρο το οποίο θα λει-
τουργούσε εξίσου θετικά και για άλλες κρίσιµες ειδικότητες και
εξειδικεύσεις. Στόχος, φυσικά, θα είναι η ευκολότερη κάλυψη
κενών θέσεων ειδικευµένων και ειδικευόµενων όπου σήµερα ση-
µειώνονται ελλείψεις. 

Από τη στιγµή, όµως, που αυτή η διάταξη περιλαµβάνει και
τους ήδη υπηρετούντες, θεωρώ σκόπιµη την επέκτασή της και
στους εξειδικευµένους και ειδικευόµενους εντατικολόγους. Είναι
οι γιατροί, που έκαναν τη µεγάλη προσπάθεια τον καιρό της παν-
δηµίας και αυτή µε µεγάλες ελλείψεις σε στελεχιακό δυναµικό
και που θα ήταν καλό αυτή η υπερπροσπάθεια που κατέβαλαν
να αναγνωριστεί και έµπρακτα, ενώ ταυτόχρονα θα δοθεί κίνητρο
για εξειδίκευση και σε άλλους γιατρούς, ώστε αυτός ο ευαίσθη-
τος τοµέας της εντατικολογίας να µην αποκτήσει ποτέ ξανά προ-
βλήµατα επιστηµονικού προσωπικού και ελλείψεις στο µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Αντιπρόεδρος κ. Δηµήτριος Βίτσας.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Η Ελλάδα τρώει τα παιδιά της».  Το έχουµε διαβάσει, το

έχουµε ακούσει. Εγώ δεν το υιοθετώ. Δεν είναι η Ελλάδα, που
τρώει τα παιδιά της. Είναι οι πολιτικές, που τρώνε τα παιδιά της
Ελλάδας και την ίδια την Ελλάδα. Οι πολιτικές αυτές οφείλονται,
κατά κύριο λόγο, στη συντηρητική παράταξη, η οποία διαµόρ-
φωσε µια χώρα µε καχεκτική οικονοµία, στηριγµένη πια σχεδόν
αποκλειστικά στον τουρισµό και ορισµένες υπηρεσίες. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο συνεισφέρει ο τοµέας της παιδείας σε
αυτή την κατεύθυνση. Αυτό είναι το µοντέλο που έχετε στο µυα-
λό σας για την Ελλάδα και τους νέους. Βεβαίως, η συστηµατικό-
τητα µε την οποία κατεδαφίζετε το µέλλον των νέων και τους κα-
ταδικάζετε στην επισφάλεια έλκει τις πολιτικές τις ερµηνείες
πάνω στις οποίες συγκρουόµαστε. 

Όµως, επιδεικνύετε µια άγρια χαρά, όταν το κάνετε και αυτό
το πράγµα δεν είναι εύκολα εξηγήσιµο µε πολιτικούς όρους. Ιδι-
αίτερα εσείς, κυρία Υπουργέ. Μήπως προσπαθείτε να αποκτή-
σετε το προσωνύµιο της Υπουργού που οι νέοι αγαπούν να
µισούν; Μήπως θέλετε το όνοµά σας να γίνει µέρος συνθήµατος
των νέων στους δρόµους και στους τοίχους; 

Όχι απλώς δεν το υιοθετώ, αλλά από το Βήµα θέλω να προκα-
λέσω να µην γίνει, διότι απλούστατα έτσι το όνοµά σας θα µπει
στη χορεία όλων εκείνων των Υπουργών Παιδείας από τη συντη-
ρητική παράταξη, που κανένας πια δεν θυµάται. Ο µόνος Υπουρ-
γός Παιδείας, που θυµόµαστε ως τώρα, από τη συντηρητική
παράταξη ήταν ο Ράλλης, ο οποίος καθιέρωσε τη δηµοτική
γλώσσα, αυτό που η Αριστερά έλεγε στην Ελλάδα ογδόντα χρό-

νια. Μόνο αυτός. Ρωτήστε έξω, θυµάται κανένας ποιοι άλλοι ήταν
Υπουργοί Παιδείας; 

Δεύτερον, σταµατήστε να χρησιµοποιείτε τον ευφηµισµό, δη-
λαδή τη διαστρέβλωση των εννοιών, µε τρόπο τόσο γκροτέσκο
και χυδαίο, ώστε να χάνουν το νόηµά τους. Κοιτάχτε ορισµένες
από τις πολιτικές σας. Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έχει δηµιουργήσει ένα εργασιακό περιβάλλον ακραίας επι-
σφάλειας κυρίως για τους νέους εργαζόµενους κι αυτό το
βαφτίζει µεταρρύθµιση, ευελιξία, παροχή νέων δυνατοτήτων!

Καταθέτετε, µέσα στη µαύρη νύχτα, νοµοσχέδια, που θα δώ-
σουν συντάξεις κυρίως των µελλοντικών γενεών στην ιδιωτική
κερδοσκοπία και µιλάτε για νέο ασφαλιστικό σύστηµα. Έχετε
φορτώσει τη νεολαία µε όλη την ευθύνη για τη δική σας κατα-
στροφική διαχείριση της πανδηµίας πότε κατηγορώντας τη νεο-
λαία ότι µεταδίδει τον ιό στις πλατείες, πότε ότι δεν εµβολιάζεται
και µας χαλάει το τείχος ανοσίας, αν και πραγµατικά τους δίνετε
και ένα χαρτζιλίκι ντροπής. Με αυτή την ευκαιρία, θα πρέπει κάθε
Βουλευτής που ανεβαίνει σε αυτό το Βήµα να καλεί όλους τους
πολίτες της χώρας να εµβολιαστούν, να ξεπεράσουν τον φόβο,
να ξεπεράσουν την ανησυχία, να ξεπεράσουν την αµφιβολία.
Επειδή εµάς που λογιζόµαστε ως πολιτικοί -τροµάρα µας!- δεν
µας πιστεύουν, καλό είναι να βγει µπροστά το επιστηµονικό δυ-
ναµικό. 

Πουθενά όµως δεν φαίνεται τόσο η απαξία για τη νεολαία όσο
στις πολιτικές σας για την παιδεία. Εξυµνείτε την αριστεία, την
ώρα που καταδικάζετε χιλιάδες νέους να µην σπουδάσουν, αν οι
οικογένειές τους δεν διαθέτουν τα χρήµατα να τους στείλουν σε
κάποιο υποβαθµισµένο ιδιωτικό κολέγιο, που ανήκει σε κάποιον
από τους κοµµατικούς σας πελάτες. Συγχρόνως, τροφοδοτείτε
την έξοδο νέων Ελλήνων φοιτητών και επιστηµόνων στο εξωτε-
ρικό παρά τα µεγάλα λόγια περί επιστροφής τους. Γεµίζουν σας
πληροφορώ -αν και πιστεύω ότι το ξέρετε- οι ιατρικές σχολές
του εξωτερικού µε Έλληνες φοιτητές, όχι µακριά. Δείτε πόσοι
Έλληνες φοιτητές από την ιατρική της Σόφιας επέστρεψαν το
προηγούµενο Σαββατοκύριακο µε τα αεροπλάνα των εταιρειών
και θα πάρετε το µέτρο.

Πιπιλίζετε το µυαλό µας τόσες µέρες µε δύο πράγµατα. Το
ένα ότι στα ελληνικά πανεπιστήµια µπαίνουν εκατό και βγαίνουν
εξήντα. Ο Αλέξης Τσίπρας σας απέδειξε µε στοιχεία ότι ψεύδε-
στε. Αλλά ας θεωρήσουµε προς στιγµήν ότι έχετε δίκιο. Αντί λοι-
πόν, να µας πείτε, πώς θα κάνετε το εξήντα-εξηνταπέντε, το
εβδοµήντα-εβδοµήντα πέντε είτε µε φοιτητικά δάνεια µε εγ-
γύηση του κράτους, είτε µε ένα στεγαστικό πρόγραµµα, είτε µε
κίνητρα για τους φοιτητές και τους νέους επιστήµονες, τι κάνετε;
Κάνετε µια αριθµητική αλχηµεία. Κάνετε το εκατό, ογδόντα. Και
έτσι θα πάτε στο εξωτερικό και θα είσαστε υπερήφανοι στους
συναδέλφους σας τους ευρωπαίους γιατί βελτιώσατε τον λόγο
από έξι προς δέκα σε επτάµισι προς δέκα. Όχι αυξάνοντας τον
αριθµητή, αλλά µειώνοντας τον παρονοµαστή. 

Ξέρετε θέλω να σας τρολάρω λίγο γι’ αυτή την έξυπνη ιδέα. Ο
Μάρκ Ζούκεµπεργκ µπήκε στο Χάρβαρντ, αποχώρησε από το
Χάρβαρντ, δεν βγήκε από το πανεπιστήµιο. Ο Στηβ Τζοµπς και ο
Μπιλ Γκέιτς εισήχθησαν, αλλά ποτέ δεν αποφοίτησαν. Πού θα
τους βάζατε εσείς τώρα αυτούς; Στο σαράντα ή στο εξήντα; Θα
τους έστελναν σε κανένα ΙΕΚ. 

Δεύτερον, αλίµονο, κάνουµε πολιτική µε δηµοσκοπήσεις; Δεν
γνωρίζετε ότι κι εγώ κι εσείς, αν φτιάξετε συγκεκριµένες ερωτή-
σεις, θα πάρετε συγκεκριµένες απαντήσεις; Δηλαδή εάν έβγαινα
εγώ σε µια δηµοσκόπηση και έλεγα: πόσοι θέλετε να περάσουν
τα παιδιά σας στο πανεπιστήµιο; Στο 100% θα λάµβανα απάν-
τηση. Συγχρόνως θα έλεγα ότι αυτό σηµαίνει ελεύθερη πρό-
σβαση στα πανεπιστήµια; Εσείς θα το δεχόσασταν; Αλλά σας
λέω την συλλογιστική.

Αναβάθµιση του σχολείου. Υποβαθµίζετε το δηµόσιο σχολείο
που είναι κεντρικό στοιχείο του δόγµατός σας. Δυσκολεύοµαι
ακόµα και να ονοµάσω τον δικό σας ακραίο νεοφιλελευθερισµό
ως ιδεολογία. Εµένα µου θυµίζει θρησκευτική σέχτα. 

Υπάρχει και ένα τρίτο επιχείρηµα. Υψηλή ανεργία 16,5% και
συγχρόνως έλλειψη ειδικευµένων στην αγορά. Έτσι δεν λέµε
όλοι; Είναι αλήθεια; Αλήθεια είναι. Υπάρχει λύση. Όλως περιέρ-
γως, µας έχει έρθει από την Αµερική. Το ίδιο συζητούσαν στην
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Αµερική και είπε ο Μπάιντεν να τους δώσουµε µεγαλύτερες ευ-
καιρίες και καλύτερους µισθούς. Αυτό θα δηµιουργήσει κίνητρο
για να πάνε στην κατάρτιση και αυτό θα δηµιουργήσει κίνητρο
για να πάνε να δουλέψουν σε καλύτερες επιχειρήσεις.

Έχετε ένα πρόβληµα, δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει. Στις
στρατιωτικές σχολές ο συντελεστής είναι 1,2, όσο είναι και στην
ιατρική σχολή. Δεν ξέρετε ότι αυτοί που θα περάσουν, µετά θα
περάσουν και από µια σειρά σωµατικής εξέτασης και κάποιοι θα
κοπούν; Έχουµε το εξής ζήτηµα: Υπάρχει πιθανότητα στις στρα-
τιωτικές σχολές οι εισακτέοι να είναι λιγότεροι. Δεύτερον, δεν
ξέρετε ότι περίπου το 7% µε 10% από όσους εισάγονται στις
στρατιωτικές σχολές µετά από δυο, τρεις µήνες επειδή δεν τους
ταιριάζει αυτή η ζωή παραιτούνται; Και εµείς είχαµε θεσπίσει τον
θεσµό των επιλαχόντων. Θα βρείτε και επιλαχόντες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του Δ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής)

Ξέρετε τι υποθηκεύετε; Υποθηκεύετε ότι εάν συνεχίσουµε και
του χρόνου και του παραχρόνου και του παραχρόνου αυτή τη
διαδικασία, θα έχουµε µείωση των αξιωµατικών, που βγαίνουν
από τις τρεις στρατιωτικές σχολές και αναστροφή σιγά-σιγά µε
τα χρόνια της πυραµίδας, δηλαδή να έχουµε κάποιους σε ανώ-
τερο βαθµό και πολύ λίγους σε κατώτερο. Πώς απαντάτε µέχρι
τώρα; Ελπίζετε ότι θα µπούνε αρκετοί µε αυτόν τον κόφτη και ότι
θα βρείτε λύση µετά. Αλλά έτσι θα γίνεται στο εξής η εκπαίδευση
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, µε το «θα δούµε»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κοι-
τάξτε να δείτε τα πράγµατα -και κλείνω- είναι σχετικά απλά και
τα γνωρίζετε. Ο Διαφωτισµός και η πρώτη βιοµηχανική επανά-
σταση µετέτρεψαν την παιδεία από ιδιωτικό αγαθό σε δηµόσιο
αγαθό, γιατί χρειάζονταν περισσότεροι στη βιοµηχανία. Αυτός
ήταν ο βασικός λόγος. Ο νεοφιλελευθερισµός έκανε την εκπαί-
δευση, τη µόρφωση πάλι εµπορικό προϊόν. Όµως σε µια κοινωνία
που η αξία της γνώσης είναι και µέγιστο, πέρα από µορφωτικό
και οικονοµικό, αγαθό, όλοι ακολουθούν τώρα την αντίθετη κα-
τεύθυνση. Εσείς έχετε µείνει µερικά χρόνια πίσω. Ελπίζουµε και
θέλουµε και αγωνιζόµαστε, ο ελληνικός λαός να µην σας αφήσει
να µας πάτε τόσο πίσω.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Βασίλης Διγαλάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια ο
κ. Θανάσης Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Διγαλάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συµπλήρωση δύο ετών

από την εκλογική νίκη της Νέας Δηµοκρατίας, δύο ετών διακυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη έχουµε κατορθώσει να υλο-
ποιήσουµε έγκαιρα το µεγαλύτερο µέρος του προγράµµατός
µας και είµαστε πιστοί στις δεσµεύσεις µας απέναντι στον ελλη-
νικό λαό. Και µάλιστα όλο αυτό το έργο επιτεύχθηκε µέσα σε µια
µακρά και ιδιάζουσα περίοδο της πανδηµίας, όπου υπήρξαν ιδι-
αίτερες απαιτήσεις στις οποίες και ανταποκριθήκαµε άµεσα και
µε το βέλτιστο τρόπο. 

Το Υπουργείο Παιδείας έχει να επιδείξει σηµαντικό νοµοθετικό
έργο όλους αυτούς τους είκοσι τέσσερις µήνες -καθώς αυτό
είναι το έκτο κατά σειρά νοµοσχέδιο- µια σειρά από νοµοθετή-
µατα, τα οποία καλύπτουν όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης,
καθώς και την τεχνική και επαγγελµατική κατάρτιση.

Αλλά πριν έρθω στο παρόν νοµοσχέδιο, κι επειδή άκουσα τον
προηγούµενο οµιλητή να σχολιάζει το πώς θα θυµούνται οι επό-
µενοι τους προηγούµενους Υπουργούς Παιδείας, κ. Βίτσα, να
σας πω ότι οι εισαχθέντες σε σχολές τµηµάτων που δηµιουργή-
θηκαν επί υπουργίας του κ. Γαβρόγλου και πήγαν και βρήκαν
τµήµατα χωρίς µέλη ΔΕΠ, χωρίς εγκαταστάσεις θα το θυµούνται
για πάρα πολύ καιρό. 

Επίσης δεν κατάλαβα ποιο ήταν το σχέδιο σας, όταν δώσατε
το παράδειγµα του Ζούκερµπεργκ, του Μπιλ Γκέιτς. Το σχέδιό
σας ήταν να µπαίνουν στα πανεπιστήµια µε το ένα, και το δύο,
και το τρία για να µη χάσουµε στην Ελλάδα µελλοντικούς Ζού-

κερµπεργκ και Μπιλ Γκέιτς; 
Το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει σηµαντικές αλλαγές πυ-

ρήνας των οποίων είναι η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και των
στελεχών εκπαίδευσης, η οποία είναι ορθώς υποχρεωτική. Η
αξιολόγηση των στελεχών εκπαίδευσης περιλαµβάνει τρία γενικά
κριτήρια: γνώση του εκπαιδευτικού συστήµατος και του αντικει-
µένου της θέσης του στελέχους εκπαίδευσης, άσκηση διοικητι-
κού, οργανωτικού και εκπαιδευτικού έργου και υπηρεσιακή συ-
νέπεια και επάρκεια. Αποτελεί µια σύγχρονη προσέγγιση, καθώς
επιτρέπει τόσο την top down όσο και την bottom up αξιολόγηση,
αξιολογώντας το στέλεχος εκπαίδευσης τόσο οι προϊστάµενοι
όσο και οι υφιστάµενοι του. 

Σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού, πρόκειται
για µια περιγραφική αξιολόγηση σε µια τετραβάθµια κλίµακα και
η φιλοσοφία είναι πως, αν το αποτέλεσµα της αξιολόγησης είναι
θετικό, τότε αποτελεί µοριοδοτούµενο κριτήριο για επιλογή σε
θέση ευθύνης, ενώ σε αντίθετη περίπτωση, ο εκπαιδευτικός συµ-
µετέχει σε υποχρεωτική επιµόρφωση. Πραγµατικά θλίβοµαι -
επειδή το ακούω διαρκώς- όταν ακούω τους συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να αποκαλούν την επιµόρφωση τι-
µωρία. Είναι πραγµατικά λυπηρό. 

Το νοµοσχέδιο επίσης επιχειρεί έναν εξορθολογισµό, µια
σαφώς πιο άρτια και ισόρροπη διάρθρωση στις δοµές και στον
τρόπο επιλογής των στελεχών εκπαίδευσης. Ιδρύεται µια νέα
δοµή εκπαίδευσης µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρακτήρα, οι επό-
πτες ποιότητας εκπαίδευσης, τόσο σε επίπεδο περιφερειακής δι-
εύθυνσης εκπαίδευσης όσο και σε επίπεδο διεύθυνσης εκπαί-
δευσης. Οι εν λόγω επόπτες µεριµνούν για την προώθηση και
εφαρµογή της εκπαιδευτικής πολιτικής στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και µεταξύ άλλων, οργανώνουν και
υλοποιούν επιµορφωτικά προγράµµατα, σεµινάρια και εκπαιδευ-
τικές δράσεις για εκπαιδευτικούς. 

Επειδή η νοµοθέτηση πρέπει να είναι ρεαλιστική και να έχει
αποτελεσµατική εφαρµογή, γι’ αυτόν τον λόγο αυξάνονται οι
σύµβουλοι εκπαίδευσης, από πεντακόσιους σαράντα, σε επίπεδο
περιφέρειας και σε οκτακόσιους στις διευθύνσεις εκπαίδευσης,
έτσι ώστε να είναι πιο κοντά στις σχολικές µονάδες. 

Ενισχύονται τα κέντρα διεπιστηµονικής αξιολόγησης, συµβου-
λευτικής και υποστήριξης τα πρώην ΚΕΣΥ, στα οποία συστήνον-
ται χίλιες εκατό οργανικές θέσεις, πεντακόσιες πενήντα για
ψυχολόγους και πεντακόσιες πενήντα για κοινωνικούς λειτουρ-
γούς. 

Στο σηµείο αυτό όµως, θα ήθελα να τονίσω και τον εξορθολο-
γισµό ως προς τον τρόπο επιλογής των στελεχών εκπαίδευσης.
Τα κριτήρια επιλογής πλέον, περιλαµβάνουν και την αξιολόγηση.
Πολύ σηµαντική παρέµβαση είναι το γεγονός ότι στο κριτήριο
της προσωπικότητας η διαδικασία της συνέντευξης περιγράφε-
ται αναλυτικά, ώστε να διασφαλιστεί η αντικειµενικότητα. 

Σηµαντικές αλλαγές έχουµε επί τω βελτίω στη συγκρότηση
των συµβουλίων επιλογής, καθώς πλέον δεν µετέχουν οι αιρετοί
εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών, όπως άλλωστε ισχύει σε όλο το
υπόλοιπο δηµόσιο, και είναι ενισχυµένη η παρουσία µελών ΔΕΠ. 

Έτερος πυλώνας του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση της αυτο-
νοµίας των σχολικών µονάδων µε τη δυνατότητα επιλογής διδα-
κτικού βιβλίου από τον ίδιο τον εκπαιδευτικό, τη δυνατότητα
συγκρότησης και λειτουργίας εκπαιδευτικών οµίλων, την εισα-
γωγή των ρόλων των ενδοσχολικών συντονιστών και του µέντορα
για την καθοδήγηση και υποστήριξη της ένταξης στη σχολική µο-
νάδα νεοδιοριζόµενων εκπαιδευτικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται ξεκάθαρα για ένα νο-
µοσχέδιο µε θετικό πρόσηµο, µε πολλαπλά οφέλη για την εκπαι-
δευτική κοινότητα. Καλώ τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης να
µην κλείσουν τα µάτια και τα αυτιά τους στις σύγχρονες ανάγκες
της κοινωνίας και προπαντός, να ταχθούν υπέρ της αναβάθµισης
της ποιότητας εκπαίδευσης των παιδιών µας. 

Κυρία Υπουργέ, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να προτείνω κά-
ποιες νοµοτεχνικές αλλαγές, που αφορούν την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Στο άρθρο 179 θα ήθελα να σηµειώσω ότι το 70% της
έρευνας στην Ελλάδα διενεργείται στα πανεπιστήµια και τα ερευ-
νητικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα έχουν συνεισφέρει διαχρονικά
σε αυτό. Δυστυχώς, οι συνεχείς αλλαγές του θεσµικού πλαισίου
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στην τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν έχουν επιτρέψει την ολοκλή-
ρωση της αξιολόγησης των ινστιτούτων, όχι µε δική τους ευθύνη,
καθώς τα ίδια συχνά έχουν προχωρήσει σε εσωτερικές αξιολο-
γήσεις. 

Η προθεσµία του άρθρου 179 µε παράταση της θητείας των
διοικήσεων έως το τέλος Οκτωβρίου είναι πιεστική. Θα πρέπει
να δοθεί λίγο µεγαλύτερη παράταση, τουλάχιστον έως το τέλος
του έτους, έτσι ώστε να προχωρήσουν οι αξιολογήσεις πριν από
την επιλογή των νέων διοικήσεων και αυτή να γίνει οµαλά και µε
αξιοκρατική βάση. 

Στο άρθρο 185 δεν απαιτείται πλέον σύµφωνη γνώµη της συγ-
κλήτου του ΑΕΙ για µετονοµασία ή µεταβολή έδρας σχολής ή
τµήµατος ΑΕΙ ή γνωστικού αντικειµένου, αλλά απλή γνώµη. Η πο-
λιτεία σαφώς, έχει τη συνολική εικόνα και τον τελευταίο λόγο για
τη διαµόρφωση του χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Ως εκ
τούτου, είναι εύλογο να αποφασίζει για οικονοµικούς ή άλλους
λόγους αλλαγές, όπως η µεταβολή έδρας σχολής ή τµήµατος
ΑΕΙ, ακόµα και χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του ΑΕΙ. Όµως η µετο-
νοµασία σχολής και η µεταβολή γνωστικού αντικειµένου είναι
αποφάσεις µε σηµαντική ακαδηµαϊκή διάσταση, που δεν µπο-
ρούν να ληφθούν, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του πανεπιστηµίου.
Θεωρώ ότι για αυτές θα πρέπει να παραµείνει η σύµφωνη γνώµη
του καθ’ ύλην αρµόδιου οργάνου, που είναι η σύγκλητος, και να
διαχωριστούν από τις προηγούµενες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την τοποθέτησή µου
επιτρέψτε µου να κάνω µια σύντοµη αναφορά στο θέµα των εµ-
βολιασµών. Η πανδηµία εξακολουθεί να αποτελεί έναν διαρκή
αγώνα, µια διαρκή προσπάθεια που δεν χωρά εφησυχασµούς.
Όπως επίσης δεν χωρά άλλο παραπληροφόρηση και διάσπαρτες
αντιεπιστηµονικές απόψεις, που διαχέονται και επηρεάζουν την
κοινή γνώµη. Δεν αντέχουν άλλο οι µαθητές µας να είναι µακριά
από το σχολείο και οι φοιτητές µας να είναι µακριά από το πανε-
πιστήµιο. 

Έχουµε ένα µεγάλο όπλο, το εµβόλιο, ένα όπλο που µας
έδωσε η επιστήµη, και πρέπει να το χρησιµοποιήσουµε στον µέ-
γιστο βαθµό. Έχουµε ήδη πάνω από δέκα εκατοµµύρια εµβολια-
σµούς και πέντε εκατοµµύρια συµπολίτες πλήρως εµβολιασ-
µένους γι’ αυτό πρέπει όλοι εµείς οι Βουλευτές µε το κλείσιµο
της Βουλής να επιστρέψουµε στις περιφέρειές µας, να συµµε-
τέχουµε ενεργά στον στόχο αυτόν, προτάσσοντας το εθνικό συµ-
φέρον και το συλλογικό καλό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά ο
κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ. Δαβάκης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ ο κόσµος αλλάζει µε ταχύ-
τητα φωτός µε αφορµή και την πανδηµία, ενώ το βλέµµα πλέον
στρέφεται στην ενίσχυση του κοινωνικού κράτους, στην προ-
άσπιση και αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας και της δηµόσιας
υγείας εσείς γυρίζετε συνειδητά την πλάτη σε αυτές τις αλλαγές,
στις εξελίξεις, στα νέα δεδοµένα, γυρίζετε την πλάτη στο µέλλον.
Βαφτίζετε το κρέας ψάρι, την αναλγησία αναγκαιότητα, τον απο-
κλεισµό δικαιοσύνη, την επιστροφή σε αποτυχηµένα µοντέλα του
παρελθόντος πρόοδο. Βεβαίως, η αδικία, τα deals, οι εξυπηρε-
τήσεις, η ευνοιοκρατία είναι προφανή σε κάθε σας νοµοθέτηµα,
πάντα πιστοί στην τακτική της κακής και της fast track νοµοθέτη-
σης κάθε φορά, βεβαίως, µε µια διαφορετική δικαιολογία. 

Φέρνετε λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο σε µία νεκρή περίοδο για την
εκπαιδευτική κοινότητα για να µην έχετε βεβαίως αντιδράσεις.
Για ακόµη µια φορά, δεν κάνατε διάλογο και αυτό γιατί είστε µα-
κριά από την κοινωνία. Δεν βλέπετε και δεν την κατανοείτε και
θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν την ξέρετε ούτε αυτή ούτε τις
ανάγκες της. 

Είναι άκρως προκλητικό να ευαγγελίζεστε την αποδοχή, που
έχει αυτό το νοµοσχέδιό σας στις δηµοσκοπήσεις. Διότι θέλω να
θυµίσω στην κυρία Υπουργό ότι και η ελάχιστη βάση είχε µεγάλη

αποδοχή στις δηµοσκοπήσεις, αλλά είδαµε τα αποτελέσµατά
της. Είκοσι χιλιάδες µαθητές εκτός πανεπιστηµίων και παιδιά, τα
οποία πράγµατι κατάφεραν να πιάσουν τον στόχο τους ή να αρι-
στεύσουν να µένουν εκτός των επιλογών που έκαναν. 

Εδώ και δύο βδοµάδες κάθε µέρα λαµβάνετε επιστολές µαθη-
τών και γονέων γεµάτες οργή και αγωνία. Σας διάβασε ο Πρό-
εδρός µας σήµερα την επιστολή της Ελένης, της µαθήτριας από
το Αγρίνιο και δεν θέλω να πω περισσότερα. Θέλω όµως να
σταθώ σε ένα σηµείο της επιστολής της Ελένης και θέλω να το
πω, γιατί ειλικρινά ήταν κάτι το οποίο ακόµη και µένα µε ταρα-
κούνησε. 

Λέει, λοιπόν: «Κυρία Υπουργέ, έχετε ακούσει τη λέξη «όνει-
ρο»;». Και απαντά: «Ήταν το όνειρό µου και αυτό το όνειρό µου,
εσείς το στερείτε.».

Έχω στα χέρια µου και µια άλλη επιστολή από έναν πατέρα
που είναι από τον τόπο µου, το Αγρίνιο. Είναι µια φορτισµένη επι-
στολή. Η κόρη του ήθελε να περάσει στο Τµήµα Γραφιστικής του
ΠΑΔΑ. Θέλω να σας θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η περσινή
βάση του Τµήµατος Γραφιστικής του ΠΑΔΑ ήταν οκτώ χιλιάδες
τριακόσια τριανταπέντε µόρια και η κόρη αυτού του πατέρα συγ-
κέντρωσε δεκαπέντε χιλιάδες επτακόσια τρία µόρια και δεν κα-
ταφέρνει να περάσει. Θέλω να σηµειώσω ότι φέτος η βάση του
συγκεκριµένου τµήµατος του ΠΑΔΑ δεν πρόκειται, σε καµµία πε-
ρίπτωση, µε βάση τις προβλέψεις που γίνονται, να ξεπεράσει τα
δεκατρείς χιλιάδες µόρια. 

Το ίδιο κάνετε για τους εισακτέους στα ΣΕΦΑ. Ήµασταν σε µία
χρονιά όπου ο αθλητισµός είχε κατεβάσει ρολά. Δεν σκεφτήκατε
ούτε µια στιγµή ότι πολλοί µαθητές δεν θα µπορούσαν να προ-
ετοιµαστούν κατάλληλα, ώστε να µπορέσουν να ανταπεξέλθουν
στα αγωνίσµατα, παρά το ότι σηµείωσαν υψηλές επιδόσεις στα
µαθήµατα. 

Κάτι άλλο για τον αθλητισµό. Ενώ κρατήσατε τον αθλητισµό
κλειστό, όπως σας είπα πριν, την ίδια στιγµή ακυρώνετε στην
πράξη την προσαύξηση που δικαιούνται βάσει του νόµου οι δια-
κριθέντες αθλητές, αφού αυτή δεν υπολογίζεται κατά την συµ-
πλήρωση του µηχανογραφικού τους. 

Τα πράγµατα θεωρώ ότι είναι ξεκάθαρα, όπως και τα ερωτή-
µατα τα οποία µπαίνουν. Αυτό το οποίο κάνει η πολιτική σας είναι
να περιορίζει τις επιλογές των µαθητών, να τους εγκλωβίζει.
Θέλω να ρωτήσω: Καταλαβαίνετε, αλήθεια, το µέγεθος της αδι-
κίας, το µέγεθος της απογοήτευσης αυτών των παιδιών και των
οικογενειών τους; Καταλαβαίνετε πόσο τσακίσατε τα νέα παιδιά,
τα παιδιά που πέρασαν µια δύσκολη σχολική χρονιά, µακριά από
φίλους, αποµονωµένα, πιεσµένα, τα παιδιά των οικογενειών µε
δυσκολίες, οικογενειών που πιέζονται οικονοµικά τώρα πολύ πε-
ρισσότερο µε την πανδηµία. 

Η ελάχιστη βάση εισαγωγής είναι ένα µέτρο ανάλγητο, ένα
µέτρο άδικο, ένα µέτρο κυνικό και δεν είναι σε καµµία περί-
πτωση, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, µια απλά δυσάρεστη από-
φαση. Έτσι τη χαρακτήρισε σήµερα και αναλαµβάνει, µας είπε,
το πολιτικό κόστος σε µια κίνηση απίστευτου λεονταρισµού.
Εµείς σας καλούµε, ακόµη και τώρα, να το πάρετε πίσω και να
µην ισχύσει. Ο Πρόεδρός µας δεσµεύτηκε στην Αίθουσα ότι
αυτήν την αδικία θα την διορθώσουµε. 

Είναι ξεκάθαρο, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψη-
φίας, ότι εκπροσωπούµε δύο διαφορετικούς κόσµους, ότι εκπρο-
σωπούµε δύο διαφορετικές αντιλήψεις. Είναι ξεκάθαρο ότι είστε
µε τους κολεγιάρχες, µε τα συµφέροντά τους, µε τις µπίζνες σας.
Είστε µε την ελίτ, γιατί για την ελίτ νοµοθετείτε επί δύο χρόνια
και δεν γνωρίζετε τίποτα άλλο πέρα από το δικό σας µικρόκοσµο. 

Εµείς θέλουµε µια Ελλάδα, όπου κανείς δεν θα αποκλείεται.
Είµαστε µε την Ελλάδα της δικαιοσύνης, της ισότητας, της ισο-
νοµίας, της Ελλάδας των ίσων ευκαιριών. Είµαστε δύο κόσµοι
διαφορετικοί και αυτό φαίνεται και στις απόψεις µας στην παι-
δεία, την υγεία, την ανάπτυξη, στην εργασία. 

Μέληµά σας είναι να φτιάξετε µια Ελλάδα δύο ταχυτήτων και
σε αυτό είστε απόλυτα συνεπείς, όπως ανέφερε και ο Πρωθυ-
πουργός σήµερα. Είναι το µόνο, πράγµατι, στο οποίο είστε συ-
νεπείς. 

Αλλά ρωτήστε κι εµάς, κυρία Υπουργέ, στην Αιτωλοακαρνανία,
που βιώσαµε εν µέσω πανδηµίας το φαινόµενο, τα παιδιά των
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χωριών να µην έχουν πρόσβαση στην εκπαιδευτική πλατφόρµα,
που αυτήν τη στιγµή µε τις αποφάσεις σας βλέπουµε πανεπιστη-
µιακά τµήµατα στην Αιτωλοακαρνανία να κλείνουν και, βεβαίως,
σε αυτά που µένουν να καλύπτονται οι µισές θέσεις των εισα-
κτέων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Εσείς, βεβαίως, συνεχίζετε ακά-
θεκτοι, προκλητικοί και κυνικοί την πολιτική σας.

Έρχοµαι στην αξιολόγηση, που έχει γίνει πολύ µεγάλη κου-
βέντα και πρέπει να τελειώσει και να κοπεί το παραµύθι και η πα-
ραπληροφόρηση. Ο ΣΥΡΙΖΑ, εµείς πιστεύουµε στην αξιολόγηση.
Για να ξεκαθαρίσω τα πράγµατα, όχι απλά πιστεύουµε, αλλά ο
ΣΥΡΙΖΑ νοµοθέτησε και έπραξε µε τα ΠΕΚΕΣ και προχώρησε το
θέµα της αξιολόγησης. Λειτούργησε σωστά, διότι αντιµετώπισε
την αξιολόγηση ως συνεργασία διεπιστηµονικού και συµβουλευ-
τικού χαρακτήρα, όχι ως µια διαδικασία στείρα και τιµωρητική,
όπως πάτε να το κάνετε εσείς σήµερα.

Δεν κάνετε µόνο αυτό. Θεσµοθετείτε τον επόπτη ποιότητας
εκπαίδευσης. Φτιάχνετε ένα δυσλειτουργικό σχήµα πολλών στε-
λεχών. Ενισχύετε τη µονοπρόσωπη εξουσία του διευθυντή του
σχολείου και τον µετατρέπετε σε χωροφύλακα του σχολείου,
γιατί για πρώτη φορά θα είναι και πειθαρχικός προϊστάµενος και
αξιολογητής. Παριστάνετε τους µοντέρνους, αλλά επαναφέρετε
τον επιθεωρητισµό και το παλαιοκοµµατικό DNA σας σάς επιβάλ-
λει την επιλογή της εγκαθίδρυσης ενός νέου κοµµατικού κρά-
τους στην εκπαίδευση. 

Τέλος, κλείνω µε τα πειραµατικά, όπου τι κάνετε; Οι καλοί και
όσοι έχουν την οικονοµική δυνατότητα να κάνουν ιδιαίτερα, να
πηγαίνουν εκεί και όλοι οι υπόλοιποι στα άλλα σχολεία, σχολεία
ταξικά, περιοχές και γειτονιές ταξικές. Αυτή είναι η πολιτική σας
και αυτό θέλετε να επιβάλετε. 

Το σχολείο, όµως, έχει ανάγκη από δηµοκρατική µεταρρύθ-
µιση. Πρέπει να γίνει το σχολείο των πραγµατικά ίσων ευκαιριών,
το όχηµα για ένα καλύτερο µέλλον. Ο ΣΥΡΙΖΑ απέδειξε και σε
καιρούς µνηµονιακούς ότι µπορεί να οικοδοµήσει ένα τέτοιο σχο-
λείο. Κοιτάξαµε και κοιτάµε εκπαιδευτικούς, µαθήτριες, µαθητές
και γονείς κατάµατα. Το δικό σας βλέµµα είναι στραµµένο στο
πώς θα ντιλάρετε και πώς θα υπηρετήσετε µε τον καλύτερο
τρόπο τα συµφέροντα που εκπροσωπείτε. Το δικό µας είναι στην
κοινωνία, τις ανάγκες της, στην προοπτική, για να φέρουµε την
πολιτική αλλαγή, για να ανακόψουµε τις καταστροφικές πολιτι-
κές σας. Θα το κάνουµε, για να οδηγήσουµε τη χώρα στην ελ-
πίδα και στην πρόοδο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο κ. Ελευθέριος Αβραµάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αν ο κ. Χατζη-

δάκης είναι ο άνθρωπος των ειδικών αποστολών και ο άνθρωπος
που κάνει τη βρώµικη δουλειά είτε στο εργασιακό είτε στα ασφα-
λιστικά είτε στη ΔΕΗ, εσείς κυρία Κεραµέως ως Υπουργός Παι-
δείας, θα µείνετε ως η µεγαλύτερη ταξικά µεροληπτική Υπουρ-
γός υπέρ των µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων των κολλεγίων.
Αυτό γίνεται σε µια προσπάθεια δύο ετών, σε βάθος χρόνου. Ξε-
κινήσατε αναγνωρίζοντας τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, ανα-
βαθµίζοντας τα πτυχία των κολλεγίων και εξισώνοντάς τα µε
αυτά της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και έρχεστε µε την ειδική
βάση εισαγωγής σήµερα να αφήσετε πάνω από τριάντα χιλιάδες
κόσµο εκτός πανεπιστηµίων.

Έχω ένα γιο, ο οποίος φέτος έδινε πανελλαδικές εξετάσεις
και να είστε σίγουρη, κυρία Υπουργέ, ότι, αν τον είχατε απέναντι,
δεν θα µπορούσατε να τον αντιµετωπίσετε µε τα επιχειρήµατά
του, όπως και πολλές χιλιάδες άλλα παιδιά.

Η Κυβέρνηση και η Υπουργός Παιδείας επιµένουν να βαφτί-
ζουν αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου κάθε νοµοθετική πρω-
τοβουλία, που έχει ως αποτέλεσµα την υποβάθµιση και υπονό-
µευση του δηµόσιου συστήµατος εκπαίδευσης. Είναι ίσως η
πρώτη φορά στη ελληνική ιστορία που καταγράφεται µια τέτοια
αντίδραση, µετά από διεξαγωγή πανελλαδικών εξετάσεων και
µάλιστα, όχι από αποτυχόντες, αλλά από επιτυχόντες και µάλι-
στα άριστους. 

Η εµµονή της Κυβέρνησης να ισχύσει από φέτος η ελάχιστη
βάση εισαγωγής που θεσπίσθηκε στο µέσο της σχολικής χρο-
νιάς, σε µια ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά λόγω της πανδηµίας και
της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, έχει προκαλέσει πρωτοφανείς
στρεβλώσεις, αποκλείοντας ακόµα και άριστους µαθητές από τις
σχολές επιλογής τους, ενδεχοµένως και από την έναρξη της φοί-
τησής τους, αν οι γονείς τους δεν έχουν την οικονοµική άνεση
και τη δυνατότητα να υποστηρίξουν τις σπουδές τους σε σχολές
εκτός µόνιµης διαµονής και κατοικίας τους. Οι αντιδράσεις είναι
πολλές και θα γίνουν πολύ περισσότερες, µόλις ανακοινωθούν
οι τελικές βάσεις εισαγωγής, όταν πολλοί θα διαπιστώσουν ότι
δεν εντάσσονται στις σχολές, που οι ίδιοι πίστευαν. Οι αντιδρά-
σεις θα πολλαπλασιαστούν, όταν αποκαλυφθούν και οι πραγµα-
τικές συνέπειες από τη µείωση των εισακτέων, που θα επέλθει
στα περιφερειακά πανεπιστήµια, τα οποία στην ουσία θα µαρα-
ζώσουν. Αρκετά τµήµατα και σχολές έχουν ήδη θέµατα, όπως
και το Διεθνές Πανεπιστήµιο και αντίστοιχες σχολές, που εδρά-
ζονται στην πόλη των Σερρών και στο νοµό µας. 

Η µόνη επιτυχία της σηµερινής Υπουργού, δυστυχώς, είναι ότι
έχει καταφέρει να συγκεντρώσει ,εν µέσω καλοκαιριού, δεκάδες
χιλιάδες υπογραφές σε ψήφισµα µε αίτηµα όλων αυτών την απο-
µάκρυνσή της από το Υπουργείο Παιδείας. 

Σε ό,τι αφορά το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, καθίσταται σαφές
ότι η Κυβέρνηση επιδιώκει να ελέγξει µέσα από ένα νέο -δήθεν-
σύστηµα αξιολόγησης την εκπαιδευτική κοινότητα, διαµορφώ-
νοντας µια βιοµηχανία εξαρτήσεων και πελατειακών σχέσεων,
που καταλήγει στην πλήρη εξάρτηση των στελεχών της εκπαί-
δευσης από την κοµµατική ιεραρχία της Νέας Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Το σύστηµα µοριοδότησης των στελεχών, που θα έχουν απο-
φασιστικό ρόλο στην αξιολόγηση των εκπαιδευτικών της τάξης,
υποβαθµίζει εσκεµµένα τον ρόλο της διδακτικής εµπειρίας, πρι-
µοδοτώντας υπερβολικά τόσο τη διοικητική εµπειρία όσο και µια
σειρά άλλων κριτηρίων, όπως το ενδεχόµενο συγγραφικό έργο,
σε ένα σύστηµα αξιολόγησης που επιδέχεται υποκειµενικές απο-
τιµήσεις ή σαφέστατα άνωθεν παρεµβάσεις. 

Κοινώς, ως σύµβουλοι εκπαίδευσης, επόπτες ποιότητας εκπαί-
δευσης και περιφερειακοί επόπτες εκπαίδευσης θα είναι στε-
λέχη, που αποσπάστηκαν από την εκπαίδευση, για να υπηρετή-
σουν σε πολιτικά γραφεία και όχι µόνο. Υιοθετείται µάλιστα, και
ένα µοντέλο αναπαραγωγής των στελεχών αυτών, µέσα από ένα
δαιδαλώδες σύστηµα εξαρτήσεων, που ξεκινά από τη σχολική
µονάδα. Ο διευθυντής θα καθορίζει, χωρίς τον σύλλογο διδα-
σκόντων, τα καθήκοντα που µπορεί να αναλάβει ο κάθε εκπαι-
δευτικός στις σχολικές µονάδες, εξασφαλίζοντας καλύτερη
µοριοδότηση για συγκεκριµένους εκπαιδευτικούς και µειωµένη
µοριοδότηση για άλλους εκπαιδευτικούς. 

Οι σχολικές µονάδες και οι εκπαιδευτικοί πρακτικά θα αξιολο-
γούνται από µια ανώτερη κατηγορία εκπαιδευτικών, που θα το-
ποθετηθούν στη νέα ιεραρχική δοµή, ακριβώς για να ελέγξουν
πλήρως την εκπαιδευτική κοινότητα. Η παροχή µάλιστα, διόλου
ευκαταφρόνητων επιδοµάτων ευθύνης σε όλους αυτούς τους
εξωτερικούς αξιολογητές και ο υποκειµενικός στην πράξη τρό-
πος ανάδειξής τους θα διαµορφώσει ένα πλέγµα εξαρτήσεων
µέσα στην εκπαιδευτική κοινότητα, που σταδιακά θα ακυρώσει
κάθε πρόοδο εκδηµοκρατισµού και συλλογικότητας, που ανα-
πτύχθηκε όλα αυτά τα χρόνια στις σχολικές κοινότητες.

Πλέον, το Υπουργείο Παιδείας προωθεί στη σχολική κοινότητα
το αναχρονιστικό µοντέλο του διευθυντή-αυθεντία, όπου ο διευ-
θυντής θα υποδεικνύει τους διευθυντές, θα αποφασίζει και θα
αναθέτει εκπαιδευτικά προγράµµατα εκτός διδακτικής ύλης, θα
διαχειρίζεται κατά το δοκούν σχολικά κτίρια, θα µπορεί να εξα-
σφαλίσει την εξέλιξη των εκπαιδευτικών που επιθυµεί και να ναρ-
κοθετεί την εξέλιξη των εκπαιδευτικών που δεν συντονίζονται µε
τις δικές του προτεραιότητες. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, είναι πλέον θέµα χρόνου να ξεκινή-
σουν ίσως συγκρούσεις και έντονος ανταγωνισµός µεταξύ των
εκπαιδευτικών στην εκπαιδευτική κοινότητα και να περάσει σε
δεύτερο ρόλο το κυρίως έργο, που είναι το εκπαιδευτικό έργο. 

Η αναβάθµιση διευθυντών και η υποβάθµιση του ρόλου των
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συλλόγων διδασκόντων, αλλά και της συµµετοχής των γονέων
και µαθητών σε διαδικασίες, που αφορούν τη σχολική κοινότητα,
δεν είναι άσχετες µε την πολιτική φιλοσοφία της Κυβέρνησης,
που επιθυµεί να ασκεί ασφυκτικό έλεγχο σε κάθε συλλογική κοι-
νωνική δραστηριότητα.

Ταυτόχρονα η Κυβέρνηση, πιστή στους βηµατισµούς της για
αυτόνοµα και αυτοχρηµατοδοτούµενα σχολεία, προχωρά ένα
ακόµη βήµα, δίνοντας δυνατότητα στους διευθυντές, αλλά
ακόµη και στα δηµοτικά συµβούλια, στους δηµάρχους ουσια-
στικά, να αξιοποιούν και για άλλους σκοπούς τα σχολικά κτίρια
αποκοµίζοντας έσοδα. Η δυνατότητα για παράδειγµα αξιοποί-
ησης των σχολικών εγκαταστάσεων για την πραγµατοποίηση
προγραµµάτων ΚΔΑΠ και µάλιστα πριν ολοκληρωθεί και το ολοή-
µερο πρόγραµµα των σχολείων, µπορεί να προκαλέσει στρεβλώ-
σεις, να διαταράξει το σχολικό περιβάλλον, να γεννήσει νέες
ανισότητες µεταξύ σχολείων, σε καλές και υποβαθµισµένες πε-
ριοχές. 

Η εισαγωγή, επίσης, διαδικασιών πανελληνίων εξετάσεων,
στην ουσία, στους µαθητές της ΣΤ’ δηµοτικού και της Γ’ γυµνα-
σίου θα επιφέρει κατάταξη των σχολείων ανάλογα µε τις επιδό-
σεις των µαθητών. Κατάταξη, όµως, που δεν θα λαµβάνει υπόψη
τις ιδιαίτερες κοινωνικές και πολιτισµικές εκφάνσεις της κάθε πε-
ριοχής. 

Πρακτικά, αυτό θα είχε ως αποτέλεσµα αυτό που δυστυχώς
επιδιώκει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, τον διαµερισµό
δηλαδή των µαθητών ανάλογα µε το µαθησιακό τους επίπεδο. Η
Υπουργός Παιδείας µπορεί µετά την κατακραυγή να απέσυρε
την κατάπτυστη διάταξη, που έδινε και τέτοιες αρµοδιότητες
στον διευθυντή του σχολείου, πρακτικά όµως αυτό θα γίνει τη
στιγµή που θα αρχίσει η κατάταξη των σχολείων, µε βάση τα απο-
τελέσµατα σε αυτούς τους διαγωνισµούς.

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, αποδεικνύει, για µία ακόµη φορά, ότι
θέλει να λειτουργήσουν τα δηµόσια σχολεία µε κριτήρια ιδιωτι-
κής οικονοµίας, να έχουν έσοδα και να µπορούν σταδιακά να
προσαρµοστούν στις απαιτήσεις των χορηγών τους. Δεν θέλει
ένα σχολείο, που θα προετοιµάζει υπεύθυνους και χειραφετηµέ-
νους πολίτες, αλλά ένα σχολείο, που θα προετοιµάζει ευέλικτους
και πειθαρχηµένους εργαζόµενους. Δεν θέλει ένα σχολείο που
θα πολλαπλασιάζει τους επιστήµονες και θα επιτρέπει σε όσους
ξεκινούν από δυσµενέστερες οικονοµικά και κοινωνικά συνθήκες,
από φτωχά και λαϊκά στρώµατα, να µπορούν να διαµορφώσουν
καλύτερες συνθήκες και καλύτερες προοπτικές µόρφωσης, αλλά
αντίθετα, θα συµβάλει στην αναπαραγωγή σχέσεων εξουσίας και
εξάρτησης.

Η Νέα Δηµοκρατία οραµατίζεται ένα σχολείο αυταρχικό, που
δεν ζητάει διορισµένες αυθεντίες και δεν επιτρέπει την αλλαγή.
Ο ρόλος, όµως, του σχολείου, ο ρόλος κυρίως του δηµόσιου
σχολείου, είναι να προσφέρει εφόδια στη νέα γενιά, ώστε να µπο-
ρεί να αµφισβητεί, να καινοτοµεί, να ανατρέπει τα κακώς κείµενα
της κοινωνίας. 

Δυστυχώς, τόσο το συγκεκριµένο όσο και µια σειρά προηγού-
µενων πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης, προκαλούν την οπισθο-
δρόµηση και την παλινόρθωση πρακτικών, που οδηγούσαν στην
πρόωρη έξοδο µαθητών από την εκπαιδευτική διαδικασία. Η δια-
τυπωµένη πρόθεση στελεχών της Κυβέρνησης είναι µόλις το
25% των µαθητών να κατευθύνεται στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
και το υπόλοιπο 75% των µαθητών να οδηγηθεί στην τεχνική εκ-
παίδευση ή στην ιδιωτική εκπαίδευση που είναι και το όραµα της.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σταδιακά αποκαλύπτει
τον µηχανισµό, που θα οδηγήσει στην επίτευξη και αυτού του
στόχου της, που απέχει πολύ όµως από τις επιθυµίες και τις επι-
διώξεις της ελληνικής οικογένειας. Η σηµερινή Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας φέρνει στην παιδεία ό,τι πιο παρωχηµένο και
αντιδηµοκρατικό γνώρισε ο τόπος: συντηρητισµό, αυταρχισµό,
νεοφιλελευθερισµό, ιδεοληψίες, µνηµονιακές επιταγές και εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων.

Δεσµευόµαστε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ότι θα κα-
ταργήσουµε την αθλιότητα της ελάχιστης βάσης εισαγωγής και
θα επαναφέρουµε το κράτος δικαίου και τη δυνατότητα όλων
των παιδιών από τα φτωχά και λαϊκά στρώµατα να έχουν δυνα-
τότητα φοίτησης στη δηµόσια παιδεία. Θα δώσουµε βάρος στον

διπλασιασµό της χρηµατοδότησης των ΑΕΙ και στις προσλήψεις
των καθηγητών. Θα στηρίξουµε το δηµόσιο σύστηµα παιδείας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας και
χρόνια πολλά σε όσους γιορτάζουν σήµερα. 

Και εµείς σας ευχαριστούµε, κύριε Αβραµάκη.
Από τις Σέρρες πάµε στην Λακωνία, στον κ. Αθανάσιο Δαβάκη

της Νέας Δηµοκρατίας.
Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ακούω µε προσοχή και χθες και σή-

µερα τις ρητορικές κορώνες της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι
οποίες σε ένα µόνιµο, θα έλεγα, κρεσέντο λαϊκισµού, συνδέουν
τη Νέα Δηµοκρατία µε την ελίτ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Όχι και «κορώνες»,
κύριε συνάδελφε, µε τις κορώνες εσείς είστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Φωνητικές κορώνες εννοώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ένα βαθύτατα λαϊκό κόµµα, ένα κόµµα που νοµιµοποιείται άλ-
λωστε ως Κυβέρνηση σήµερα, αποσπώντας το 40% του ελληνι-
κού λαού πριν δυο χρόνια, κατηγορείται από εσάς, οι οποίοι
συνεργαστήκατε πέντε χρόνια µε την κοµµατική µορφή του λαϊ-
κισµού που λέγεται «Ανεξάρτητοι Έλληνες», ότι είναι προσκολ-
ληµένο σε συµφέροντα, σε υπονοούµενα χρηµατισµού και όλα
αυτά τα οποία συνθέτουν το αφήγηµά σας. Πιστεύω ότι ο ελλη-
νικός λαός µας βλέπει, η ελληνική νεολαία µας βλέπει και θα βγά-
λει τα συµπεράσµατά της. 

Πιστεύω, επίσης, ότι αυτό το οποίο κάνει αυτό το νοµοσχέδιο,
βάζοντας συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο στην πρωτοβάθµια
και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, που µετά την οικογένεια
είναι η αποκλειστική αιτία επιρροής του µέλλοντος των παιδιών
µας, είναι µια συγκεκριµένη στρατηγική, µια συγκεκριµένη µε-
ταρρυθµιστική πολιτική, που θα έπρεπε σε άλλες εποχές ή σε
άλλες χώρες, αν θέλετε, να βρίσκει την οµόθυµη συµπαράσταση
όλων των πτερύγων. Δυστυχώς, όµως, για µία ακόµη φορά αυτό
δεν συµβαίνει, µε ευθύνη κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης.

Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ευρεία, όπως είπα, σηµαντική µε-
ταρρυθµιστική προσπάθεια για να αλλάξει το εκπαιδευτικό µας
σύστηµα και κινείται κυρίως σε τρεις άξονες. Στον πρώτο άξονα
στην αποκέντρωση της λήψης αποφάσεων, γιατί, όπως πολύ
σωστά είπε η κυρία Υπουργός, µέχρι σήµερα το 80% των απο-
φάσεων λαµβάνονταν κεντρικά µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την απο-
τύπωση της όποιας πραγµατικότητας στα διάφορα µέρη της
χώρας µας, ενώ το 35% των αποφάσεων λαµβάνονται σε άλλες
χώρες, καθώς επίσης και σε ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
τη δυνατότητα επιλογής βιβλίου, τις πολλαπλές επιλογές αξιο-
λόγησης των µαθητών και τη λειτουργία των εκπαιδευτικών οµί-
λων, δηλαδή τη δυνατότητα αυτενέργειας των διδασκόντων
πάνω στις προσωπικότητες, στις συγκεκριµένες ιδιαιτερότητες
των παιδιών τα οποία εκπαιδεύουν, που αυτοί καλύτερα από
όλους γνωρίζουν πώς θα τα διαχειριστούν και πώς θα τα εκπαι-
δεύσουν.

Η ιδέα ότι η αποκέντρωση των αποφάσεων θα αυξήσει τη λει-
τουργικότητα των εκπαιδευτικών µας θεσµών ούτε να µας φοβί-
ζει πρέπει ούτε να µας ξενίζει. Γιατί πιστεύω ότι αυτό δηµιουργεί
τον νεωτερισµό και την προοδευτικότητα στον βασικότερο θεσµό
της πολιτείας, αν θέλετε, παράλληλα µε την εθνική άµυνα, όσον
αφορά την αποστολή της, που είναι η εκπαίδευση των νέων Ελ-
λήνων.

Η αυξηµένη αυτονοµία έχει ως προϋπόθεση, όµως, έναn συγ-
κεκριµένο και στοιχειώδη έλεγχο ποιότητας, µιας ποιότητας που
καθορίζεται από τα άρθρα 57 ως 65, που προβλέπουν έναν συγ-
κεκριµένο συνεκτικό και αντικειµενικό µηχανισµό αξιολόγησης.
Στην αξιολόγηση, στην οποία στηρίζεστε και αναλύετε και ξεδι-
πλώνετε το αφήγηµα σας, εγώ έχω να πω ότι κανένας ευσυνεί-
δητος δηµόσιος λειτουργός δεν έχει να φοβηθεί τίποτε από ένα
οποιοδήποτε, αν θέλετε, σύστηµα αξιολόγησης. Αυτό δε, ισχύει
κατά κόρον στους εκπαιδευτικούς µας, οι οποίοι µε ηρωισµό, µε
αυταπάρνηση, µε διάθεση πατρική εκπαιδεύουν τα παιδιά µας
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και θέλουν και επιζητούν την αξιολόγηση, αν θέλετε, και σαν ένα
µέτρο δικαιοσύνης απέναντι σε µια ελάχιστη µειοψηφία που δεν
την επιζητεί. 

Η προσπάθεια µάλιστα, να υποδαυλιστούν από εσάς παλιές
φοβίες και στερεότυπα περί επιθεωρητισµού, του µπαµπούλα-
επιθεωρητή, και ελέγχου προδίδει καταφανέστατα τον αριστερό
συντηρητισµό σας και την πολιτική υστεροβουλία των δυνάµεων
της ακινησίας που, δυστυχώς, εκπροσωπείτε. Είναι µια µικρή οπι-
σθοφυλακή και δεν έχει, κύριοι συνάδελφοι, τη νοµιµοποίηση να
κρατά την εκπαίδευση καθηλωµένη σε αυτά τα στερεότυπα. 

Επίσης, ένας τρίτος άξονας των εκπαιδευτικών µας δοµών
είναι η ενίσχυσή τους όπως αυτό φαίνεται, για παράδειγµα, µε
τη σύσταση οκτακοσίων θέσεων εκπαιδευτικών συµβούλων,
όπως αυτό ορίζεται από το άρθρο 10 του νοµοσχεδίου. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να θέσω ένα παράδειγµα από τον
τόπο µου, τη Σπάρτη, που µαθητές του ΕΠΑΛ της Σπάρτης -αυτό
πρέπει να το δούµε, κυρία Υπουργέ- ζητούν στην Γ’ λυκείου στο
εσπερινό λύκειο να υπάρξει η ειδικότητα του νοσηλευτή. Νοµίζω
ότι επειδή έχετε εντρυφήσει και εσείς και η Υφυπουργός σας, η
συνάδελφος η κ. Μακρή, πάνω στα ζητήµατα της επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης, θα πρέπει να προβλεφθούν ειδικότητες που
έχουν να κάνουν µε την καθηµερινότητα ή µε την πρακτική δια-
φόρων περιοχών, όπως παραδείγµατος χάριν στη Σπάρτη που
σε δύο-τρία χρόνια το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος ιδρύει και θα
έχει κατασκευάσει το νέο νοσοκοµείο της. Πιστεύω ότι πρέπει να
το δείτε για να υπάρξει ευοίωνη προοπτική, αν θέλετε, σ’ αυτά
τα παιδιά. Γνωρίζω πως έχετε δείξει µεγάλο ενδιαφέρον για την
επαγγελµατική εκπαίδευση και γι’ αυτό το τονίζω αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχολείο, η εκπαίδευση, ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε τα παιδιά µας, πρέπει να ενώ-
νουν όλες τις πτέρυγες αυτής της Αίθουσας και όχι να δηµιουρ-
γούν ρήγµατα, φοβίες, ανασφάλειες και λαϊκισµούς. Θεωρώ ότι
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και άλλα κόµµατα θα µπορού-
σαν να δείξουν έναν άλλο χαρακτήρα, έναν άλλο πολιτικό εαυτό
σ’ αυτό το κρίσιµης σηµασίας νοµοσχέδιο µεταρρυθµιστικής και
προοδευτικής σηµασίας νοµοσχέδιο, το οποίο η νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης έφερε. Δεν υπήρξε αυτό και καταδει-
κνύει, για µία ακόµη φορά, και το συντηρητισµό της Αριστεράς,
που είναι πασιφανέστατος, αλλά και την πολιτική ιδιοτέλεια, η
οποία σας διακρίνει και πολλές φορές την βλέπουµε αναµιµνη-
σκόµενοι και το παρελθόν σας, αλλά δίνοντας και προοπτική
εκλογικής αναµέτρησης, λέγοντας ότι σε επόµενες εκλογές ως
κυβέρνηση ο κ. Τσίπρας θα αλλάξει τα «κακώς κείµενα», όπως
τα αποκαλείτε. Ο ελληνικός λαός µας βλέπει και όταν γίνουν οι
εκλογές θα αποφανθεί για µία ακόµη φορά και θα θέσει τα θέ-
µατα όπως πρέπει έναντι των πολιτικών ευθυνών, οι οποίες σας
διακρίνουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Δαβάκη, και για την τήρηση του χρόνου. 

Από τη Λακωνία περνάµε στη Βοιωτία και πιο συγκεκριµένα
στην κυρία Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-
µαχία. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν τρεις ηµέρες γιορτάσαµε
την τεσσαρακοστή έβδοµη επέτειο αποκατάστασης της δηµο-
κρατίας στη χώρα µας, αν και δεν έλειψε το θεσµικό ατόπηµα για
την ακύρωση της παρασηµοφόρησης του διασώστη Ιάσωνα Απο-
στολόπουλου µετά από παρέµβαση ακροδεξιών κύκλων της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και για το οποίο περιµένουµε
επίσηµες απαντήσεις. 

Μετά από µια καταστροφική επτάχρονη δικτατορία, η δηµο-
κρατία επέστρεψε επιτέλους στον γενέθλιο τόπο της στις 24 Ιου-
λίου του 1974. Κανείς δεν µπορούσε να προβλέψει τότε ότι στην
περίοδο που ονοµάζουµε Μεταπολίτευση η ελληνική κοινωνία θα
βίωνε επιτέλους τη δηµοκρατική σταθερότητα και πρόοδο από
κυβερνήσεις µε διαφορετικές ιδεολογίες και κοινωνικό πρόσηµο.
Μια πρόοδο µε κοινωνικό κράτος, προστασία της εργασίας και
της κατοικίας, µε δηµόσια υγεία και φυσικά µε δωρεάν δηµόσια

παιδεία. 
Ωστόσο, για πρώτη φορά στο τιµόνι της χώρας βρίσκεται, εδώ

και δύο χρόνια, µια κυβέρνηση αποφασισµένη να διαλύσει ένα-
ένα όλα αυτά τα κοινωνικά και οικονοµικά θεµέλια, πάνω στα
οποία χτίστηκε η σύγχρονη Ελλάδα, να ανατρέψει όλες τις ιστο-
ρικές κοινωνικές κατακτήσεις του ελληνικού λαού και να στήσει
µια σκληρά ταξική δυστοκία των προνοµιούχων, των «ηµετέρων»,
των υποτιθέµενων αρίστων, που κυριαρχούν χάρη στη δύναµη
του χρήµατος και στη διαπλοκή τους µε την εξουσία. 

Είµαστε στην Ελλάδα όπου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δίνει ένα εξευτελιστικό φιλοδώρηµα στους εργαζόµενους
0,52 λεπτά του ευρώ ως συµβολική αύξηση του κατώτατου µι-
σθού για τα τρία τελευταία χρόνια, ενώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
ξεχνά να δηλώσει στο «πόθεν έσχες» περιουσιακά στοιχεία, κάθε
άλλο παρά συµβολικά. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι καθόλου τυχαίο
ότι στο στόχαστρό σας µπήκε από την πρώτη στιγµή ο σηµαντι-
κός µηχανισµός κοινωνικής προόδου των µη προνοµιούχων Ελ-
λήνων, η εισαγωγή στο πανεπιστήµιο. Πολλοί συνάδελφοι στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου δεν είµαστε εδώ ως γόνοι πολιτικών
τζακιών, αλλά ως παραδείγµατα αυτής ακριβώς της δυνατότη-
τας. 

Με την ελάχιστη βάση εισαγωγής του ν.4777, που στην πραγ-
µατικότητα είναι µεγίστη βάση αποκλεισµού, µε αυτόν τον «κόφ-
τη ονείρων» καταφέρατε να αποκλείονται από τα πανεπιστήµια
είκοσι πέντε χιλιάδες µαθητές, προσδοκώντας βέβαια, να στεί-
λετε αρκετή πελατεία στα κολλέγια και µάλιστα, χωρίς να σκε-
φθείτε στιγµή τις πρωτοφανείς δυσκολίες, που αντιµετώπισαν
φέτος οι υποψήφιοι στην προετοιµασία τους, την πανδηµία που
τους άφησε εκτός τάξης, την τηλεκπαίδευση, που όπως έγινε δη-
µιούργησε µεγάλες ανισότητες µεταξύ τους. 

Ακούστε, κυρία Υπουργέ, τι σας γράφει µία µαθήτρια, µία αυ-
θεντική αρίστη, µία µελλοντική συνάδελφός µου, που, αν και συγ-
κέντρωσε σχεδόν είκοσι δύο χιλιάδες µόρια, µε την ελάχιστη
βάση εισαγωγής σας την αποκλείσατε από την Αρχιτεκτονική
Σχολή που επέλεξε. 

Σας γράφει η µαθήτρια: «Νιώθω απογοητευµένη, αδικηµένη
και προδοµένη από εσάς προσωπικά, αλλά και από όλη την Κυ-
βέρνηση που υποτίθεται ότι αγκαλιάζει και καλοδέχεται τους άρι-
στους, ότι τους θέλει στην Ελλάδα και την ελληνική εκπαίδευση.
Αυτό το άδικο σύστηµα µε τρεις διαφορετικές ελάχιστες βάσεις
εισαγωγής, για την Αρχιτεκτονική ειδικά, απέκλεισε, όχι µόνο
εµένα, αλλά και ακόµη είκοσι πέντε χιλιάδες µαθητές από τα ΑΕΙ
και το όνειρό τους για µια αξιοπρεπή ενήλικη ζωή». 

Προσωπικά της απαντώ να µην παραιτηθεί από το όνειρο της.
Εσείς τι της απαντήσατε, κυρία Κεραµέως; Και τι απαντάτε, επί-
σης, στους πολίτες της Φωκίδας, αλλά και στον συνάδελφό σας
τον κ. Μπούγα που εγγυόταν προσωπικά τη λειτουργία των δύο
πανεπιστηµιακών τµηµάτων στην Άµφισσα, ενώ τώρα µε την πο-
λιτική σας κινδυνεύουν να καταργηθούν και τα δύο. 

Σας καλούµε να απαντήσετε τέλος, στο τι θα γίνει µε τα δεκά-
δες περιφερειακά τµήµατα, που θα καταργηθούν σε όλη τη
χώρα, καθώς και στην περιφέρειά µου τη Στερεά Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα παίρνουν σειρά η πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση για να υποστούν τις συνέπειες της κυβερνητικής απορ-
ρύθµισης και αντιµεταρρύθµισης. Και εδώ η Κυβέρνηση χρησιµο-
ποιεί τη γλώσσα της παραπλάνησης. Όπως όταν λέει βάση εισα-
γωγής εννοεί βάση αποκλεισµού, έτσι όταν λέει στον τίτλο του
νοµοσχεδίου για αναβάθµιση της εκπαίδευσης εννοεί την υπο-
βάθµισή της και όταν µιλάει για ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών
εννοεί την αποδυνάµωσή τους. 

Γιατί ο πραγµατικός στόχος σας, κύριοι Υπουργοί, είναι ένα
σχολείο χωρίς δηµοκρατία και αξιοκρατία, χωρίς συλλογικότητα
και συµµετοχή, χωρίς παιδαγωγικό πλαίσιο και αρχές. Επιθυµείτε
ένα σχολείο ελεγχόµενο από εσάς όπου θα κυριαρχούν οι πελα-
τειακές σχέσεις και η ευνοιοκρατία, η γραφειοκρατία, ο συγκεν-
τρωτισµός και η αδιαφάνεια. 

Η βαθιά ταξική και ιδεοληπτική καχυποψία απέναντι στο έργο
που παράγει ο Έλληνας εκπαιδευτικός, αλλά και απέναντι στους
διαφανείς και αποτελεσµατικούς θεσµούς της εκπαιδευτικής κοι-
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νότητας, φαίνεται ξεκάθαρα στο νοµοσχέδιο σας. Γι’ αυτό άλλω-
στε, στήνετε έναν κυκεώνα µονοπρόσωπων οργάνων, που θα επι-
λέγονται από εσάς και θα αξιολογούνται και θα µοριοδοτούνται
µεταξύ τους χωρίς κανένα αντικειµενικό κριτήριο και ουσιαστικό
έλεγχο.

Καταργείτε, λοιπόν, τον πρωτοπόρο και επιτυχηµένο θεσµό
των περιφερειακών κέντρων εκπαιδευτικού σχεδιασµού γιατί η
συλλογική εκπροσώπηση στο σχεδιασµό του εκπαιδευτικού σας
έργου σας ενοχλεί. Απεχθάνεστε την πολυφωνία, γιατί δεν µπο-
ρείτε να την ελέγξετε. Τα αντικαθιστάτε µε µια βαριά και δυσκί-
νητη ιεραρχική δοµή, εξαρτώµενη από εσάς µε έναν τεράστιο
αριθµό στελεχών, παραστελεχών και υποστελεχών, τους συµ-
βούλους εκπαίδευσης, τους επόπτες ποιότητας, στους περιφε-
ρειακούς επόπτες ποιότητας και πάει λέγοντας. Είναι προφανές
ότι στόχος σας δεν είναι η παιδαγωγική υποστήριξη των σχο-
λείων, αλλά η εφαρµογή αδιαφανών πρακτικών ατοµικής αξιολό-
γησης και εποµένως, η χειραγώγηση των εκπαιδευτικών. 

Τον ίδιο στόχο εξάλλου, εξυπηρετεί και η υποβάθµιση του Συλ-
λόγου Διδασκόντων, του ιστορικού συλλογικού θεσµού, που
έφερε τη δηµοκρατία στο σχολείο. Του αφαιρείτε πλέον κάθε ου-
σιαστική αποφασιστική αρµοδιότητα, γιατί πολύ απλά, δεν εµπι-
στεύεστε τους µάχιµους εκπαιδευτικούς, αυτούς που έχουν
µεγάλη εµπειρία στην τάξη. Πώς αλλιώς να εξηγηθούν, άλλωστε,
τα κριτήρια που επιβάλλετε στην επιλογή των στελεχών της εκ-
παίδευσης; Η διδακτική προϋπηρεσία στην τάξη δεν θα είναι
πλέον ουσιαστική προϋπόθεση αφού πριµοδοτούνται σκανδαλω-
δώς διοικητικά κριτήρια. Εδώ θα αναφέρω δύο χαρακτηριστικά
παραδείγµατα σχετικών παραλείψεων ή και αδικιών, που πρέπει
να διορθώσετε, κυριά Υπουργέ.

Κατ’ αρχάς πρέπει να αναγνωρίσετε τη διδακτική προϋπηρεσία
για τους υπεύθυνους λειτουργίας κέντρων περιβαλλοντικής εκ-
παίδευσης καθώς και για τους υπηρετούντες στα διάφορα κέν-
τρα συµβουλευτικής ΚΕΣΥ, ΚΕΣΥΠ και ΓΡΑΣΥ, ΓΡΑΣΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θα χρειαστώ.
Ειδικά στους τελευταίους, θα πρέπει να δοθεί δυνατότητα πα-

ραµονής µε προσωποπαγή θέση στα ΚΕΣΥ ή µετάβασής τους
στην αντίστοιχη διεύθυνση µε δυνατότητα επιλογής τους ως
υπεύθυνων ΣΕΠ ή ΓΡΑΣΕΠ. Επιπλέον, αναφορικά µε τα συµβού-
λια επιλογής των στελεχών της εκπαίδευσης διαπιστώνουµε τη
χειραγώγησή τους, αφού τα µέλη τους θα είναι διορισµένα κατά
πλειοψηφία από το Υπουργείο σας ενώ οι αιρετοί εκπρόσωποι
των εκπαιδευτικών εξοβελίζονται εντελώς. Είδαµε εξάλλου, ποιες
είναι οι πραγµατικές σας προθέσεις µε την αυθαίρετη, χωρίς κρι-
τήρια και κατάταξη υποψηφίων τοποθέτηση των διευθυντών εκ-
παίδευσης το καλοκαίρι του 2020. Η επιλογή τους έγινε από δοτό
συµβούλιο µε µέλη ορισµένα απευθείας από το Υπουργείο, µε
αποτέλεσµα η συντριπτική πλειοψηφία των νέων διευθυντών να
είναι αποκλειστικά συνδικαλιστές της ΔΑΚΕ. Η κοµµατική άλωση
της διοίκησης της εκπαίδευσης από τα γαλάζια στελέχη εξασφα-
λίζεται πλέον σε µόνιµη βάση µε το παρόν νοµοσχέδιο. Τέλος, η
εµµονή σας για ελεγχόµενους συγκεντρωτικούς θεσµούς προ-
κύπτει και από τις υπερεξουσίες που δίνετε στους διευθυντές
των σχολείων σε βάρος του συλλόγου διδασκόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση Μητσοτάκη κατε-
δαφίζει συστηµατικά το οικοδόµηµα της δηµόσιας και δωρεάν
παιδείας, αλλά η κοινωνία δεν θα µείνει µε σταυρωµένα χέρια.
Μέχρι σήµερα, έχουν υπογράψει εξήντα δυο χιλιάδες πολίτες το
αίτηµα παραίτησης της κυρίας Υπουργού και κατάργησης της
καταστροφικής ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Όπως δεσµεύθηκε
ο Πρόεδρός µας, Αλέξης Τσίπρας, πρωταρχικό µέληµα της επό-
µενης προοδευτικής κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία θα είναι η κατάργηση όλων των αντιεκπαιδευτικών νόµων της
Νέας Δηµοκρατίας και η αποκατάσταση της αδικίας των αποκλει-
σµών που προκαλέσατε. Να είστε σίγουροι ότι στις επόµενες
κάλπες οι πολίτες θα θέσουν υψηλή βάση εισαγωγής και η Νέα
Δηµοκρατία θα υποστεί τον αποκλεισµό από τη διακυβέρνηση
της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Να ετοιµάζεται η κ. Τζούφη, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο προχωρά σε µία ακόµη
βαθιά µεταρρύθµιση στον χώρο της παιδείας. Αντιλαµβάνοµαι
ότι έννοιες όπως µεταρρύθµιση, αριστεία και αξιολόγηση προ-
καλούν δυσανεξία στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η απόσταση
όµως που χωρίζει τον ΣΥΡΙΖΑ από τις ανάγκες της παιδείας,
αλλά και τις αντιλήψεις της πλειοψηφίας των πολιτών είναι µε-
γάλη. Το 70,9% των πολιτών είναι υπέρ της ελάχιστης βάσης ει-
σαγωγής στα πανεπιστήµια. Ακόµη και από τους ψηφοφόρους
του ΣΥΡΙΖΑ το 62,2% είναι υπέρ της ελεγχόµενης εισόδου στα
πανεπιστήµια και το 55,7% υπέρ της ελάχιστης βάσης εισαγω-
γής. Ποιος θέλει τελικά, τα πανεπιστήµια χώρους ανοµίας αντί
για χώρους γνώσης και ελεύθερης διακίνησης ιδεών; Ποιος θέλει
πανεπιστήµια, που το 40% των φοιτητών δεν αποφοιτά ποτέ; Η
πλειοψηφία θέλει σύγχρονη παιδεία µε µεταρρυθµίσεις µε προ-
οδευτικό πρόσηµο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη έχει κάνει την επιλογή της. Προχωρά σε
τοµές, υλοποιεί τις προγραµµατικές της δεσµεύσεις που ενέκρι-
ναν µε την ψήφο τους οι πολίτες. Εφαρµόζει πρακτικές, που
ισχύουν σε όλες τις χώρες µε προηγµένα εκπαιδευτικά συστή-
µατα. Αναβαθµίζει τον ρόλο του σχολείου και των εκπαιδευτικών,
απελευθερώνει τη δηµιουργική πρωτοβουλία για µαθητές και εκ-
παιδευτικούς. Γιατί θέλουµε ένα σχολείο πιο αυτόνοµο και πιο
ελεύθερο, θέλουµε την αποκέντρωση της παιδείας. Επιδιώκουµε
να φύγει από τον στενό έλεγχο του Υπουργείου και να περάσει
στα χέρια των εκπαιδευτικών και των σχολικών µονάδων. Έτσι
ενισχύουµε την αυτονοµία του σχολείου, δίνοντας πρωτοβουλία
στους εκπαιδευτικούς για τον τρόπο οργάνωσης της διδασκα-
λίας. Οι εκπαιδευτικοί µπορούν ελεύθερα να επιλέγουν το βιβλίο,
από το οποίο θα διδάσκουν ανάµεσα από τα εγκεκριµένα βιβλία
του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Την ίδια στιγµή, µαθη-
τές και εκπαιδευτικοί θα έχουν πρόσβαση και στα υπόλοιπα δι-
δακτικά βιβλία, σε ψηφιακή µορφή, καθώς και σε µια πλούσια
ψηφιακή βιβλιοθήκη µε συµπληρωµατικό υλικό. Έτσι ενθαρρύ-
νεται η κριτική σκέψη και όχι η αποστήθιση και η παπαγαλία.

Παράλληλα, παρέχεται η δυνατότητα να αποφασίζουν οι εκ-
παιδευτικοί τον τρόπο διεξαγωγής των τριµηνιαίων δοκιµασιών
αξιολόγησης. Για παράδειγµα, το διαγώνισµα µπορεί να αντικα-
τασταθεί από την ατοµική ή οµαδική εργασία των µαθητών σε
θέµα που θα επιλέξει ο εκπαιδευτικός. Έτσι, δίνεται η ευκαιρία
στον εκπαιδευτικό να αξιοποιήσει εκείνες τις µεθόδους, που κρί-
νει κατάλληλες κατά περίπτωση για την αξιολόγηση των µαθητών
του. 

Σηµαντική µεταρρύθµιση είναι και η θέσπιση εξετάσεων σε
εθνικό επίπεδο στην ΣΤ’ δηµοτικού και Γ’ γυµνασίου για την αξιο-
λόγηση της εκπαιδευτικής διαδικασίας στο πρότυπο της Πίζα. Οι
εξετάσεις αυτές είναι ανώνυµες, έχουν διαγνωστικό χαρακτήρα,
διενεργούνται για να αξιολογηθεί η αποτελεσµατικότητα του εκ-
παιδευτικού συστήµατος και δεν παίζουν ρόλο στην αξιολόγηση
της επίδοσης των µαθητών. Ανάλογες εξετάσεις διενεργούνται
σε χώρες όπως η Σουηδία, η Δανία, η Νορβηγία, η Μεγάλη Βρε-
τανία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αξιολόγηση είναι µία από τις
παραµέτρους αυτού του νοµοσχεδίου. Οφείλουµε όλοι να συνει-
δητοποιήσουµε ότι δεν µπορεί να υπάρξει βελτίωση και πρόοδος
χωρίς αξιολόγηση. Το πλαίσιο αξιολόγησης των εκπαιδευτικών,
που εισάγει η κυβέρνηση έχει στόχο όχι να τιµωρήσει αλλά να
βελτιώσει τον εκπαιδευτικό, ενώ συνδέεται και µε την επιµόρ-
φωση. Πρόκειται για µια κοινή πρακτική, που ακολουθεί το 90%
των ευρωπαϊκών χωρών. 

Παράλληλα, εισάγονται ορισµένες πολύ σηµαντικές διατάξεις
για την εκκλησιαστική εκπαίδευση. Οι άνθρωποι που αποφοιτούν
από την εκκλησιαστική εκπαίδευση επιτελούν ένα υψηλό λει-
τούργηµα, µε σπουδαίο κοινωνικό και εκπαιδευτικό αποτύπωµα.
Οι νέες διατάξεις διασφαλίζουν την αναδιοργάνωση και την ανα-
βάθµιση της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης. Η δευτεροβάθµια εκ-
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κλησιαστική εκπαίδευση εντάσσεται πλέον στη γενική εκπαί-
δευση και τίθεται υπό την εποπτεία του κράτους. Επιπλέον, δη-
µιουργούνται σχολές µαθητείας υποψηφίων κληρικών, µια
µεταλυκειακή δοµή, η οποία µάλιστα, αποτελούσε πάγια επιθυ-
µία της Εκκλησίας της Ελλάδας και της Ιεράς Συνόδου µας.
Πλέον, ένας κληρικός θα µισθοδοτείται από το δηµόσιο, µόνον
εφόσον είναι απόφοιτος ΑΕΙ ή απόφοιτος σχολής µαθητείας ένα
επιπλέον κίνητρο διασφάλισης της ποιότητας της εκκλησιαστικής
εκπαίδευσης και των αποφοίτων της. 

Τέλος, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να σας ζητήσω να εξετάσετε
τη δυνατότητα να εντάξετε το Ιόνιο Πανεπιστήµιο στην τροπο-
λογία για το στεγαστικό επίδοµα, που δίνετε σε πρωτοετείς φοι-
τητές των πανεπιστηµίων Θράκης, Δυτικής Μακεδονίας και
Αιγαίου. Όπως γνωρίζετε, στα νησιά του Ιονίου η εξεύρεση και
ενοικίαση φοιτητικής κατοικίας είναι συχνά δύσκολη. Με τον του-
ρισµό δεν υπάρχουν πολλά διαθέσιµα καταλύµατα και αυτά που
υπάρχουν είναι ακριβά για τους φοιτητές. Εποµένως, κυρία
Υπουργέ, µια επιδότηση στέγασης θα ήταν ευεργετική για τα παι-
διά που επιλέγουν να σπουδάσουν στα αντικείµενα που προσφέ-
ρει το Ιόνιο Πανεπιστήµιο. 

Οι τέσσερις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας από τα Ιόνια
Νησιά σάς έχουµε καταθέσει και σχετική επιστολή για το θέµα
και θέλω να σας παρακαλέσω και από αυτό το Βήµα να δείτε το
θέµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προχωρά σε χει-
ροπιαστή αναβάθµιση όλης της εκπαίδευσης. Πέρυσι η ειδική
αγωγή ενισχύθηκε για πρώτη φορά µε τέσσερις χιλιάδες πεντα-
κόσιους µόνιµους εκπαιδευτικούς. Φέτος έντεκα χιλιάδες επτα-
κόσιοι νέοι µόνιµοι εκπαιδευτικοί θα ενισχύσουν δηµοτικά
σχολεία και λύκεια. Προσλαµβάνονται χίλιοι εκατό ψυχολόγοι και
κοινωνικοί λειτουργοί για τα Κέντρα Διάγνωσης Συµβουλευτικής
και Υποστήριξης που θα καλύπτουν τις ανάγκες σε σχολεία γενι-
κής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Πολλαπλασιάστηκαν τα
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Μάλιστα, στη Λευκάδα θα λει-
τουργήσει, για πρώτη φορά, πειραµατικό σχολείο και η ανταπό-
κριση που είχαµε από την τοπική κοινωνία, από γονείς και
µαθητές, ήταν πολύ θετική.

Οι νέοι νόµοι για τη δευτεροβάθµια και την επαγγελµατική εκ-
παίδευση έφεραν τοµές και αναβάθµισαν ποιοτικά τα πανεπιστή-
µια και τις δοµές κατάρτισης και επαγγελµατικής εκπαίδευσης.
Σήµερα, το νέο εκπαιδευτικό τοπίο συµπληρώνεται µε αυτόν τον
νόµο για το νέο σχολείο.

Για όλο αυτό το έργο σας, τα δύο αυτά χρόνια, κυρία Υπουργέ
και κυρία  Υφυπουργέ, σας αξίζουν συγχαρητήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέλλον περνάει µέσα από
τον δρόµο των µεγάλων µεταρρυθµίσεων και αλλαγών. Αυτόν
τον δρόµο τον ανοίγει καθηµερινά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, µέσα από θεσµικές και νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που
έχουν τη στήριξη της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Καββαδά.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ και δύο χρόνια οι

µαθητές, οι εκπαιδευτικοί, οι οικογένειες, τα σχολεία και τα πα-
νεπιστήµια είναι όµηροι µιας πολιτικής, που διοργανώνει και συρ-
ρικνώνει το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα, µέρα µε τη µέρα και
νόµο µε τον νόµο.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα κινείται ακριβώς
στην ίδια κατεύθυνση, στρέφοντας απέναντι στην Κυβέρνηση το
σύνολο του κόσµου της εκπαίδευσης, του γονικού κινήµατος και
της νέας γενιάς. Όµως, ο Πρωθυπουργός και η κ. Κεραµέως
έχουν επιλέξει να πολιτεύονται µε τις δηµοσκοπήσεις του Πρώ-
του Θέµατος.

Έτσι θα πάµε, κυρία Υπουργέ; Η εκπαιδευτική πολιτική της
χώρας θα καθορίζεται µε βάση τις δηµοσκοπήσεις που παραγ-
γέλνετε; Ποιες συναινέσεις έχετε επιτύχει τα τελευταία δύο χρό-
νια της υπουργίας σας και µε ποιον έχετε κάνει διάλογο; Με

κανέναν. Όλοι σας έχουν γυρίσει την πλάτη και είναι απέναντι
στην πολιτική σας.

Αυτό καταγράφεται σε µια άλλη δηµοσκόπηση, την οποία κά-
νετε πως δεν έχετε ακούσει. Δηµοσιεύτηκε πρόσφατα στον
«NEWS 247» και αποτυπώνει πως το 70% της κοινωνίας διαφωνεί
µε το έργο σας στην εκπαίδευση, σας κατατάσσει στους χειρό-
τερους Υπουργούς αυτής της Κυβέρνησης τόσο γενικά όσο και
ειδικά για τους χειρισµούς σας κατά τη διάρκεια της πανδηµίας,
αφού καταφέρατε να αριστεύσετε πανευρωπαϊκά αφήνοντας
σχολεία και πανεπιστήµια κλειστά για δύο χρόνια.

Στο διάστηµα, λοιπόν, αυτό και µε την εκπαιδευτική κοινότητα,
αλλά και την κοινωνία συνολικά σε καραντίνα βρήκατε την ευκαι-
ρία να περάσετε και άλλα αντιεκπαιδευτικά και αντικοινωνικά
µέτρα. Αυξήσατε -πρωτοφανές, παγκόσµια πρωτοτυπία- τον
αριθµό των µαθητών στα νηπιαγωγεία και στα δηµοτικά, επανα-
φέρετε την τράπεζα θεµάτων, ξεριζώσατε τα κοινωνικά και καλ-
λιτεχνικά µαθήµατα από τα σχολεία, κάνατε νόµο του κράτους
την ανήλικη και απλήρωτη µαθητεία, προσπαθήσατε να εγκατα-
στήσετε κάµερες στις τάξεις, όπως και να ωραιοποιήσετε την τη-
λεκπαίδευση, αδιαφορώντας για το παιδαγωγικό και ψυχοκοι-
νωνικό φορτίο των µαθητών της πανδηµίας.

Όµως, για να µην είµαι άδικη, κάνατε όλα τα χατίρια των ιδιο-
κτητών των κολλεγίων και των ιδιωτικών σχολείων, των µόνων
που σας υποστηρίζουν σθεναρά, σας χρηµατοδοτούν και σας
επικροτούν µε κάθε ευκαιρία. Το είδαµε και στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων, όταν οι εκπρόσωποί τους µιλούσαν για το
δηµόσιο σχολείο-τελµατωµένο σχολείο που δεν έχει καταφέρει
να µπει στον εικοστό πρώτο αιώνα.

Εσείς, κυρία Κεραµέως, αντί να υπερασπιστείτε τη δηµόσια εκ-
παίδευση, όπως νοµίζω οφείλατε θεσµικά, τους γνέφατε κατα-
φατικά. Δυστυχώς, οι διατάξεις του νοµοσχεδίου διαπνέονται
ακριβώς από αυτήν την αντίληψη και κουλτούρα. Δεν είναι τυχαίο
άλλωστε, πως στο νοµοθέτηµα αυτό φροντίσατε να ενσωµατώ-
σετε όσα ζητούσαν και από εµάς οι δανειστές κατά την περίοδο
των µνηµονίων και της λιτότητας.

Παράλληλα, νοµοθετείτε, σαν να µην υπήρξε ποτέ η πανδηµία
και αδιαφορείτε για τις συνέπειές της στην εκπαίδευση, δεν προ-
ετοιµάζεστε για το ασφαλές άνοιγµα των σχολείων τον Σεπτέµ-
βριο, ενώ βαφτίζετε µεταρρύθµιση τον πόλεµο που έχετε ξεκινή-
σει µε την εκπαιδευτική κοινότητα.

Μιλήσατε εκτεταµένα για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών.
Μάλιστα, διαβεβαιώνατε -µέχρι πριν από µερικές µέρες- ότι δεν
υπάρχει τιµωρητική διάταξη και πως εµείς κινδυνολογούµε, γιατί
έτσι κάνει η Αντιπολίτευση. Όµως, µετά το τέλος της δηµόσιας
διαβούλευσης προσθέσατε άρθρα στο νοµοσχέδιο, που προβλέ-
πουν πειθαρχικά µέτρα, περικοπές µισθών και µη µισθολογική
εξέλιξη. Βεβαίως, δεν φέρνετε κάτι νέο. Είναι µια εκλεπτυσµένη
εκδοχή του νόµου Αρβανιτόπουλου-Μητσοτάκη που το 2013
έθεσε στη διαθεσιµότητα-απόλυση δύο χιλιάδες πεντακόσιους
εκπαιδευτικούς της επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Οι διατάξεις, λοιπόν, αυτές δεν βελτιώνουν σε τίποτα αυτά που
λέτε, την ποιότητα, την αποτελεσµατικότητα, τη δηµοκρατία. Μά-
λιστα, σήµερα µου έκανε µεγάλη εντύπωση αυτό που είπε ο κ.
Μητσοτάκης ότι ο εκδηµοκρατισµός είναι η ισοπέδωση προς τα
κάτω. Σπουδαία αντίληψη έχει ο Πρωθυπουργός της χώρας για
τη δηµοκρατική λειτουργία των σχολείων. Αυτό ίσως εξηγεί και
τις διατάξεις για τον διευθυντή-µάνατζερ και την υπονόµευση
του συλλόγου διδασκόντων: Αυταρχισµός, γραφειοκρατία και
συγκεντρωτικά σχήµατα, που οδηγούν τα σχολεία στην αγκαλιά
της αγοράς και των κανόνων της. Αυτό εξάλλου είναι και το
όραµα της Νέας Δηµοκρατίας για την αυτονοµία των σχολικών
µονάδων: Ετερονοµία στη χρηµατοδότηση και την αναζήτηση χο-
ρηγιών για να ανταπεξέλθουν.

Ακόµη και οι διατάξεις για την εκκλησιαστική εκπαίδευση
έχουν πολλαπλά προβλήµατα και δηµιουργούν αντιδράσεις σε
ένα πεδίο που θεωρητικά είναι προνοµιακό για τις κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µας πείσατε για το λουκέτο που βά-
ζετε στην Ανώτατη Εκκλησιαστική Ακαδηµία της Βελλάς και της
Θεσσαλονίκης, αλλά κυρίως δεν πείσατε τους άµεσα ενδιαφε-
ρόµενους, παρόµοια και για τη Ριζάρειο Σχολή.

Κυρία Κεραµέως, δεν µας είπατε ούτε το γιατί, ούτε µε ποια
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κριτήρια προχωράτε στο κλείσιµο, τη στιγµή µάλιστα που η Διαρ-
κής Ιερά Σύνοδος σας δείχνει ως απόλυτα υπεύθυνη για αυτή
την απόφαση.

Πώς όµως να µιλήσουµε για βελτίωση της εκπαίδευσης όταν
η Κυβέρνηση µέσα σε αυτό το πρωτόγνωρο πλαίσιο της πανδη-
µίας επέβαλε την ελάχιστη βάση εισαγωγής και έσπευσε να την
εφαρµόσει χωρίς ίχνος ενσυναίσθησης για τα χιλιάδες παιδιά
που, µέσα σε πολύ αντίξοες συνθήκες, προσπάθησαν να ολοκλη-
ρώσουν τις σπουδές τους και να δώσουν τη µάχη για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Το βασικό επιχείρηµα είναι ότι µπαίνουν στα
πανεπιστήµια µε λευκές κόλλες. Αυτά βεβαίως, κατέρρευσαν µε
τη δηµοσίευση των ελάχιστων βάσεων για τµήµα και σχολή.

Σας έχουµε ρωτήσει πολλές φορές, κυρία Κεραµέως, αλλά
δεν πήραµε απάντηση: Πόσοι τέλος πάντων µπαίνουν στα Ανώ-
τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα µε τόσο χαµηλές βαθµολογίες, όταν
ξέρετε ότι ακριβώς αυτές οι εξετάσεις δεν είναι εξετάσεις επάρ-
κειας, αλλά κατάταξης;

Σας είπα πολλά πράγµατα για το τι είχαµε κάνει εµείς ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Δυστυχώς, σήµερα δεν προλα-
βαίνω. Ό,τι προσπάθεια έγινε όµως την καταργήσατε. Καταθέ-
στε, λοιπόν, τα στοιχεία, αν έχετε το θάρρος, και τεκµηριώστε
τις πολιτικές σας θέσεις µε στοιχεία και όχι µε προπαγάνδα. Τι
προέκυψε; Ότι αποκλείονται ακόµη και άριστοι µαθητές από τις
πρώτες τους επιλογές. Σας στέλνουν επιστολές, κινούνται δικα-
στικά, µαζεύουν υπογραφές και ζητούν την αναστολή του µέτρου
της παραίτησης. Τι απάντηση παίρνουν από εσάς; Τους λέτε µε
κυνισµό ότι δεν πειράζει, ας ανατρέψουν τον οικογενειακό τους
προγραµµατισµό και προϋπολογισµό και ας πάνε σε άλλη πόλη,
σε άλλο πανεπιστήµιο, ακόµη και αν έγραψαν δύο χιλιάδες µόρια
περισσότερα ή αν θέλουν ας πάνε στο ΙΕΚ, διότι λέτε ότι προ-
βλέψατε το παράλληλο µηχανογραφικό. Αυτό είναι η απόλυτη
απάτη. Είναι ρύθµιση που υπάρχει από το 1992 όπου µπορεί κα-
νείς να εγγραφεί µε το απολυτήριο λυκείου.

Τώρα τι κάνετε; Τις δηµοφιλείς ειδικότητες των ΙΕΚ δεν τις
έχετε διαθέσιµες. Μόνο το 50% των ειδικοτήτων βρίσκονται στο
παράλληλο µηχανογραφικό και το 1/3 των διαθέσιµων θέσεων,
δηλαδή έξι χιλιάδες θέσεις. Οι υπόλοιποι -γιατί µου είπατε ότι θα
είναι για είκοσι έξι χιλιάδες- πού θα πάνε; Ας πάνε στα ιδιωτικά!

Σας το είπαµε και στις επιτροπές, σας το λέµε και σήµερα. Πα-
ραδεχτείτε το. Σχεδιάζετε την ελάχιστη βάση εισαγωγής για να
µειώσετε τον αριθµό των εισακτέων κατά 30% και να ανακατευ-
θύνετε νέους και νέες είτε στα ιδιωτικά κολλέγια είτε στα πανε-
πιστήµια του εξωτερικού είτε στη φτηνή κατάρτιση, ανάλογα µε
την ταξική θέση και τις οικονοµικές δυνατότητες του καθενός.

Δώστε µας τα νούµερα των απορριφθέντων και τα ποιοτικά
στοιχεία. Προκύπτει σαφής ταξικότητα. Απορρίπτεται το 85%
των αποφοίτων των εσπερινών λυκείων και το 50% των ηµερή-
σιων ΕΠΑΛ. Αν είναι διαφορετικά, να το ακούσουµε. 

Βεβαίως, ακούσαµε σήµερα και από τον Πρωθυπουργό κ. Μη-
τσοτάκη τα παραπλανητικά αριθµητικά στοιχεία για τον ρυθµό
αποφοίτησης, ακριβώς διότι αυτό ταιριάζει µε το πολιτικό σας
σχέδιο. Θα τα έλεγα «greek statistics». To έχετε συνηθίσει και
στο παρελθόν. Ή είναι παρόµοιο µε εκείνο το περίφηµο: «Μέσος
όρος δεκαεπτά µαθητές στην τάξη είναι υγειονοµικά ασφαλείς»,
όταν έπρεπε να κάνετε την αραίωση των µαθητών.

Η πραγµατικότητα όµως των αριθµών σάς διαψεύδει. Η χώρα
µας είναι απολύτως εντός των ευρωπαϊκών στόχων, ανάλογα µε
τον αριθµό των νέων που παίρνουν πτυχίο ΑΕΙ, όπως και ο αριθ-
µός αποφοίτησης είναι παρόµοιος µε την πλειοψηφία των χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σας κατέθεσε στοιχεία ο Πρόεδρός µας Αλέξης Τσίπρας και ο
εισηγητής µας Νίκος Φίλης, που δείχνουν ότι πορευόµαστε έτσι
όπως θα έπρεπε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ τα δικά σας σχέ-
δια µας γυρίζουν στις δεκαετίες του ’70 και του ’80. Σταµατήστε
να κατηγορείτε µια τους υποψηφίους και µια τα πανεπιστήµια

που έθεσαν τους συντελεστές. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού) 
Τι λείπει στα πανεπιστήµια; Τα εκβιάσατε, κυρία Κεραµέως. Με

την υποστελέχωση και την περικοπή της χρηµατοδότησης κατά
20% προσπαθούν, εφαρµόζοντας τη βάση αυτή, να κάνουν οικο-
νοµία στους εισακτέους.

Θέλω να αναφερθώ και σε ένα πιο ειδικό θέµα, το άρθρο 185.
Εσείς λέτε ότι εµείς ιδρύσαµε τµήµατα µε βουλευτικές τροπολο-
γίες. Ελάχιστα ήταν και δεν λειτούργησαν ποτέ. Είχαµε στη δια-
δικασία των ενιαιοποιήσεων οµόφωνες αποφάσεις των Συγκλή-
των στο πλαίσιο του στρατηγικού τους σχεδιασµού και εσείς τα
τµήµατα αυτά τα καταργήσατε µε µια µονοκοντυλιά, ενώ είχατε
πει ότι θα αξιολογηθούν. 

Τι κάνετε τώρα; Εξουσιοδοτείτε τον εαυτό σας για την ίδρυση,
κατάργηση, µετονοµασία, αλλαγή γλωσσικού αντικειµένου στα
πανεπιστήµια µε απλή γνώµη και όχι απόφαση της Συγκλήτου.
Και αυτό καταλύει ευθέως το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων.
Είναι το άρθρο 185, το οποίο θα το βάλουµε σε ονοµαστική ψη-
φοφορία. 

Σας έχουµε ζητήσει, λοιπόν, να αποσύρετε το µέτρο και να κά-
νετε δεκτή την τροπολογία που κατέθεσε σύσσωµη η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ για την αναστολή της ΕΔΕ, αλλά και
τις άλλες τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε µε
αυτό, κυρία συνάδελφε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µείνω σε µία που είναι πολύ σηµαντική, διότι τηλεοπτικά εί-

πατε ότι θα το κάνετε, να αποκαταστήσετε τους ογδόντα οκτώ
χιλιάδες αποφοίτους των ΕΠΑΣ, των οποίων υποβαθµίσατε µε
άλλο νοµοσχέδιο τα πτυχία και µάλιστα αναδροµικά από το 2016. 

Κλείνω µε το εξής. Για µας η εκπαίδευση είναι δικαίωµα για
όλους. Δεν θα επιτρέψουµε να γίνει προνόµιο για λίγους. Είµα-
στε βέβαιοι ότι στεκόµαστε στη σωστή πλευρά της ιστορίας,
γιατί τα παιδιά είναι πατριωτάκια του ήλιου και όχι πελάτες ούτε
υπηρέτες των εχόντων, των τυχαίων και των αρπακτικών. Στεκό-
µαστε στο πλευρό όλων αυτών των παιδιών, που απαιτούν µόρ-
φωση, καλύτερη ζωή, αξιοπρεπείς όρους εργασίας και µισθούς
περηφάνιας και µε τα παιδιά αυτά θα πούµε µαζί τη µοίρα του
ήλιου. 

Ψηλά το κεφάλι, παιδιά! Στις εισαγωγικές του µέλλοντος αυτοί
που θα αποτύχουν θα είναι οι κυβερνώντες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κυρία Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να καταθέσω νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις. Θα επισηµάνω µία ενδεικτική, που µας επιση-
µάνθηκε από φορέα κατά τη διάρκεια της ακρόασης φορέων.
Μας είχαν ζητήσει οι υποψήφιοι για τις περιφερειακές διευθύν-
σεις να µην επιλέγουν µόνο µία περιφερειακή διεύθυνση, αλλά
παραπάνω. Το έχουµε επεκτείνει. Ακούσαµε ακριβώς αυτό το
σχόλιο, κατεγράφη και το έχουµε ενσωµατώσει στις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις. 

Τις καταθέτω για τα Πρακτικά. Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Υπουργέ. 

Τον λόγο ο κ. Γεώργιος Αµανατίδης, ο Κοζανίτης, από τη Νέα
Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Μπαραλιάκος.

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ και πολλά χρόνια

µιλάµε συνεχώς, εντός και εκτός του Κοινοβουλίου, για τις πα-
θογένειες στην παιδεία, για την παραπαιδεία, την άκριτη αποστή-
θιση, την έλλειψη αξιολόγησης. Ερωτώ, λοιπόν, δεν έπρεπε
επιτέλους να βρεθεί µία τολµηρή Κυβέρνηση, να πάρει εκείνες
τις αποφάσεις που δίνουν απαντήσεις σε αυτά τα οποία συζη-
τάµε; 

Έτσι, λοιπόν, µε το παρόν σχέδιο νόµου, που αποτελεί µέρος
της ολιστικής διετούς προσπάθειας του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων για τη συνολική αναβάθµιση του δηµόσιου και
του ιδιωτικού σχολείου, της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, της
κατάρτισης και διά βίου µάθησης και µια σειρά άλλων πρωτο-
βουλιών, προωθούνται και οι ρυθµίσεις, τις οποίες θα αναφέρω
στη συνέχεια. 

Και όλα αυτά µε τι; Με ανθρώπινο δυναµικό που θα ενισχύσει
την κοινή αυτή προσπάθεια. Πέρυσι η Κυβέρνηση προχώρησε σε
τεσσερισήµισι χιλιάδες προσλήψεις µονίµων, µε διορισµούς
µέσω ΑΣΕΠ και στην Ειδική Αγωγή και στην εκπαίδευση. Πλέον
προχωρούµε σε επιπλέον έντεκα χιλιάδες επτακόσιους µόνιµους
διορισµούς, οι οποίοι θα διοριστούν επίσης µε τον ΑΣΕΠ αντί
πέντε χιλιάδων διακοσίων πενήντα, που είχαν αρχικά προγραµ-
µατιστεί. Βέβαια, πρέπει να γνωρίζουµε -και το ξέρουµε και ει-
πώθηκε- ότι οι διορισµοί αυτοί είναι οι πρώτοι µετά από δώδεκα
χρόνια. 

Έτσι, λοιπόν, στην πράξη αυτό αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση
υλοποιεί στο ακέραιο τις προεκλογικές δεσµεύσεις της και στον
τοµέα της παιδείας. Η κοινωνία τα βλέπει. Γνωρίζει και όχι µόνο
στηρίζει αυτές τις αλλαγές, αλλά και τις απαιτεί. Αυτό φάνηκε
άλλωστε, σε µία έρευνα, η οποία έγινε πρόσφατα, που πέρα από
κόµµατα, ιδεοληψίες και τοποθετήσεις, διψά για ποιοτική εκπαί-
δευση, για εξορθολογισµό της εκπαίδευσης και του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος, για ένα καλύτερο σχολείο, ένα αυτόνοµο σχο-
λείο και πανεπιστήµιο. 

Υπό το πρίσµα των ανωτέρω σκέψεων, το παρόν σχέδιο νόµου
απαιτεί και πραγµατοποιεί βαθιές τοµές στην εκπαίδευση, όπως
ακούσαµε από την κυρία Υπουργό, αλλά και τον Πρωθυπουργό
το µεσηµέρι. Πού; Σε τέσσερις πυλώνες, στην αυτονοµία της
σχολικής µονάδας -δεν απαντήθηκε όταν ρώτησε ο Πρωθυπουρ-
γός- στην αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, στις δοµές της εκπαί-
δευσης, αλλά και στην εκκλησιαστική εκπαίδευση. 

Τώρα, σε σχέση µε τον πρώτο πυλώνα, δηλαδή την ενίσχυση
της αυτονοµίας των µονάδων, η διαπίστωση είναι ότι η χώρα µας
έχει ένα από τα πλέον υπερσυγκεντρωτικά εκπαιδευτικά συστή-
µατα, µοντέλα διοίκησης της εκπαίδευσης. Είναι φανερό -έχει
καταγραφεί- ότι περίπου το 80% των αποφάσεων, που αφορούν
στην αποκεντρωµένη λειτουργία των εκπαιδευτικών µονάδων,
λαµβάνονται από το κέντρο. 

Αντίθετα, η διεθνής εµπειρία τι δείχνει; Ότι όσες αποφάσεις,
µε βάση την αρχή -εντός εισαγωγικών- της «επικουρικότητας»
λαµβάνονται αποκεντρωµένα από τις ίδιες τις υπηρεσίες και τις
διευθύνσεις των σχολικών µονάδων, έχουν µεγαλύτερο αποτέ-
λεσµα και όχι µόνο αυτό. Έχουν το µεγαλύτερο αποτέλεσµα στη
διοίκηση, αλλά βελτιώνονται και τα µαθησιακά αποτελέσµατα
των σπουδαζόντων. 

Στο πλαίσιο αυτό και στο πλαίσιο της πρώτης πρωτοβουλίας
ενισχύεται η εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς και προσφέρε-
ται µεγαλύτερη ελευθερία στην οργάνωση της διδασκαλίας. Δί-
νεται, λοιπόν, η δυνατότητα στους εκπαιδευτικούς να επιλέξουν
πολλαπλό βιβλίο, από το οποίο θα διδάσκουν, ώστε να µπει τέλος
σε ένα µοντέλο βιβλιοκεντρικό -επιτρέψτε µου να πω- ένα µον-
τέλο της αποµνηµόνευσης, που επικρατεί έως και σήµερα και να
µεταβούµε σε ένα νέο µοντέλο -ας µου επιτραπεί πάλι η έκ-
φραση- ένα γνωσιοκεντρικό µοντέλο. 

Δεν µπορεί να συνεχίσουν η Ελλάδα και η Κύπρος να είναι τα
µόνα παραδείγµατα χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που έχουν

ένα µοναδικό σχολικό εγχειρίδιο. Βέβαια, το υλικό το οποίο θα
διδάσκεται και από το οποίο θα αντλούνται οι πληροφορίες θα
είναι εγκεκριµένο και διαθέσιµο σε ψηφιακή βιβλιοθήκη, προκει-
µένου να µπορούν οι εκπαιδευτικοί να κατευθύνουν τους µαθη-
τές σε περισσότερες επιλογές. 

Δεύτερον, ενισχύεται ο ρόλος του διευθυντή και των εκπαιδευ-
τικών σε θέσεις ευθύνης. Όπως αναλυτικά αναφέρθηκε στις συ-
νεδριάσεις της επιτροπής και από την κυρία Υπουργό, ο διευθυ-
ντής του ελληνικού σχολείου έχει τις λιγότερες αρµοδιότητες ως
προς τη διαχείριση των τοπικών ζητηµάτων, δηλαδή των σχολι-
κών ζητηµάτων από οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κάτι που δυσκολεύει, ασφαλώς, την ενίσχυση της αυ-
τόνοµης λειτουργίας. 

Τι έχει παρατηρηθεί στα συστήµατα όπου οι διευθυντές είναι
πραγµατικοί διοικητές και διοικούν αποκεντρωµένα τις σχολικές
µονάδες; Τα αποτελέσµατα είναι υψηλότερα και ως προς τις επι-
δόσεις των µαθητών. Θεσπίζεται σύστηµα αυξηµένης διαφά-
νειας, όπου όλοι οι προϊστάµενοι ελέγχονται από τους υφισταµέ-
νους και µάλιστα πολλές φορές ανώνυµα και σε ετήσια βάση από
εκπαιδευτικούς. 

Σε ό,τι αφορά τον δεύτερο πυλώνα θεσπίζεται µηχανισµός
αξιολόγησης του έργου των εκπαιδευτικών ως µηχανισµός βελ-
τίωσης και ενδυνάµωσης. Απορώ, λοιπόν, µε όλους αυτούς, οι
οποίοι διαφωνούν µε τη διαδικασία της αξιολόγησης. Δεν κατα-
λαβαίνω πραγµατικά το σκεπτικό, γιατί κανένα εκπαιδευτικό σύ-
στηµα δεν µπορεί να βελτιωθεί εάν δεν αυτοαξιολογηθεί και µε
τον τρόπο αυτό, αν δεν οδηγηθεί σε βασικά συµπεράσµατα που
θα οδηγήσουν στη βελτίωσή του. 

Η αξιολόγηση, λοιπόν, είναι απαραίτητη προϋπόθεση, θα
έλεγα, για τη λειτουργία των σχολικών µονάδων µε αποκεντρω-
µένη µορφή. Γιατί; Γιατί η περισσότερη ελευθερία απαιτεί και ένα
σύστηµα ελέγχου και ισορροπιών. Αποτελεί άλλωστε, κοινή πρα-
κτική στο 90% των χωρών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Λίγες
χώρες είναι αυτές που δεν κάνουν αξιολόγηση. Όµως η ελληνική
κοινωνία στο 70% των ερωτηθέντων είναι θετική, την θέλει, κρίνει
θετικά την αξιολόγηση. 

Βέβαια, να σηµειώσουµε ότι η αξιολόγηση δεν είναι ποσοτική.
Περιγράφεται σε µία κλίµακα. Είναι ποιοτική. Είναι η κλίµακα
«εξαιρετικό», «πολύ καλό», «ικανοποιητικό», «µη ικανοποιητικό».
Η αξιολόγηση και τα αποτελέσµατά της είναι µηχανισµός για να
τοποθετούνται σε θέσεις ευθύνης οι εκπαιδευτικοί. 

Αντίθετα, σε εκπαιδευτικούς όπου δεν είναι θετική η αξιολό-
γηση, απλώς δεν τους δίνονται οι ευκαιρίες ανέλιξης. Πρόκειται
δηλαδή για µία αξιολόγηση που στόχο έχει όχι µόνο να αναδείξει
αυτούς που αξιολογούνται θετικά, αλλά να δώσει ευκαιρίες βελ-
τίωσης για µία επόµενη προσπάθεια όλων των υπολοίπων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Έτσι, λοιπόν, τίθεται πάλι ένα ερώτηµα αν και γιατί η αξιολό-
γηση ενοχλεί κάποιους. Όταν η ίδια η αξιολόγηση γίνεται στον
ιδιωτικό τοµέα, δεν βλέπουµε τον λόγο γιατί να µην πρέπει να γί-
νεται και στον δηµόσιο τοµέα. Βέβαια, µε βάση την αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών αξιολογείται αντίστοιχα και το σύστηµα της
εκπαιδευτικής διαδικασίας και αυτό είναι κάτι πολύ σηµαντικό,
γιατί αυτό µόνο θα οδηγήσει σε µία συνεχή βελτίωση βήµα-βήµα.

Σε σχέση µε τον τρίτο πυλώνα, δηλαδή την ενίσχυση των
δοµών εκπαίδευσης, έχουµε αλλαγές σε δύο επίπεδα, στις δοµές
υποστήριξης της εκπαίδευσης και στα κριτήρια και στη διαδικα-
σία επιλογής. 

Με τον τέταρτο πυλώνα -και σιγά-σιγά κλείνω- εισάγεται ένα
σύστηµα εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, ένα οργανωµένο σύ-
στηµα, όπου βασικός στόχος είναι να αναβαθµιστεί το εκπαιδευ-
τικό επίπεδο του κλήρου. Προβλέπονται τρεις σχολές µαθητείας,
δύο χρόνια η κάθε σχολή, πρώτος χρόνος θεωρητική κατάρτιση
και δεύτερος χρόνος πρακτική άσκηση. Προβλέπεται, επίσης, ότι
οι κληρικοί θα µπορούν να µισθοδοτούνται από το ελληνικό δη-
µόσιο, µόνο εφόσον κατέχουν πτυχίο από σχολή µαθητείας κλη-
ρικών ή από ΑΕΙ. 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητή κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο συνεχίζουµε -ακούστηκε από αρ-
κετούς συναδέλφους νωρίτερα- και προωθούµε ένα πλέγµα
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σηµαντικών αλλαγών µε στόχο τη συνολική αναβάθµιση των σχο-
λείων, τον εφοδιασµό των µαθητών µε δεξιότητες, αλλά και την
ενίσχυση, τη στήριξη και αναβάθµιση του ανθρώπινου δυναµι-
κού. 

Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να µένουµε πίσω, ουραγοί, πα-
ρατηρητές επιτρέψτε µου να πω, όταν όλα κινούνται στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µε ταχείς ρυθµούς. Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε,
λυπάµαι γιατί ενώ θα έπρεπε να υπάρχει σε πολλά ζητήµατα οµο-
φωνία και ειδικά στα θέµατα της εκπαίδευσης όπου αυτή θα
έπρεπε να θεωρείται δεδοµένη και αυτονόητη, υπάρχουν απο-
κλίνουσες τάσεις, όχι θα έλεγα σώνει και καλά προς τη βελτίωση
των προβλεπόµενων στο σχέδιο νόµου. 

Το παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου είναι τοµή στην εκπαίδευση,
κάνει αλλαγές όπου επιτάσσονται από την εξέλιξη των πραγµά-
των και κυρίως, τις απαιτεί σύσσωµη πλέον η ελληνική κοινωνία.
Είναι αλλαγές που είναι ορατές, θα είναι ορατές και θα πρέπει
γι’ αυτόν τον λόγο να τις βλέπουµε.

Με αυτές τις σκέψεις, υπερψηφίζω τις ρυθµίσεις του παρόντος
σχεδίου νόµου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα παραµείνουµε στη Νέα Δηµοκρατία. Τον λόγο έχει ο κ. Ξε-

νοφών Μπαραλιάκος. Σας παρακαλώ να τηρούµε τον χρόνο. 
Επειδή υπάρχουν απορίες, αν και ο κ. Μπούρας το ανέφερε,

το  επαναλαµβάνω κι εγώ, σήµερα θα κλείσουµε µε την κ. Κων-
σταντίνα Αδάµου, δηλαδή θα ολοκληρώσουµε τον όγδοο κύκλο
και αύριο το πρωί θα ξεκινήσουµε στις 10:00’. 

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση

ενός νοµοσχεδίου που αναβαθµίζει ριζικά το σχολείο µέσα από
µια σειρά στοχευµένων µεταρρυθµίσεων, οι οποίες έχουν δια-
µορφωθεί µετά από εξαντλητικό διάλογο µε την εκπαιδευτική
κοινότητα, ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος αξίζει να σηµειωθεί ότι δεν προ-
σήλθε στην πρόσκληση της ηγεσίας του Υπουργείου κατά τη δια-
βούλευση του νοµοσχεδίου, αποφάσισε µε τις γνωστές µεθό-
δους του και να την αποπροσανατολίσει, αλλά πολύ περισσότερο
να τη µετατρέψει σε αρένα προσωπικής και αήθους επίθεσης
κατά της Υπουργού, της κ. Κεραµέως.

Αρνούµενη η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αποδεχθεί ότι η κοι-
νωνία επιδοκιµάζει συντριπτικά το αποτύπωµα που αφήνουν οι
µεταρρυθµίσεις της Κυβέρνησης στο χώρο της παιδείας, επιλέ-
γει να πλειοδοτήσει για µία ακόµα φορά σε έναν επικίνδυνο λαϊ-
κισµό, ο οποίος εµπαίζει τους ίδιους τους µαθητές και τις
οικογένειές τους. Το πιο εντυπωσιακό, βέβαια, είναι ότι µε τις κυ-
βερνητικές αλλαγές συντάσσονται κατά πλειοψηφία και οι ψη-
φοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση του σχολείου έρ-
χεται να προστεθεί σ’ αυτή τη σειρά µεταρρυθµιστικών τοµών, η
οποία συµπυκνώνει τον οραµατικό προσανατολισµό µας για την
παιδεία µε εθνικό πρόσηµο και τον ευρύτερο στρατηγικό µας
σχεδιασµό για να επανακτηθεί το θεσµικό οπλοστάσιο, που θα
επιτρέψει στα παιδιά µας να αντιµετωπίσουν τις προκλήσεις του
µέλλοντος. 

Ενώ λοιπόν, η συζήτηση και ο κοινοβουλευτικός διάλογος θα
έπρεπε να κινηθεί γύρω από τον κεντρικό άξονα του νοµοσχε-
δίου για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, την ευελιξία, την
προσαρµοστικότητα, αλλά και την αυτονοµία της σχολικής µο-
νάδας, ώστε να αναδειχθούν οι ιδεολογικές µας διαφωνίες οι
οποίες είναι εκ διαµέτρου αντίρροπες και εκκινούν από διαφο-
ρετική αφετηρία, εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο
επιχειρήσατε να αλλοιώσετε τον χαρακτήρα του νοµοσχεδίου,
αλλά επιλέξατε να στοχοποιήσετε προσωπικά την κυρία Υπουργό
και την οικογένειά της. 

Αποτελεί κοινοβουλευτικό όνειδος, ελλείψει δοµηµένης και ξε-
κάθαρης επιχειρηµατολογίας, να εµπλέκεται στην πολιτική κρι-
τική η προσωπική και οικογενειακή ζωή των πολιτικών µας αντι-
πάλων. Ο µόνος που θα πρέπει να αισθάνεται ντροπή που επα-
ναφέρει αυτού του είδους του πολιτεύεσθαι, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι ο κ. Φίλης, ο οποίος όχι µόνο δεν ανακαλεί και
δεν απολογείται γι’ αυτή τη συµπεριφορά, αλλά εµµένει στις δη-
λώσεις του µε την κάλυψη της ηγεσίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Φυσικά, η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ δεν δίστασε, µε ένα ρεσάλτο λαϊ-
κισµού, να πατήσει πάνω στις αγωνίες, την αβεβαιότητα και τη
λύπη εκείνων των υποψηφίων, που δεν έπιασαν τον στόχο τους.
Υποσχέθηκε σε όλα αυτά τα νέα παιδιά την κατάργηση της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής, αλλά και τη δυνατότητα να καταθέσουν
µηχανογραφικό δελτίο µε τους φετινούς βαθµούς του χρόνου,
το 2022 µάλιστα, όπως ακούσαµε το πρωί από τον κ. Τσίπρα. Δεν
µας είπε, όµως, πώς µπορεί να γίνει αυτό αφού ούτε εκλογές
έχουµε, αλλά όπως όλα δείχνουν µε αυτά που κάνετε και λέτε θα
µείνετε για πολλά χρόνια ακόµα στην αντιπολίτευση. 

Όλα αυτά θυµίζουν τις παλιές εποχές -όχι πολύ µακρινές- που
θα καταργούσατε τα µνηµόνια µε έναν νόµο και ένα άρθρο. Ένα
«νέο πρόγραµµα Θεσσαλονίκης» για την εκπαίδευση ακούσαµε
σήµερα από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή τη φορά, όµως, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι Έλληνες πολίτες σάς ξέρουν, σάς
έµαθαν κι έχουν γευθεί τους πικρούς καρπούς της καταστροφι-
κής διακυβέρνησής σας και δύο χρόνια µετά την ανάληψη της
εξουσίας από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εξακολου-
θούν να εµπιστεύονται το πρόγραµµά µας, την προσήλωσή µας
στο µεταρρυθµιστικό µας έργο, αλλά και την αποτελεσµατική
ικανότητά µας να διαχειριστούµε µεγάλες και σοβαρές κρίσεις
και να µην διστάζουµε να προωθούµε τολµηρά προγράµµατα
προς όφελος των νέων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, µας χωρίζει ιδεολο-
γική άβυσσος. Είµαστε δύο διαφορετικοί κόσµοι και αυτό το πα-
ραδέχονται όλοι. Εµείς θέλουµε την ισότητα ευκαιριών προς
όλους και όχι την εξίσωση όλων προς τα κάτω. Πιστεύουµε στην
αριστεία, τη θεωρούµε κοινωνική υγεία και δεν είµαστε από αυ-
τούς που την αποστρέφονται ως ρετσινιά. 

Θεωρούµε την εκπαίδευση µέσο κοινωνικής κινητικότητας
προς τα πάνω και αυτό επιτυγχάνεται µόνο, βάζοντας κανόνες
και εφαρµόζοντας την αξιολόγηση και όχι µε την επιβράβευση
της ήσσονος προσπάθειας. Θέλουµε ώριµους και υπεύθυνους
πολίτες, που στέκονται στα πόδια τους µε τις δικές τους δυνά-
µεις και δεν εξαρτώνται από ένα πατροναριστικό κράτος. 

Το παρόν νοµοσχέδιο διαπνέεται από πνεύµα ανανέωσης,
εναρµόνισης µε τις βέλτιστες πρακτικές σε ευρωπαϊκό επίπεδο
και αξιοποιεί µε τον καλύτερο τρόπο το µεγαλύτερο πλεονέ-
κτηµα του ελληνικού σχολείου, τους δασκάλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε σήµερα την αρχιτε-
κτονική ενός καλύτερου σχολείου που θα ελευθερώνει τις δηµι-
ουργικές και αστείρευτες δυνάµεις τόσο των παιδιών όσο και των
εκπαιδευτικών µας µε αξιολόγηση, αξιόπιστο σύστηµα διοίκη-
σης, µε έµφαση στη θετική σκέψη και την αναλυτική ικανότητα.
Στηρίζουµε το νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση του σχολείου και
την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών µας και είµαστε έτοιµοι να
περιφρουρήσουµε το αυτονόητο απέναντι σε επικίνδυνες ακρο-
βασίες λαϊκισµού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου. Πανηγυρίζουν από τα
αριστερά µου!

Καλείται στο Βήµα η κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, η οποία εκλέγεται στο Β2 δυ-
τικό τοµέα Αθηνών. Να ετοιµάζεται ο κ. Κοτρωνιάς.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το σχέδιο νόµου που

συζητάµε, θα ήθελα να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στους πυρο-
σβέστες, τους άνδρες και τις γυναίκες του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, που δίνουν µάχη µε τις φλόγες στην Ελλάδα γενικότερα,
αλλά και ειδικότερα εδώ στην Αττική µε το σοβαρό συµβάν, το
οποίο υπάρχει στη βορειοδυτική Αττική. Δεν είναι ώρα κριτικής
ή συµπερασµάτων. Αυτό το οποίο επείγει, είναι να τελειώσει αυτό
το κακό µε τις ελάχιστες απώλειες. Τέλος πάντων, όποια συµπε-
ράσµατα υπάρχουν, θα τα πούµε µετά. 

Αυτό όµως που ήθελα να πω κυρία Υπουργέ -επειδή εκπροσω-
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πείτε την Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή στα έδρανα- είναι ότι υπάρ-
χουν πληροφορίες ότι οι πυροσβέστες από όλη την Ελλάδα, που
έχουν έρθει στην Αττική φιλοξενούνται σε ξενοδοχεία COVID. Θα
έλεγα να το διερευνήσετε και αν πραγµατικά ισχύει αυτό, να δώ-
σετε άµεσα λύση. 

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε. Αναβάθµιση
του σχολείου και ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών» είναι ο τίτλος
του νοµοσχεδίου. Θα έλεγα όµως ότι ο πραγµατικός τίτλος και
ο σωστός έπρεπε να είναι: «Υποβάθµιση δηµόσιου σχολείου, χει-
ραγώγηση των εκπαιδευτικών».

Ρίξτε µια µατιά κυρία Υπουργέ, τι γίνεται στο εκπαιδευτικό µας
σύστηµα και στα δηµόσια σχολεία σήµερα. Η πανδηµία δηµιούρ-
γησε κάποιες καινούργιες συνθήκες, όπως την τηλεκπαίδευση,
αλλά όχι για όλους. Έχουµε σε όλη την Ελλάδα δει και γεγονότα
που συνέβησαν, το πώς υπήρχαν τα µέσα για τους µαθητές να
παρακολουθήσουν. Έχουµε και συλλόγους γονέων και κηδεµό-
νων, οι οποίοι δραστηριοποιήθηκαν να βρουν laptop ή tablet, για
να δώσουν στα παιδιά να µπορέσουν να παρακολουθήσουν. Του-
λάχιστον στην εκλογική µου περιφέρεια ξέρω τι έγινε και ειδικά
στο Δήµο της Αγίας Βαρβάρας. 

Είδαµε τις µάσκες µαµούθ, τις οποίες τις ξεχάσαµε, τα µέσα
που έδωσε το δηµόσιο για τα παιδιά µας. Είδαµε την αύξηση του
αριθµού των µαθητών στις τάξεις µε το νοµοσχέδιο της κ. Κερα-
µέως πέρυσι τέτοιον καιρό εν µέσω πανδηµίας. Είδαµε σχολεία
ακατάλληλα ακόµα και µαθήµατα σε κοντέινερ. Μάλιστα, εγώ εν-
δεικτικά θα αναφέρω ότι στη δυτική Αθήνα και στον Δήµο Αιγά-
λεω δεν έχουν ακόµα αποκατασταθεί κάποια σχολεία από το
σεισµό της 8ης Ιουλίου του 2019. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
στη δηµόσια εκπαίδευση. Βέβαια, το τελευταίο, η ελάχιστη βάση
εισαγωγής η οποία αποκλείει παιδιά από την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Αυτά τα νοµοθετήσατε εν µέσω πανδηµίας. 

Η κυρία Υπουργός πολλές φορές είπε, το κύριο επιχείρηµά
της, ότι µε 3 και µε 8, δεν µπορούν να µπαίνουν στα πανεπιστήµια
µαθητές και καινούργιοι φοιτητές -βέβαια στα κολλέγια δεν
υπάρχει έλεγχος- και πρέπει να µπαίνουν οι άριστοι. Όµως εί-
δαµε από τα αποτελέσµατα ότι εξαπατήσατε για άλλη µια φορά
τον κόσµο και τους νέους, γιατί οι άριστοι τελικά, δεν µπόρεσαν
να µπουν στις σχολές που έπρεπε, που ήθελαν, που ήταν το
όνειρό τους. 

Από την άλλη µεριά, δεν µπορούµε να µην πούµε ότι χρησιµο-
ποιείτε επιχειρήµατα µε αλχηµείες αριθµών. Το απέδειξε και ο
Πρόεδρος Αλέξης Τσίπρας το µεσηµέρι στην τοποθέτησή του.
Θα το πω και εγώ και θα δώσω για άλλη µια φορά το αντίγραφο
της Τράπεζας της Ελλάδας. Λέει ότι στους νέους δεκαοκτώ µε
είκοσι τέσσερα το 2009 το 14,2% δεν τελείωναν τις σπουδές
τους, ενώ 2018 το ποσοστό αυτό έπεσε στο 4,7%. Δηλαδή χρη-
σιµοποιείτε όποια επιχειρήµατα θέλετε για να καλύψετε πραγµα-
τικά, αυτό το καταστροφικό για την παιδεία και για τη νεολαία
µας το οποίο συντελείται. 

Όµως όλα αυτά, εκτός των άλλων, δείχνουν τι; Έλλειψη κοι-
νωνικής ενσυναίσθησης. Είστε µακριά από την κοινωνία και από
τις ανάγκες της γιατί οξύνετε και εντείνετε τις ανισότητες. Ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός το είχε πει και από την Θεσσαλονίκη το
2019 ότι δεν µπορεί να φανταστώ κοινωνία χωρίς ανισότητες,
είναι αντίθετη στην ανθρώπινη φύση. Από την άλλη µεριά, στη
δυτική Αθήνα, στο Περιστέρι ας γίνουν ψυκτικοί, στην Εκάλη θα
γίνονται επιστήµονες. Τα έχει πει αυτά ο Πρωθυπουργός. Ακόµα
πρόσφατα είπε µιλώντας στον ΣΕΒ: «Δεν πειράζει, δεν χρειάζεται
να σπουδάσουν όλοι ούτε να πάνε στη σχολή στην οποία µπήκαν
κατά τύχη. Υπάρχουν κι άλλες επιλογές και θα βρουν τη ζωή τους
και θα είναι ευτυχισµένοι». Εκτός του ότι ακούσαµε χθες και από
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ότι η αγορά είναι ο λαός. Μόνο
που η αγορά είναι τα κολλέγια, τα ιδιωτικά ΙΕΚ και η κατάρτιση η
οποία υποκαθιστά την εκπαίδευση. Αυτό κάνετε σύµφωνα πάντα
µε την ιδεοληψία της Νέας Δηµοκρατίας και αυτήν την αγορά
εσείς εξυπηρετείτε. Έχετε νοµοθετήσει σχετικά.

Έρχοµαι συγκεκριµένα στο νοµοσχέδιο για το περί αυτονο-
µίας. Προσπαθεί η Κυβέρνηση µε την αυτονοµία των σχολείων
να βγάλει από το κάδρο την ουσιαστική ευθύνη της πολιτείας,
του κράτους για τη λειτουργία και τη χρηµατοδότηση του δηµό-
σιου σχολείου και της δηµόσιας εκπαίδευσης. Αυτή η αυτονοµία

θα οδηγήσει στο µέλλον, να µην πω και άµεσα, στην ταξική δια-
φοροποίηση, την κατηγοριοποίηση των σχολείων και γενικότερα
στο κυνήγι των χορηγών, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν.
Αυτά είναι συστήµατα που έχουν εφαρµοστεί και αλλού, σε
άλλες χώρες και βέβαια έχουν αποτύχει. Βέβαια, λέµε ότι η δια-
χείριση εργασιακών ζητηµάτων θα πάει στους δήµους. Υπάρχει
αυτή η πρόταση, αυτή η σχετική έκθεση του ΟΟΣΑ. Δεν ξέρω
πού θα φτάσουµε.

Τώρα για την αξιολόγηση, παραπλανάτε για άλλη µια φορά ως
Υπουργείο όταν λέτε ότι θα είναι περιγραφική, όχι ποσοτική και
ότι δεν θα είναι τιµωρητική και λοιπά. Υπάρχουν όµως και ποινές
µέσα και σε άρθρα, συγκεκριµένα για καθήλωση, περικοπή µι-
σθού, για περιπτώσεις στις οποίες αποκλείονται στελέχη για κά-
ποιο αριθµό χρόνων, οχτώ χρόνια για να γίνουν εκπαιδευτικοί,
να πάρουν κάποια θέση στελεχιακή και λοιπά, ενώ υπάρχει ένα
ερωτηµατικό στους νεοδιόριστους, που κρίνονται για τη µονιµο-
ποίησή τους, πώς αυτό το πράγµα θα λειτουργήσει.

Όµως κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι ίδιοι οι
εκπαιδευτικοί δεν αρνούνται την αξιολόγηση. Μία αξιολόγηση
όµως που δεν θα είναι τιµωρητική, που δεν θα οδηγεί σε στασι-
µότητα και στο µέλλον -δεν ξέρουµε ακόµα- και σε απόλυση. Ξέ-
ρουµε άλλωστε -και οι εκπαιδευτικοί το έχουν ζήσει αυτό στην
πλάτη τους- τον κύριο Μητσοτάκη σαν Υπουργό Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης το 2014, τι απολύσεις, διαθεσιµότητες έγιναν ειδικά
στην τεχνική εκπαίδευση. Οπότε το φοβούνται και είναι πραγµα-
τικά λογικό αυτό. 

Μιλάµε όµως για αξιολόγηση και θέλουν αξιολόγηση σύγ-
χρονη µε στόχο την αναβάθµιση του ίδιου του σχολείου, του
ίδιου του εκπαιδευτικού και αναβάθµιση συνολικά του σχολικού
εκπαιδευτικού έργου. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό φαίνονται καθαρά οι στόχοι να συνδέ-
σετε την εκπαίδευση µε την αγορά εργασίας µε τρόπο που να
φαίνεται ότι για την ανεργία φταίει η κακή εκπαίδευση. Δίνετε
βάρος στη διαρκή αποθήκευση γνώσεων, εκµάθηση δεξιοτήτων
αντί για ανθρωπιστικές σπουδές, ολιστική µόρφωση της νεο-
λαίας µας, που απαιτείται, ενώ -το πολύ σηµαντικό- υποβαθµίζετε
και αποδυναµώνετε συλλογικά όργανα των διδασκόντων, επιτη-
ρώντας τους εκπαιδευτικούς µε πολλές υπερεξουσίες στον δι-
ευθυντή, στους επόπτες ποιότητας, στον περιφερειακό διευθυ-
ντή. Μας θυµίζετε, σε εµάς τους πιο παλιούς, τον θεσµό και τον
ρόλο του επιθεωρητή στα δικά µου τουλάχιστον χρόνια. Κι όλα
αυτά για να µην υπάρχουν αντιρρήσεις, να µην υπάρχουν αντι-
δράσεις. 

Τη συλλογική γνώµη τη µετατρέπετε σε ιδεοληψία του ενός.
Γιατί; Γιατί απεχθάνεστε µε βάση την ιδεολογία σας, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, οτιδήποτε συλλογικό. Αυτό το βλέπουµε σε
όλα τα νοµοσχέδια, δηµαρχοκεντρικό σύστηµα επαναφέρετε, δι-
ευθυντικό σύστηµα στην εκπαίδευση εισάγετε µε το νοµοσχέδιο,
στα εργασιακά ατοµικότητα και ατοµικές συµβάσεις εργασίας
αντί των συλλογικών όλα δηλαδή ατοµικά και όχι συλλογικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και
ευχαριστώ για τον χρόνο, και λέω το εξής: Ο τίτλος του νοµο-
σχεδίου θα έπρεπε να είναι «αποχαιρέτα το δηµοκρατικό σχολείο
που ξέρεις». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Καλείτε στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµο-

κρατία και την όµορφη Φθιώτιδα και να ετοιµάζεται ο κ. Παπαη-
λιού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Αγαπητέ µου κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συ-
ζητείται σήµερα είναι ιδιαίτερης βαρύτητας καθώς η εκπαίδευση
των παιδιών µας καθορίζει και το µέλλον τους και το µέλλον του
τόπου µας. Το νοµοσχέδιο αποτελεί µια πραγµατική µεταρρύθ-
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µιση γιατί αφ’ ενός βάζει φρένο στις χρόνιες στρεβλώσεις του
εκπαιδευτικού µας συστήµατος αφ’ ετέρου οργανώνει µε συγκε-
κριµένα, σύγχρονα πρότυπα και επιχειρεί την συνολική αναβάθ-
µιση της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µέσα
από τον εξορθολογισµό του εκπαιδευτικού συστήµατος και την
προώθηση του αυτόνοµου σχολείου. Αν δε συνδυαστεί και µε τον
πρόσφατο νόµο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, τη µεταλυ-
κειακή τεχνική εκπαίδευση, είναι βέβαιο ότι θα συµβάλλει στην
πολυπόθητη αναβάθµιση της ελληνικής παιδείας. 

Οι µεταρρυθµίσεις του νοµοσχεδίου στηρίζονται σε τρεις βα-
σικούς πυλώνες. Πρώτον, στις δοµές εκπαίδευσης, δεύτερον,
στην αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και τρίτον, στην αυτονοµία
της σχολικής µονάδας. Αναφορικά µε τον πρώτο πυλώνα σκοπός
του είναι η αναβάθµιση της ποιότητας της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης µέσα από την θεσµική διαµόρφωση των δοµών της εκπαί-
δευσης µε τον καθορισµό αξιοκρατικών διαδικασιών για την
επιλογή των στελεχών της. 

Με το νοµοσχέδιο ενισχύεται η ουσιαστική συµβολή των στε-
λεχών στην εφαρµογή των εκπαιδευτικών πολιτικών στα σχολεία,
στη στήριξη µαθητών και εκπαιδευτικών και στην επιµόρφωση
και αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Έτσι λοιπόν µεταξύ άλλων
ιδρύονται δοµές εκπαίδευσης µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρα-
κτήρα, συστήνονται οκτακόσιες θέσεις συµβούλων εκπαίδευσης,
ορίζονται υπεύθυνοι σχολικού επαγγελµατικού προσανατολι-
σµού στις διευθύνσεις εκπαίδευσης και ιδρύονται γραφεία συµ-
βουλευτικής και τελευταίο και πολύ βασικό ενισχύονται τα κέντ-
ρα διεπιστηµονικής αξιολόγησης, συµβουλευτικής και υποστή-
ριξης µε τη σύσταση χιλίων εκατό νέων οργανικών θέσεων ψυ-
χολόγων και κοινωνικών λειτουργών στα σχολεία για τη διασφά-
λιση της ισότιµης πρόσβασης όλων των µαθητών στην εκπαί-
δευση και της ψυχοκοινωνικής τους ανάπτυξης και προόδου. 

Ως προς τον δεύτερο πυλώνα, που αφορά την αξιολόγηση των
εκπαιδευτικών και των στελεχών, είναι σαφές ότι σε µία σύγ-
χρονη κοινωνία η αξιολόγηση είναι απαραίτητη προϋπόθεση βελ-
τίωσης του συστήµατος µέσα από τη βελτίωση του ανθρώπινου
δυναµικού. Αυτός είναι και ο λόγος που στις δηµοσκοπήσεις µε
ένα συντριπτικό ποσοστό του 70% ο κόσµος θέλει την αξιολό-
γηση του εκπαιδευτικού προσωπικού. 

Βασικές αρχές λοιπόν αυτού του συστήµατος αποτελούν
µόνον και µόνον η αµεροληψία, η επαγγελµατική ικανότητα και
η αποδοτικότητα για την παροχή της ποιοτικής εκπαίδευσης. Η
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών υποστηρίζει τις προσπάθειες επι-
µόρφωσης και αυτοβελτίωσής τους, για να έχουν µια ολοκληρω-
µένη επαγγελµατική εξέλιξη. Το έργο των εκπαιδευτικών αξιολο-
γείται τεκµηριωµένα σε τετράβαθµη περιγραφική κλίµακα ως
προς το διδακτικό και παιδαγωγικό τους έργο και ως προς την
υπηρεσιακή τους συνέπεια και επάρκεια. Τα θετικά αποτελέ-
σµατα της αξιολόγησης θα αποτελούν µοριοδοτούµενο κριτήριο
για επιλογή τους σε θέσεις ευθύνης ενώ τα αρνητικά θα συνε-
πάγονται υποχρεωτική επιµόρφωση για βελτίωση της απόδοσής
τους. Είναι ξεκάθαρο ότι η αξιολόγηση δεν επηρεάζει την εργα-
σία, αλλά έχει επιβραβευτικό και βελτιωτικό χαρακτήρα για τους
εκπαιδευτικούς. 

Με τον τρίτο πυλώνα επιδιώκεται η αποκέντρωση του εκπαι-
δευτικού συστήµατος της χώρας, η οποία στην παρούσα φάση
διαθέτει ένα από τα πιο υπερσυγκεντρωτικά εκπαιδευτικά συστή-
µατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση καθώς το 80% των αποφάσεων
που αφορούν τη λειτουργία του σχολείου λαµβάνονται σε κεν-
τρικό επίπεδο σε αντίθεση µε τις περισσότερες χώρες όπου το
ποσοστό αυτό φτάνει το 35%. 

Με τις παρούσες ρυθµίσεις αποδεικνύεται έµπρακτα η εµπι-
στοσύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στους εκπαι-
δευτικούς και στα σχολεία καθώς ενισχύεται η ελευθερία τους
και µπορούν πλέον να οργανώνουν τη διδασκαλία µέσα από την
επιλογή των βιβλίων, την έγκριση εκπαιδευτικών προγραµµάτων
και τη συγκρότηση εκπαιδευτικών οµίλων ενώ παράλληλα ενι-
σχύεται ο ρόλος των διευθυντών και των εκπαιδευτικών στις θέ-
σεις ευθύνης. 

Το νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται µε ρυθµίσεις που αφορούν την
αναβάθµιση της δευτεροβάθµιας και µεταδευτεροβάθµιας εκ-
κλησιαστικής εκπαίδευσης µε στόχο τη συνολική αναβάθµιση

του επιπέδου και της ποιότητας του κλήρου. Ειδικότερα η δευ-
τεροβάθµια εκκλησιαστική εκπαίδευση πλέον εντάσσεται στη γε-
νική δευτεροβάθµια εκπαίδευση υπό την εποπτεία του κράτους
όπου εκπαιδευτικοί και µαθητές των εκκλησιαστικών σχολείων
θα επιλέγονται βάσει κριτηρίων. Δηµιουργούνται δοµές µεταδευ-
τεροβάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευσης µε διετές πρόγραµµα
σπουδών και τέλος συνενώνονται οι τέσσερις Ανώτατες Εκκλη-
σιαστικές Ακαδηµίες σε δύο µε βάση και τη ζήτηση των υποψη-
φίων, αλλά και την απορρόφηση σε θέσεις εργασίας των αποφοί-
των. 

Παράλληλα λαµβάνεται στο νοµοσχέδιο πρόνοια εκεί που θα
υπάρξουν αλλαγές οι εκπαιδευτικοί των εκκλησιαστικών σχο-
λείων του νοµού ν.3432/2006 να µπορούν να ζητήσουν τη µετά-
ταξή τους σε Μητροπόλεις ώστε να συνεχίσουν να εργάζονται
σε ένα περιβάλλον που συνάδει µε τις πνευµατικές κατευθύνσεις
τους και τις αναζητήσεις τους.

Τέλος το νοµοσχέδιο προβλέπει και επιπλέον µεταρρυθµίσεις
που θα ισχύσουν από τον ερχόµενο Σεπτέµβριο. Επιγραµµατικά
αναφέρω τη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση, την εισαγωγή δρα-
στηριοτήτων στα αγγλικά σε όλα τα νηπιαγωγεία και την εισα-
γωγή των εργαστηρίων δεξιοτήτων σε νηπιαγωγεία, δηµοτικά και
γυµνάσια, εκατόν είκοσι τρία νέα προγράµµατα σπουδών στη γε-
νική εκπαίδευση, δηµιουργία εκατόν δώδεκα πρότυπων και πει-
ραµατικών σχολείων το 2021, ίδρυση έξι πρότυπων ΕΠΑΛ, ψη-
φιακό µετασχηµατισµό σε όλα τα επίπεδα. 

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο αναβαθµίζει το εκπαι-
δευτικό έργο που παρέχεται στα δηµόσια σχολεία, αυτά αναβαθ-
µίζει, και αποσκοπεί στην ανάδειξη της δηµιουργικής πρωτο-
βουλίας και στην απελευθέρωση του δυναµικού των εκπαιδευτι-
κών µέσα σε ένα περιβάλλον διαρκούς παιδαγωγικής υποστήρι-
ξης και αυξηµένης διαφάνειας και λογοδοσίας. Αν αυτά όλα
συνδυαστούν και µε τις έντεκα χιλιάδες νέες προσλήψεις εκπαι-
δευτικών και µε τον νόµο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, τότε
σίγουρα θεσπίζονται συνολικά µεταρρυθµίσεις που θα πετύχουν
αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου, ποιοτική εκπαίδευση και κα-
λύτερο εκπαιδευτικό σύστηµα για καλύτερο µέλλον για τα παιδιά
µας και για την πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Κοτρωνιά, και για την τήρηση του χρόνου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού, ο Αρκάδας, από

τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Πα-
παδηµητρίου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο αναδεικνύονται για µία
ακόµα φορά όλα τα στοιχεία που χαρακτηρίζουν τη νοµοθέτηση
επί της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ο τίτλος του νο-
µοσχεδίου είναι ψευδής και παραπλανητικός. «Αναβάθµιση του
σχολείου», λέει, και «ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών». Το αντί-
στροφο συµβαίνει. Ο τίτλος έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε το πε-
ριεχόµενό του διαστρεβλώνοντας τους όρους που περιέχει και
αντιστρέφοντας τη σηµασία τους. 

Μεγάλο µέρος του νοµοσχεδίου δεν έχει τεθεί σε διαδικασία
διαλόγου, σε διαβούλευση. Ένα νοµοσχέδιο που αφορά την εκ-
παίδευση εισάγεται στη Βουλή εν µέσω της πρωτοφανούς υγει-
ονοµικής κρίσης που κρατά τα σχολεία και τα πανεπιστήµια
κλειστά εδώ και µήνες, αλλά και εν µέσω του θέρους, προφανώς
για να περιοριστεί στο ελάχιστο η αντιπαράθεση και να µην
υπάρξουν ή να µην προβληθούν αντιρρήσεις και αντίθετες από-
ψεις. 

Το νοµοσχέδιο διατρέχει ο αυταρχισµός και η νεοφιλελεύθερη
αντίληψη που υλοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε
όλα τα πεδία της δηµόσιας σφαίρας. Δεν διστάζει να νοµοθετή-
σει και να εφαρµόσει πολιτικές που αποδιαρθρώνουν την εκπαί-
δευση και διαλύουν τη δηµοκρατική λειτουργία της. Με το
νοµοσχέδιο αποκλείονται όλο και περισσότεροι νέοι από την εκ-
παιδευτική διαδικασία, αναπαράγονται οι κοινωνικές και περιφε-
ρειακές ανισότητες, µε αποκλεισµό όλο και περισσότερων νέων
των λαϊκών τάξεων και της ελληνικής περιφέρειας από την εκ-
παιδευτική διαδικασία. 

Την ελληνική περιφέρεια, τις ορεινές, αποµακρυσµένες και
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αποµονωµένες περιοχές έχετε εγκαταλείψει, κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Στα παιδιά σε αυτές τις περιοχές, όπως στην Αρκαδία,
δεν παρασχέθηκε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας ο εξοπλισµός
που ήταν απαραίτητος, για να λάβουν µέρος στην τηλεκπαί-
δευση οι αναπληρωτές προσέρχονται αν προσέρχονται µε καθυ-
στέρηση µηνών στα σχολεία. Και τέλος, καταργούνται εκπαι-
δευτικές δοµές σε περιοχές άγονες, αποµακρυσµένες, όπως τε-
λευταία έγινε µε το γυµνάσιο της Κοντοβάζαινας, δηλαδή σε πε-
ριοχές από τις οποίες αφαιρούνται ανάσες ζωής και δράσης. 

Είναι γνωστό και αποδεικνύεται και µε το παρόν νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης
δεν αφορά τη δηµόσια εκπαίδευση αλλά ιδιωτικά συµφέροντα,
την ενίσχυση της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Έτσι λειτουργεί και η
ελάχιστη βάση εισαγωγής σε ειδικά µαθήµατα που µάλιστα δεν
έχουν διδαχθεί στο δηµόσιο σχολείο, µέσω της οποίας µένουν
εκτός πανεπιστηµίων χιλιάδες υποψήφιοι και µάλιστα µε υψηλές
βαθµολογίες. Με αυτόν τον τρόπο ωθούνται οι νέοι στα ιδιωτικά
κολλέγια, των οποίων τα απολυτήρια έχετε φροντίσει να εξισώ-
σετε «επαγγελµατικά» µε τα πτυχία των πανεπιστηµίων. 

Το νοµοσχέδιο δεν αποσκοπεί στη δηµιουργία πολιτών µε
ελεύθερη και κριτική σκέψη αλλά στη δηµιουργία υποταγµένων
πολιτών, εργαζοµένων που δεν διεκδικούν τα δικαιώµατά τους. 

Το νοµοσχέδιο αποτελεί συνέχεια και αναβάθµιση της ταξικής
πολιτικής και των κοινωνικών διακρίσεων εις βάρος των λαϊκών
στρωµάτων και της ελληνικής περιφέρειας στο πεδίο της πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Αυτή η πολιτική είναι καταστροφική για την εκπαίδευση της
µεγάλης πλειοψηφίας των µαθητών. Συνεπάγεται κατηγοριοποί-
ηση σχολείων, διαχωρισµό των µαθητών, στασιµότητα και υπο-
βάθµιση που έχει ιδιαίτερα αρνητικές επιπτώσεις στο µορφωτικό
επίπεδο του συνόλου της κοινωνίας. 

Όσον αφορά στη διοίκηση της εκπαίδευσης, δεν είναι τυχαίο
ότι στις διατάξεις του νοµοσχεδίου προβλέπεται η ενίσχυση του
ρόλου των βασικών µονοπρόσωπων κρίκων της στελεχιακής ιε-
ραρχίας σχολείου -περιφερειακός διευθυντής, επόπτης ποιότη-
τας, διευθυντής σχολείου- και αποδυνάµωση κάθε συλλογικής
έκφρασης και εκπροσώπησης στους εκπαιδευτικούς θεσµούς.
Έτσι, επιδιώκεται αποκλειστικός και απόλυτος έλεγχος των
αρµών της διοίκησης στον χώρο της εκπαίδευσης και η κατα-
στολή κάθε απόπειρας αντίδρασης στην νεοφιλελεύθερη πολι-
τική σας. Γι’ αυτό καθιερώνεται µία αυστηρή ιεραρχική διοικητική
δοµή και ένα ακραίο σύστηµα τιµωρητικής αξιολόγησης µε σο-
βαρές συνέπειες για τους εκπαιδευτικούς, που φθάνουν µέχρι
τη στέρηση του µισθού και τη µη µονιµοποίηση. 

Ειδικότερα, κοµβικής σηµασίας αλλαγή που σηµατοδοτεί την
οπισθοδρόµηση αποτελεί η κατάργηση του επιτυχηµένου θε-
σµού των περιφερειακών κέντρων εκπαιδευτικού σχεδιασµού,
µέσω των οποίων µεταβιβάστηκε, παράλληλα µε την αυτοαξιο-
λόγηση των σχολείων, η ευθύνη της υποστήριξης της σχολικής
κοινότητας από το ένα πρόσωπο σε µία διεπιστηµονική οµάδα η
οποία λειτουργεί ως κοινότητα σύνθεσης γνώσεων και δεξιοτή-
των. Παράλληλα µε την κατάργησή τους, το νοµοσχέδιο επανα-
φέρει την ατοµική παιδαγωγική καθοδήγηση του σχολείου, µε
τονισµένο τον ρόλο του αξιολογητή- επιθεωρητή και όχι του συ-
νεργάτη- συµβούλου. 

Με το νοµοσχέδιο ο διευθυντής της σχολικής µονάδας αποκτά
υπερεξουσίες εις βάρος του συλλόγου διδασκόντων, από τον
οποίο αφαιρούνται οι αρµοδιότητες, έχοντας µάλιστα και εξου-
σία να επιβάλει πειθαρχικές ποινές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την εκπαί-
δευση, πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια, κινείται στην ίδια ακρι-
βώς κατεύθυνση µε τα άλλα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης, όπως
αυτό για τα εργασιακά. Βάση τους το περίφηµο σχέδιο Πισσα-
ρίδη και η ένταξη σε µία «ανάπτυξη» η οποία δεν έχει να κάνει µε
την κοινωνική πλειοψηφία αλλά µε τους λίγους και ισχυρούς. Δη-
λαδή, έχουν κοινό προσανατολισµό ένα σχέδιο «ανάπτυξης» που
βασίζεται στην υπερεκµετάλλευση της επισφαλούς και φθηνής
εργασίας και στην εντατικοποίηση της εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τυχαίο ότι οι αγώνες
του ελληνικού λαού διαχρονικά συνδέουν τα προτάγµατα της
ελευθερίας και της δηµοκρατίας µε την παιδεία και τη µόρφωση.

Και αυτό, διότι στον τόπο µας εδώ και πολλά χρόνια έχει γίνει
συνείδηση ότι η παιδεία, η µόρφωση αποτελούν προϋπόθεση
(διαβατήριο) για την κοινωνική κινητικότητα, µε την άρση των κοι-
νωνικών και περιφερειακών ανισοτήτων, για την πρόοδο, για τη
διαµόρφωση ελεύθερων και δηµοκρατικών πολιτών. 

Εσείς και µε αυτό το νοµοσχέδιο επιλέγετε το σχολείο για τους
λίγους και εκλεκτούς σας. Γι’ αυτό και η εκπαιδευτική κοινότητα
και ολόκληρη η κοινωνία αντιδρούν και θα αντιδράσουν µε τρόπο
που δεν φαντάζεστε από τον ερχόµενο Σεπτέµβριο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαηλιού.

Και από τον νότο να πάµε στον βορρά, στην Κατερίνη, στην κ.
Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου της Νέας Δηµοκρατίας. Και να ετοι-
µάζεται ο κ. Χαρίτου.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδιαµφι-

σβήτητο ότι το παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον στο οποίο ζούµε
και η ραγδαία τεχνολογική και ψηφιακή επανάσταση επηρεάζουν
αναπόφευκτα τον χώρο της παιδείας και καθορίζουν τα εφόδια
τα οποία πρέπει να έχουν οι µαθητές του σήµερα, για να είναι
προετοιµασµένοι για το µέλλον που θα επιλέξουν. 

Καθήκον κάθε πολιτικής εξουσίας δεν είναι απλά να παρακο-
λουθεί και να συµβαδίζει µε τις εξελίξεις, αλλά να είναι πάντα ένα
βήµα µπροστά από αυτές. Έτσι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας σχεδιάζει και υλοποιεί σήµερα ένα καλύτερο σχολείο.
Το σχολείο του αύριο. Ένα σχολείο στο οποίο όλοι οι µαθητές,
χωρίς διακρίσεις θα έχουν ίσες ευκαιρίες να λάβουν πολύτιµες
γνώσεις, χρήσιµες δεξιότητες και όλα τα απαραίτητα εργαλεία,
οποιονδήποτε δρόµο και αν ακολουθήσουν σε µια διαρκώς µε-
ταβαλλόµενη και ανταγωνιστική αγορά εργασίας. Ένα σχολείο,
που θα στοχεύει στη σύνθεση, τη δηµιουργική σκέψη και τη συ-
νολική πνευµατική καλλιέργεια των µαθητών. Ένα σχολείο που
τον καθοριστικό ρόλο θα έχουν οι ίδιοι οι δάσκαλοι και οι καθη-
γητές, οι οποίοι θα αναλαµβάνουν περισσότερες πρωτοβουλίες
και θα έχουν την ελευθερία και την αυτονοµία να πράξουν ανεµ-
πόδιστα το παιδαγωγικό τους έργο. 

Αφήνουµε πίσω ένα σύστηµα στο οποίο πάνω από το 80% των
αποφάσεων λαµβάνεται κεντρικά από το Υπουργείο ή το Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Ένα σύστηµα που µας έχει κα-
τατάξει στην τελευταία θέση µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ στον
δείκτη αυτονοµίας των σχολείων, όταν µάλιστα η διεθνής εµπει-
ρία καταδεικνύει ακριβώς το αντίθετο, ότι δηλαδή, όσο πιο απο-
κεντρωµένα είναι τα σχολεία τόσο πιο ποιοτικό είναι το παι-
δαγωγικό έργο που παράγεται. 

Γι’ αυτό ο πρώτος άξονας του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση
της αυτονοµίας και της ανεξαρτησίας των σχολείων. Οι δάσκαλοι
και οι καθηγητές θα είναι ελεύθεροι πλέον µε την εισαγωγή του
πολλαπλού βιβλίου να επιλέξουν το εγχειρίδιο που θα διδάξουν,
µέσα από µια λίστα εγκεκριµένων βιβλίων. Με άλλα λόγια, να δια-
λέξουν το βιβλίο που θα καλύψει πιο εύστοχα τις µαθησιακές
ανάγκες και τις ιδιαιτερότητες των µαθητών τους, τις οποίες φυ-
σικά γνωρίζουν οι ίδιοι καλύτερα από τον καθένα.

Κι όχι µόνο αυτό. Το σύνολο των βιβλίων θα είναι διαθέσιµο
ψηφιακά στους µαθητές, οι οποίοι θα µπορούν να ανατρέξουν
ανά πάσα στιγµή στην ψηφιακή βιβλιοθήκη για να εµπλουτίσουν
το γνωστικό τους αντικείµενο και κυρίως για να µάθουν να συν-
θέτουν τη γνώση µέσα από διαφορετικές πηγές, να την επεξερ-
γάζονται και να την κάνουν κτήµα τους. Εφόδιο και ικανότητα
που είναι ίσως πιο πολύτιµα από οτιδήποτε άλλο. Τέλος, λοιπόν,
στη στείρα αποστήθιση και έµφαση στη σύνθεση και την κριτική
σκέψη. 

Στη συνέχεια, στον δεύτερο άξονα του νοµοσχεδίου, προβλέ-
πεται η θέσπιση ενός µηχανισµού αξιολόγησης των εκπαιδευτι-
κών και των στελεχών εκπαίδευσης. Ενός µηχανισµού, που δεν
υπήρχε έως σήµερα στη χώρα µας, παρ’ όλο που αποτελεί κοινή
πρακτική στο 90% των ευρωπαϊκών χωρών. Κανένα εκπαιδευτικό
σύστηµα δεν µπορεί να βελτιωθεί, αν δεν έχει πρώτα αξιολογη-
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θεί, αν δεν έχουν εντοπιστεί τα λάθη και οι αδυναµίες του. 
Και αυτό ακριβώς αλλάζει σήµερα. Αυτόν το χαρακτήρα έχει

η αξιολόγηση. Χαρακτήρα διοικητικό, σε καµµία περίπτωση τι-
µωρητικό, αλλά και χαρακτήρα επιβράβευσης στις περιπτώσεις
που αρµόζει και µάλιστα συνδεδεµένος µε την επιµόρφωση. 

Ακούστηκαν από συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ αντίθετες φωνές.
Φωνές παρωχηµένες, συνθήµατα άνευ ουσίας, αναχρονιστικές
απόψεις, που δεν έχουν βέβαια πλέον κανένα έρεισµα στη λαϊκή
βάση. Επτά στους δέκα Έλληνες συµφωνούν µε την αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών, όπως εξάλλου συµφωνούν και οι ίδιοι οι εκ-
παιδευτικοί. 

Και να σας καταθέσω και την προσωπική µου άποψη, ως µη-
τέρα δύο παιδιών. Τα παιδιά µου, αγαπητοί συνάδελφοι, αποφοί-
τησαν από τα δηµόσια σχολεία του τόπου µου, της Κατερίνης.
Πέτυχαν την εισαγωγή τους στο πανεπιστήµιο κι αυτό οφείλεται
κυρίως, στους καθηγητές αυτών των σχολείων, που ήταν εκπαι-
δευτικοί διαµάντια και αυτούς τους εκπαιδευτικούς τους θέ-
λουµε στα δηµόσια σχολεία. Θέλουµε να έχουν τη δυνατότητα
να εξελιχθούν και να γίνουν ακόµη καλύτεροι, γιατί έτσι θα γίνουν
καλύτερα και τα δηµόσια σχολεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον ερχόµενο Σεπτέµβριο ξεκι-
νάει το νέο αναβαθµισµένο σχολείο που σχεδιάζει εδώ και δύο
χρόνια µε σκληρή δουλειά το Υπουργείο Παιδείας και η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ένα σχολείο που αξίζει στα παιδιά
µας µε µεγάλες και σπουδαίες αλλαγές, µε δίχρονη προσχολική
εκπαίδευση, µε δραστηριότητες στα αγγλικά σε όλα τα νηπιαγω-
γεία, µε εργαστήρια δεξιοτήτων µε εκατόν είκοσι τρία νέα προ-
γράµµατα σπουδών, µε διπλασιασµό των πρότυπων και πειραµα-
τικών σχολείων, µε σχολικό επαγγελµατικό προσανατολισµό,
όπου οι µαθητές θα έχουν την πρώτη γνωριµία, την πρώτη επαφή
µε τα επαγγέλµατα. 

Μια ρύθµιση πολύ σηµαντική, γιατί τους δίνεται η δυνατότητα
να εντοπίσουν έγκαιρα ποιες είναι οι κλίσεις τους και τι αγαπούν
να κάνουν στη ζωή τους. Και κυρίως, µε τη θέσπιση χιλίων εκατό
νέων οργανικών θέσεων για ψυχολόγους και κοινωνικούς λει-
τουργούς. Και σε συνέχεια των τεσσερισήµισι χιλιάδων µόνιµων
διορισµών στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση που έγιναν πέρυσι
–των πρώτων που έγιναν ποτέ- ακολουθούν έντεκα χιλιάδες
επτακόσιοι νέοι διορισµοί εκπαιδευτικών της γενικής εκπαίδευ-
σης. Είναι οι πρώτοι διορισµοί που γίνονται στη γενική εκπαί-
δευση µετά από δώδεκα ολόκληρα χρόνια στασιµότητας. Είναι
οι διορισµοί που δεν κάνατε εσείς οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ επί
τεσσεράµισι ολόκληρα χρόνια. Έτσι και χιλιάδες εκπαιδευτικοί
αναλαµβάνουν υπηρεσία από τον Σεπτέµβριο και θα καλυφθεί
µεγάλο µέρος των εκπαιδευτικών αναγκών. Αυτές είναι πραγµα-
τικά υποστηρικτικές πρωτοβουλίες της παιδείας. Αυτές είναι
πράξεις και όχι λόγια. Εµείς προχωράµε σε πράξεις, εσείς µένετε
στα ωραία λόγια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλουµε να προσφέρουµε στα παιδιά
µας τα εφόδια που θα τους επιτρέψουν να υλοποιήσουν τα
όνειρά τους. Το νέο αναβαθµισµένο σχολείο θα δώσει στα παιδιά
µας αληθινές προοπτικές επαγγελµατικής και κοινωνικής εξέλι-
ξης και θα παραδώσει στην κοινωνία κριτικά σκεπτόµενους πο-
λίτες. Το σχολείο αυτό, το σχολείο του αύριο, γίνεται σήµερα
πράξη. Γι’ αυτό και υπερψηφίζω το παρόν σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κ. Παπαδηµητρίου και για την τήρηση του χρόνου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και από την όµορφη Ροδόπη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, είµαστε στην

καρδιά του καλοκαιριού και είναι να αναρωτιέται κανείς γιατί τέ-
τοια βιασύνη; Σε ποια, αλήθεια, τόσο επείγοντα, τόσο σοβαρά
προβλήµατα της εκπαίδευσης θέλετε µε το νοµοσχέδιο να δώ-
σετε απαντήσεις; Μήπως ότι το σχολείο έχει µετατραπεί σε ένα
διαρκές εξεταστικό κέντρο, ότι δεν εµπνέει, αλλά απωθεί; Ότι το
λύκειο έχει πλήρως υποβαθµιστεί; Μήπως απαντάτε στην αγωνία
των γονιών που ξέρουν ότι αν δεν βάλουν βαθιά το χέρι στην
τσέπη –όσοι φυσικά µπορούν- δεν θα µορφωθούν και δεν θα

προκόψουν τα παιδιά τους; Μήπως αντιµετωπίζει τα µεγάλα κενά
των σχολείων σε εκπαιδευτικούς; Το 30% από αυτούς είναι ανα-
πληρωτές, ενώ στην Ευρώπη είναι µόνο το 6%. Βλέπετε, και εδώ
πρωτοτυπούµε!

Σας προβληµατίζουν µήπως οι τεράστιες ελλείψεις σε σχολι-
κές αίθουσες; Πρόβληµα που φάνηκε έντονα στην πανδηµία και
θα το ξαναβρούµε µπροστά µας µε το τέταρτο κύµα; Δυστυχώς,
τίποτε από όλα αυτά δεν σας απασχολεί στο νοµοσχέδιο. Όλα
αυτά σας αφήνουν παγερά αδιάφορους. Αν σας προβληµάτιζαν,
θα αφήνατε να δοκιµαστούν και να αξιολογηθούν οι ρυθµίσεις,
τα βήµατα που έγιναν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όπως η
ελεύθερη εισαγωγή των µαθητών στα πανεπιστήµια, στις λεγό-
µενες πράσινες σχολές ή τα ΠΕΚΕΣ ως χώρος προβληµατισµού
δηµιουργίας κουλτούρας αξιολόγησης ή τα διετή προγράµµατα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης στα ΑΕΙ και άλλα. Εσείς όλα αυτά
τα καταργήσατε. 

Δυο χρόνια καθυστερείτε αδικαιολόγητα να υλοποιήσετε από-
φαση της προηγούµενης Κυβέρνησης για τον διορισµό δεκα-
πέντε χιλιάδων εκπαιδευτικών. Μην επικαλείστε αυτούς που πριν
λίγες µέρες ανακοινώσατε. Όπως µου έλεγαν οι εκπρόσωποι της
ΕΛΜΕ στην Κοµοτηνή µε τους οποίους συναντήθηκα, µεγάλο
µέρος των σχολικών µονάδων από τον Σεπτέµβρη θα λειτουρ-
γούσε µόνο µε τον διευθυντή και δύο καθηγητές λόγω των συν-
ταξιοδοτήσεων των προηγούµενων χρόνων.

Κυρίες και κύριοι, µε το νοµοσχέδιο ούτε την αναβάθµιση του
σχολείου, ούτε την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών προωθείτε,
όπως παραπλανητικά αναγράφεται στον τίτλο του. Με τις ρυθ-
µίσεις σας στοχεύετε κατ’ ευθείαν στην υπονόµευση του δηµό-
σιου χαρακτήρα του σχολείου, την επιστροφή στο παρελθόν σε
ένα αυταρχικού τύπου σχολείο που θα είναι πιο αποκρουστικό
για όσους ακόµα µοχθούν σε αυτό.

Όσες περίτεχνες εκφράσεις και αν χρησιµοποιήσετε, δεν µπο-
ρεί να κρυφτεί η ανοµολόγητη επιδίωξη σας να κάνετε ακόµα πιο
ιδιωτική την εκπαίδευση. Δηλαδή για όσους έχουν χρήµα, να µε-
τατρέψετε τη µόρφωση από δικαίωµα όλων, σε προνόµιο των
λίγων µε το πορτοφόλι των εκλεκτών σας. 

Τι διαφορετικό από αυτό εννοούσε ο κ. Μητσοτάκης όταν πρό-
σφατα έλεγε ότι δεν µπορούν και δεν πρέπει να πάνε όλοι κατ’
ανάγκη στα πανεπιστήµια. Εµ βέβαια, τι δουλειά έχουν εκεί τα
παιδιά των φτωχών λαϊκών στρωµάτων ή των αγροτών ή από την
ορεινή Ροδόπη; Εσείς αντί να τους δώσετε ευκαιρίες να προχω-
ρήσουν, έρχεστε µε τις ρυθµίσεις να υψώσετε νέους φραγµούς
για να γυρίσετε την παιδεία πενήντα χρόνια πίσω. 

Εσείς δεν διστάσατε, αξιοποιώντας την πανδηµία ως ευκαιρία,
παρά τις αντιδράσεις µας, µε την ψήφιση της ελάχιστης βάσης
εισαγωγής στα πανεπιστήµια να κλέψετε τα όνειρα και τις προσ-
δοκίες πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδων νέων ανθρώπων αφήνον-
τας τους εκτός πανεπιστηµίων. Την ίδια στιγµή που κάνετε δήθεν
έκκληση να στραφούν στα δηµόσια ΙΕΚ ως ξεκάρφωµα, έχετε
αναγνωρίσει τα τριετή πτυχία ιδιωτικών κολλεγίων ως ισότιµα µε
αυτά των δηµοσίων πανεπιστηµίων. 

Σας κατηγορούµε ανοιχτά ότι στέλνετε τους νέους που σφα-
γιάζονται από τα πανεπιστήµια, ως σίγουρη πελατεία στα ιδιω-
τικά κολλέγια. Ακούστε την κραυγή αγωνίας των νέων και των
οικογενειών τους και κάντε δεκτή την τροπολογία που σας κατα-
θέσαµε. 

Στην Ευρώπη στοχεύουν το 45% των νέων να έχει πανεπιστη-
µιακή µόρφωση. Εσείς που τόσο την επικαλείστε, κινείστε σε αν-
τίθετη κατεύθυνση. Στην ίδια λογική της οπισθοδρόµησης είναι
και οι ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιο. Οικοδοµείτε ένα σχολείο που
δεν θα προάγει τη γνώση, τον διάλογο, τη συλλογική προσπά-
θεια, την αξιολόγηση, αλλά ένα αυταρχικό σχολείο µε τον διευ-
θυντή αφέντη ελέω και προέκταση του κοµµατικού σας κράτους.
Επαναφέρετε τον επιθεωρητισµό που θα αναπαράγει αποκλει-
σµούς και εντάσεις, γεγονός που θα αποθαρρύνει µάχιµους εκ-
παιδευτικούς από την προσπάθεια που σήµερα κάνουν. 

Πώς να γίνετε, κύριοι, πιστευτοί ότι το πραγµατικό κίνητρό σας
για την εφαρµογή της ατοµικής αξιολόγησης των εκπαιδευτικών
είναι η βελτίωση της εκπαίδευσης; Εσείς δεν διορίσατε τους δι-
ευθυντές εκπαίδευσης αυθαίρετα και χωρίς ουσιαστική αξιολό-
γηση; Σταµατήστε να αναµασάτε την καραµέλα ότι δήθεν εµείς
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δεν θέλουµε την αξιολόγηση. Ή έχετε άγνοια των προβληµάτων
στα σχολεία ή συνειδητά θέλετε να αποπροσανατολίσετε ότι για
όλα τα δεινά στο σχολείο φταίει ο κακός εκπαιδευτικός, που προ-
φανώς υπάρχει τέτοιος, αλλά δεν είναι πρωτίστως αυτός που δη-
µιουργεί τα προβλήµατα στο σχολείο. 

Δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι η αξιολόγηση που προτεί-
νετε θα είναι τιµωρητική. Κυρία Υπουργέ, κάνετε ίσως ότι δεν κα-
ταλαβαίνετε ότι το σχολείο ως καθρέφτης της κοινωνίας αντανα-
κλά όλα τα προβλήµατά της. Τα σοβαρά προβλήµατα του σχο-
λείου είναι τα σοβαρά προβλήµατα της ίδιας της κοινωνίας και
τα παιδιά δεν µένουν ανεπηρέαστα από αυτά. 

Ενώ την ίδια στιγµή που βλέπουµε να γιγαντώνονται τα εµπό-
δια και τα αδιέξοδα µπροστά τους, τα οποία το σχολείο αδυνατεί
να συζητήσει, εσείς µε ευκολία ενοχοποιείτε το δηµόσιο σχολείο
ότι δεν είναι προσαρµοσµένο στην αγορά εργασίας, ότι περίπου
αυτό ευθύνεται για την ανεργία, λες και υπάρχουν τόσες πολλές
θέσεις εργασίας και λείπουν οι κατάλληλα εκπαιδευµένοι. Ποιον
κοροϊδεύετε; Οι εκπαιδευτικές δοµές ή το στρεβλό παραγωγικό
µοντέλο είναι αυτό που ευθύνεται γιατί δεν δηµιουργούνται νέες
θέσεις εργασίας; 

Κυρίες και κύριοι, δυο λόγια για το Δηµοκρίτειο. Δύο χρόνια
απραξίας και εγκατάλειψης για το πανεπιστήµιο αυτό. Αποφά-
σεις µε αυστηρά ακαδηµαϊκά κριτήρια για την ίδρυση και λει-
τουργία οκτώ νέων τµηµάτων τις βάλατε στο ράφι. Θα έπρεπε
από φέτος να λειτουργούν στην Κοµοτηνή τα τµήµατα της Ψυ-
χολογίας και της Διατροφολογίας. Το πρώτο το πήγατε στο Δι-
δυµότειχο σε µια τράµπα µε την Νοσηλευτική µε κριτήρια που
µόνο ακαδηµαϊκά δεν µπορούν να χαρακτηριστούν. Ενώ για το
δεύτερο µεταθέσατε την ίδρυσή του από του χρόνου και βλέ-
πουµε. 

Αφήστε, λοιπόν, τις ανέξοδες υποσχέσεις. Ενισχύστε και στη-
ρίξτε το ακριτικό Πανεπιστήµιο της Θράκης που αποτελεί από
την ίδρυσή του το βασικό µοχλό πνεύµονα ανάπτυξης της περιο-
χής που συµβάλλει στην οικονοµική, κοινωνική και πολιτιστική
πραγµατικότητα της περιοχής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω.
Καταψηφίζω το νοµοσχέδιο µε τη βεβαιότητα ότι µια νέα προ-

οδευτική διακυβέρνηση θα καταργήσει αυτές τις ρυθµίσεις και
θα διαµορφώσει ένα νέο σχολείο, ανοιχτό, δηµοκρατικό, που θα
δίνει ίσες ευκαιρίες και δυνατότητες σε όλα τα παιδιά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Χαρίτου.
Πάµε στο Ηράκλειο και στον κ. Μάξιµο Σενετάκη από τη Νέα

Δηµοκρατία.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι η Υπουργός εκτός

από ικανή και αποτελεσµατική, είναι και εξαιρετικά τυχερή. Ικανή
και αποτελεσµατική γιατί οι ριζικές αλλαγές που επιχειρεί σε
όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες βρίσκουν σύµφωνη τη συντρι-
πτική πλειονότητα της ελληνικής κοινωνίας και τυχερή διότι το
έργο της διαφηµίζεται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Δεν έχει περάσει µία βδοµάδα, κυρία Υπουργέ, που σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα σας επιτέθηκε µε προσωπικούς χαρακτηρι-
σµούς ο πρώην Πρωθυπουργός και ο πρώην Υπουργός Οικονο-
µικών, αλλά αργότερα και ο κ. Φίλης, κατηγορώντας σας ότι
σφαγιάζετε τους µαθητές, ότι είστε η χειρότερη Υπουργός από
τη σύσταση του ελληνικού κράτους, ότι ντιλάρετε µε τα κολλέγια
και άλλους τέτοιους βαρύγδουπους χαρακτηρισµούς. Οµολογώ
ότι τέτοιας µεταχείρισης και άλλοι συνάδελφοί σας Υπουργοί
απολαµβάνουν από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά σε σας
έχουν ιδιαίτερη αδυναµία. Γι’ αυτό είστε τυχερή, γιατί µε τους
υπερβολικά ανοίκειους χαρακτηρισµούς που σας απέδωσαν, ο
κόσµος εν µέσω πανδηµίας και θέρους έστρεψε την προσοχή
του εδώ και αντιλήφθηκε όχι µόνο τα ψέµατα και την υποκρισία
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά -το κυριότερο- ενηµερώ-
θηκε για το έργο σας και είναι ένα έργο σηµαντικό. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δίνει προτεραιότητα στο σχολείο, στη
βάση της παιδείας, εκεί που ξεκινάνε όλα. Το σχολείο ήταν πα-

ραµερισµένο και αφηµένο στην τύχη του. Αυτό τώρα αλλάζει. Το
σχολείο επιστρέφει. Το σχολείο ανοίγει στους µαθητές και ανοί-
γεται στην κοινωνία. Γίνεται εξωστρεφές γίνεται σηµείο αναφο-
ράς στο µικροκλίµα κάθε περιοχής, κάθε γειτονιάς. Οι αλλαγές
φέρνουν έναν αέρα ελευθερίας. 

Ελευθερία προσφέρει και το πολλαπλό βιβλίο. Οι εκπαιδευτι-
κοί προτείνουν από τα βιβλία που κρίνουν αυτοί ότι χρειάζονται
οι µαθητές τους. Καλλιεργούν την κριτική σκέψη των µαθητών.
Τους µαθαίνουν να αναζητούν πηγές. Τους εξοικειωθούν στη συ-
νεργασία και την οµαδική δουλειά µε τους συµµαθητές τους. 

Ελευθερία προσφέρεται στους εκπαιδευτικούς να διαµορφώ-
σουν τους τρόπους αξιολόγησης των µαθητών τους. Η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση θέλει τους εκπαιδευτικούς κεντρικά κατευθυ-
νόµενους. Μέχρι και τον χρόνο διαγωνίσµατος θέλει να τους
υποδεικνύει. 

Ελευθερία στις διευθύνσεις των σχολείων προσφέρει η έγ-
κριση εκπαιδευτικών προγραµµάτων και η συνεργασία µε φο-
ρείς. Η δυνατότητα πρόσθετης χρηµατοδότησης µε δωρεές και
άλλους τρόπους, προφανώς σε καµµία περίπτωση δεν επηρεά-
ζουν την τακτική χρηµατοδότηση. 

Αυτό το άνοιγµα του σχολείου στην κοινωνία κάνει τη µεγάλη
διαφορά. Το ξαναφέρνει στο επίκεντρο. Φανταστείτε πώς η κοι-
νωνικότητα µπορεί να αναπτυχθεί γύρω από αυτό και πόσοι δε-
σµοί µπορούν να καλλιεργηθούν. Η δυναµική που µπορεί να
αναπτυχθεί είναι τεράστια. Οι δυνατότητες ανεξάντλητες. Φυ-
σικά ένα τέτοιο άνοιγµα του σχολείου στην κοινωνία δεν µπορεί
να µην συνοδεύεται µε την αναβάθµιση και την ενίσχυση του δα-
σκάλου. 

Η αξιολόγηση είναι ο καταλύτης για να επιτρέψει στον δά-
σκαλο να ξαναγίνει παιδαγωγός, να επιµορφωθεί, να αναπτύξει
νέες δεξιότητες, να προσεγγίσει τη νέα γνώση και να αξιολογηθεί
για το µεράκι, την προσήλωση και την επιµέλειά του. Η συντρι-
πτική πλειονότητα της κοινωνίας έτσι θέλει τον δάσκαλο. Δεν τον
θέλει να σταµατά να εξελίσσεται αµέσως µετά το διορισµό του. 

Ούτε οι δάσκαλοι θέλουν έναν τέτοιο ρόλο για τον εαυτό τους.
Θέλουν να ξαναβρούν τη θέση τους στην κοινωνία και τον σεβα-
σµό που αρµόζει στο λειτούργηµά τους. Γιατί αυτή η αξιολόγηση
που ερχόταν και ξαναρχόταν και ποτέ δεν εφαρµοζόταν έπληξε
το κύρος τους. Αυτό σήµερα τελειώνει. Η πολιτεία εµπιστεύεται
ξανά τον δάσκαλο και του δίνει τον ρόλο που του αξίζει ώστε και
εκείνος µε τη σειρά του να δώσει την αγωγή και τη γνώση που
αξίζει στα παιδιά µας. Ποιος δεν τα θέλει όλα αυτά; Η κοινωνία
αποδεδειγµένα το θέλει. Θα περίµενε κανείς να το θέλουν και τα
κόµµατα της Αριστεράς. Πρώτοι στο σχολείο, πρώτοι στον
αγώνα λέγανε κάποτε. Τώρα φωνάζουν για την ελάχιστη βάση
εισαγωγής. Τώρα κοροϊδεύουν τους άριστους και απαξιώνουν
την αριστεία. 

Πράγµατι, οι καιροί άλλαξαν. Ο ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε να απαξιώ-
σει το δόγµα που κάποτε συγκροτούσε το µέσο για την ιδεολο-
γική ηγεµονία της Αριστεράς. Γι’ αυτό η Υπουργός είναι µια
τυχερή πολιτικός. Διότι αυτή η κατάφορη παραβίαση κάθε λογι-
κής από τον ΣΥΡΙΖΑ την καθιστά µία Υπουργό που οι πρωτοβου-
λίες της κερδίζουν την κοινωνία γιατί η κοινωνία στο µεγαλύτερο
µέρος διατηρεί τα λογικά της. Αντιλαµβάνεται πως δεν είναι λο-
γικό όλοι να µπαίνουν στα πανεπιστήµια και να µην αποφοιτούν.
Αντιλαµβάνεται πως δεν είναι λογικό να εισάγονται σε σχολές µε
βαθµούς κάτω από τη βάση και σχολές µε ειδικά µαθήµατα χωρίς
τη βάση στα ειδικά µαθήµατα. Αντιλαµβάνεται πως δεν είναι λο-
γικό ή κάθε σχολή να µην έχει την αυτονοµία να ορίζει η ίδια τα
ελάχιστα κριτήρια εισαγωγής. Αντιλαµβάνεται πως δεν είναι λο-
γικό να µην δίνεται η δυνατότητα στους νέους να προσανατολι-
στούν στην επαγγελµατική εκπαίδευση για να διεκδικήσουν ένα
καλύτερο µέλλον. Αντιλαµβάνεται πως η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση καλύπτει την ένδεια πολιτικής της µε χυδαιότητα. Κάτι
πρέπει να πουν και δυστυχώς επιλέγουν την ύβρη γιατί το να αν-
τιδράσεις στην πρόοδο των παιδιών µας είναι η ύψιστη ύβρις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Σενετάκη. Πάντα µέσα στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει η κ. Ελισσάβετ Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία. 
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ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν
πριν δύο χρόνια η Νέα Δηµοκρατία κέρδιζε τις εκλογές ελάχιστοι
από τους ψηφοφόρους της θα πίστευαν ότι µέσα σε δύο χρόνια
θα κατάφερνε το συγκεκριµένο κόµµα και η συγκεκριµένη κυβέρ-
νηση να αποδοµήσει τόσες πολλές κοινωνικές και οικονοµικές
κατακτήσεις, διαφηµίζοντας παράλληλα διά της µεθόδου του αν-
τεστραµµένου καθρέφτη ότι καταφέρνει τόσα πολλά και φιλο-
λαϊκά. 

Έχουµε ενώπιόν µας ένα κυβερνητικό καθεστώς ακραία νεο-
φιλελεύθερο και αντιδηµοκρατικό, το οποίο µέχρι στιγµής κατάρ-
γησε το οκτάωρο και ισοπέδωσε πλήρως τα εργασιακά δικαιώ-
µατα προσπαθώντας να εγκαθιδρύσει καθεστώς ειδικής οικονο-
µικής ζώνης στη χώρα. Ψήφισε περιβαλλοντοκτόνους νόµους κα-
ταπατώντας µέχρι και περιοχές «NATURA». Δεν έχει λογοδοτήσει
µέχρι τώρα ενώπιον του ελληνικού λαού σε σχέση µε το τι ποσό
και κυρίως µε τι τρόπο έχει ξοδέψει χωρίς φειδώ από το αποθε-
µατικό µαξιλάρι των 37 δισεκατοµµυρίων, ποσό που συγκεντρώ-
θηκε από τις υπερπροσπάθειες του ελληνικού λαού και της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Ενώπιον µας έχουµε µία κυβέρνηση που µε εργαλείο την παν-
δηµία έχει πλέον στοχοποιήσει και τους µικροµεσαίους επαγγελ-
µατίες του τουρισµού µε ξεκάθαρο στόχο τον αφελληνισµό των
τουριστικών επιχειρήσεων, την αλλαγή της σύνθεσης του µετο-
χικού χαρτοφυλακίου τους δηλαδή, ή ακόµη και το κλείσιµο
τους. Μια κυβέρνηση που αντί να ενισχύσει πραγµατικά την µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα ώστε να αντέξει τα συνεχή lock-
down -τα µεγαλύτερα σε διάρκεια στην Ευρώπη- βρήκε ευκαιρία
µε την υποχρηµατοδότηση ή το κλείσιµο της κάνουλας να αναγ-
κάζει τους επιχειρηµατίες να κατεβάζουν ρολά, ακολουθώντας
πιστά το σχέδιο Πισσαρίδη. Μια κυβέρνηση που τα χρήµατα από
το Ταµείο Ανάκαµψης επιδιώκει να τα µοιράσει σε λίγους και κολ-
λητούς. Μια κυβέρνηση που έκανε σηµαία και προσπάθησε να
πουλήσει µια δήθεν επιτυχία στη διαχείριση της πανδηµίας ανα-
γορεύοντας το εµβόλιο και µόνο ως πανάκεια για τα πάντα και
ως διαβατήριο ελευθερίας, όπως δήλωνε ο Πρωθυπουργός και
κορυφαία κυβερνητικά στελέχη. Μια κυβέρνηση που αφήνοντας
ανοχύρωτο το ΕΣΥ, την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και τις
ΜΕΘ άφησε να χαθούν χιλιάδες συµπολίτες µας που σε άλλες
συνθήκες ίσως ήταν ακόµη εν ζωή. Τον Νοέµβριο µόνο στην Πιε-
ρία έφυγαν από τη ζωή διακόσιοι συµπολίτες µου. 

Σε αυτή τη δύσκολη χρονική περίοδο αποφάσισε η κ. Κερα-
µέως να φέρει στη Βουλή για ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που συνε-
χίζει την καταστροφική για τη δηµόσια εκπαίδευση πολιτική. Για
µια ακόµη φορά φέρνει ένα αντιεκπαιδευτικό, αντιπαιδαγωγικό
νοµοσχέδιο µέσα στο κατακαλόκαιρο, απόλυτα συνεπής στη διά-
λυση της δηµόσιας δωρεάν παιδείας, απόλυτα συνεπής στη στή-
ριξη της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Όταν νοµοθετούσαν την
ελάχιστη βάση εισαγωγής φωνάζαµε από το Βήµα της Βουλής
ότι µε αυτόν τον τρόπο θα µείνουν εκτός ΑΕΙ χιλιάδες υποψήφιοι.
Είδαµε τα αποτελέσµατα αυτές τις µέρες µε το τσεκούρεµα χι-
λιάδων υποψηφίων στο όνοµα της δήθεν αριστείας και τη στιγµή
που τα ιδιωτικά κολλέγια είναι έτοιµα να υποδεχτούν καινούργια
πελατεία χωρίς βάση εισαγωγής και έχοντας το επιπλέον δωράκι
από την κυρία Υπουργό για την πλήρη εξίσωση των επαγγελµα-
τικών δικαιωµάτων των αποφοίτων τους µε εκείνο των διεθνώς
αναγνωρισµένων και καταξιωµένων δηµόσιων ΑΕΙ.

Για ποιον και για ποιους νοµοθετείτε κυρία Υπουργέ, καταπα-
τώντας και το άρθρο 16 του Συντάγµατος το οποίο εκτός των
άλλων ορίζει ότι όλοι οι Έλληνες έχουν δικαίωµα δωρεάν παι-
δείας σε όλες τις βαθµίδες της στα κρατικά εκπαιδευτήρια και
ότι η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα
που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου; Σας το λέµε
ακόµη µια φορά και δια της κατάθεσης σχετικής τροπολογίας.
Καταργήστε την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Ευθυγραµµιστείτε
µε τον ευρωπαϊκό στόχο για ποσοστό αποφοίτων τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης στο 45% των νέων ηλικίας είκοσι πέντε ως τριάντα
τεσσάρων ετών. Καταργείστε την τράπεζα θεµάτων. Έχουµε κα-
ταθέσει και γι’ αυτό. Δεν µπορείτε, δεν δικαιούστε ιδιαίτερα σε
καιρό πανδηµίας να υψώνετε ολοένα και περισσότερους φραγ-
µούς στη µάθηση, στον ανηφορικό δρόµο των νέων της χώρας
µας να πετύχουν τους στόχους και τα όνειρά τους. 

Κυρία Υπουργέ και εσείς και οι κυβερνητικοί Βουλευτές µετ’
επιτάσεως και προφανώς επειδή θεωρείτε ότι είναι ένα ακόµη
επιτυχηµένο επικοινωνιακά κόλπο, ισχυρίζεστε ότι είµαστε ενάν-
τια στην αξιολόγηση. Το ξανατονίζουµε για να το κατανοήσετε
όχι εσείς -θα ήταν απέλπιδα προσπάθεια- αλλά για να το διευ-
κρινίσουµε προς το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Ούτε εµείς
ούτε οι εκπαιδευτικοί δεν είµαστε a priori και de facto κατά της
αξιολόγησης. Είµαστε υπέρ αλλά όχι µε τον τρόπο που εσείς θέ-
λετε να την επιβάλλετε. Διότι θεσπίζετε µια ξεκάθαρα τιµωρητική
αξιολόγηση και µάλιστα από µονοπρόσωπα όργανα, πρόσωπα
που επιλέγονται, δια της ευθείας ή δια της τεθλασµένης, απευ-
θείας από τον ίδιο τον Υπουργό. 

Δίνετε παράλληλα υπερεξουσίες σε ένα νέο τύπου διευθυντή,
τον διευθυντή µπαµπούλα, τον διευθυντή µάνατζερ, λες και η
παιδεία, η µάθηση, η εκπαίδευση είναι µια παραγωγική διαδικα-
σία τύπου φασόν, όπου το αφεντικό λέει θα παραχθούν χίλια
πουκάµισα και οι εργαζόµενοι υποτελείς είναι νεοσκλάβοι του
προλεταριάτου που θα εκτελέσουν την εντολή. Αυτόν τον τύπο
σχολείου θέλετε. Μια µονάδα ταχύτατης παραγωγής πειθήνιων
υπάκουων που θα υπηρετούν αγόγγυστα την υπερσυγκεντρω-
τική, αντιδηµοκρατική, υπεραυταρχική πολιτική της απόλυτα ιε-
ραρχικής και ταξικής σας πυραµίδας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Γι’ αυτό και έχετε σχεδόν εξοβελίσει την ουσία της καλλιέρ-
γειας κριτικής σκέψης από κάθε αντιεκπαιδευτικό σας νοµοσχέ-
διο. Γι’ αυτό και καταργήσατε την Κοινωνιολογία και βάζετε
Υπουργούς να λένε διάφορα άκρως αντιεπιστηµονικά και ευτρά-
πελα, ότι τάχα η Κοινωνιολογία είναι αριστερό µάθηµα. Η Κοινω-
νιολογία, όπως και τα µαθήµατα πολιτικής επιστήµης, διαµορφώ-
νουν ελεύθερα σκεπτόµενους πολίτες. Αυτό δεν θέλετε και αυτό
αποφεύγετε όπως ο διάολος το λιβάνι, τους ελεύθερα και κριτικά
σκεπτόµενους πολίτες.

Θέλετε τάχιστα να εγκαθιδρύσετε την απόλυτη κυριαρχία σας,
την απόλυτη κυριαρχία του διεθνούς κεφαλαίου, των µεγάλων
υπερεθνικών οµίλων πάνω από και πάνω στις ζωές των ανθρώ-
πων, πάνω και αντίθετα στο περιβάλλον και την αειφορία. Είστε
αδηφάγοι αντιδηµοκράτες και βαθύτατα οπισθοδροµικοί. Γι’
αυτό και πρέπει να φύγετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Ιωάννη Καλλιάνο από τη Νέα Δη-
µοκρατία και µετά θα ακολουθήσουν ο κ. Ζαχαριάδης, ο κ. Πα-
σχαλίδης, ο κ. Μπαρτζώκας και ο κ. Μεϊκόπουλος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί

συνέχεια του µεταρρυθµιστικού έργου της Κυβέρνησης στην
παιδεία, που στόχο έχει την πραγµατική αναβάθµιση της παρε-
χόµενης εκπαίδευσης και τη δηµιουργία όλων εκείνων των ανα-
γκαίων και απαραίτητων συνθηκών ώστε το εκπαιδευτικό µας
σύστηµα να συµβαδίσει µε την εποχή του. Και θα συµβαδίσει µε
την εποχή του, να είστε βέβαιοι γι’ αυτό.

Γι’ αυτό που δεν είµαι καθόλου βέβαιος είναι για το κατά
πόσον ορισµένες πτέρυγες εντός του Κοινοβουλίου συµβαδίζουν
µε τη σηµερινή εποχή ή έστω µπορούν να αφουγκραστούν τις
σύγχρονες ανάγκες και τις αγωνίες των νέων ανθρώπων.

Δεν θα σας πω πολλά σήµερα. Δεν θα σας κουράσω. Θα µι-
λήσω µε συγκεκριµένα bullets πάνω στο θέµα, για να προχωρή-
σουν και οι επόµενοι συνάδελφοι.

Γι’ αυτό και οι συζητήσεις στη Βουλή είναι ιδιαίτερα χρήσιµες
ώστε να γίνεται αντιληπτό τι πρεσβεύει στην πραγµατικότητα η
κάθε παράταξη και το κάθε κόµµα βέβαια και ποιος πρεσβεύει
την πρόοδο και ποιος τη συντήρηση και την καθήλωση στο πα-
ρελθόν. Σας το έχω πει και σε προηγούµενες οµιλίες µου ότι είναι
καλό να αναθεωρήσουµε και να ξανασυζητήσουµε κάποια στιγµή
στο κοντινό µέλλον τι ακριβώς σηµαίνει πρόοδος και τι ακριβώς
σηµαίνει συντήρηση, ποιοι ακριβώς είναι προοδευτικοί σ’ αυτήν
εδώ τη Βουλή και ποιοι ακριβώς είναι οι συντηρητικοί, ποιοι επι-
θυµούν να προχωρήσουµε µπροστά και να εναρµονιστούµε µε
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τους νέους κανόνες, µε την Ευρώπη, µε τον δυτικό πολιτισµό, µε
τις νέες τεχνολογίες, µε την πράσινη ενέργεια, µε όλα τα νέα
πράγµατα, µε το διαδίκτυο, µε τις νέες δοµές και ποιοι είναι εκεί-
νοι που θέλουν να παραµείνουµε πίσω και να παραµείνουµε σε
εποχές πάρα πολύ παλαιές.

Ειδικά εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, καθηλωµένοι
στο παρελθόν, για να κρύψετε την ένδεια επιχειρηµάτων σας,
αλλά και των προτάσεών σας για ένα τόσο σοβαρό θέµα, όπως
είναι η παιδεία, έχετε επιδοθεί σε ένα απίστευτο κρεσέντο λαϊκι-
σµού. Φτάσατε στο σηµείο, και αυτό είναι εξαιρετικά θλιβερό, να
εργαλειοποιείτε τους µαθητές, πατώντας πάνω στις αγωνίες
τους. Φτάσατε στο σηµείο να τάζετε αναδροµική εισαγωγή στα
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα σε όσους υποψηφίους δεν κατάφεραν
να πετύχουν την επιλογή που ήθελαν, µε έναν νόµο και ένα
άρθρο δηλαδή όπως είχατε κάνει και στο παρελθόν µε τον
ΕΝΦΙΑ. Είναι πραγµατικά αξιοζήλευτη η συνέπειά σας στον λαϊ-
κισµό, ο οποίος αποτελεί και το µόνο όχηµά σας στην πολιτική
διαδροµή που έχετε διαγράψει ως σήµερα.

Όταν διάβασα αυτή την εξαγγελία του κ. Τσίπρα πραγµατικά
δεν µπορούσα να πιστέψω ότι φτάσατε ακόµα και σε αυτό το ση-
µείο. Αναρωτιέµαι: Έχει φρένα αυτός ο λαϊκιστικός κατήφορος
που έχετε επιλέξει το τελευταίο χρονικό διάστηµα κι όχι µόνο;

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η παρούσα νοµοθετική πρωτοβου-
λία αγκαλιάζει τους εκπαιδευτικούς, κάτι το οποίο δεν το πι-
στεύετε εσείς. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι δίνει µεγαλύτερη
αυτονοµία στα σχολεία και προωθεί την κριτική και αναλυτική
σκέψη στους µαθητές. Είναι ενδεικτικό ότι η Ελλάδα έχει το µι-
κρότερο δείκτη αυτονοµίας ανάµεσα σε όλες τις χώρες του
ΟΟΣΑ µε πάνω από 80% των αποφάσεων να λαµβάνεται σε κεν-
τρικό επίπεδο, ενώ ο µέσος όρος του ΟΟΣΑ αγγίζει το 35%.

Η ενίσχυση της αυτονοµίας είναι άµεσα συνυφασµένη µε τη
βελτίωση της ποιότητας της εκπαίδευσης καθώς και µε υψηλό-
τερες επιδόσεις των µαθητών. Νοµίζω ότι αυτό µπορούµε να το
καταλάβουµε όλοι µας, δεν χρειάζεται ιδιαίτερο δείκτη νοηµο-
σύνης για να το καταλάβουµε. Δείχνουµε εµπιστοσύνη στους εκ-
παιδευτικούς µας δίνοντας µεγαλύτερη ελευθερία στην οργά-
νωση της διδασκαλίας µέσω παραδείγµατος χάριν της εισαγω-
γής της ελεύθερης επιλογής βιβλίου από τους ίδιους τους εκ-
παιδευτικούς, της µεγαλύτερης ευελιξίας στον τρόπο διεξαγω-
γής των τετραµηνιαίων δοκιµασιών αξιολόγησης, ενισχύεται ο
ρόλος του διευθυντή της σχολικής µονάδας, ώστε να µπορεί να
λαµβάνει τις αποφάσεις εκείνες που θα καταστήσουν το σχολείο
πιο αυτόνοµο, διαµορφώνεται ένα πλαίσιο αυξηµένης διαφάνειας
και λογοδοσίας γιατί η ενισχυµένη αυτονοµία απαιτεί και ένα
πλαίσιο ελέγχων και ισορροπιών, δίνεται επίσης στα σχολεία µε-
γαλύτερη δυνατότητα αξιοποίησης των σχολικών εγκαταστά-
σεων µετά το πέρας του ωρολογίου προγράµµατος για τη
διοργάνωση σχολικών εκδηλώσεων ή άλλων προγραµµάτων,
αθλητικών οργανώσεων κ.λπ.. Επίσης, εισάγεται η αξιολόγηση
του έργου των εκπαιδευτικών.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα λίγο να σταθώ, χωρίς όµως να σας
κουράσω, όπως σας ξαναείπα. Είναι θλιβερό να συζητάµε αυτήν
τη στιγµή ακόµα για το αν θα πρέπει να αξιολογούνται οι εκπαι-
δευτικοί στους οποίους εµπιστευόµαστε τη µόρφωση των παι-
διών µας. Είναι άδικη αυτή η συζήτηση και για τους ίδιους τους
εκπαιδευτικούς µας λες και έχουν κάτι να φοβηθούν από την
αξιολόγηση, λες και κάτι θα γίνει και αν αξιολογηθούν µε βαθµο-
λογία η οποία εν πάση περιπτώσει δεν είναι αρκετά µεγάλη, θα
πάει κάποιος και θα τους κόψει τον µισθό ή θα τους απολύσει.
Σε καµµία περίπτωση δεν θα συµβεί αυτό. Το έχουµε πει χιλιάδες
φορές, γιατί είπατε προηγουµένως ότι θα έχουµε µια τιµωρητική
αξιολόγηση. Σε καµµία περίπτωση. Όποιος δεν αξιολογείται µε
τον βαθµό που πρέπει να αξιολογηθεί, προφανώς θα επισπεύδε-
ται µια διαδικασία για να ενηµερώνεται παραπάνω πάνω στο αν-
τικείµενό του. Είναι άδικη αυτή η συζήτηση.

Εποµένως, όπως σας είπα προηγουµένως, ο µόνος που πραγ-
µατικά φοβάται την αξιολόγηση είστε εσείς, αγαπητοί συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, διότι επιθυµείτε την εξίσωση των πάντων προς
τα κάτω, κάτι που αποδείξατε και µε τη διακυβέρνησή σας. Αντι-
τίθεστε συστηµατικά σε οτιδήποτε αναβαθµίζει τη δηµόσια παι-
δεία.

Καταψηφίσατε τα πρότυπα σχολεία που αποτελούν σκάλα κοι-
νωνικής κινητικότητας για τα φτωχότερα στρώµατα. Καταψηφί-
σατε τη φύλαξη των δηµοσίων πανεπιστηµίων τα οποία αποτε-
λούν περιουσία του ελληνικού λαού και στα οποία φοιτούν παιδιά
των λαϊκών οικογενειών. Καταψηφίζετε τώρα –και ελπίζω να µην
το πράξετε, αλλά µάλλον θα το πράξετε- την αναβάθµιση του
σχολείου και την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών. Είναι κρίµα
γιατί, αντί να έχετε στο επίκεντρο της πολιτικής σας τους µαθη-
τές και τους φοιτητές, έχετε µετατραπεί, ας µου επιτραπεί η έκ-
φραση, σε ντίλερς συνδικαλιστικών συµφερόντων, για να χρησι-
µοποιήσω µια προσφιλή σε σας έκφραση.

Κλείνοντας θέλω να δώσω πολλά συγχαρητήρια στην Υπουργό
κ. Κεραµέως και στην κυρία Υφυπουργό και σε όλους τους αρ-
µόδιους οι οποίοι εργάστηκαν πάνω στο συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο για την αποφασιστικότητά τους να συγκρουστούν µε συµφέ-
ροντα και νοοτροπίες που κρατούσαν την παιδεία αγκυλωµένη
στο χθες.

Να είστε σίγουρη, κυρία Υπουργέ, πως η συντριπτική πλειοψη-
φία των πολιτών στηρίζει αυτήν τη µεταρρυθµιστική προσπάθεια.

Τελειώνοντας θέλω να σας πω το εξής: Άκουσα προηγουµέ-
νως για τιµωρητική αξιολόγηση και για ακραία νεοφιλελεύθερη
κυβέρνηση. Καταρχήν, δεν υπάρχει ο όρος «ακραία νεοφιλελεύ-
θερος». Ή θα πείτε «ακραία φιλελεύθερος» ή θα πείτε «νεοφιλε-
λεύθερος». Παρ’ όλα αυτά, ούτε το ένα, ούτε το άλλο είµαστε.
Είπατε ότι καταργήσαµε το οκτάωρο, ότι φέραµε αντεργατικά
νοµοσχέδια, ότι µοιράζουµε χρήµατα σε λίγους, ότι στην πανδη-
µία δεν κάναµε τίποτα, ότι δεν ενισχύσαµε το ΕΣΥ.

Πραγµατικά στερείστε τόσο πολύ επιχειρηµάτων που µπαίνετε
στη διαδικασία να πιστεύετε ότι µε συνεχή ψεύδη και µε λάσπη
στον ανεµιστήρα θα κερδίσετε κάτι. Ο κόσµος βλέπει, οι πολίτες
κρίνουν και κρίνεστε, όπως κρινόµαστε κι εµείς.

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω το εξής. Στα πανεπιστηµιακά
µου χρόνια ήµουν πρόεδρος των φοιτητών του Μαθηµατικού
τµήµατος του Πανεπιστηµίου Πατρών. Πίεζα κατά τακτά χρονικά
διαστήµατα να φέρουµε νέα συγγράµµατα στο πανεπιστήµιο, να
φτιάξουµε νέα αίθουσα βιβλιοθήκης, να φτιάξουµε νέα αίθουσα
υπολογιστών, νέες αίθουσες έρευνας, να φτιάξουµε νέα µετα-
πτυχιακά προγράµµατα σε συνοµιλίες και σε συζητήσεις µε τους
αρµόδιους καθηγητές, τον πρύτανη κ.λπ.. Γι’ αυτά παλεύαµε
εµείς οι φοιτητές τότε.

Και ξέρετε τι λαµβάναµε από όλα τα αριστερά κόµµατα; Λαµ-
βάναµε ένα «όχι» για τα πάντα. Λαµβάναµε «όχι» για την πρόοδο,
λαµβάναµε «όχι» για να προχωρήσουν τα πανεπιστήµια και να γί-
νουν καλύτερα. Κάτι τέτοιο βλέπουµε και τώρα. Δεν περιµέναµε
να µας πείτε µπράβο για αυτά που φέρνουµε, τα οποία µας οδη-
γούν σε νέους δρόµους. Προφανώς περιµέναµε να µας πείτε
«όχι» και να φωνάζετε. 

Δεν πειράζει. Η ιστορία θα δείξει, αν τελικά αυτές οι αλλαγές
που έφερε η κ. Κεραµέως και το αρµόδιο Υπουργείο είναι σω-
στές για τον τόπο και σωστές για τους µαθητές και τους καθη-
γητές. 

Να είστε όλοι καλά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για τον Τεµπονέρα έχετε ακούσει κάτι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα τα

πείτε, κύριε Φίλη. 
Δεν θέλω να έρχοµαι σε αντιπαράθεση, αλλά σας παρακαλώ

να τηρείτε τον χρόνο. Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε. Υπάρχει ανοχή.
Προσπαθήστε και εσείς. 

Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Καλλιάνο, µπράβο σας.

Δεν ήξερα αυτή την πτυχή των φοιτητικών σας χρόνων. Υποθέτω
δεν θα ήσασταν κανένας από τους δαπίτες που είχαν µοναδικό
θέµα στη φοιτητική τους ζωή πώς θα κλείσουν πρώτο τραπέζι
πίστα σε κάποιο κέντρο διασκέδασης ή πώς θα οργανώσουν εκ-
δροµή σε θερινά ή χειµερινά θέρετρα. Έχουµε αρκετούς συνα-
δέλφους. Τους θυµάµαι από τα φοιτητικά χρόνια. Καλό είναι να
υπάρχει και κάποιος στα έδρανα της Συµπολίτευσης που είχε
αγνό και πραγµατικό ενδιαφέρον για τη σχολή του. 

Βρισκόµαστε όµως και πάλι σε ένα καλοκαίρι. Το καλοκαίρι
είναι η αγαπηµένη περίοδος της κ. Κεραµέως. Τον Αύγουστο του
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2019 κατήργησε το πανεπιστηµιακό άσυλο. Αλήθεια, τι απολογι-
σµό κάνει η Κυβέρνηση για αυτό; Έλεγε τότε ότι θα µειωθεί η
εγκληµατικότητα, θα σταµατήσει η παραβατικότητα. Οι πολίτες
τι λένε για αυτό το µέτρο; Πέτυχε, δεν πέτυχε; Πώς πάνε τα
πράγµατα µε την εγκληµατικότητα στη χώρα; 

Φεβρουάριος 2021. Εκεί δεν ήταν καλοκαίρι µεν, ήταν χειµώ-
νας, αλλά έµοιαζε µε καλοκαίρι γιατί ήταν µέσα στην πανδηµία.
Τότε έφερε την πανεπιστηµιακή αστυνοµία. Πώς πάει αυτό το
project αλήθεια, κυρία Μακρή; Πετυχαίνει; Εγώ διαβάζω τον φι-
λοκυβερνητικό Τύπο. Τουλάχιστον τρεις τέσσερις φορές έχει
αναγγελθεί ότι θα καταργηθεί η πανεπιστηµιακή αστυνοµία. 

Και τώρα βεβαίως που είναι Ιούλιος πάλι βιαστικά έρχεστε,
γιατί φοβάστε την εκπαιδευτική κοινότητα, γιατί φοβάστε την κοι-
νωνία, διότι θέλετε να νοµοθετείτε χωρίς διάλογο και χωρίς κοι-
νωνικές αντιστάσεις. Έχουµε άλλο όραµα για την κοινωνία και
αυτό αποτυπώνεται και στις θέσεις µας για την παιδεία, την
υγεία, το ασφαλιστικό και τον κατώτατο µισθό. 

Ό,τι νοµοθετείτε είναι φρένο στην κοινωνική κινητικότητα, στο
κοινωνικό ασανσέρ. Περιγράφετε ανδροµερώς την κοινωνική δι-
αίρεση σε κάστες. Μεσοστρώµατα και αδύναµοι καλύτερα στην
κατάρτιση. Αυτό µας είπε ο Πρωθυπουργός. Για τους οικονοµικά
ισχυρούς όλες οι πόρτες µπορούν να είναι ανοιχτές. 

Θέλετε να συρρικνώσετε την τριτοβάθµια εκπαίδευση παρά
την περί του αντιθέτου ευρωπαϊκή τάση. Διαβάστε ξανά τους
στόχους της Κοµισιόν, έτσι όπως κατατέθηκαν και χθες και σή-
µερα για 50% πτυχιούχους. Διαβάστε ξανά την έκθεση του κ.
Στουρνάρα της Τράπεζας της Ελλάδος για τους αποφοίτους και
αφήστε τα Νέα Δηµοκρατία statistics. 

Το πρωί ο κ. Μητσοτάκης ήρθε και µας έκανε µαθήµατα Μπερ-
λινγκουέρ. Τώρα βέβαια το να έχεις Υπουργό Εσωτερικών τον
Βορίδη, Υπουργό Ανάπτυξης τον Γεωργιάδη και Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τον Πλεύρη και να έρχεσαι να κάνεις στην Αίθουσα
της Ολοµέλειας µαθήµατα για τον Μπερλινγκουέρ, θέλει λίγο
θράσος. 

Πάµε όµως να δούµε τι είπε ο κ. Μητσοτάκης. Είπε να ψάχνετε
την αλήθεια που κρύβεται στα λόγια του αντιπάλου σας. Πάµε
να δούµε τι έγινε χθες µε τον κατώτατο µισθό. Τι κάνατε µε τον
κατώτατο µισθό και τι λέγατε για τον κατώτατο µισθό; Εσείς λέ-
γατε: «Θεσπίζουµε την αύξηση του κατώτατου µισθού σε ποσο-
στό διπλάσιο από το ποσοστό ανάπτυξης του ΑΕΠ, Μητσοτάκης
Ιούνιος 2019». Τι κάνετε; Αύξηση 0% για το 2021. Δεν το βλέπω
να ακούγεται αυτό. Επίσης 2% για το 2022. 

Τι λέει το µεσοπρόθεσµο που ψηφίσατε εδώ πέρα και πανηγύ-
ριζε ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Γεωργιάδης; Του εύχοµαι και περα-
στικά. Έλεγε 3,6% ανάπτυξη για το 2021, 6,1% ανάπτυξη για το
2022. 

Ψάχνω πραγµατικά την αλήθεια που κρύβεται στα λόγια του
αντιπάλου, δηλαδή σε εσάς. Έπρεπε, µε βάση αυτά που λέγατε,
να έχουµε 7,2% αύξηση για το 2021 και 12,2% αύξηση για το
2022, όχι µε βάση αυτά που έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µε αυτά τα
οποία έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Έπρεπε δηλαδή το 2021 να δώ-
σετε κατά µήνα 46 ευρώ αύξηση και 85 ευρώ στη συνέχεια το
2022. 

Αυτό υποσχεθήκατε. Ξέρετε πόσο βγαίνει αυτό που υποσχε-
θήκατε; Βγαίνει 780 ευρώ. Γιατί λοιπόν τα 800 ευρώ που λέει ο
Τσίπρας είναι λαϊκισµός; Λέτε ότι δεν αντέχουν οι επιχειρήσεις,
τα ίδια που µας λέγατε για το 2019, όταν αυξάναµε 11% και 22%
τον κατώτατο µισθό, από τα 580 στα 650 και από τα 480 στα 650
καταργώντας τον υποκατώτατο. Ο Πρόεδρος Μπάιντεν που το
παίζετε και φιλοµπάιντεν, διπλασίασε το κατώτατο ηµεροµίσθιο. 

Λέτε πού αλλού γίνονται αυτά. Να σας πω τι γίνεται στην Ισπα-
νία για να έχετε µια εικόνα τι θα γίνει εδώ µετά τις εκλογές, µε-
θαύριο. Ο κατώτατος µισθός τον Δεκέµβρη του 2018 ήταν 735
ευρώ. Αυξήθηκε λοιπόν 22,3% και πήγε στα 900 και το 2020 αυ-
ξήθηκε κι άλλο 5,5% και πήγε στα 950. 

Αυτή είναι η διαφορά µας, αυτή ήταν πάντα, ότι εσείς είστε µε
τη φτηνή, απλήρωτη και ελαστική εργασία -παρά τα όσα λέτε
προεκλογικά- και εµείς είµαστε µε τους επτακόσιες χιλιάδες αν-
θρώπους, που µέσα σε καθεστώς ακρίβειας στο ράφι, ανατιµή-
σεων στη ΔΕΗ, στα καύσιµα, που δεν τα βγάζουν πέρα, διεκδι-
κούµε αυξήσεις. Ξέρετε πόσοι είναι αυτοί; Είναι το 27,7% των ερ-

γαζοµένων. Είναι το 67% των νέων ανθρώπων έως 24 χρονών.
Είναι το 39% των εργαζοµένων ως 34 χρονών. Αυτοί παίρνουν
τον κατώτατο µισθό.

Λέτε ότι δεν υπάρχει λεφτόδεντρο για τον κατώτατο µισθό.
Υπάρχει όµως λεφτόδεντρο για τον διευθύνοντα σύµβουλο της
ΔΕΗ, ο οποίος παίρνει 200.000 αµοιβή και 100.000 ευρώ µπό-
νους. Ξέρετε πόσα παίρνει αυτός; Παίρνει 821 ευρώ τη µέρα, ο
κοµµατικά τοποθετηµένος. Ο διευθύνων σύµβουλος της ΕΥΔΑΠ
παίρνει 128.000 ευρώ τον χρόνο, 350 ευρώ την ηµέρα ο κοµµα-
τικά τοποθετηµένος. Ο αναπληρωτής διευθύνων στην ΕΥΔΑΠ
παίρνει 90.000 ευρώ τον χρόνο, 246 ευρώ την ηµέρα ο κοµµατικά
τοποθετηµένος. 

Και µπορώ να µιλάω για ώρες, αλλά θα πω για τους τρεις χι-
λιάδες µετακλητούς υπαλλήλους που τους δώσατε αύξηση 70%
και το βασικό προσοντολόγιο ξέρετε ποιο είναι, κυρία Μακρή.
Απολυτήριο Λυκείου. Εκεί µετριέται η αριστεία σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλω να κάνω, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, µια τελική
αναφορά. Το πρωί ο Πρωθυπουργός έκανε ένα βαρύ πολιτικό
ολίσθηµα. Είπε από το Βήµα εδώ ότι κάναµε πίσω στο ζήτηµα
του υποχρεωτικού εµβολιασµού. Όχι, είναι ψέµα και αυτό. Εµείς
είµαστε υπέρ του υποχρεωτικού εµβολιασµού στις συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες που του είπαµε και του εξηγήσαµε. Είµαστε όµως
κατά του εκδικητικού ποινολογίου. Δείτε λίγο την πολιτική συζή-
τηση που γίνεται στη Γερµανία. Η κ. Μέρκελ είναι ΣΥΡΙΖΑ; 

Και πραγµατικά ας αποφασίσει ο κ. Μητσοτάκης τι θέλει. Θέλει
συνεννόηση; Αυτό το έχει από την πρώτη στιγµή. Δεν τη θέλει;
Δεν τη θέλει. Γιατί, τι θέλει; Θέλει να κατασκευάζει εχθρούς για
να δικαιολογήσει τις δικές του αποτυχίες. Διότι ο κ. Μητσοτάκης
από µόνος του είπε ότι θα έχουµε το πρώτο φράγµα ανοσίας την
άνοιξη, διότι ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι θα είναι 70% εµβολιασµέ-
νοι τον Ιούλιο και τώρα οι επιστήµονες λένε τον Δεκέµβριο. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει γι’ αυτό; Ο ΣΥΡΙΖΑ απέτυχε; Ο ΣΥΡΙΖΑ τα
φούσκωνε επικοινωνιακά; Εµείς το λέµε: Εµβολιαστείτε, είναι
θέµα αυτοπροστασίας. Είναι θέµα κοινωνικής υπευθυνότητας,
είναι θέµα αλληλεγγύης. 

Ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Ιωάννη Πασχαλίδη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ακολουθεί ο κ. Μπαρτζώκας, ο κ. Μεϊκόπουλος, ο κ. Τζηκαλά-
γιας, η κ. Αγαθοπούλου, ο κ. Κούβελας και ολοκληρώνουµε µε
την κ. Αδάµου. 

Κύριε Πασχαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ:  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επένδυση στη

γνώση αποτελεί στην εποχή µας ένα από τα ισχυρότερα συγκρι-
τικά πλεονεκτήµατα σε ατοµικό και κοινωνικό επίπεδο. Δυστυ-
χώς, τα τελευταία χρόνια έχει απαξιωθεί ο εκπαιδευτικός ρόλος
του σχολείου, καθώς και ο ρόλος του εκπαιδευτικού µέσα σε
αυτό, αφού η εκπαιδευτική πράξη έχει αλλοιωθεί εκ των πραγ-
µάτων και υπηρετεί έναν και µόνο στόχο, την εξασφάλιση της
πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Οι καινοτόµες προτάσεις του παρόντος νοµοσχεδίου αποσκο-
πούν στον εξορθολογισµό των εκπαιδευτικών µας πραγµάτων
ώστε η εκπαίδευση, αλλά και οι εκπαιδευτικοί µας να ανταποκρί-
νονται στις σηµερινές ανάγκες των νέων και να υπηρετούν τις δι-
καιολογηµένες απαιτήσεις της κοινωνίας για ένα καλύτερο
σχολείο, µε υψηλό µορφωτικό επίπεδο. Και εννοούµε, βέβαια, το
σχολείο που αποβλέπει αφ’ ενός και πρωτίστως στην παιδεία των
νέων, δηλαδή στην καλλιέργεια, στη µόρφωση, στην αρµονική
ανάπτυξη της προσωπικότητας, στην ανάπτυξη της κριτικής ικα-
νότητας και αφ’ ετέρου στην εκπαίδευσή τους, ώστε να αποκτή-
σουν τη δυνατότητα να ανακαλύπτουν τις ικανότητές τους, να
αναπτύξουν τις δεξιότητές τους και να κατακτούν τις απαραίτη-
τες γνώσεις που θα τους είναι χρήσιµες και προαπαιτούµενες. 

Έτσι, µετά την ψήφιση των νοµοσχεδίων που αφορούσαν τον
εκσυγχρονισµό του εκπαιδευτικού συστήµατος όλων των βαθµί-
δων της δηµόσιας εκπαίδευσης, της λειτουργίας των ιδιωτικών
σχολείων και την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης,

17450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έφτασε η ώρα της ψήφισης του νοµοσχεδίου που αφορά πρώτα
απ’ όλα την ενίσχυση της αυτονοµίας των σχολικών µονάδων, µε
γνώµονα ότι όσο περισσότερο το κέντρο λήψης της απόφασης
είναι στο ίδιο το σχολείο τόσο βελτιώνονται τα µαθησιακά απο-
τελέσµατα. 

Η αποκέντρωση του συστήµατος θα επιτευχθεί µέσω διαφό-
ρων διαδικασιών και µεθόδων, µε χαρακτηριστικότερη αυτή της
ελεύθερης επιλογής βιβλίου ή αλλιώς «πολλαπλό βιβλίο». Με τον
τρόπο αυτό δίνεται η δυνατότητα στους εκπαιδευτικούς να επι-
λέξουν το βιβλίο από το οποίο θα διδάσκουν. Το δε υλικό θα είναι
διαθέσιµο ψηφιακά, σε ψηφιακή βιβλιοθήκη, προκειµένου να
µπορούν οι εκπαιδευτικοί να κατευθύνουν τους µαθητές σε πε-
ρισσότερες πηγές. 

Μια ακόµη µεγάλη τοµή του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η
ελευθερία που δίνεται στον εκπαιδευτικό να αξιοποιήσει τις µε-
θόδους εκείνες που κρίνει κατάλληλες κατά περίσταση για τον
τρόπο αξιολόγησης των µαθητών του, ενώ και η αποκέντρωση
της διαδικασίας έγκρισης εκπαιδευτικών προγραµµάτων ερευ-
νών και πρακτικής άσκησης θα έχει ως αποτέλεσµα τη µεγαλύ-
τερη αυτονοµία και την ανάπτυξη των πρωτοβουλιών. 

Ο δεύτερος πυλώνας του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η θέ-
σπιση του µηχανισµού αξιολόγησης, υπό την έννοια της αξιολό-
γησης του έργου των εκπαιδευτικών, µε στόχο την επαγγελµα-
τική τους ανάπτυξη και τη διασφάλιση της βελτίωσης της ποι-
ότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης, µε τη θετική αξιολόγηση
να επιβραβεύεται µέσω µορίων για την ανέλιξη των εκπαιδευτι-
κών στην πυραµίδα της εκπαίδευσης. Σε περίπτωση δε που ο εκ-
παιδευτικός θα αξιολογηθεί αρνητικά, προβλέπεται η υποχρεω-
τική επιµόρφωση. 

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να υπογραµµίσω την παρατή-
ρηση της κυρίας Υπουργού αναφορικά µε το γεγονός ότι η αξιο-
λόγηση είναι ο κανόνας στο 90% των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε τη χώρα µας να αποτελεί µια θλιβερή εξαίρεση παρ’
όλο που ο θεσµός της αξιολόγησης µόνο καλά έχει να προσφέ-
ρει στην αναβάθµιση της ποιότητας της εκπαιδευτικής διαδικα-
σίας. Αυτό ακριβώς επιδιώκεται πλέον µε το σηµερινό σχέδιο
νόµου.

Το τρίτο βασικό σηµείο του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι
η ενίσχυση των δοµών εκπαίδευσης για την αποτελεσµατική παι-
δαγωγική υποστήριξη του αυτόνοµου σχολείου. Έτσι προβλέ-
πονται συγκεκριµένες αρµοδιότητές στους επόπτες ποιότητας
της εκπαίδευσης για την παρακολούθηση του παιδαγωγικού
έργου, όπως για παράδειγµα το πώς προχωρούν τα εργαστήρια
δεξιοτήτων τα οποία εισάγονται φέτος σε όλα τα νηπιαγωγεία,
δηµοτικά και γυµνάσια της χώρας ή πώς προχωρούν οι δραστη-
ριότητες στα αγγλικά στο νηπιαγωγείο τα οποία επίσης εισάγον-
ται καθολικά από τον Σεπτέµβριο.

Ένα ακόµη κοµµάτι στο οποίο δόθηκε ιδιαίτερη βαρύτητα στο
παρόν νοµοσχέδιο είναι το ψυχοσυναισθηµατικό, το οποίο άλλω-
στε έχει γίνει πολλές φορές αντικείµενο συζήτησης, δεδοµένης
της επίδρασης της πανδηµίας και των αρνητικών συνεπειών που
έχει επιφέρει στην ψυχοσύνθεση των µαθητών. Το υπό συζή-
τηση, λοιπόν, νοµοσχέδιο προβλέπει τη θέσπιση χιλίων εκατό ορ-
γανικών θέσεων για ψυχολόγους και για κοινωνικούς λειτουρ-
γούς στα σχολεία µας, προκειµένου να στηριχθούν τόσο τα παι-
διά µας όσο και το εκπαιδευτικό προσωπικό.

Ένα ακόµη σηµείο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι η εισα-
γωγή ενός οργανωµένου συστήµατος εκκλησιαστικής εκπαίδευ-
σης µε στόχο την αναβάθµιση του εκπαιδευτικού επιπέδου του
κλήρου και τη συνέχιση του εξορθολογισµού του ακαδηµαϊκού
χάρτη της χώρας. Έτσι οι κληρικοί θα µπορούν να µισθοδοτη-
θούν από το δηµόσιο πλέον µόνον εφόσον κατέχουν πτυχίο από
σχολή µαθητείας κληρικών ή από ΑΕΙ και όχι παραδείγµατος
χάριν από πρωτοβάθµια ή δευτεροβάθµια εκπαίδευση όπως ισ-
χύει µέχρι σήµερα. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να αναφέρω ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο επέρχονται σηµαντικές αλλαγές µε στόχο που έχουν την
πραγµατική αναβάθµιση της παιδείας έτσι ώστε οι µαθητές µας
να αποκτήσουν δεξιότητες και γνώσεις που είναι απαραίτητες
για την αντιµετώπιση των προκλήσεων και της αβεβαιότητας που
προκαλείται από τις ταχύτατες εξελίξεις παγκοσµίως. 

Συγχρόνως, θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητή-
ρια στην κ. Κεραµέως και στους συνεργάτες της γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο που θα φέρει µια νέα πνοή στη δηµόσια εκπαίδευση
και επικοινωνεί µε τα σύγχρονα ρεύµατα και τις ευρωπαϊκές και
διεθνείς τάσεις, ανατρέποντας παγιωµένες, αναχρονιστικές αν-
τιλήψεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε για τον χρόνο. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Μπαρτζώκα Αναστάσιο από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητή και αξιότιµη κυρία Υπουργέ, µόλις πριν λίγες µέρες

γιορτάσαµε την επέτειο των σαράντα επτά ετών από την αποκα-
τάσταση της δηµοκρατίας και µε αφορµή το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε αυτές τις µέρες αυτή η επέτειος φέρνει ξανά στο προ-
σκήνιο µία από τις επισηµάνσεις του εθνάρχη µας του Κωνσταν-
τίνου Καραµανλή από την ιδρυτική διακήρυξη της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αναφέρεται, λοιπόν, ότι «η Νέα Δηµοκρατία θα επεν-
δύσει όχι µόνο από το περίσσευµα, αλλά και από το υστέρηµα
του εθνικού πλούτου στην παιδεία, την επιµόρφωση και την επι-
στηµονική έρευνα, γιατί πιστεύει ότι οι πνευµατικές και πολιτιστι-
κές αξίες είναι αυτές που προσδιορίζουν µονιµότερα τη µοίρα
του ελληνικού έθνους». 

Η παιδεία είναι από τα σπουδαιότερα εθνικά µας θέµατα, η
ύψιστη εθνική µας προτεραιότητα. Από την απαρχή της ίδρυσης
του ελληνικού κράτους, διακόσια χρόνια πριν, η φλόγα της πνευ-
µατικής ανάτασης για την απελευθέρωση από τον τουρκικό ζυγό
άναψε και συντηρήθηκε από τους Έλληνες διαφωτιστές που µας
υπέδειξαν ότι ο δρόµος της ελευθερίας είναι ο ίδιος µε τον
δρόµο της εκπαίδευσης. «Μανία παιδείας και αρετής» διεµήνυε
ο Αδαµάντιος Κοραής, εστιάζοντας στην παιδεία ως γεννήτρια
της αρετής. 

Διακόσια χρόνια µετά, λοιπόν, την έναρξη της Ελληνικής Επα-
νάστασης, σαράντα επτά χρόνια της Τρίτης Δηµοκρατίας στη
χώρα µας και σαράντα χρόνια από τότε, η Ελλάδα βρίσκεται
στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το µοναδικό µονοπάτι
που θα προσδιορίσει τη µοίρα του έθνους µας, εξακολουθεί και
είναι ένα και µοναδικό, αυτό της γνώσης.

Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο ακολουθεί πιστά αυτό το µο-
νοπάτι αλλάζοντας το ελληνικό σχολείο, µέσω ενός χάρτη που
κινείται σε τρεις διακριτές κατευθύνσεις: αυτονοµία της σχολικής
µονάδας, αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, ενίσχυση των δοµών
εκπαίδευσης. Εγκαινιάζει, λοιπόν, ένα νέο σχολείο, ένα σχολείο
πιο ελεύθερο που βασίζεται σε ένα σύγχρονο σύστηµα εκπαίδευ-
σης, ένα σχολείο που ενσωµατώνει το αίτηµα για ποιοτική εκπαί-
δευση όπως το έχει διατυπώσει σύσσωµη η ελληνική κοινωνία,
όπως φαίνεται άλλωστε και από τις δηµοσκοπήσεις. 

Κι αν θέλετε, γύρω από αυτό το νοµοσχέδιο, πράγµατι, ανα-
µετρώνται δύο αντίρροπες δυνάµεις, δύο διαφορετικές φιλοσο-
φίες. Μόνο που είναι απολύτως ψευδές, συνάδελφοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ, ότι αυτές που αναµετρώνται
είναι οι απόψεις της Νέας Δηµοκρατίας εναντίον αυτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Όσο και να µη σας αρέσει, η αλήθεια είναι άλλη. Αναµε-
τρώνται οι δυνάµεις της καθήλωσης µε αυτές της προόδου, αλλά
η πρόοδος είναι πάντα πιο ορµητική. Αναµετράται, λοιπόν, ο λαϊ-
κισµός και η υποκρισία µε την ειλικρίνεια και την αλήθεια. 

Η µοναδική µάχη που τελικά δίνεται είναι µεταξύ του ΣΥΡΙΖΑ
και της κοινωνίας. Δηµιουργήσατε ένα νέο δίπολο. Και αυτό δεν
είναι µεταξύ της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι δίπολο
µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και κοινωνίας. Και εσείς είστε, δυστυχώς για σας,
ο αρνητικός πόλος. 

Γιατί πώς αλλιώς εξηγείται η αποστροφή σας σε κάθε τι προ-
οδευτικό, όπως οι τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµοί εκπαιδευτι-
κών ειδικής αγωγής τους οποίους εντέλει η Νέα Δηµοκρατία
πραγµατοποίησε, όταν εσείς υποτίθεται ότι τους είχατε οργανώ-
σει ωστόσο αφήσατε όλα τα ταµεία άδεια; Πώς αλλιώς εξηγείται
ο µπαλτάς που επιχειρήσατε στην αριστεία καταργώντας στην
ουσία τα πρότυπα σχολεία, που φέτος σηµείωσαν ρεκόρ αιτή-
σεων και που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη διπλα-
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σίασε; Ή ακόµα πώς εξηγείται ότι εσείς καταψηφίσατε στον προ-
ϋπολογισµό τις πιστώσεις για τις προσλήψεις µόνιµων εκπαιδευ-
τικών και όµως µετά από δέκα και πλέον χρόνια αδιοριστίας
σχεδόν δώδεκα χιλιάδες εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας θα διοριστούν στην ελληνική εκπαίδευση; Και αυτοί
οι διορισµοί φέρουν τη σφραγίδα της Υπουργού κ. Κεραµέως. 

Την ίδια στιγµή όµως δεν µπορείτε να αρθρώσετε κανένα πει-
στικό επιχείρηµα για τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, οπότε κά-
νετε αυτό που ξέρετε να κάνετε καλύτερα. Λαϊκίζετε και µάλιστα
στις πλάτες της πικρίας των παιδιών που δεν κατάφεραν να ει-
σαχθούν στις πρώτες σχολές της προτίµησής τους, σχολιάζον-
τας ξανά και ξανά την ελάχιστη βάση εισαγωγής ενίοτε δυστυ-
χώς κάνοντας και επιθέσεις απέναντι στην Υπουργό χωρίς κα-
νένα πολιτικό ήθος. 

Ωστόσο, η κοινωνία όχι µόνο επικροτεί αλλά απαιτεί τη δηµι-
ουργία για παράδειγµα για πρώτη φορά χιλίων εκατό νέων ορ-
γανικών θέσεων για ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς.
Απαιτεί ένα πλήρως αποσαφηνισµένο και λειτουργικό οργανό-
γραµµα της εκπαίδευσης. Απαιτεί ένα βελτιωτικό σύστηµα αξιο-
λόγησης των εκπαιδευτικών που βασίζεται στην ανατροφο-
δότηση, την έγκαιρη διάρθρωση και την αποτελεσµατικότητα,
ένα σύστηµα θα µας δώσει επιτέλους τη δυνατότητα να παρέ-
χουµε στα παιδιά µας δωρεάν αλλά και ακόµα πιο ποιοτική εκ-
παίδευση.

Η διδασκαλία απελευθερώνεται και το διδακτικό έργο καθορί-
ζεται από την πρωτοβουλία αυτών που πρωτοστατούν, δηλαδή
των εκπαιδευτικών µας. Η σχολική εµπειρία δεν θα είναι πλέον
αντικείµενο που θα προσδιορίζεται από τον εκάστοτε Υπουργό.
Την ίδια στιγµή ο διευθυντής της σχολικής µονάδας αποκτά ένα
πλαίσιο που δεν τον περιορίζει στο να είναι ένα αµιγώς διοικητικό
όργανο, αλλά το θεµέλιο της σχολικής µονάδας. 

Και απέναντι σε όλες αυτές τις πρωτοπόρες ρυθµίσεις που κα-
λωσορίζουν το ελληνικό σχολείο στον 21ο αιώνα προετοιµάζον-
τάς το για τις προκλήσεις του µέλλοντος, τι απαντά η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση; Απαντά για άλλη µια φορά µε µηδενισµό, µε λαϊ-
κισµό, µε ξεπερασµένα κλισέ και δυστυχώς µε ψεύτικους δονκι-
χωτισµούς. Η συνήθης όµως ασθένειά σας έχει αρχίσει εδώ και
καιρό να αναδίδει την άσχηµη µυρωδιά της. 

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου αισιόδοξα, ακριβώς όπως αξί-
ζει σε ένα νοµοσχέδιο που απευθύνεται στα παιδιά µας, στο µέλ-
λον αυτού του τόπου. Θεωρώ ότι το 2021 και οι επόµενες χρονιές
που θα ακολουθήσουν µπορούν και πρέπει να είναι και αυτές
ορόσηµα που θα αποτυπωθούν στην ιστορία µας. Το 2021 είναι
ούτως ή άλλως µια χρονιά που η επιστήµη και η υγεία έδωσαν
τη δική τους µάχη µαζί µε όλους εµάς, µαζί µε τους πολίτες και
την κερδίζουν σιγά-σιγά, βήµα-βήµα. Με τον ίδιο λοιπόν τρόπο
θα κερδίσει από εδώ και πέρα και η γνώση. Και όπως µιλάµε για
Ευρώπη της γνώσης ήδη από τη Συνθήκη του Άµστερνταµ, έτσι
θα µιλάµε για Ελλάδα της γνώσης. Μπορούµε να το πετύχουµε.
Αυτό είναι το στοίχηµά µας. 

Η επιτυχία του µας αφορά όλους και ακριβώς για αυτόν τον
λόγο η Νέα Δηµοκρατία όπως πάντα αγνοεί τις διενέξεις και τους
διχασµούς του παρελθόντος και προσανατολίζεται στα ευρύτερα
δυνατά σχήµατα εθνικής ενότητας. Τα εθνικά ζητήµατα λοιπόν
αλλά και τα µεγάλα τολµηρά βήµατα στις νέες συνθήκες απαι-
τούν να µας βρίσκουν στο µαζί, ενωµένους στην προσπάθεια για
ένα πραγµατικά καλύτερο αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
ευχαριστούµε και για τον χρόνο.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Μεϊκόπουλο από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, δεν θα ισχυρι-

στώ ούτε θα παραθέσω αναλυτικά το επιχείρηµα ότι συζητάµε
σήµερα στην ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο για την εκπαίδευση για
το οποίο όλοι οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών εξέφρασαν σο-
βαρές διαφωνίες κατά τη συζήτηση που διεξήχθη στην Επιτροπή
Μορφωτικών της Βουλής.

Και ξέρετε δεν θα το αναλύσω γιατί δεν έχει απολύτως κανένα

νόηµα για τον απλούστατο λόγο ότι το παρόν νοµοσχέδιο επί της
ουσίας -και να είµαστε ειλικρινείς- εντάσσεται σε µια ευρύτερη
στρατηγική. Έρχεται σε συνέχεια µιας εκπαιδευτικής πολιτικής
που εφαρµόζετε -θα έλεγα- µε θαυµαστή στοχοπροσήλωση τα
τελευταία δύο χρόνια. Είναι το βίαιο πάντρεµα επί της ουσίας
της δηµόσιας εκπαίδευσης µε την ιδιωτική πρωτοβουλία µε τέ-
τοιους όρους και τέτοιους τρόπους ώστε όσο συρρικνώνεται ο
ζωτικός χώρος και ρόλος του δηµοσίου στην εκπαίδευση, τόσο
να δηµιουργούνται και να διευρύνονται τα περιθώρια κέρδους
για τον ιδιωτικό τοµέα. Σε κάθε περίπτωση, κυρία Υπουργέ, η παι-
δεία, η µόρφωση, η γνώση, η εξειδίκευση µε την ευρύτερη έννοια
είναι και οι µεγάλοι χαµένοι της σηµερινής συζήτησης. 

Με αυτές λοιπόν τις σκέψεις νοµίζω ότι είναι προφανές ότι η
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών έχει σαφέστατη σύνδεση µε την
επιστροφή στην τράπεζα θεµάτων, την ελάχιστη βάση εισαγωγής
και την κατηγοριοποίηση των σχολείων ανάλογα µε τις επιδόσεις
των µαθητών. Η λέξη λοιπόν «αναβάθµιση» µε την οποία εκκινεί
ο τίτλος του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι εντελώς παραπλα-
νητική, γιατί επί της ουσίας το νοµοσχέδιο δηµιουργεί ένα όχηµα
που θα οδηγήσει σε σχολεία πολλαπλών ταχυτήτων, σχολεία που
θα αναζητούν χορηγούς, µάνατζερ-διευθυντές µε υπερεξουσίες,
συµβούλους που θα κυνηγούν τα µπόνους και αξιολόγηση εκ-
παιδευτικών υπό την απειλή µισθολογικών κυρώσεων.

Και έρχοµαι τώρα να σχολιάσω, κυρία Υπουργέ, και µια µεγάλη
αντίφαση. Εισάγετε την έννοια της αυτονοµίας των σχολικών µο-
νάδων, όταν την ίδια στιγµή συντελείται η επιστροφή σε ένα µον-
τέλο µονοπρόσωπης διοίκησης που προσοµοιάζει σε στρατιω-
τικού τύπου διοικητική οργάνωση και αυτήν ακριβώς τη στρεβλή
αυτονοµία τη συνδέετε και µε τη δυνατότητα αναζήτησης χορη-
γών. Δηλαδή τώρα εσείς µπορείτε να εγγυηθείτε ότι τις ίδιες ευ-
καιρίες για εξεύρεση χορηγιών θα έχει ένα σχολείο στη Μαγ-
νησία που βρίσκεται δίπλα στις εργατικές κατοικίες στη Νέα
Ιωνία µε ένα σχολείο που βρίσκεται στο Ψυχικό της Αθήνας ή στο
Πανόραµα της Θεσσαλονίκης. 

Έρχοµαι λοιπόν τώρα στο µεγάλο θέµα της αξιολόγησης των
εκπαιδευτικών. Άλλη µία έννοια που κατά τη γνώµη µου πάντα η
Νέα Δηµοκρατία έχει κακοποιήσει στην κυριολεξία και µάλιστα
διαχρονικά. Πείτε µου λοιπόν κυρία Μακρή, ένα επιστηµονικό
σύγγραµµα στη διεθνή βιβλιογραφία που να µην αναφέρει ότι η
αξιολόγηση κατά την εκπαιδευτική διαδικασία δεν προϋποθέτει
ή δεν απαιτεί πρώτα από όλα να υπάρχει ένα αµοιβαίο κλίµα εµ-
πιστοσύνης. 

Και πάµε τώρα στα παραδείγµατα. Πώς να υπάρξει εµπιστο-
σύνη όταν στη θέση των συλλογικών οργάνων φτιάχνονται ατο-
µικά όργανα και ένας µεγάλος αριθµός συµβούλων που ο
καθένας θα αποφασίζει µόνος του και απολογείται µόνο στον
επόπτη; Πώς θα γίνει δίκαιη αξιολόγηση, όταν ο έλεγχος προ-
βλέπεται µόνο από πάνω προς τα κάτω και δεν υπάρχει κανένας
τρόπος ελέγχου των αποφάσεων του διευθυντή και των συµβού-
λων από τους διδάσκοντες; Για ποια εµπιστοσύνη µιλάµε όταν
για παράδειγµα ένας διευθυντής θα αξιολογεί τον υφιστάµενό
του εκπαιδευτικό ο οποίος µπορεί να έχει και περισσότερα προ-
σόντα, άρα αυτοµάτως µετατρέπεται στα µάτια του διευθυντή-
αξιολογητή σε µελλοντικό ανταγωνιστή του;

Σκεφτείτε -και θέλω να µου απαντήσετε ως γυναίκα- µια νέα
γυναίκα εκπαιδευτικό που πρωτοδιορίζεται και τοποθετείται σε
ένα σχολείο σε ένα αποµακρυσµένο νησί ή σε ένα σχολείο σε
ένα ακριτικό χωριό στην ηπειρωτική χώρα και θα εξαρτάται από
τον µέντορά της που θα ορίζεται από τον διευθυντή της για το
αν θα µονιµοποιηθεί ή όχι. Είστε γυναίκα, κυρία Μακρή, δεν αν-
τιλαµβάνεστε τι µπορεί να συµβεί στην πράξη; Δεν φοβάστε φαι-
νόµενα εκµετάλλευσης; Δεν σκέφτεστε τις συνέπειες, τους
κινδύνους µε τόσα που βλέπουµε να συµβαίνουν γύρω µας, να
υπάρχουν µονοπρόσωπα όργανα που επί της ουσίας θα αποφα-
σίζουν για την ζωή των άλλων ανθρώπων; 

Έχει φτάσει λοιπόν σε τέτοιο σηµείο η ιδεολογική σας τύ-
φλωση που καταστήσατε άχρηστους τους εκπαιδευτικούς των
κοινωνικών επιστηµών και των µαθηµάτων καλλιτεχνικών, λες και
δεν σας έχει διδάξει τίποτα απολύτως η πανδηµία. Όταν τα παι-
διά στα σχολεία θα πρέπει να µελετούν κοινωνικά φαινόµενα, να
αναπτύσσουν κριτική σκέψη, όταν τα συµπεράσµατα, κυρία
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Μακρή, από την τεράστια υγειονοµική κρίση και την επίδραση
που αυτή έχει στο κοινωνικό σύνολο θα πρέπει να γίνουν κτήµα
των µαθητών, εσείς εξοβελίζετε τις κοινωνικές επιστήµες από το
σχολείο, καθιστώντας µε αυτόν τον τρόπο τα παιδιά εύκολα θύ-
µατα σε κάθε επιτήδειο αρνητή. 

Κλείνοντας θα ήθελα να σταθώ σε άλλη µια συνέπεια της απί-
στευτης ιδεολογικής εµµονής που βιώνουµε σήµερα. Θέλετε λοι-
πόν αριστεία; Θέλετε ιδιωτική πρωτοβουλία στην εκπαίδευση;
Πολύ ωραία λοιπόν, καλά κάνετε και θέλετε. Κάντε το πράξη.
Γιατί πολύ απλά δεν προτρέπετε τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια να
αναβαθµίσουν τις παρεχόµενες υπηρεσίες τους; Επιδοτήστε τα
κιόλας αν θέλετε, ταιριάζει απόλυτα στο ιδεολογικό σας προφίλ,
προκειµένου αυτά στη συνέχεια να προσελκύουν ανθρώπους µε
οικονοµική άνεση. 

Εσείς όµως δεν κάνετε αυτό. Προχωράτε και κάνετε κάτι τε-
λείως διαφορετικό. Ξεσκίζετε επί της ουσίας τις σάρκες της δη-
µόσιας παιδείας σε µια προσπάθεια να δηµιουργήσετε ευκαιρίες
και να ανοίξετε χαραµάδες ώστε να εισέλθουν όπως-όπως ιδιώ-
τες στη δηµόσια εκπαίδευση. Πουθενά στον κόσµο δεν έχει συµ-
βεί να στερούνται χιλιάδες υποψήφιοι υφιστάµενες θέσεις εκπαί-
δευσης. Και -αυτό είναι το φοβερό, αυτό είναι το αστείο- νοµίζετε
ότι µε αυτές τις επιλογές και µε αυτές τις πρακτικές ανεβάζετε
και ψηλά τον πήχη. Ακριβώς το αντίθετο συµβαίνει. 

Όταν στον υπόλοιπο κόσµο, κυρία Υπουργέ, βάζουν ως προ-
τεραιότητα τις νέες τεχνολογίες, τα µαθηµατικά, την επιστήµη,
την µηχανική, τις εφαρµοσµένες πολιτικές επιστήµες εσείς µε τις
επιλογές που κάνετε ξέρετε τι πετυχαίνετε; Απλώς να συντηρή-
σετε, απλώς να ενισχύσετε το τρέχον µοντέλο ήπιας οικονοµίας.
Τι είναι αυτό; Υπηρεσίες, τουρισµός, µεταφορές, τεχνολογία χα-
µηλών απαιτήσεων, µερικά καλά πανεπιστήµια µε ερευνητικά
προγράµµατα και όλα τα υπόλοιπα στον σωρό µαζί και µε τα αγα-
πηµένα κολλέγια της κ. Κεραµέως. Λες και η Ελλάδα υπάρχει
µόνο για τέσσερις µήνες τον χρόνο. «Ζήσε το µύθο σου», λέτε.
«Η πιο όµορφη γωνιά της γης». Και εκεί που πριν είκοσι χρόνια
σαρώναµε τα ευρωπαϊκά βραβεία µαθηµατικών τώρα δεν περ-
νάµε ούτε απ’ έξω. 

Λυπάµαι, κυρία Μακρή, αλλά αυτό το πρότυπο δεν µας αξίζει.
Δεν αξίζει στους µαθητές και τις µαθήτριες αυτής της χώρας,
στους φοιτητές και τις φοιτήτριες αυτής της χώρας, στο άρτιο
επιστηµονικό δυναµικό. Λυπάµαι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κυρία Υπουργέ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω να µην ερµηνεύω σωστά τον συνάδελφο.
Υπονοήσατε ότι η γυναίκα η οποία θα είναι πρωτοδιορισµένη

θα πέσει θύµα εκµετάλλευσης από τον άνδρα συνάδελφό της
που θα την αξιολογεί; Μάλλον δεν κατάλαβα καλά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, για να µην υπάρχει καµµία παρεξήγηση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχει, κυρία Μακρή,
κάποια παρεξήγηση. Σας ρώτησα ευθέως: Δεν πιστεύετε ότι
υπάρχει κίνδυνος να υπάρξουν φαινόµενα και πράξεις εκµετάλ-
λευσης από µία τέτοια διαδικασία; Ευθέως το είπα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Επειδή αναφερθήκατε στο φύλο µου, είπατε είµαι γυναίκα και
καταλαβαίνω, και εσείς είστε άνδρας και καταλαβαίνετε. Σας λέω
λοιπόν ότι έχουν ειδικά γι’ αυτόν τον λόγο προβλεφθεί πολυπρό-
σωπα όργανα, δυνατότητες ενστάσεων ώστε αυτός ο κίνδυνος
που διαγνώσατε, που φαντάζοµαι είναι η εξαίρεση, δεν νοµίζω
ότι αυτή είναι η γνώµη που έχετε για τους εκπαιδευτικούς, να
µην είναι υπαρκτός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. Συ-
νεχίζουµε µε τον κ. Ζήση Τζηκαλάγια από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον τελευταίο καιρό επιβεβαιώνεται
για άλλη µια φορά ότι επιτέλους παύει ο χώρος της παιδείας να

αποτελεί προνοµιακό χώρο, χώρο κυριαρχίας της Αριστεράς,
όπως συνέβαινε τόσες δεκαετίες. 

Αυτές τις µέρες, αυτήν την εβδοµάδα χιλιάδες εκπαιδευτικοί
προσέρχονται, κάνουν αιτήσεις για να τοποθετηθούν µετά τους
διορισµούς που έγιναν. Χρειάστηκε να περάσουν δώδεκα ολό-
κληρα χρόνια. Σε αυτά τα χρόνια κυβέρνησε και η Αριστερά και
χρειάζεται να υπάρξει µια αυτοδύναµη, αµιγής Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας για να διορίσει έντεκα χιλιάδες εκπαιδευτι-
κούς. Κανένας δεν είχε διοριστεί τόσα χρόνια. Και είναι σε συνέ-
χεια των τεσσερισήµισι χιλιάδων διορισµών που έγιναν πέρυσι
για την ειδική αγωγή. 

Έχουµε αυτές τις µέρες και θα ψηφίσουµε αύριο ένα σηµαν-
τικό νοµοσχέδιο. Είµαστε υπερήφανοι γιατί αυτό το νοµοσχέδιο
πρώτα είναι συνεπές προς τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις.
Αυτά ακριβώς λέγαµε τουλάχιστον από το 2017. Από την άλλη
µεριά είµαστε ακόµη πιο χαρούµενοι και περήφανοι γιατί επιβε-
βαιώνεται ότι δηµιουργείται µια σύγκλιση στην κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι της Αριστεράς και ιδιαίτερα του ΣΥΡΙΖΑ, σας
ξεπερνά η κοινωνία. Οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν ότι και για την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, που τόσα λέγονται και έφερε προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο, και το σηµερινό νοµοσχέδιο µε κυριότερο
αντίποδα αντιπαράθεσης την αξιολόγηση τα θέλει η κοινωνία
αυτά τα πράγµατα -είναι εκσυγχρονισµός, είναι πρόοδος- και όχι
µόνο η συντριπτική πλειοψηφία των δικών µας ψηφοφόρων. Το
80% του Κινήµατος Αλλαγής, το 63% των ψηφοφόρων του ΚΚΕ
και το 55% των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ αποδέχεται αυτές τις
µεταρρυθµίσεις. 

Να τονίσω λοιπόν ότι κατ’ εµέ από τα πολλά που φέρνει αυτό
το νοµοσχέδιο σπουδαιότερο είναι πρώτον, που φτιάχνει δοµές
αµιγώς παιδαγωγικού χαρακτήρα, επόπτες ποιότητας στην εκ-
παίδευση. Δεύτερον, το περίφηµο θέµα της αξιολόγησης του
έργου των εκπαιδευτικών. Την αξιολόγηση τη θέλουµε σαν µέ-
θοδο βελτίωσης, ανατροφοδότησης. Δεν έχει κανέναν τιµωρη-
τικό χαρακτήρα. Διασφαλίζουµε εργαλεία για την ποιότητα και
την αντικειµενικότητα στην αξιολόγηση. Φτιάχνουµε ένα σύ-
στηµα αξιολόγησης µε λογοδοσία. Η λογοδοσία γίνεται δίπολο
λοιπόν και στο τέλος όλα είναι υπέρ της εκπαίδευσης. 

Έχουµε διαγνωστικά τεστ για την αποτελεσµατικότητα στην
έκτη δηµοτικού και στην τρίτη γυµνασίου στη Γλώσσα και στα
Μαθηµατικά. Η επιλογή των στελεχών γίνεται πραγµατικά µε κεν-
τρικό κριτήριο την αξιολόγηση. Αυξάνουµε την απαιτούµενη προ-
ϋπηρεσία. Υπάρχει κοινή ελάχιστη διδακτική εµπειρία. Στη συνέ-
ντευξη τριπλάσιος αριθµός καλείται από τις θέσεις και το 50%
από αυτούς που είναι στη λίστα. Και για πρώτη φορά, ό,τι γίνεται
και σε όλον τον δηµόσιο τοµέα, οι αιρετοί δεν συµµετέχουν στα
συµβούλια επιλογής. 

Θεσπίζουµε την αυτονοµία της σχολικής µονάδας. Θέλουµε
να δώσουµε ρόλο στη σχολική µονάδα. Η πραγµατικότητα είναι
ότι στην Ελλάδα και στην Κύπρο το 80% των αποφάσεων γίνεται
κεντρικά όταν ο µέσος όρος του ΟΟΣΑ είναι 35%. Δεν θέλουµε
αποκέντρωση; Αυτό δεν λέει η δηµοκρατία; Να περάσουν οι απο-
φάσεις, η εξουσία στην περιφέρεια, στην αυτοδιοίκηση; Αυτό θέ-
λουµε να κάνουµε. Ο διευθυντής να έχει ρόλο µαζί µε τον
σύλλογο εκπαιδευτικών στην επιλογή του βιβλίου, στα εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα µε τη θέσπιση εκπαιδευτικών οµίλων, να αξιο-
ποιούνται οι χώροι και τα όργανα των σχολείων και εκτός ωρα-
ρίου και εκτός καθηµερινών και τα σαββατοκύριακα και στις γιορ-
τές για να φέρνουν έσοδα στα σχολεία. 

Είναι σηµαντικό το ότι πρώτη φορά θα υπάρχει δίχρονη προ-
σχολική εκπαίδευση για όλους, αγγλικά από το νηπιαγωγείο, ερ-
γαστήρια δεξιοτήτων στα νηπιαγωγεία, τα δηµοτικά και τα
γυµνάσια. Επιτέλους να πάψει η Ελλάδα και η Κύπρος να είναι
οι µόνες χώρες που έχουν ένα βιβλίο. Από λίστα βιβλίων που θα
επιλέγονται θα υπάρχει δυνατότητα επιλογής. Να σταµατήσει η
αποµνηµόνευση. Να ενισχυθεί η δηµιουργική σκέψη. Να απελευ-
θερωθεί η δηµιουργικότητα που έχουν οι εκπαιδευτικοί. 

Όσον αφορά την εκκλησιαστική εκπαίδευση µε πολλή περί-
σκεψη και σεβασµό στην παράδοση και σε συνεργασία µε την
Εκκλησία κάνουµε µια τέτοια αναµόρφωση που θα πάει την εκ-
παίδευση των ιερέων, των κληρικών µπροστά. Με τις σχολές των
υποψηφίων κληρικών που θεσπίζουµε πλέον δεν θα υπάρχει κλη-
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ρικός που δεν θα έχει και µεταλυκειακές εξειδικευµένες γνώσεις. 
Κλείνοντας θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι

πραγµατικά ζούµε κοσµοϊστορικές στιγµές όσον αφορά τον
χώρο της παιδείας στον οποίο η Αριστερά βάσισε τη διαδροµή
της, είχε ισχυρά ερείσµατα ειδικά µετά τη Μεταπολίτευση. Όλοι
θυµόµαστε οι λίγο παλιότεροι, όπως είµαστε κάποιοι εδώ µέσα,
το σύνθηµα «όχι φραγµούς στη µόρφωση». Ήταν κυρίαρχο από
την ορθόδοξη Αριστερά, αλλά και από τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αριστεράς. Αυτό µας οδήγησε σε αυτό που θέλατε να κάνετε -
το είπα και προχθές στην επιτροπή- το πνευµατικό, το επιστηµο-
νικό προλεταριάτο. Θέλατε να χρησιµοποιήσετε τους άνεργους
επιστήµονες, τους άνεργους πτυχιούχους ως πολιορκητικό κριό
για να αλλάξετε την κοινωνία, να καταλάβετε την εξουσία. Έγινε
αυτό δύο φορές. Έγινε η αλλαγή του 1981. Έγινε το «πρώτη
φορά αριστερά» το 2015. 

Και θα επαναλάβω για να είµαι συνεπής -πάντοτε προσπαθώ
να είµαι συνεπής- διαχρονικά θεωρώ ότι η δηµοκρατία µας είναι
το καλύτερο πολίτευµα. Είναι ευχάριστο να αντιπαρατιθέµεθα
ιδεολογικά εδώ µέσα, αλλά το µεγαλύτερο κακό που έγινε στην
Ελλάδα και το 1981 και το 2015 το κάνατε στην παιδεία. Βγήκαν
γενιές ηµιµαθών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εµείς θέλουµε αναβαθµισµένη παιδεία, γνώσεις, πτυχία τα
οποία να είναι ισάξια µε τα ευρωπαϊκά και τα παγκόσµια. Μια µε-
ρίδα των αποφοίτων των λυκείων πρέπει να στραφεί στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση, εκεί που έχουµε ανάγκες από µορφωµέ-
νους τεχνίτες, από µορφωµένους επιστήµονες τεχνίτες. 

Γι’ αυτό και υπάρχει η µοναδικότητα της δεύτερης επιλογής
ταυτόχρονα στο µηχανογραφικό µε το δηµόσιο ΙΕΚ και όχι αυτά
που λέτε, µε τη σπέκουλα που κάνετε όλες αυτές τις µέρες.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε για τον χρόνο σας.

Τον λόγο έχει η κ. Αγαθοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακολουθεί
ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία, που δεν τον
βλέπω εδώ, και η κ. Αδάµου που πάλι δεν τη βλέπω. Έχουν µείνει,
δηλαδή, η κ. Αγαθοπούλου, ο κ. Κούβελας και η κ. Αδάµου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Οι οποίοι δεν είναι εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτήν τη

στιγµή. Να ολοκληρώσει η κ. Αγαθοπούλου και µπορεί να έρ-
θουν. Αν δεν έρθουν, θα κλείσει η διαδικασία.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Αναφερόµενη στον προηγούµενο συνάδελφο, απλά θέλω να

πω το εξής. Κύριε Τζηκαλάγια, φαινόταν ότι αυτά τα οποία λέ-
γατε ούτε καν εσείς ο ίδιος τα πιστεύατε. Σας τα έγραψαν, τα εί-
πατε. Παρ’ όλα αυτά, ούτε εσείς δεν φαινόταν να τα πιστεύετε.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ποτέ δεν µου τα γράφουν.
ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Τέλος πάντων. 
Φάνηκε, πάντως, αυτές τις µέρες στη συζήτηση αυτού του νο-

µοσχεδίου ότι συγκρούονται ξεκάθαρα δύο κόσµοι, δύο εντελώς
διαφορετικές ιδεολογίες και δύο εντελώς διαφορετικά πολιτικά
σχέδια. Το ένα είναι αυτό στο οποίο κυριαρχεί η δηµοκρατία, η
ισότητα, η διαφάνεια, ο διάλογος και στο οποίο η µόρφωση όλων
ανεξαιρέτως λαµβάνεται υπ’ όψιν ως υπέρτατο δικαίωµα και ως
υποχρέωση της πολιτείας, ώστε να δηµιουργήσει ολοκληρωµέ-
νους πολίτες. Και το άλλο είναι το σχέδιο στο οποίο κυριαρχεί ο
αυταρχισµός, ο συντηρητισµός, ο διχασµός, η ανταγωνιστικό-
τητα µεταξύ µαθητών και µεταξύ καθηγητών και στο οποίο η πα-
ρεχόµενη γνώση επιδιώκεται να είναι στείρα και προσηλωµένη
στην αγορά εργασίας. 

Το πρώτο σχέδιο είναι αυτό που ξεκίνησε να εφαρµόζει η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015, κόντρα στις επιταγές των δανει-
στών τότε, µε πρώτα και άµεσα µέτρα, όπως πολύ καλά θυµάστε,
την επαναφορά όλων των καθηγητών που είχαν τεθεί σε διαθε-
σιµότητα από τον κ. Μητσοτάκη ως Υπουργό Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και των σχολικών φυλάκων και την επανίδρυση των
τοµέων και των ειδικοτήτων που είχαν καταργήσει η προηγού-
µενη κυβέρνηση από τα επαγγελµατικά λύκεια και τις επαγγελ-
µατικές σχολές. 

Στη συνέχεια, έγιναν πολλά προς την κατεύθυνση ενός πιο δη-
µοκρατικού και πιο ποιοτικού σχολείου για όλες και όλους. Τι να
πρωτοαναφέρω; 

Ενδεικτικά, για την πρωτοβάθµια, δηµιουργήθηκαν και επεκτά-
θηκαν τα ολοήµερα νηπιαγωγεία και τα ολοήµερα δηµοτικά και
µε νέα διδακτικά αντικείµενα. Θεσµοθετήθηκε η δίχρονη προσχο-
λική εκπαίδευση, µε ταυτόχρονη χρηµατοδότηση 4 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για τις ανάγκες της σχολικής στέγης των νηπια-
γωγείων. Δηµιουργήθηκε δίκτυο σχολικών βιβλιοθηκών σε χίλια
πεντακόσια εβδοµήντα πέντε δηµοτικά, µε την αντίστοιχη οικο-
νοµική ενίσχυσή τους µε 3.000 ευρώ για κάθε βιβλιοθήκη. Τοπο-
θετήθηκαν ψυχολόγοι σε χίλια πεντακόσια δηµοτικά σε όλη τη
χώρα. Θεσπίστηκαν τα σχολικά γεύµατα για την αντιµετώπιση
της παιδικής φτώχειας. Η ειδική αγωγή ενισχύθηκε, αναβαθµί-
στηκε. Ιδρύθηκαν µετά από οκτώ χρόνια σαράντα σχολικές µο-
νάδες ειδικής αγωγής και πεντακόσια εβδοµήντα τµήµατα
ένταξης σε πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια. Προχώρησαν τέσ-
σερις χιλιάδες πεντακόσιοι διορισµοί µόνιµων εκπαιδευτικών και
ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού στην ειδική
αγωγή. Ιδρύθηκαν δοµές υποδοχής εκπαίδευσης προσφύγων και
τάξεις υποδοχής, για να µην µείνει κανένα προσφυγόπουλο
εκτός εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Στη δευτεροβάθµια, αλλάξαµε άρδην το εξεταστικοκεντρικό
µοντέλο που επικρατούσε µέχρι τότε, αυξάνοντας τον διδακτικό
χρόνο και µειώνοντας τον εξεταστικό φόρτο. Επαναφέραµε την
ενισχυτική διδασκαλία στο γυµνάσιο. Δηµιουργήθηκαν µε µεγάλη
επιτυχία τα περιφερειακά κέντρα εκπαιδευτικού σχεδιασµού, τα
οποία µε αυτό το νοµοσχέδιο καταργείτε. Θεσπίστηκε νέος αντι-
κειµενικότερος τρόπος απόκτησης απολυτηρίου. Και φυσικά, ενι-
σχύσαµε τον ρόλο του συλλόγου διδασκόντων µε αρµοδιότητες
που αφορούν στη λειτουργία του σχολείου, κάτι που επίσης σή-
µερα καταργείτε.

Στην τριτοβάθµια, αυξήσαµε τη χρηµατοδότηση για τα ΑΕΙ
µετά από οκτώ χρόνια διαρκούς µείωσης της. Ενισχύσαµε τα πα-
νεπιστήµια µε διδακτικό προσωπικό, µε πόρους. Μειώσαµε τα δί-
δακτρα στα µεταπτυχιακά προγράµµατα. Αυξήσαµε τις µεταπτυ-
χιακές και µεταδιδακτορικές υποτροφίες. 

Και κάναµε και ένα σωρό άλλα που δεν προλαβαίνω να τα
αριθµήσω. Και φυσικά, όλα αυτά µε εξονυχιστικό διάλογο µε την
εκπαιδευτική κοινότητα και όχι «αποφασίζουµε και διατάζουµε». 

Το δεύτερο σχέδιο, το δικό σας είναι αυτό που ανέφερα στην
αρχή, που προκαλεί τον διχασµό και τον διαχωρισµό των µαθη-
τών σε άριστους και µη, την ανταγωνιστικότητα, τη στείρα γνώση
άρρηκτα συνδεδεµένη µε την αγορά εργασίας και, φυσικά, την
απαξίωση του διαλόγου µε µαθητές και εκπαιδευτικούς. Είναι
ένα αυταρχικό µοντέλο που δεν ταιριάζει σε µια σύγχρονη δηµό-
σια εκπαιδευτική διαδικασία, που σε καµµία περίπτωση δεν δίνει
ίσα δικαιώµατα στην ευκαιρία, όπως λέτε.

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο φέρνετε ένα είδος αξιολόγησης
µε εντελώς τιµωρητικό χαρακτήρα που δεν διασφαλίζει ούτε την
αντικειµενικότητα ούτε την αµεροληψία και που η µη συµµετοχή
σε αυτήν συνιστά ειδικό πειθαρχικό παράπτωµα, για το οποίο επι-
βάλλετε ποινή στέρησης αποδοχών τουλάχιστον ενός µήνα και
αναστολή διαδικασιών εξέλιξης. Μπράβο σας! Είναι πάρα πολύ
δηµοκρατικό και κακώς, κυρία Υπουργέ, που δεν το σκεφτήκατε
νωρίτερα, όταν οι εκπαιδευτικοί σάς γύρισαν την πλάτη φέτος
το χειµώνα και συµµετείχαν στην απεργία-αποχή για τις αξιολο-
γήσεις σχολικών µονάδων µε το συντριπτικό ποσοστό του 90%
ή όταν, επίσης, απείχαν πάλι µε συντριπτική πλειοψηφία από τις
ηλεκτρονικές ψηφοφορίες για τα υπηρεσιακά συµβούλια που πή-
γατε να τους επιβάλλετε εν µέσω πανδηµίας. 

Εκτός, όµως, από αυτά, η κ. Κεραµέως, η κυρία Υπουργός, θα
µείνει στην ιστορία ως η υπουργός που κατέστρεψε, υποβάθµισε
και σπεκουλάρισε την τριτοβάθµια εκπαίδευση αλλά και όχι µόνο
αυτή, όσο καµµία και κανείς προκάτοχός της. Έχουµε και έναν
Πρωθυπουργό που σήµερα στην οµιλία του παραδέχθηκε ευθαρ-
σώς ότι δεν είχε ενδιαφέρον να φοιτήσει σε ελληνικό πανεπιστή-
µιο, προφανώς γιατί δεν τα θεωρεί αυτός και η οικογένειά του
υψηλής εκπαιδευτικής αξίας. Άρα, πώς µπορούµε εµείς να εµπι-
στευτούµε τον ίδιο και την Κυβέρνησή του ότι ενδιαφέρεται να
βελτιώσει την πανεπιστηµιακή δηµόσια εκπαίδευση και όχι να τα
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δώσει βορά στα ιδιωτικά ιδρύµατα, τα οποία προφανώς εµπι-
στεύεται περισσότερο και που καραδοκούν να κάνουν πελάτες
τους δεκάδες χιλιάδες απόφοιτους που µένουν φέτος εκτός τρι-
τοβάθµιας, αφήνοντας παράλληλα χιλιάδες κενές θέσεις στις
σχολές;

Εκτός από τα παραδείγµατα αριστούχων µαθητών που έµειναν
εκτός των σχολών προτίµησής τους λόγω της άδικης ελάχιστης
βάσης εισαγωγής και αναφέρθηκαν εδώ και από τον κ. Φίλη και
από τον κ. Τσίπρα, ξέρετε τι άλλο κάνετε, κυρία Υπουργέ; Οδη-
γείτε σε κλείσιµο πανεπιστηµιακά τµήµατα της περιφέρειας και
ίσως όχι µόνο αυτής. Συγκεκριµένα, από µελέτη που έγινε από
καθηγητές του Διεθνούς Πανεπιστηµίου για την περιφέρειά µου,
το Τµήµα Δηµιουργικού Σχεδιασµού και Ένδυσης στο Κιλκίς, που
είναι το µοναδικό στην Ελλάδα -κι επειδή είναι το µοναδικό στην
Ελλάδα, θα έπρεπε να το στελεχώνετε µε µέλη ΔΕΠ και όχι να
το απαξιώνετε, γιατί οι απόφοιτοι του έχουν πολύ καλή απορρο-
φητικότητα από την αγορά εργασίας, που αυτό είναι που σας εν-
διαφέρει-, το 2020 είχε εκατόν σαράντα πέντε εισακτέους. Με το
φετινό σύστηµα προβλέπεται να εισαχθούν είκοσι, δηλαδή εκα-
τόν είκοσι πέντε φοιτητές λιγότεροι. Μείωση 86%. Το ξέρετε; Κα-
ταλαβαίνετε τι είναι αυτό το οποίο κάνετε;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, δίνοντας άλλη µια εικόνα από την
επαρχία και την περιφέρειά µου, που αποδεικνύει επίσης τη µε-
ροληψία σας και τη λογική σας «ποιότητα για λίγους σε βάρος
της ισότητας και της κοινωνικής δικαιοσύνης». 

Πρότυπα και Πειραµατικά. Φροντίσατε να επεκτείνετε τον
θεσµό σε όλη τη χώρα, υποτίθεται για να έχουν πρόσβαση µα-
θητές από όλη την επικράτεια. Σας ενηµερώνουµε, λοιπόν, ότι
κάποιοι συνεχίζουν να µην έχουν καν το δικαίωµα να δηλώσουν
την επιθυµία τους να φοιτήσουν σε αυτά. Κι αυτά είναι τα παιδιά
τα οποία ζουν στα χωριά. Γιατί ταυτόχρονα µε την ίδρυση πρό-
τυπων και πειραµατικών δεν φροντίσατε να αλλάξετε τη διάταξη
που λέει ότι η µεταφορά των µαθητών προς αυτά τα σχολεία επι-
βαρύνει την τσέπη των ίδιων και όχι τον κρατικό προϋπολογισµό.
Έτσι στο Κιλκίς, για να ξέρετε, για τα νεοϊδρυθέντα πειραµατικά
σχολεία έγιναν µόνο τέσσερις αιτήσεις ανάµεσα στις εκατόν εί-
κοσι εννιά. Οι τέσσερις ήταν µαθητών που φοιτούν σε χωριά.
Εσείς είπατε ίσα δικαιώµατα στην ευκαιρία. Πού είναι και πώς θα
το κάνετε πράξη; Κάντε το εδώ και τώρα, έστω και αργά. 

Δεν έχουµε προσδοκίες από εσάς. Αυτό, όµως, που µπορούµε
να σας πούµε είναι ότι µε την επιστροφή του ΣΥΡΙΖΑ στη διακυ-
βέρνηση της χώρας το σχέδιο για εκδηµοκρατισµό και αναβάθ-
µιση της εκπαίδευσης θα συνεχιστεί ακριβώς από εκεί που το
αφήσαµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Κούβελα. Η κ. Αδάµου είναι εδώ;
Όχι. 

Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, ήλπιζα να µε εκπλήξουν ευχάριστα οι
αντιδράσεις, η στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σήµερα
και των άλλων κοµµάτων, αλλά µάταια. Δυστυχώς, είµαστε στο
ίδιο έργο θεατές. 

Η Κυβέρνηση από τη µια θέλει να βάλει τάξη στο άναρχο πεδίο
της ελληνικής εκπαίδευσης, κάποιοι άλλοι κάνουν τα πάντα για
να µην αλλάξει το παραµικρό. Λες και σας τρέφει η στασιµότητα,
η ξεπερασµένη ρητορική άλλων δεκαετιών, η στείρα αντίδραση
σε ό,τι νέο και µεταρρυθµιστικό. Τελικά, έχετε πραγµατικά πολι-
τική αλλεργία στο άξιο, το άριστο, το ικανό και σε αυτό πράγµατι
είστε διαχρονικά συνεπείς. Από την άλλη, συνεχίζετε το ίδιο εµ-
πόριο ψεύτικων ελπίδων υπερασπιζόµενοι συνεχώς τους υποψή-
φιους φοιτητές του ενός, της µίας µονάδας, των δύο και των
τριών µονάδων στις πανελλαδικές εξετάσεις.

Λέτε ψέµατα για τριάντα χιλιάδες υποψηφίους εκτός ΑΕΙ, ενώ
στην πραγµατικότητα είναι µόλις εννιά χιλιάδες τετρακόσιοι.
Υποψήφιοι, όµως, που αν γίνονταν φοιτητές, στην πλειοψηφία
τους δεν θα τελείωναν ποτέ το πανεπιστήµιο. Αυτή είναι µια µε-
γάλη αλλαγή που επιχειρούµε να κάνουµε προς όφελος της ελ-

ληνικής κοινωνίας. 
Επαναλαµβάνετε εσείς µε θράσος, από το πρωί µέχρι το

βράδυ, ότι στέλνουµε τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών στην αγ-
καλιά των κολλεγίων. Αληθινά, όµως, καλύτερους διαφηµιστές
από εσάς δεν θα µπορούσαν να έχουν τα ιδιωτικά κολλέγια. Τε-
λικά, κάνετε τα πάντα για να αποδείξετε πόσο βαθιά συντηρητι-
κοί είστε. Έχω προσωπική άποψη από τα ευρωπαϊκά εκπαιδευ-
τικά συστήµατα-πρότυπα, όπου εκεί τα αντίστοιχα κόµµατα της
Αριστεράς αποδεικνύουν τον προοδευτισµό τους στην πράξη και
όχι στα λόγια. Αν αφήσει τα ταξιδάκια στη Μύκονο, την οποία
τόσο πολύ δυσφήµισε σε προηγούµενες ευκαιρίες ο κ. Τσίπρας
και ταξιδέψει εκτός συνόρων, συζητήσει µε Ευρωπαίους συντρό-
φους του, είµαι βέβαιος ότι θα γυρίσει µε πολλές καλές καινοτό-
µες ιδέες περί παιδείας και εκπαίδευσης. Ποτέ δεν είναι αργά,
βέβαια, να πειστούν ορισµένοι ότι το σύγχρονο σχολείο και πα-
νεπιστήµιο δεν είναι µόνο πορείες, καταλήψεις, αναξιοκρατία και
αφισοκολλήσεις, αλλά κυρίως καινοτοµία, έρευνα, προγράµ-
µατα, τεχνολογία, εργαστήρια και βέβαια, γόνιµος διάλογος. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου είναι πραγµατική τοµή, πραγ-
µατική µεταρρύθµιση για το σχολικό περιβάλλον. Κάνουµε πράξη
όλες εκείνες τις προεκλογικές εξαγγελίες για τις οποίες ο ελλη-
νικός λαός έδωσε καθαρή εντολή στον Κυριάκο Μητσοτάκη. Οι
πολίτες µε την ψήφο τους, µας ζήτησαν να αλλάξουµε ριζικά το
χάλι στην παιδεία µας. Ζήτησαν να µεταµορφώσουµε το σχολείο
σε πραγµατικό κέντρο γνώσης και να παραδώσουµε τα πανεπι-
στήµιά µας εκεί που πραγµατικά ανήκουν, δηλαδή, στους καθη-
γητές και στους φοιτητές µας. 

Είναι µεταρρύθµιση το σηµερινό νοµοσχέδιο; Ναι, γιατί έρχε-
ται να οικοδοµήσει ένα ακόµη καλύτερο σχολείο που εξασφαλίζει
περισσότερα και ποιοτικότερα εφόδια για το παρόν και το µέλλον
των φοιτητών µας και µαθητών µας. Ένα σχολείο που βάζει τον
µαθητή στο κέντρο κάθε πρωτοβουλίας, κάθε αλλαγής. Ταυτό-
χρονα, βέβαια, δίνει στους εκπαιδευτικούς ένα πλαίσιο µεγαλύ-
τερης ελευθερίας διαρκούς υποστήριξής τους, αλλά και αυξη-
µένης λογοδοσίας. 

Για εµάς η ορθή και αποτελεσµατική αξιολόγηση δεν έχει τι-
µωρητικό χαρακτήρα. Το αντίθετο, έρχεται να βελτιώσει την από-
δοση του δασκάλου προς όφελος των παιδιών µας. 

Πρώτος πυλώνας του σχεδίου νόµου η ενίσχυση αυτονοµίας
της σχολικής µονάδας. Δεύτερος, η θεσµοθέτηση µηχανισµού
αξιολόγησης. Και τρίτος πυλώνας, η ενίσχυση δοµών υποστήρι-
ξης του εκπαιδευτικού έργου. Όσον αφορά τον πρώτο, η χώρα
µας έχει ένα από τα πιο υπερσυγκεντρωτικά εκπαιδευτικά συ-
στήµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι µόνο. Η µεγάλη πλει-
οψηφία των αποφάσεων που αφορούν την καθηµερινή λειτουρ-
γία του σχολείου λαµβάνεται σε επίπεδο κεντρικό, Υπουργείου
και άλλων φορέων της εκπαίδευσης. Τώρα περνούν εξουσίες στο
ίδιο το σχολείο. Εισάγουµε την ελεύθερη επιλογή βιβλίου, το
πολλαπλό βιβλίο και όλο αυτό το εκπαιδευτικό υλικό θα είναι δια-
θέσιµο σε µια ψηφιακή βιβλιοθήκη, προκειµένου να µπορούν οι
εκπαιδευτικοί να κατευθύνουν τους µαθητές σε περισσότερες
πηγές.

Ήρθε η ώρα να φύγουµε από τη στείρα αποστήθιση και οι µα-
θητές µας να καλλιεργήσουν την κριτική τους σκέψη. Και εσείς,
οι προοδευτικοί, σ’ αυτό λέτε «όχι». Δίνουµε την ευκαιρία στους
εκπαιδευτικούς σχετικά µε τον τρόπο που θα αξιολογούν τους
µαθητές τους. Να µπορεί, δηλαδή, ο ίδιος ο εκπαιδευτικός να
αποφασίσει τον τρόπο και χρόνο της εξέτασης, να εισάγει οµα-
δικές εργασίες αντί για διαγωνίσµατα και να αξιοποιήσει τις µε-
θόδους εκείνες που ο ίδιος θα κρίνει κατάλληλες για την περί-
σταση, ώστε να αξιολογήσει τους µαθητές του. Δίνουµε τη δυ-
νατότητα στο ίδιο το σχολείο να αξιοποιήσει τις εγκαταστάσεις
του για εκδηλώσεις, συνέδρια και άλλες δράσεις.

Σε όλα τα παραπάνω θεσπίζουµε για πρώτη φορά υποστηρι-
κτικά όργανα και συγκεκριµένα εισάγουµε τους µέντορες εκπαι-
δευτικούς, τους υπεύθυνους διασύνδεσης για τη µαθητεία και
τους ενδοσχολικούς συντονιστές. Εµείς λέµε, λοιπόν, στους εκ-
παιδευτικούς µας, αναπτύξτε ιδέες και πάρτε πρωτοβουλίες για
το καλό των παιδιών µας. Και εσείς οι προοδευτικοί, σ’ αυτό λέτε
«όχι».

Στον δεύτερο πυλώνα έχουµε τη θέσπιση πλαισίου αξιολόγη-
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σης του έργου των εκπαιδευτικών και µηχανισµού βελτίωσης και
ενδυνάµωσής τους. Πώς µπορεί, αλήθεια, να βελτιωθεί το σχο-
λικό περιβάλλον, αν δεν αξιολογηθεί ο εκπαιδευτικός; Κάνουµε
πράξη αυτό που ζητούµε ως γονείς για τους ανθρώπους που δι-
δάσκουν τα παιδιά µας. Να επιτελούν, δηλαδή, σωστά το λει-
τούργηµά τους. Σε περίπτωση θετικής αξιολόγησης προβλέπεται
επιβράβευση των εκπαιδευτικών, σε περίπτωση αρνητικής προ-
βλέπεται η υποχρεωτική επιµόρφωσή τους. Το αυτονόητο, δη-
λαδή. Και σας ερωτώ ευθέως την κάθε µια και τον κάθε έναν
ξεχωριστά και θα ήθελα µια ειλικρινή απάντηση. Τον εκπαιδευ-
τικό που δεν κάνει σωστά τη δουλειά του, που δεν σέβεται τους
µαθητές του, που δεν είναι πραγµατικός παιδαγωγός, τον θέ-
λουµε στα σχολεία µας; Θέλουµε να διδάσκει στα παιδιά µας;
Ναι ή όχι, τελικά; Απαντώ για λογαριασµό µου: Θέλω τους καλύ-
τερους εκπαιδευτικούς, κύριε Φίλη, διότι αυτό σηµαίνει καλύτερο
εκπαιδευτικό έργο. Το γνωρίζετε πολύ καλά, ήσασταν επικεφα-
λής του Υπουργείου Παιδείας και σ’ αυτό, όµως, εσείς οι εκπαι-
δευτικοί λέτε «όχι». Δεν µπορούµε, όµως, να έχουµε αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών αν νωρίτερα δεν έχουµε αξιολογήσει το ίδιο
το εκπαιδευτικό µας σύστηµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι λέει το νοµοσχέδιο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Δυστυχώς, τα στοιχεία που έχουµε

δεν είναι επαρκή και για τον λόγο αυτό προχωρούµε στη θέσπιση
του ελληνικού µηχανισµού PISA.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα προχωρήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά θέλω για ένα λεπτό την
ανοχή σας.

Ως Κυβέρνηση έχουµε δεχθεί πολύ µεγάλη κριτική και είναι
αλήθεια πως είµαστε ανακόλουθοι σε µία από τις προεκλογικές
δεσµεύσεις µας. Είχαµε µιλήσει για πέντε χιλιάδες διακόσιους
πενήντα µόνιµους διορισµούς στη γενική εκπαίδευση, αλλά αντί
γι’ αυτούς κάνουµε έντεκα χιλιάδες επτακόσιους µόνιµους διο-
ρισµούς για πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια. Και αν προ-

σθέσουµε και τις τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους που έρχονται
από πέρυσι στην ειδική εκπαίδευση, µιλάµε για δεκαέξι χιλιάδες
περίπου διορισµούς. Ελπίζω σε αυτό εσείς οι προοδευτικοί να
µην πείτε και πάλι «όχι». 

Κλείνω µε µια έκκληση που αφορά τις ανώτατες εκκλησιαστι-
κές ακαδηµίες, κυρία Υπουργέ. Πράγµατι, µέσα από τη συγχώ-
νευση θα γίνει η απαραίτητη αναβάθµιση της εκκλησιαστικής
εκπαίδευσης. Θα σας ζητούσα, όµως, να επανεξετάσετε ειδικά
την περίπτωση της Εκκλησιαστικής Ακαδηµίας της Θεσσαλονί-
κης, διότι η ευρύτερη γεωστρατηγική σηµασία της για τη Μακε-
δονία, για την Ορθοδοξία, για την ίδια την πατρίδα µας, είναι
αυτονόητη. 

Τα λόγια του Επίσκοπου Εστράδα, που συνέβαλλε στην οργά-
νωση του εκπαιδευτικού συστήµατος στο Μεξικό τον 18ο αιώνα
νοµίζω ότι αποδίδουν τη βάση στην οποία βρίσκεται η εκπαιδευ-
τική µεταρρύθµιση στη χώρα µας. «Αν ένα παιδί δεν µπορεί να
µάθει µε τον τρόπο που εµείς το διδάσκουµε, ίσως θα πρέπει να
το διδάξουµε µε τον τρόπο που εκείνο µπορεί να µάθει».

Σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.09’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 28 Ιουλίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση
της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: «Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκπαι-
δευτικών και άλλες διατάξεις».
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